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Αθήνα, σήµερα στις 13 Δεκεµβρίου 2022, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 11.08’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 11-12-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΞΖ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
11ης Δεκεµβρίου 2023, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Επιτάχυνση των διαδικασιών ολοκλήρωσης του
Ελληνικού Κτηµατολογίου: Διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων στις µε-
ταγραφές ακινήτων και ενίσχυση της επιχειρησιακής λειτουργίας
του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο» – Απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδι-
κασιών µεταβίβασης ακινήτων – Ρυθµίσεις αρµοδιότητας
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης»)

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2024».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση επί του προϋπολο-
γισµού του κράτους θα διεξαχθεί σύµφωνα µε το άρθρο 123 του
Κανονισµού της Βουλής µέσα σε πέντε συνεχείς συνεδριάσεις.
Οι οµιλητές θα εγγραφούν µε το ηλεκτρονικό σύστηµα έως το
τέλος της οµιλίας του ένατου γενικού εισηγητή και θα καταρτι-
στεί ενιαίος κατάλογος µε εναλλαγή των οµιλητών.

Σύµφωνα µε την από 7 Δεκεµβρίου του 2023 απόφαση της Διά-
σκεψης των Προέδρων, προτείνω µετά τις οµιλίες των γενικών
και ειδικών εισηγητών, που θα ολοκληρωθούν σήµερα, να ξεκι-
νήσει ένας πρώτος κύκλος οµιλητών κατά προτεραιότητα µε οµι-
λητές έναν Βουλευτή από κάθε Κοινοβουλευτική Οµάδα, εννέα
εναλλασσόµενους Βουλευτές, µε χρόνο οµιλίας τα επτά λεπτά.

Στη συνέχεια και για να τηρηθεί κατά το δυνατόν η κατ’ ανα-
λογία βουλευτικών εδρών εκπροσώπηση των κοµµάτων, προ-
τείνω να καταρτιστεί ένας ενιαίος κατάλογος οµιλητών, που θα
περιλαµβάνει όλους τους εγγεγραµµένους Βουλευτές µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα. Η εναλλαγή των οµιλητών θα γίνεται κατ’ ανα-
λογία της κοινοβουλευτικής δύναµης των κοµµάτων. 

Οι κύκλοι των οµιλητών θα είναι ως εξής: Κάθε κύκλος θα
απαρτίζεται από δεκατέσσερις Βουλευτές, δηλαδή, επτά Βου-
λευτές από τη Νέα Δηµοκρατία, δύο Βουλευτές από τον ΣΥΡΙΖΑ,
έναν Βουλευτή από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής και έναν Βου-

λευτή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Ο δωδέκατος, ο
δέκατος τρίτος και ο δέκατος τέταρτος οµιλητής θα προέρχεται
είτε από την Ελληνική Λύση, είτε από τη Νέα Αριστερά, είτε από
την Πλεύση Ελευθερίας, είτε από τους Σπαρτιάτες, είτε από τη
Νίκη και έναν από τους ανεξάρτητους Βουλευτές εναλλάξ,
ούτως ώστε να διασφαλίζεται η παρουσία των µικρότερων Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων σε περισσότερους κύκλους.

Επισηµαίνεται ότι η αναλογία αυτή θα τηρείται µέχρι εξαντλή-
σεως του αριθµού των εγγεγραµµένων από κάθε κόµµα, που ση-
µαίνει ότι στους τελευταίους κύκλους εκ των πραγµάτων η
εναλλαγή θα περιορίζεται στις µεγαλύτερες µόνο Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες.

Τυχόν αλλαγές της σειράς των εγγεγραµµένων οµιλητών θα
πρέπει να γίνονται σε εξαιρετικές περιπτώσεις µε έγκριση του
Προεδρείου και µόνο, µε έγγραφο του Γενικού Γραµµατέα της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας, που θα απευθύνεται στο Προεδρείο
και µε την απαραίτητη προϋπόθεση της αµοιβαίας αλλαγής έως
τη λήξη της δεύτερης συνεδρίασης, δηλαδή, έως το βράδυ αργά
της Πέµπτης 14 Δεκεµβρίου.

Θα καταβάλλουµε και φέτος κάθε προσπάθεια, όπως γίνεται
τα τελευταία χρόνια, ώστε να µιλήσουν όλοι οι εγγεγραµµένοι
συνάδελφοι. Αυτό θα καταστεί δυνατόν, αν περιοριζόµαστε όλοι
στον χρόνο που δικαιούται ο καθένας και αν οι συνεδριάσεις µας
αρχίζουν ακριβώς την ώρα που έχει καθοριστεί από την ηµερή-
σια διάταξη.

Όλες οι επόµενες συνεδριάσεις θα αρχίζουν στις 9.00’ το πρωί
και θα διαρκούν έως το βράδυ δίχως διακοπή. 

Η τελευταία συνεδρίαση της Κυριακής, θα αρχίσει επίσης στις
9.00’ το πρωί. Ο χρόνος οµιλίας των γενικών εισηγητών θα είναι
τα είκοσι λεπτά, των ειδικών εισηγητών δώδεκα λεπτά, του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας και
Πρωθυπουργού τριάντα λεπτά, των Προέδρων των υπολοίπων
Κοινοβουλευτικών Οµάδων είκοσι πέντε λεπτά, του αρµοδίου
Υπουργού Οικονοµικών είκοσι πέντε λεπτά, του αρµοδίου Ανα-
πληρωτή Υπουργού Οικονοµικών τα δεκαπέντε λεπτά, του αρµο-
δίου Υφυπουργού Οικονοµικών τα δέκα λεπτά, των Υπουργών
των άλλων Υπουργείων δέκα λεπτά, των Αναπληρωτών Υπουρ-
γών των άλλων Υπουργείων οκτώ λεπτά, των Υφυπουργών των
άλλων Υπουργείων επτά λεπτά, κατ’ ανάλογη εφαρµογή των άρ-
θρων 97 και 123 του Κανονισµού της Βουλής. 

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δικαιούνται να µιλήσουν για
δώδεκα, έξι και τρία λεπτά µε τη γνωστή επιφύλαξη του άρθρου
167 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής. 

Τέλος, ο χρόνος οµιλίας για τους κατά προτεραιότητα, καθώς
και για τους εγγεγραµµένους στον κατάλογο οµιλητές θα είναι
τα επτά λεπτά.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’
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Σε όλες τις συνεδριάσεις µπορούν να παρεµβαίνουν µε οµιλίες
τους οι Υπουργοί και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ενδιαµέ-
σως των αγορεύσεων των οµιλητών του καταλόγου. Υπογραµ-
µίζω ότι σε όλες τις συνεδριάσεις, όπως κάνουµε κατά
κοινοβουλευτική πρακτική και σύµφωνα µε την απόφαση της Διά-
σκεψης των Προέδρων της 7ης Δεκεµβρίου 2023 ουδείς Υπουρ-
γός, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, Πρόεδρος Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας θα έχει δικαίωµα να παρέµβει περισσότε-
ρες από τρεις φορές ανά ηµέρα συνεδρίασης.

Η συνεδρίαση της Κυριακής, όπως προανέφερα, επίσης θα
αρχίσει στις 9.00’ το πρωί και θα διατεθεί αποκλειστικά για έναν
κύκλο δευτερολογιών των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων στην
αρχή της συνεδρίασης και στη συνέχεια για τις οµιλίες των πο-
λιτικών Αρχηγών µε την αντίστροφη σειρά της δύναµης των κοµ-
µάτων.

Η ψήφιση του κρατικού προϋπολογισµού θα γίνει µε την κάρτα
ηλεκτρονικά και θα προηγηθεί η ψήφιση του προϋπολογισµού
των δηµοσίων επενδύσεων και προσαρτηµένων προϋπολογισµών
και τον προϋπολογισµό των αποκεντρωµένων διοικήσεων η
οποία θα γίνει µε ανάταση ή έγερση σύµφωνα µε το άρθρο 123
παράγραφος 7 του Κανονισµού.

Η προσπάθεια είναι η ψηφοφορία να αρχίσει γύρω στις 18.00’
µε 19.00’ το απόγευµα της Κυριακής.

Επί αυτής της βασικής εισήγησης, συµφωνείτε, κύριοι συνά-
δελφοι;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή

συνεφώνησε οµοφώνως επί της διαδικασίας.
Καλείται στο Βήµα ο γενικός εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-

τίας, ο κ. Στυλιανός Πέτσας, για είκοσι λεπτά.
Να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
Ορίστε, κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µεγάλη

µου τιµή να είµαι σήµερα µπροστά σας ως γενικός εισηγητής του
κρατικού προϋπολογισµού του 2024, έναν κρατικό προϋπολογι-
σµό που καταρτίστηκε σε ένα ευµετάβλητο και ρευστό διεθνές
περιβάλλον, που χαρακτηρίζεται από τους πολέµους στη γειτο-
νιά µας, στην Ουκρανία και τη Μέση Ανατολή, από τη συνέχιση
των πληθωριστικών πιέσεων που δηµιουργεί η ενεργειακή κρίση,
αλλά και από τις συνέπειες των φυσικών καταστροφών που προ-
καλεί µε µεγαλύτερη ένταση και συχνότητα η κλιµατική κρίση.
Και είναι πραγµατικά πολύ δύσκολο να προβλέψει κανείς πώς θα
επηρεαστεί η παγκόσµια, η ευρωπαϊκή αλλά και η εθνική µας οι-
κονοµία από αυτό το πλέγµα των συνδυασµένων προκλήσεων. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολύ σηµαντικό
να ενισχύουµε την ανθεκτικότητα της ελληνικής οικονοµίας, προ-
κειµένου να αντιµετωπίζει αυτές τις προκλήσεις. Και αυτό γίνεται
µε µεταρρυθµίσεις και εν γένει δηµόσιες πολιτικές που ενι-
σχύουν τη βιώσιµη ανάπτυξη, την απασχόληση και την κοινωνική
συνοχή. Και αυτό ακριβώς κάνει ο προϋπολογισµός του 2024,
καθώς εµπεδώνει την εµπιστοσύνη, την ανθεκτικότητα, την αλ-
ληλεγγύη, τη σταθερότητα, την αξιοπιστία και την πρόοδο που
πέτυχε η Ελλάδα µετά από την πολυετή κρίση της περασµένης
δεκαετίας και τις αλλεπάλληλες εξωγενείς κρίσεις των τελευ-
ταίων ετών. Και γι’ αυτό ο κρατικός προϋπολογισµός του 2024
είναι ένας προϋπολογισµός βιώσιµης ανάπτυξης και κοινωνικής
συνοχής, ένας προϋπολογισµός που µεγαλώνει την πίτα του
εθνικού εισοδήµατος και ταυτόχρονα µειώνει τις ανισότητες στην
κατανοµή αυτής της πίτας µεταξύ των µελών της κοινωνίας µας.
Και µάλιστα, αυτό το καταφέρνει διασφαλίζοντας τη δηµοσιονο-
µική ισορροπία που τόσο κοπιάσαµε όλοι µας να αποκαταστή-
σουµε την τετραετία που πέρασε. Γιατί ακριβώς το τρίπτυχο
βιώσιµη ανάπτυξη - κοινωνική συνοχή - δηµοσιονοµική ισορροπία
εµπεδώνει την εµπιστοσύνη. Αυτή την έννοια που από πολύτιµο
άυλο κεφάλαιο για την οικονοµία µετουσιώνεται σε διαρκή ενδυ-
νάµωση για την κοινωνία, εµπιστοσύνη που αντικατοπτρίζεται
στην ανάκτηση µετά από δεκατρία ολόκληρα χρόνια της επεν-
δυτικής βαθµίδας για την ελληνική οικονοµία. 

Και πριν µιλήσουµε για τα µεγέθη του προϋπολογισµού αξίζει,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σταθούµε σε αυτό. Οι αλλεπάλ-

ληλες αναβαθµίσεις του αξιόχρεου της Ελλάδος στην επενδυτική
βαθµίδα από διεθνείς οίκους πιστοληπτικής αξιολόγησης συνι-
στά επίτευγµα κοµβικής σηµασίας για την ελληνική οικονοµία. Οι
οίκοι αξιολόγησης επιβραβεύουν τη συνετή και στιβαρή οικονο-
µική πολιτική που εφαρµόζουµε, αξιολογούν θετικά την πολιτική
σταθερότητα και βλέπουν θετική δυναµική και προοπτική της
εθνικής µας οικονοµίας. 

Η ανάκτηση επενδυτικής βαθµίδας αφορά όλους µας άµεσα
ή έµµεσα, καθώς φέρνει, πρώτον, περισσότερες επενδύσεις,
νέες καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας και υψηλότερους µι-
σθούς σε όλο το φάσµα της οικονοµίας, καθώς απελευθερώνον-
ται πόροι από το φθηνότερο κεφάλαιο υπέρ της εργασίας,
ενισχύοντας την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας και
την ευηµερία της κοινωνίας. 

Δεύτερον, µείωση του κόστους δανεισµού µε µερική αντιστάθ-
µιση των δυσµενών επιπτώσεων από τον κύκλο αυξήσεων των
επιτοκίων της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας για νοικοκυριά
και επιχειρήσεις και ισχυρή εµπέδωση της αξιοπιστίας που συ-
στηµατικά οικοδοµεί η εθνική οικονοµία µας εδώ και τέσσερα
χρόνια. 

Τρίτον, µείωση του κινδύνου χώρας και αύξηση των επενδύ-
σεων σε οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου, προσελκύοντας έτσι
ισχυρότερη ζήτηση για ελληνικούς τίτλους. Το γεγονός αυτό
συµβάλλει µε τη σειρά του στη διατήρηση του κόστους δανει-
σµού της χώρας σε χαµηλότερα επίπεδα, κάτι που έχει προφανή
οικονοµικά οφέλη τόσο για την εγχώρια κεφαλαιαγορά όσο και
για την επιτάχυνση γενναίων µακροπρόθεσµου χαρακτήρα επεν-
δύσεων, µε πολλαπλασιαστικά τελικά οφέλη για την πραγµατική
οικονοµία και την κοινωνία. 

Τέταρτον, προβιβασµό της Ελλάδας στο γκρουπ των πιο ελ-
κυστικών οικονοµιών. Ο δυναµισµός της ελληνικής επιχειρηµα-
τικότητας σε κάθε πεδίο της οικονοµίας, το υψηλής κατάρτισης
ανθρώπινο δυναµικό, η ελκυστικότητα της Ελλάδας για άµεσες
ξένες επενδύσεις και επενδύσεις χαρτοφυλακίου, καθώς και η
νωπή ετυµηγορία των Ελλήνων στις εθνικές εκλογές που δείχνει
τη βούληση της µεγάλης πλειοψηφίας των Ελλήνων να προχω-
ρήσουµε µπροστά µε τολµηρές µεταρρυθµίσεις αποδεικνύουν
στα µάτια των αγορών και των Ελλήνων και αλλοδαπών επενδυ-
τών ότι η Ελλάδα ανέβηκε κατηγορία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το πλαίσιο ο κρατικός
προϋπολογισµός του 2024 οικοδοµεί ένα πιο φωτεινό αύριο για
την Ελλάδα και βασίζεται στα εξής γερά θεµέλια: 

Πρώτον, στην ισχυρή και βιώσιµη ανάπτυξη για όλους. Η οικο-
νοµική ανάπτυξη στην Ελλάδα αναµένεται στο 2,4% φέτος και
στο 2,9% το 2024, τετραπλάσια φέτος και υπερδιπλάσια του χρό-
νου σε σχέση µε το σύνολο της Ευρωζώνης που εκτιµάται στο
0,6% και στο 1,2% αντιστοίχως, σύµφωνα µε τις πρόσφατες φθι-
νοπωρινές προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Το ΑΕΠ της
χώρας σε ονοµαστικούς όρους αναµένεται να αυξηθεί από τα
223 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023, στα 234 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2024, υπερβαίνοντας σηµαντικά τα επίπεδα του 2010,
κλείνοντας έτσι την υπερδεκαετή ουλή που άνοιξε στο σώµα της
εθνικής οικονοµίας η επίπονη δηµοσιονοµική κρίση χρέους. Αλλά
και µεσοµακροπρόθεσµα η ελληνική οικονοµία αναµένεται να
αναπτύσσεται ταχύτερα από τον µέσο όρο των εταίρων µας σε
Ευρωζώνη και Ευρωπαϊκή Ένωση, καλύπτοντας έτσι συστηµα-
τικά το χαµένο έδαφος της προηγούµενης δεκαετίας. 

Δεύτερον, στη συνετή δηµοσιονοµική πολιτική. Τα δηµόσια οι-
κονοµικά έχουν εξυγιανθεί, καθώς η χώρα πέτυχε πρωτογενές
πλεόνασµα ύψους 0,1% του ΑΕΠ έναντι της πρόβλεψης για πρω-
τογενές έλλειµµα της γενικής κυβέρνησης ύψους 1,6% του ΑΕΠ.
Το πρωτογενές αποτέλεσµα γενικής κυβέρνησης εκτιµάται ότι
θα διαµορφωθεί σε πλεόνασµα ύψους 2,56 δισεκατοµµυρίων
ευρώ ή 1,9% του ΑΕΠ το 2023 και σε 2,1% του ΑΕΠ το 2024, ενώ
το δηµόσιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ βρίσκεται σε απότοµη
καθοδική τροχιά, καθώς παρουσίασε µείωση στο 172,6% του
ΑΕΠ το 2022 και αναµένεται να κλείσει στο 160,3% του ΑΕΠ
φέτος και στο 152,3% του ΑΕΠ το 2024. Δηλαδή, θα έχουµε
πάνω από είκοσι ποσοστιαίες µονάδες περαιτέρω µείωση του δη-
µοσίου χρέους ως ποσοστού του ΑΕΠ τη διετία 2023 - 2024, την
ταχύτερη µείωση στην Ευρωζώνη και στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
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Τρίτον, στην αύξηση των επενδύσεων. Συγκεκριµένα αναµένε-
ται να αυξηθούν κατά 7,1% κατά το τρέχον έτος και ακόµη πε-
ρισσότερο κατά 15,1% το 2024 και σε συνδυασµό µε τους
δηµόσιους πόρους που µοχλεύονται από εγχώρια και συγχρη-
µατοδοτούµενα από την Ευρωπαϊκή Ένωση χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία, όλα αυτά φέρνουν περισσότερες δουλειές και ισχυρή
βιώσιµη ανάπτυξη. 

Τέταρτον, στην ενίσχυση του εισοδήµατος των Ελλήνων. Το
πραγµατικό κατά κεφαλήν ΑΕΠ σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ αυξή-
θηκε σηµαντικά κατά 9% το 2021 και 6,5% το 2022 ενώ οι αµοιβές
εξαρτηµένης εργασίας αναµένεται να αυξηθούν το 2023 σε ετή-
σια βάση κατά 7,5%. 

Πέµπτον, στη µείωση της ανεργίας σε χαµηλά δεκαπενταετίας.
Το ποσοστό ανεργίας τον Οκτώβριο του 2023 ήταν µονοψήφιο
για πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια και ανήλθε σε 9,6%
έναντι 11,8% τον Οκτώβριο του 2022. Και σε µέσα επίπεδα η
ανεργία προβλέπεται να διαµορφωθεί στο 11,2% το 2024, δη-
λαδή στο χαµηλότερο ποσοστό που έχει καταγραφεί τα τελευ-
ταία δεκαπέντε χρόνια. Επίδοση που δείχνει ότι οι δηµόσιες
πολιτικές που εφαρµόστηκαν στην αγορά εργασίας τα τελευταία
χρόνια, η µείωση του µη µισθολογικού κόστους εργασίας και φυ-
σικά, η αύξηση των επενδύσεων αποδίδει καρπούς.

Έκτον, στην υποχώρηση του πληθωρισµού. Μετά την έκρηξη
στο 9,3% το 2022, λόγω της ενεργειακής κρίσης και του πολέµου
στην Ουκρανία, ο πληθωρισµός αναµένεται να διαµορφωθεί στο
4,1% και να αποκλιµακωθεί περαιτέρω στο 2,6% το 2024. Ενώ
και το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών που σε τρέχουσες τιµές
επιδεινώθηκε το 2022, εξαιτίας της ενεργειακής κρίσης και του
πολέµου στην Ουκρανία, παρουσιάζει βελτίωση στο ενιάµηνο
του 2023, µε το έλλειµµα να περιορίζεται στα 4,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ έναντι 7,3 δισεκατοµµύρια ευρώ την αντίστοιχη περίοδο
του 2022. 

Έβδοµον, στην προβλεψιµότητα καθώς συνεχίζουµε να κά-
νουµε ό,τι λέµε. Για του λόγου το αληθές στον προϋπολογισµό
που συζητούµε σήµερα έχουν συµπεριληφθεί όλα τα µέτρα που
έχουν εξαγγελθεί προεκλογικά προς εφαρµογή το 2023 και όλα
τα µέτρα που εξαγγέλθηκαν στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάνω σε αυτά τα γερά θεµέλια
ο προϋπολογισµός του 2024 επιβεβαιώνει ότι η πρώτη µας προ-
τεραιότητα είναι η αύξηση του εισοδήµατος των Ελλήνων. Γι’
αυτό αυξάνουµε τους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων, αί-
ρουµε το πάγωµα των τριετιών για τους µισθωτούς, αυξάνουµε
το αφορολόγητο για οικογένειες µε παιδιά, αυξάνουµε το ελάχι-
στο εγγυηµένο εισόδηµα, αυξάνουµε εκ νέου τις συντάξεις και
παράλληλα κινητοποιούµε επενδυτικούς πόρους ύψους 12,17 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ µέσω του Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων και του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας που
αναµένεται να επιτρέψουν στην οικονοµία εντός του 2024. 

Επιπλέον, ενισχύουµε τον τοµέα της υγείας µε αύξηση της επι-
χορήγησης των νοσοκοµείων κατά 481 εκατοµµύρια ευρώ ή κατά
περίπου 20%. Επίσης προτεραιοποιούµε τις µεγάλες αλλαγές
που έχει ανάγκη η χώρα, µε σειρά µέτρων που έχουν ανακοινω-
θεί για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Τα χρήµατα από
τον περιορισµό της φοροδιαφυγής συνιστούν κοινωνικό µέρισµα,
γιατί είναι σαφής η δέσµευση του Πρωθυπουργού να επιστρέ-
ψουν τα χρήµατα αυτά στην κοινωνία µε καλύτερη δηµόσια
υγεία, περισσότερες δαπάνες για την παιδεία, ενίσχυση της δη-
µόσιας ασφάλειας και της άµυνας της πατρίδας µας. Και δεν
αναφερόµαστε µόνο στη µείωση της φοροδιαφυγής στους άµε-
σους φόρους, αλλά και στους έµµεσους φόρους. 

Για παράδειγµα µετά την ήδη σηµαντική µείωση του κενού
ΦΠΑ τα προηγούµενα χρόνια, στόχος είναι να µειωθεί περαιτέρω
στο µέσο επίπεδο των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
σύµφωνα µε τις τελευταίες διαθέσιµες µετρήσεις, ανέρχεται σε
περίπου 9% έως το 2026. 

Επειδή το µέρισµα, από την οικονοµική ανάπτυξη και τη µεί-
ωση της φοροδιαφυγής, πρέπει να διαχέεται ισόρροπα στην κοι-
νωνία, ο κρατικός προϋπολογισµός 2024 συµπεριλαµβάνει
δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
που ενισχύουν το εισόδηµα -ιδίως των χαµηλόµισθων και των χα-
µηλοσυνταξιούχων- και συµβάλλουν στην άµβλυνση των κοινω-

νικών ανισοτήτων και στη µείωση της φτώχειας. 
Σε αυτές τις παρεµβάσεις περιλαµβάνονται:
H αναµόρφωση του ειδικού µισθολογίου των ιατρών του ΕΣΥ

µε µεσοσταθµική αύξηση 10% και κόστος 92 εκατοµµύρια ευρώ
για το 2023 και 65 εκατοµµύρια ευρώ για το 2024 και εφεξής.

H κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης και στους δηµοσί-
ους υπαλλήλους µε κόστος 202 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως και
στους συνταξιούχους µε κόστος 274 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως. 

Η διευθέτηση µισθολογικών αιτηµάτων των Ενόπλων Δυνά-
µεων µε κόστος 58,5 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως. 

Η κατάργηση της ειδικής εισφοράς 1% υπέρ του Ταµείου Πρό-
νοιας Δηµοσίων Υπαλλήλων µε ετήσιο κόστος 80 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Η καταβολή τον Μάρτιο του 2023 εφάπαξ οικονοµικής ενίσχυ-
σης από 200 έως 300 ευρώ σε συνταξιούχους, που δεν έλαβαν
αύξηση στις συντάξεις τους το 2023 λόγω προσωπικής διαφο-
ράς, µε κόστος 280 εκατοµµύρια ευρώ. 

Η αύξηση της διάρκειας του επιδόµατος µητρότητας σε εννέα
µήνες, για γυναίκες απασχολούµενες στον ιδιωτικό τοµέα, µε κό-
στος 64 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως. 

Η αύξηση των επιδοµάτων αναπηρίας του Οργανισµού Προ-
νοιακών Επιδοµάτων και Κοινωνικής Αλληλεγγύης -του ΟΠΕΚΑ-
και του Ενιαίου Φορέα Κοινωνικής Ασφάλειας -του ΕΦΚΑ- κατά
8% από 1ης Μαΐου 2023 µε κόστος 63 εκατοµµύρια ευρώ για το
2023 και 95 εκατοµµύρια ευρώ για το 2024 και εφεξής.

Η αύξηση των µισθών του δηµοσίου τοµέα µε συνολικό δηµο-
σιονοµικό κόστος 25 εκατοµµύρια ευρώ για το 2023 και 931 εκα-
τοµµύρια ευρώ για το 2024. Οι βασικές παρεµβάσεις αφορούν
στην οριζόντια αύξηση κατά 70 ευρώ στον βασικό µισθό, στην
αύξηση της οικογενειακής παροχής από 20 ευρώ έως και 50
ευρώ µηνιαίως, στην αύξηση των επιδοµάτων θέσης ευθύνης
κατά 30% και στην αύξηση του επιδόµατος παραµεθορίου και ει-
δικών συνθηκών εργασίας στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων
και των Σωµάτων Ασφαλείας. Παράλληλα, αυξάνεται το µισθο-
λόγιο των µελών ΔΕΠ καθώς και τα έξοδα διανυκτέρευσης του
πολιτικού και ένστολου προσωπικού. 

Η αύξηση των συντάξεων ειδικών κατηγοριών οι οποίες υπά-
γονται στη δικαιοδοσία του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και λόγω της αναδροµικής ισχύος αυτής της ρύθ-
µισης, ανάλογα µε την κατηγορία των συνταξιούχων, το δηµο-
σιονοµικό κόστος εκτιµάται σε 5 εκατοµµύρια ευρώ για το 2023
και 56 εκατοµµύρια ευρώ για το 2024. 

Η χορήγηση µόνιµης παροχής ύψους 150 ευρώ σε περίπου
διακοσίους χιλιάδες νέους, ηλικίας δεκαοκτώ και δεκαεννέα
ετών, για την πραγµατοποίηση αγορών από επιχειρήσεις που
δραστηριοποιούνται στους τοµείς του πολιτισµού, του τουρι-
σµού και των µεταφορών, µε συνολικό δηµοσιονοµικό κόστος 31
εκατοµµύρια ευρώ για καθένα από τα έτη 2023 και 2024. 

Η έκτακτη ενίσχυση από 100 ευρώ έως 200 ευρώ τον Δεκέµ-
βριο 2023 σε περίπου επτακόσιους πενήντα χιλιάδες συνταξιού-
χους µε συντάξεις έως 1.600 ευρώ, που έχουν προσωπική
διαφορά άνω των 10 ευρώ µε δηµοσιονοµικό κόστος 107 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Η πλήρης απαλλαγή περίπου διακοσίων χιλιάδων πρώην δι-
καιούχων του ΕΚΑΣ από τη συµµετοχή τους στη φαρµακευτική
δαπάνη µε δηµοσιονοµικό κόστος 38 εκατοµµύρια ευρώ κατ’
έτος. 

Η αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος περίπου
διακοσίων είκοσι πέντε χιλιάδων ευάλωτων νοικοκυριών κατά 8%
µε δηµοσιονοµικό κόστος 4 εκατοµµύρια ευρώ για το 2023 και
43 εκατοµµύρια ευρώ για το 2024. 

Η επέκταση του επιδόµατος µητρότητας στους ελεύθερους
επαγγελµατίες και στους αγρότες στους εννέα µήνες, σε συνέ-
χεια και της ήδη θεσµοθετηµένης αύξησης σε εννέα µήνες για
τους µισθωτούς του ιδιωτικού τοµέα µε δηµοσιονοµικό κόστος
40 εκατοµµύρια ευρώ για το 2024. 

Η αναδροµική -από 1ης Ιουλίου 2023- αύξηση στο πτητικό επί-
δοµα για τους πιλότους και τα πληρώµατα των πυροσβεστικών
αεροσκαφών. 

Το «ξεπάγωµα» των τριετιών στους µισθωτούς από τον Ιανουά-
ριο του 2024. 
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Η κατάργηση του «πέναλτι» 30% επί των συντάξεων για τους
απασχολούµενους συνταξιούχους και η αντικατάστασή του µε
εισφορά 10% επί των πρόσθετων αµοιβών που λαµβάνουν από
την εργασία τους.

Η από την 1η Ιανουαρίου 2024 νέα αύξηση των συντάξεων κατά
τον µέσο όρο της αύξησης του ΑΕΠ και του πληθωρισµού 2023,
µε υπολογιζόµενο κόστος 430 εκατοµµύρια ευρώ. 

Η αύξηση του αφορολογήτου κατά 1.000 ευρώ στους φορο-
λογούµενους µε ένα ή περισσότερα εξαρτώµενα τέκνα, µε δη-
µοσιονοµικό κόστος 135 εκατοµµύρια ευρώ για το 2024. 

Η µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10% για κατοικίες που ασφαλίζονται
για φυσικές καταστροφές. 

Η αναµόρφωση του πλαισίου λειτουργίας κεφαλαιαγοράς, µε
σηµαντικά επενδυτικά και φορολογικά κίνητρα, όπως η µείωση
του φόρου συγκέντρωσης κεφαλαίων από 0,5% σε 0,2%.

Η µείωση κατά 50% του φόρου χρηµατιστηριακών συναλλα-
γών και η κατάργηση του φόρου τόκων οµολόγων σε κρατικά
οµόλογα, µε συνολικό ετήσιο δηµοσιονοµικό κόστος αυτών των
παρεµβάσεων 50 εκατοµµύρια ευρώ. 

Επιπροσθέτως, µε στόχο τη ρύθµιση της αγοράς των βραχυ-
χρόνιων µισθώσεων και την αντιµετώπιση των δευτερογενών αρ-
νητικών επιπτώσεων στην κτηµαταγορά και τα ενοίκια,
επιβάλλεται ΦΠΑ 13% και τέλος παρεπιδηµούντων στις βραχυ-
χρόνιες µισθώσεις ακινήτων τύπου Airbnb στα νοµικά πρόσωπα
και στα φυσικά πρόσωπα µε τρία ή περισσότερα εκµισθωµένα
διαµερίσµατα.

Επιπλέον, συνεχίζονται δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις αντιµε-
τώπισης των πληθωριστικών πιέσεων λόγω της ενεργειακής κρί-
σης ύψους 2.584.000.000 ευρώ µε κυριότερα µέτρα τις
επιδοτήσεις στην κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας νοικοκυ-
ριών και επιχειρήσεων, την επέκταση του Market Pass ως τον Δε-
κέµβριο του 2023 για τις πληγείσες από τις πληµµύρες περιοχές
και τον Έβρο, την επιδότηση του πετρελαίου θέρµανσης µε κό-
στος 237 εκατοµµύρια ευρώ για τη χειµερινή περίοδο 2023 -
2024, την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πε-
τρέλαιο κίνησης στους αγρότες µας εντός του 2023 µε δηµοσιο-
νοµικό κόστος 79 εκατοµµύρια ευρώ. Και βέβαια συνεχίζονται οι
δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις αντιµετώπισης των οικονοµικών
συνεπειών των φυσικών καταστροφών όπως η άµεση κάλυψη
των αναγκών για την καταβολή αποζηµιώσεων -πρώτη αρωγή και
αγροτικές αποζηµιώσεις- καθώς και επισκευές και βελτιώσεις
υποδοµών συνολικού ύψους 600 εκατοµµυρίων ευρώ και κυρίως
ο διπλασιασµός των πόρων του εθνικού σκέλους του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων στα 600 εκατοµµύρια ευρώ ώστε
να καλύπτονται σε µόνιµη βάση οι δαπάνες κρατικής αρωγής
έναντι φυσικών καταστροφών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κανείς αναρωτιέται από πού
θα χρηµατοδοτηθούν όλες αυτές οι δηµοσιονοµικές παρεµβά-
σεις για τη στήριξη της κοινωνίας, τους προτρέπω να δουν τον
πίνακα 3.2 στη σελίδα 108 της εισηγητικής έκθεσης. Εκεί θα δουν
τα καθαρά έσοδα του κρατικού προϋπολογισµού του 2024 να
προβλέπονται σε 68,4 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυξηµένα κατά πε-
ρίπου 3,2 δισεκατοµµύρια ευρώ ή 5% έναντι του 2023. Αυτό είναι
το εντυπωσιακό, αλλά συνάµα απόλυτα συµβατό µε τη δική µας
φιλοσοφία: Αυξάνονται τα έσοδα, ενώ µειώνονται οι φόροι και οι
ασφαλιστικές εισφορές. Κι αυτό συµβαίνει γιατί αυξάνεται το
ΑΕΠ κατά 11 δισεκατοµµύρια ευρώ µεταξύ του 2023 και 2024 και
κατά ένα µικρό µέρος λόγω της αποκάλυψης εισοδηµάτων που
αποκρύπτονταν. Αυτή η πολιτική της βιώσιµης ανάπτυξης που
στηρίζει τους πιο ευάλωτους, χωρίς να στραγγαλίζει τους συνε-
πείς φορολογούµενους, είναι και η πυξίδα µας για το µέλλον,
πάντα µε σύνεση για να µην διαταράσσεται η δηµοσιονοµική
ισορροπία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα βασικά µακροοικονοµικά µε-
γέθη και οι δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις του κρατικού προϋπο-
λογισµού του 2024 που σας παρουσίασα απαντούν και στην
κριτική των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης όπως αυτή ακούστηκε
στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων και η
οποία εκτιµώ ότι θα ακουστεί ξανά στην Ολοµέλεια.

Όµως, ο κρατικός προϋπολογισµός του 2024 δεν είναι προ-
ϋπολογισµός ανισοτήτων, ούτε φτώχειας, όπως κάποιοι εισηγη-

τές άλλων κοµµάτων τον χαρακτήρισαν. Κι αυτό αποδεικνύεται
και από την ανάλυση της αναδιανεµητικής επίπτωσης των δηµο-
σιονοµικών παρεµβάσεων της Κυβέρνησης στην ενότητα 3.10,
στις σελίδες 192 έως 195 της εισηγητικής έκθεσης του προϋπο-
λογισµού.

Και πράγµατι, σύµφωνα µε αυτή την ανάλυση, οι δηµοσιονο-
µικές παρεµβάσεις της Κυβέρνησης:

Πρώτον, αυξάνουν το διαθέσιµο εισόδηµα και µάλιστα αναλο-
γικά περισσότερο για τους φτωχότερους από τους συµπολίτες
µας που βρίσκονται στη βάση της εισοδηµατικής πυραµίδας.

Δεύτερον, µειώνουν τις κοινωνικές ανισότητες σε όλους τους
σχετικούς δείκτες, από τον Δείκτη Gini µέχρι τον Δείκτη S80/S20,
που όλοι τους δείχνουν µείωση των ανισοτήτων προς όφελος
των φτωχότερων, έναντι εκείνων που βρίσκονται στην υψηλότερη
κατανοµή του εισοδήµατος.

Kαι, τρίτον, µειώνουν τον δείκτη και το χάσµα φτώχειας είτε
µε σταθερό όριο, είτε µε κυµαινόµενο όριο φτώχειας.

Επίσης, ο κρατικός προϋπολογισµός του 2024 καταφανέστατα
δεν είναι αντιαναπτυξιακός όταν το ΑΕΠ της χώρας αυξάνεται µε
υπερδιπλάσιο ρυθµό από τον µέσο όρο των ανεπτυγµένων οικο-
νοµιών της Ευρωζώνης το 2024 και πολλαπλάσιο την τριετία
2022 - 2024 επιτρέποντας τη σύγκλιση των εισοδηµάτων µε τον
µέσο όρο των εταίρων µας στην Ευρώπη, αντιστρέφοντας την
απόκλιση της περασµένης δεκαετίας.

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στις τράπεζες και ζητώ
την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.

Επικαλέστηκαν συνάδελφοι από άλλα κόµµατα τη µελέτη του
ΚΕΠΕ σύµφωνα µε την οποία η στρατηγική αποεπένδυσης του
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας από τις τράπεζες θα
οδηγήσει σε απώλεια περίπου 40 δισεκατοµµυρίων ευρώ από τα
46 δισεκατοµµύρια ευρώ συνολικά που έβαλαν οι Έλληνες φο-
ρολογούµενοι για τη στήριξη των τραπεζών στις τρεις ανακεφα-
λαιοποιήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τις ευρύτερες επιπτώσεις
για τους φορολογούµενους, συµπεριλαµβανοµένου του «κουρέ-
µατος» του ελληνικού δηµοσίου χρέους που έγινε µε το PSI και
το οποίο προφανώς ευνόησε τους φορολογούµενους και ζη-
µίωσε τις τράπεζες, έδωσε µια συνολική απάντηση στην επι-
τροπή ο αρµόδιος Υπουργός κ. Χατζηδάκης.

Όµως, επειδή οι συνάδελφοι εστίασαν στην αποεπένδυση του
ΤΧΣ, εδώ έχουµε χρέος, όχι µόνο να παραθέτουµε τα στοιχεία
της µελέτης του ΚΕΠΕ, αλλά να προβαίνουµε και στην ιστορική
πολιτική αξιολόγηση, γιατί εξανεµίστηκε η συµµετοχή του δηµο-
σίου, δηλαδή των φορολογουµένων, στο ΤΧΣ; Ποιος έχει την ευ-
θύνη γι’ αυτή την τεράστια καταστροφή πλούτου; 

Η πραγµατικότητα είναι καθαρή και ξάστερη. Πρώτον, οι πο-
λίτες εξέλεξαν τον Ιανουάριο του 2015 την κυβέρνηση Τσίπρα -
Καµµένου. Στο πρώτο εξάµηνο της «πρώτης φοράς Αριστερά»,
οι αποφάσεις της κυβέρνησης Τσίπρα προκάλεσαν κρίση εµπι-
στοσύνης, εκροή καταθέσεων περίπου 40 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, κλείσιµο των τραπεζών, επιβολή capital controls και γενικά
προκάλεσαν βιβλική καταστροφή για το τραπεζικό σύστηµα και
την περιουσία των Ελλήνων φορολογουµένων.

Δεύτερον, µε τη συνακόλουθη αναγκαστική ανακεφαλαιοποί-
ηση επί της δεύτερης κυβέρνησης Τσίπρα - Καµµένου, τον Δε-
κέµβριο του 2015, όχι µόνο εξανεµίστηκε η κεφαλαιοποίηση των
τραπεζών που διακατείχε το ΤΧΣ και οι Έλληνες µικροµέτοχοι,
αλλά και υπέστη τροµερή αραίωση, το λεγόµενο dilution, το πο-
σοστό που κατείχαν οι φορολογούµενοι µέσω του ΤΧΣ και οι µι-
κροµέτοχοι στις τράπεζες. 

Έτσι, εξαιτίας αυτής καθαυτής της ανακεφαλαιοποίησης του
Δεκεµβρίου 2015, όχι µόνο έχασαν οι Έλληνες πολίτες περίπου
40 δισεκατοµµύρια ευρώ που είχαν επενδυθεί για την ανακεφα-
λαιοποίηση των τραπεζών και την κάλυψη του χρηµατοδοτικού
κενού, µέσω του ΤΧΣ, αλλά χάθηκε οριστικά κάθε δυνατότητα
και πιθανότητα ανάκτησης των χρηµάτων που είχαν βάλει στις
προηγούµενες ανακεφαλαιοποιήσεις. 

Το συµπέρασµα, λοιπόν, είναι ξεκάθαρο: Οι Έλληνες φορολο-
γούµενοι έχασαν πολλά δισεκατοµµύρια ευρώ από την επένδυση
µέσω του ΤΧΣ, εξαιτίας της τυχοδιωκτικής πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ
το 2015. 
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Και πάει πολύ, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να κουνάτε το δά-
χτυλο εσείς στις πολιτικές δυνάµεις από τις οποίες παραλάβατε
την διακυβέρνηση της χώρας για να την παίξετε στα ζάρια, όταν
έχετε τη µοναδική ευθύνη για την απώλεια δισεκατοµµυρίων
ευρώ που υπέστησαν οι Έλληνες φορολογούµενοι από την κα-
ταστροφική πολιτική σας. Και ελπίζω, ακόµη και σήµερα, να
βρείτε το θάρρος να πείτε µια µεγάλη συγγνώµη στον ελληνικό
λαό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω τονίζοντας ότι από τον
Ιούλιο του 2019, η διακυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και
της Νέας Δηµοκρατίας, οδηγεί µεθοδικά, µε όραµα και µε ασφά-
λεια, το καράβι της πατρίδας µας σε ένα καλύτερο αύριο. Ο προ-
ϋπολογισµός του 2024 στηρίζει την εθνική οικονοµία, τα
νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις µε τρόπο που συµβάλλει και στη
βιώσιµη ανάπτυξη και στην κοινωνική συνοχή, έτσι ώστε να µει-
ώνονται οι ανισότητες, να µην µένει κανείς πίσω, να πηγαίνουµε
όλοι µαζί µπροστά και η Ελλάδα µας ακόµα πιο ψηλά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 3ο Τοσίτσειο Δηµοτικό Σχολείο Εκάλης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα τέσσερις
µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί, από το 2ο

Γενικό Λύκειο Αγίου Δηµητρίου, (τρίτο τµήµα). 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα έχει ο γενικός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικό-

λαος Παππάς.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σαν σήµερα πριν ογδόντα χρόνια

οι ναζιστικές δυνάµεις κατοχής εξολόθρευσαν όλο τον ανδρικό
πληθυσµό των Καλαβρύτων. Ήταν η σφαγή των Καλαβρύτων ένα
κοµµάτι της σύγχρονης ιστορίας το οποίο δεν πρέπει να ξεχνιέ-
ται και το οποίο πρέπει να τιµούµε, όχι µόνο ως ιστορική µνήµη,
αλλά και ως δρώντες στην πολιτική. Δεν πρέπει να επιτρέψουµε
στον εαυτό µας καµία δηµοκρατική δύναµη να δώσει χώρο για
το «ξέπλυµα» του ιστορικού αναθεωρητικού ο οποίος κάνει δυ-
ναµικά την εµφάνισή του και σε επίπεδο Ευρώπης και κυρίως σε
δυνάµεις στα Δεξιά του πολιτικού φάσµατος. Να µην σκεφτούν
ότι έχουν δυνητικούς συµµάχους για α λα καρτ πλειοψηφίες οι-
ουδήποτε σκοπού. Η ζώσα ιστορική µνήµη είναι οδηγός για µια
δηµοκρατική κοινωνία του µέλλοντος. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός του 2024 συν-
τάσσεται σε ένα πάρα πολύ συγκεκριµένο διεθνές περιβάλλον
το οποίο χαρακτηρίζεται από την επιβράδυνση των οικονοµιών
της Ευρωζώνης. Ήδη η Γερµανία µπαίνει σε ύφεση. Από την επι-
στροφή των κανόνων του Συµφώνου Σταθερότητας σας είχαµε
πει, κύριε Υπουργέ, σε όλες τις επιτροπές, ότι µας κάνει εντύ-
πωση ότι απουσιάζει η Ελλάδα από τη συζήτηση για το Σύµφωνο
Σταθερότητας, η οποία εξελίσσεται και µας απαντήσατε ότι: «Δεν
σας αφορά αυτή η συζήτηση. Εσείς είσαστε προσηλωµένοι
στους στόχους». Δεν τολµήσαµε καν να πείτε ότι αγκαλιάζετε την
πρόταση της Κοµισιόν, η οποία είναι πιο ευέλικτη, αλλά ταχθή-
κατε de facto διά της σιωπής σας µαζί µε τους φειδωλούς της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ταυτόχρονα έχετε συµφωνήσει τη δεύτερη µεγαλύτερη δηµο-
σιονοµική διόρθωση µεταξύ του 2021 και του 2026 µε 7,5% του

ΑΕΠ. Την ίδια στιγµή, το υψηλό κόστος χρηµατοδότησης και βε-
βαίως το σύνθηµα της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας για πε-
ριορισµούς στις αυξήσεις των µισθών συνθέτουν τα κοµµάτια
του παζλ. 

Η αστάθεια στην ευρύτερη περιοχή και ο κίνδυνος αύξησης
των τιµών της ενέργειας µας κάνει εντύπωση ότι είναι στην ειση-
γητική έκθεση, όµως, δεν φαίνεται να επηρεάζει τις αισιόδοξες
προβλέψεις σας για την πορεία της οικονοµίας. 

Ποια είναι η κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας; Άκουσα µε
πάρα πολύ ενδιαφέρον τον αξιοσέβαστο εισηγητή της Πλειοψη-
φίας και λέω ότι αν κάποιος τον βλέπει και δεν είναι σε αυτή τη
χώρα, θα πιστέψει ότι ζούµε ένα αναπτυξιακό θαύµα. Η αλήθεια,
όµως, είναι πολύ διαφορετική και θα ήθελα να το ενσωµατώσετε
στην επιχειρηµατολογία σας, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας. 

Η Ελλάδα είναι εικοστή πέµπτη στους τριάντα έξι στην αύξηση
του πραγµατικού ΑΕΠ και τριακοστή δεύτερη στους τριάντα έξι
στην αύξηση του ονοµαστικού ΑΕΠ. Κανένα αναπτυξιακό θαύµα
δεν έχει επισυµβεί και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο το κατά κεφα-
λήν ΑΕΠ της Ελλάδας είναι στο 55% της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όταν στην αρχή της κρίσης ήταν στο 70%. Ταυτόχρονα, κατά η
διάρκεια της δικής σας Κυβέρνησης το ιδιωτικό χρέος έχει αυ-
ξηθεί κατά 20 δισεκατοµµύρια και ο διάδροµος επίλυσης αυτής
της µεγάλης κρίσης φαίνεται, κατά τη δική σας αντίληψη, να είναι
τα µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης και οι πλειστηριασµοί, οι
οποίοι εκτιµάται ότι µέχρι το 2026 θα πάνε στους διακόσιους πε-
νήντα χιλιάδες. 

Έχουµε την ευρωπαϊκή πρωτιά στο δηµόσιο χρέος. Άκουσα
πάλι τον εισηγητή της Πλειοψηφίας να επαίρεται για τη µείωσή
του. Μα, η µείωσή του επέρχεται κατά κύριο λόγο από τον πλη-
θωρισµό του ΑΕΠ. Η µείωση του λόγου επέρχεται κυρίως λόγω
πληθωρισµού. Είναι πράγµατα τα οποία το έχει επισηµάνει ήδη
από την εαρινή της έκθεση η Κοµισιόν. Με αυτή τη λογική, να
προσευχόµαστε για τεράστιο πληθωρισµό, µήπως µηδενίσουµε
τον λόγο χρέους προς ΑΕΠ. Δεν είναι λογική αυτή, όπως αντι-
λαµβάνεστε. 

Και βεβαίως στη χώρα µας έχουµε και τη δυνατότητα να παί-
ζουµε σε επίπεδο πρωταθλητισµού στην Ευρώπη στα θέµατα της
ακρίβειας. Τον Οκτώβρη ήµασταν πρώτοι στον πληθωρισµό τρο-
φίµων µε 10,3%, διότι άκουσα και πανηγυρισµούς για τη µείωση
του πληθωρισµού. Έχουµε την ακριβότερη βενζίνη µε όρους
αγοραστικής δύναµης. Και κυρίως, έχουµε τα έξοδα στέγασης
να απορροφούν το 40% του εισοδήµατος των νοικοκυριών. 

Στην αγορά εργασίας ο ΟΑΕΔ εξακολουθεί να καταγράφει
πάνω από ένα εκατοµµύριο ανέργους. Ο µέσος µισθός είναι ο
χαµηλότερος στην Ευρωζώνη. Και εδώ θα ήθελα να επαναφέρω
-και ελπίζω να γίνουµε σοφότεροι και από τη συζήτηση- ότι έχετε
υποσχεθεί ότι θα ανέβει ο µέσος µισθός στα 1.500 ευρώ. Αυτό
είναι µια αύξηση της τάξης του 42%, αλλά αν δει κανείς τις προ-
βλέψεις της Κοµισιόν βλέπει ότι στην ίδια περίοδο η Κοµισιόν
προβλέπει µια αύξηση του µισθού η οποία υπολείπεται του 5%. 

Τι συµβαίνει εδώ ακριβώς, κύριε Χατζηδάκη; Ή η Κοµισιόν
είναι εντελώς εκτός εκτιµήσεων ή εσείς λέτε κατάφωρα ψέµατα.
Θα µου επιτρέψετε να πω ότι εµείς ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
έχουµε πειστεί για το δεύτερο. 

Μάλιστα την ίδια στιγµή µε το τελευταίο φορολογικό νοµοσχέ-
διο εισάγετε µία πολύ κακή κοινωνική µηχανική για τη συµπίεση
των µισθών στην ελληνική οικονοµία. Και ποια είναι αυτή; Η σύν-
δεση του επιπέδου του µισθού µε το τεκµαρτό φορολογητέο ει-
σόδηµα των µικρών και µεσαίων επιχειρηµατιών. Είναι ένα
θεµελιακά αντικίνητρο για την αύξηση των µισθών. Δηλαδή θα
ζητάει ο µισθωτός αύξηση και ο ιδιοκτήτης µικρής και µεσαίας
επιχείρησης θα το αρνείται ενδεχοµένως, επειδή θα υπερβαίνουν
τα τεκµήρια της φορολόγησης. Δεν φαίνεται, λοιπόν, από που-
θενά να τεκµαίρεται η αισιοδοξία σας για την αύξηση των µισθών
στα 1.500 ευρώ. 

Και βεβαίως δεν προκαλεί και καµία έκπληξη το γεγονός ότι
και στις προβλέψεις του προϋπολογισµού η ιδιωτική κατανάλωση
υπολείπεται πάρα πολύ του συνολικού ρυθµού ανάπτυξης της
οικονοµίας. 

Άκουσα επίσης κάτι απολύτως ψευδές και είµαι υποχρεωµέ-
νος, κύριε Πρόεδρε, να το υπογραµµίσω. Είπε ο εισηγητής της
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Πλειοψηφίας ότι δεν αυξάνονται οι φόροι. Η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας είναι η κατέχουσα το ρεκόρ φόρων ως ποσο-
στό του ΑΕΠ. Είναι στο 29% και µαζί µε τις ασφαλιστικές εισφο-
ρές στο 43%. Είναι ρεκόρ εικοσιπενταετίας. 

Άρα τα φορολογικά έσοδα δεν αυξάνονται λόγω της ανάπτυ-
ξης. Τα φορολογικά έσοδα αυξάνονται επειδή αρνείστε να τιθα-
σεύσετε το τέρας του πληθωρισµού και το αφήνετε να πέσει στα
κεφάλια των νοικοκυριών και των µικρών και µεσαίων επιχειρή-
σεων. Το µείγµα έµµεσων - άµεσων φόρων παραµένει οδυνηρό.
Οι έµµεσοι φόροι είναι 63%. Και βεβαίως δεν είναι θαύµα, είναι
απολύτως λογικό ότι τα έσοδα από τον ΦΠΑ από το 2021 µέχρι
σήµερα αυξήθηκαν κατά 40%, 7 δισεκατοµµύρια παραπάνω. Κα-
νένας εκ της Πλειοψηφίας δεν δικαιούται να παριστάνει τον άν-
θρωπο που έχει εκπλαγεί από αυτά τα νούµερα. 

Υπάρχει όµως και η άλλη πλευρά της οικονοµίας, η ανθηρή,
τα 10,5 δισεκατοµµύρια κέρδη των εισηγµένων για το 2022. Οι
εισηγµένες εταιρείες στο χρηµατιστήριο είδαν τα κέρδη τους να
ανεβαίνουν κατά 300%, µε πρωταθλήτριες βέβαια τις τράπεζες
και τις επιχειρήσεις ενέργειας. Οι τράπεζες είχαν 7,5 δισεκατοµ-
µύρια κέρδη το 2022 και το 2023. Και από πού βγαίνουν αυτά;
Μήπως από τη χρηµατοδότηση της αναπτυξιακής διαδικασίας
στην οικονοµία. Όχι. Βγαίνουν από τα µεγάλα περιθώρια κέρ-
δους, τη µεγάλη διαφορά µεταξύ επιτοκίου καταθέσεων και χο-
ρηγήσεων και βεβαίως τις πραγµατικά εντυπωσιακές προµήθειες
για τη µεταφορά χρηµάτων από τον έναν λογαριασµό σε άλλο.
Δεν µιλάµε από τη µία τράπεζα στην άλλη. Εκεί βγαίνουν τα χρή-
µατα των τραπεζών και από τον νέο κύκλο στεγαστικών δανείων
κυρίως τα οποία βγαίνουν.

Νοµίζω ότι πάµε την κουβέντα µισό βήµα παρακάτω διότι επι-
µέναµε και δεν παίρνουµε απάντηση. Σας έχουµε καταθέσει τη
µελέτη του ΚΕΠΕ, που λέει ότι το δηµόσιο έχει απώλειες 40 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ από την απόφασή σας να αποσυρθεί από τη
συµµετοχή του στις τράπεζες. Δεν ακούσαµε κάποιο επιχείρηµα.
Ακούσαµε το γνωστό παραµύθι για το τι έγινε τον Γενάρη του
2015. Θέλω να σας ενηµερώσω ότι σε λίγες µέρες κλείνουµε
εννιά χρόνια από τον Γενάρη του 2015. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Μέχρι πότε έχετε σκοπό να πολιτεύεστε µε αυτά τα σαθρά επι-
χειρήµατα τα οποία ιστορικά αποδείχθηκε ότι δεν έχουν καµµία
βάση και δεν θα ήθελα να χρησιµοποιήσω κανέναν οξύ χαρακτη-
ρισµό, αλλά πραγµατικά δεν µπορεί να είναι επιχειρήµατα τα
οποία στέκονται στο δηµόσιο διάλογο. 

Θέλω να θυµίσω επίσης, κύριε Υπουργέ, ότι έχουµε ζητήσει
και δεν έχουµε πάρει απάντηση -θα τελειώσει η χρονιά- ειδική
συνεδρίαση των Επιτροπών Οικονοµικών και Παραγωγής και Εµ-
πορίου, να έρθουν και οι άνθρωποι από το ΤΧΣ να µας εξηγήσουν
στη βάση ποιων εκτιµήσεων, ποιων συµβουλών ή ποιων εντολών
πήραν αυτές τις αποφάσεις που κατά το ΚΕΠΕ, όχι κατά τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ζηµιώνουν πάρα πολύ το ελληνικό
δηµόσιο.

Ταυτόχρονα βεβαίως δεν επιλέγετε την απόσυρση του δηµο-
σίου µόνο από τις τράπεζες, αλλά φαίνεται ότι είστε γεµάτοι και
πεπεισµένοι από µία κεκτηµένη ταχύτητα πώλησης των «ασηµι-
κών» και αποσύρεστε και από τη ΔΕΗ και από τα ΕΛΠΕ.

Και αναρωτιόµαστε εµείς: Μπορεί µία οικονοµία, µία κοινωνία
να κάνει την πράσινη µετάβαση µε όρους ιδιωτικού τοµέα; Είναι
επαρκή τα κίνητρα των ιδιωτών για να κάνουν τις µεγάλες αλλα-
γές οι οποίες απαιτούνται και ειδικά σε τόσο µεγάλους οργανι-
σµούς, µε τόσο κρίσιµο ρόλο στο σύνολο της εθνικής οικονο-
µίας; Δεν είναι δυνατό να συµβεί αυτό και γι’ αυτό σας ασκούµε
και την κριτική µας. 

Και βεβαίως κοντά σε αυτά, διότι υπάρχει και η αντίστιξη, η
άλλη πλευρά της επιχειρηµατικότητας, οι µικρές και µεσαίες επι-
χειρήσεις οι οποίες είναι αποκλεισµένες και από τα συγχρηµα-
τοδοτούµενα προγράµµατα και βεβαίως από τον τραπεζικό
δανεισµό. Θα περίµενε εδώ κανείς να επιβεβαιωθεί το επιχείρηµα
ότι οι µεγάλες επιχειρήσεις έχουν το ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα
και θα βελτίωναν την ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας, αλλά το
εµπορικό έλλειµµα παραµένει υψηλό στα επίπεδα του 5%.

Ακούσαµε για άλλη µια φορά το επιχείρηµα περί επενδύσεων.

Θέλω, κύριε Πρόεδρε, να απευθυνθώ στον αγαπητό εισηγητή
της Πλειοψηφίας, αλλά και στους παρευρισκόµενους Υπουρ-
γούς. Ο προϋπολογισµός του 2023 προέβλεπε αύξηση των επεν-
δύσεων κατά 15%. Έρχεστε στο τέλος του χρόνου να µας πείτε
ότι δεν τον πετύχατε αυτόν τον στόχο και ότι οι επενδύσεις αυ-
ξήθηκαν κατά 7%. Χωρίς να µας εξηγείται κανέναν από τους λό-
γους, χωρίς να παραθέτετε κανένα επιχείρηµα που να εξηγεί
γιατί είχαµε αυτή τη µεγάλη απόκλιση, έρχεστε να προβλέψετε
ξανά αύξηση των επενδύσεων κατά 15%. Δεν νοµίζετε ότι θα
έπρεπε να προηγηθεί µία σαφής και θεµελιωµένη εξήγηση γιατί
πέσατε τόσο έξω στην εκτίµησή σας για τις επενδύσεις το 2023,
πριν κάνετε ακριβώς την ίδια πρόβλεψη για το 2024; Τι σας πεί-
θει, λοιπόν, ότι φέτος θα πέσετε µέσα; 

Και κοντά σε αυτό θα πρέπει να σηµειώσει κανείς ότι τα δύο
τρίτα από την αύξηση των επενδύσεων δεν αφορούν σχηµατισµό
κεφαλαίου, δεν αφορούν µια παραγωγική -εντός εισαγωγικών-
επένδυση, δεν αφορούν το γεγονός ότι µία επιχείρηση αύξησε
την παραγωγική της δυνατότητα, έφτιαξε µια καινούργια µο-
νάδα, προσέλαβε προσωπικό. Όχι. Αφορούν αλλαγές σε τίτλους
ιδιοκτησίας, αφορούν την πώληση των κόκκινων δανείων. Αυτού
του τύπου τις επενδύσεις είµαστε έτοιµοι µόνο να καλωσορί-
ζουµε στην Ελλάδα; Αυτός είναι ο τρόπος ανάπτυξης;

Επίσης, δεν άκουσα καµµία αναφορά στο γεγονός ότι η ιδιω-
τική αποταµίευση έχει µειωθεί, τα συγχρηµατοδοτούµενα προ-
γράµµατα δεν πάνε µε τους επιθυµητούς ρυθµούς. Οι
επενδύσεις πώς θα έρθουν; Με ξένο δανεισµό θα υλοποιηθούν;

Συνεπώς η δηµοσιονοµική σας πολιτική είναι παραπάνω από
φανερό ότι δεν αποτελεί οργανικό κοµµάτι ενός βιώσιµου σχε-
δίου διατηρήσιµης ανάπτυξης. Δεν θα υπήρχε τέτοια αστοχία
στον πάρα πολύ κρίσιµο δείκτη των επενδύσεων. 

Η ελληνική κοινωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζει ακόµα
µία κρίση η οποία είναι κρίση διαρκείας και κρίση πάρα πολύ επί-
µονη στον χρόνο και έχει αποδειχθεί ότι µόνο µία προοδευτική
κυβέρνηση µπορεί πραγµατικά να αντιµετωπίσει και την ουσία
και τις συνέπειές της. Μιλώ για τη δηµογραφική κρίση.

Η χώρα µας είναι η δεύτερη από το τέλος σε γεννητικότητα
ανά γυναίκα σε αναπαραγωγική ηλικία. Έχει έναν πληθυσµό ο
οποίος γηράσκει, έναν πληθυσµό ο οποίος βαίνει µειούµενος. 

Και εσείς τι κάνετε µε τις πολιτικές σας; Πρώτον, δεν στηρίζετε
τη δηµιουργία οικογένειας στα νέα ζευγάρια, δεν στηρίζετε τις
γυναίκες οι οποίες θέλουν να κάνουν ένα παιδί. Δεύτερον, δια-
µορφώνετε όλους τους όρους για να φεύγει το νεότερο κοµµάτι
του εργατικού δυναµικού στο εξωτερικό. Τρίτον, έχετε και ατολ-
µία σε σχέση µε την ανάγκη κάλυψης των αναγκών, την ανάγκη
κάλυψης του εργατικού δυναµικού που χρειάζεται, ενδεχοµένως
ας πούµε για την πρωτογενή παραγωγή. Δεν µπορεί να µην έχετε
συζητήσει µε ανθρώπους στην πρωτογενή παραγωγή στις επαρ-
χίες σας, να σας πουν ότι λείπουν εργατικά χέρια. Και εκεί δεί-
χνετε επίσης πάρα πολύ µεγάλη ατολµία. Χρειάζεται, λοιπόν, µια
µεγάλη προοδευτική στροφή.

Μέσα σε αυτές τις συνθήκες, λοιπόν, µέσα σε αυτό το διεθνές
περιβάλλον φέρνετε έναν προϋπολογισµό, ο οποίος δεν απαντά
στα µεγάλα ζητήµατα των νοικοκυριών, των µικρών και µεσαίων
επιχειρήσεων, δεν απαντά στο µεγάλο πρόβληµα της ακρίβειας,
δεν απαντά στην κρίση χρέους, δεν απαντά στη στεγαστική και
κλιµατική κρίση. Για την ακρίβεια, αρνείστε να µειώσετε τους έµ-
µεσους φόρους. Δώδεκα χώρες στην ΕΕ το έχουν ήδη κάνει. Η
Πορτογαλία και η Ισπανία µηδένισαν τον ΦΠΑ στα είδη πρώτης
ανάγκης, στην ενέργεια. Πρακτικά επαναφέρετε τη ρήτρα ανα-
προσαρµογής µέσα από τα πολύχρωµα τιµολόγια. Αυτή είναι η
ουσία και ντρέπεστε να την πείτε. Επαναφέρετε τη ρήτρα ανα-
προσαρµογής και τα νοικοκυριά θα το δουν µπροστά τους στους
αµέσως επόµενους λογαριασµούς. Και βεβαίως δεν δίνετε αυ-
ξήσεις σε µισθούς και συντάξεις. Δεν κάνετε τίποτα για τη στε-
γαστική κρίση. Το πρόγραµµα «Σπίτι µου», λέει, το κλείσατε διότι
υπάρχει δηµοσιονοµική στενότητα. Από το Ταµείο Ανάκαµψης
δόθηκαν 1,3 εκατοµµύριο ευρώ για τη στέγη, τη στιγµή που η
Πορτογαλία είναι στα 2,7 δισεκατοµµύρια.

Δεν κάνετε τίποτα για το µεγάλο, το κορυφαίο ζήτηµα, τον
«ελέφαντα στο δωµάτιο» της ελληνικής οικονοµίας, το ιδιωτικό
χρέος. Προκρίνατε µόνο τη δίδυµη λύση του σχεδίου «ΗΡΑ-
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ΚΛΗΣ» και του Πτωχευτικού Κώδικα, που δεν προστατεύει την
πρώτη κατοικία, δεν προστατεύει την επαγγελµατική στέγη, δεν
προστατεύει την αγροτική γη, δεν δίνει τη δυνατότητα προστα-
σίας των εύλογων δαπανών διαβίωσης. 

Και φέρατε και ένα φορολογικό νοµοσχέδιο, το οποίο µάθαµε
καθ’ οµολογία ότι το συγγράψατε µαζί µε τους servicers. Και οι
άλλοι κοινωνικοί φορείς το έµαθαν µέσα στις επιτροπές της Βου-
λής. 

Επίσης, κάνατε και «δωράκια» τα οποία δεν προβλέπονταν
στην οδηγία, ενώ πράγµατα τα οποία προέβλεπε η οδηγία για
την προστασία των δανειοληπτών δεν τα θεσµοθετήσατε. Διότι
η οδηγία έλεγε ότι πρέπει να προστατεύεται η πρώτη κατοικία.
Η οδηγία έλεγε ότι πρέπει να προστατεύονται οι δανειολήπτες
του ελβετικού φράγκου. Δεν έλεγε πουθενά η οδηγία ότι χρει-
άζονται ακατάσχετο λογαριασµό οι servicers. Αλλά, αυτό το θε-
σµοθετήσατε, τον ακατάσχετο λογαριασµό, που έχουµε εµείς
ψηφίσει και αρνείστε να ενεργοποιήσετε για τις µικρές και µε-
σαίες επιχειρήσεις. Έτσι πολιτεύεστε. 

Δεν κάνατε τίποτα βεβαίως και για την αντιµετώπιση της κλι-
µατικής κρίσης. Και εδώ βιώσαµε ως κοινωνία πραγµατικά οδυ-
νηρές καταστάσεις. Στη Θεσσαλία χάσαµε το 22% της αγροτικής
παραγωγής και εµβρόντητοι παρακολουθούσαµε τον εκλεκτό
σας περιφερειάρχη να οµολογεί στους τηλεοπτικούς δέκτες ότι
είχε ειδοποιήσει την ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών για το
προβληµατικό των αντιπληµµυρικών έργων και για το γεγονός
ότι δεν είχαµε πρόοδο εκεί. Θα περιµένουµε να δούµε τι άλλο θα
δουν τα µάτια µας και τι άλλο θα οµολογήσετε στην αδράνειά
σας απέναντι σε αυτό το µείζον παγκόσµιο φαινόµενο. 

Επίσης, απ’ ό,τι µάθαµε, απ’ αυτά που έχετε κάνει είναι ότι
απεντάξατε και αντιπληµµυρικά έργα. Συγχαρητήρια! Πραγµα-
τικά είναι µια πρωτοβουλία στην αντίθετη από την ενδεδειγµένη
κατεύθυνση. 

Δεν κάνετε τίποτα για τη δηµόσια υγεία. Υπολειπόµεθα στις
δαπάνες για τη δηµόσια υγεία κατά 1,5% από τον µέσο ευρω-
παϊκό όρο. Είµαστε δέκατοι όγδοοι στους είκοσι ένα του πίνακα
της Κοµισιόν σε σχέση µε το πόσα χρήµατα από το Ταµείο Ανά-
καµψης διοχετεύονται στη δηµόσια υγεία. Μας λέγατε ότι θα
είναι η τετραετία του συστήµατος δηµόσιας υγείας και ούτε αυτό
το χρηµατοδοτικό εργαλείο δεν αξιοποιείτε. 

Στην παιδεία έχουµε µεγάλη απόκλιση πάλι στο 3%, ενώ ο
µέσος ευρωπαϊκός όρος είναι στο 5%. Οι οικογένειες δαπανούν
σχεδόν τα µισά χρήµατα απ’ όσα δαπανώνται στη χώρα ως ιδιω-
τική δαπάνη για την παιδεία. Και έχετε και εδώ την απάντηση
όµως: Θα προστατεύσετε την υγεία των παιδιών µας, τα οποία
φορτώνονται τις τσάντες των δέκα και των δεκαπέντε κιλών και
λέτε ότι πρέπει να περπατάνε περισσότερο, επειδή εσείς επιλέ-
γετε να µην καλύψετε τα κενά και κλείνετε ντε φάκτο σχολεία.
Αυτή είναι η πολιτεία σας. Η απάντησή σας είναι ότι το περπά-
τηµα κάνει καλό στην υγεία. Εκεί έχετε αδράνειες και αντιδρα-
στικές κατευθύνσεις. 

Και βεβαίως, κάνετε τα πάντα για να τσακίσετε, να πιέσετε µι-
σθωτούς και µεσαία τάξη. Με το τελευταίο φορολογικό νοµοσχέ-
διο αποζητάτε 750 εκατοµµύρια ευρώ, όχι για να σώσετε την
εκτέλεση του προϋπολογισµού του τρέχοντος έτους, αλλά για
να οδηγήσετε σε αδιέξοδο αυτοαπασχολούµενους και µικρές
επιχειρήσεις. 

Και βεβαίως, η συγκεκριµένη πρωτοβουλία οικοδοµήθηκε
πάνω σε ένα τεράστιο προεκλογικό ψέµα. Το θυµάστε, κύριε
Πέτσα, βεβαίως ότι είχατε δεσµευτεί ότι δεν θα φορολογήσετε
αυτούς τους ανθρώπους. Όχι µόνο τους φορολογείτε, αλλά τους
λέτε και ένα «κάρο» ψέµατα από πάνω, και σε αυτούς και τους
µισθωτούς και τους συνταξιούχους, ότι αυτή η νοµοθετική πρω-
τοβουλία γίνεται για να τους προστατεύσει. 

Εµείς προτείνουµε την αύξηση του κατώτατου µισθού στα 880
ευρώ µε τιµαριθµική αναπροσαρµογή και την επαναφορά των
συλλογικών συµβάσεων. Προτείνουµε 10% αύξηση στους µι-
σθούς των δηµοσίων υπαλλήλων. Την επαναφορά της δέκατης
τρίτης σύνταξης, να καλυφθεί τουλάχιστον ο πληθωρισµός τρο-
φίµων. Προτείνουµε να τολµήσετε να µειώσετε τον ειδικό φόρο
κατανάλωσης στα καύσιµα και τον ΦΠΑ. Προτείνουµε τη θέσπιση
ανώτατου συντελεστή κέρδους στον ενεργειακό τοµέα. Προτεί-

νουµε αφορολόγητο 10.000 ευρώ για όλους. Κατάργηση του τέ-
λους επιτηδεύµατος. 

Και βεβαίως, επειδή λέτε πού θα βρούµε τα λεφτά, προτεί-
νουµε την ενιαία προοδευτική φορολογική κλίµακα στα φυσικά
πρόσωπα, ανεξάρτητα από την πηγή εισοδήµατος, αλλά και για
τις επιχειρήσεις. Τολµήστε το. Έχει γίνει και στη Βρετανία και
την Ιρλανδία και το Βέλγιο και την Ολλανδία. 

Προτείνουµε τη ρύθµιση του ιδιωτικού χρέους, µε «κούρεµα»
των οφειλών και µεγάλο αριθµό δόσεων. Προτείνουµε την προ-
στασία της πρώτης κατοικίας. Προτείνουµε την προστασία των
εύλογων δαπανών διαβίωσης. Και βεβαίως, τον ενεργό ρόλο της
Αναπτυξιακής Τράπεζας στη λύση αυτού του µεγάλου ζητήµα-
τος. 

Και αυτό, γιατί για εµάς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ανά-
πτυξη δεν είναι απλώς µεγέθυνση του ΑΕΠ. Ανάπτυξη είναι η βελ-
τίωση της συλλογικής ευηµερίας, η δίκαιη κατανοµή του
πλούτου, η δυνατότητα για δηµιουργία, η αξιοποίηση ανθρώπι-
νων και υλικών πόρων που είναι εντός της χώρας. Για να δηµι-
ουργείται προστιθέµενη αξία εντός της χώρας. Για να γίνει
λιγότερο ευάλωτη η οικονοµία µας στις διεθνείς αναταραχές. Για
να γίνει ένας κόµβος εµπορίου, ενέργειας, τηλεπικοινωνιών, µε-
ταφορών. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, δεν εγγυάται τον πολύπλευρο εκ-

συγχρονισµό, εγγυάται την αναπαραγωγή και τον πολλαπλασια-
σµό των εντεινόµενων πολλαπλών πολυεπίπεδων κρίσεων τις
οποίες βιώνει η ελληνική και η παγκόσµια οικονοµία: Και της δη-
µογραφικής -για τη χώρα µας- και της οικονοµικής και της κλι-
µατικής. 

Γι’ αυτό µια µεγάλη προοδευτική στροφή είναι αναγκαία. Είναι
αναγκαία και στην Ελλάδα και την Ευρώπη, η οποία πρέπει να
προχωρήσει µε γοργά βήµατα στην εµβάθυνση και την οµοσπον-
δοποίησή της, για να γεφυρωθούν οι ανισότητες µεταξύ των
χωρών, για να γεφυρωθούν οι ανισότητες εντός των κοινωνιών. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία σ’ αυτή την κατεύθυνση ερ-
γάζεται και θα εργαστεί, και στην Ελλάδα και την Ευρώπη. Αγω-
νίζεται για να ενώσει τις θετικές παραδόσεις του αριστερού και
προοδευτικού κινήµατος, όχι για να δικαιώσει τη µία παράδοση
έναντι της άλλης. Δεν κινείται πάνω σε µνηµονιακά απόνερα. Δεν
επιθυµεί να εφαρµόσει εθελοντικά πολιτικές που διχάζουν την
κοινωνία, όπως κάνει η Νέα Δηµοκρατία. Είµαστε η δύναµη που
έχει προγραµµατικό ορίζοντα πέρα και πάνω από τα µεταµνηµο-
νιακά απόνερα, που µπορεί να κινητοποιήσει τις ζωντανές δυνά-
µεις της κοινωνίας για ένα µέλλον δικαιοσύνης. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, τον προϋπολογισµό. Υπερψηφίζουµε
την ανάγκη για µια µεγάλη αλλαγή στην πορεία της χώρας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Παππά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Διονύσου.  

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον γενικό εισηγητή του ΠΑΣΟΚ,
τον κ. Κουκουλόπουλο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινάµε σήµερα και ολοκλη-

ρώνουµε την Κυριακή την κορυφαία κοινοβουλευτική συζήτηση
για τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Είναι η κορυφαία, γιατί αναφέρεται στο πού είµαστε και πού
πάµε ή πού θέλουµε να πάµε. Παράλληλα, είναι η συζήτηση στην
οποία η κάθε πολιτική δύναµη καλείται να δώσει τη δική της εκ-
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δοχή, όχι απλά µένοντας στην κριτική, αλλά να πει και πώς βλέπει
η ίδια τα πράγµατα και προς τα πού θέλει να πάνε. 

Στις συζητήσεις που προηγήθηκαν, και όχι µόνο στο προσχέ-
διο και στο σχέδιο προϋπολογισµού στην αρµόδια επιτροπή,
αλλά και στα νοµοσχέδια φορολογικού και ιδιωτικού χρέους, η
Κυβέρνηση µε εµφατικό τρόπο, παραθέτοντας ένα µπαράζ αριθ-
µών, ισχυρίζεται ότι όλα βαίνουν καλώς. Είναι το δικό της suc-
cess story. Θα το ακούσουµε να επαναλαµβάνεται από την
πλειοψηφία και από τους Υπουργούς τις επόµενες µέρες. 

Την ίδια ώρα όµως οι πολίτες έχουν µια εντελώς διαφορετική
άποψη για την ακρίβεια, η µεγάλη πλειοψηφία της κοινωνίας. Όχι
όλοι, γιατί είναι και κάποιοι λίγοι που είναι ευνοηµένοι. Η Κυβέρ-
νηση, όπως είπα, κραδαίνει αριθµούς, ενώ οι πολίτες αποτιµούν
τη δική τους κατάσταση. 

Πριν από οτιδήποτε άλλο, θέλω να κάνω σαφές -γι’ αυτό και
ξεκίνησα έτσι- αυτό που είναι κορυφαίο, που είναι η προµετω-
πίδα, αν θέλετε, της δικής µας οπτικής, της δικής µας τοποθέτη-
σης για τον προϋπολογισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δίληµµα για εµάς ανάµεσα στην
οικονοµία και την κοινωνία δεν υφίσταται. Ποτέ δεν υπήρχε αυτό
το δίληµµα για τη δικιά µας αντίληψη, για τη δικιά µας πολιτική
αντίληψη, για τη δικιά µας ιδεολογία. Υποκύψαµε στον καταναγ-
κασµό των αριθµών και της οικονοµίας µία και µόνη φορά, γιατί
υπήρχε υπέρτατο ζήτηµα. 

Ήταν τα µαύρα χρόνια της κρίσης όταν ο κίνδυνος άτακτης
χρεοκοπίας και ο άµεσος κίνδυνος εξόδου της χώρας από το
ευρώ αναγκαστικά έδωσαν απόλυτη προτεραιότητα στη διαχεί-
ριση κάποιων ζητηµάτων που υπάγονταν µόνον στην ανάγκη των
αριθµών και της οικονοµίας. Ήταν η µία και µοναδική φορά το
κάναµε και ο χρόνος ιστορικά σιγά-σιγά µας δικαιώνει. Μία και
µόνη φορά!

Η άποψή µας, λοιπόν, ήταν, είναι και θα είναι ότι δίληµµα δεν
υφίσταται. Η Νέα Δηµοκρατία από τη µεριά της έχει µια άλλη λο-
γική. Αφ’ ενός µεν όταν ξέσπασε η µεγάλη κρίση του 2008 - 2009
άργησε να βάλει πλάτη -το θυµόµαστε όλοι- και από την άλλη βέ-
βαια σήµερα που επανερχόµαστε στην κανονικότητα που επανα-
λαµβάνει διαρκώς, έχει οχυρωθεί πίσω από τη γνωστή λογική της
πρόταξης της οικονοµίας έναντι της κοινωνίας, δηλαδή «Καθίστε
να µεγαλώσουµε την πίτα και κάτι θα δώσουµε». 

Στην πραγµατικότητα, όµως, οι πολίτες βιώνουν µια τελείως
διαφορετική κατάσταση. Αυτό που στην πραγµατικότητα κάνει η
Κυβέρνηση είναι µια συστηµατική αναδιανοµή πλούτου µέσα
στην κοινωνία, η οποία αποκαλύπτεται µέρα µε τη µέρα, χρόνο
µε τον χρόνο και ένα µεγάλο αποκαλυπτήριο έγινε προσφάτως
στο φορολογικό. Η µεγάλη πλειοψηφία της κοινωνίας βιώνει δια-
φορετικές καταστάσεις. Η µεσαία τάξη βιώνει συµπίεση εισοδη-
µάτων, ένα πολύ µεγάλο µέρος της κοινωνίας βιώνει εγκλωβισµό
στο ιδιωτικό χρέος, το πιο ευάλωτο µέρος της κοινωνίας βιώνει
την οµηρία των επιδοµάτων. 

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτές οι οριζόντιες διαφορές που υπάρ-
χουν. Υπάρχουν και χωροταξικές. Τι έχει να πει η κυβέρνηση
στον Έλληνα αγρότη και στην ελληνική ύπαιθρο; Τι έχει να πει η
Κυβέρνηση στη δυτική Μακεδονία που βιώνει τις καταστροφικές
συνέπειες της παράδοσης της χώρας στο φυσικό αέριο; Δίπλα
στη δυτική Μακεδονία ήρθε να προστεθεί η Θεσσαλία. Τι έχει να
πει στη Θεσσαλία που αµήχανη παρακολουθεί την κυβερνητική
αβελτηρία µέχρι σήµερα; Τι έχει να πει στην Εγνατία ή από τον
Έβρο µέχρι την Καστοριά και τη Σάµο, τους τρεις νοµούς που
βιώνουν τη µεγαλύτερη πληθυσµιακή συρρίκνωση µε βάση την
απογραφή; Μιλάµε για συνοριακούς νοµούς, αυτούς που φυλάνε
σύνορα. Τι έχει να πει στους νέους πάνω απ’ όλα, τους µεγάλους
χαµένους της κρίσης; 

Δεν µιλάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαριθµώντας πε-
ριοχές και προβλήµατα. Ουσιαστικά µιλάµε για περιοχές που
κράτησαν ενεργειακά ή ως σιτοβολώνες –που λέµε- τη χώρα και
για στρώµατα που έχτισαν τη µεταπολεµική Ελλάδα, που κράτη-
σαν όρθια την Ελλάδα όλα αυτά τα χρόνια. Τους αγνοεί προκλη-
τικά όλους αυτούς, είτε µιλάµε για στρώµατα, είτε µιλάµε για
περιοχές.

Είναι ελάχιστες οι απαντήσεις που έχει να δώσει η Κυβέρνηση.
Δεν έχει να δώσει µία πειστική απάντηση, γιατί οχυρώνεται πίσω

από αριθµούς στο τι θα αλλάξει στη ζωή µας µε τα 72 δισεκα-
τοµµύρια. Για τα 72 δισεκατοµµύρια το έχει µάθει και ο τελευ-
ταίος Έλληνας. Είναι το άθροισµα του ΕΣΠΑ και του Ταµείου
Ανάκαµψης. 

Δεν διαφωνούµε στον αριθµό, κύριε Υπουργέ. Κι αν υπάρχει
ζήτηµα να δώσουµε εύσηµα, να τα δώσουµε αν η χώρα πήρε κάτι
παραπάνω. Δεν είναι εκεί το ζήτηµα. Το ερώτηµα είναι ένα και
απλό. Σε τι θα αλλάξει η ζωή των Ελλήνων µετά από πέντε χρόνια
µε την αξιοποίηση αυτών των πόρων; Σ’ αυτό το ερώτηµα το
απλό δεν µπορείτε να δώσετε απάντηση. Αντίθετα, µπορείτε να
δώσετε απάντηση σε αυτούς που ήδη κάνουν τους δικούς τους
λογαριασµούς, αθροίζοντας ήδη προκλητικές και προνοµιακές
χρηµατοδοτήσεις. 

Κυρίως, όµως, όπως είπα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυ-
βέρνηση δεν έχει να πει παρά ελάχιστα στον µεγάλο χαµένο της
κρίσης που ήταν η νέα γενιά, είτε είναι οι νέοι δικηγόροι, είτε
είναι οι ντελιβεράδες -υπάρχει συνάφεια επαγγελµάτων κατά την
Κυβέρνηση!- αλλά και όλοι οι νέοι. 

Ασκήσαµε από το πρώτο νοµοσχέδιο αυτής της κοινοβουλευ-
τικής περιόδου µία πολύ συγκεκριµένη κριτική, κύριε Υπουργέ,
την οποία τότε την είχατε αντιµετωπίσει απαξιωτικά, ονοµάζον-
τάς µας «ΚΚΕ του κέντρου». Σας είχε απαντήσει πολιτικά και ο
Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ κ. Νίκος Ανδρουλάκης για τον εντελώς
λανθασµένο χαρακτήρα και σε ό,τι αφορά το ΚΚΕ και σε ό,τι
αφορά εµάς γι’ αυτόν τον χαρακτηρισµό. Όµως, η κριτική που
κάναµε τότε έχει ήδη σήµερα δικαιωθεί και δικαιώνεται καθηµε-
ρινά. Σας είπαµε πολύ απλά ότι σπαταλήσατε στην πρώτη τετρα-
ετία πολύτιµο δηµοσιονοµικό χώρο και πολύτιµο χρόνο. Ο
καπνός που σήκωσε ο Έβρος, η πανδηµία, η ενεργειακή χρήση
θόλωσε το τοπίο και αξιολογηθήκατε µε βάση τη στάση σας σ’
αυτή την κρίση. Η βοήθεια και των µέσων ενηµέρωσης και µία
πολύ αδύναµη αντιπρόταση εξουσίας από την πλευρά του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, σας οδήγησαν στον πιο αγαπηµένο σας αριθµό που είναι
το 41%.

Όµως, η πραγµατικότητα αποδεικνύει ότι αυτό που σας είπαµε
στο πρώτο νοµοσχέδιό σας στις 26 Ιουλίου επιβεβαιώνεται κα-
θηµερινά. Με την ακρίβεια η Κυβέρνηση µονίµως αιφνιδιάζεται
ακριβώς γιατί σπατάλησε χρόνο στην πρώτη της τετραετία. Έτσι,
λοιπόν, η Κυβέρνηση διαρκώς αιφνιδιάζεται. Η ακρίβεια δεν ξε-
κίνησε τώρα. Η ακρίβεια έχει αφετηρία. Το σπάσιµο της εφοδια-
στικής αλυσίδας λόγω COVID -από εκεί ξεκίνησε το γαϊτανάκι-
έχει εξελιχθεί παγκοσµίως σε πληθωρισµό απληστίας και η Κυ-
βέρνηση όλο αυτό το διάστηµα δεν έκανε τίποτα για την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού, τίποτα για τις υπηρεσίες ελέγχου. Κανένα
πραγµατικό έλεγχο δεν άσκησε. Απλώς µοιράζει pass, pass,
pass. Τίποτε άλλο! Αδυνατεί να αντιµετωπίσει την ακρίβεια γιατί
είναι αιφνιδιασµένη! 

Η φοροδιαφυγή αποδεικνύεται µε βάση την Τράπεζα της Ελ-
λάδος ότι υπερβαίνει τα 10 δισεκατοµµύρια, αλλά η Κυβέρνηση
απάντησε µε έναν κεφαλικό φόρο φορολογώντας το επάγγελµα.
Απαγόρευσε να είσαι ελεύθερος επαγγελµατίας. Αυτό έκανε η
Κυβέρνηση µε το φορολογικό της. Ήθελε να ενισχύσει τα έσοδα
προφανώς, δεν υπάρχει άλλο. Όµως, από την άλλη υπηρετούσε
µία ατζέντα αναδιανοµής, αναδιάταξης κοινωνικής, για την οποία
µίλησα στην αρχή. Μονίµως αιφνιδιάζεται. Άφησε αβοήθητες τις
αρµόδιες υπηρεσίες ελέγχου, άφησε στην άκρη εργαλεία ψη-
φιακά που δίνει η εποχή µας και έτσι λοιπόν κατέληξε σε έναν
οριζόντιο κεφαλικό φόρο. Έκανε την αδυναµία της συγκεκριµένη
πράξη, ευνοώντας τελικά τη φοροδιαφυγή.

Δεν είναι, όµως, µόνο η οικονοµία. Σήµερα, οι πολίτες, ένα µε-
γάλο µέρος της κοινωνίας συζητά για τα άδεια γήπεδα. Η Κυβέρ-
νηση έχει ένα πλαίσιο από το 2010 το οποίο αγνοεί. Ψήφισε έναν
δικό της νόµο πρόσθετο τον οποίο δεν εφαρµόζει και απαντάει
στο πρόβληµα του χουλιγκανισµού κλείνοντας τα γήπεδα. 

Θέλετε να µιλήσουµε σοβαρά, κύριε Υπουργέ; Αν θέλετε να
µιλήσουµε σοβαρότερα για αυτά τα φαινόµενα, να µιλήσουµε για
την απαξίωση του δηµόσιου σχολείου που ξεκίνησε από το λύ-
κειο, πάει στο γυµνάσιο και από εκεί στο δηµοτικό. Εσείς µας
απειλείτε µε το άρθρο 16. Για ποιο λόγο, άραγε, έχετε προτεραι-
ότητα να µιλήσουµε για την τριτοβάθµια εκπαίδευση, όταν τα
φαινόµενα βίας ιδιαίτερα στην εφηβική ηλικία πληθαίνουν, πολ-
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λαπλασιάζονται µε τροµακτικό ρυθµό στην κοινωνία; Και πίσω
από αυτό το φαινόµενο βρίσκεται η απαξίωση του δηµόσιου σχο-
λείου. 

Θα το αφήσουµε έτσι; Θα παρακολουθούµε αµήχανοι τις επι-
δόσεις των µαθητών µας στην PISA και θα επαινούµε τα ιδιωτικά
σχολεία που είχαν καλύτερες βαθµολογίες; Αυτή είναι η οπτική
µας; Αυτό το µήνυµα έχουµε να εκπέµψουµε στην κοινωνία; 

Όχι, λοιπόν. Εµείς είµαστε εδώ για να βάλουµε µια άλλη λο-
γική που είναι υπέρ του δηµοσίου σχολείου, που είναι υπέρ της
κοινωνίας.

Για τον προϋπολογισµό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε
µιλήσει ήδη από το προσχέδιο και τον χαρακτηρίσαµε άδικο κοι-
νωνικά, ανεπαρκή αναπτυξιακά και του αποδώσαµε άγνοια κιν-
δύνου. Είναι άδικος γιατί χαρακτηρίζεται από µια πολύ µεγάλη
δυσαναλογία έµµεσων και άµεσων φόρων, διότι ουσιαστικά δεν
έχει κανένα εργαλείο για να στηρίξει τους πολίτες από την κα-
ταιγίδα της ακρίβειας και διότι δεν έχει καµία ορατή διέξοδο που
να δείχνει πραγµατική καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και του
λαθρεµπορίου. Τα είπαµε πολύ πρόσφατα. 

Είναι ανεπαρκής γιατί εξακολουθεί να υποστηρίζει µια ανά-
πτυξη που στηρίζεται µέχρι τώρα στον τουρισµό και την κατανά-
λωση, στο real estate και στην golden visa, µε ορατό τον κίνδυνο
του αφελληνισµού της ελληνικής οικονοµίας. 

Αποδώσαµε άγνοια κινδύνου γιατί υποτιµάτε τους κινδύνους
που υπάρχουν στο διεθνές περιβάλλον, από την Ουκρανία και τη
Γάζα µέχρι µια πιθανή ενεργειακή κρίση, αλλά και κυρίως τον κίν-
δυνο ύφεσης στις ευρωπαϊκές χώρες. 

Μιλήσαµε µε µεγάλη έµφαση για το ορόσηµο του 2032. Θα το
αφήσω για το τέλος αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί έχουµε µια καλή
εξέλιξη από τα αµυντικά, όπως ξέρετε, αυτό που διαβάσαµε σή-
µερα το πρωί. Θα το πω στο τέλος. 

Τα γεγονότα και εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας επι-
βεβαιώνουν. Ο οριζόντιος φόρος, όπως είπα, που επιβλήθηκε
στους ελεύθερους επαγγελµατίες συνοδεύτηκε από ένα ακόµα
«δώρο» στους έχοντες και κατέχοντες, τη µείωση στο µισό του
φόρου συγκέντρωσης κεφαλαίου και µεταβίβασης µετοχών.
Ήλθε να προστεθεί στα «δωράκια» στην «AEGEAN» µε ζηµιά του
ελληνικού δηµοσίου και ήλθε να προστεθεί στην κριτική µας, να
της δώσει υπόσταση, αυτό που γίνεται µε τις τράπεζες. 

Έχουµε ζητήσει και εµείς, όπως και ο ΣΥΡΙΖΑ, να γίνει αυτή η
σοβαρή συζήτηση στην Επιτροπή Οικονοµικών ή µάλλον στις συ-
ναρµόδιες επιτροπές, κύριε Υπουργέ -απουσιάζατε τη µέρα που
το θέσαµε- για να δούµε πραγµατικά τι συµβαίνει σ’ αυτή την
υπόθεση. Πρέπει να βρούµε τρόπο να συζητήσουµε. 

Πάντως σχετικά µε τους υπολογισµούς σας ότι το δηµόσιο,
περίπου, πήρε πίσω τα λεφτά του γιατί τόσα είχαν χάσει οι τρά-
πεζες από το «κούρεµα», από το PSI, είναι πρωτοφανής αυτός ο
ισχυρισµός. Πέραν του ότι οι τράπεζες επένδυαν επί χρόνια σε
ελληνικά οµόλογα και από εκεί άθροιζαν δισεκατοµµύρια τα
οποία µοιράζονταν λίγοι και εκλεκτοί εντός των τραπεζών, τα
golden boys και από εκεί ξεκίνησαν τα κόκκινα δάνεια στην ελίτ
της χώρας κ.λπ., µια πολύ συγκεκριµένη και θλιβερή ιστορία,
αυτή η οπτική σας είναι και επικίνδυνη. 

Πρέπει να αναθεωρήσετε αυτό που λέτε, κύριε Υπουργέ, γιατί
δίνει σήµα σε κάθε διεθνή επενδυτή που του «κουρεύτηκε» το
οµόλογο ότι ουσιαστικά έχασε. Σκεφτείτε λιγάκι τι ακριβώς είναι
αυτά που λέτε για τη θλιβερή ιστορία των τραπεζών που την έχει
πληρώσει µε 57 δισεκατοµµύρια µέχρι τώρα ο ελληνικός λαός,
τι πήρε πίσω το δηµόσιο. 

Μίλησα νωρίτερα για µια βιασύνη να µαζέψετε λεφτά. Εγώ δεν
λέω αριθµούς, όµως εντυπωσιάζει ένα στοιχείο στο σκέλος των
εσόδων, το ότι δείχνετε µια σπουδή για να µαζευτούν λεφτά,
υποτιµώντας πραγµατικές δυνατότητες, αρκεί να τα πάρετε
τώρα. Δηλαδή, µε την «AEGEAN» λίγο να περιµένατε, θα παίρ-
ναµε περισσότερα. Γιατί κάνατε τώρα την εξόφληση; Για ποιον
λόγο; Με τις τράπεζες, µε µια πιο νορµάλ διαδικασία, προφανώς
το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και το δηµόσιο
µπορούν να πάρουν περισσότερα. Για ποιον λόγο τόσο γρήγορα
η αποεπένδυση για να εισφέρει δύο-τρία δισεκατοµµύρια; 

Το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας χθες µας έστειλε
τον απολογισµό του και µιλάει για ζηµιά 38 δισεκατοµµυρίων.

Αυτό λέει ο βασικός πίνακας του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας. 

Το ίδιο ισχύει για τον κεφαλικό φόρο, άρον-άρον. Δεν τον εί-
χατε στον προϋπολογισµό. Ρώτησα τον αρµόδιο Υφυπουργό εάν
συµπεριλαµβάνεται ή όχι στις προβλέψεις του προϋπολογισµού
και µου είπε ότι ναι, το είχατε στο µυαλό σας, αλλά δεν το είχαµε
ψηφίσει ακόµα. Γιατί τέτοια βιασύνη και δεν δείχνετε στοιχειώδη
υποµονή, αφού πάνε τόσο καλά τα έσοδα; Είναι πραγµατικά ένα
ερώτηµα στο οποίο θα επανέλθουµε στη διάρκεια του χρόνου
πολλές φορές.

Εµείς από την πλευρά µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχουµε µια δική µας οπτική και έχουµε υποχρέωση να τη θέ-
σουµε σ’ αυτό το πενθήµερο των συζητήσεων, κορυφώνοντας
τις τοποθετήσεις µας µε την τοποθέτηση του Προέδρου µας το
απόγευµα της Κυριακής. 

Για εµάς οι ανισότητες είναι το κορυφαίο ζήτηµα που αντιµε-
τωπίζει όλη η ανθρωπότητα και η Ελλάδα δεν αποτελεί εξαίρεση.
Για εµάς η κλιµατική αλλαγή είναι επίσης το πρόβληµα της αν-
θρωπότητας και η Ελλάδα φυσικά δεν αποτελεί εξαίρεση. Του-
ναντίον, έχει κάθε λόγο να πρωταγωνιστήσει, γιατί είναι σε µια
γεωγραφική περιοχή που µπορεί να αντιµετωπίσει πολύ οξύτερα
τις συνέπειες τις κλιµατικής αλλαγής. 

Κοντά σ’ αυτά τα δύο µεγάλα προβλήµατα στα οποία καλείται
κάθε υπεύθυνη πολιτική δύναµη σ’ όλη την ανθρωπότητα και κυ-
ρίως στον ανεπτυγµένο κόσµο να δώσει απαντήσεις, η Ελλάδα
έχει και την εθνική απειλή του δηµογραφικού. 

Τις ανισότητες δεν έχουµε τη λογική να τις αντιµετωπίζουµε
ως φυσικό φαινόµενο, όπως κάνει η Νέα Δηµοκρατία. Έχουν
συγκεκριµένη αιτία και στις ρίζες προσπαθούµε να δώσουµε λύ-
σεις. Έχουν σχέση µε την κατανοµή του πλούτου οριζόντια και
χωροταξικά και κάθετα ανά κοινωνικό στρώµα και ανά περιοχή.
Μίλησα γι’ αυτό. Εκτείνονται από την παιδεία µέχρι την υγεία, πε-
ριλαµβάνουν την ακρίβεια, µια δίκαιη φορολογία, µια δίκαιη ενερ-
γειακή πολιτική, µια σοβαρή πρόταση για τους αγρότες, µια
σοβαρή πρόταση για το κόστος κατοικίας. Περιλαµβάνουν µια
σοβαρή πρόταση για την περιφερειακή ανάπτυξη µε πρωταγω-
νιστή την αυτοδιοίκηση. 

Σε όλα αυτά τα πεδία για τα οποία µίλησα, το ΠΑΣΟΚ έχει ολο-
κληρωµένες και συγκεκριµένες προτάσεις που θα αναπτυχθούν
στη διάρκεια των ηµερών από τους αρµόδιους εισηγητές µας.
Αυτό που έχει σηµασία είναι να εντοπίσουµε τις ανισότητες και
την αιτία τους και να τις χτυπήσουµε στη ρίζα τους. Η δική µας
οπτική αυτό ακριβώς πράττει σε όλα τα πεδία που ενδεικτικά
µνηµόνευσα νωρίτερα και τα οποία, όπως είπα, θα παρουσια-
στούν από τους εισηγητές µας τις επόµενες µέρες. 

Στο ζήτηµα της κλιµατικής αλλαγής είναι προφανές ότι αυτή
η υπόθεση δεν κρίνεται σε µία µόνο χώρα. Αυτό είναι και το µε-
γάλο συµπέρασµα από το Ντουµπάι, ανεξάρτητα από το πού θα
πάει η συµφωνία. Έχουµε προτείνει έγκαιρα εδώ και χρόνια τη
µία και µοναδική λύση που ακούει στο όνοµα ενεργειακή δηµο-
κρατία, η οποία είναι πειστική απάντηση τόσο στην κλιµατική αλ-
λαγή όσο και στις ανισότητες.

Κύριε Υπουργέ, επειδή έχετε µεγάλη σχέση µε τα ενεργειακά
-ήσασταν στο ενεργειακό τιµόνι της χώρας µε τον Πρωθυπουργό
όταν έγινε η παράδοση της χώρας στο φυσικό αέριο-, σας επα-
ναλαµβάνω για µια ακόµα φορά αυτό που πιστεύουµε: Δεν θα
πιάσουµε τους φιλόδοξους στόχους που θέτει το νέο ΕΣΕΚ για
τις ανανεώσιµες, εάν δεν προχωρήσουµε στον εκδηµοκρατισµό
της ενέργειας. Εάν δεν επιδιώξουµε τη συναίνεση των κοινωνιών
µε καθαρό όφελος για τις τοπικές κοινωνίες, για τους αγρότες,
τους παραγωγούς, τους κοινωνικά ευάλωτους, την τοπική αυτο-
διοίκηση, δεν πρόκειται ποτέ να πιάσουµε αυτούς τους στόχους.
Το έχουµε πει εγκαίρως, δεν το λέµε τώρα εκ των υστέρων. Θα
βρεθούµε µπροστά σε πολύ δυσάρεστες εκπλήξεις. 

Σε ό,τι αφορά το δηµογραφικό, ξεκινώντας από την πρόταση
νόµου που είχαµε κάνει πριν από τρία χρόνια, έχουµε προχωρή-
σει σε σοβαρές προτάσεις για την ελληνική περιφέρεια, για τους
τρίτεκνους, για τους οποίους δίνουµε διαρκώς µάχη και βέβαια
δικαιώνεται πανηγυρικά η πρωτοβουλία του Προέδρου µας
Νίκου Ανδρουλάκη που εδώ και πάνω από δύο χρόνια, ήδη από
την εσωκοµµατική µας διαδικασία, είχε «σηκώσει» το ζήτηµα της
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κοινωνικής κατοικίας των νέων και αρκετοί από εµάς το ακού-
γαµε λίγο περίεργα. 

Η Κυβέρνηση, δυόµισι χρόνια µετά, ήρθε να κάνει δειλές ρυθ-
µίσεις µε το Airbnb, όταν το πρόβληµα καλπάζει πια, όταν οι νέοι
σήµερα δυσκολεύονται παντελώς να βρουν κατοικία, όταν δεν
µπορούµε να τους δώσουµε σοβαρές απαντήσεις σχεδόν σε τί-
ποτα, όπως είπα. 

Εµείς έχουµε µια ολοκληρωµένη πρόταση. Δεν µιλώ µόνο για
το δηµογραφικό. Για την ακρίβεια έχουµε πει ήδη ποιες είναι οι
προτάσεις, απλά επιµένουµε ιδιαίτερα στις πρωτοβουλίες δια-
κρατικών συµφωνιών. 

Είπα και στο φορολογικό, κύριε Υπουργέ –και το ξέρετε- ότι
µόνο τρία µνηµόνια συνεργασίας µε δύο πλατφόρµες βραχυχρό-
νιας µίσθωσης έφεραν στον κρατικό προϋπολογισµό 120 εκα-
τοµµύρια ευρώ πάνω από τα προϋπολογισθέντα. Το ξέρετε.
Αυτός είναι ο ενάρετος δρόµος για τη φορολογία. 

Με τις διακρατικές συµφωνίες δισεκατοµµύρια διακινούνται,
άυλα ουσιαστικά. Είναι µια τεράστια φορολογητέα ύλη που δια-
φεύγει και εκεί πρέπει να δώσουµε έµφαση, αν θέλουµε πραγ-
µατικά να έχουµε αποτέλεσµα και να δώσουµε πειστικές
απαντήσεις στους πολίτες. Δεν ζητάει κανείς να φορολογήσουµε
εδώ τους τεχνολογικούς κολοσσούς. Θα το κάνει όλη η Ευρώπη
µαζί, όταν το καταφέρει, αλλά τουλάχιστον ας πρωταγωνιστή-
σουµε εκεί που το κοινωνικό συµφέρον της κοινωνίας και της
χώρας το επιβάλλει. 

Την ίδια ώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για εµάς η επεν-
δυτική βαθµίδα σηµαίνει µερικά απλά πράγµατα. Πρώτον, εθνική
κυριαρχία στο πρόγραµµα ιδιωτικοποιήσεων. Την ΕΥΔΑΠ και την
ΕΥΑΘ, όπως είδατε, τελικά τις πληρώνουµε. Θα αποτιµηθούν για
να πληρωθούν. Εθνική κυριαρχία στο πρόγραµµα ιδιωτικοποι-
ήσεων. Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερον, συλλογικές συµβάσεις εργασίας, να πάψουµε να
ορίζουµε εµείς, ο Πρωθυπουργός δηλαδή, τον βασικό µισθό,
αλλά να προκύπτει από συλλογικές συµβάσεις εργασίας και µά-
λιστα µε τις διαφορές που υπάρχουν ανάλογα µε τις δυνατότη-
τες κάθε κλάδου. Νέο ΕΚΑΣ για τους χαµηλοσυνταξιούχους και
κατάργηση προσωπικής διαφοράς. Στα πλαίσια των συλλογικών
διαπραγµατεύσεων –το σηµαντικότερο απ’ όλα για εµάς- δώ-
σαµε τη µάχη µε το Υπουργείο Εργασίας πριν από δύο µήνες για
πραγµατική επαναφορά των τριετιών που δεν θα είναι στη δια-
κριτική ευχέρεια του Υπουργού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτό είναι το βασικό µήνυµα στη νέα γενιά µαζί µε την πρό-
θεσή µας για κοινωνική κατοικία, αν θέλουµε να µιλήσουµε δια-
φορετικά, αν θέλουµε να µιλήσουµε σοβαρά. 

Την ίδια ώρα, έχουµε καταθέσει ολοκληρωµένες προτάσεις για
το ιδιωτικό χρέος και όχι µόνο γι’ αυτούς που χρωστάνε σε τρά-
πεζες, αλλά και για τις οφειλές σε δηµόσιο και ΕΦΚΑ. Την ίδια
ώρα, ήρθαµε και προσθέσαµε προτάσεις µε τις οποίες βάζουµε
ένα ανάχωµα στη δηµιουργία νέων ληξιπρόθεσµων. 

Ζητήσαµε εξορθολογισµό προστίµων, κύριε Υπουργέ. Αυτές
τις µέρες εκατοντάδες επαγγελµατίες κάνουν τη ρύθµιση µε τρο-
ποποιητικές του 2017 και τους λένε οι έφοροι ανά τη χώρα 52,56
επιπλέον τόκο υπερηµερίας. Είπαµε να µειωθεί 40% αυτός ο
τόκος υπερηµερίας και την αγνοήσατε την πρότασή µας. Την
άλλη εβδοµάδα θα καταθέσουµε ανάλογες προτάσεις για τα πα-
ράλογα πρόστιµα του ΕΦΚΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτή είναι η δικιά µας οπτική γιατί εµάς µας καθοδηγεί, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, η τρίτη φράση –µεταξύ των άλλων- από
το τρίπτυχό µας. Αυτή την έννοια έχει σήµερα η κοινωνική απε-
λευθέρωση για την οποία µίλησε ο Ανδρέας Παπανδρέου. Απε-
λευθερώνουµε την κοινωνία µε αυτές τις προτάσεις µας αντί να
την εγκλωβίζουµε. Η Κυβέρνηση επιλέγει άλλα πεδία, επιλέγει
διαρκώς αριθµούς. 

Αν θέλετε να µιλήσουµε για αριθµούς, κύριε Υπουργέ –και τε-
λειώνω µε αυτό και µε κάτι βασικό για την άµυνα, να µου επιτρέ-
ψετε για λίγο, κύριε Πρόεδρε, γιατί ξέρετε τι θα πω για την

άµυνα-, εµείς δεν τους αγνοούµε, τους σεβόµαστε και προτεί-
νουµε τρεις αριθµούς. 

Πρώτον, πιστεύουµε από την µεριά µας ότι πρέπει να έχουµε
µια διαρκή έγνοια για σύγκλιση µε την Ευρώπη. Δεν είναι παρά-
δεισος η Ευρώπη, δεν τα κάνει όλα καλά, όµως η σύγκλιση µε
την Ευρώπη είναι µια διαρκής επιδίωξη της χώρας. 

Δεύτερον, όπως οι Γερµανοί έχουν φετίχ µε τον πληθωρισµό
λόγω ναζισµού, εµείς ανάλογα πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας
τι πάθαµε το 2008 και το 2009. Το τραγικό δίδυµο έλλειµµα αν-
ταγωνιστικότητας και δηµοσιονοµικό. Προφανώς, δεν πρέπει να
επαναληφθεί ποτέ αυτή η περιπέτεια. 

Αυτά τα δύο µεγέθη, λοιπόν, πρέπει να τα έχουµε ως κόρη
οφθαλµού, αλλά επ’ ουδενί αυτά δεν σηµαίνουν µία στενή δηµο-
σιονοµική προσέγγιση. Σηµαίνουν ανάπτυξη ισχυρή, σηµαίνουν
έσοδα σε υγιή βάση. Αυτή είναι η δική µας οπτική, για την οποία
µίλησα και θα µιλήσουµε και στη συνέχεια τις επόµενες µέρες. 

Άφησα τελευταίες τις αµυντικές δαπάνες, τις οποίες το
ΠΑΣΟΚ από το ’74 ψηφίζει και της άφησα τελευταίες, όπως θα
πράξουµε και φέτος, γιατί η περσινή εξέλιξη του ECOFIN, ότι
υπάρχει µια θετική αντιµετώπιση της πρότασης που έκανε η γαλ-
λική κυβέρνηση –τώρα έχουµε Ισπανική Προεδρία- να αλλάξει
κατά ESA η αποτίµηση αµυντικών δαπανών. Δεν θα µετρούν, δη-
λαδή, στη χρονιά που παίρνονται οι εξοπλισµοί, αλλά θα κατανέ-
µονται στο χρόνο µε τις δόσεις. Θα τα πληρώσουµε, δεν είναι ότι
θα απαλλαγούµε από τη δαπάνη. 

Κύριε Υπουργέ, επ’ αυτού θέλω να πω τρία πράγµατα. Πρώ-
τον, τις αµυντικές δαπάνες είναι γνωστό πώς τις αντιµετωπίζει
το ΠΑΣΟΚ διαχρονικά. Η χώρα πρέπει να πατάει στα δικά της
πόδια. Στη διακοινοβουλευτική στη Μαδρίτη, στα δύο λεπτά που
µας δόθηκε χρόνος, µιλήσαµε µόνο ακριβώς για την εξαίρεση
των αµυντικών δαπανών από τη διαδικασία του ελλείµµατος.
Ακριβώς αυτή είναι η θέση µας και κάναµε και πολλαπλές επαφές
µε άλλες αντιπροσωπείες άλλων κρατών γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο. 

Αυτή η διαδικασία µάς ενδιαφέρει και µας αφορά άµεσα προ-
φανώς. Όµως, θέλω να πω κάτι. Δεν είναι «ναι µεν αλλά», προ-
σέξτε. Είπα πως για το ορόσηµο θα πω κάτι στο τέλος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κλείστε παρακαλώ,
κύριε συνάδελφε. Έχετε υπερβεί τον χρόνο.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ως προς το 2032 πρέπει να προβληµατιστούµε σε κάτι. Λέει

ότι θα πάρουµε µια φρεγάτα που κάνει 2 δισεκατοµµύρια του
χρόνου και θα πάει στα επόµενα δέκα χρόνια από 200 εκατοµ-
µύρια, για παράδειγµα, θα µπει στο έλλειµµα. Οκ. Θα µας δώσει
έναν δηµοσιονοµικό χώρο του χρόνου, αλλά µεγαλώνει το πρό-
βληµά µας µετά το 2032. Τότε που φεύγει το µαξιλάρι των δηµο-
σιονοµικών των χαµηλών εξυπηρετήσεων του χρέους, θα έχουν
προστεθεί 200 και 200 από µια οµάδα αεροπλάνων και πάει λέ-
γοντας. Πρέπει να το δούµε πάρα πολύ προσεκτικά από δηµο-
σιονοµική άποψη όλο αυτό το ζήτηµα. 

Εµείς µένουµε στη θέση για το εµπάργκο όπλων στην Τουρκία
και για το ότι η Ευρώπη πρέπει να αναλάβει ένα µέρος των δα-
πανών της χώρας, γιατί είναι το νοτιοανατολικό όριο, είναι σύ-
νορα Ευρώπης η Ελλάδα και οι εταίροι µας πρέπει να το
κατανοήσουν κάποια στιγµή. Εµείς αυτόν τον αγώνα δίνουµε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή και κλείνω λέγοντας
ότι προφανώς καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό και νοµίζω
πως είπα µε σαφήνεια για ποιους λόγους, γιατί πιστεύουµε σε
µια Ελλάδα που, ναι, έχουµε τη δυνατότητα να την χτίσουµε. 

Και αφιερώνοντας τη σηµερινή µου οµιλία στη µνήµη της
Φώφης Γεννηµατά, θέλω να κλείσω µε µία φράση που σηµάδεψε
και την ίδια και εµάς και έχει µεγάλη βαρύτητα να την λέει το
ΠΑΣΟΚ, µε τη µεγάλη συνεισφορά στη χώρα από το ’74 και µετά.
Για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «τα όνειρά µας είναι πιο
δυνατά από τις αναµνήσεις µας»!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα δώσω τώρα τον
λόγο στον γενικό εισηγητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Νίκο Καραθανασόπουλο.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Η Κυβέρνηση αλλά και όχι µόνο η Κυβέρνηση και τα άλλα κόµ-
µατα µάς καλούν να βαδίσουµε σε έναν δοκιµασµένο δρόµο,
στον δρόµο της ανάπτυξής τους, δηλαδή της καπιταλιστικής
ανάπτυξης, αλλά δεν µας δίνουν ποια είναι τα χαρακτηριστικά
αυτής της ανάπτυξης. 

Πρώτον, είναι η συνεχιζόµενη επίθεση στα εργασιακά δικαιώ-
µατα, η αύξηση του βαθµού εκµετάλλευσης της εργατικής
τάξης. Δεύτερον, είναι η διεύρυνση της ψαλίδας ανάµεσα στις
αντικειµενικές δυνατότητες που υπάρχουν και στο επίπεδο ικα-
νοποίησης των λαϊκών αναγκών που όλο και διευρύνεται. Και τρί-
τον, είναι η διεύρυνση των κοινωνικών ανισοτήτων. 

Η Ελλάδα δεν αποτελεί παραπαίδι. Σύµφωνα µε τα πιο πρό-
σφατα στοιχεία, σε παγκόσµιο επίπεδο µόλις το 1,1 του παγκό-
σµιου ενεργού πληθυσµού κατέχει περιουσιακά στοιχεία ύψους
208 τρισεκατοµµυρίων δολαρίων, δηλαδή το 45,8% του παγκό-
σµιου πλούτου, ενώ αντίθετα, στην άλλη άκρη αυτής της πυραµί-
δας βρίσκεται το 55% του παγκόσµιου ενεργητικού πληθυσµού,
το οποίο κατέχει µόλις το 1,2 του παγκόσµιου πλούτου, δηλαδή
κάτι περισσότερο από 5 τρισεκατοµµύρια δολάρια. Να, ποιος είναι
ο κόσµος τον οποίο εσείς υπερασπίζεστε. 

Και βεβαίως ένα ακόµη πιο πρόσφατο στοιχείο λέει ότι στις
ανεπτυγµένες, όχι στις υπανάπτυκτες, καπιταλιστικές οικονοµίες
εξήντα εννέα εκατοµµύρια παιδιά το 2021 ζούσαν σε συνθήκες
φτώχειας και στερήσεων, δηλαδή το 25% των παιδιών, και οι
πρωταθλήτριες χώρες είναι οι πιο ανεπτυγµένες.

Για παράδειγµα, υπήρξε αύξηση από το 2014 έως το 2021
κατά 10% στη Γαλλία, κατά 20% στη Βρετανία. Η Ισπανία –που
κάποιοι τη φέρνετε ως παράδειγµα- έχει τη δεύτερη χειρότερη
επίδοση µετά τη Ρουµανία σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης στην
παιδική φτώχεια µε 28%. Ξεπερνάει ακόµη και την Ελλάδα που
βρίσκεται στο 25,3%. 

Τέταρτο χαρακτηριστικό της καπιταλιστικής ανάπτυξης είναι
η εκδήλωση µιας καπιταλιστικής κρίσης που πάντοτε ακολουθεί
κυκλικά την καπιταλιστική ανάπτυξη. Γιατί; Διότι κατά τη διάρκεια
και σε συνθήκες καπιταλιστικής ανάπτυξης διαµορφώνονται όλοι
αυτοί οι παράγοντες, οι οποίοι θα οδηγήσουν µε µαθηµατική
ακρίβεια στην εκδήλωση µιας νέας καπιταλιστικής κρίσης, γιατί
το σύστηµα αυτό δεν µπορεί να απαλλαγεί από τις κρίσεις, βρί-
σκεται στο DNA του. 

Όλοι σας, λοιπόν, υπερασπίζεστε αυτή την καπιταλιστική βαρ-
βαρότητα. Καλλιεργείτε αυταπάτες για κάποιο δήθεν µαγικό
µείγµα διαχείρισης, το οποίο θα κάνει πιο ανθρώπινο το καπιτα-
λιστικό σύστηµα, αντίληψη χρεοκοπηµένη από τον προηγούµενο
αιώνα. Αντίθετα, αντί να γίνει πιο ανθρώπινο, γίνεται όλο και πιο
βάρβαρο, όλο και πιο απάνθρωπο. 

Απ’ αυτή, αλήθεια, την κατάσταση υπάρχει διέξοδος; Το Κ.Κ.Ε.
λέει ναι. Υπάρχει άλλος δρόµος ανάπτυξης. Κι αυτός ο δρόµος
ανάπτυξης είναι και αναγκαίος και εφικτός και δυνατός. Στο επί-
κεντρο αυτού του άλλου δρόµου ανάπτυξης βρίσκονται οι ανάγ-
κες του λαού και η ικανοποίηση τους και όχι το καπιταλιστικό
κέρδος. Γι’ αυτό ακριβώς για να υλοποιηθεί αυτός ο άλλος δρό-
µος ανάπτυξης πρέπει να ξεµπερδέψουµε την πηγή αναπαραγω-
γής του καπιταλιστικού κέρδους που δεν είναι τίποτα άλλο από
την καπιταλιστική ιδιοκτησία. Έτσι, λοιπόν, στο επίκεντρο της
πρότασης του ΚΚΕ βρίσκεται η κοινωνικοποίηση των παραγωγι-
κών δυνατοτήτων, των παραγωγικών µέσων και των παραγωγι-
κών δυνάµεων. Βρίσκεται ο επιστηµονικός κεντρικός σχεδιασµός
για τη σχεδιασµένη ορθολογικά και συνδυασµένη αξιοποίηση
αλλά και ανάπτυξη του συνόλου των παραγωγικών παραγόντων.
Και βέβαια ο εργατικός έλεγχος. 

Δεύτερον, είναι η αποδέσµευση από όλους αυτούς τους ιµπε-
ριαλιστικούς οργανισµούς που βάζουν νέες αλυσίδες στους
λαούς, δηλαδή την Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ κι άλλους πα-
ρεµφερείς, όπως ο ΟΟΣΑ κ.λπ.. Και τρίτον, η απαλλαγή από το
εχθρικό για τον λαό αστικό κράτος και τους µηχανισµούς του.
Όλα αυτά, λοιπόν, θα οδηγήσουν σε µία απελευθέρωση της πα-
ραγωγικής δραστηριότητας από τον ανορθολογισµό, από τη
σπατάλη και την καταστροφή που χαρακτηρίζει το καπιταλιστικό
σύστηµα. Θα οδηγήσει σε εκτόξευση της παραγωγικότητας της

εργασίας και σε απελευθέρωση τον ίδιο τον άνθρωπο στα πλαί-
σια της ολόπλευρης ανάπτυξης της προσωπικότητάς του και της
ικανοποίησης όλων των σύγχρονων και διευρυµένων αναγκών
του. Με µια προϋπόθεση: πρέπει να αλλάξει χέρια η εξουσία. 

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση καλλιεργεί µια επίπλαστη ευ-
φορία για δήθεν καλύτερες µέρες που έρχονται. Αυτό το λέει
εδώ και χρόνια. Φαίνεται, θα χάσανε τον δρόµο οι καλύτερες
µέρες και δεν µπορούν να τον βρουν. Αλήθεια γιατί δεν ήρθαν
καλύτερες µέρες, για παράδειγµα το 2021 µε ρυθµό ανάπτυξης
του ΑΕΠ 8,4%; Δεν ήρθαν το 2022 µε ρυθµό ανάπτυξης 5,6% και
θα έρθουν το 2024 µε ρυθµό ανάπτυξης 3%, χαµηλότερο ακόµη;
Πώς θα γίνει αυτό; 

Και επί της ουσίας από πού πηγάζει αυτή η κυβερνητική αισιο-
δοξία; Ούτε από την ιδιωτική κατανάλωση η οποία θα µειωθεί
ούτε από τις δηµόσιες δαπάνες. Πού εδράζεται; Στην πορεία των
επενδύσεων. Αλλά αυτή η πρόβλεψη που κάνετε είναι πολύ επι-
σφαλής. Να σας θυµίσω ότι στον προϋπολογισµό του 2022 λέ-
γατε ότι οι επενδύσεις θα αυξηθούν το 2022 κατά 22%. Πόσο
αυξήθηκαν; Αυξήθηκαν 11,2%, περίπου 50%. Στον προϋπολογι-
σµό του 2023 λέγατε ότι οι επενδύσεις θα αυξηθούν κατά 15,5%.
Πόσο αυξάνονται; Όπως λέτε, µόλις 7,1%. Πάλι 50%. Πώς θα αυ-
ξηθούν το 2024 κατά 15,1%; Έχετε κάποιο µαγικό ραβδί γι’ αυτό;
Και στο κάτω-κάτω της γραφής, εµείς θεωρούµε ότι ως δείκτης
η πορεία των επενδύσεων χαρακτηρίζει τον κατ’ εξοχήν αντιλαϊκό
και αντεργατικό χαρακτήρα της πολιτικής ο οποίος θα ασκηθεί. 

Γιατί το λέµε αυτό µε τόσο πολλή επιµονή; Γιατί γνωρίζουµε
πολύ καλά ότι το ευνοϊκό επενδυτικό περιβάλλον βασίζεται σε
συγκεκριµένα στοιχεία. Στοιχείο νούµερο 1: η επιδείνωση της
θέσης των εργαζοµένων ακόµη παραπέρα. Δεν είναι τυχαίο ότι
µόλις πρόσφατα φέρατε ένα νέο αντεργατικό έκτρωµα που κα-
θιερώνει 13 ώρες ηµερήσιο χρόνο εργασίας σε δύο διαφορετι-
κούς εργοδότες και ταυτόχρονα τις πλέον αντιδραστικές
συµβάσεις για µηδενικές ώρες. Να, λοιπόν. Βγαλµένο από τα πιο
βαθιά αντεργατικά οπλοστάσια είναι αυτό το νοµοσχέδιο που γυ-
ρίζει πίσω αιώνες την ίδια την εργατική τάξη και τα δικαιώµατά
που έχει. Γιατί το κάνατε αυτό; Ακριβώς για να δηµιουργηθεί ευ-
νοϊκό επενδυτικό περιβάλλον. 

Οπότε είναι έωλος ο ισχυρισµός για να µην πούµε ανεδαφικός
του γενικού εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας που είπε ότι οι επεν-
δύσεις θα φέρουν και καλύτερους µισθούς. Αλήθεια; Που το εί-
δατε αυτό; Αφού διαµορφώνετε περιβάλλον για χειρότερους
µισθούς. Το ίδιο το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο -και όχι µόνο-
και η Ευρωπαϊκή Ένωση σας κάνει µια έκκληση για προσοχή
στην πορεία των µισθών. Γιατί διακινδυνεύεται η αναπτυξιακή
διαδικασία. Να, λοιπόν, όταν όλα αυτά που λέτε τα λέτε απλά και
µόνο για να χαϊδέψετε αυτιά και να εξαπατήσετε τον λαό. Ένας
παράγοντας είναι αυτός. 

Δεύτερος παράγοντας. Οι σκανδαλώδεις επιδοτήσεις, χρηµα-
τοδοτικοί πόροι, ευρωπαϊκοί και κρατικοί, που δίνονται στους µο-
νοπωλιακούς οµίλους. 

Τρίτον, οι σκανδαλώδεις φοροαπαλλαγές που αυτοί έχουν. 
Τέταρτον, η προσαρµογή της χωροταξίας η αλλαγή χρήσης

γης προς όφελος των επενδυτικών σχεδίων. 
Πέµπτον, η ευρύτερη εµπορευµατοποίηση των αναγκών και η

προώθηση των ιδιωτικοποιήσεων. Γι’ αυτό δεν είναι τυχαίο ότι
στον κρατικό προϋπολογισµό για το 2024 προβλέπεται µία εκτί-
ναξη των εσόδων από τις ιδιωτικοποιήσεις στα 5,8 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ. Από πού θα προέλθουν αυτά; Τα 3,3 από τη νέα
σύµβαση για την Αττική Οδό µε ακριβά διόδια, το 1,4 από την πα-
ραχώρηση της Εγνατίας Οδού, νέα διόδια για το φιλέτο, από την
ιδιωτικοποίηση των λιµανιών του Ηρακλείου και του Βόλου, ιδιω-
τικοποίηση µαρίνων. Και µπαίνει στη συζήτηση και η περαιτέρω
αποµείωση των συµµετοχών του κράτους στα ΕΛΠΕ.

Αυτό είναι το ζήτηµα το οποίο θέλετε να διαµορφώσετε. Και
αυτή την αισιοδοξία των προβλέψεων σας, η αύξηση 3%, όπως
λέτε, το 2024, την προσγειώνει ανώµαλα τόσο η Τράπεζα της Ελ-
λάδος µε την πρόβλεψη που κάνει, όσο και ο ΟΟΣΑ µε τις πρό-
σφατες προβλέψεις που µιλάει για ανάπτυξη µόλις 2% ή εκεί
γύρω στο 2%. Αυτή σας την αισιόδοξη προσέγγιση την αµφισβη-
τούν οι ίδιες οι διεθνείς εξελίξεις οι οποίες είναι και πεισµατάρες
και επίµονες και δεν θα σας κάνουν το χατίρι γιατί γενικεύονται
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οι αβεβαιότητες. Σε ύφεση βρίσκεται για παράδειγµα η Γερµανία.
Σε πορεία υφεσιακή βρίσκεται η ίδια η Ευρωζώνη. Σε πτωτική πο-
ρεία βρίσκεται η ενεργοβόρα µεταποίηση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση µε δεκάδες χιλιάδες απολύσεις. Γι’ αυτό άλλωστε και η
ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση προετοιµάζεται για τα πιο δύσκολα για
τις πιο δύσκολες επόµενες µέρες µέσα από την αναθεώρηση του
Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, µέσα από την αναθεώ-
ρηση του συµφώνου σταθερότητας για να γίνει ακόµη πιο περιο-
ριστικό ιδιαίτερα όσον αφορά τις κοινωνικές δαπάνες. 

Από αυτή την άποψη προκαλεί και η στάση της Κυβέρνησης
αλλά και του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ που λένε να εξαιρεθούν από
τον υπολογισµό του ελλείµµατος, για παράδειγµα οι αµυντικές -
όπως τις λέτε- δαπάνες. Αυτό που συζητάει είναι να εξαιρεθούν
οι στρατιωτικές δαπάνες, οι στρατιωτικοί εξοπλισµοί που εξυπη-
ρετούν τους νατοϊκούς σχεδιασµούς. Αυτό λέει η γαλλική κυβέρ-
νηση και η ισπανική για τους νατοϊκούς εξοπλισµούς και τους
ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς. Λες και δεν θα τα πληρώσει αυτά.
Ή ο ΣΥΡΙΖΑ που σας λέει να εξαιρέσετε τις δαπάνες για υποδο-
µές που βοηθάνε την παραγωγική ανασυγκρότηση, δηλαδή, τους
επιχειρηµατικούς οµίλους, ενώ αντίθετα στην προκρούστεια
κλίνη αυτού του κόφτη των δηµοσιονοµικών θα παραµείνει η
υγεία, θα παραµείνει η παιδεία, θα παραµείνει η πρόνοια και µια
σειρά άλλες κοινωνικές ανάγκες. 

Να γιατί σας λένε ότι επί της ουσίας µε τις προτάσεις σας κά-
νετε ακόµη πιο αντιδραστική αυτή την πολιτική, την κατάργηση
του βέτο που συζητά η Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και την ένταση
της κρατικής καταστολής. Δοκιµάζεται και αµφισβητείται η ίδια
η πιστοληπτική ικανότητα των Ηνωµένων Πολιτειών, το αξιόχρεο
του κρατικού της χρέους αλλά και των τραπεζών της. 

Ουσιαστικά προάγγελος, δείκτης αστικός για την οικονοµική
κρίση είναι η πορεία των επιτοκίων απέναντι στην πορεία της
ανάπτυξης. Όσο πιο υψηλά είναι τα επιτόκια και χαµηλότερη η
ανάπτυξη τόσο µεγαλύτερος ο κίνδυνος εκδήλωσης νέας κρίσης.
Και µάλιστα κάνει όλο και πιο υπαρκτό τον κίνδυνο του στάσιµου
πληθωρισµού, ακόµη και σε συνθήκες ύφεσης, δηλαδή, να πα-
ραµένουν υψηλές οι τιµές των εµπορευµάτων για να µην αφή-
σουµε στην άκρη την όξυνση των ιµπεριαλιστικών ανταγωνισµών
για τον έλεγχο, για παράδειγµα, του διεθνούς εµπορίου, αντα-
γωνισµοί οι οποίοι διαµορφώνουν τις προϋποθέσεις για νέες ιµ-
περιαλιστικές συγκρούσεις, όπως αυτές οι οποίες υπάρχουν
σήµερα στην Ουκρανία, στην Παλαιστίνη µε την ιµπεριαλιστική
επέµβαση του Ισραήλ. Και στις δύο αυτές ιµπεριαλιστικές επεµ-
βάσεις οι ελληνικές κυβερνήσεις συµµετέχουν ενεργητικά σε
αυτά στο πλαίσιο της λεγόµενης γεωστρατηγικής αναβάθµισης
της χώρας µας, δηλαδή στη µοιρασιά της πίτας να συµµετέχουν
και οι επιχειρηµατικοί όµιλοι στο πλιάτσικο που γίνεται σε βάρος
των λαών. 

Ταυτόχρονα µε τη νέα συνάντηση Μητσοτάκη - Ερντογάν δρο-
µολογείτε τον νέο οδικό άξονα για ισχυροποίηση του νοτιοανα-
τολικού σκέλους του ΝΑΤΟ στην περιοχή. Χωροφύλακας,
δηλαδή, σε βάρος των λαών. Και ταυτόχρονα στην υλοποίηση
του αµερικανονατοϊκής εµπνεύσεως σχέδιο περί συνδιαχείρισης
στο Αιγαίο και στην ανατολική µεσόγειο που βάζει σε κίνδυνο τα
κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας αλλά και τους ίδιους τους
λαούς της περιοχής. 

Η κριτική µας αυτή, όµως, όσον αφορά την επισφάλεια των
προβλέψεων της Κυβέρνησης, δεν εδράζεται από την ίδια σκοπιά
των άλλων κοµµάτων, οι οποίοι µιλάνε περί διαφόρων διαχειρι-
στικών αδυναµιών της Κυβέρνησης. Εδράζεται από το γεγονός
ότι η προς τα κάτω αναθεώρηση του ρυθµού ανάκαµψης, σε συν-
θήκες αυστηρής δηµοσιονοµικής πειθαρχίας και µατωµένων
πρωτογενών πλεονασµάτων, θα οδηγήσει σε νέο κύµα αντιλαϊ-
κής επίθεσης είτε µε νέα φοροεπιδροµή στα λαϊκά εισοδήµατα
είτε µε νέα µείωση των κοινωνικών δαπανών στην υγεία, στην
παιδεία και αλλού είτε µε ένα συνδυασµό και των δύο. Να γιατί
λέµε ότι τα δύσκολα για τον λαό είναι µπροστά µας. 

Κυρίες και κύριοι, µετά από τρία χρόνια συνεχούς ανάπτυξης
του ΑΕΠ, η εργατική λαϊκή οικογένεια δέχεται συνεχή, αλλά και
συνδυασµένα πλήγµατα, τα οποία την οδηγούν σε διαρκή επιδεί-
νωση της θέσης. Για παράδειγµα, πρώτος τέτοιος παράγοντας
επίθεσης είναι η ίδια η ακρίβεια, για την οποία, από τη µια µεριά

της η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι οφείλεται σε εξωγενείς παρά-
γοντες, ενώ τα άλλα κόµµατα λένε ότι είναι «ακρίβεια Μητσο-
τάκη». Όµως, αυτό είναι ψευτοδίληµµα γιατί είναι ίδιες ακριβώς
οι αιτίες και όσον αφορά τους εξωγενείς παράγοντες και όσον
αφορά τους εσωτερικούς παράγοντες. Και οι αιτίες είναι οι ίδιες
γιατί, ακριβώς, πηγή αυτής της κατάστασης δεν είναι άλλη παρά
η θωράκιση και η µεγέθυνση της καπιταλιστικής κερδοφορίας.
Το κέρδος, δηλαδή, είναι η βασική αιτία της ακρίβειας. 

Έτσι, λοιπόν, ποιοι παράγοντες ευθύνονται για την ακρίβεια;
Παράγοντας νούµερο ένα: Η όλο και περισσότερη µονοπώληση
της καπιταλιστικής αγοράς, οι όλο και λιγότερες επιχειρήσεις
που ελέγχουν την αγορά και τους κλάδους της οικονοµίας. Η ίδια
η δράση των πολυεθνικών και των θυγατρικών τους και τα παι-
χνίδια που κάνουν σε διάφορες χώρες, ανάλογα µε το µέγεθος
της αγοράς της κάθε χώρας. 

Δεύτερος παράγοντας, είναι αυτός που καθορίζεται από τις
ίδιες τις στρατηγικές επιλογές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τις
οποίες µε συνέπεια υπηρέτησαν όλες οι κυβερνήσεις -και η σηµε-
ρινή και οι προηγούµενες. Δηλαδή, η απελευθέρωση των αγορών.
Τι έγινε στις ακτοπλοϊκές συγκοινωνίες; Τι έγινε στις αεροπορικές;
Τι έγινε στις τηλεπικοινωνίες; Τι γίνεται τώρα στην ενέργεια, πολύ
περισσότερο µε τη λογική της πράσινης µετάβασης; Διαµορφώ-
θηκε ένα πανάκριβο ενεργειακό µίγµα, το οποίο θα κληθεί να το
πληρώνει τα επόµενα χρόνια ο ελληνικός λαός. Πανάκριβα ακτο-
πλοϊκά εισιτήρια, πανάκριβα αεροπορικά, τηλεπικοινωνίες ακόµη
πιο ακριβές. Να, λοιπόν, γιατί όλη αυτή η διαδικασία της απελευ-
θέρωσης των αγορών και της εµπορευµατοποίησης τοµέων της
οικονοµίας γίνεται µε σκοπό να µπορέσουν τα υπερσυσσωρευ-
µένα κεφάλαια να βρουν κερδοφόρο διέξοδο. 

Τρίτον, είναι οι ίδιες οι πολιτικές σας επιλογές. Συµφωνείτε
όλοι για το νέο µοντέλο εξωστρέφειας που πρέπει να υπάρχει
στην ελληνική οικονοµία, αλλά πού οδηγεί αυτό το νέο µοντέλο
εξωστρέφειας; Για παράδειγµα, ο τουρισµός –λέει- είναι κυρίαρ-
χος, όµως στις τουριστικές περιοχές οι τιµές -γιατί απευθύνονται
σε διαφορετικά εισοδήµατα- είναι 30% πιο ακριβές απ’ ό,τι σε
άλλες περιοχές της Ελλάδας. Η ακρίβεια των ενοικίων, λόγω του
Airbnb και της αύξησης του εισερχόµενου αλλοδαπού τουρι-
σµού. Και το άλλο ζήτηµα είναι το γεγονός ότι, αν το µεγαλύτερο
κοµµάτι της παραγωγικής δραστηριότητας της χώρας µας πη-
γαίνει στο εξωτερικό, σηµαίνει ότι θα υπάρχουν όλο και λιγότεροι
παραγωγοί -άρα και λιγότερες ποσότητες- για να µπορέσουν να
καλύψουν τις αυξηµένες ανάγκες του λαού. Άρα αυτό εκτοξεύει
ακόµη περισσότερο τις τιµές των εµπορευµάτων. 

Τέταρτος παράγοντας, είναι τα διάφορα µείγµατα διαχείρισης
σε µια απέλπιδα προσπάθεια να αντιµετωπιστούν τα φαινόµενα
της κρίσης, που έχουν οδηγήσει στην εκτόξευση των τιµών. Η
επεκτατική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης -η νοµισµατική-
που κάποιοι την χειροκροτούσαν ως πολύ θετική, οδήγησε στον
πληθωρισµό. 

Σήµερα τι κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση; Αυξάνει τα επιτόκια για
να τιθασεύσει τον πληθωρισµό -που δεν µπορεί- και ταυτόχρονα
τους κινδύνους για την εµφάνιση νέων κόκκινων δανείων, λόγω
ακριβώς του ότι αναγκάζονται τα νοικοκυριά να βάλουν πιο βαθιά
το χέρι στην τσέπη για να εξυπηρετήσουν τα δάνειά τους.

Πέµπτος παράγοντας, είναι οι ανταγωνισµοί για τον έλεγχο
των διεθνών εφοδιαστικών αλυσίδων. Οι εµπορικοί πολέµιοι, ιδι-
αίτερα ανάµεσα στην Κίνα και στις Ηνωµένες Πολιτείες, που
έχουν οδηγήσει σε διατάραξη του διεθνούς εµπορίου, άρα και
εκτόξευση των τιµών σε παγκόσµιο επίπεδο. 

Να, λοιπόν, ποιοι είναι οι παράγοντες της ακρίβειας που θέ-
λετε να τους καλύψετε. 

Δεύτερη αιτία για την ακρίβεια είναι οι φόροι, οι έµµεσοι
φόροι, τους οποίους όλοι σας τους εφαρµόσατε γιατί ακριβώς
θέλετε δηµοσιονοµικό χώρο για να µπορέσει να εξυπηρετηθεί,
για παράδειγµα, η δηµοσιονοµική συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση για µικρά ελλείµµατα, για µηδενικά ελλείµµατα, και ταυ-
τόχρονα τα µατωµένα πρωτογενή πλεονάσµατα που πρέπει να
έχει η χώρα µας, γι’ αυτό δεν την αφήνουν να µειώσει τους έµ-
µεσους φόρους για να µπορέσει να ανταποκριθεί στη διαχείριση
του χρέους. 

Και τρίτη αιτία, είναι τα εισοδήµατα και το επίπεδό τους. Όλοι
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σας δεν έχετε συµβάλει στο να διαµορφωθεί µία αγορά εργασίας
µε ένα φτηνό, αναλώσιµο εργατικό δυναµικό, χωρίς δικαιώµατα,
µε την επίθεση που δέχτηκαν οι εργαζόµενοι και οι συνταξιούχοι
στο βιοτικό τους επίπεδο, µε την κατάργηση του δέκατου τρίτου
και δέκατου τέταρτου µισθού για τους δηµόσιους υπαλλήλους
ή της σύνταξης για τους συνταξιούχους; 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, επειδή όλοι έχετε βάλει το χέρι
και είσαστε συνυπεύθυνοι για αυτή την κατάσταση, υπάρχει αυτή
η ψευδεπίγραφη αντιπαράθεση, η επιλογή ανάµεσα στα διάφορα
µείγµατα που ακολουθούν οι υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που δεν είναι τίποτα άλλο παρά µια επιλογή για το αν
θα είναι περισσότερο ή λιγότερο χειρότερη η θέση των λαϊκών
στρωµάτων. Στο επίπεδο της χειροτέρευσης, δηλαδή, και στον
βαθµό είναι η αντιπαράθεση. Διότι µε αυτό τον τρόπο θέλετε να
συγκαλύψετε τις αιτίες της κρίσης -που είναι το καπιταλιστικό
κέρδος, η οργάνωση της καπιταλιστικής οικονοµίας και η πολι-
τική της Ευρωπαϊκής Ένωσης- και τους υπεύθυνους, που είναι η
Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. 

Άλλα συστατικά στοιχεία της επίθεσης, είναι η αύξηση των επι-
τοκίων. Τρίτο στοιχείο είναι η εµπορευµατοποίηση, ακόµη περισ-
σότερο, της ικανοποίησης των λαϊκών αναγκών στην παιδεία και
στην υγεία. Τέταρτο συστατικό στοιχείο της αντιλαϊκής επίθεσης,
είναι η αντιδραστική λογική του κόστους – οφέλους, που στο
όνοµα αυτό δηµιουργούνται υποδοµές που εξυπηρετούν τις
ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων, ενώ οι υποδοµές που προ-
στατεύουν τον λαό –τα µέσα πολιτικής προστασίας, δηλαδή- πη-
γαίνουν στις καλένδες, γιατί υπάρχει ο ευρωενωσιακός κόφτης
του κόστους - οφέλους. Αυτός ο κόφτης είναι και στις δαπάνες
για την παιδεία, για την υγεία, µε αποτέλεσµα να οδηγούµαστε
ακόµη περισσότερο σε επιδείνωση της θέσης αυτής και ταυτό-
χρονα να διαµορφώνεται το έδαφος για επιτάχυνση των αντιδρα-
στικών αλλαγών, δηλαδή για την όλο και µεγαλύτερη συµµετοχή
των ιδιωτικών επιχειρηµατικών οµίλων στην υγεία και στην παι-
δεία, στο όνοµα των συµπράξεων δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα.

Και όλο αυτό διαµορφώνει την εικόνα της υπερχρέωσης, την
οποία αντιµετωπίζουν τα λαϊκά στρώµατα, που είναι ο πέµπτος
παράγοντας αυτής της συνδυασµένης επίθεσης µε την επιτά-
χυνση των πλειστηριασµών για χρέη προς την εφορία, προς το
δηµόσιο, προς τις τράπεζες, των λαϊκών στρωµάτων. Να γιατί
λέµε, λοιπόν, ότι οι πολιτικές σας έχουν οδηγήσει σε αυτά τα
αδιέξοδα. 

Και ο κρατικός προϋπολογισµός αποτελεί ακριβώς ένα εργα-
λείο αναδιανοµής του πλούτου, ανέκαθεν. Τα παίρνει από τους
πολλούς για να τα δώσει στους λίγους. Είναι ταξικός ο προϋπο-
λογισµός κάθε φορά και ιδιαίτερα αντιδραστικός και αντιλαϊκός.
Πολύ περισσότερο σε συνθήκες δηµοσιονοµικής πειθαρχίας και
κατάργησης της ρήτρας διαφυγής. 

Δηλαδή, τι χρειάζεται; Πρέπει να πετύχει τα µατωµένα πρωτο-
γενή πλεονάσµατα για να διαχειριστεί το κρατικό χρέος. Γι’ αυτό
αυξάνονται ακόµη περισσότερο οι φόροι. Πάνω από 4 δισεκα-
τοµµύρια είναι τα έσοδα για το 2023 από αυτά που προβλέπον-
ταν, από τους έµµεσους φόρους. Τώρα υπολογίζεται ακόµη 1,5
δισεκατοµµύριο νέα έσοδα για το 2024 και αυτά, πάλι, από τους
έµµεσους φόρους. Και ο δείκτης αντιλαϊκότητας ενός φορολο-
γικού συστήµατος είναι το επίπεδο των έµµεσων φόρων. Γιατί
είναι ο ίδιος φορολογικός συντελεστής σε ανόµοια και άνισα ει-
σοδήµατα. 

Και για να δούµε, ιστορικά, την πορεία την τελευταία τριακον-
ταετία; Ο δείκτης αυτός κυµαινόταν από το 57% έως το 60%.
Πότε ξεπέρασε το 60%; Τρεις φορές: Το 1997 επί κυβέρνησης
ΠΑΣΟΚ για να ξεκινήσει η διαδικασία της ένταξης της χώρας
στην ΟΝΕ. Το 2017 επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ξεπέρασε το 60% για
να επιτύχουµε τη δηµοσιονοµική εξυγίανση. Και τώρα, το 2024,
για τα µατωµένα κρατικά πλεονάσµατα από την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Αυτές είναι οι τρεις ιστορικές περίοδοι όπου
ο δείκτης των έµµεσων φόρων ξεπέρασε το 60% σε σχέση µε
τους άµεσους. 

Αλλά, από την άλλη µεριά, οι δαπάνες είναι παγωµένες και
κάτω από τον πληθωρισµό η όποια αύξηση –άρα µείωση- και δεν
µιλάµε σε σχέση µε τις ανάγκες που πραγµατικά έχει σήµερα η
υγεία, η παιδεία, η πρόνοια.

Από αυτή την άποψη, είναι κάλπικη η αντιπαράθεση η οποία
γίνεται ανάµεσα στην Κυβέρνηση και στα κόµµατα τα υπόλοιπα
-και ιδιαίτερα τα κόµµατα του χώρου της σοσιαλδηµοκρατίας,
ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Αριστερά- για δήθεν πιο δίκαιη διανοµή,
λέει, της πίτας -µπορεί να γίνει αυτό ποτέ;- για δήθεν προστασία
µε κάποιο µαγικό τρόπο. Όµως, αυτή η προστασία την οποία
λέτε, δεν είναι τίποτε άλλο παρά να γίνει µε διαφορετικά µέσα ο
σφαγιασµός των αναγκών και των δικαιωµάτων του λαού.

Επιµένετε στον µύθο της καπιταλιστικής ανάπτυξης για όλους
όταν έχει επιβεβαιωθεί, χωρίς να αµφισβητείται από κανέναν, ότι
η καπιταλιστική ανάπτυξη γίνεται για τα κέρδη. Μάλιστα, πρέπει
να αποδώσουµε το όσκαρ κωµικού ρόλου στον κ. Κασσελάκη
όταν είπε ότι το κεφάλαιο αποτελεί παράγοντα αντιµετώπισης
των ανισοτήτων. Μάλλον, θα πρέπει να τον προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ
για το νέο Νόµπελ Οικονοµίας για το 2024. 

Έτσι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, δύο είναι οι στρατηγικές που
συγκρούονται. Είναι η στρατηγική που υπηρετεί τις ανάγκες του
κεφαλαίου µε τις όποιες παραλλαγές, οι οποίες δεν αλλάζουν
τον χαρακτήρα τον ταξικό του καπιταλιστικού συστήµατος, της
καπιταλιστικής βαρβαρότητας και είναι και αυτή η στρατηγική
της εργατικής τάξης και των άλλων λαϊκών στρωµάτων, δηλαδή
των αυτοαπασχολούµενων, των επαγγελµατιών, των εµπόρων,
των βιοπαλαιστών αγροτών που έχουν συµφέρον να συγκρου-
στούν µε τη στρατηγική του κεφαλαίου. 

Σήµερα, ακριβώς, είναι ανάγκη να ενισχυθεί ακόµη περισσό-
τερο το ρεύµα αµφισβήτησης της κυρίαρχης πολιτικής και η συµ-
πόρευση µε το ΚΚΕ, για να οργανωθεί από καλύτερες θέσεις η
λαϊκή αντεπίθεση, η οργάνωση της λαϊκής πάλης, σε σύγκρουση
µε τα συµφέροντα του κεφαλαίου, µε την πολιτική της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, µε τη λογική των αντοχών της οικονοµίας, µε το
ίδιο το εχθρικό αστικό κράτος. 

Στοχεύουµε τον πραγµατικό αντίπαλο, λοιπόν, αυτής της
πάλης που δεν είναι τίποτα άλλο από την επιδίωξη του κέρδους
για να αντιµετωπίσουµε τα νέα κύµατα αντιλαϊκής επίθεσης -γιατί
τα χειρότερα είναι µπροστά µας- αλλά και να διεκδικήσουµε
µέτρα ανακούφισης σε σύγκρουση µε τις αιτίες που δηµιουρ-
γούν τα προβλήµατα για να ανοίξουµε τον δρόµο για την ριζικό-
τερη ανατροπή, του άλλου δρόµου ανάπτυξης που προτείνει το
ΚΚΕ, του σοσιαλισµού. 

Με αυτά, κύριε Πρόεδρε, να δηλώσουµε ότι το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, όπως είναι φυσικό, καταψηφίζει τον προϋπολο-
γισµό του κράτους για το 2024. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γενικό Λύκειο Λυγουργιού Αργο-
λίδος. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο γενικός εισηγητής από την Ελληνική
Λύση κ. Βασίλειος Βιλιάρδος.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα είναι µία πάµπλουτη

χώρα που µπορεί πολύ εύκολα να ευηµερήσει, αφού πρόκειται
για ένα µοναδικό νησιωτικό κράτος, µε απίστευτες φυσικές
οµορφιές, µε ιδανικό κλίµα, µε µακραίωνη πολιτιστική παράδοση,
µε πολύτιµα µνηµεία, µε υπόγειο πλούτο, καθώς, επίσης, µε µια
εξαιρετικά σηµαντική γεωπολιτική θέση. Ο πλούτος της, όµως,
προσελκύει πολλά αρπακτικά, οπότε πρέπει να είναι εξαιρετικά
προσεκτική, ειδικά όσον αφορά στην οικονοµία και στην άµυνά
της. 

Στα πλαίσιο αυτό και όσον αφορά στην οικονοµία, από την
πρώτη µέρα που µπήκαµε στη Βουλή, αλλά και στο κυβερνητικό
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µας πρόγραµµα, επιµέναµε σε δύο βασικές ενέργειες: Πρώτον,
στην εκπόνηση ενός ισολογισµού του κράτους που να αξιολογεί
όλα µας τα περιουσιακά στοιχεία, οπότε να γνωρίζουµε ως πολί-
τες όχι µόνο τι οφείλουµε, αλλά και τι έχουµε. Δεύτερον, στην
υιοθέτηση του διπλογραφικού λογιστικού συστήµατος από το
δηµόσιο, έτσι ώστε να ελέγχονται συστηµατικά όλες οι δαπάνες
και τα έσοδά του, όπως απαιτεί η χρηστή διακυβέρνηση της
χώρας. 

Δυστυχώς, όµως, η Κυβέρνηση δεν έχει δροµολογήσει από
τότε τίποτα από τα δύο. Όσον αφορά στον ισολογισµό, µόλις
τώρα έχουν αποσταλεί εγκύκλιοι, σύµφωνα µε τον Υφυπουργό,
ενώ σε σχέση µε το τυπογραφικό σύστηµα που υποσχόταν ότι
θα λειτουργήσει το 2023, αναβλήθηκε για την 1-1-2025. Την ίδια
στιγµή, έχουµε µεταφέρει όλα µας τα περιουσιακά στοιχεία στο
Υπερταµείο των ξένων, χωρίς καν εκτίµηση της αξίας τους, ενώ
-µε κριτήριο το θέµα των ΕΥΑΘ και ΕΥΔΑΠ- όταν θελήσουµε να
µας επιστρέψει κάτι το Υπερταµείο, όπως απαίτησε το ΣΤΕ µε τη
γνωστή απόφασή του, θα πρέπει να τα πληρώσουµε. Αν είναι δυ-
νατόν!

Σε σχέση µε το διπλογραφικό λογιστικό σύστηµα, δεν έχουν
ακόµη αγοραστεί ούτε τα µηχανήµατα, ούτε το λογισµικό, όπως
µας ενηµέρωσε ανώτατο στέλεχος του Ελεγκτικού Συνεδρίου,
ενώ –φυσικά- θα απαιτηθεί προηγουµένως εκπαίδευση του προ-
σωπικού. Το γεγονός αυτό σηµαίνει ότι, δυστυχώς, δεν πρόκειται
να λειτουργήσει ούτε το 2025, όταν ακόµη και στις πιο µικρές
επιχειρήσεις λειτουργεί από πολλά χρόνια τώρα. 

Η επόµενη πρότασή µας ήταν η αλλαγή του παραγωγικού µας
µοντέλου, µε τη στήριξη της οικονοµίας µας σε δύο βασικούς
πυλώνες: Στον πρωτογενή µας τοµέα, µε έµφαση στην τεχνολο-
γική γεωργία, όχι στους εργάτες που θα φέρουµε από το εξωτε-
ρικό -αν είναι δυνατόν στη σύγχρονη εποχή- και δεύτερον, στη
βιοµηχανία, µε επίκεντρο την αµυντική, όπως απαιτεί η γεωπολι-
τική µας θέση. Ούτε εδώ δροµολόγησε κάτι η Κυβέρνηση, ση-
µειώνοντας πως ο τουρισµός είναι µεν σηµαντικός, αλλά µόνο
όταν στηρίζεται και στηρίζει στην εγχώρια παραγωγή, διαφορε-
τικά αυξάνει τα εµπορικά µας ελλείµµατα, οπότε γίνεται στην
ουσία δώρο άδωρο, τα χρήµατά του φεύγουν στο εξωτερικό. 

Το Ισραήλ, πάντως, στήριξε την επιτυχία του στους δύο αυ-
τούς τοµείς, µέσω των οποίων δηµιουργήθηκαν οι νεοφυείς τε-
χνολογικές επιχειρήσεις του, µε αποτέλεσµα σήµερα να είναι
κορυφαίες στον πλανήτη, ενώ το ΑΕΠ του έχει εκτοξευτεί από
220 δισεκατοµµύρια δολάρια το 2008 στα 500 δισεκατοµµύρια
το 2022, όταν το δικό µας κατέρρευσε από τα 355 δισεκατοµµύ-
ρια –πάντα σε δολάρια- το 2008 στα 220 δισεκατοµµύρια το 2022
–ακριβώς η αντίστροφη εξέλιξη.

Το κατάντηµα του αγροτικού µας τοµέα, είναι πάντως απί-
στευτο, αφού ακόµη και η Κύπρος έχει τριπλάσια παραγωγικό-
τητα, το Ισραήλ εξαπλάσια και η Ολλανδία σχεδόν οκταπλάσια,
ενώ όσον αφορά στην αξία παραγωγής ανά εκµετάλλευση, είµα-
στε τρίτοι από το τέλος. 

Συνεχίζοντας, µία χώρα για να αναπτυχθεί και να ευηµερήσει,
δεν χρειάζονται ψέµατα και µεγάλα λόγια, αλλά παραγωγικές
επενδύσεις οι οποίες προϋποθέτουν τα εξής γνωστά από δεκαε-
τίες τώρα, όπως την απλοποίηση του φορολογικού συστήµατος
µε κίνητρα για επενδύσεις, όπου η Κυβέρνηση κάνει το εντελώς
αντίθετο αυξάνοντας επιπλέον συνεχώς τους φόρους εις βάρος,
κυρίως, της µεσαίας τάξης. Πώς το κάνει; Το κάνει µε τη διατή-
ρηση των ίδιων φορολογικών συντελεστών στις αυξηµένες τιµές,
µε την αύξηση των αντικειµενικών αξιών όσον αφορά στον ΕΝΦΙΑ
και µε νέα τεκµήρια, όπως το καινούργιο απαράδεκτο τεκµήριο
κερδοφορίας για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, αντί να κα-
ταργήσει τα υφιστάµενα τεκµήρια διαβίωσης, όπως έχουµε απαι-
τήσει πολλές φορές. 

Τι προτείνουµε εµείς; Προτείνουµε ένα σύστηµα εσόδων-εξό-
δων και γραµµικό φόρο, µε τα οποία θα καταπολεµηθεί πλήρως
η φοροδιαφυγή ενώ δεν θα επιβαρύνουν τα κρατικά µας έσοδα,
σύµφωνα µε αναλυτικούς υπολογισµούς µας. 

Δεύτερον, προτείνουµε την καταπολέµηση της γραφειοκρα-
τίας µε την απλοποίηση όλων των διαδικασιών. 

Τρίτον, προτείνουµε ένα αξιόπιστο και σταθερό τραπεζικό σύ-
στηµα που να δανείζει βιώσιµα τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και

όχι µόνο τις µεγάλες, καθώς επίσης, να µην κλέβει τους πολίτες,
όπως συµβαίνει στην Ελλάδα µε τις ληστρικές προµήθειες ή µε
την τεράστια διαφορά µεταξύ επιτοκίων, καταθέσεων και χορη-
γήσεων, που συνεχίζει να αυξάνεται από εκείνες τις τράπεζες
που διασώσαµε εµείς µε πάνω από 70 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, ο ΟΔΔΗΧ µάς επιβεβαί-
ωσε ότι δανειστήκαµε 46,4 δισεκατοµµύρια ευρώ για την ανακε-
φαλαιοποίηση των τραπεζών, ενώ µέχρι στιγµής έχουµε
πληρώσει για τα δάνεια αυτά τόκους 4,7 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Θα πρέπει να προσθέσουµε εδώ τον αναβαλλόµενο φόρο των
19,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ στις 30-6-2023, όπως επίσης θα κα-
ταθέσουµε στα Πρακτικά και το κόστος βέβαια των τριών προ-
γραµµάτων «ΗΡΑΚΛΗΣ».

Τέταρτον, την καταπολέµηση της διαφθοράς και της διαπλο-
κής, οι οποίες αποτελούν στην Ελλάδα µια γάγγραινα χειρότερη
από τη φοροδιαφυγή. Όσο βέβαια κυβερνάει την Ελλάδα ένα
κόµµα χρεοκοπηµένο, όπως είναι η Νέα Δηµοκρατία, η γάγ-
γραινα δεν καταπολεµάται, όπως φάνηκε από τις τριακόσιες χι-
λιάδες απευθείας αναθέσεις της πανδηµίας, από τις εξεταστικές
για τις υποκλοπές και από τη «NOVARTIS», ενώ τώρα θα φανεί
και από το έγκληµα των Τεµπών.

Πέµπτον, µια γρήγορη, αποτελεσµατική και απλοποιηµένη
απονοµή δικαιοσύνης, όπου ξανά στην Ελλάδα συµβαίνει ακρι-
βώς το αντίθετο, εκτός εάν πρόκειται για πλειστηριασµούς των
σπιτιών των Ελλήνων, πού ποιον εξυπηρετούν, τα κοράκια.

Έκτον, ένα σωστό και σύγχρονο εκπαιδευτικό σύστηµα, συν-
δεδεµένο µε την αγορά εργασίας. Εν προκειµένω, ακόµη και οι
Τούρκοι ή οι Βιετναµέζοι µαθητές µάς ξεπέρασαν σε επιδόσεις
στην PISA, ενώ σύµφωνα µε το γερµανικό οικονοµικό ινστιτούτο
IFO η πτώση των Γερµανών µαθητών στα µαθηµατικά κατά είκοσι
πέντε µονάδες PISA θα κοστίσει στο ΑΕΠ της χώρας περί τα 15
τρισεκατοµµύρια ευρώ έως το τέλος του αιώνα. Στην Ελλάδα,
όµως, δεν ασχολείται κανένας σχετικά µε το πόσο θα µας κοστί-
σει η κατάρρευση στην παιδεία µας, η εξέλιξη της οποίας είναι
δυστυχώς αντίστοιχη µε αυτή της οικονοµίας µας.

Έβδοµον, µια ισχυρή Αρχή Ανταγωνισµού που να αποτρέπει
τα καρτέλ και την αισχροκέρδεια τους, όπως αυτά της ενέργειας,
των τραπεζών, των σουπερµάρκετ κ.λπ..

Όγδοον, µια δίκαιη εργατική νοµοθεσία που να παρέχει κίνη-
τρα στους εργαζόµενους, όχι να τους εξαθλιώνει, όπως συµβαί-
νει σήµερα στη χώρα µας. Εν προκειµένω εξοργίζεται κανείς
όταν βλέπει την τεράστια διαφορά των µισθών της Ελλάδας από
τους µέσους της Ευρωζώνης σε διάφορες έρευνες, τόσο των
ονοµαστικών όσο και των πραγµατικών, όπως θα καταθέσουµε
στα Πρακτικά, ειδικά στα έτη 2021 και 2022 όπου η µεταβολή
των πραγµατικών µισθών στην Ελλάδα ήταν σωρευτικά στο -
10,8%, που σηµαίνει πως χάθηκε αντίστοιχη αγοραστική αξία,
ενώ στην Ευρωζώνη ήταν στο 0,78%, οπότε κερδήθηκε η αγορα-
στική αξία, άρα αυξήθηκε η απόστασή µας και άλλο. Το 2022
πάντως ο µέσος πραγµατικός καθαρός µισθός των Ελλήνων ήταν
στα 12.522 ευρώ ετήσια, ενώ ο µέσος της Ευρωζώνης στα
41.381 ευρώ, δηλαδή 3,3 φορές υψηλότερος. Είναι δυνατόν να
επιλυθεί ποτέ έτσι το δηµογραφικό µας πρόβληµα, όπου οι θά-
νατοι είναι πια διπλάσιοι από τις γεννήσεις µας; Αποκλείεται.

Ένατον, αξιοκρατία µε πολύ λιγότερα Υπουργεία, στελεχω-
µένα µε τεχνοκράτες που να µην είναι Βουλευτές. Τα Υπουργεία
οφείλουν να είναι στελεχωµένα µε τεχνοκράτες που να µην είναι
Βουλευτές.

Δέκατον, ένα λειτουργικό οικοσύστηµα για τις επιχειρήσεις,
έτσι ώστε να µοιράζονται την τεχνογνωσία, το marketing, τα lo-
gistics κ.ο.κ.. Εάν δεν έχει εξασφαλίσει τα παραπάνω µια χώρα
δεν µπορεί να προσελκύσει µακροπρόθεσµα κεφάλαια για πα-
ραγωγικές επενδύσεις -είναι αδύνατο-,αλλά µόνο βραχυπρόθε-
σµα κερδοσκοπικά που την εκµεταλλεύονται και την αποµυζούν
προς όφελός τους, όπως συµβαίνει στη χώρα µας σήµερα.

Η Ελλάδα τώρα δεν ανήκει µετά τα µνηµόνια στις προηγµένες
οικονοµίες αλλά στις αναπτυσσόµενες, αφού έχει ένα τεράστιο
επενδυτικό κενό ύψους άνω των 100 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που
δηµιουργήθηκε από την καταστροφική πολιτική των µνηµονίων.
Ως αναπτυσσόµενη χώρα, λοιπόν, έχει το πλεονέκτηµα να µπορεί
να πετύχει πολύ πιο ισχυρούς ρυθµούς ανάπτυξης -όχι 2%, αυτά
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είναι αστεία-, από τις ανεπτυγµένες ευρωπαϊκές οικονοµίες,
αρκεί να εισρεύσουν παραγωγικά κεφάλαια που θα καλύψουν
αυτό το επενδυτικό κενό. Δυστυχώς, όµως, η Ελλάδα δεν έχει
καταφέρει τίποτα απολύτως από τα παραπάνω, ενώ η µία και µο-
ναδική επιτυχία της Κυβέρνησης που παράγει µόνο ελλείµµατα
και χρέη όσον αφορά την οικονοµία, ήταν -και είναι- ο πληθωρι-
σµός, η ακρίβεια. Αυτή ήταν η επιτυχία της Κυβέρνησης.

Εν προκειµένω, ο εναρµονισµένος δείκτης τιµών καταναλωτή
αυξήθηκε στις 118,17 µονάδες τον Οκτώβριο του 2023 από πε-
ρίπου 100 µονάδες στις αρχές του 2021, οπότε 18,17%, ενώ στα
τρόφιµα η άνοδος των τιµών ήταν σχεδόν 30%. Το αναφέρουµε
ως «επιτυχία», επειδή µέσω του πληθωρισµού µειώνεται η σχέση
χρέους προς ΑΕΠ, ενώ αυξάνονται τα φορολογικά έσοδα. Τα ει-
σαγωγικά στη λέξη «επιτυχία» σηµαίνουν, λοιπόν, πως ο πληθω-
ρισµός ήταν -και είναι- µεν ο από µηχανής θεός για την
Κυβέρνηση, τις τράπεζες και τις µεγάλες επιχειρήσεις, αλλά η
απόλυτη καταστροφή για τους πολίτες, για τους Έλληνες που
δεν υπερφορολογούνται µόνο από το κράτος και ληστεύονται
από τις τράπεζες, καθώς επίσης από τις µεγάλες επιχειρήσεις,
αλλά επιπλέον καταρρέει η αγοραστική αξία των µισθών και των
συντάξεών τους, αφού οι αυξήσεις τους είναι µακράν χαµηλότε-
ρες από τον πληθωρισµό. Πρόκειται, εποµένως, για µια βραχυ-
πρόθεσµη επιτυχία, αφού αργά ή γρήγορα θα χρεοκοπήσουν οι
πολίτες, οπότε θα ακολουθήσει το κράτος µην έχοντας πια τη
δυνατότητα να τους φορολογήσει.

Για τις εταιρείες αξιολόγησης είναι βέβαια αδιάφορο, αφού
αυτό που τους ενδιαφέρει είναι η µείωση του χρέους ως προς
το ΑΕΠ και οι αυξηµένοι φόροι, καθώς επίσης µια Κυβέρνηση
που να µπορεί να τα επιβάλει χωρίς να αντιδρούν οι πολίτες, σε
συνδυασµό µε τη συνέχιση του ξεπουλήµατος της δηµόσιας και
ιδιωτικής περιουσίας. Όσον αφορά στον ρυθµό ανάπτυξης, αφ’
ενός µεν επιβραδύνεται επικίνδυνα, αφ’ ετέρου στηρίζεται στην
κατανάλωση, στα ακίνητα και στον τουρισµό, όπου απλά µας ευ-
νοούν οι συγκυρίες, δηλαδή στο οικονοµικό µοντέλο που µας
χρεοκόπησε και θα µας χρεοκοπήσει ξανά, δυστυχώς.

Συνεχίζοντας, το ποσοστό σύγκλισης της Ελλάδας µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση συνεχίζει να είναι αρκετά χαµηλό, αφού διαµορ-
φώθηκε στο 68% το 2022 ή στο τρίτο χαµηλότερο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης των είκοσι επτά. Ειδικότερα, το 2002 το κατά
κεφαλήν ΑΕΠ της Ελλάδας ανερχόταν στο 93,3% του αντίστοιχου
µεγέθους της Ε.Ε. των είκοσι επτά. Εποµένως η διαφορά έκτοτε
έχει διευρυνθεί εις βάρος µας κατά 25,3 µονάδες.

Από την άλλη πλευρά, ενώ το ΑΕΠ της Ελλάδας σε σταθερές
τιµές έχει µειωθεί από 100 το 2009 στο 84 το 2022, το µέσο ΑΕΠ
της Ευρωζώνης έχει αυξηθεί από το 100 -από την ίδια αφετηρία-
στο 117,7%, γεγονός που σηµαίνει πως η απόσταση της Ελλάδας
έχει διευρυνθεί κατά 33,7 µονάδες από το 2009, τεράστια δια-
φορά.

Τα παραπάνω µεγέθη είναι τροµακτικά, ενώ επεξηγούν γιατί
έχουµε καταντήσει -είναι κατάντηµα πραγµατικά- να περνάµε
στην ουσία µόνο τη Βουλγαρία και τη Σλοβακία το 2022 σε όρους
κατά κεφαλήν εισοδήµατος. 

Περαιτέρω, σε σχέση µε τον µύθο της αύξησης των εξαγωγών,
εάν θέλει να έχει κανείς πραγµατικές συγκρίσεις µε τα προηγού-
µενα χρόνια -αυτό πρέπει να θέλει κανείς-, θα πρέπει να µετρήσει
τις εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών -µαζί µε τον τουρισµό δη-
λαδή- σε σταθερές τιµές του 2010, έτσι ώστε να µη συµπεριλαµ-
βάνεται ο πληθωρισµός που καθιστά ανόµοιες τις συγκρίσεις
µεταξύ τους. Έτσι θα διαπιστώσει µεν πως αυξήθηκαν οι εξαγω-
γές αγαθών και υπηρεσιών το 2022 σε τρέχουσες τιµές κατά
37,8%, αλλά σε σταθερές τιµές µόλις κατά 2,15%, από τα 71,7 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ µόλις στα 73,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, κάτι
που έχει επιβεβαιωθεί και από τον πρώην επικεφαλής του Γρα-
φείου Προϋπολογισµού της Βουλής, ο οποίος ήταν έντιµος και αν-
τικειµενικός. Εκτός του ότι τώρα ένα µεγάλο µέρος της ανόδου
των εξαγωγών µας οφείλεται στα πετρελαιοειδή, οι τιµές των
οποίων αυξήθηκαν κατακόρυφα το 2022, πολλά άλλα κράτη µε
ανάλογο ή και µε πολύ µικρότερο πληθυσµό µάς ξεπερνούν κατά
πολύ, ενώ οι προοπτικές για το 2024 δεν είναι καθόλου καλές. 

Όσον αφορά στην άνοδο των τουριστικών µας εσόδων το
2023, µε αποτέλεσµα να είναι υψηλότερα από το 2019 κατά

10,4%, πρόκειται επίσης για ένα µεγάλο ψέµα, αφού θα έπρεπε
προφανώς να αφαιρεθεί ο πληθωρισµός. 

Σε κάθε περίπτωση, το µεγάλο διαρθρωτικό πρόβληµα της Ελ-
λάδας είναι η µείωση της παραγωγικότητας από την οποία εξαρ-
τώνται οι εξαγωγές και οι µισθοί των εργαζοµένων, λόγω της
κατάρρευσης των επενδύσεων. Δεν φταίνε οι εργαζόµενοι, δεν
γίνονται επενδύσεις στην Ελλάδα. Εν προκειµένω, εάν µετρή-
σουµε την παραγωγικότητα ως οφείλουµε ως προστιθέµενη αξία
ανά απασχολούµενο, το 2021 ο µέσος όρος στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ήταν περί τις 60 χιλιάδες ευρώ ετησίως, ενώ στην Ελλάδα
µόλις 23 χιλιάδες ευρώ. Οπότε το χάσµα της µεταξύ Ελλάδος
και Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι τεράστιο και άρα η σύγκλιση εξαι-
ρετικά δύσκολη. Ακόµη χειρότερα ο δείκτης της EUROSTAT για
την ελληνική παραγωγικότητα από το 105 που ήταν το 2020 µει-
ώθηκε στο 102 το 2021 και στο 99 το 2022. Κατέβαινε συνεχώς.
Έχουµε καταθέσει για όλα όσα λέµε εγγράφως στα πρακτικά
των επιτροπών αλλά και θα καταθέσουµε κι άλλα σήµερα.

Όποιος γνωρίζει οικονοµικά εδώ καταλαβαίνει ακριβώς τι ση-
µαίνει αυτή η πτώση της παραγωγικότητας, καθώς επίσης ότι
είναι αδύνατο να αυξήσει τον πραγµατικό µισθό η Κυβέρνηση
όπως λέει στα 1.500 ευρώ εκτός αν εννοεί µε τον πληθωρισµό
µαζί. 

Ποια είναι τα αποτελέσµατα της πτώσης της παραγωγικότη-
τας; Εµπορικό έλλειµµα 40 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2022 και
έλλειµµα ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών 20 δισεκατοµµύρια.
Οπότε, πρόκειται για µια ανάπτυξη που στηρίζεται σε ξύλινα
πόδια, όπως άλλωστε στηριζόταν την περίοδο πριν το 2009. Κά-
νουµε ακριβώς τα ίδια λάθη. 

Σχετικά τώρα µε τον σχηµατισµό παγίου κεφαλαίου τα διαχρο-
νικά στατιστικά επιβεβαιώνουν ότι οι κατοικίες και οι κατασκευές
αποτελούν το µεγαλύτερο ποσοστό του. Ο συγκεκριµένος τοµέας
αποτελεί το 13,9% του ΑΕΠ και το υψηλότερο στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ενώ θεωρείται ως µία από τις µεγαλύτερες παθογένειες
της Μεταπολίτευσης, που συνεχίζεται ακόµη και σήµερα. Ουσια-
στικά δηλαδή, έχουµε µία ανακύκλωση κεφαλαίων που µαζί µε το
Airbnb αυξάνει το κόστος των ενοικίων, σηµειώνοντας πως στην
Ελλάδα το κόστος ενοικίων είναι το υψηλότερο στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ως ποσοστό επί των εισοδηµάτων στο 34,2%. 

Για την πρόβλεψη τώρα ανόδου του ακαθάριστου σχηµατι-
σµού παγίου κεφαλαίου στα 15,1% το 2024 είµαστε εξαιρετικά
επιφυλακτικοί, µε δεδοµένο ότι ο προϋπολογισµός του 2023 προ-
έβλεπε αύξηση κατά 15,5% ενώ πλέον εκτιµάται πως δεν θα ξε-
περάσει το 7,1%, ούτε το µισό δηλαδή, µε βάση τα τελευταία
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ που όποιος τα διάβασε θα κατάλαβε ότι
είναι πραγµατικά απογοητευτικά. Εδώ προφανώς κάτι συµβαίνει
µε τα χρήµατα του Ταµείου Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης
καθώς επίσης µε το ΕΣΠΑ κάτι που θα έπρεπε να µας εξηγηθεί
από την Κυβέρνηση. Σε ετήσια βάση πάντως ο δείκτης του τρίτου
τριµήνου κινήθηκε στο 4,9%, δηλαδή πολύ κάτω από το χαµηλό-
τερο της διετίας που ήταν στο 8,2%. Επειδή δε οι αποταµιεύσεις
ήταν αρνητικές το 2022, µε την Ελλάδα τελευταία στην Ευρω-
παϊκή Ένωση στο -4% οι προοπτικές δεν είναι καθόλου θετικές.
Σε κάθε περίπτωση, ο ακαθάριστος σχηµατισµός παγίου κεφα-
λαίου καλύπτει µόνο τις αποσβέσεις, ενώ θα έπρεπε τουλάχιστον
να διπλασιαστεί ως ποσοστό του ΑΕΠ στο 25% περίπου. 

Όσον αφορά στις άµεσες ξένες επενδύσεις, άλλος µύθος εδώ,
οι παραγωγικές επενδύσεις αντιστοιχούσαν µόλις στο 27,4% του
συνόλου του 2022, οπότε ήταν κάτω των 2 δισεκατοµµυρίων και
βέβαια χαµηλότερες από τα προηγούµενα χρόνια. 

Η ανεργία τώρα προβλέπεται να µειωθεί στο 9,3% το 2024 από
9,9% το 2023. Το θέµα είναι όµως πώς υπολογίζεται, αφού µει-
ώνονται µεν οι άνεργοι στις πεντακόσιες δώδεκα χιλιάδες κατά
την ΕΛΣΤΑΤ αλλά κατά τη ΔΥΠΑ ανέρχονται στις εννιακόσιες
πέντε χιλιάδες και όλοι γνωρίζουµε το πρόβληµα. 

Το µεγάλο πρόβληµα όµως εδώ δεν είναι η ανεργία αλλά η χα-
µηλή συµµετοχή στο εργατικό δυναµικό, στο 52,8% στην Ελλάδα
έναντι 75% του µέσου όρου της Ευρωζώνης. Δυστυχώς, δεν
υπάρχει ο χρόνος να εξηγηθεί, αλλά αυτό το πρόβληµα είναι
πολύ µεγαλύτερο από το πρόβληµα της ανεργίας. 

Συνεχίζοντας µε το πρωτογενές πλεόνασµα που προβλέπεται
στο 2,1% του ΑΕΠ το 2024 θα ήταν θετικό εάν δεν οφειλόταν σε
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µεγάλο βαθµό στην υπερφορολόγηση µέσω του πληθωρισµού,
ενώ δεν διαφέρει ουσιαστικά σε σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ στο πα-
ρελθόν, δυστυχώς για τη µεσαία τάξη που ήταν και είναι το µε-
γάλο θύµα. Τα έσοδα από φόρους υπολογίζονται στα 62,9
δισεκατοµµύρια, ενώ ο ΦΠΑ -σηµαντικό- αυξήθηκε από τα 17,67
δισεκατοµµύρια το 2019 στα 24,38 δισεκατοµµύρια το 2024 ή
κατά 38%, γεγονός που τεκµηριώνει ξανά τη φορολογική ληστεία
των Ελλήνων. Εκτός αυτού ο ΦΠΑ, που επιβαρύνει τις ασθενέ-
στερες εισοδηµατικές τάξεις, από το 34,5% των συνολικών φο-
ρολογικών εσόδων το 2019 αυξάνεται στο 38,7% το 2024,
σηµειώνοντας πως τα έσοδα από τη φορολογία ιδιωτών από 48%
του φόρου εισοδήµατος το 2000 αυξήθηκαν στο 61% το 2024,
ενώ των επιχειρήσεων µειώθηκαν από το 44% στο 30,9%. Είναι
αυτό φορολογική δικαιοσύνη; Προφανώς όχι. 

Οι δαπάνες τώρα της κεντρικής κυβέρνησης προβλέπεται να
αυξηθούν στα 74,6 δισεκατοµµύρια από 72,8 δισεκατοµµύρια το
2023, µετά τον συµπληρωµατικό προϋπολογισµό που ψηφίστηκε.
Ποτέ δεν κρατείται ο προϋπολογισµός, συνεχώς έχουµε συµπλη-
ρωµατικούς. Οι παροχές σε εργαζοµένους του δηµοσίου, οι µι-
σθοί, θα ανέλθουν στα 14,8 δισεκατοµµύρια το 2024 από 14,1
δισεκατοµµύρια το 2023, δηλαδή πρόκειται για µία µέση αύξηση
της τάξης του 4,2%, οπότε κατά πολύ χαµηλότερη του σωρευτι-
κού πληθωρισµού. 

Από την άλλη πλευρά οι συντάξεις στους ΟΚΑ θα ανέλθουν σε
32,9 δισεκατοµµύρια το 2024 από 31,7 δισεκατοµµύρια προϋπο-
λογισθέντα το 2023. Οπότε εδώ πρόκειται για µία αύξηση 3,7%
και ισχύει ο ίδιος εµπαιγµός των Ελλήνων µε τους µισθούς όσον
αφορά στο ποσοστό.

Συνεχίζοντας µε τα εξοπλιστικά που αποτελούν σηµαντικό
θέµα εθνικής ασφαλείας προϋπολογίζεται στα 2,57 δισεκατοµ-
µύρια το 2024 σε σύνολο 6,09 δαπανών του Υπουργείου Αµύνης.
Σχετικά πάντως µε την εξαίρεση των αµυντικών δαπανών που
αναφέρθηκε δεν θα εξαιρεθούν από το χρέος, από το έλλειµµα,
αφού δεν πρόκειται ασφαλώς να µας τα χαρίσει κανείς. Οπότε
είναι τυπική διαδικασία.

Για τις αποζηµιώσεις αγροτών από τις πληµµύρες δίνονται
µόνο 260 εκατοµµύρια, δηλαδή 150 εκατοµµύρια το 2023 και 110
εκατοµµύρια το 2024 χωρίς να καλύπτουν όλο το κόστος, αφού
µπορεί µεν να αποζηµιώνεται ο αγρότης για το 100% της παρα-
γωγής αλλά µε βάση παλαιές τιµές, ενώ είναι θολό τι άλλες ενι-
σχύσεις θα δοθούν όπως για σπίτια, εγκαταστάσεις, κ.λπ.. Έτσι
θα προωθήσουµε τον πρωτογενή µας τοµέα; Προφανώς δεν
υπάρχει καµµία περίπτωση.

Στις ιδιωτικοποιήσεις όπου τα έως σήµερα έσοδα είναι 8,47 δι-
σεκατοµµύρια από το 2011 µέχρι σήµερα, προβλέπονται εισπρά-
ξεις 5,77 δισεκατοµµύρια το 2024, κυρίως από την Αττική Οδό
και από την Εγνατία που παραχωρούνται -σε ποιον άλλον- στην
«ΤΕΡΝΑ». Το 1,35 δισεκατοµµύριο, όµως που έπρεπε να πληρώ-
σει η «ΤΕΡΝΑ» για την Εγνατία δεν έχει καταβληθεί το 2023.
Οπότε η ερώτησή µας που δεν απαντήθηκε ποτέ ήταν γιατί κα-
θυστερούν και γιατί είχε ανακοινωθεί το τίµηµα στο 1,5 δισεκα-
τοµµύριο, ενώ τελικά εδώ γράφεται 1,35 δισεκατοµµύριο. 

Το 2023 είχαµε µια σηµαντική αύξηση των τόκων του χρέους
του κεντρικού κράτους που έχει υπερβεί τα 400 δισεκατοµµύρια
στα 8,65 δισεκατοµµύρια τόκοι από 6,1 δισεκατοµµύρια το 2022
µε τα ρέπος να έχουν εκτοξευθεί στο 1,4 τρισεκατοµµύριο -σε
έναν χρόνο- και µε το εξωτερικό µας χρέος να πλησιάζει τα 560
δισεκατοµµύρια. Εκτός από το δηµόσιο και εξωτερικό χρέος
υπάρχει βέβαια και το ιδιωτικό, που έχει εκτοξευθεί στα ύψη
απειλώντας την κοινωνία στα 381,8 δισεκατοµµύρια στα τέλη του
2022, εκ των οποίων τα 243 δισεκατοµµύρια κόκκινο, όπως θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά. Συνεπώς 381 και όχι 260 όπως ακού-
γεται εδώ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Στην ουσία βέβαια είναι κατά πολύ υψηλότερο για τους πολί-
τες αφού δεν περιλαµβάνεται σε αυτό το χρέος οι τόκοι, τα πα-
νωτόκια, τα πρόστιµα και οι λοιπές επιβαρύνσεις. Γιατί ο
Υπουργός είπε εδώ πως έχει µειωθεί στο 101% του ΑΕΠ; Το ΑΕΠ
µας είναι 380 δισεκατοµµύρια; 

Σε σχέση πάντως µε τα χαµηλότερα επιτόκια των οµολόγων

µας από την Ιταλία ή µε άλλες εγκρίσεις, οφείλουµε να τονίσουµε
πως τα δικά µας εκδίδονται από το 2012 και µετά σε Αγγλικό Δί-
καιο, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Αλήθεια, κύριε
Υπουργέ, ποια άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης εκδίδει τα
οµόλογα της σε Αγγλικό Δίκαιο και σε ποιο άλλο κράτος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης είναι η ΑΑΔΕ ο φορολογικός µηχανισµός, του
δηµοσίου δηλαδή, ανεξάρτητη αρχή, µη ελεγχόµενη από το
Υπουργείο Εξωτερικών; Εδώ τουλάχιστον περιµένουµε να µας
απαντήσετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Βιλιάρδο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 13ο Γυµνάσιο Πάτρας (πρώτο
τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει! 
Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και καλά Χριστούγεννα!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-

νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µαθη-
τές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 13ο Γυµνάσιο Πάτρας
(δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει! 
Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και καλά Χριστούγεννα!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα ο γενικός εισηγητής του κόµµατος Σπαρ-

τιάτες κ. Ιωάννης Κόντης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, ερχό-

µαστε σήµερα να συµµετάσχουµε στην κορυφαία συζήτηση που
γίνεται στο Κοινοβούλιο κάθε χρόνο, τον προϋπολογισµό, ο
οποίος υποτίθεται ότι θα δώσει τη δυνατότητα στα Υπουργεία να
καλυτερεύσουν µε λίγα λόγια τη ζωή των Ελλήνων, να βοηθήσει
τις κοινωνικές παροχές και φυσικά να καλυτερέψει τα οικονοµικά
στοιχεία του κράτους, ώστε να υπάρχει βιωσιµότητα. 

Στόχος πάντα των ελληνικών κυβερνήσεων στον προϋπολογι-
σµό είναι κάθε χρόνο ο ισολογισµός να είναι θετικός, ενώ βλέ-
πουµε ότι η κυβέρνηση της Γερµανίας, για παράδειγµα, δεν έχει
πρόβληµα στο να βγάζει και µε πρόσηµο µείον τον τελικό ισολο-
γισµό εσόδων-εξόδων και τον προϋπολογισµό της να τον κατευ-
θύνει περισσότερο σε κοινωνικές πολιτικές σίγουρη ότι στην
πορεία αυτό που κάνει εκείνη τη στιγµή θα αποδώσει και θα
φέρει περισσότερα έσοδα από τα αναµενόµενα που έχουµε εµείς
προσδοκώντας κυρίως σε έµµεσους φόρους. Γιατί ακόµη βλέ-
πουµε ότι το κράτος δεν έχει τη δυνατότητα να αντιστοιχήσει
τους άµεσους µε τους έµµεσους φόρους σε ένα θεωρητικά αξιό-
λογο επίπεδο. Βλέπουµε να υπάρχει µια πολύ µεγάλη διαφορά.
Προσδοκούµε από τους Έλληνες καταναλωτές να καταναλώ-
σουν στην ουσία -γιατί οι έµµεσοι φόροι προέρχονται από ΦΠΑ,
πετρελαιοειδή, βενζίνες, θέρµανση κ.λπ., από οτιδήποτε κατανα-
λώνουµε κυρίως-, ενώ οι άµεσοι φόροι είναι αυτοί οι οποίοι θα
έπρεπε να στηρίζουν την ελληνική οικονοµία. Βλέπουµε ότι οι µε-
γάλες επιχειρήσεις και οι µεγάλοι όµιλοι έχουν βρει τρόπους όλα
αυτά τα χρόνια να φοροδιαφεύγουν, να κάνουν τριγωνικές και
πενταγωνικές ακόµα τιµολογήσεις των κερδών τους κι εµείς να
µην µπορούµε να τους πιάσουµε και να στοχεύουµε πάντα στον
Έλληνα µικροφοροφυγά. Εγώ προσωπικά αµφιβάλλω αν υπάρ-
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χουν σήµερα µικροµεσαίοι που φοροδιαφεύγουν. Τώρα, κάποιος
που πάει να καθαρίσει έναν κήπο για να πάρει 20 ευρώ στο χέρι
και δεν τα δηλώνει, πείτε τον «φοροφυγά». 

Πιστεύουµε -σαν κόµµα- ότι θα γίνουν ακόµα χειρότερα τα
πράγµατα όταν αποσυρθούν τα µετρητά από την αγορά, γιατί τα
µετρητά δυστυχώς στην Ελλάδα είναι η στήριξη της οικονοµίας
ή όπως θέλετε να την πείτε. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι οι ονοµαστικές τιµές εµπεριέχουν τον
πληθωρισµό στην οικονοµία, ενώ οι συγκρίσεις πρέπει να γίνονται
µόνο σε πραγµατικές τιµές. Υπάρχει υψηλή ανεργία στην Ελλάδα,
η οποία είναι αµφισβητούµενη από την Κυβέρνησή. Μας αναφέρει
πεντακόσιες χιλιάδες ανέργους, ενώ η ΔΥΠΑ µιλάει για ένα εκα-
τοµµύριο ογδόντα έξι χιλιάδες τον Ιανουάριο του 2023. Υπάρχει
πολύ µεγάλη διαφορά και το έχουµε συζητήσει στην επιτροπή µε
τον κύριο Υπουργό. Εξακολουθώ να αντιλαµβάνοµαι ότι έχουµε
ένα εκατοµµύριο εκατό χιλιάδες ανέργους µέχρι αποδείξεως του
εναντίον, παρ’ όλο που η ΕΛΣΤΑΤ κατέγραψε µείωση του συνολι-
κού ποσοστού από 13,7% στο 10,8%. Βέβαια έχουν διαγραφεί
"ετσιθελικά" πάρα πολλοί µακροχρόνια άνεργοι, οι οποίοι δεν απα-
σχολούνται και για τους οποίους δεν υπάρχει µέριµνα.

Όπως δεν βλέπουµε µέριµνα στον προϋπολογισµό µε διάφο-
ρους τρόπους για το µεγάλο ποσοστό του 11% µε 12% των Ελ-
λήνων ΑΜΕΑ. Πρόσφατα -γιατί δεν γνώριζα ότι έχουµε τόσους
ΑΜΕΑ στην Ελλάδα σε όλες τις µορφές αναπηρίας- πληροφορή-
θηκα ότι έχουµε πάνω από ένα εκατοµµύριο συνέλληνες οι
οποίοι δεν συµµετέχουν στην οικονοµία. Πολύ λίγοι από αυτούς
απασχολούνται, γύρω στο 30%. Οι υπόλοιποι φυτοζωούν ή υπο-
απασχολούνται ή ζουν βάσει της βοήθειας που τους δίνουν κά-
ποιοι συγγενείς τους ή κάποιοι άλλοι. Και το κράτος δεν έρχεται
να γίνει αρωγός, να δηµιουργήσει κάποια σοβαρά προγράµµατα
ενασχόλησης ή στις βαριές περιπτώσεις αποζηµιώσεων ή να
πραγµατοποιήσει τα ήδη υποσχόµενα διά νόµων όπως είναι στις
βαριές περιπτώσεις ΑΜΕΑ που τους διατίθεται ένα εισόδηµα
γύρω στα 700 ευρώ και οικιακός βοηθός, ο οποίος θα είναι στη
διάθεσή τους για τις όποιες ανάγκες τους. Βλέπουµε να µην
υπάρχει και να υπάρχει τεράστια έλλειψη αυτών των βοηθών και
να υπάρχουν χιλιάδες ΑΜΕΑ, τυφλοί ή µε βαριές αναπηρίες, οι
οποίοι δεν µπορούν να υποστηριχθούν και περιµένουν απλά πώς
θα περάσει η ζωή τους χειροτερεύοντας µέρα µε τη µέρα, ειδικά
αν είναι µόνοι τους.

Προϋπολογισµός, λοιπόν, που βγαίνει για να αποταθεί στην
κοινωνία πρέπει πρώτα να αρχίζει µε τη µέριµνα για τις ασθενέ-
στερες οµάδες, γι’ αυτούς τους Έλληνες που ζουν δίπλα µας σε
µια παράλληλη κοινωνία, σαν να ζουν σε ένα υπόγειο, ενώ εµείς
προσπαθούµε να φτιάξουµε τη ζωή µόνο αυτών οι οποίοι θεω-
ρητικά µπορούν να προσφέρουν στο κράτος επειδή είναι αρτι-
µελείς ή επειδή έχουν τη δυνατότητα και έχουν αποκτήσει µια
άλλη µορφή στήριξης.

Μετά από µια δεκαετία ασφυκτικών οικονοµικών συνθηκών -
τρία χρόνια πανδηµίας και δύο χρόνια ενεργειακής κρίσης µε τη
Ρωσία, την εισβολή κ.λπ., αλλά και µε τις επερχόµενες κρίσεις
τώρα στη Μέση Ανατολή- οι Έλληνες συνεχίζουν να αντιµετωπί-
ζουν υψηλά επίπεδα φτώχειας, συµπεριλαµβανοµένης και της
παιδικής φτώχειας, η οποία είναι υψηλότερη στην Ευρώπη.

Οι πολύτεκνες οικογένειες πλέον αδυνατούν να τα βγάλουν
πέρα. Κάποτε υπήρχε ένα στήριγµα στους τρίτεκνους. Κάποτε
οι τρίτεκνοι ονοµάζονταν πολύτεκνοι στην Ελλάδα. Καταργήθηκε
αυτό και έπρεπε να γίνουν τετράτεκνοι για να θεωρούνται πολύ-
τεκνοι και οι τρίτεκνοι απλά λέγονται τρίτεκνοι, ενώ οι Έλληνες
σήµερα σταµατάνε στο ένα παιδί, γιατί δεν µπορούν να τα βγά-
λουν πέρα. Απλά εµείς έχουµε µάθει να βγάζουµε τώρα τελευ-
ταία κάποια µέτρα, ηµίµετρα, όπως είναι τα καλάθια της
νοικοκυράς, το χριστουγεννιάτικο πάσο για να αγοράσουν ίσως
ένα τσουρέκι ή ό,τι παίρνουν οι οικογένειες τα Χριστούγεννα.

Δεν λαµβάνονται καθόλου µέτρα για την ενίσχυση του αγρο-
τικού τοµέα ο οποίος είναι ο βασικός πυλώνας της βιώσιµης ανά-
πτυξης της χώρας µας και ειδικά αυτή τη στιγµή που ξέρουµε
ότι τα προβλήµατά τους µεγάλωσαν µετά από τις πληµµύρες
στην ευφορότερη περιοχή της Ελλάδας που είναι η κεντρική Ελ-
λάδα, ο κάµπος της Θεσσαλίας και άλλες αγροτικές περιοχές τις
οποίες έχουµε ξεχάσει όλοι.

Αυτή τη στιγµή υπάρχουν αγρότες οι οποίοι λένε ότι θα επα-
νέλθει η κανονική τους δραστηριότητα και η δυνατότητα αγρο-
τικής και κτηνοτροφικής εκµετάλλευσης σε πέντε-δέκα χρόνια κι
εµείς τους έχουµε αφήσει στην τύχη τους. Αµφιβάλλω αν έχουν
πάρει και τα πρώτα βοηθήµατα τα οποία θα έπρεπε να έχουν
πάρει. Και αν έχουν πάρει, διορθώστε µε και το αποσύρω. Αµφι-
βάλλω αν τους έχουν βοηθήσει µε επιστηµονικούς τρόπους στο
να επανέλθει η γη η οποία έχει χάσει, όπως είδαµε, τουλάχιστον
ένα-δύο µέτρα σε βάθος από ωφέλιµη γη, η οποία είναι ωφέλιµη
για την παραγωγή, και έµειναν πέτρες και οτιδήποτε άλλο. Αµφι-
βάλλω αν έχει συµβεί αυτό ή αν έχουν γίνει πλέον άλλα αρδευ-
τικά έργα ή αυτά τα προγράµµατα που είχε πει η Ευρωπαϊκή
Ένωση ότι θα γίνουν µέχρι το 2017 και τα οποία θα ήταν βοηθη-
τικά για την αποστράγγιση των λεκανών που είχαν δηµιουργηθεί
και την εκροή τους σε άλλα σηµεία και τα οποία επειδή δεν είχαν
γίνει έπνιξαν τις περιοχές εκείνες.

Επίσης, δεν δίνουµε τη δυνατότητα στους νέους να τους προ-
σελκύσει αυτό το επάγγελµα. Να ασχοληθούν, δηλαδή, είτε µε
το επάγγελµα του πατέρα τους που είναι η αγροτική παραγωγή,
είτε σαν νέοι αγρότες.

Δεν τους δίνουµε κίνητρα και αυτά τα µέτρα θεωρούµε ότι δεν
είναι απαραίτητα. Περιµένουµε πλέον να εισάγουµε αγροτικά
προϊόντα. Βλέπουµε ότι έχουµε πλήθος αγροτικών προϊόντων
στα σουπερµάρκετ, ακόµα και στις λαϊκές αγορές, που έρχονται
από το Βέλγιο και από χώρες οι οποίες δεν παρήγαγαν ποτέ
αγροτικά προϊόντα. Φτάσαµε να εισάγουµε από αυτούς, ενώ κά-
ποτε η Ελλάδα ήταν πρώτη χώρα εξαγωγής προϊόντων στη Βό-
ρεια Ευρώπη και σε άλλα µέρη. 

Τα όσα αποτυπώνονται και στην εισηγητική έκθεση για τον
κρατικό προϋπολογισµό, ενέχουν µεγάλο βαθµό αβεβαιότητας.
Βλέποντας µόνο τους αριθµούς, µπορεί η κατάσταση να µοιάζει
καλή µε το 2,9% ρυθµού ανάπτυξης και 15% αύξηση επενδύ-
σεων, αλλά αν εξετάσουµε µακροσκοπικά τα δεδοµένα αυτά θα
δούµε ότι πρόκειται για πολύ φιλόδοξους στόχους. Γιατί τόσο το
Νοµισµατικό Ταµείο όσο και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θέτουν στό-
χους για τον ρυθµό ανάπτυξης µικρότερους από των 2,9%, πε-
ρίπου στο 2,2%, αφού έχουν συνυπολογίσει τον κίνδυνο
γεωπολιτικής αστάθειας στην Νοτιοανατολική Μεσόγειο. 

Στην Ελλάδα εµείς βγαίνουµε υπεραισιόδοξοι πιστεύοντας ότι
θα το ξεπεράσουµε, αλλά πιστεύοντας στην αύξηση εσόδων
πάντα µέσα από τη φορολογία. Και αυτό οφείλεται αφ’ ενός στο
νεοεισερχόµενο φορολογικό νοµοσχέδιο που πιέζει και αλλάζει
δραµατικά το τοπίο στους ελεύθερους επαγγελµατίες, εντάσ-
σοντας την έννοια του τεκµαρτού εισοδήµατος, δηλαδή ενός ει-
σοδήµατος το οποίο δεν είναι πραγµατικό. 

Από προσωπική εµπειρία, γνωρίζω ανθρώπους, τα έχουµε πει
κιόλας στο φορολογικό, οι οποίοι έτυχε να εργαστούν στο ποδό-
σφαιρο, να κάνουν µία µεταγραφή, να πάρουν ένα ποσό µεγάλο
µία χρονιά και να µην εργαστούν, να µην κάνουν τίποτα τρεις
χρονιές µετά, και να υποχρεούνται να πληρώσουν φόρο σαν να
εισέπρατταν το ίδιο ποσό κάθε χρόνο, για τον επόµενο χρόνο δη-
λαδή. Και αυτοί αναγκαστικά εξαφανίζονται από την αγορά και
ψάχνουν να βρουν άλλο επάγγελµα. 

Το τεκµαρτό εισόδηµα έχει επιφέρει δυσµενείς συνθήκες για
τους µισθωτούς, γενικά, όλα τα χρόνια που εφαρµόζεται, καθώς
δεν είναι η πρώτη φορά, παλαιότερα, θυµόµαστε, υπήρχε και η
περαίωση. Μια έµµεση µορφή εκβιασµού η οποία έλεγε ότι αν
δεν δηλώσεις αυτά τα ποσά που πρέπει να δηλώσεις, θα έρ-
θουµε να σου κάνουµε έλεγχο, και έτσι έπαιρναν κάποια χρήµατα
µε µια άλλη µορφή τεκµαρτού εισοδήµατος τότε. Μετά µπήκαν
τα τεκµήρια. Αν είχες αυτοκίνητο, που σου είχαν κάνει ακόµα και
δώρο, θεωρούσουν πλούσιος.

Η αύξηση, λοιπόν, των εσόδων που παρουσιάστηκαν και που
συζητάµε, οφείλεται στον πληθωρισµό από τα έσοδα των έµµε-
σων φόρων, οι οποίοι όπως ο ΦΠΑ επηρεάζονται από την άνοδο
των τιµών. Αυτή, όµως, είναι µια εικονική κατάσταση, γιατί όταν
περιµένεις να αυξηθούν οι τιµές για να πάρεις περισσότερα χρή-
µατα από το ίδιο προϊόν δεν είναι υγιές. Δεν µπορεί να περιµένεις
να πάρεις 25% από ένα προϊόν τροφίµων που είχε 5 ευρώ και θα
πάει 10 ευρώ, όπως έχουν πάει τα τελευταία χρόνια, και να θεω-
ρείς ότι αυξήθηκαν τα έσοδα. Τα έσοδα αυτά βαρύνουν στην
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ουσία και την τσέπη του καταναλωτή στην αγορά και δεν είναι
υγιής κατάσταση. 

Σε ένα ακόµα σηµείο της έκθεσης πρέπει να τονιστεί ότι και το
ελλειµµατικό ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών επηρεάζεται ση-
µαντικά από το έλλειµµα του εµπορικού ισοζυγίου, γιατί παρ’ όλο
που φαίνονται ενισχυµένες οι εξαγωγές, υπολείπονται κατά πολύ
των εισαγωγών µας. Ακόµη εξακολουθούµε να εισάγουµε σε
πολύ µεγάλο βαθµό και ειδικά τώρα µε την πρόσφατη ενεργειακή
κρίση, γιατί η Ελλάδα πλήρωσε το βαρύτερο τίµηµα από όλες τις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Γενικά στην παραγωγή και τις επενδύσεις, παρ’ όλο που σαν
µακροοικονοµικό στόχο έχουµε την αποκατάσταση της δραστη-
ριότητας της παραγωγής, ειδικά -όπως είπαµε- στην αγροτική
παραγωγή, δεν αποσαφηνίζεται πώς θα γίνει αυτό. Και χαρακτη-
ριστικό είναι ότι ο κλάδος της γεωργίας έχει µείνει πίσω σε αύ-
ξηση. Παρουσιάζει αύξηση 17%, πολύ µικρότερη από την
αύξηση παρουσίασαν οι χρηµατοπιστωτικές και αγαπηµένες του
κράτους υπηρεσίας και τρεις ή τέσσερις φορές -αν θα γίνει
τώρα- ανακεφαλαιοποιηµένες τράπεζες οι οποίες παρουσιάζουν
κέρδη, στις οποίες τράπεζες βέβαια δεν µάθαµε ποτέ τι αποδί-
δονται στους διευθυντές, τι µερίσµατα παίρνουν και αν φορολο-
γούνται τα υψηλά ιστάµενα στελέχη τους. Οι κατασκευές έχουν
αύξηση 33%. Και άλλοι µη παραδοσιακοί κλάδοι εµφανίζουν αύ-
ξηση περίπου στα ίδια επίπεδα µε τη γεωργία, όπως οι επαγγελ-
µατικές δραστηριότητες, οι επιστηµονικές και οι επιχειρήσεις της
ψυχαγωγίας το 15%. 

Ειδικά στον τοµέα των επενδύσεων, µε την αύξηση στον τοµέα
κατοικίας, πρέπει να σηµειωθεί ότι συµπεριλαµβάνονται κατα-
σκευαστικές και οικοδοµικές εργασίες και αγορές ακινήτων που
θα χρησιµοποιηθούν σαν κατοικίες. Την ίδια στιγµή έχουν εισέλ-
θει µε τη µορφή της Golden Visa πάρα πολλές χιλιάδες ξένοι.
Αυτοί ανακαινίζουν ή αναπροσαρµόσουν κατοικίες για να τις ρί-
ξουν στην αγορά µε διπλάσια πλέον απαίτηση ενοικίου από την
προϋπάρχουσα από αυτή που νοικιάζουν ή αγόρασαν. Έτσι δη-
µιουργείται τεράστιο έλλειµµα στην αγορά ενοικίου και δεν µπο-
ρεί πλέον ο µέσος Έλληνας να βρει σπίτι αξιοπρεπές, το οποίο
να µην υπερκαλύπτει τον µισθό του. 

Αν ψάξετε δίπλα σας, κύριε Υπουργέ, θα έχετε δει ότι δεν
υπάρχει πλέον ενοίκιο µε 300 και 500 ευρώ. Τα ενοίκια έχουν πάει
στη "στρατόσφαιρα" και µιλάω για σπίτια µικρά, που οι οικογέ-
νειες µένουν και κοιµούνται όλοι σε ένα, δύο δωµάτια. 

Όπως και να γίνει και µε την προσπάθεια αυτή που θέλει να
κάνει η Κυβέρνηση για να δείχνει αυξανόµενο το ΑΕΠ, το οποίο
γίνεται σε ονοµαστικούς και όχι σε πραγµατικούς όρους, η αύ-
ξηση οφείλεται εν µέρει στην αύξηση παραγωγής, αλλά και στο
αυξηµένο επίπεδο τιµών λόγω των πληθωριστικών πιέσεων στην
οικονοµία, αλλά σε πραγµατικούς όρους απέχουµε πάρα πολύ
από τα προ µνηµονίων επίπεδα, άσχετα αν θέλουµε να τα καλ-
λωπίσουµε και να τα εµφανίσουµε ότι είναι ωραία. 

Στις προβλέψεις για το 2024 ο πληθωρισµός, η ενεργειακή
κρίση και τα ακραία καιρικά φαινόµενα, που επιδρούν αρνητικά
στην παραγωγή και η περιοριστική νοµισµατική πολιτική που ακο-
λουθεί η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, χαρακτηρίζονται ως βρα-
χυχρόνιοι κίνδυνοι, χαρακτηρισµός που δεν συνάδει µε την
πραγµατικότητα. 

Για να γίνει κατανοητή η επίδραση του αυξηµένου επιπέδου
τιµών στον υπολογισµό του ΑΕΠ λέµε ότι το 2023 παρήγαγε 100
µονάδες προϊόντος µε τιµή 1 ευρώ ανά µονάδα. Το 2024 παρή-
γαγε 80 µονάδες προϊόντος µε τιµή 2 ευρώ ανά µονάδα. Και έτσι
το ΑΕΠ υπολογίζεται σε 80 επί 2, βγαίνει 160 ευρώ µεγαλύτερο
από το επίπεδο του 2023. Η πραγµατική παραγωγή µειώθηκε,
αλλά λόγω αύξησης των τιµών φαίνεται υψηλότερη σε ονοµαστι-
κούς όρους. Αν θέλαµε να υπολογίσουµε σε πραγµατικούς
όρους, θα πολλαπλασιάσουµε την παραγωγή µε το επίπεδο
τιµών του έτους βάσης. Άρα θα ήταν οι πραγµατικές τιµές το
2024 80 επί 1, άρα 80 ευρώ, µικρότερο από το προηγούµενο
έτος. 

Στην κοινωνική πολιτική, τι να πούµε; Στη γενική αναφορά µου
στην αρχή είπα ότι δεν υπάρχει πλέον κοινωνική πολιτική ούτε
για τις πολύτεκνες οικογένειες ούτε για τις οµάδες που είναι σε
δυσκολία, όπως οι ΑΜΕΑ ή οι άνεργοι. Στην απασχόληση σί-

γουρα η ανεργία είναι το τεράστιο πρόβληµα που υπάρχει. 
Αναφορικά µε το ζήτηµα της ενέργειας, υπάρχουν ζητήµατα

που ανακύπτουν µε την ενεργειακή αυτονοµία της χώρας και
µετά την πρωτοφανή διαγραφή της λιγνιτικής παραγωγής µας
εν µία νυκτί, γιατί και η Μεγαλόπολη και το Αλιβέρι και όλα αυτά
τα µεγάλα εργοστάσια έκλεισαν µέσα σε ένα βράδυ χωρίς να
υπάρχει πρόβλεψη και βρεθήκαµε να χτυπάµε σ’ έναν τοίχο
χωρίς να έχουµε προστασία και τρέξαµε, άρον-άρον, να επανα-
φέρουµε τις ελληνικές λιγνιτικές µας µονάδες, οι οποίες επί τόσα
χρόνια µας έβγαζαν ασπροπρόσωπους. Και σίγουρα δεν µπο-
ρούν να επανέλθουν στις εποχές που ξέραµε πριν. 

Την ίδια στιγµή, ενώ ψάχνουµε άλλες µορφές ενέργειας, ξέ-
ρουµε ότι υπάρχει δυνατότητα µε υδροηλεκτρικά φράγµατα τα
οποία έχουµε σε αδράνεια όπως είναι το φράγµα της Μεσοχώ-
ρας, ένα πράγµα που το έχουµε κατασκευάσει είκοσι χρόνια,
µπαίνει µέσα το ελληνικό κράτος 20 εκατοµµύρια τον χρόνο και
δεν λειτουργεί. Γι’ αυτό το φράγµα έχουµε ρωτήσει και άλλη
φορά δεν έχουµε πάρει ποτέ απάντηση για το ποιος ο λόγος που
δεν λειτουργεί αυτό το τεράστιο υδροηλεκτρικό φράγµα στη Με-
σοχώρα, το οποίο θα µπορούσε να ηλεκτροδοτήσει µια ολό-
κληρη ελληνική πόλη .

Πού έχει κολλήσει; Υπήρχαν κάποτε προσφυγές επί προσφυ-
γών. Γιατί το ελληνικό κράτος δεν προσπαθεί να εκµεταλλευθεί
αυτό το ήδη έτοιµο φράγµα, για να µη µιλήσω για άλλα, γιατί
έχουµε εβδοµήντα ή ογδόντα εν δυνάµει υδροηλεκτρικά φράγ-
µατα στην Ελλάδα; 

Τα έσοδα από τη φορολογία εισοδήµατος εµφανίζονται αυξη-
µένα λόγω της αύξησης των µισθών και συντάξεων, αλλά επίσης
αύξηση προβλέπεται σε σχέση µε τον αρχικό στόχο στα έσοδα
από τον ΦΠΑ και όπως είπαµε και την πώληση αγαθών. Τα έσοδα
από δασµούς και φόρους επί εισαγωγών εµφανίζονται µειωµένα
σε σχέση µε τον στόχο. Η αύξηση των εσόδων αναµένεται και
µέσω των πωλήσεων αγαθών και υπηρεσιών του δηµοσίου, κυ-
ρίως λόγω των συµβάσεων παραχώρησης των περιφερειακών
αεροδροµίων, της Εγνατίας Οδού και της Αττικής Οδού. 

Η απορία µας είναι για ποιον λόγο τα δίνουµε αυτά σε ιδιώτες
και δεν τα διαχειρίζεται το ίδιο το κράτος και για ποιον λόγο -θα
αντιστρέψω την ερώτηση- έρχονται οι ιδιώτες, εάν ήταν προβλη-
µατικά, να τα πάρουν, όπως έγινε στην περίπτωση της «ΤΕΡΝΑ»,
η οποία είναι η πρωτοπόρος σε όλες τις κτήσεις αυτές, η οποία
έχει πλέον πλειοδοτήσει και είναι εν αναµονή της απόφασης -νο-
µίζω ότι βγαίνει αυτές τις µέρες- για τη «ΛΑΡΚΟ».

Σήµερα η «ΛΑΡΚΟ», η τεράστια αυτή εταιρεία, την οποία κά-
ποιοι έβγαλαν ότι επιβιώνει στις πλάτες των Ελλήνων, έχει γίνει
το µήλον της Έριδος για ξένους οµίλους και φυσικά για την παν-
τού επικρατούσα και υπάρχουσα «ΤΕΡΝΑ» και πωλήθηκε ή θα
πωληθεί µε 9 εκατοµµύρια ευρώ. 

Τι είναι το σιδηρονικέλιο σήµερα; Έχουµε πει στον κόσµο που
θεωρεί ότι η «ΛΑΡΚΟ» είναι ένα βάρος στις πλάτες µας τι είναι;
Το νικέλιο, το σιδηρονικέλιο και τα παράγωγά του είναι τα απαι-
τούµενα σε όλες τις µορφές εξέλιξης προϊόντα και τα πιο περι-
ζήτητα στον κόσµο. Για τις µπαταρίες αυτοκινήτων, των
ηλεκτρικών -θα είναι όλα ηλεκτρικά- χρησιµοποιείται σιδηρονικέ-
λιο, ιατρικά προϊόντα, οτιδήποτε σκεφθείτε, χρησιµοποιεί σιδη-
ρονικέλιο. Η «ΛΑΡΚΟ» µόνη της θα µπορούσε να είναι ο
κολοσσός παραγωγής στην Ελλάδα και εµείς πάµε να τη χαρί-
σουµε. Για ποιον λόγο; Γιατί θεωρητικά είναι βάρος ή µπήκε µέσα
το κράτος 100 εκατοµµύρια, ενώ είναι άλλοι οι λόγοι που µπήκε
µέσα τα τελευταία δέκα χρόνια; 

Επίσης, µου κάνει εντύπωση κάτι που δεν έχει σχέση µε τον
προϋπολογισµό. Έµαθα χθες ότι ακόµα και η είσοδος µε ηλε-
κτρονικό εισιτήριο στο Μουσείο της Ακρόπολης θα δοθεί έναντι
2 εκατοµµυρίων ευρώ σε ιδιώτες. Για ποιον λόγο θα δοθεί σε
ιδιώτες; Δεν µπορεί να το διαχειριστεί το ίδιο το Υπουργείο µόνο
του και πρέπει να το δίνουµε σε ιδιώτες; Και γιατί έρχονται ιδιώ-
τες; Για να υποστούν ζηµιές; Έρχονται γιατί ξέρουν ότι θα βγά-
λουν κέρδη.

Εν πάση περιπτώσει, πιστεύουµε ότι πρέπει να δοθεί έµφαση
στην ανάπτυξη της επιχειρηµατικότητας στην ελληνική επαρχία,
να στραφεί ο κόσµος στην επαρχία. Εµείς είπαµε να γίνουν επεν-
δύσεις και στον Έβρο και σε όλες τις παραµεθόριες περιοχές
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και κάποιοι το διακωµώδησαν λέγοντας ότι θέλουµε να βρούµε
εργάτες οι οποίοι θα αµείβονται µε µισούς µισθούς. Ίσα-ίσα εκεί
θα θεσπιστούν κίνητρα να αµείβονται πολύ καλύτερα απ’ ό,τι στα
αστικά κέντρα, όπου έχουν έρθει όλοι οι Έλληνες και θα αναπτύ-
ξουµε και τις παραµεθόριες περιοχές και τα νησιά µας, ώστε να
γίνουν πόλοι έλξης και για να δούµε την οικονοµία µας επιτέλους
να βγαίνει από αυτή την εσωστρέφεια των πόλεων. 

Υπάρχουν και άλλες προτάσεις που δεν θα κάνουµε αυτή τη
στιγµή, θα τις κάνουµε στην πορεία. Πιστεύουµε ότι ο προϋπο-
λογισµός αυτός δεν είναι στραµµένος, όπως θα έπρεπε, προς
τους Έλληνες, οι οποίοι σήµερα πένονται. Θα έπρεπε να υπάρξει
κοινωνική µέριµνα από τις δοµές δηµόσιας υγείας, από τα σχο-
λεία. Βλέπουµε τι συµβαίνει µε τις συµµορίες των νέων σήµερα.
Είδαµε χθες ένα παιδάκι επτά χρονών σε ένα δηµοτικό σχολείο
να του κάνουν µπούλινγκ και να το βασανίζουν άλλοι µαθητές και
να λένε οι δάσκαλοι ότι το είχαν πάρει είδηση τρεις φορές αλλά
δεν έκαναν τίποτα. Μήπως πρέπει να αρχίσουµε τα πάντα και
από εκεί, να επαναδραστηριοποιηθούν πλέον άλλα ήθη, να
µπουν στη διαπαιδαγώγηση των παιδιών, να µάθουν τα παιδιά τι
είναι άνθρωπος και πώς πρέπει να φερόµαστε για να µη φτά-
σουµε σε αυτό που ανέφερε και προηγουµένως κάποιος συνά-
δελφος, σε γεγονότα όπως πριν κάποια χρόνια που βρέθηκαν
κάποια ζώα, που εισέβαλαν στην Ελλάδα. Σήµερα είναι η επέ-
τειος της στυγνής δολοφονίας χιλίων πεντακοσίων Ελλήνων στα
Καλάβρυτα για τα οποία Καλάβρυτα θα έπρεπε να µας έχει απο-
ζηµιώσει η γερµανική κυβέρνηση. Αυτά τα τέρατα έτσι αναπτύχ-
θηκαν, µέσα από αδιαφορία και από βίαιες εικόνες που είχαν
όταν ήταν µικροί και έφταναν να θεωρούν εύκολο να σκοτώνουν
άλλους ανθρώπους. Δεν ζητήσαµε ποτέ, όµως, µιας και το έφερε
η κουβέντα, να πληρωθούν οι γερµανικές αποζηµιώσεις, τις χα-
ρίσαµε, δεν ζητήσαµε ποτέ το γερµανικό κατοχικό δάνειο, τα
χρήµατα που µας έκλεψαν οι ναζί όταν µπήκαν στην Ελλάδα και
τα πήραν σαν δάνειο το οποίο δεν επεστράφη ποτέ και που σύµ-
φωνα µε εκτιµήσεις που έγιναν στη Γαλλία πριν κάποια χρόνια
σήµερα θα ανερχόταν σε 700 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό θα
έλυνε τα προβλήµατα της Ελλάδας και θα γινόµασταν και ανε-
ξάρτητη χώρα. Απλά συζητάµε γι’ αυτά τα γεγονότα µακρόθεν. 

Κάποτε θα πρέπει η Ελλάδα να απαιτήσει, όπως απαιτούν από
εµάς να σφίγγουµε τη ζώνη, όπως απαιτούν να βλέπουµε τον
κόσµο να πεθαίνει από την πείνα στον δρόµο και να µην τους κοι-
τάµε. Σήµερα η κύρια διδαχή αυτών των µετανθρωπιστών είναι
«σκέψου τον εαυτό σου, µη σκέφτεσαι τον συνάνθρωπό σου».
Αυτά πάνε να περάσουν την «τέταρτη επανάσταση» που θέλει να
κάνει ο κ. Σβαµπ, αυτά θέλουν να περάσουν όλοι αυτοί οι δήθεν
τεχνοκράτες της πλάκας. Δεν κοιτάζουν τους ανθρώπους. Την
Ελλάδα την αποτελούν δέκα εκατοµµύρια άνθρωποι που ζουν,
κινούνται, έχουν µία κοινή ιστορία και δεν µπορούν να επιζήσουν
σήµερα, δεν µπορούν να κοιτάξουν τις οικογένειές τους. Γι’
αυτόν τον λόγο καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Πέτρος Παππάς ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας του στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Φλώρος

ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας του στο εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τέσ-

σερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Γυµνάσιο Ιωλκού Μαγνησίας. 

Σας καλωσορίζουµε και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και καλά
Χριστούγεννα!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα έχει η εισηγήτρια της Νέας Αριστεράς κ.

Αχτσιόγλου.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προϋπολο-

γισµό µάς δίνει πάντα την ευκαιρία να κάνουµε µια πιο συνολική
συζήτηση για την οικονοµική πολιτική. Φέτος από την πλευρά της
Κυβέρνησης αυτή η συζήτηση διεξάγεται θα έλεγα σε θριαµβευ-
τικούς τόνους. 

Τι λέει η Κυβέρνηση; Ποια είναι η αφήγησή της; Στη µεγάλη
εικόνα ισχυρίζεται ότι η ελληνική οικονοµία, παρά τις διεθνείς
εξωτερικές κρίσεις, την κρίση της πανδηµίας, την κρίση την ενερ-
γειακή, την πληθωριστική κρίση, την κλιµατική κρίση και τις συ-
νεπακόλουθες φυσικές καταστροφές, άντεξε και όχι µόνο άντεξε
αλλά κατάφερε να κάνει και άλµατα µεταρρυθµιστικά και ανα-
πτυξιακά, τα οποία την έχουν φέρει να πρωταγωνιστεί στην ευ-
ρωπαϊκή οικονοµική σκηνή και την ίδια ώρα η ελληνική κοινωνία
στηρίχθηκε και εξακολουθεί να στηρίζεται από µια σειρά από
µέτρα και γι’ αυτό το βιοτικό της επίπεδο βελτιώνεται και θα συ-
νεχίσει να βελτιώνεται. Περίπου αυτό είναι αυτό που αφηγείται
η ελληνική Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σε
σχέση µε την πορεία της ελληνικής οικονοµίας των τελευταίων
ετών και τη δική της οικονοµική πολιτική.

Και όµως, ενώ λέει αυτό, την ίδια ώρα επτά στους δέκα Έλλη-
νες, ποσοστό-ρεκόρ σε ολόκληρη την Ευρώπη αισθάνονται φτω-
χοί και δηλώνουν ότι είναι φτωχοί. Είναι το πιο µεγάλο ποσοστό
σε ολόκληρη την Ευρώπη και κάτω από εµάς µε ποσοστό σχεδόν
µισό είναι µόνο η Βουλγαρία. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί συµβαίνει αυτό; Τι συµβαίνει εκεί; Είναι µήπως οι Ελληνί-
δες και οι Έλληνες ανίκανοι να βιώσουν τα ευεργετήµατα αυτής
της οικονοµικής πολιτικής; Είναι ανίδεοι; Έχουν πάρα πολύ µε-
γάλες αξιώσεις; Έχει κάποια σχέση αυτό το αίσθηµα που κυριαρ-
χεί στη συντριπτική πλειονότητα των Ελλήνων πολιτών µε την
πραγµατικότητα; Έχει κάποιο έρεισµα στην πραγµατικότητα; 

Έχει και παραέχει, θα έλεγα. Διότι η πραγµατική εικόνα είναι
ότι η ελληνική οικονοµία παραµένει αθωράκιστη σε µία περίοδο
πολλαπλών κρίσεων. Τα βήµατα που έχετε κάνει είναι βήµατα
οπισθοδρόµησης σε ένα παρωχηµένο µοντέλο που εγκλωβίζει
τις υπαρκτές δυνατότητες της χώρας, ενώ η συντριπτική µερίδα
των πολιτών πιέζεται κάθε µέρα και περισσότερο και το πραγµα-
τικό της εισόδηµα συρρικνώνεται. Γι’ αυτό βιώνει και ακραία ανα-
σφάλεια. 

Αυτό το στρατηγικό όραµα που αφηγείστε, της διευρυνόµενης
ευµάρειας, δεν είναι ψευδές απολύτως, υφίσταται. Αλλά, ισχύει
για ελάχιστους -θα πω αργότερα ποιους-, που έχουν δει πράγ-
µατι σ’ αυτή την περίοδο των πολλαπλών κρίσεων µία πρωτό-
γνωρη κερδοφορία, ενώ η συντριπτική µερίδα των πολιτών
πιέζεται κάθε µέρα και περισσότερο. Έχουν δει µια πρωτόγνωρη
κερδοφορία, που εσείς µε τις πολιτικές σας τροφοδοτείτε
ασκώντας τελικά µια οικονοµική πολιτική σύµµαχο της απληστίας
ελαχίστων. 

Θα καταθέσω επτά σηµεία, επτά επιχειρήµατα που επιβεβαι-
ώνουν ότι η πραγµατική οικονοµική πολιτική που ασκεί η Κυβέρ-
νηση εγκλωβίζει και την οικονοµία και τους ανθρώπους σε έναν
φαύλο κύκλο φτωχοποίησης και άρα ότι αυτό το συναίσθηµα που
έχουν οι επτά στους δέκα Έλληνες για τη φτώχεια είναι πραγ-
µατικό, είναι ρεαλιστικό. Και είναι συγχρόνως οι επτά λόγοι για
τους οποίους αυτός ο προϋπολογισµός πρέπει να καταψηφιστεί. 

Σηµείο πρώτο, φορολογία. Τα φορολογικά έσοδα από το 2021
παρουσιάζουν µία εκρηκτική αύξηση. Από 48,1 δισεκατοµµύρια
που ήταν το 2021 εκτιµάται ότι θα ανέλθουν στα 62,9 δισεκατοµ-
µύρια το 2024. Αυτή είναι µια αύξηση 14,8 δισεκατοµµύρια. 
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Ισχυρίστηκε ο κ. Χατζηδάκης ότι τα φορολογικά έσοδα του
κράτους αυξάνονται, χωρίς στην πραγµατικότητα να έχει αυξηθεί
κανένας φόρος. Άρα στην πραγµατικότητα, χωρίς να επιβαρύ-
νονται τα νοικοκυριά. 

Ποια είναι η αλήθεια; Η αλήθεια είναι ότι από την αύξηση των
14,8 δισεκατοµµυρίων τα 7 δισεκατοµµύρια, σχεδόν τα µισά δη-
λαδή, είναι από τον ΦΠΑ. Με άλλα λόγια, 1 στα 2 ευρώ των πα-
ραπάνω εσόδων του κράτους είναι από τον ΦΠΑ, τον κατ’ εξοχήν
άδικο φόρο που επιβαρύνει κυρίως τα χαµηλά και µεσαία στρώ-
µατα. Και είναι λογικό. Όσο οι τιµές αυξάνονται και ο συντελε-
στής ΦΠΑ δεν µειώνεται ούτε στα είδη ευρείας κατανάλωσης,
προφανώς τα έσοδα του κράτους απ’ αυτόν τον φόρο θα αυξά-
νονται. 

Επικαλείστε διάφορες δικαιολογίες για να πείτε ότι αυτό δεν
είναι από την επιβάρυνση των νοικοκυριών. Το ίδιο έκανε στη
θέση σας και πέρυσι ο κ. Σταϊκούρας. Μιλάτε για την τουριστική
ανάπτυξη. Διπλοµετράτε πράγµατα. Γιατί λέτε ότι είναι η ανά-
πτυξη και ότι είναι ο τουρισµός, ενώ ο τουρισµός συµπεριλαµ-
βάνεται στην ανάπτυξη, ότι είναι και οι µισθοί, ενώ οι µισθοί
συµπεριλαµβάνονται στην ανάπτυξη, προσπαθώντας, τέλος πάν-
των, να θολώσετε την εικόνα. 

Τα έσοδα από ΦΠΑ έχουν αυξηθεί κατά 40%. Και, προφανώς,
ούτε η αύξηση των τουριστικών εσόδων ούτε η κατανάλωση, η
οποία µάλιστα µειώνεται τα τελευταία δύο χρόνια, µπορεί να δι-
καιολογήσει αυτή την έκρηξη. 

Είναι δε, νοµίζω, χαρακτηριστικό αυτών των ψευτοδικαιολο-
γιών -ας µου επιτρέψετε τον όρο- που χρησιµοποιείτε το εξής,
ότι για το 2022 η ΕΛΣΤΑΤ αναθεώρησε την ανάπτυξη προς τα
κάτω και τα έσοδα από ΦΠΑ αυξήθηκαν ακόµη περισσότερο.
Άρα αναιρούν και όλη αυτή τη συζήτηση που προσπαθούσατε
να κάνετε και την προηγούµενη χρονιά για να πείσετε τον κόσµο
ότι δεν αυξήθηκαν τα έσοδα του κράτους επειδή επιβαρύνθηκαν
πάρα πολύ οι πολίτες από τον ΦΠΑ. 

Η πραγµατικότητα είναι αµείλικτη. Το εισόδηµα των νοικοκυ-
ριών σαρώνεται όχι µόνο από το κύµα της ακρίβειας, σαρώνεται
και από τον ΦΠΑ, που τον χρησιµοποιείτε ως κρυφό πρόσθετο
φόρο. Γι’ αυτό και η Ελλάδα είναι η τέταρτη χώρα στον ΟΟΣΑ
που είχε τη µεγαλύτερη αύξηση φορολογικών εσόδων. 

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και γι’ αυτό την ώρα που τα έσοδα από ΦΠΑ µειώθηκαν σε δε-
καεννέα χώρες λόγω των µέτρων που πήραν εκεί οι κυβερνήσεις,
στην Ελλάδα εξερράγησαν, γιατί ακριβώς υπάρχει αυτή πολύ µε-
γάλη συµπίεση των λαϊκών και µεσαίων στρωµάτων. 

Και ενώ συνέβαιναν όλα αυτά µε τον ΦΠΑ επιβαρύνοντας
λαϊκά και µεσαία νοικοκυριά αυτά τα τρία χρόνια, εσείς µειώσατε
δύο φορές τον φόρο στη συγκέντρωση κεφαλαίου, τρεις φορές
τον φόρο στα εταιρικά κέρδη, µηδενίσατε σχεδόν τον φόρο στα
µερίσµατα, αφήσατε τελικά άθικτα τα υπερκέρδη στην ενέργεια.
Και ας γινόταν όλη αυτή η συζήτηση τα προηγούµενα χρόνια, ότι
λέει ψέµατα η Αντιπολίτευση που σας λέει ότι δεν παίρνετε πίσω
τα υπερκέρδη που κακώς σωρεύτηκαν. 

Και µε το τελευταίο φορολογικό σας νοµοσχέδιο επιβάλατε
έναν οριζόντιο φόρο για όλους τους επαγγελµατίες, που τι τελικά
κάνει; Διευκολύνει τη µεγάλη φοροδιαφυγή. Αυτοί που φοροδια-
φεύγουν στα υψηλά κλιµάκια θα συνεχίσουν να φοροδιαφεύγουν
κάνοντας στην πραγµατικότητα µία περαίωση. 

Αυτή είναι η εικόνα της φορολογικής πολιτικής, η µεγάλη ει-
κόνα των τελευταίων ετών. Γι’ αυτό και η Ελλάδα έχει τη δεύτερη
χαµηλότερη συµµετοχή εταιρικών κερδών στη φορολογία στον
ΟΟΣΑ και έχει τη δεύτερη χειρότερη αναλογία άµεσων και έµµε-
σων φόρων -60% είναι πια οι έµµεσοι φόροι, 40% είναι οι άµεσοι
φόροι- στην Ευρωζώνη. 

Το καταθέτω κι αυτό στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι, δηλαδή, µε άλλα λόγια, ένα από τα πιο άδικα φορολο-
γικά συστήµατα στην Ευρώπη και η κατάσταση επιδεινώνεται τα
τελευταία χρόνια. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, µια άδικη πολι-
τική αναδιανοµής προς την κορυφή της πυραµίδας. 

Δεύτερο σηµείο, δαπάνες. Για το 2024 δεν προβλέπεται κά-
ποιο ουσιαστικό µέτρο στήριξης νοικοκυριών για την κρίση της
ενέργειας και την κρίση της ακρίβειας. Δηλαδή, ακόµη και αυτά
τα ανεπαρκή µέτρα των επιδοτήσεων που υπήρχαν τα προηγού-
µενα χρόνια, για το 2024 δεν θα υπάρχουν, ενώ προβλέπεται ότι
θα συνεχίσει η αυξητική τάση του πληθωρισµού κατά 2,5% και
ενώ θα έχουµε ένα επίπεδο τιµών πια που σωρευτικά θα έχει αυ-
ξηθεί 16% σχεδόν. Πώς θα ανταποκριθούν τα νοικοκυριά, οι ερ-
γαζόµενοι σε αυτές τις νέες συνθήκες, σε αυτό το νέο επίπεδο
τιµών; Ουδείς ασχολείται. 

Και, µάλιστα, παρακολουθώ ότι η Κυβέρνηση, όχι απλώς δεν
λέει στους πολίτες ότι τελειώνουν οι επιδοτήσεις από το 2024,
αλλά τους λέτε ότι τάχα θα στηρίζονται πλέον µε µόνιµα µέτρα
εισοδηµατικού χαρακτήρα. 

Ποια είναι η αλήθεια; Υπάρχουν µια σειρά µέτρα περιορισµέ-
νης εµβέλειας, τα οποία ίσχυαν ήδη. Χαρακτηριστική περίπτωση
η κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης στους δηµοσί-
ους υπαλλήλους. Κατά πάγια τακτική σας τα επανανοµοθετείτε
και τα παρουσιάζετε ως καινούργια. Και το µόνο πραγµατικά νέο
µέτρο για το 2024, που αφορά το µισθολόγιο των δηµοσίων
υπαλλήλων, είναι τόσο περιορισµένο -αναφέρθηκε και πριν από
άλλους συναδέλφους-, που δεν µπορούν να καλύψουν ούτε τις
απώλειες που υπέστησαν τα προηγούµενα χρόνια οι δηµόσιοι
υπάλληλοι, όχι να αντιµετωπίσουν και τον νέο κύκλο αυξήσεων
που θα έρθει από το 2024. 

Υπάρχει µία ακόµη, νοµίζω, σηµαντική αλήθεια, που αφορά τις
δαπάνες. Ακούω ότι λέτε για την αύξηση των δαπανών στην
υγεία και την παιδεία. Τι γίνεται εκεί στην πραγµατικότητα; Η αύ-
ξηση αυτών των δαπανών είναι µικρότερη από την ονοµαστική
αύξηση του ΑΕΠ για την επόµενη χρονιά. Κατά συνέπεια οι δα-
πάνες για υγεία και παιδεία παραµένουν στο ίδιο χαµηλό και εν-
τελώς ανεπαρκές επίπεδο που βρίσκονταν µέχρι σήµερα. 

Ενώ, δηλαδή, η Ελλάδα έχει µακράν το µεγαλύτερο ποσοστό
στην Ευρωπαϊκή Ένωση των πολιτών που δεν µπορούν να καλύ-
ψουν τις ιατρικές τους εξετάσεις -µακράν το µεγαλύτερο-, ενώ
είναι τρίτη από το τέλος στις δαπάνες για την παιδεία -τα κατα-
θέτω και τα δύο αυτά στα Πρακτικά- στην Ευρώπη, το ίδιο θα συ-
νεχιστεί απλά και του χρόνου. Τίποτα δεν αλλάζει, όλα
παραµένουν τα ίδια. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το πιο ενδιαφέρον είναι το κονδύλι για τις φυσικές καταστρο-
φές του καλοκαιριού. Το άκουσα και από τον εισηγητή σας ως
ιδιαίτερης σηµασίας. Έρχεστε και πάλι, κατόπιν εορτής, να µε-
ταφέρετε κονδύλια για αποκατάσταση ζηµιών. Το πιο προκλητικό
εδώ είναι ότι εντελώς αυθαίρετα, ασχεδίαστα, χωρίς καµµία εκτί-
µηση, προβλέπετε ακριβώς το ίδιο ποσό και για του χρόνου, για
τις καταστροφές που θα συµβούν. 

Αντί, δηλαδή, να σχεδιάσετε και να οργανώσετε την πρόληψη
ώστε να µην ξανασυµβούν τέτοιες καταστροφές, αντί να κάνετε
µια εκτίµηση του κινδύνου και των περιορισµών των συνεπειών
που θα µπορούσαν να υπάρξουν, στην πραγµατικότητα κάνετε
µια προβολή των καταστροφών και στην επόµενη χρονιά και προ-
εξοφλείτε ως διά µαγείας ότι η αποκατάστασή τους θα κοστίσει
όσο κόστισαν και φέτος, 600 εκατοµµύρια. Αυτή είναι πολιτική
δαπανών; Αυτή είναι µια τυχάρπαστη, θα έλεγα, άδικη, κοντό-
φθαλµη πολιτική. 

Τρίτο σηµείο, µισθοί. Εδώ βρίσκονται οι πραγµατικά χαµένοι
της οικονοµικής σας πολιτικής. Οι εργαζόµενοι υφίστανται ευ-
θεία επίθεση στο εισόδηµά τους τα τελευταία τρία χρόνια. Από
τις αρχές του 2021 µέχρι το 2022 είχαµε µείωση του πραγµατι-
κού µισθού κατά 10%. Εγώ θα σας βάλω µέχρι το καλοκαίρι του
2023 πάνω από 8%. Το καταθέτω στα Πρακτικά. Χρησιµοποιώ τις
πιο µετριοπαθείς εκτιµήσεις, γιατί µε ενδιαφέρει να βρούµε πού
είναι η ουσία. 

7440 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Ελλάδα αυτή τη στιγµή, κύριοι συνάδελφοι, έχει τον δεύτερο
χαµηλότερο πραγµατικό µέσο µισθό στον ΟΟΣΑ. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα των µισθών στη χώρα. Και αυτό το αποτέλεσµα
προφανώς δεν είναι τυχαίο -κι αυτό θα το καταθέσω στα Πρα-
κτικά-, καθώς είναι το αποτέλεσµα πολύ καθυστερηµένων και
ανεπαρκών αυξήσεων του κατώτατου µισθού και της αποδιάρ-
θρωσης του συστήµατος των Κλαδικών Συλλογικών Συµβάσεων
Εργασίας. Και συµβαίνει τώρα να έχουµε, όπως είπα, τον δεύ-
τερο χαµηλότερο πραγµατικό µέσο µισθό στον ΟΟΣΑ, την ίδια
ώρα οι Έλληνες εργαζόµενοι να δουλεύουν τις περισσότερες
ώρες από οποιουσδήποτε άλλους εργαζόµενους στην Ευρώπη
και η παραγωγικότητα της εργασίας να είναι επίσης εξαιρετικά
χαµηλά, τρίτη από το τέλος στην Ευρωζώνη. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή είναι η πραγµατικότητα της οικονοµικής πολιτικής, µιας
πολιτικής που, πέρα από τις προφανείς συνέπειες που έχει στις
ζωές των εργαζοµένων, οδηγεί στην έξοδο το εργατικό δυναµικό
υψηλών δυνατοτήτων, υψηλών δεξιοτήτων, στερώντας την και-
νοτοµία. Στρέφει την οικονοµία στην παραγωγή αγαθών και υπη-
ρεσιών χαµηλής ποιότητας, εγκλωβίζει τελικά την οικονοµία και
τους ανθρώπους της σε έναν φαύλο κύκλο χαµηλών µισθών, χα-
µηλής παραγωγικότητας, χαµηλού επιπέδου διαβίωσης. Αυτός
ο εγκλωβισµός έχει επέλθει. Αυτό είναι που ονοµάζουµε «µια κοι-
νωνία µηδενικών προσδοκιών». Αυτό έχει οικοδοµηθεί. Γι’ αυτό
και νιώθουν οι επτά στους δέκα µπλεγµένοι σ’ έναν φαύλο κύκλο
φτωχοποίησης. Γι’ αυτό νιώθουν φτωχοί. 

Τέταρτο σηµείο. Αφορά τους κερδισµένους. Δεν υπάρχουν
µόνο χαµένοι σε αυτή την οικονοµική πολιτική, όπως είπα και από
την αρχή. Υπάρχουν κερδισµένοι και µάλιστα ιδιαιτέρως κερδι-
σµένοι. Πάνω από 10 δισεκατοµµύρια κέρδη καταγράφουν φέτος
οι εισηγµένες στο Χρηµατιστήριο εταιρείες, ποσοστό ρεκόρ και
από το ρεκόρ της περασµένης χρονιάς! Ασύλληπτα κέρδη! Από
αυτές, οι σαράντα πέντε εταιρίες έχουν τα 7 δισεκατοµµύρια,
ενώ οι πρωταθλήτριες είναι οι τράπεζες. Οι τέσσερις συστηµικές
τράπεζες έχουν πάνω από 4 δισεκατοµµύρια κερδοφορία τη φε-
τινή χρονιά. Πάνω από 4 δισεκατοµµύρια κερδοφορία είχαν και
την περασµένη χρονιά, σχεδόν 1 δισεκατοµµύριο κέρδος η κα-
θεµία. Είναι ασύλληπτο. Είναι η τρίτη υψηλότερη κερδοφορία
των τραπεζών στην Ευρώπη. 

Από πού προκύπτουν αυτά τα κέρδη; Κατά κύριο λόγο προκύ-
πτουν από τη διαφορά επιτοκίου χορηγήσεων δανείων, που είναι
πολύ υψηλό, µε το επιτόκιο καταθέσεων, που είναι πάρα πολύ
χαµηλό. Οι ελληνικές τράπεζες έχουν το τρίτο υψηλότερο επιτο-
κιακό περιθώριο στην Ευρωζώνη, εξ ου και αυτά τα πάρα πολύ
υψηλά κέρδη. Και αυτός είναι ο πληθωρισµός κερδών που συµ-
βαίνει στην ελληνική οικονοµία υπό τις δικές σας ευλογίες. 

Έτσι, µε τα υπερκέρδη στις ενεργειακές να σωρεύονται άθι-
κτα, µε τις τράπεζες να σηµειώνουν µια δυσθεώρητη κερδοφορία
παραµένοντας αφορολόγητες, θα έλεγα πια ότι αυτός ο πληθω-
ρισµός κερδών έχει µετατραπεί σε πληθωρισµό απληστίας. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα, µια οικονοµική πολιτική που αυξάνει το
µερίδιο των κερδών σε βάρος του µεριδίου της εργασίας. Αυτή
είναι η πραγµατική εικόνα. 

Πέµπτο σηµείο. Αφορά την αναπτυξιακή στρατηγική και τις
επενδύσεις. Χιλιάδες φορές τις επικαλείστε κατ’ όνοµα. Σπανίως
συζητάµε τι αφορούν αυτές οι επενδύσεις, για ποιες επενδύσεις
µιλάµε στην πραγµατικότητα. Το 90% των επενδύσεων είναι κα-
τασκευές, real estate, αγοραπωλησίες υπαρχουσών αξιών και
ακινήτων, ιδιωτικοποιήσεις -προς πάσα νόσον- και επαναγορά
κόκκινων δανείων από funds, γιατί και αυτά καταµετρώνται στις
επενδύσεις. 

Αυτές είναι οι επενδύσεις, για τις οποίες πανηγυρίζετε. Πρό-
κειται, δηλαδή, για κατ’ εξοχήν µη παραγωγικές επενδύσεις, που

δεν αλλάζουν, δεν µετασχηµατίζουν ούτε στο ελάχιστο το παρα-
γωγικό µοντέλο της χώρας και απλώς, αν κανείς ρίξει µια µατιά,
επαναλαµβάνουν ακριβώς την ίδια συνταγή, του µοντέλου, δη-
λαδή, του παραγωγικού και του αναπτυξιακού που υπήρχε πριν
από το 2010 και µας οδήγησε στην κρίση. 

Συγχρόνως, επειδή ακούω τις θριαµβολογίες σας και το ανέ-
φερε και ένας άλλος συνάδελφος προηγουµένως, οι εξαγωγές -
και αυτό έχει ιδιαίτερη σηµασία και θα το καταθέσω και αυτό στα
Πρακτικά- σε πραγµατικούς όρους, δηλαδή σε σταθερές τιµές,
έχουν αυξηθεί µόλις 2,5% σε σχέση µε το 2019, ενώ οι εισαγωγές
έχουν αυξηθεί πολλαπλάσια. Αυτή είναι η αλήθεια. Γι’ αυτό και
το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών παρουσιάζει θηριώδες έλ-
λειµµα τα τελευταία χρόνια. Κατ’ ουσίαν εισάγουµε για να καλύ-
ψουµε τις ανάγκες του πληθυσµού. 

Εποµένως τα διαρθρωτικά προβλήµατα της ελληνικής οικονο-
µίας είναι εδώ και όχι απλώς δεν θεραπεύονται, αλλά επαναλαµ-
βάνονται µε ακόµη µεγαλύτερη ένταση. 

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έκτο σηµείο είναι η στεγαστική κρίση, το µεγαλύτερο πρό-
βληµα της δικής µου γενιάς και της γενιάς της νεότερης από
µένα αυτή τη στιγµή. Η Ελλάδα έχει το υψηλότερο κόστος στέ-
γασης στην Ευρώπη. Ένας στους τρεις πληρώνει πάνω από το
µισό εισόδηµά του για τις ανάγκες της στέγασης, το ενοίκιο, τα
κοινόχρηστα, το νερό, το ρεύµα. Την ίδια ώρα, το ποσοστό της
ιδιοκατοίκησης µειώνεται στην Ελλάδα -έχει ήδη µειωθεί κατά
δώδεκα µονάδες-, πράγµα που σηµαίνει ότι το πρόβληµα γίνεται
εντονότερο και οι περισσότεροι και νεότεροι -που δεν έχουν τα
χρήµατα να αγοράσουν σπίτι- εµπλέκονται σε αυτά τα πολύ
ακριβά ενοίκια, τα οποία έχουν αυξηθεί τα τελευταία πέντε χρό-
νια κατά 40%.

Εδώ είναι η απόλυτη αποτυχία της αγοράς της ελεύθερης αγο-
ράς, «market failure», και η Κυβέρνησή σας απλά παρακολουθεί
άβουλη αυτή την αποτυχία να πέφτει πάνω στις πλάτες του πιο
δηµιουργικού, του πιο ενεργού τµήµατος της ελληνικής κοινω-
νίας. 

Τι λέει ο προϋπολογισµός για το ζήτηµα αυτό, το µεγαλύτερο
πρόβληµα της δικής µου και της νεότερης γενιάς; Τίποτα! Απο-
λύτως τίποτα! Δεν το ακουµπάει καθόλου!

Έβδοµο σηµείο είναι το ιδιωτικό χρέος. Είναι η άλλη µεγάλη οι-
κονοµική και κοινωνική πληγή. Τα ελληνικά νοικοκυριά είναι στην
πλειονότητά τους υπερχρεωµένα. Από την πλευρά σας, της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, έχετε επιλέξει, αντί να λύσετε
το πρόβληµα, να το µεταφέρετε το πρόβληµα, δηλαδή τα κόκκινα
δάνεια να φεύγουν από τους ισολογισµούς των τραπεζών, τα νοι-
κοκυριά να παραµένουν µπλεγµένα στον φαύλο κύκλο των κόκκι-
νων δανείων και, µάλιστα, µε πολύ χειρότερους όρους, διότι πια
οι πλειστηριασµοί πρώτων κατοικιών και η ρευστοποίηση των πε-
ριουσιών είναι ο κανόνας και η καθηµερινότητα, ενώ το κράτος
βάζει και ξαναβάζει χρήµατα για να εγγυηθεί το πέρασµα των δα-
νείων στα funds, χωρίς κανέναν ουσιαστικό κοινωνικό όρο και µε
τα funds να κερδοσκοπούν παραµένοντας αφορολόγητα.

Αυτή είναι άλλη µία όψη της τεράστιας αναδιανοµής που συν-
τελείται σε βάρος των λαϊκών και µεσαίων στρωµάτων τα τελευ-
ταία χρόνια. 

Αυτά είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επτά σηµεία, επτά
κρίσιµες όψεις της πραγµατικής οικονοµικής πολιτικής της Κυ-
βέρνησης. Είναι επτά λόγοι που δικαιολογούν απολύτως την υπο-
κειµενική φτώχεια, όπως ονοµάζεται αυτό το αίσθηµα
εγκλωβισµού δηλαδή, σε συνθήκες φτωχοποίησης που βιώνει η
πλειονότητα των Ελλήνων πολιτών. 

Αυτή είναι και η πραγµατική αποτύπωση της ελληνικής οικο-
νοµίας. Η Ελλάδα βρίσκεται µεταξύ των τεσσάρων πιο αδύναµων
οικονοµιών στην Ευρώπη, αναφορικά µε τον µέσο µισθό, το κατά
κεφαλήν ΑΕΠ, το εισόδηµα, την παραγωγικότητα. Βρίσκεται στις
τέσσερις χειρότερες θέσεις. Και η πολιτική που ασκεί η Νέα Δη-
µοκρατία βυθίζει ακόµη περισσότερο την οικονοµία σε αυτόν τον
φαύλο κύκλο και τη χώρα. Σε αυτή την Ελλάδα βρισκόµαστε. Σε
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αυτό το σηµείο είµαστε, αν θέλουµε να έχουµε πραγµατική αί-
σθηση του µέτρου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Προσέξτε όµως και κάτι ακόµη. Αυτή τη σύγκριση µε την Ευ-
ρώπη δεν την κάνω γιατί η Ευρώπη έχει το ιδανικό οικονοµικό και
κοινωνικό µοντέλο ή το επιθυµητό. Το αντίθετο, θα έλεγα. Η Ευ-
ρώπη διανύει µια µακρά περίοδο χαµηλών µισθών, χαµηλής πα-
ραγωγικότητας, χαµηλής ανάπτυξης και, δυστυχώς, όπως
αποδεικνύει και το πρόσφατο σχέδιο δράσης της Κοµισιόν, έχει
αποφασίσει να επιστρέψει στο στενό κουστούµι των δηµοσιονο-
µικών περιορισµών και στην ατζέντα της λιτότητας και να κλείσει
την παρένθεση -γιατί, όπως φαίνεται, µάλλον ως παρένθεση την
είδε- της επεκτατικής πολιτικής και της αµοιβαιοποίησης του
χρέους για την αντιµετώπιση των πολλαπλών κρίσεων. Δυστυ-
χώς, κάνει µία στρατηγική επιλογή αυτή τη στιγµή που προφα-
νώς ορίζεται από τις επιλογές των δεξιών πολιτικών δυνάµεων
που κυριαρχούν σε αυτό το επίπεδο. 

Ακόµη όµως και σε σύγκριση µε αυτή την Ευρώπη -αυτό είναι
το επιχείρηµά µου-, αυτών των πολιτικών, αυτών των οικονοµικών
και κοινωνικών επιλογών, η Ελλάδα βρίσκεται πολύ µακριά και
σε πορεία απόκλισης, όχι σύγκλισης. Γι’ αυτό είναι αδιέξοδη
αυτή η πολιτική. 

Δυνατότητες, βέβαια, υπάρχουν και µάλιστα θα έλεγα ότι οι
δυνατότητες είναι ίσως περισσότερες από κάθε άλλη φορά σε
πεδία τα οποία η πολιτική σας δεν αγγίζει καθόλου. Η πράσινη
µετάβαση, η ψηφιακή µετάβαση, η ενεργειακή µετάβαση, η νέα
αγροτική και βιοµηχανική πολιτική, αυτά περνούν από µπροστά
µας ως χαµένες ευκαιρίες. Και αντί να συζητάµε αυτές τις προ-
κλήσεις, τις δυνατότητες που αυτές µπορούν να δηµιουργούν
για την ελληνική κοινωνία, πώς θα δηµιουργήσουµε προστιθέµε-
νες αξίες αποκεντρώνοντας την παραγωγή ενέργειας, πώς θα
αξιοποιήσουµε το µεγάλο µας πλεονέκτηµα στη βιοµηχανία και
τον πρωτογενή τοµέα τώρα που η Ευρώπη είναι στην ατζέντα
του Open Strategic Autonomy, δηλαδή Ανοιχτής Στρατηγικής Αυ-
τονοµίας, πώς θα ενισχύσουµε τη θέση της εργασίας στις νέες
αλλαγές, σε αυτό το νέο περιβάλλον που διαµορφώνεται για την
αγορά εργασίας -εννοώ κυρίως της ψηφιακής µετάβασης-, αντί
να συζητάµε αυτά, βρισκόµαστε ουσιαστικά να αναµασάµε ένα
ψευδεπίγραφο αφήγηµα δήθεν ελληνικών επιτυχιών.

Την ίδια ώρα οι πολίτες τι κάνουν αυτή τη στιγµή; Είναι µπλεγ-
µένοι σε ακατανόητες εξισώσεις, προσπαθώντας να διαλέξουν
χρώµα στο τιµολόγιο ρεύµατος, για να δουν την επόµενη χρονιά
πώς οι ίδιοι θα αναλάβουν πάλι όλο το κόστος και όλη την ευ-
θύνη, συγκαλύπτοντας πίσω από αυτή την επιλογή χρώµατος µια
κερδοσκοπία, µια αισχροκέρδεια των ολιγοπωλίων για ακόµη µια
χρονιά. Αυτό συµβαίνει.

Για µια πραγµατικά νέα πορεία απεγκλωβισµού από τον φαύλο
κύκλο, ο προϋπολογισµός του 2024 θα έπρεπε να είναι ένας προ-
ϋπολογισµός προτεραιοτήτων για τους πολλούς, προϋπολογι-
σµός για την προστασία από την ακρίβεια, µε µόνιµους
µηχανισµούς αναπροσαρµογής των ορίων του φορολογικού συ-
στήµατος, αλλά και των επιδοµάτων, διότι δεν είναι δυνατόν µε
τέτοια πληθωριστική κρίση το επίπεδο των επιδοµάτων και το επί-
πεδο των φορολογικών ορίων να παραµένει σταθερό, όπως ήταν
πριν από τρία χρόνια, σαν να µην έχουν µεσολαβήσει αυτές οι
αυξητικές τάσεις. Αυτό από µόνο του οδηγεί σε τεράστιες απώ-
λειες για τα λαϊκά και µεσαία στρώµατα. 

Δεύτερον, θα έπρεπε να είναι προϋπολογισµός µείωσης των
ανισοτήτων, µε δίκαιη φορολόγηση του πλούτου, του κεφαλαίου,
µε επιστροφή των ουρανοκατέβατων κερδών τραπεζών, φαρµα-
κευτικών εταιρειών, ενεργειακών εταιρειών στους πολίτες, µε
βελτίωση της σχέσης άµεσων-έµµεσων φόρων, δηλαδή µείωση
των έµµεσων, µε στοχευµένη αύξηση των πόρων σε υγεία, παι-
δεία, κοινωνική προστασία, στεγαστική πολιτική, όχι για να προ-
στατεύσουµε τους ακραία φτωχούς, αλλά γιατί αυτά είναι
δηµόσια αγαθά, συνδεδεµένα µε την ιδιότητα του πολίτη. Με
αυτή την αντίληψη µιλάµε. 

Τρίτον, πράσινος προϋπολογισµός θα έπρεπε να είναι, µε συγ-
κεκριµένες πολιτικές για την πράσινη µετάβαση, την επένδυση
σε υποδοµές ανθεκτικότητας, τον περιορισµό των συνεπειών των

φυσικών καταστροφών, που θα µετασχηµατίζουν -σταδιακά µεν,
σαφώς δε- το παραγωγικό µοντέλο. 

Τέταρτον, θα έπρεπε να είναι προϋπολογισµός για την έµφυλη
ισότητα, µε συγκεκριµένες πολιτικές και κατεύθυνση κονδυλίων,
ώστε να µειώνεται το χάσµα των δύο φύλων στην εργασία, στο
εισόδηµα, στην εκπαίδευση. Με αυτές τις προτεραιότητες η ελ-
ληνική κοινωνία θα µπορούσε να βγει από αυτό το τούνελ των
µηδενικών προσδοκιών στο οποίο εσείς στην πραγµατικότητα
την έχετε εγκλωβίσει, για να εµφανίζεστε µετά ως αυτόκλητος
µεσσίας που τη βοηθά. 

Οι δυνατότητες υπάρχουν. Η ελληνική κοινωνία µπορεί να χει-
ραφετηθεί, για να πρωταγωνιστήσει αυτή στο δικό της µέλλον,
στο πιο δίκαιο µέλλον. Αυτό που απαιτείται είναι αλλαγή στρα-
τηγικής. Όσο παραµένουµε στην αναπαραγωγή της προηγούµε-
νης χρονιάς, «όπως πέρυσι έτσι και φέτος», τα αδιέξοδα
πολλαπλασιάζονται. 

Γι’ αυτό η Νέα Αριστερά καταψηφίζει αυτόν τον προϋπολογι-
σµό. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Αχτσιόγλου.
Τον λόγο έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Νίκης ο κ. Ανδρέας Βορύλλας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε

προς συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισµό του έτους 2024
που κατέθεσε η Κυβέρνηση στη Βουλή προς ψήφιση. 

Στον πρόλογο της εισηγητικής έκθεσης αναφέρεται µεταξύ
άλλων ότι ο προϋπολογισµός του 2024 καλείται να συγκεράσει
τον στόχο της δηµοσιονοµικής σταθερότητας, που είναι θεµέλιο
για κάθε προσπάθεια, µε τις νέες ανάγκες που δηµιουργούνται,
καθώς και µε το βασικό πρόταγµα της κοινωνίας µετά την πλη-
θωριστική κρίση, την αύξηση δηλαδή του διαθέσιµου εισοδήµα-
τος και των µισθών. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 κατά την άποψή µας είναι αισιό-
δοξος, χωρίς όµως να λαµβάνει επαρκώς υπ’ όψιν του όλα τα οι-
κονοµικά µεγέθη και τις αβεβαιότητες της παγκόσµιας και της
εθνικής οικονοµίας, τις επιπτώσεις των φυσικών καταστροφών
στην Περιφέρεια της Θεσσαλίας, την ενεργειακή κρίση µε την
άνοδο της τιµής των καυσίµων, την ακρίβεια στα τρόφιµα, τη διε-
θνή άνοδο των επιτοκίων και τελικά δεν καταφέρνει να συγκερά-
σει τον στόχο της δηµοσιονοµικής σταθερότητας µε την
ουσιαστική αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος, όπως υποστη-
ρίζει η Κυβέρνηση. 

Οι κίνδυνοι και οι αβεβαιότητες είναι πολλές. Οι πρόσφατες
εξελίξεις στη Μέση Ανατολή και οι λοιπές γεωπολιτικές εντάσεις
ενδέχεται να επιδεινώσουν τις διαταραχές στις εφοδιαστικές
αλυσίδες και τις διακυµάνσεις στις τιµές τροφίµων, καυσίµων και
άλλων βασικών εµπορευµάτων, µε κίνδυνο να προκληθούν κοι-
νωνικές αναταραχές σε ευάλωτες οικονοµίες. Η αυξηµένη γεωοι-
κονοµική αστάθεια δύναται να εντείνει τους περιορισµούς στη
διασυνοριακή ροή αγαθών, κεφαλαίων, τεχνολογίας και εργαζο-
µένων και να εµποδίσει την πολυµερή συνεργασία για την επί-
τευξη της ενεργειακής και επισιτιστικής ασφάλειας και την
αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης. 

Θα πρέπει η Κυβέρνηση και το οικονοµικό επιτελείο να είναι
έτοιµα να αντιµετωπίσουν τους κινδύνους και τις αβεβαιότητες,
οπότε και ο κρατικός προϋπολογισµός να ανταποκρίνεται όσο
είναι δυνατόν σε ένα ρευστό διεθνές περιβάλλον.

Σχετικά µε την ανεργία, µπορεί να καταγράφεται µείωση στο
δεύτερο τρίµηνο του 2023 στο 11,2% σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ,
όµως δεν καταγράφεται το γεγονός ότι σχεδόν επτακόσιες χιλιά-
δες νέοι και νέες της χώρας µας έφυγαν στο εξωτερικό την τελευ-
ταία δεκαετία, οπότε η µείωση της ανεργίας οφείλεται στην εκροή
εργατικού δυναµικού και µάλιστα υψηλού µορφωτικού επιπέδου. 

Το κόστος τραπεζικού δανεισµού αυξήθηκε το 2023 στις επι-
χειρηµατικές πιστώσεις, όπου τα επιτόκια συνδέονται σε µεγάλο
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ποσοστό µε τα επιτόκια πολιτικής του ευρωσυστήµατος ή τα επι-
τόκια αγοράς χρήµατος στην Ευρωζώνη. Φοβόµαστε ότι αυτή η
τάση µπορεί να συνεχιστεί και το 2024, µε αρνητικές επιπτώσεις
στις ελληνικές επιχειρήσεις. 

Σύµφωνα µε το δελτίο Τύπου της Τράπεζας της Ελλάδος, τον
Ιούλιο του 2023 τα µέσα σταθµισµένα επιτόκια των νέων κατα-
θέσεων και νέων δανείων αυξήθηκαν στο 0,35% και 6,21% αντί-
στοιχα. Το περιθώριο επιτοκίου µεταξύ των νέων καταθέσεων και
δανείων αυξήθηκε στις 5,86 εκατοστιαίες µονάδες. Η αύξηση
των επιτοκίων στον δανεισµό των νοικοκυριών και επιχειρήσεων
προκαλεί υπέρµετρη αύξηση των δόσεων των δανείων, µε σοβα-
ρές οικονοµικές και κοινωνικές συνέπειες. 

Από τα µέτρα στήριξης απουσιάζει οποιαδήποτε πολιτική προ-
στασίας από την άνοδο των επιτοκίων για νοικοκυριά και επιχει-
ρήσεις. Η άνοδος των επιτοκίων ενδεχοµένως να προκαλέσει
αύξηση στα µη εξυπηρετούµενα δάνεια των τραπεζών και στο
άµεσο µέλλον να απαιτηθεί εκ νέου χρηµατοδότηση από τον προ-
ϋπολογισµό. Μπορεί να καταγράφεται βελτίωση στο ισοζύγιο τρε-
χουσών συναλλαγών, ωστόσο δεν κρύβεται η πραγµατικότητα, ότι
το ισοζύγιο αγαθών και υπηρεσιών για το οκτάµηνο Ιανουαρίου -
Αυγούστου είναι αρνητικό κατά πεντέµισι δισεκατοµµύρια ευρώ
περίπου. Με απλά λόγια, ακόµα και οι εισπράξεις που έχουµε από
τον τουριστικό τοµέα δεν αρκούν για να καλύψουν το τεράστιο έλ-
λειµµα στο ισοζύγιο αγαθών λόγω των µεγάλων εισαγωγών, το
οποίο την ίδια περίοδο ήταν αρνητικό κατά 21 δισεκατοµµύρια
ευρώ περίπου. 

Στις δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις αντιµετώπισης των οικονο-
µικών συνεπειών των φυσικών καταστροφών, στην παράγραφο
393, ο προϋπολογισµός δεν λαµβάνει υπ’ όψιν του την τεράστια
καταστροφή στην Περιφέρεια Θεσσαλίας από την κακοκαιρία
«Ντάνιελ», την αρνητική επίπτωση στο ΑΕΠ της χώρας µας και
στις δηµόσιες δαπάνες που θα απαιτηθούν τα επόµενα χρόνια.
Η ψήφιση συµπληρωµατικού προϋπολογισµού 600 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ θεωρούµε πως δεν λύνει το πρόβληµα, δεδοµένου ότι
ακόµα δεν γνωρίζουµε το πραγµατικό ύψος των πιστώσεων που
θα απαιτηθούν για την αποκατάσταση των καταστροφών, οι
οποίες θεωρούµε πως θα είναι κατά πολύ µεγαλύτερες. 

Οι δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις αντιµετώπισης των οικονοµι-
κών συνεπειών των φυσικών καταστροφών -σελίδα 190 και σε-
λίδα 191- είναι ανεπαρκείς, διότι δεν έχει κοστολογηθεί η
καταστροφή στις υποδοµές -δρόµοι, γέφυρες, σιδηρόδροµος,
δίκτυα, ύδρευση κ.λπ.-, η απώλεια ζωικού κεφαλαίου και γεωρ-
γικής γης και οι δαπάνες αποκατάστασής τους, η απώλεια γεωρ-
γικού εξοπλισµού και η αντικατάστασή του, οι απώλειες οι
ιδιωτικές περιουσίες και οι δαπάνες αποκατάστασής τους. 

Έχει ανακοινωθεί η απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για ενί-
σχυση ύψους περίπου 2,25 δισεκατοµµυρίων ευρώ προς την Ελ-
λάδα για τη στήριξη της Θεσσαλίας µετά τις καταστροφικές
πληµµύρες που προκάλεσε η κακοκαιρία «Ντάνιελ». Αν και η εν
λόγω ενίσχυση της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι σηµαντική, θέ-
τουµε ορισµένες επιφυλάξεις στα εξής: 

Οι καταστροφές µάλλον είναι κατά πολύ µεγαλύτερες, ήδη
ακούγονται ανεπίσηµες εκτιµήσεις ότι είναι πάνω από 3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Με ποια ταχύτητα θα γίνει η απορρόφηση των
ενισχύσεων, ώστε να έχουµε τη γρηγορότερη δυνατή ανακού-
φιση των πληγέντων και την αποκατάσταση των καταστροφών
στις υποδοµές; Η δηµόσια διοίκηση θα καταφέρει να απορροφή-
σει το σύνολο προσφερόµενων ενισχύσεων; Είναι γνωστό από
το παρελθόν ότι µας προσφέρονται κονδύλια για διάφορα προ-
γράµµατα, αλλά δεν καταφέρνουµε να τα απορροφήσουµε ή,
όπως απλά λέει ο σοφός λαός µας, «µας δίνουν τα χρήµατα κι
εµείς δεν τα παίρνουµε». 

Στις παρεµβάσεις για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής στην
παράγραφο 394 θεωρούµε ότι οι παρεµβάσεις κινούνται προς τη
λάθος κατεύθυνση. Είναι οριζόντιες και άδικες. Δεν θα περιορί-
σουν τη φοροδιαφυγή, όπως έχει αποδειχθεί από την εµπειρία
του παρελθόντος, ενώ τίθεται και το θέµα της συνταγµατικότη-
τας. 

Ως προς τον νέο τρόπο φορολόγησης των ατοµικών επιχειρή-
σεων και των ελευθέρων επαγγελµατιών, η Νίκη προτείνει τις
εξής παρεµβάσεις για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής: 

Την καθιέρωση ενός απλού συστήµατος φορολογίας εισοδή-
µατος για φυσικά πρόσωπα, τους µισθωτούς, τους ελεύθερους
επαγγελµατίες, τους αυτοαπασχολούµενους και τις ατοµικές επι-
χειρήσεις, µε τη φορολόγηση του καθαρού εισοδήµατος έσοδα-
έξοδα για όλους. 

Την οριστική κατάργηση της προκαταβολής φόρου εισοδήµα-
τος για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τους αυτοαπασχολού-
µενους και τις ατοµικές επιχειρήσεις και στη συνέχεια σταδιακά
και για τις υπόλοιπες νοµικές µορφές. 

Την επέκταση του συστήµατος εισροών-εκροών στο σύνολο
της αγοράς καυσίµων, δηλαδή στα διυλιστήρια, στις εταιρείες
εµπορίας καυσίµων και στα πρατήρια.

Η ηλεκτρονική διαβίβαση δεδοµένων της πλατφόρµας my-
DATA να είναι υποχρεωτική µόνο στα έσοδα. 

Στις δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις για την ενίσχυση του εισο-
δήµατος και την αντιµετώπιση κοινωνικών ανισοτήτων στην πα-
ράγραφο 391, σελίδες 186 και 189, οι παρεµβάσεις είναι
ανεπαρκείς, κυρίως στους τοµείς της ακρίβειας, των βασικών
ειδών διαβίωσης και στο µέγιστο ζήτηµα της υπογεννητικότητας
για τη στήριξη της ελληνικής οικογένειας. Τα όποια µέτρα στή-
ριξης που έλαβε η Κυβέρνηση έχουν µικρή επίπτωση στο οικο-
γενειακό εισόδηµα, δεδοµένης της ακρίβειας, που τελικά µειώνει
το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών. 

Στον τοµέα της ενίσχυσης του εισοδήµατος και την αντιµετώ-
πιση κοινωνικών ανισοτήτων, δεν λαµβάνεται σοβαρά υπ’ όψιν η
επίδραση της ακρίβειας των τροφίµων. Θεωρούµε ότι η αύξηση
της ακρίβειας στα τρόφιµα είναι αποτέλεσµα µακροχρόνια λαν-
θασµένων πολιτικών, που απαξίωσαν την εγχώρια παραγωγή και
κυρίως την πρωτογενή παραγωγή. Η αθρόα στροφή προς τις ει-
σαγωγές, που συντελείται εδώ και αρκετά χρόνια, έχει σαν απο-
τέλεσµα την εισαγωγή ακρίβειας. Θα πρέπει ο πρωτογενής
τοµέας για την Ελλάδα -γεωργία, κτηνοτροφία, αλιεία, διαχείριση
δασών και εξόρυξη µεταλλευµάτων, όπως το γάγγλιο- να γίνει
στρατηγικής σηµασίας. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι στις δαπάνες του Ταµείου Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας Ελλάδα 2.0 δεν αναφέρονται οι χρηµατοδο-
τήσεις του πρωτογενούς τοµέα. Θεωρούµε επιτακτική την
ανάγκη ο προϋπολογισµός να περιλαµβάνει ολοκληρωµένες πο-
λιτικές χρηµατοδότησης πρωτογενούς τοµέα. 

Οι προτάσεις µας: 
Ίδρυση του Γεωργικού και Κτηνοτροφικού Πανεπιστηµίου

Θεσσαλίας, µε έµφαση στη δηµιουργία τµηµάτων που θα προ-
ωθούν τις νέες τεχνολογίες και τις καινοτοµίες στον πρωτογενή
τοµέα. Σχεδόν διακόσια χρόνια πριν ο µεγάλος Κυβερνήτης Ιωάν-
νης Καποδίστριας αντιλήφθηκε ότι η ανάταξη της χώρας πρέπει
να ξεκινήσει από τη γεωργία και ίδρυσε τη Γεωργική Σχολή στην
Τίρυνθα, για να διδαχτούν οι νέοι τη γεωργική τέχνη. Το νέο πα-
νεπιστήµιο να είναι µοχλός ανάπτυξης της ελληνικής περιφέ-
ρειας, που θα δώσει πνοή στον πρωτογενή τοµέα, όπως ακριβώς
οραµατίστηκε και ο πρώτος Κυβερνήτης µας. 

Μείωση του κόστους παραγωγής µέσω της µόνιµης µείωσης
έµµεσων φόρων ΦΠΑ και ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύ-
σιµα, καθώς και στα γεωργικά µηχανήµατα και τις ζωοτροφές.
Ειδικά για την Περιφέρεια Θεσσαλίας, προτείνουµε την υπαγωγή
στον υπερχαµηλό συντελεστή ΦΠΑ 6% για την αγορά αγροτικών
µηχανηµάτων και ζωοτροφών για δύο τουλάχιστον έτη από τους
επαγγελµατίες αγρότες και κτηνοτρόφους της περιοχής. 

Επενδύσεις στην αξιοποίηση των υδάτινων πόρων µε αρδευ-
τικά έργα υποδοµής, µε στόχο τη συγκέντρωση των υδάτων, την
αντιµετώπιση περιόδων λειψυδρίας και την αποφυγή καταστρο-
φικών πληµµυρών. 

Άρση των περιορισµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για µέγιστη
παραγωγή στα ελληνικά προϊόντα µε συγκριτικά ποιοτικά πλεο-
νεκτήµατα. 

Χρηµατοδότηση της ιδρύσεως νέων συνεταιρισµών µε σύγ-
χρονο νοµοθετικό πλαίσιο και επένδυση σε νέες δυναµικές καλ-
λιέργειες, παραδείγµατος χάριν αρωµατικών και φαρµακευτικών
φυτών.

Στον τοµέα των κοινωνικών ανισοτήτων, να σταθούµε ιδιαιτέ-
ρως στο ζήτηµα της στήριξης της οικογένειας και της µητρότη-
τας. Η Νίκη έχει ολοκληρωµένες προτάσεις για τη στήριξη της
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οικογένειας, την υπογεννητικότητα και την προστασία της µη-
τρότητας. Θεωρούµε ότι ο προϋπολογισµός του 2024 θα πρέπει
να περιλαµβάνει ξεχωριστές δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις για
το εν λόγω ζήτηµα. 

Στα µέτρα στήριξης της οικογένειας, θεωρούµε πως θα πρέπει
να υπάρξει σοβαρή πολιτική για την απόκτηση πρώτης κατοικίας,
µε µέτρα όπως: 

Έκπτωση τόκων στεγαστικών δανείων πρώτης κατοικίας από
το φορολογητέο εισόδηµα. Επιδότηση επιτοκίου για ορισµένες
κατηγορίες ευάλωτων νοικοκυριών, τις τρίτεκνες και πολύτεκνες
οικογένειες. Αποπλήρωση µέρους του κεφαλαίου από το κράτος
για στεγαστικά δάνεια σε ακριτικές περιοχές και σε περιοχές που
παρουσιάζουν µεγάλη µείωση του πληθυσµού. 

Ουσιαστική στήριξη για την οικογένεια θα είναι ο µηδενισµός
του ΦΠΑ επιλεκτικά και στοχευµένα σε συγκεκριµένα καταναλω-
τικά αγαθά πρώτης ανάγκης, που έχουν σχέση µε τον βιοπορι-
σµό της µέσης οικογένειας. Ο µηδενισµός του ΦΠΑ ενδεχοµένως
να απορροφηθεί από τους µεσάζοντες και να µην περάσει ολό-
κληρος στην κατανάλωση. Ωστόσο, είναι εύκολα ελεγχόµενος
από τον ελεγκτικό µηχανισµό και είναι βέβαιο ότι θα µειώσει αν-
τίστοιχα τις τιµές των αγαθών. 

Εδώ θα θέλαµε να αναφερθούµε στο παράδειγµα της Πολω-
νίας. Ο µηδενικός συντελεστής ΦΠΑ στα τρόφιµα θα ισχύσει και
για το πρώτο τρίµηνο του 2024, σύµφωνα µε τον κανονισµό που
υπέγραψε ο Υπουργός Οικονοµικών εχθές, 12 Δεκεµβρίου. Να
τονίσουµε ότι ο µηδενικός συντελεστής ΦΠΑ στα τρόφιµα ισχύει
ήδη από 1ης-1-2023 στη χώρα. Η σχετική πολωνική διάταξη ανα-
φέρει ότι η προσωρινή µέχρι 31 Μαρτίου 2024 µείωση του συν-
τελεστή ΦΠΑ από 5% στο µηδέν για τα τρόφιµα θα έχει ως
αποτέλεσµα τη µείωση των εσόδων του προϋπολογισµού από
ΦΠΑ ύψους 2,745 εκατοµµύρια ζλότι PLN. Να τονίσουµε ότι η
Πολωνία έχει βασικό συντελεστή ΦΠΑ στα τρόφιµα 5% και η Ελ-
λάδα 13%, δηλαδή διαφορά 8%. 

Καλούµε την Κυβέρνηση να ακολουθήσει το παράδειγµα της
Πολωνίας και να αναλάβει παρόµοια µέτρα στη φορολογία ΦΠΑ
των τροφίµων, αν πραγµατικά θέλει να στηρίξει την ελληνική οι-
κογένεια. 

Οι προτάσεις µας για την υπογεννητικότητα και την προστασία
της µητρότητας: 

Ολική κάλυψη κόστους τοκετού όλων των γυναικών και ζευγα-
ριών µε χαµηλά εισοδήµατα. Συµµετοχή των ασφαλιστικών τα-
µείων στην κάλυψη των δαπανών εξωσωµατικής γονιµοποίησης
για ζευγάρια που παρουσιάζουν υπογονιµότητα. Εργασιακή προ-
στασία µε κάλυψη από το κράτος των εργοδοτικών εισφορών για
εγκύους εργαζόµενες από την πρώτη ηµέρα εγκυµοσύνης για µι-
σθούς µέχρι 1.000 ευρώ. 

Θέσπιση µηνιαίου επιδόµατος κατ’ οίκον µητρότητας για µητέ-
ρες δύο ή περισσότερων τέκνων που επιλέγουν οικιακά αντί επαγ-
γέλµατος, ώστε να µεγαλώνουν οι ίδιες τα παιδιά τους στο σπίτι.
Από τη γέννηση του δεύτερου παιδιού δυνατότητα χορήγησης
στεγαστικού δανείου για πρώτη κατοικία, µε πολύ χαµηλό επιτό-
κιο. 

Εξαίρεση των έγγαµων µε τέκνο από τον ΕΝΦΙΑ, για πρώτη κα-
τοικία αξίας κάτω των 300.000 ευρώ. Εξαίρεση των πολυτέκνων
και τριτέκνων από τους πλειστηριασµούς πρώτης κατοικίας µε ει-
σόδηµα κάτω των 100.000 ευρώ ανά έτος.

Καθιέρωση ισχυρών κινήτρων για την απόκτηση του τρίτου τέ-
κνου, δηλαδή χορήγηση εφάπαξ στο ζευγάρι για τη γέννηση τρί-
του τέκνου και για κάθε επιπλέον τέκνο ποσού τουλάχιστον 5.000
ευρώ, για εισοδήµατα κάτω από 100.000 ευρώ.

Επαναχάραξη των πολιτικών και επιτάχυνση των διαδικασιών
για τις υιοθεσίες, δεδοµένου ότι η ζήτηση είναι πάρα πολύ µεγάλη. 

Όσον αφορά τις δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις αντιµετώπισης
των οικονοµικών συνεπειών της ενεργειακής κρίσης, στην παρά-
γραφο 392, σελίδες 189-190, είναι καθαρά επιδοµατικού χαρα-
κτήρα και άρα δεν έχουν µακρόπνοη προοπτική διασφάλισης
από την παρούσα και µελλοντικές ενεργειακές κρίσεις. 

Προτείνουµε τη µείωση της ενεργειακής εξάρτησης στη χώρα
µας µέσω των εξής: 

Η ενεργειακή κρίση επιβάλλει την ακύρωση της απολιγνιτοποί-
ησης και του κλεισίµατος των εργοστασίων ηλεκτροπαραγωγής

προτού φτάσουν στο λειτουργικό τέλος της ζωής τους. Πρόκει-
ται για µια εσφαλµένη πολιτική, που δεν ακολουθούν αρκετές
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως η Γερµανία, η Πολωνία
και άλλες, που διαθέτουν αποθέµατα λιγνίτη. Η λελογισµένη πα-
ραγωγή λιγνίτη, που είναι εγχώριο ορυκτό καύσιµο, µε τη χρήση
σύγχρονης αντιρρυπαντικής τεχνολογίας θα οδηγήσει µέσω της
ενσωµάτωσης του χαµηλού κόστους παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας από λιγνίτη, στη δραστική µείωση της τελικής τιµής
κιλοβατώρας. 

Επιτάχυνση ενεργειακής διασύνδεσης της ηπειρωτικής ενδο-
χώρας µε τη νησιωτική Ελλάδα. 

Αύξηση της συµµετοχής ανανεώσιµων πηγών στο ενεργειακό
µείγµα παραγωγής. Προτείνουµε την άµεση χωροθέτηση και
αδειοδότηση θαλάσσιων αιολικών πάρκων. Προσέλκυση επενδύ-
σεων, για να αξιοποιήσει η Ελλάδα το ισχυρό δυναµικό ΑΠΕ και
να καταστεί κέντρο παραγωγής πράσινου υδρογόνου, του καυ-
σίµου του µέλλοντος. Άµεση έρευνα για τις συµφωνίες εξόρυξης
των κοιτασµάτων υδρογονανθράκων και φυσικού αερίου. Κίνη-
τρα εγκατάστασης φωτοβολταϊκών συστηµάτων σε κατοικίες και
επιχειρήσεις.

Ως προς το χρέος της γενικής κυβέρνησης, σελίδα 200, το
οποίο εκτιµάται ότι θα διαµορφωθεί στα 357 δισεκατοµµύρια
ευρώ ή 160,3% ως ποσοστό του ΑΕΠ στο τέλος του 2023, είναι
ένα µεγάλο χρέος που η µείωσή του ως ποσοστό του ΑΕΠ δεν
θα πρέπει να µας καθησυχάζει, αφού ως οικονοµικό µέγεθος για
τα δεδοµένα της χώρας µας είναι µεγάλο. Να θυµίσουµε πως
όταν υπερψηφίστηκε το µνηµόνιο και ξεκίνησαν οι διαδικασίες
για το περίφηµο PSI, µέσω του οποίου διαγράφηκαν 106 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από το σύνολο του δηµοσίου χρέους, το οποίο
ήταν τότε 368 δισεκατοµµύρια ευρώ, 177% του ΑΕΠ. Δηλαδή,
βλέπουµε ότι το χρέος το 2023 -357 δισεκατοµµύρια ευρώ- πλη-
σιάζει ως µέγεθος το χρέος του 2012, όταν υπερψηφίστηκε το
µνηµόνιο, 368 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Παρ’ όλη τη γενική αισιοδοξία της Κυβέρνησης και του οικο-
νοµικού επιτελείου δεν µπορούµε να παραβλέψουµε ότι το χρέος
της γενικής κυβέρνησης είναι υψηλό, ενώ και το ισοζύγιο τρε-
χουσών συναλλαγών παραµένει αρνητικό για δεκαετίες. Επίσης,
παρατηρούµε ότι στο µετοχολόγιο του ελληνικού δηµοσίου στον
πίνακα 5.10, σελίδα 229, παραµένουν τέσσερις τράπεζες υπό ει-
δική εκκαθάριση: Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο, First Business Bank,
Proton Bank και Πανελλήνια Τράπεζα. Λείπει η Αγροτική Τράπεζα
της Ελλάδος, που, επίσης, είναι υπό ειδική εκκαθάριση. Πίνακας
5.12. Θα θέλαµε να µάθουµε από το οικονοµικό επιτελείο γιατί
εδώ και πάνω από µία δεκαετία δεν ολοκληρώνονται οι εκκαθα-
ρίσεις αυτών των τραπεζών και πόσο κοστίζουν στον κρατικό
προϋπολογισµό η διατήρηση των εν λόγω εκκαθαρίσεων. 

Η Νίκη για τους λόγους που αναφέραµε παραπάνω θα κατα-
ψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισµό του 2024. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 2ο Δηµοτικό σχολείο Βαρθολοµιού Ηλείας. 

Σας καλωσορίζουµε και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και καλά
Χριστούγεννα.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 
Ολοκληρώνουµε τον πρώτο κύκλο των γενικών εισηγητών µε

τον γενικό εισηγητή της Πλεύσης Ελευθερίας, τον κ. Αλέξανδρο
Καζαµία. 

Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα είναι η ογδοηκοστή επέ-

τειος του Ολοκαυτώµατος στα Καλάβρυτα, ένα από τα µεγαλύ-
τερα εγκλήµατα της ναζιστικής Γερµανίας στον Β’ Παγκόσµιο
Πόλεµο. Η Πλεύση Ελευθερίας, εκπροσωπούµενη από την επι-
κεφαλής µας, βρίσκεται σήµερα εκεί, στα Καλάβρυτα. 
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Θα ήθελα να τονίσω εξαρχής ότι θα έπρεπε να αναγράφεται
στον προϋπολογισµό του 2024 το ποσό που διεκδικεί η χώρα µας
για τις γερµανικές αποζηµιώσεις, όπως αυτό ορίστηκε από το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους βάσει του πορίσµατος της διακοµ-
µατικής επιτροπής της Βουλής. Θεωρούµε ότι είναι µεγάλο
πολιτικό σφάλµα η απουσία σχετικής πρόβλεψης από τον προ-
ϋπολογισµό του 2024 και πιστεύουµε ότι κακώς η Κυβέρνηση
υποκύπτει στις γερµανικές πιέσεις και αποσιωπά εντελώς το
εθνικό αυτό θέµα. 

Το σχέδιο του προϋπολογισµού που κατατέθηκε πριν από
τρεις εβδοµάδες στη Βουλή µάς δίνει έναν προϋπολογισµό λιτό-
τητας, που εντούτοις παρουσιάζεται από την Κυβέρνηση ως και
να είναι δήθεν αναπτυξιακός. Είναι ένας περιοριστικός προϋπο-
λογισµός, ο οποίος βυθίζει την ελληνική κοινωνία και οικονοµία
ακόµη πιο βαθιά στη λιτότητα που άρχισε να εφαρµόζεται µετά
τη λήξη της πανδηµίας του κορωνοϊού. Ο περιοριστικός χαρα-
κτήρας του και η πολιτική λιτότητας που τον χαρακτηρίζει οφεί-
λονται στο απλούστατο γεγονός ότι κεντρικός στόχος του
προϋπολογισµού του 2024 είναι η επίτευξη πρωτογενούς πλεο-
νάσµατος της τάξης του 2,1%. Με απλά λόγια, είναι ένας προ-
ϋπολογισµός που παίρνει από τους πολίτες µε τη µορφή φόρων
περισσότερα από όσα τούς δίνει µε τη µορφή δαπανών. Αυτό θα
πει λιτότητα. 

Τούτη βεβαίως είναι µια πολιτική που επιβάλλεται από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και το µνηµονιακό καθεστώς που ακόµη καθο-
ρίζει τις τύχες της ελληνικής οικονοµίας από τη δεκαετία της
κρίσης 2010 - 2020. Γιατί ακόµα δεν µπορούµε να ξετινάξουµε
από πάνω µας το µνηµονιακό καθεστώς που εδραιώθηκε µετά το
2010; Ο λόγος είναι απλός. Η Ελλάδα ακόµη κουβαλά στις πλά-
τες της ένα τεράστιο δηµόσιο χρέος, που αποτελεί την κύρια
αιτία της διαρκούς λιτότητας που ορίζει τις τύχες της οικονοµίας
µας. Ταυτόχρονα το κυβερνητικό αφήγηµα που συνοδεύει τον
προϋπολογισµό, δηλαδή η εισηγητική έκθεση των διακοσίων
τριάντα τεσσάρων σελίδων, κάνει το παν για να ωραιοποιήσει την
κατάσταση και να παρουσιάσει τον προϋπολογισµό ως δήθεν
αναπτυξιακό, αποσιωπώντας -όσο βεβαίως γίνεται- τον καθορι-
στικό ρόλο που παίζει το τεράστιο δηµόσιο χρέος στην επιβολή
από την Ευρωπαϊκή Ένωση µιας σκληρής δηµοσιονοµικής πει-
θαρχίας. 

Αυτή η αναπτυξιακή ρητορική συντηρείται κυρίως από το γεγο-
νός ότι παράλληλα µε ποικίλα µέτρα λιτότητας, δηλαδή αύξηση
φόρων και περικοπές, ο προβλεπόµενος ρυθµός ανάπτυξης για
το 2024, σύµφωνα µε την εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού,
παρουσιάζεται ως σχετικά υψηλός. Σε αυτό συµβάλλει κυρίως η
σχετική αύξηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων, ιδίως του ΕΣΠΑ και
του Ταµείου Ανάκαµψης, που έχουν βελτιώσει κάπως τις δηµόσιες
επενδύσεις, αν και αυτές βεβαίως παραµένουν αρκετά χαµηλότε-
ρες από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κάτω από τα
επίπεδα προ της κρίσης του 2008 για την Ελλάδα. 

Στον χρόνο που έχω, θα παρουσιάσω την κριτική της Πλεύσης
Ελευθερίας στον προϋπολογισµό σε τρία επίπεδα. Πρώτον, θα
αναφερθώ στον αντιαναπτυξιακό χαρακτήρα του προϋπολογι-
σµού µέσα από µία µακροοικονοµική αποτίµηση. Δεύτερον, θα
µιλήσω για τα έσοδα και τους κοινωνικά άδικους φόρους. Και
τέλος θα µιλήσω για τα έξοδα του προϋπολογισµού και πώς αυτά
προάγουν τους µηχανισµούς καταστολής, δηλαδή την αστυνο-
µία, τους εξοπλισµούς και την κρατική προπαγάνδα και πώς κα-
θιστούν το κοινωνικό µας κράτος τον µεγάλο ασθενή της
Ευρώπης. 

Από µακροοικονοµική σκοπιά πρέπει κατ’ αρχάς να παρατη-
ρήσω ότι η Πλεύση Ελευθερίας µε µεγάλο ενδιαφέρον είδε ότι η
πρόβλεψη του προϋπολογισµού για την ανάπτυξη το 2024 ανα-
θεωρήθηκε προς τα κάτω, από 3% που προέβλεπε τον Οκτώβριο
το προσχέδιο προϋπολογισµού στο 2,9% τώρα. Υπενθυµίζω ότι
στην εισήγησή µου στις 18 Οκτωβρίου, την οποία καταθέτω τώρα
στα Πρακτικά, σας είχαµε προειδοποιήσει λέγοντας τα εξής: «Η
Πλεύση Ελευθερίας αµφισβητεί κατ’ αρχάς τις φιλόδοξες προ-
βλέψεις για τον ρυθµό ανάπτυξης του ΑΕΠ του χρόνου στο 3%.
Οι εκτιµήσεις είναι ότι ο ρυθµός ανάπτυξης θα κινηθεί», είχα πει,
«πολύ χαµηλότερα από 3%». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτές οι εκτιµήσεις βεβαίως δεν είναι µόνο δικές µας. Σύµ-
φωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η εκτίµηση για την ανάπτυξη
του χρόνου είναι στο 2,3%, σηµαντικά χαµηλότερη από αυτή που
προβλέπει ο προϋπολογισµός. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σύµφωνα µε τον ΟΟΣΑ, η πρόβλεψη για τον ρυθµό ανάπτυξης
του χρόνου είναι στο 2%, ακόµη πιο χαµηλά και από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή και αρκετά πιο χαµηλά από αυτό που προβλέπει
ο προϋπολογισµός. Καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σύµφωνα µε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο έχουµε πάλι πρό-
βλεψη στο 2%. Καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και σύµφωνα µε την τράπεζα HSBC, που είχε πέσει αρκετά
κοντά στις φετινές προβλέψεις της, η ανάπτυξη και το 2024 έχει
προβλεφθεί στο 1,3%. Από άρθρο του «Οικονοµικού Ταχυδρό-
µου». Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από πού, λοιπόν, προέκυψε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνη-
σης, ότι θα έχουµε ανάπτυξη 3% του χρόνου, ή έστω 2,9%, τη
στιγµή που έχουµε ένα διεθνές κλίµα ύφεσης και έναν προϋπο-
λογισµό λιτότητας, µια αλήθεια που κρύβετε πίσω από τα επιλε-
κτικά σας στοιχεία; 

Φυσικά, η προς τα κάτω αναθεώρηση της πρόβλεψης για ανά-
πτυξη από 3% στο 2,9% είναι µικρή -κάπου 250 εκατοµµύρια ευρώ-
, όµως είναι πολύ σηµαντική, διότι έγινε ενώ ακόµη δεν έχει
ξεκινήσει το 2024. Είµαστε βέβαιοι ότι θα υπάρξουν και άλλες,
διότι αυτό που δεν παραδέχεστε, αλλά έρχονται τα ίδια τα νού-
µερα για να σας διαψεύσουν, είναι ότι εφαρµόζετε έναν προϋπο-
λογισµό λιτότητας και ας µιλάτε για -δήθεν- θεαµατικούς ρυθµούς
ανάπτυξης. 

Αυτό που συγκρατεί την ανάπτυξη χαµηλά είναι το τεράστιο
δηµόσιο χρέος, το οποίο για µας δεν είναι µόνο παράνοµο, αλλά
είναι και µη βιώσιµο. Αυτό το χρέος είναι που γεννά τους προ-
ϋπολογισµούς λιτότητας και δεν επιτρέπει στην οικονοµία µας
να αναπτυχθεί µε υψηλότερους ρυθµούς. Ο προϋπολογισµός
καυχιέται ότι το χρέος µειώθηκε ως ποσοστό του ΑΕΠ στο 159%,
ενώ από το 2019 ως τώρα στην πραγµατικότητα το χρέος έχει
αυξηθεί, από 356 δισεκατοµµύρια στα 402 δισεκατοµµύρια ευρώ,
σύµφωνα µε την εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού.

Η λεγόµενη µείωση του χρέους ως ποσοστού του ΑΕΠ οφεί-
λεται στο ότι το ΑΕΠ αυξήθηκε. Και ο κύριος λόγος γι’ αυτό είναι,
κυρίως, ο υψηλός πληθωρισµός. Σε κάθε περίπτωση, ακόµη και
ως ποσοστό του ΑΕΠ, έχουµε το µεγαλύτερο δηµόσιο χρέος
στην Ευρώπη και αυτό είναι πολύ µεγαλύτερο από εκείνο που εί-
χαµε όταν µπήκαµε το 2010 στα µνηµόνια. Γι’ αυτό, ας λέµε την
αλήθεια όλη και να µην καυχιόµαστε γι’ αυτή την καταστροφή,
την οποία φορτώσατε και εσείς και οι κύριοι του ΠΑΣΟΚ στον ελ-
ληνικό λαό για πολλές γενιές.

Καταθέτω εδώ, από τη EUROSTAT, στοιχεία για το πού βρί-
σκεται το δηµόσιο χρέος, σε σχέση µε τα άλλα κράτη µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Εδώ θα αναφερθώ συνοπτικά στις προβλέψεις της εισηγητικής
έκθεσης για τον πληθωρισµό, που βλέπει ότι αυτός θα κατέβει
από 3,9%, στο 2,6% το 2024, προβλέψεις που θεωρούµε ότι είναι
ρεαλιστικές, διότι ο προϋπολογισµός στην πραγµατικότητα είναι
υφεσιακός. 

Αυτή η µείωση, όµως, δεν λύνει το µεγάλο πρόβληµα της ακρί-
βειας στα τρόφιµα, ιδίως για τα µεσαία και ασθενέστερα στρώ-
µατα. Η καταπολέµηση της ακρίβειας στο εξής απαιτεί πιο
τολµηρές κυβερνητικές παρεµβάσεις για την πάταξη της αισχρο-
κέρδειας. Έκπληξη, επίσης, προκαλούν οι προβλέψεις για την
ανεργία που, σύµφωνα µε τον προϋπολογισµό, θα µειωθεί κατά
µόλις 0,6%, από 11,2%, δηλαδή, στο 10,6% του χρόνου. Από το
2015 η ανεργία µειώνεται ετησίως κατά 2%, χωρίς να µετράµε
το 1 εκατοµµύριο που εσείς, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ στείλατε
στο εξωτερικό, το λεγόµενο brain drain, και έτσι τα νούµερα της
ανεργίας φαίνονται αρκετά χαµηλότερα. 

Μας ανησυχεί, όµως, ότι ο προϋπολογισµός του 2024 δείχνει
ότι η πτώση της ανεργίας θα είναι, πλέον, στο εξής πολύ αργή.
Αυτό είναι ένα σοβαρό πρόβληµα, διότι συνεχίζουµε να έχουµε
τη δεύτερη υψηλότερη ανεργία στην Ευρώπη, µετά την Ισπανία,
και απέχουµε πολύ από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, που είναι 6%.

Περνώ τώρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο δεύτερο µέρος
της εισήγησής µου, που αφορά τα έσοδα του προϋπολογισµού.
Συνολικά τα έσοδα του προϋπολογισµού του 2024 ανέρχονται
σε 65 δισεκατοµµύρια ευρώ. Από αυτά, τα µισά είναι έµµεσοι
φόροι, κυρίως ΦΠΑ και ειδικός φόρος κατανάλωσης. Οι έµµεσοι
φόροι είναι κοινωνικά άδικοι, διότι είναι οι ίδιοι για τους φτωχούς
και οι ίδιοι για τους πλούσιους. Αν ένα άπορο παιδί και ένα παιδί
ενός εκατοµµυριούχου αγοράσουν ένα αναψυκτικό και οι δύο θα
πληρώσουν 24% ΦΠΑ, χωρίς να λαµβάνεται υπ’ όψιν η τεράστια
κοινωνική ανισότητα µεταξύ τους. 

Τώρα, η αναλογία συµµετοχής των έµµεσων και άµεσων
φόρων στον προϋπολογισµό είναι µοναδική στην Ευρώπη υπέρ
των άδικων έµµεσων φόρων, όπως συχνά τονίζουν και οι Βου-
λευτές του ΠΑΣΟΚ. Όµως, αυτό που υπενθυµίζουµε στους Βου-
λευτές του ΠΑΣΟΚ είναι ότι αυτή η κατάσταση εδραιώθηκε,
κυρίως, από τα τρία µνηµόνια, τα οποία ψήφισαν και εκείνοι µε
πάθος, αυτοί οι κύριοι που σήµερα διαµαρτύρονται για το γεγο-
νός ότι ο ΦΠΑ καλύπτει το 35% των εσόδων του προϋπολογισµού
και µαζί µε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης καλύπτουν µαζί το 50%
των εσόδων. 

Μαζί τα κάνατε αυτά, και οι κύριοι του ΠΑΣΟΚ και βεβαίως της
Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και -φοβάµαι και- της Νέας Αρι-
στεράς. Και ο λαός το ξέρει και δεν το ξεχνά. 

Την ίδια στιγµή που οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι συµµετέ-
χουν στο µεγαλύτερο µέρος των εσόδων του προϋπολογισµού -
και µετά το πρόσφατο φορολογικό νοµοσχέδιο, όπου πρόκειται
να επιβαρυνθούν και οι µικροί αυτοαπασχολούµενοι-, δείτε τι µε-
ρίδιο επί των κρατικών εσόδων έχουν οι ευπορότερες τάξεις: 

Με βάση τα επίσηµα στοιχεία του προϋπολογισµού, οι δασµοί
επί των εισαγωγών -ακριβά αυτοκίνητα, µηχανήµατα, υπολογι-
στές κ.λπ.- καλύπτουν µόλις το 0,5% των εσόδων του προϋπο-
λογισµού, 5 ‰ δηλαδή. Ενώ οι φόροι στα κεφάλαια, τη στιγµή
που οι τράπεζες έχουν υπερκέρδη, καλύπτουν µόλις το 0,3% των
εσόδων του προϋπολογισµού –αυτά είναι 3‰. 

Καταθέτω εδώ έναν πίνακα του ΟΟΣΑ, ο οποίος δείχνει ότι για
το 2021 οι φόροι στα κέρδη των επιχειρήσεων στην Ελλάδα ήταν
στο µισό των αντίστοιχων των κρατών-µελών του ΟΟΣΑ: 10% των
εισοδηµάτων των κρατών-µελών του ΟΟΣΑ από φόρους προέρ-
χονται από φόρους στις επιχειρήσεις, ενώ 5% συνολικά -από τις
µεγάλες και τις µικρότερες επιχειρήσεις- προέρχονται για τα
έσοδα του προϋπολογισµού του ελληνικού. Αυτό µας βάζει στην
τριακοστή έκτη θέση, πάρα πολύ κοντά στο τέλος των κρατών-
µελών του ΟΟΣΑ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλα αυτά γίνονται τη στιγµή που οι µισθωτοί και οι συνταξι-
ούχοι καλύπτουν µε τον φόρο εισοδήµατος το 20% των εσόδων
και, όπως είπαµε, οι οριζόντιοι φόροι -ΦΠΑ και ειδικός φόρος κα-

τανάλωσης- καλύπτουν το 50%. Πιο άδικη, πιο ταξική και πιο αν-
τιλαϊκή φορολόγηση -ούτε ο σερίφης του Νότιγχαµ- δεν θα µπο-
ρούσε να επινοηθεί! 

Όσο για τη φορολογία της «Σιδηράς Κυρίας», της Θάτσερ, την
οποία έζησα ως φοιτητής στη Βρετανία, αυτή µοιάζει µε σοσια-
λιστικό παράδεισο µπροστά στο δικό σας φορολογικό σύστηµα,
που κατατίθεται στον προϋπολογισµό. 

Περνώ τώρα στο τρίτο µέρος της εισήγησής µου, που αφορά
τις δαπάνες. Προηγουµένως, όµως, πρέπει να τονίσουµε ότι ανα-
µένουµε, όπως και κάθε χρόνο, πολλές από τις δαπάνες του προ-
ϋπολογισµού να αναθεωρηθούν προς τα πάνω ή προς τα κάτω,
µια κακή πρακτική που έχει πλέον καταντήσει ρουτίνα. 

Εν πάση περιπτώσει, µε βάση την εικόνα που έχουµε τώρα -
διότι ο προϋπολογισµός, εν τέλει, αυτό είναι, µια υπόσχεση που
συνήθως δεν τηρείται-, αυτή την εξιδανικευµένη εικόνα που
έχουµε µπροστά µας, ο προϋπολογισµός του 2024 διατείνεται
ότι θα υπάρξουν κάποιες αυξήσεις στην παιδεία και στην υγεία. 

Αυτό οπωσδήποτε δεν είναι αλήθεια για την περίπτωση της
υγείας. Σε πραγµατικές τιµές, δηλαδή αν αφαιρέσουµε τον πλη-
θωρισµό, σε σύγκριση µε τον απολογισµό του 2021 -που είναι ο
πιο πρόσφατος απολογισµός τού «τι πραγµατικά έγινε» που
έχουµε στα χέρια µας- οι δαπάνες για το Υπουργείο Υγείας ανέρ-
χονται, από 5,3 δισεκατοµµύρια το 2021, στα 6 δισεκατοµµύρια
το 2024. Έχουµε, δηλαδή, µια αύξηση της τάξης του 13% - 14%,
που σηµαίνει ότι οι δαπάνες στην υγεία θα παραµείνουν στα ίδια
ακριβώς επίπεδα, αν αφαιρέσουµε τον πληθωρισµό των ετών
που µεσολάβησαν. 

Αυτό, όµως, συµβαίνει παρά το γεγονός ότι στο µεταξύ η ελ-
ληνική οικονοµία αναπτύχθηκε αυτά τα χρόνια, συσσωρευτικά,
κατά 8,5% του ΑΕΠ. Με άλλα λόγια, από τον νέο πλούτο που δη-
µιούργησε η ανάπτυξη των τελευταίων δύο ετών, απολύτως τί-
ποτα δεν πάει στην υγεία. Γι’ αυτό, ως ποσοστό του ΑΕΠ, τα
κρατικά έξοδα για την υγεία παραµένουν στάσιµα και βρίσκονται
σηµαντικά χαµηλότερα από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και του ΟΟΣΑ. 

Καταθέτω εδώ στοιχεία της EUROSTAT, που δείχνουν την Ελ-
λάδα τουλάχιστον δύο ποσοστιαίες µονάδες κάτω από τον µέσο
όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσον αφορά τις δαπάνες για την
υγεία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά τώρα την παιδεία, εκεί έχουµε εκ πρώτης όψεως
µια καθαρή αύξηση για το 2024, που υπερβαίνει λίγο τα επίπεδα
του πληθωρισµού, από 5 δισεκατοµµύρια το 2021 τα έξοδα για
την παιδεία ανέρχονται στα 6,5 δισεκατοµµύρια για το 2024, δη-
λαδή µια καθαρή αύξηση της τάξεως του 15%, αν αφαιρέσουµε
τον πληθωρισµό. Αυτή η άνοδος, όµως, προορίζεται σχεδόν στο
σύνολό της να καλύψει µισθολογικές αυξήσεις καθηγητών, που
προβλέπεται να ισχύσουν από την 1η Ιανουαρίου του 2024 και
που αποτελούν, όπως λέει το σχέδιο του προϋπολογισµού, τα
3/4 των δαπανών που δίνονται στο Υπουργείο Παιδείας. 

Με άλλα λόγια, οι υποδοµές, τα κτήρια, ο εξοπλισµός των σχο-
λείων και της γενικότερης εµπειρίας των µαθητών και φοιτητών
δεν προβλέπεται να λάβουν αυξηµένα κονδύλια σε πραγµατικές
τιµές. Γι’ αυτό, τα έξοδα για την παιδεία θα παραµείνουν το 2024
κοντά στο 3% του ΑΕΠ, κρατώντας έτσι τη χώρα µας σε µία από
τις χαµηλότερες θέσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι επτά. 

Καταθέτω στα Πρακτικά πίνακα µε στοιχεία της EUROSTAT
για το 2021, που δείχνει ότι η Ελλάδα είναι η τρίτη χώρα από το
τέλος στα έξοδα της Κυβέρνησης για την παιδεία ως ποσοστό
του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ένας άλλος τοµέας του κοινωνικού κράτους, το Υπουργείο
Πολιτισµού, υποβάλλεται από τον προϋπολογισµό του 2024 σε
καθαρή µείωση δαπανών, που κινούνται αρκετά κάτω από το
ύψος του πληθωρισµού. Το Υπουργείο, από 375 εκατοµµύρια
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ευρώ το 2022, λαµβάνει 400 εκατοµµύρια το 2024. Δηλαδή,
υπάρχει αύξηση µόλις 7%, τη στιγµή που ο πληθωρισµός στην
περίοδο αυτή ήταν 14% και οι µισθοί των δηµοσίων υπαλλήλων
που εργάζονται στο Υπουργείο θα είναι, επίσης, από του χρόνου
αυξηµένοι. Κατά τα άλλα, δεν χάνετε ευκαιρία να αποκαλείτε τον
πολιτισµό τη «βαριά βιοµηχανία» της χώρας. Όµως, µε 2‰ του
ΑΕΠ και υποστελεχωµένες υπηρεσίες, στα µουσεία ιδιαίτερα,
ούτε ελαφρά βιοµηχανία δεν νοείται µε αυτό το ποσό. 

Σε αντίθεση µε τους τοµείς του κοινωνικού κράτους, τα Υπουρ-
γεία που διατηρούν εύρωστους προϋπολογισµούς ή λαµβάνουν
αυξήσεις είναι εκείνα που αφορούν τους λεγόµενους «κατασταλ-
τικούς µηχανισµούς του κράτους», δηλαδή η άµυνα και η δηµό-
σια τάξη. Τα έξοδα του Υπουργείου Αµύνης και οι εξοπλισµοί
εµφανίζουν, είναι αλήθεια, σχετική µείωση -προς το παρόν- σε
σύγκριση µε το 2021, από 6,4 δισεκατοµµύρια τότε σε 6,1 δισε-
κατοµµύρια σήµερα. 

Όµως, ο απολογισµός του έτους 2021 δείχνει πως στο τέλος
εκείνης της χρονιάς ξοδεύτηκαν τελικά 7 δισεκατοµµύρια για την
άµυνα, µια απόκλιση που επαναλήφθηκε και το 2020. Γι’ αυτό
αναµένουµε πως οι δαπάνες για την άµυνα, µάλλον, θα υπερβούν
ξανά το ποσό που προβλέπεται και για τον προϋπολογισµό του
2024, µε αναθεωρήσεις φυσικά. Σε κάθε περίπτωση, η Ελλάδα
θα συνεχίσει και του χρόνου να ξοδεύει κοντά στο 3% του ΑΕΠ
για την άµυνα, δηλαδή µιάµιση φορά παραπάνω από τον στόχο
του 2% που θέτει το ΝΑΤΟ για τα κράτη-µέλη του. 

Ταυτόχρονα, το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη -το πρώην
Δηµόσιας Τάξης, δηλαδή- παρουσιάζει µεγάλη αύξηση, αρκετά
πάνω από τον πληθωρισµό, από 1,9 δισεκατοµµύριο το 2021, µε
βάση τον απολογισµό του έτους εκείνου, σε 2,3 δισεκατοµµύρια
το 2024. Η µερίδα του λέοντος από τα χρήµατα αυτά πηγαίνει
στην αστυνοµία, η οποία λαµβάνει σχεδόν 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ, σύµφωνα µε το σχέδιο του προϋπολογισµού, δηλαδή σχε-
δόν το 1% του ΑΕΠ. Πρόκειται για τεράστιο ποσοστό, που πλη-
σιάζει εκείνα των χωρών που βρίσκονται σε εµφύλιο πόλεµο. 

Αν αναλογιστεί κανείς ότι ο µέσος όρος των δαπανών για την
άµυνα στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 1,5% του ΑΕΠ, εµείς ξο-
δεύουµε 1% για την αστυνοµία. Γιατί; Μήπως η Κυβέρνηση πο-
λεµά, όπως έκανε και τη δεκαετία του 1950, έναν «εσωτερικό
εχθρό» και δεν το λέει; Η χώρα µας, σύµφωνα µε τα στοιχεία του
προϋπολογισµού, έχει πενήντα χιλιάδες αστυνοµικούς. Σύµφωνα
µε τη EUROSTAT, αυτό αναλογεί σε πεντακόσιους είκοσι πέντε
αστυνοµικούς ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους. Είναι αριθµός σχε-
δόν διπλάσιος από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
συγκρίσιµος µε τους αστυνοµικούς που έχουν κράτη όπως η
Τουρκία και το Μαυροβούνιο, δηλαδή δύο από τις λιγότερο ανα-
πτυγµένες χώρες της Ευρώπης. Δεν είµαστε σίγουροι αν εσείς
θεωρείτε αυτές τις τεράστιες δαπάνες για την αστυνοµία ως έν-
δειξη εκσυγχρονισµού. Πάντως οι Ευρωπαίοι τις θεωρούν µάλ-
λον ως γνώρισµα υπανάπτυξης.

Καταθέτω στα Πρακτικά πίνακα της EUROSTAT για το 2022
που δείχνει ότι οι πιο σύγχρονες χώρες της Ευρώπης έχουν µε-
ταξύ του ενός τρίτου και του µισού του αριθµού των αστυνοµι-
κών ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους από ότι έχει η χώρα µας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέλος, πρέπει να σηµειωθεί ότι το Υπουργείο Προεδρίας λαµ-
βάνει αύξηση κοντά στο 25% σε σχέση µε τον απολογισµό του
2021, από 33 σε 43 εκατοµµύρια ευρώ. Από αυτά, τα µισά προ-
ορίζονται για την επικοινωνία και ενηµέρωση, στην οποία εργά-
ζονται δύο χιλιάδες διακόσια πενήντα άτοµα. Αυτά είναι
σύµφωνα µε την εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού -ειδικά
στα νούµερα αυτά- δηλαδή σχεδόν τα τρία τέταρτα του προσω-
πικού όλου του Υπουργείου.

Αυτά τα ποσά ξέρετε δεν πέρασαν απαρατήρητα από τον
Τύπο. Έχουν υπάρξει δηµοσιεύµατα, τα οποία ήδη σχολιάζουν
το µέγεθος της παρέµβασης που κάνει η Κυβέρνηση στη χειρα-
γώγηση και τη διακίνηση της πληροφορίας, δηλαδή σε αυτό που
λέµε εµείς «προπαγάνδα». Εκείνο που ο Τύπος ενδεχοµένως να
µη γνωρίζει, αλλά τους το λέµε εµείς τώρα, είναι ότι στον πρό-

σφατο απολογισµό του 2021, η Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης
του Υπουργείου Προεδρίας έλαβε στο τέλος του έτους τετρα-
πλάσια κονδύλια από εκείνα που αρχικά προβλέπονταν στον προ-
ϋπολογισµό. Πιστεύουµε ότι το ίδιο τρικ θα επαναληφθεί και στον
προϋπολογισµό του 2024.

Κρίνοντας από το γεγονός ότι ο προϋπολογισµός του 2021
αναθεωρήθηκε τέσσερις φορές στη διάρκεια του έτους εκείνου
και εκείνος της προηγούµενης χρονιάς, του 2020, αναθεωρήθηκε
έξι φορές, είµαστε σχεδόν βέβαιοι ότι ο προϋπολογισµός του
2024 παρουσιάζει και αυτός σοβαρές αποκλίσεις από την πραγ-
µατικότητα. Αυτό µας βάζει την έντονη υποψία ότι, µάλλον, συ-
ζητάµε σήµερα ξανά άλλον έναν εικονικό προϋπολογισµό, µέσα
από τον οποίο παρουσιάζετε στους πολίτες τα όνειρά σας για το
2024 και όχι την πραγµατικότητα που πρόκειται να διαχειριστείτε.

Ελλείψει πιο ρεαλιστικών προτάσεων εκ µέρους της Κυβέρνη-
σης, είµαστε υποχρεωµένοι να ασκήσουµε κριτική στην ωραι-
οποιηµένη εικόνα της οικονοµίας που µας παρουσιάζετε σήµερα
στα χαρτιά. Όµως, γνωρίζουµε καλά ότι η πραγµατικότητα που
βιώνουν κάθε µέρα οι περισσότεροι πολίτες στους χώρους ερ-
γασίας τους και στην αγορά, είναι πολύ σκληρή. Και η Πλεύση
Ελευθερίας πάντα βρίσκεται και θα βρίσκεται στο πλευρό των
πολλών.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να τονίσουµε ότι για την
Πλεύση Ελευθερίας ο προϋπολογισµός του 2024 είναι κοινωνικά
άδικος, διότι συνεχίζει να αντλεί περισσότερα έσοδα από τα µε-
σαία και ασθενέστερα στρώµατα, ιδίως τους µισθωτούς και τους
συνταξιούχους, καθώς και από έµµεσους οριζόντιους φόρους
που επιβαρύνουν το ίδιο τους φτωχούς όσο και τους πλούσιους.

Δηµοσιονοµικά είναι ένας προϋπολογισµός σκληρής λιτότη-
τας, ο οποίος επαναφέρει τα υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα,
διότι η Ελλάδα δεν έχει ακόµη απαλλαγεί από το καθεστώς των
µνηµονίων και ιδίως του τρίτου µνηµονίου του 2015 που καθιέ-
ρωσε τα υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα ως ένα µόνιµο δοµικό
χαρακτηριστικό της ελληνικής οικονοµίας για όλη την επόµενη
γενιά, εξαιτίας, βεβαίως, της κρίσης χρέους που µας κληροδό-
τησαν οι παλαιότερες κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ.

Τέλος, ο προϋπολογισµός του 2024 συντηρεί τις δοµές ενός
απαρχαιωµένου κρατικού µηχανισµού, καθώς και υπερβολικά
ψηλές δαπάνες στους τοµείς της άµυνας και της δηµόσιας
τάξης. Υπό την έννοια αυτή, είναι ένας προϋπολογισµός που -για
να παραφράσω τη γνωστή ρήση από τον «Επιτάφιο» του Περι-
κλή- εξυπηρετεί «τους λίγους και όχι τους πολλούς». Είναι, µε
άλλα λόγια, ένας προϋπολογισµός που ενισχύει τις αυταρχικές
και κατασταλτικές δοµές του κράτους και συντηρεί ένα καθε-
στώς υποχρηµατοδότησης της κοινωνικής πολιτικής και του κρά-
τους πρόνοιας.

Γι’ αυτούς τους λόγους, η Πλεύση Ελευθερίας θα καταψηφίσει
τον προϋπολογισµό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Καζαµία.
Μετά την ολοκλήρωση των οµιλιών όλων των γενικών εισηγη-

τών και πριν µπούµε στις τοποθετήσεις των ειδικών εισηγητών,
θα δώσω τον λόγο για την παρέµβασή του στον Υπουργό Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών κ. Χατζηδάκη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, παρακολουθώντας τις οµιλίες των συναδέλφων από την
Αντιπολίτευση, είχα την εντύπωση ότι η Ελλάδα τα τελευταία
χρόνια -και ιδιαίτερα τον τελευταίο χρόνο, για τον οποίον κά-
νουµε και έναν άτυπο απολογισµό- είναι διεθνές παράδειγµα κα-
ταστροφής.

Να σας πω τι έχω βιώσει εγώ τους τελευταίους έξι µήνες, τι
έχω δει και τι έχω ακούσει, µιλώντας στο εξωτερικό µε διάφο-
ρους θεσµικούς και µη παράγοντες και παρακολουθώντας τα
διεθνή µέσα ενηµέρωσης; Θα σας πω πέντε-έξι βασικά παραδείγ-
µατα. Στην πρώτη συνεδρίαση που πήγα στο Eurogroup, ο Πρό-
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εδρος του Eurogroup, ο Ιρλανδός Πασκάλ Ντόναχιου, µίλησε για
την οικονοµική µας πολιτική, την πολιτική της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη, ως παράδειγµα επιτυχίας στην Ευρώπη και ως ευχάρι-
στη έκπληξη όλα τα τελευταία χρόνια. Αργότερα, από τον
Αύγουστο και µετά, βλέπω -φαντάζοµαι µαζί και εσείς- τον ένα
µετά τον άλλον τους οίκους αξιολόγησης -τον γιαπωνέζικο, τον
γερµανικό, τους δύο κινεζικούς, τελευταία τη «GPRS», τη «Stan-
dard and Poors», τη «FITCH»- να αναβαθµίζουν την Ελλάδα και
να της δίνουν την πιστοληπτική βαθµίδα.

Άκουσα, επίσης, στα τέλη Οκτωβρίου την κ. Λαγκάρντ της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας που ήρθε εδώ στην Ελλάδα και
µίλησε δηµόσια µε τα πιο θετικά λόγια τόσο για την οικονοµική
πολιτική της Κυβέρνησης, όσο και για την πολιτική µας απέναντι
στο τραπεζικό σύστηµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Διάβασα στον «ECONOMIST», πριν από ένα-δύο µήνες, ένα ει-
δικό αφιέρωµα στην πολιτική που ακολουθούν τα κράτη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης -απονέµει τα λεγόµενα «µετάλλια του
“ECONOMIST”»- και το άρθρο ήταν εξαιρετικά θετικό, τόσο για
την πολιτική µας απέναντι στον πληθωρισµό -µε βάση, βέβαια,
τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουµε όλοι- όσο και ως προς την
πράσινη µετάβαση.

Πριν από λίγες µέρες, ο Ματίας Κόρµαν, ο επικεφαλής του
ΟΟΣΑ, µίλησε για το πτωχευτικό πλαίσιο το οποίο υπάρχει στην
Ελλάδα -το καινούργιο που υιοθετήθηκε επί Χρήστου Σταϊκούρα,
µάλιστα για τον οποίο ο ΣΥΡΙΖΑ, µε αφορµή αυτό το πλαίσιο, είχε
κάνει και πρόταση µοµφής στη Βουλή- και είπε ότι είναι υποδειγ-
µατικό για τα στάνταρντ του ΟΟΣΑ.

Επίσης, στην τελευταία συνεδρίαση την περασµένη εβδοµάδα
του Eurogroup ο ελληνικός προϋπολογισµός, αυτός που συζη-
τάµε σήµερα και επικρίνεται τόσο σφοδρά από την Αντιπολί-
τευση, ήταν ο προϋπολογισµός εκείνος µαζί µε έξι ακόµα
ευρωπαϊκές χώρες που πέρασε χωρίς καµµία παρατήρηση, θε-
ωρώντας το Eurogroup ότι είναι ένας προϋπολογισµός που ακο-
λουθεί τις βασικές κατευθυντήριες γραµµές του Συµβουλίου.
Αυτά, λοιπόν, έχω δει.

Δεν θα σχολιάσω περαιτέρω την Αντιπολίτευση, διότι τη σχο-
λίασε καταλλήλως ο ελληνικός λαός στις τελευταίες εκλογές και
παρέλκουν τα δικά µου σχόλια. Θέλω να σταθώ απλώς, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, σε µερικές εξελίξεις που εξηγούν γιατί
υπάρχουν αυτά τα σχόλια και γιατί τα λένε όσοι τα λένε. Θα πα-
ραθέσω και σχετικά στοιχεία.

Όσον αφορά την ανάπτυξη -διότι και εδώ ακούσαµε και πάλι
καταστροφολογία-, έχω εδώ δύο πίνακες που αποδεικνύουν ότι
η Ελλάδα έχει τώρα τον τρίτο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης στην
Ευρωζώνη, πολύ-πολύ µεγαλύτερο από τον µέσο όρο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Θα καταθέσω και τους δύο πίνακες, δεν χρει-
άζονται πολλά λόγια. Θα δείτε εδώ πώς έχει η κατάσταση, η
Ελλάδα είναι η µπλε γραµµή, τρίτη στη σειρά, που αποδεικνύει
ο πίνακας και του λόγου το αληθές.

Συνεχίζω µε τις επενδύσεις. Έχω εδώ πάλι πίνακα από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή για το πώς θα πάει η χρονιά φέτος σε σχέση
µε τις επενδύσεις. Κατά σύµπτωση και πάλι η Ελλάδα είναι τρίτη
σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση στην αύξηση των επενδύ-
σεων. Δεν σας αρκεί.

Έχω άλλον ένα πίνακα για τις άµεσες ξένες επενδύσεις που
φαίνεται πώς ξεκινήσαµε το 2019, µετά είχαµε ύφεση προφανώς
το 2020, όπως όλος ο πλανήτης, µεγάλη αύξηση το 2021 και
πολύ µεγαλύτερη αύξηση του 2022. Είχαµε ρεκόρ των άµεσων
ξένων επενδύσεων όλης της τελευταίας εικοσαετίας, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Θα το καταθέσω και αυτό.

Στις εξαγωγές -επειδή άκουσα και εκεί επικρίσεις, ελέγξτε τα,
θα τα φέρω και στη βασική µου τοποθέτηση αν αµφιβάλετε- φτά-
σαµε σε ρεκόρ επίσης όλων των εποχών της Ελλάδας 49% του
ΑΕΠ. Η Κοµισιόν κάνει προβλέψεις και προβλέπει ότι η Ελλάδα
θα είναι νούµερο ένα στην αύξηση των εξαγωγών το 2023 και
νούµερο δύο µετά τη Σλοβενία το 2024. Δείτε τα στοιχεία της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, για να δούµε ποιος λέει την αλήθεια και
ποιος δεν τη λέει.

Στο δηµόσιο χρέος ξεκινάµε από πολύ ψηλά, δεν υπάρχει καµ-

µία αµφιβολία. Μεσολάβησε η περασµένη δεκαετία, δεν πρέπει
να ωραιοποιούµε την κατάσταση, είναι πολύ υψηλό το δηµόσιο
χρέος, αλλά έχουµε πάντως την ταχύτερη αποκλιµάκωση σε όλη
την Ευρώπη. Όλοι οι διεθνείς οργανισµοί προβλέπουν ότι και του
χρόνου και του παραχρόνου και στη συνέχεια, µε το µείγµα οι-
κονοµικής πολιτικής που ακολουθούµε, θα έχουµε µια συνεχή
επίσης αποκλιµάκωση, όχι οφειλόµενη µόνο στον πληθωρισµό
φυσικά, αλλά και στο ότι µεγαλώνει ο παρονοµαστής, έχουµε µε-
γαλύτερο ΑΕΠ.

Όσον αφορά τον πληθωρισµό, κανείς δεν αµφιβάλλει ότι είναι
πρόβληµα, κανείς δεν υποβαθµίζει ιδιαίτερα το πρόβληµα ως
προς τον πληθωρισµό τροφίµων, αλλά έχω εδώ τον εναρµονι-
σµένο δείκτη τιµών καταναλωτή -και θα καταθέσω τα σχετικά
στοιχεία- που είναι από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και δείχνουν
ότι η Ελλάδα έχει χαµηλότερο πληθωρισµό και το 2023 και η
πρόβλεψη αυτή είναι και για το 2024 από τον µέσο όρο της Ευ-
ρωζώνης. Θα το καταθέσω και αυτό.

Πάµε στην ανεργία, διότι όπως ξέρετε εµείς -έτσι µας παρου-
σιάζετε- είµαστε σαν τον λίβα που καίει τα σπαρτά και δεν αφήνει
τίποτα απ’ όπου περνάει. Θα καταθέσω δύο διαγράµµατα. Το
πρώτο διάγραµµα ξεκινάει από τον Ιανουάριο του 2009 πριν ξε-
κινήσει η κρίση, πώς κλιµακώθηκε πράγµατι η ανεργία -έχω τα
δεκατρία τελευταία χρόνια- και τελικά φτάσαµε εδώ. Ο πίνακας
-εύγλωττος, µε εµάς τους ανάλγητους, τους νεοφιλελεύθερους
κ.ο.κ.- είναι της ΕΛΣΤΑΤ, έρευνα εργατικού δυναµικού, είναι τα
τελευταία στοιχεία, τα οποία είναι και της EUROSTAT. Αντιλαµ-
βάνοµαι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν τα αποδέχεται πλέον, αλλά αποδέχεται
τη µέτρηση της «ΣΥΡΙΖΑ-stat». Τα υπόλοιπα δεν ισχύουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εδώ επίσης έχουµε τρεις γραµµές. Η κόκκινη γραµµή είναι οι

άνεργοι, πώς αυξήθηκε ο αριθµός τους και πώς περιορίστηκε, οι
απασχολούµενοι, πώς περιορίστηκε ο αριθµός τους και πόσο αυ-
ξήθηκε και οι εκτός εργατικού δυναµικού, που επίσης βλέπετε
τον περιορισµό. Πάλι είναι έρευνα του εργατικού δυναµικού της
ΕΛΣΤΑΤ.

Πάµε στους µισθούς. Ο Θάνος Πετραλιάς θα αναφερθεί στην
οµιλία του αύριο και µε παραπάνω λεπτοµέρειες, αλλά έχω εδώ
επίσης δύο πίνακες που αφορούν τον κατώτατο µισθό, δηλαδή
αυτόν που έχουν ανάγκη οι εργαζόµενοι που χρειάζονται τη µε-
γαλύτερη στήριξη. Εδώ, λοιπόν, βλέπετε ότι χωρίς να λάβουµε
υπ’ όψιν την αγοραστική δύναµη, είµαστε στη δέκατη θέση στους
είκοσι δύο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχουν τον κατώτατο
µισθό. Αν λάβουµε υπ’ όψιν -και πρέπει να τη λάβουµε υπ’ όψιν-
και την αγοραστική δύναµη, πηγαίνουµε στη δωδέκατη θέση.
Πού ήµασταν; Στη δέκατη όγδοη. Είναι βελτίωση ή δεν είναι βελ-
τίωση; Θα το καταθέσω και αυτό στα Πρακτικά.

Κλείνω την παρουσίασή µου ως προς την κατάσταση µε αυτό
το οποίο συζητήθηκε πολλές φορές, πράγµατι η πολιτική που
έχουµε εφαρµόσει έχει οδηγήσει φέτος να έχουµε αύξηση 9,1%
των εσόδων -προσέξτε για να µην τα µπερδεύουµε, γιατί παλιό-
τερα τα µπερδέψαµε εδώ στη Βουλή αυτά τα µεγέθη- χωρίς αύ-
ξηση των φόρων. Πώς στο καλό συνέβη αυτό, κύριε Παππά, που
σας βλέπω αµέσως και απορείτε; Θα σας το εξηγήσω, λοιπόν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πώς γίνεται, κύριε Χατζηδάκη; Ο Χουν-

τίνι είστε; Είναι έσοδα που δεν είναι φόροι;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Πρώτον, οφείλεται -και αυτά είναι στην
εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού, θα επιθυµούσα να µας
φέρετε και εσείς τη δική σας εισηγητική προσέγγιση επί του θέ-
µατος, αφού δεν µπορείτε να καταθέσετε έκθεση- στην αύξηση
της ιδιωτικής κατανάλωσης, δεύτερον -και είναι άλλο µέγεθος-
στην αύξηση των τουριστικών εισπράξεων, τρίτον στην αύξηση
των µισθών και των συντάξεων. Θα µου πείτε: «Μα, πώς;». Γιατί
υπάρχουν µεγαλύτερες κρατήσεις και µεγαλύτερα έσοδα για το
δηµόσιο ταµείο. Άλλη µια απόδειξη ότι αυξήθηκαν πράγµατι οι
µισθοί και οι συντάξεις. Επίσης οφείλεται στα πληθωριστικά φαι-
νόµενα -δεν κρύβουµε τίποτε- ως αποτέλεσµα της παγκόσµιας
ενεργειακής κρίσης, όµως µε πολύ µικρότερη συµβολή το 2023
από το 2022, διότι περιορίστηκε ο πληθωρισµός σε σχέση µε το
2022 και τέλος στην εκτεταµένη χρήση πιστωτικών καρτών και
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στην αύξηση των ηλεκτρονικών συναλλαγών εν γένει. Είναι αυτό
που λέγαµε ότι περιορίστηκε το κενό ΦΠΑ, αν θυµάστε.

Έχω και δύο υστερόγραφα σε σχέση µε τη φωτογραφία της
σηµερινής κατάστασης. Το πρώτο υστερόγραφο αφορά το ιδιω-
τικό χρέος, γιατί και εκεί έγινε συζήτηση. Ιδού, ΕUROSTAT,
αυτός ο άσχετος οργανισµός που δεν τον αναγνωρίζει ο ΣΥΡΙΖΑ.
Εδώ στα στοιχεία έχουµε τη µπλε γραµµή που είναι ο µέσος
όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την πορτοκαλί γραµµή που είναι
η Ευρωζώνη και την γκρίζα γραµµή κάτω που είναι η Ελλάδα.
Βλέπετε ότι είµαστε πολύ κάτω από τον µέσο όρο µε πολύ µε-
γάλη αποκλιµάκωση τα τελευταία χρόνια. Εδώ είναι η εξέλιξη του
δείκτη µη εξυπηρετούµενων δανείων την περίοδο 2018 - 2023.
Το 2018 ήµασταν στο 48% και πλέον το 2023 είµαστε στο 7,9%.
Θα τα καταθέτω και αυτά στα Πρακτικά.

Τράπεζα της Ελλάδος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Για τις τράπεζες µιλάτε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Μιλάω για τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια
στις τράπεζες.

Αλλά για το ιδιωτικό χρέος, κύριε Παππά, παρουσίασα και κα-
τέθεσα τη γενικότερη εξέλιξη πρωτύτερα και έχουµε µείωση και
στα γενικότερα. Τι να κάνω; Καλό είναι να εκπλήσσεστε λιγότερο,
διότι υπάρχουν και απαντήσεις βλέπετε. Κρατήστε τις εκπλήξεις
για τον εαυτό σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Καµµία φρεσκάδα. Καµµία έκπληξη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Λοιπόν, προχωρώ και σε άλλον έναν πί-
νακα. Είναι το κόστος ανακεφαλαιοποιήσεων των τραπεζών και
το όφελος για το δηµόσιο.

Θα κάνουµε συζήτηση όποτε θέλετε και ο ΣΥΡΙΖΑ και το
ΠΑΣΟΚ. Σας το έχω ξαναπεί. Δεν ήσασταν προφανώς όταν το
είπα.

Εν πάση περιπτώσει, εδώ βλέπετε το κόστος ανακεφαλαιοποι-
ήσεων 30,9 δισεκατοµµύρια και το όφελος για το δηµόσιο 33,4
δισεκατοµµύρια. Ποιος αριθµός είναι µεγαλύτερος; Πιθανώς στα
δικά σας µαθηµατικά το 30,9 είναι µεγαλύτερο από το 33,4. Δεν
συµβαίνει, όµως, γενικότερα αυτό.

Λοιπόν, τώρα, περνάω αφού έχω πει αυτά, στο δεύτερο σκέ-
λος της τοποθέτησής µου, σε σχέση µε το ποιες είναι οι προτε-
ραιότητές µας για το 2024, πώς θα προχωρήσουν τα πράγµατα.
Λοιπόν ποιες είναι οι προβλέψεις του προϋπολογισµού; Οι προ-
βλέψεις είναι το λέω και για τα Πρακτικά, ρυθµός ανάπτυξης
2,9%, ΑΕΠ που θα αυξηθεί από τα 222,8 δισεκατοµµύρια στα 233
δισεκατοµµύρια, το παραλάβαµε 206 δισεκατοµµύρια, εναρµο-
νισµένος δείκτης τιµών καταναλωτή από 4,1% θα πάει στα 2,6%,
στις επενδύσεις αύξηση 15,1% και ανεργία-αποκλιµάκωση πε-
ραιτέρω 0,6%. Θα πείτε «µα, είναι οι προβλέψεις αυτές ρεαλιστι-
κές; Στηρίζονται στην πραγµατικότητα;». Κοιτάξτε, όπως
δείχνουν τα τελευταία χρόνια είναι πολύ, πολύ συγκρατηµένες
προβλέψεις. Αυτή τη χρονιά οι προβλέψεις µας ήταν ξεκάθαρα
κάτω από αυτά τα οποία πέτυχε η οικονοµία, ο προϋπολογισµός
και η Κυβέρνηση και προσπαθούµε αυτή την παράδοση να την
τιµούµε και σε αυτόν εδώ τον προϋπολογισµό. Άρα θα σας πα-
ρακαλούσα να πάρετε τοις µετρητοίς τις προβλέψεις µας.

Ποιες είναι οι επιµέρους προτεραιότητες; Πολλές. Έχω ξεχω-
ρίσει έξι. Η στήριξη του εισοδήµατος των πολιτών: Παραπάνω
έσοδα και πάλι χωρίς αύξηση των φόρων. Αντιµετώπιση της φο-
ροδιαφυγής: Μιλήσαµε και την περασµένη εβδοµάδα, έντεκα
διαφορετικές πρωτοβουλίες, όχι µόνο οι αυτοαπασχολούµενοι.
Αποκατάσταση των υποδοµών και των ζηµιών νοικοκυριών και
επιχειρήσεων από τις πρόσφατες φυσικές καταστροφές. Νέοι
επενδυτικοί πόροι ύψους περίπου 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
µέσω προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων και ταµείο ανάκαµ-
ψης και αύξηση των δαπανών για την υγεία και την παιδεία.

Γίνοµαι λίγο πιο αναλυτικός. Έχουµε µόνιµα µέτρα ενίσχυσης
του εισοδήµατος, ύψους 1,6 δισεκατοµµυρίου ευρώ από τον Ια-
νουάριο του 2024. Δηλαδή, έχουµε αύξηση των µισθών του δη-
µόσιου τοµέα µετά από δεκατέσσερα χρόνια 931 εκατοµµύρια
ευρώ. Αύξηση των συντάξεων κατά 3%, 430 εκατοµµύρια ευρώ.
Αύξηση του αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ για τις οικογένειες
µε παιδιά, 135 εκατοµµύρια ευρώ. Αύξηση του επιδόµατος µη-

τρότητας στους εννέα µήνες για ελεύθερους επαγγελµατίες και
αγρότες, 40 εκατοµµύρια ευρώ. Μείωση του ΕΝΦΙΑ για κατοικίες
που ασφαλίζονται για φυσικές καταστροφές, 26 εκατοµµύρια
ευρώ. Μονιµοποίηση της απαλλαγής των πρώην δικαιούχων του
ΕΚΑΣ από τη φαρµακευτική δαπάνη. Άρση του παγώµατος των
τριετιών στους µισθωτούς, δεν αφορά τον προϋπολογισµό, αλλά
είναι η οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης. Και κατάργηση της
µείωσης 30% επί των συντάξεων για τους απασχολούµενους
συνταξιούχους. Νοµίζω ότι είναι µέτρα µε έντονο κοινωνικό
χρώµα και κυρίως είναι µόνιµη στήριξη του εισοδήµατος.

Κατόπιν, θέλω να σταθώ στους φόρους που µειώνουµε σε µό-
νιµη βάση από το 2024. Ποιοι είναι αυτοί; Έχουµε µονιµοποίηση
του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ σε µεταφορές, σε υπηρεσίες
που σχετίζονται µε την υγιεινή, µε τον πολιτισµό, 305 εκατοµµύ-
ρια ευρώ ετησίως. Μείωση κατά 10% του ΕΝΦΙΑ για κατοικίες
που ασφαλίζονται για σεισµό, πυρκαγιά και πληµµύρες. Αύξηση
του αφορολόγητου για οικογένειες µε παιδιά. Μείωση πράγµατι
κατά 50% του φόρου χρηµατιστηριακών συναλλαγών και του
φόρου τόκων οµολόγων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, θα
σας παρακαλούσα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.

Το καταψηφίσατε αλλά ξέρετε, αφορά και αποταµιευτές που
ψάχνουν εναλλακτικές επιλογές σε σχέση µε τις τράπεζες. Εκτός
αν δεν θέλετε και τους θέλετε απλώς να έχουν µια επιλογή, µόνο
τις τράπεζες.

Μείωση του φόρου συγκέντρωσης κεφαλαίων και κατάργηση
της παρακράτησης 30% στους εργαζόµενους συνταξιούχους και
µείωση κατά 50% του τέλους επιτηδεύµατος από του χρόνου.

Και κλείνω µε την αύξηση των δαπανών για την υγεία και την
παιδεία. Έχουµε 20% αύξηση της επιχορήγησης στα νοσοκο-
µεία, 481 εκατοµµύρια ευρώ, αύξηση κατά 255 εκατοµµύρια
ευρώ στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας. Και εδώ
έχω έναν πίνακα, τον οποίο θα καταθέσω και θα ήθελα παρακαλώ
όλοι οι συνάδελφοι αν νοµίζουν να τον µελετήσουν µε προσοχή,
που αναφέρεται σε µερικές βασικές πολιτικές κοινωνικής υφής
της Κυβέρνησης. Τι λέει αυτός ο πίνακας; Λέει ότι από το 2019
µέχρι σήµερα έχουµε αύξηση για τις δαπάνες σε σχέση µε την
παιδεία της τάξεως του 15,7%. Έχουµε αύξηση για τις δαπάνες
σε σχέση µε την υγεία της τάξεως του 46,5%, κύριοι συνάδελφοι.
Έχουµε αύξηση της επιχορήγησης των νοσοκοµείων και µονά-
δων πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας κατά 97,9%. Έχουµε αύ-
ξηση της επιχορήγησης των ασφαλιστικών ταµείων κατά 16,4%.
Αύξηση των επιχορηγήσεων στη ΔΥΠΑ, στη Δηµόσια Υπηρεσία
Απασχόλησης κατά 40%. Αύξηση της επιχορήγησης στον ΕΟΠΥΥ
κατά 26,3% και αύξηση της επιχορήγησης του ΟΠΕΚΑ κατά 11%.
Είναι αυτό κοινωνική πολιτική ή δεν είναι;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία

ότι η Κυβέρνηση εφαρµόζει µία πολιτική, η οποία παράγει απο-
τελέσµατα. Παράγει αποτελέσµατα για την οικονοµία, παράγει
αποτελέσµατα για τους πολίτες, παράγει αποτελέσµατα ακόµη
περισσότερο για τους πλέον ευάλωτους, διότι όταν η οικονοµία
υπάρχει, προχωράει µπροστά και όταν υπάρχουν πολιτικές ανα-
διανοµής σαν κι αυτές που σας περιέγραψα, τότε προφανώς
κερδίζουν και οι πιο ευάλωτοι συµπολίτες µας. Και αυτό το
µείγµα πολιτικής θα ακολουθήσουµε, επιταχύνοντας τον βηµα-
τισµό µας και προχωρώντας µπροστά µε όλες τις αναγκαίες
διαρθρωτικές αλλαγές και µεταρρυθµίσεις.

Τι θα κάνουµε δηλαδή; Θα προχωρήσουµε συνδυάζοντας τρία
πράγµατα: τη δηµοσιονοµική σταθερότητα και σοβαρότητα που
είναι το θεµέλιο κάθε πολιτικής -να µη δίνουµε δηλαδή περισσό-
τερα από αυτά που έχουµε-, τις αναπτυξιακές πολιτικές, µε κάθε
τρόπο, ενθαρρύνοντας την υγιή επιχειρηµατικότητα και βεβαίως,
ακριβώς επειδή θα παράγεται µε αυτόν τον τρόπο παραπάνω
πλούτος και πολιτική κοινωνικής συνοχής, µε αποτύπωµα. Αυτή
την πολιτική που βρήκαµε από το προηγούµενο οικονοµικό επι-
τελείο θα συνεχίσουµε και εµείς τώρα, ο Νίκος Παπαθανάσης, ο
Θάνος Πετραλιάς που είναι και αρµόδιος για τον προϋπολογι-
σµό, ο Χάρης Θεοχάρης, όλοι µαζί, οι Γενικοί Γραµµατείς του
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Υπουργείου, θεωρώντας ότι πρέπει µε τον καλύτερο τρόπο να
κάνουµε τη δουλειά µας, γιατί ιδιαίτερα µετά την απίστευτη
κρίση που βιώσαµε την τελευταία δεκαετία, αυτό, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, είναι τίποτα λιγότερο, τίποτα περισσότερο, το
πατριωτικό µας καθήκον.

Θα προχωρήσουµε και θα ανεβάσουµε όλες και όλοι µαζί την
Ελλάδα ψηλότερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ανακοινώνεται ότι έχει

ήδη κλείσει ο κατάλογος των οµιλητών. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσε-
ρις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Τσαριτσάνης
Λάρισας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
Σας ευχόµαστε καλά Χριστούγεννα και καλή πρόοδο!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Μπαίνουµε στη συνέχεια στον κατάλογο των ειδικών εισηγη-

τών. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ποτέ δεν έχει κάνει παρέµβαση ο Υπουρ-

γός πριν από τους…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ξέρετε ότι ο Υπουρ-

γός Οικονοµικών στη διαδικασία του προϋπολογισµού έχει µε-
γαλύτερη ευελιξία. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μπορούµε να κάνουµε ερωτήσεις;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα αφαιρεθούν και

του Υπουργού οι χρόνοι. Όµως, πριν µπούµε στον κατάλογο των
ειδικών εισηγητών, δεν θα ανοίξουµε κύκλο Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων. Στη συνέχεια, οι ερωτήσεις θα τεθούν και στη
διάρκεια της τοποθέτησης των ειδικών εισηγητών.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Το Προεδρείο είπε ότι µπορούµε να κά-
νουµε τρεις παρεµβάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κατρίνη, για να
συνεννοηθούµε µε κάποιον τρόπο. Δεν σας ανακοίνωσα. Ήρθατε
να προλάβετε. Προσπάθησα να αποτρέψω να ανοίξει ο κύκλος
των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θέλω να κάνω ένα ερώτηµα. Δεν θα µπω
στην ουσία όσων είπε ο Υπουργός, προσπαθώντας πάλι να επα-
ναλάβει αυτά που η Κυβέρνηση λέει για τα µέτρα, για το πώς θα
καταπολεµήσει τον πληθωρισµό και την ακρίβεια.

Μιλάει για αξιοπιστία προϋπολογισµού και αποκλιµάκωση του
δηµοσίου χρέους. Και µιλήσατε για λόγο χρέους προς ΑΕΠ, µε
ωραία νούµερα. Σας θυµίζω ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός στην
προ ηµερησίας συζήτηση είπε ότι οι αριθµοί δεν λένε πάντα την
αλήθεια.

Επειδή, όµως, έρχεστε εδώ µε τη «ροµφαία» της αλήθειας και
µας λέτε ότι το δηµόσιο χρέος αποκλιµακώνεται και ότι έχουµε
τη µεγαλύτερη µείωση στην Ευρωζώνη -δεν λέτε βέβαια ότι
έχουµε έναν εσωτερικό δανεισµό 45 δισεκατοµµύρια και ότι το
κρατικό χρέος έχει ξεπεράσει τα 400 δισεκατοµµύρια και είναι
λογιστική η µείωση του δηµοσίου χρέους- θέλω να σας κάνω ένα
ερώτηµα, για να δούµε ποιος είναι αξιόπιστος σε αυτή την Αί-
θουσα και ποιος δεν είναι.

Διαβάζω στον προϋπολογισµό –αφού είναι και ο κ. Πετραλιάς
εδώ- για «8 δισεκατοµµύρια κρατικών εγγυήσεων στο τέλος του
2022». Έτσι λέει ο προϋπολογισµός που συζητάµε, που είχατε
δώσει στη Βουλή των Ελλήνων.  Διαβάζοντας, όµως, κάποιος το
δελτίο εκτέλεσης του προϋπολογισµού του Οκτωβρίου του 2023
-το µηνιαίο, κύριε Υπουργέ- οι κρατικές εγγυήσεις στο τέλος του
2022 είναι 29,6 δισεκατοµµύρια.

Προσέξτε, το µηνιαίο δελτίο για το ίδιο χρονικό διάστηµα λέει

ότι έχουµε 29,6 δισεκατοµµύρια και αυτό που θα ψηφίσει η πλει-
οψηφία λέει ότι έχουµε εγγυήσεις 8 δισεκατοµµύρια για τους φο-
ρείς εντός και εκτός γενικής κυβέρνησης. Και, προσέξτε, δεν έχει
τις εγγυήσεις για τις τιτλοποιήσεις του προγράµµατος «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ», που είναι κοντά στα 20 δισεκατοµµύρια, δεν έχει τις εγ-
γυήσεις για τα προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων, δεν έχει τις εγγυήσεις για το πρόγραµµα «SURE»,
όλα αυτά τα λογιστικά που κάνει η Κυβέρνηση.

Θέτουµε συγκεκριµένα ερωτήµατα στον Υπουργό και θέλουµε
απάντηση: Γιατί δεν περιλαµβάνεται το ποσό των εγγυήσεων στον
πίνακα της εισηγητικής έκθεσης του προϋπολογισµού, τα 8 δισε-
κατοµµύρια και τα 29,6 δισεκατοµµύρια, στο µηνιαίο δελτίο; 

Ποιον πίνακα εγγυήσεων δίνει η Κυβέρνηση στην ΕΛΣΤΑΤ, στη
EUROSTAT, στους οίκους αξιολόγησης; Είναι συγκεκριµένο ερώ-
τηµα και κάνουµε αναδροµή δεκατέσσερα χρόνια πριν.

Τρίτο ερώτηµα: Γιατί δεν παρέχετε τα στοιχεία για το απόθεµα
εκκρεµών και απλήρωτων καταπτώσεων εγγυήσεων, το οποίο συ-
νιστά κρυφό έλλειµµα και κρυφό χρέος;

Τέταρτον: Γιατί καθυστερούν έναντι των στόχων οι καταπτώ-
σεις, οι πληρωµές και η εκκαθάριση των καταπτώσεων εγγυή-
σεων;

Σε όλα αυτά τα ερωτήµατα, κυρία Πρόεδρε, ο Υπουργός πρέ-
πει να απαντήσει, πριν επαναλάβει ο ίδιος ή κάποιος από το οι-
κονοµικό επιτελείο, ότι έχουµε µείωση του δηµοσίου χρέους και
ότι έχουµε αξιόπιστο προϋπολογισµό, ο οποίος είναι η εικόνα της
χώρας και προς την Ευρωπαϊκή Στατιστική Αρχή και προς τους
οίκους αξιολόγησης, γιατί δυστυχώς εσείς οι ίδιοι καταρρίπτετε
τα νούµερα, που δίνετε και εσείς τα αµφισβητείτε και δεν λέτε
την αλήθεια στους Έλληνες πολίτες ότι έχουµε ένα κρυφό έλ-
λειµµα και ένα κρυφό χρέος και µε λογιστικά τερτίπια, όπως ξέ-
ρετε να κάνετε, θεωρείτε ότι µπορείτε να το καλύπτετε.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει τον λόγο
για τρία λεπτά.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε
Υπουργέ, σας ακούσαµε να προσπαθείτε να ανασκευάσετε όσα
πολύ εµπεριστατωµένα ανέφερε ο γενικός εισηγητής µας στην
οµιλία του και παρουσιάσατε και κάποιους πίνακες. Εµείς θέ-
λουµε να κάνουµε συγκεκριµένα ερωτήµατα:

Πρώτον, ισχύει το γεγονός ότι πέρυσι στον προϋπολογισµό
για το 2023 δηλώσατε ότι τα έσοδα από επενδύσεις θα είναι κατά
15% αυξηµένα, ενώ τελικά είναι µόνο 7% αυξηµένα; Και αν, ναι,
γιατί επιµένετε να είστε τόσο υπεραισιόδοξος ότι και για του χρό-
νου θα είναι ξανά οι επενδύσεις αυξηµένες κατά 15% σε σχέση
µε φέτος; Τι σας κάνει να είστε τόσο αισιόδοξος από τη στιγµή
που φέτος διαψευστήκατε;

Δεύτερον, προφανώς µπερδεύετε τα έσοδα από φόρους µε
τους φορολογικούς συντελεστές. Εµείς δεν σας έχουµε πει ότι
έχει αυξήσει τους φορολογικούς συντελεστές. Πάτε και βάζετε
βεβαίως ένα οριζόντιο χαράτσι στους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες, βαφτίζοντας τον επιπλέον φόρο ως δήθεν πάταξη της φο-
ροδιαφυγής, αλλά αυτά τα έχουµε πει µε λεπτοµέρεια στη
συζήτηση του νοµοσχεδίου και το έχει καταλάβει όλη η κοινωνία
και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, οι αυτοαπασχολούµενοι και οι
επιστήµονες.

Είπατε στην οµιλία σας ότι δεν αυξήσατε τους φορολογικούς
συντελεστές. Εµείς σας λέµε, όµως, ότι έχετε αυξήσει τα έσοδα
από φόρους και ιδιαίτερα τα έσοδα από τους έµµεσους φόρους
-ΦΠΑ, ειδικό φόρο κατανάλωσης κ.λπ.- και αυτό δεν προκύπτει
από την ανάπτυξη, προκύπτει από τον πληθωρισµό, την ακρίβεια
και την αισχροκέρδεια στις οποίες εσείς βάζετε πλάτη µε ξεκά-
θαρο τρόπο. Είναι γεγονός ότι οι έµµεσοι φόροι είναι στο 63%
και οι άµεσοι φόροι στο 37%; Και τι προτίθεστε να κάνετε γι’
αυτό; Τι θα κάνετε για αυτή την ανισοµέρεια υπέρ των έµµεσων
φόρων που είναι οι πιο άδικοι φόροι και το γνωρίζουµε όλοι αυτό;

Τρίτον, είπατε για τους ανέργους. Παρουσιάζετε στοιχεία της
Στατιστικής Υπηρεσίας. Τα στοιχεία της ΔΥΠΑ, γιατί προηγουµέ-
νως ήσασταν Υπουργός Εργασίας, τα αµφισβητείτε; Τα στοιχεία
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που λένε ότι οι άνεργοι είναι πάνω από εννιακόσιες χιλιάδες, έως
ένα εκατοµµύριο; Ξέρετε ποια είναι η βασική διαφορά των δύο
υπολογισµών; Είναι οι µακροχρόνια άνεργοι, κύριε Υπουργέ. Αυ-
τούς τους βγάζετε στο περιθώριο; Δεν τους υπολογίζετε; Αδια-
φορείτε γι’ αυτούς; Δεν υπάρχουν µακροχρόνια άνεργοι για σας;

Ερώτηµα: Η ΔΥΠΑ -πρώην ΟΑΕΔ, νυν ΔΥΠΑ- λέει έως ένα εκα-
τοµµύριο οι άνεργοι.  Προφανώς την αµφισβητείτε. Είπατε και
για τα κόκκινα δάνεια που έχουν οι τράπεζες. Βεβαίως δόθηκαν
πάρα πολλά κόκκινα δάνεια στα funds. Αυτά δεν τα µετράτε κα-
θόλου; Τελειώσανε; Δεν υπάρχουν; Τα έχετε σβήσει δηλαδή;

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ποιος τα έδωσε;
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Είναι µεγάλη

συζήτηση. Ξέρετε ποιος τα έδωσε. Ξέρετε πολύ καλά ποιος τα
έδωσε. Ο νόµος είναι από το 2003 και ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ προ-
έβλεπε να δίνεται η δυνατότητα να κάνουν διαδικαστικές πράξεις
τα funds µόνο εφόσον φορολογούνται και εφόσον κάνουν πρό-
ταση ρύθµισης του δανείου. Αυτά προέβλεπε ο νόµος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ τα οποία τα παραβλέψατε.

Ένα µεγάλο µέρος της αύξησης των επενδύσεων δεν προκύ-
πτει από τη µεταφορά αυτή των κόκκινων δανείων στα funds;

Αυτές τις ερωτήσεις θέτουµε, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επίσης, θα πάρει τον

λόγο για µια τρίλεπτη παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Καραθανασόπου-
λος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Βεβαίως, ο λαός µας λέει: «δείξε µας τον φίλο σου να σου πω
ποιος είσαι». Και όλοι αυτοί οι οποίοι σας παινεύουν, οι φίλοι σας
δεν είναι τίποτα άλλο παρά όλοι αυτοί οι οποίοι ζητάνε αντιλαϊκά
µέτρα. Επειδή εφαρµόζετε την πολιτική τους σας επιβραβεύουν,
γιατί ακριβώς όλοι αυτοί σχεδιάζουν νέα επίθεση στα εργατικά
και λαϊκά δικαιώµατα.

Πάµε, όµως, στα συγκεκριµένα. Μέσα στον προϋπολογισµό
λέτε ότι η πορεία ανάπτυξης του ΑΕΠ για το 2024 θα είναι 3%.
Όµως, η Τράπεζα της Ελλάδας στις τελευταίες εκτιµήσεις που
έκανε µιλάει για 2%, το ίδιο και ο ΟΟΣΑ. Σε περίπτωση που δεν
επιτευχθεί, θα χρειαστούν να έρθουν συµπληρωµατικά δηµοσιο-
νοµικά µέτρα; Και συµπληρωµατικά δηµοσιονοµικά µέτρα στο
πλαίσιο της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης, όπως λέτε, που το θε-
ωρείτε από τους τρεις πυλώνες, σηµαίνει ή νέα φορολογικά
βάρη ή κόψιµο κοινωνικών δαπανών στην προκρούστεια κλίνη.

Δεύτερο ζήτηµα, µιλήσατε για φορολογική ελάφρυνση. Φέ-
ρατε για παράδειγµα το 10% που µειώνετε στον ΕΝΦΙΑ εφόσον
ασφαλιστούν. Δηλαδή λέτε στον κόσµο: «Πέστε στα γεράκια της
ιδιωτικής ασφάλισης, πληρώστε ακόµη περισσότερα για να σας
επιστρέψω µόλις ένα 10%».

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν εφάρµοσε ούτε η δική σας
Κυβέρνηση τον νόµο του 2002 περί ΕΦΑ, ειδικός φόρος ακινή-
των, που µε βάση τις εκτιµήσεις του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους, αν αυτός ο νόµος θα εφαρµοζόταν, που δεν εφαρµό-
στηκε ποτέ, θα απέδιδε έσοδα 5,2 δισεκατοµµύρια; Και βάλατε
τον ΕΝΦΙΑ, δηλαδή φορολογείτε το κεραµίδι του λαού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Τελευταίο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ. Είπατε ότι ελαφρύνατε τη
φορολογία µε τη µείωση του τέλους επιτηδεύµατος. Όµως, αυτό
για να γίνει είχε ως προαπαιτούµενο την οριζόντια επιβάρυνση
των αυτοαπασχολούµενων επαγγελµατιών και εµπόρων µέσα απ’
το τεκµήριο των 1400 ευρώ. Τους πήρατε µεσοσταθµικά 1400
ευρώ και τους επιστρέψατε 300 ευρώ. Αυτό τι είναι; Ελάφρυνση
φόρου ή φορολογική επιβάρυνση, στα απλά ελληνικά; Για να κα-
ταλαβαινόµαστε, δηλαδή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επίσης, τρία λεπτά πα-
ρέµβαση ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελλη-
νικής Λύσης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω πόσο πατριωτική στάση -γιατί κλεί-

σατε πανηγυρικά την οµιλία σας και πολύ παθιασµένα, και λυ-
πούµαστε που το λέµε- είναι να ψεύδεται ο Υπουργός ενώπιον
της Εθνικής Αντιπροσωπείας.

Τώρα, ή σας ξέφυγε ή ασυνείδητα είπατε ψέµατα. Πάντως
είναι προσβολή για την ίδια τη δηµοκρατία και για τους Έλληνες
Βουλευτές να ψεύδεται Υπουργός. Καταθέσατε κάποια στοιχεία
τα οποία έχουµε ζητήσει ήδη, να τα πάρουµε, και λέτε διάφορα. 

Συγγνώµη τώρα. Εδώ είναι οι απαντήσεις σε σχετικές ερωτή-
σεις κοινοβουλευτικού ελέγχου. Πρώτο χαρτί, ο ΟΔΔΗΧ, κύριε
Υπουργέ, ο Οργανισµός Διαχείρισης Δηµοσίου Χρέους. Τι λέει
για τις τράπεζες; Δεν µπορείτε να αµφισβητείτε το χαρτί αυτό
και να καταθέτετε τέτοια ψευδή στοιχεία στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία. Λέει, EFSF 25 δισεκατοµµύρια ευρώ, 16 δισεκατοµµύρια
ευρώ, σύνολο 41 δισεκατοµµύρια ευρώ. Επιστρέψαµε 7,2 δισε-
κατοµµύρια ευρώ και είχαµε από ESM στις 1-12-2015 δάνεια 2
δισεκατοµµύρια 706 εκατοµµύρια ευρώ και όγδοος του δώδεκα,
2 δισεκατοµµύρια 696 εκατοµµύρια. 5,5 δισεκατοµµύρια συν 4,7
δισεκατοµµύρια οι τόκοι. Σύνολο 51 δισεκατοµµύρια, για τις τρά-
πεζες. Τι είναι αυτά τα στοιχεία που καταθέσατε σήµερα; Ή σας
τα δώσανε στρεβλά οι συνεργάτες σας ή το κάνατε επί τούτω.
Και τα δύο είναι πολύ κακά.

Πάµε παρακάτω. Εδώ έχουµε γράµµα, απ’ τον Κωστή Χατζη-
δάκη, το λάβαµε από εσάς. Ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας Κω-
σταντίνος Χατζηδάκης λέει, το ιδιωτικό χρέος –εσείς τα λέτε, σε
απάντηση που µας στείλατε- 381,8 δισεκατοµµύρια, λέτε εσείς.
Και λέτε, ότι είναι το 100% του ΑΕΠ. Ρωτάµε εµείς, έχει η Ελλάδα
381 δισεκατοµµύρια και δεν το ξέρουµε; Εσείς, απαντάτε. Υπάρ-
χουν στα Πρακτικά, κύριοι συνάδελφοι. Πάρτε τα. Είναι οι απαν-
τήσεις του Υπουργού. Δεν λέµε εδώ φλυαρία ή φιλοσοφία ή
άποψη ή εκτίµηση. Είναι χαρτιά του Υπουργού Εθνικής Οικονο-
µίας.

Πάµε παρακάτω. Αναβαλλόµενος φόρος τραπεζών, 19,6 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, που έπρεπε να τον πληρώσουν οι τράπεζες
και δεν τον πληρώσανε. Ερώτηση: Ποιος θα τον πληρώσει, κύριε
Υπουργέ; Ποιος;

Πάµε παρακάτω. Εγώ αντιλαµβάνοµαι την τέχνη της πολιτικής,
αλλά µέχρι ενός σηµείου να καταπιούµε κάποια πράγµατα. Κά-
νετε λόγο για τον κατώτατο µισθό και είπατε ότι είµαστε στην εν-
δέκατη θέση, κάτι τέτοιο που δεν το συγκράτησα ακριβώς. Δεν
µας ενδιαφέρει αυτό. Μας ενδιαφέρει ο µέσος µισθός των Ελλή-
νων, όχι ο κατώτατος. Αυτό είναι που πρέπει να πείτε στους Έλ-
ληνες πολίτες.

Κλείνω µε αυτό που λέτε ότι µειώνεται ο πληθωρισµός. Ο πλη-
θωρισµός δεν µειώνεται, κύριε Υπουργέ. Μπορεί να µειώνεται ο
ρυθµός αύξησης του πληθωρισµού. Ο πληθωρισµός δεν µειώνε-
ται. Ο ρυθµός αύξησης µπορεί να µειώνεται. Μη λέτε µισές αλή-
θειες. Μην προσπαθείτε να αποπροσανατολίσετε την κοινή
γνώµη και πόσο µάλλον εµάς. Αλλά σας παρακαλώ πολύ, επί των
δικών σας απαντήσεων για το ιδιωτικό χρέος, αλλά και του
ΟΔΔΗΧ, να µας πείτε τα στοιχεία. Γιατί εµείς βγάζουµε µια
σούµα ότι 51 δισεκατοµµύρια πήραν οι τράπεζες.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσα «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο της Άρτας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Είναι από την πατρίδα µου και θα µου επιτρέψετε να έχω ιδι-
αίτερο χαιρετισµό. Υπάρχει ειδική σχέση. Σας καλωσορίζουµε
στη Βουλή, λοιπόν, και σας ευχόµαστε καλές διακοπές και Καλά
Χριστούγεννα! 

Τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης, κ. Βρετ-
τός, για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ακούω τον αξιότιµο Υπουργό να καταθέτει πίνακες σχετικούς

της EUROSTAT και να λέει ότι είµαστε η τρίτη ισχυρή χώρα σε
ρυθµό ανάπτυξης, η τρίτη στην αύξηση επενδύσεων, η πρώτη µε
ρεκόρ αύξησης των άµεσων επενδύσεων, στις εξαγωγές το 2023
είµαστε η πρώτη, η δεύτερη για το 2024, ότι υπάρχει ταχύτατη
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αποκλιµάκωση του χρέους. Φαντάζοµαι εννοεί σε ποσοστό του
ΑΕΠ; Γιατί ο δανεισµός αυξάνεται και το χρέος πολλαπλασιάζε-
ται και για τους πολίτες αυτό µετράει. Επειδή υπάρχει αύξηση
πληθωριστική, το ΑΕΠ µειώνεται. όσον αφορά το χρέος, δεν ση-
µαίνει ότι ελαφρύνεται ο πολίτης. 

Επίσης, αναφερθήκατε στο χαµηλότερο µεσοσταθµικά όριο του
πληθωρισµού και στη µείωση της ανεργίας. Αλήθεια, αν έχετε διώ-
ξει τόσες χιλιάδες παιδιά, αυτό δεν είναι µείωση ανεργίας. Αυτό
είναι αποδοχή της αποτυχίας. Είπατε για τον κατώτατο µισθό και
την αγοραστική δύναµη από το «10» στο «12». Δηλαδή αναφέρατε
την άσκηση της πολιτικής από την Κυβέρνησή σας ως ένα οικονο-
µικό θαύµα και ο µόνος ικανοποιηµένος µάλλον είναι ο Πρωθυ-
πουργός -όπως ανακάλυψε το κυβερνητικό επιτελείο όσον αφορά
τα οικονοµικά µέτρα- που βρήκε τον λεφτόδεντρο.

Όσον αφορά το θέµα των τραπεζών και την κερδοφόρα απο-
επένδυσή τους, όλοι οι διεθνείς οίκοι που επικαλείστε, αν είχαν
τη δυνατότητα να σχολιάσουν, θα σχολίαζαν γελώντας.

Μετά είπατε ότι όλο αυτό το οικονοµικό θαύµα έχει ως αποτύ-
πωµα την άσκηση της κοινωνικής πολιτικής, η οποία έχει αυξηθεί
ειδικά σε διάφορους ευαίσθητους τοµείς λόγω του µείγµατος
του κυβερνητικού. Μόνο, κύριε Υπουργέ, που το µείγµα αυτό
είναι εκρηκτικό και διαλυτικό για την κοινωνία. Εκτός αν η απο-
µόνωση στο βαρύ έργο να τακτοποιήσετε και να εισφέρετε στην
οικονοµική ανάπτυξη, σας έχει αποκόψει από την κοινωνία.

Αυτό, όµως, που θα ήθελα να σχολιάσω, γιατί µόνο πολιτικά
µπορούµε να σχολιάσουµε και όχι µόνο αριθµολαγνικά, είναι ότι
αυτή η αυτοαίσθηση του πατριωτικού καθήκοντος όσον αφορά
την οικονοµική ανάπτυξη, πιθανότατα να δηµιουργεί ψευδαισθή-
σεις και αυτό δεν θα το πληρώσουν ούτε οι τραπεζίτες ούτε τα
funds, ούτε οι servicers, ούτε όλοι αυτοί που επενδύουν σε αυτή
την οικονοµική λαίλαπα, αλλά να το πληρώσουν οι πολίτες, οι µι-
κροµεσαίοι, όλοι αυτοί που δεν θα αλλάξει η ζωή τους προς το
καλύτερο, αλλά προς το χειρότερο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει για µια

µικρή παρέµβαση ο κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος, Εκπρόσωπος της
Νέας Αριστεράς. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Χαίροµαι, κύριε Υπουργέ, που δίνετε µεγάλη σηµασία στις

κουβέντες των ευρωπαίων αξιωµατούχων, για την κ. Λαγκάρντ
λέω. Δεν µπορώ, όµως, να µη θυµίσω ότι, όταν ήµουν εγώ Υπουρ-
γός Οικονοµικών, ήρθε ο κ. Μοσκοβισί να πει καλά λόγια για τη
δική µας κυβέρνηση, εδώ πέρα στη Γερουσία τον κατηγορού-
σατε ότι δεν τα λέει σωστά και να µην τολµήσει να µας επιτρέψει
να µη µειώσουµε τις συντάξεις. Το θυµίζω αυτό. Έχει σηµασία
για τον διάλογό µας. Όπως έχει σηµασία για τον διάλογό µας να
πατάτε σε αυτά που λένε οι αντιπρόσωποι της Αντιπολίτευσης
και όχι αυτά που έχετε στο κεφάλι σας.

Δεν είπε η κ. Αχτσιόγλου ότι δεν έχουν αυξηθεί οι άµεσες
ξένες επενδύσεις ούτε οι επενδύσεις γενικώς. Σας έβαλε θέµα
για τη σύνθεση των επενδύσεων, αν είναι η σύνθεση των επεν-
δύσεων ειδικά στο real estate ή ειδικά στα funds και δεν είναι στη
µεταποίηση, στα µηχανήµατα, που θα µπορούν να αλλάξουν την
παραγωγική δοµή της χώρας. Αυτό σας ρώτησε για να απαντή-
σετε. Τι κάνατε εσείς; Τους πίνακες που είχατε από πριν, που σας
είχαν ετοιµάσει και για τις άµεσες ξένες επενδύσεις και για τις
επενδύσεις, τους καταθέσατε ξανά σαν να απαντούσατε σε
ποιον; Κανένας δεν είπε ότι δεν υπάρχουν επενδύσεις.

Το ερώτηµα γι’ αυτή τη Βουλή, αυτή, τη στιγµή, σε αυτόν τον
προϋπολογισµό, είναι αν αυτός ο προϋπολογισµός έχει µια κα-
τεύθυνση που αλλάζει την παραγωγική δοµή αυτής της χώρας,
την εξάρτηση από την οικοδοµή, από τις υπηρεσίες και τον του-
ρισµό. Η απάντησή µας είναι όχι, και η απάντησή µας στηρίζεται
στα στοιχεία για τη σύνθεση των επενδύσεων. Μπορούµε να
έχουµε την άποψή σας γι’ αυτό και όχι να καταθέσετε ξανά άλλον
ένα πίνακα είτε για τις άµεσες ξένες επενδύσεις ή για τις επεν-
δύσεις γενικότερα;

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μπαίνουµε στον κατά-

λογο των ειδικών εισηγητών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο, για
να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα µπορούσατε στην
οµιλία σας µετά. Ξέρετε, έχετε ήδη κάνει µια παρέµβαση εκτός
θέµατος.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά, θα πα-
ρακαλούσα. Πρέπει να ξεκινήσει ο κατάλογος των ειδικών ειση-
γητών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Πε-
τραλιάς στη συνέχεια, αν του δοθεί ο λόγος, φαντάζοµαι ότι θα
αναλύσει σε ένα λεπτό ακριβώς τα θέµατα που έθεσε ο κ. Κατρί-
νης για τις εγγυήσεις.

Θέλω να πω, όµως, πολιτικά µιλώντας, ότι όπως όλοι γνωρίζετε
ο προϋπολογισµός αυτός περνάει, όπως όλοι οι προϋπολογισµοί
των ευρωπαϊκών κρατών, από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, παρα-
κολουθεί όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης η EURO-
STAT, η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Όλοι ενέκριναν τον
προϋπολογισµό και µόνο ο «Κλουζό» που έδωσε τα στοιχεία στον
κ. Κατρίνη ανακάλυψε την αλήθεια;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να απαντήσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Σας είπα ότι θα σας απαντήσει µε λεπτο-
µέρειες ο κ. Πετραλιάς.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Περιµένω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Και µόνο αυτό νοµίζω ότι θα έπρεπε να
σας κάνει να είστε πιο σεµνός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όχι χαρακτηρισµούς,
κύριε Υπουργέ, παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Δεύτερον, σε σχέση µε τις προβλέψεις,
ειπώθηκε ότι «µα ναι, δεν πέσατε µέσα στην πρόβλεψή σας για
τις επενδύσεις πράγµατι, διότι σε σχέση µε το Ταµείο Ανάκαµψης
η εκτέλεση πάει µερικούς µήνες αργότερα και γι’ αυτό θα έχουµε
και υπεραπόδοση το 2024». Για θυµηθείτε, όµως, πέσαµε ή δεν
πέσαµε µέσα στην πρόβλεψή µας για την ανεργία, στην πρό-
βλεψή µας για το έλλειµµα, στην πρόβλεψή µας για το πρωτογε-
νές έλλειµµα, στην πρόβλεψή µας για την αποκλιµάκωση του
χρέους και κυρίως στην πρόβλεψή µας για την ανάπτυξη, για την
αύξηση του ΑΕΠ, καθώς είχαµε πει πέρυσι ότι θα έχουµε ανά-
πτυξη 1,8% και είχαµε 2,4%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι αλήθεια ή δεν είναι;
Τι επιδιώκετε λοιπόν µε αυτές τις άστοχες τοποθετήσεις; 
Τρίτον, ανεργία. Και πάλι η EUROSTAT είναι όργανο της Ευ-

ρωπαϊκής Ένωσης. Με ποιον τρόπο µετριέται η ανεργία σε όλη
την Ευρωπαϊκή Ένωση και επί ΠΑΣΟΚ και επί ΣΥΡΙΖΑ και επί
Νέας Δηµοκρατίας; Με βάση τη µέθοδο της EUROSTAT. Η Δη-
µόσια Υπηρεσία Απασχόλησης έχει µία δική της προσέγγιση, η
οποία αλλάζει, όπως ξέρετε, και περάσαµε ειδικό νόµο γι’ αυτό,
διότι εκεί πέρα υπάρχουν διάφοροι που ενεγράφησαν κατά και-
ρούς ως άνεργοι, λησµονώντας να διαγραφούν ή για να παίρ-
νουν απλώς τα επιδόµατα. Τα έχω πει από το Βήµα της Βουλής.
Αλλάξαµε τον σχετικό νόµο. Τι ανακαλύψατε, λοιπόν, στη συνέ-
χεια, κύριε Καλαµατιανέ και όλοι οι υπόλοιποι, που το θίξατε;

Τέταρτον, αποκλιµάκωση του ιδιωτικού χρέους. Είπαν διάφο-
ροι συνάδελφοι εδώ πέρα ότι δεν έχει αποκλιµακωθεί. Σας έδειξα
τα στοιχεία. Το δόγµα σας είναι «αν δεν µας βολεύει η πραγµα-
τικότητα, τόσο το χειρότερο για την πραγµατικότητα». Διαβάστε
τους πίνακες, φέρτε µας τους δικούς σας. Έχω µιλήσει στην επι-
τροπή δύο φορές για το συγκεκριµένο θέµα και η απάντηση είναι
ότι η Ελλάδα είναι κάτω από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ότι έχουµε αποκλιµάκωση και ότι τα κόκκινα ιδιωτικά δάνεια
ως ποσοστό του συνολικού δανεισµού είναι χαµηλότερα σε
σχέση µε το 2019, από 68% στο 61%. Τι άλλο εν πάση περιπτώσει
θέλετε για να πειστείτε;

Και προχωρώ περαιτέρω. Δήθεν βάλαµε νέους φόρους. Δεν
βάλαµε νέους φόρους. Προσπαθούµε να ελέγξουµε τη φοροδια-
φυγή. Τώρα αν για εσάς σε σχέση µε τους απασχολούµενους
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είναι νοητό ο συνταξιούχος ψηφοφόρος σας και ο µισθωτός ψη-
φοφόρος σας να πληρώνουν -ιδιαιτέρα ο µισθωτός- παραπάνω
από το αφεντικό του, να πάτε να τους τα πείτε. Να τους πείσετε
να εξακολουθήσουν να σας ψηφίζουν, κυρίες και κύριοι, που
είστε ευαίσθητοι ξαφνικά και γι’ αυτό το θέµα των αυτοαπασχο-
λούµενων.

Έχουµε επίσης το θέµα των τραπεζών για τις οποίες επίσης
έχω παρουσιάσει τα στοιχεία αναλυτικά στην επιτροπή και τα κα-
τέθεσα και πάλι. Αυτά είναι τα επίσηµα στοιχεία. Το όφελος του
δηµοσίου είναι µεγαλύτερο από τη ζηµιά. Λυπάµαι που χαλάει η
αντιπολιτευτική σούπα και ο λαϊκισµός ορισµένων, αλλά αυτή
είναι η πραγµατικότητα.

Και κλείνω µε τον κ. Τσακαλώτο και άλλους συναδέλφους οι
οποίοι µίλησαν για τη σύνθεση των επενδύσεων. Κατ’ αρχάς εγώ
δεν απάντησα στην κ. Αχτσιόγλου στην τοποθέτησή µου. Απάν-
τησα σε όλους τους συναδέλφους που µίλησαν ως εισηγητές
των κοµµάτων τους και παρουσίασα τα στοιχεία.

Πρώτα απ’ όλα θέλω να σηµειώσω τη χαρά µου για το ότι για
πρώτη φορά -τουλάχιστον εγώ ακούω- δέχεται η Αντιπολίτευση
διά στόµατος του κ. Τσακαλώτου ότι αυξήθηκαν οι ιδιωτικές
επενδύσεις στην Ελλάδα. Το είπατε µόλις προηγουµένως.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και το ερώτηµά σας, κύριε Τσακαλώτο, είναι η σύνθεση των

ιδιωτικών επενδύσεων. Θα σας πω µερικά ονόµατα και θα βγάλει
η Βουλή τα συµπεράσµατά της: «PFIZER» στη Θεσσαλονίκη,
«CISCO», «MICROSOFT», «AMAZON», «GOOGLE»! Όλα αυτά
είναι παρασιτικές δραστηριότητες; Πόσο καιρό είχαµε στην Ελ-
λάδα να δούµε τέτοιες επενδύσεις;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εν πάση περιπτώσει, όταν δεν έχει να πει κανείς κάτι ουσια-

στικό, «κρείττον το σιγάν του λαλείν».
Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Πε-
τραλιάς για ένα λεπτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Θα απαντήσω µόνο για τις εγγυήσεις. Για το
χρέος τι να πούµε; Επιµένετε να λέτε της κεντρικής διοίκησης
και όχι το χρέος της γενικής κυβέρνησης που µετράει όλος ο κό-
σµος, γιατί όλοι οι φορείς καταθέτουν και παίρνουν 4% επιτόκιο
αυτήν τη στιγµή στην Τράπεζα της Ελλάδος. Να µην τα καταθέ-
σουν δηλαδή στην Τράπεζα της Ελλάδος;

Πάµε τώρα στις εγγυήσεις. Λέτε: Πίνακας 4.10, σελίδα 213 του
προϋπολογισµού. Αν γυρνάγατε µία σελίδα, θα βλέπατε ότι
έχουµε ειδικό κεφάλαιο για τις εγγυήσεις του «ΗΡΑΚΛΗ», όπου
λέµε πάρα πολύ αναλυτικά τα στοιχεία και της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας. Όπως τρία χρόνια υποβάλλουµε τον προϋπο-
λογισµό µε ειδικό κεφάλαιο για τα πιστωτικά ιδρύµατα, έτσι
έχουµε ειδικό κεφάλαιο τώρα…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πείτε µας πόσες είναι οι εγγυήσεις.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Μάλιστα. Έχουν δοθεί 18,7 δισεκατοµµύρια
του «ΗΡΑΚΛΗ», έχουν αποπληρωθεί 2 δισεκατοµµύρια, µένουν
16,7. Έχουν δοθεί  2,7 δισεκατοµµύρια της ΕΤΕΠ, έχουν µείνει
1,7 δισεκατοµµύρια. Τα γράφουµε µέσα. Αρκεί να τα διαβάσετε.
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Νοµίζω ότι έφτασε η

ώρα για τον κ. Κωτσό!
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-

τίας κ. Κωτσός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, επιβε-

βαιώθηκε για µία ακόµη φορά πως η παράθεση στοιχείων ενέχει
την εξής µαγεία: Ανάλογα µε την οπτική γωνία που έχει ο καθέ-
νας ή αν θέλετε τον τρόπο που θέλει να τα παρουσιάσει, αναδει-
κνύοντας κάποιες πτυχές και αποκρύπτοντας τη µεγάλη εικόνα,
να δηµιουργεί την εντύπωση που θέλει. 

Όµως η πραγµατικότητα είναι αµείλικτη. Μπορεί στο πανεπι-

στήµιο να λέγαµε «αλίµονο στην πραγµατικότητα αν δεν συµφω-
νεί µαζί µας», αλλά νοµίζω ότι τώρα, ώριµοι πλέον, µπορούµε να
την αποδεχθούµε και κυρίως πιστοποιείται µέσα από τα στοιχεία
που παρέθεσε ο Υπουργός. Οι αριθµοί επίσης είναι αµείλικτοι.

Σε τι συνηγορούν όλα αυτά; Ότι ο προϋπολογισµός του 2024
είναι ένας ακόµη προϋπολογισµός της Κυβέρνησής µας που
αποτυπώνει τα ισχυρά θεµέλια που δηµιουργήσαµε στην κοινω-
νία, παρά τις αυξηµένες δυσκολίες της περιόδου που διανύσαµε.
Σε ένα παρατεταµένα ρευστό, απαιτητικό και απρόβλεπτο διε-
θνές περιβάλλον, που γεννά διαδοχικές εξωγενείς κρίσεις η ελ-
ληνική οικονοµία επιδεικνύει αξιοσηµείωτη ανθεκτικότητα,
προσαρµοστικότητα και δυναµική, χαράσσοντας ουσιαστικά µια
νέα πορεία, µία οικονοµία πλέον ισχυρή, νοικοκυρεµένη και µία
Ελλάδα που αποπνέει αυτοπεποίθηση, αξιοπιστία και εµπιστο-
σύνη, µία Ελλάδα που χαίρει της εκτίµησης του συνόλου των
εταίρων και των συµµάχων µας. 

Ο προϋπολογισµός του 2024, λοιπόν, είναι ένας προϋπολογι-
σµός της συνέχειας, της συνέπειας και της σταθερότητας. Είναι
ένας προϋπολογισµός που καταγράφει την αναπτυξιακή δυνα-
µική της χώρας µας. Επιβεβαιώνει την παραγωγική ανασυγκρό-
τηση της πατρίδας µας. Ενσωµατώνει πολιτικές ενίσχυσης.
Εδράζεται στη δηµοσιονοµική σταθερότητα. Διασφαλίζει την οι-
κονοµική σταθερότητα. Επιβεβαιώνει τη µεταρρυθµιστική στρα-
τηγική της Κυβέρνησής µας. Και ανταποκρίνεται στις αυξηµένες
ανάγκες της εποχής για στήριξη της κοινωνίας, συνδυάζοντας
την οικονοµική αποτελεσµατικότητα και την κοινωνική δικαιο-
σύνη. 

Είναι ένας προϋπολογισµός που στηρίζει τις προσδοκίες της
κοινωνίας και που δηµιουργεί στέρεες βάσεις για την ατοµική
προκοπή και τη συλλογική πρόοδο. Είναι ένας προϋπολογισµός
δύσκολων ισορροπιών, που αναδεικνύει την ευθύνη όλων µας
απέναντι στις θυσίες των πολιτών, των Ελληνίδων και των Ελλή-
νων, και τις προοπτικές της νέας γενιάς απέναντι στο σήµερα και
το αύριο της χώρας µας. 

Βρισκόµαστε σε µια περίοδο διεθνών αναταράξεων, µε τη µε-
γαλύτερη διεθνή ενεργειακή, πληθωριστική κρίση των τελευ-
ταίων δεκαετιών. Είναι µια κρίση που διαβρώνει τα εισοδήµατα
των Ευρωπαίων πολιτών και αφήνει ευκρινές αποτύπωµα στην
αναπτυξιακή δυναµική όλων των χωρών, µηδέ εξαιρουµένης και
της χώρας µας. 

Βρισκόµαστε επίσης σε µία περίοδο έντονης κλιµατικής κρί-
σης, µε διαδοχικές φυσικές καταστροφές, που έχουν πλήξει τη
χώρα µας. Παρ’ όλα αυτά, κατορθώσαµε να διαψεύσουµε τις αρ-
νητικές προβλέψεις και προχωρήσαµε µπροστά, σηµειώνοντας
τον τρίτο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
ανακτώντας έτσι και την επενδυτική µας βαθµίδα από διάφορους
οίκους αξιολόγησης. 

Πριν λίγες µέρες µάλιστα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη
συνεδρίαση του Eurogroup εγκρίθηκαν τα σχέδια προϋπολογι-
σµών των κρατών - µελών της ζώνης του ευρώ για το 2024, µε
την Ελλάδα να αποτελεί µία από τις επτά πλέον χώρες των
οποίων ο προϋπολογισµός εγκρίθηκε ως πλήρως ευθυγραµµι-
σµένος µε τις κατευθυντήριες γραµµές της πολιτικής της Ευρω-
ζώνης. 

Επίσης, η χώρα µας θα λάβει επιπλέον χρηµατοδότηση 5,7 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ επειδή εγκρίθηκαν τα αναθεωρηµένα σχέδια
ανάκαµψης και ανθεκτικότητας, εξασφαλίζοντας έτσι επιπλέον
χρηµατοδότηση συνολικού προϋπολογισµού µέχρι το 2026 36
δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Έτσι, λοιπόν, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η ελληνική
οικονοµία αναπτύσσεται σταθερά µε ρυθµό ανάπτυξης που ανα-
µένεται να αγγίξει το 2,9% το 2024 έναντι του 2,4% το 2023. Κάθε
χρόνο, λοιπόν, η οικονοµία µας κινείται όλο και πιο δυνατά, όλο
και καλύτερα από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, παρά τη σηµαντική
επιβράδυνση της ευρωπαϊκής οικονοµίας. Αυτό είναι απόδειξη
της ανθεκτικότητας, αλλά και της δυναµικής που ενέχει η οικο-
νοµία µας. 

Οι επενδύσεις και οι εξαγωγές αυξάνονται σηµαντικά. Το απέ-
δειξε και ο Υπουργός µε τα στοιχεία που παρέθεσε. Η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή εκτιµά ότι η Ελλάδα θα είναι πρωταθλήτρια στον
ρυθµό αύξησης επενδύσεων στην Ευρώπη για την τριετία 2022
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- 2024. Η εξαγωγική µας βάση διαφοροποιείται ποσοτικά και ποι-
οτικά. Η ανεργία συρρικνώνεται και πλέον για πρώτη φορά αγγί-
ζει τα επίπεδα του 2010. 

Σε όλη τη διάρκεια της διακυβέρνησής µας προκύπτει ότι οι
οικονοµικές ανισότητες άρχισαν να µειώνονται λόγω της αύξη-
σης της απασχόλησης, της αύξησης των συντάξεων, της ενίσχυ-
σης του κατώτατου µισθού και της σηµαντικής οικονοµικής
ενίσχυσης των πιο ευάλωτων νοικοκυριών και επιχειρήσεων. 

Τα δηµόσια οικονοµικά σταθεροποιούνται και βελτιώνονται.
Πρόκειται για µία σηµαντική εξέλιξη µε άµεσο ουσιαστικό αντί-
κτυπο στα κρατικά έσοδα -γι’ αυτό έχουµε και αυτές τις αυξήσεις,
όπως είδατε-, στην εµπέδωση της φορολογικής συνείδησης, στην
αύξηση της ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων, στην ενίσχυση
της φορολογικής δικαιοσύνης και της κοινωνικής συνοχής και, κυ-
ρίως, στη διασφάλιση των προϋποθέσεων για ακόµη χαµηλότερη
φορολογική επιβάρυνση των συµπολιτών µας. 

Το 2023 έγινε κατορθωτό να υπάρξει σηµαντική αύξηση των
φορολογικών εσόδων κατά 9,1% σε σχέση µε 2022, χωρίς να αυ-
ξηθούν οι φόροι, εξέλιξη που συνδέεται σε µεγάλο βαθµό µε
τους υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας,
αλλά και την πρόοδο των συµπολιτών µας. Η αύξηση των φορο-
λογικών εσόδων οφείλεται κυρίως στην ανάπτυξη και φυσικά στη
συρρίκνωση της φοροδιαφυγής ως αποτέλεσµα των ηλεκτρονι-
κών συναλλαγών και της µείωσης των φορολογικών συντελε-
στών. Το κύρος και η αξιοπιστία της χώρας µας ενισχύθηκαν
σηµαντικότατα διεθνώς. 

Όλα αυτά τα επιτεύγµατα είναι πολύ σηµαντικά και φυσικά κα-
θόλου αυτονόητα. Έχουν αντίκτυπο στη ζωή και το βιοτικό επί-
πεδο των συµπολιτών µας, αλλά και στην ικανότητα της χώρας
µας να ανταποκρίνεται στις µεγάλες απαιτήσεις της περιόδου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως προς τη δηµοσιονοµική δια-
χείριση η Κυβέρνησή µας έχει προχωρήσει σε τολµηρές µεταρ-
ρυθµίσεις, καθώς υιοθετήθηκαν σύγχρονα δηµοσιονοµικά
εργαλεία. Σε µία περίοδο αλλεπάλληλων κρίσεων,  προκλήσεων
στην ενέργεια, αλλά και γεωπολιτικών κρίσεων, αντιδράσαµε έγ-
καιρα και αποφασιστικά, ώστε να ανταποκριθούµε στις ανάγκες
της κοινωνίας και να περιορίσουµε όσο είναι εφικτό τις δυσµενείς
οικονοµικές συνέπειες των κρίσεων. 

Ως εκ τούτου, αφοσιωνόµαστε στον εξορθολογισµό των δαπα-
νών µέσα από µεταρρυθµίσεις που υλοποιούµε και επισκοπήσεις
δαπανών και εσόδων, για να καταφέρουµε να δηµιουργήσουµε
τον δηµοσιονοµικό χώρο από τις καλές επιδόσεις της οικονοµίας
και την αύξηση του εθνικού πλούτου, µε απώτερο σκοπό να διο-
χετευθούν πόροι στην κοινωνία, την οικονοµία. 

Εν συνεχεία, για να αξιολογήσουµε την αποτελεσµατικότητα
και την αποδοτικότητα των εν λόγω πόρων, προχωρά η µεταρ-
ρύθµιση του προϋπολογισµού επιδόσεων και αποτυπώνεται η
λειτουργική κατεύθυνσή τους στο επίπεδο της γενικής κυβέρνη-
σης. 

Στον κρατικό προϋπολογισµό του 2024 παρουσιάζεται για
πρώτη φορά η περιβαλλοντική διάσταση των προγραµµάτων
όλων των Υπουργείων, της Βουλής των Ελλήνων, της Προεδρίας
της Δηµοκρατίας, της Προεδρίας της Κυβέρνησης. Υιοθετούµε,
λοιπόν, µία ολιστική προσέγγιση και ενσωµατώνουµε το περιβαλ-
λοντικό αποτύπωµα των χρηµατοδοτούµενων πολιτικών. 

Οι επισκοπήσεις τόσο στο σκέλος των δαπανών όσο και σε
αυτό των εσόδων είναι στοχευµένες στην αποδοτικότερη δράση
της δηµόσιας διοίκησης, ήτοι στην παροχή της βέλτιστης δυνα-
τής υπηρεσίας µε το χαµηλότερο δυνατό κόστος. 

Για το 2024 παραµένει η έµφαση στις πράσινες επισκοπήσεις,
οι οποίες στοχεύουν στην προώθηση παρεµβάσεων που έχουν
θετικό περιβαλλοντικό αποτύπωµα και επικεντρώνονται σε δρά-
σεις εξορθολογισµού της ενεργειακής κατανάλωσης και της δα-
πάνης. 

Παράλληλα, θα παρακολουθηθεί µια σειρά τοµεακών δράσεων
σε συνεργασία µε τα Υπουργεία και τους φορείς, ενώ ιδιαίτερη
έµφαση θα δοθεί στην επισκόπηση του τοµέα της υγείας. 

Οι δράσεις επισκόπησης δαπανών και εσόδων συντονίζονται
και παρακολουθούνται από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
σε απόλυτο συντονισµό µε όλους τους φορείς της κεντρικής δι-
οίκησης. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 είναι ο τρίτος που κατατίθεται
στο ελληνικό Κοινοβούλιο, συνοδευόµενος από παρουσίαση των
χρηµατοδοτούµενων προγραµµάτων σε επίπεδο γενικής κυβέρ-
νησης και αναλυτική πληροφορία για τους επιδιωκόµενους στό-
χους, αλλά και τα αποτελέσµατα. 

Με τον προϋπολογισµό επιδόσεων αναδεικνύονται οι βασικές
ροές οικονοµικών και ανθρώπινων πόρων του προϋπολογισµού
σε σχέση πάντα µε τα παραγόµενα αποτελέσµατα. Έτσι, ενισχύε-
ται η διαφάνεια, καθίσταται ουσιαστικότερη η παρεχόµενη πλη-
ροφόρηση στο Κοινοβούλιο, τη δηµόσια διοίκηση, αλλά και τους
πολίτες. 

Το νέο σύστηµα προϋπολογισµού επιδόσεων, το οποίο είναι
δυναµικό, καθώς και το νέο πληροφοριακό σύστηµα δηµοσιονο-
µικής διαχείρισης αναµένεται να συµβάλλουν περαιτέρω στη
βελτίωση της παρεχόµενης πληροφόρησης. 

Ως προς το σχεδιαζόµενο σύστηµα πράσινου προϋπολογι-
σµού, στην πλήρη ανάπτυξή του θα υποστηρίζει αποτελεσµατικά
τη συµπερίληψη σε διάφορα στάδια της διαδικασίας προϋπολο-
γισµού των κύριων κυβερνητικών στόχων, αλλά και δεσµεύσεων
στο πλαίσιο της περιβαλλοντικής στρατηγικής της χώρας, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν τόσο οικονοµικά δεδοµένα όσο και στοιχεία
επίδοσης, τα οποία θα παρακολουθούνται στο πλαίσιο του προ-
ϋπολογισµού επιδόσεων. 

Πρόκειται φυσικά για µία καινοτοµία. Η Ελλάδα στρέφεται στη
διεθνή εµπειρία και απορροφά ουσιαστικά λειτουργικές πρακτι-
κές που θα της επιτρέψουν να ανταποκρίνεται καλύτερα στις διε-
θνείς υποχρεώσεις της. 

Οι σηµαντικότερες προκλήσεις στις οποίες έρχεται να απαν-
τήσει ο προϋπολογισµός του 2024 είναι: Η συντήρηση της ανθε-
κτικότητας της οικονοµίας µας σε κρίσεις. Η περαιτέρω ενίσχυση
της ανταγωνιστικότητας της ελληνικής οικονοµίας, µε έµφαση
στον αγροτοδιατροφικό τοµέα και τις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. Η ενίσχυση της εξωστρέφειας, µε στόχο την αύξηση των
εξαγωγών. Ο περιορισµός της φοροδιαφυγής. Η αποτελεσµατι-
κότερη αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας. Και η αύξηση του
διαθέσιµου εισοδήµατος των συµπολιτών µας. 

Στην Κυβέρνηση, λοιπόν, έχουµε πλήρη επίγνωση της πραγ-
µατικότητας και αντιλαµβανόµαστε τις δυσκολίες της κοινωνίας.
Συναισθανόµαστε πλήρως τους προβληµατισµούς των συµπα-
τριωτών µας και κατανοούµε απόλυτα το κύµα ακρίβειας που σα-
ρώνει τον κόσµο, αλλά ροκανίζει και το εισόδηµα. 

Έτσι, λοιπόν, ο προϋπολογισµός του 2024 έχει σαφείς προτε-
ραιότητες αφ’ ενός µεν τη συνέχιση της ενίσχυσης των µέτρων
στήριξης της κοινωνίας και αφ’ ετέρου την επίτευξη δηµοσιονο-
µικής ισορροπίας για τη διατήρηση της αναπτυξιακής προοπτι-
κής της χώρας µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, οι Ελληνίδες και οι Έλλη-
νες γνωρίζουν γιατί εµπιστεύονται τη Νέα Δηµοκρατία στην κυ-
βέρνηση, γνωρίζουν γιατί εµπιστεύονται τον Κυριάκο Μητσοτάκη,
διότι πάνω απ’ όλα είναι αξιόπιστος και, κυρίως, ό,τι υπόσχεται το
έχει πετύχει. Υποσχεθήκαµε αύξηση του κατώτατου µισθού, το πε-
τύχαµε. Υποσχεθήκαµε µείωση του ΕΝΦΙΑ, το πράξαµε. Υποσχε-
θήκαµε αύξηση των µισθών των υπαλλήλων µετά από δεκα-
τέσσερα χρόνια, το πραγµατοποιούµε από 1η Ιανουαρίου του
2024. Δεσµευτήκαµε για µείωση του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης
στα καύσιµα, έγινε πράξη. Υποσχεθήκαµε µείωση των φόρων, το
πετύχαµε. 

Έτσι, οι Ελληνίδες και οι Έλληνες εξακολουθούν να µας εµπι-
στεύονται. Σας καλώ και σας…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Για ποια χώρα µιλάτε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Για την Ελλάδα. Μιλώ για την Ελλάδα

του 2023, για την Ελλάδα του αύριο, για την Ελλάδα των Ελλή-
νων και των Ελληνίδων που ξέρουν, γνωρίζουν και ορθά αποφα-
σίζουν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η ειδική
εισηγήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Κατερίνα
Νοτοπούλου.
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ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός δεν είναι µόνο ένα
οικονοµικό κείµενο. Πρωτίστως αποτυπώνει την ηθική της εκά-
στοτε κυβέρνησης, αντανακλά τους στόχους, τους σκοπούς, τη
στρατηγική, αλλά και τις επιδόσεις στους κρίσιµους τοµείς της
πολιτικής.

Η χώρα µας σήµερα βρίσκεται εν µέσω πολλαπλών κρίσεων.
Το 26% του πληθυσµού ζει κάτω από το όριο της φτώχειας. Πε-
ρίπου δύο εκατοµµύρια επτακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας
ζουν σε απόλυτη εξαθλίωση. Έχουµε αρνητικές πρωτιές στη
φτώχεια, στην παιδική φτώχεια, στη νεανική φτώχεια.

Ειδικά σε συνθήκες κρίσης, λοιπόν, όπως αυτές που βιώνουµε
σήµερα, οι επιλογές που κάνει η Κυβέρνηση έχουν ακόµα µεγα-
λύτερη σηµασία. Εσείς, λοιπόν, επιλέγετε ο προϋπολογισµός να
µην απαντά στα µεγάλα, στα κρίσιµα προβλήµατα της ελληνικής
κοινωνίας ούτε στις σύγχρονες προκλήσεις. Επιλέγετε να µην
απαντά στην ακρίβεια, στην αποµείωση των εισοδηµάτων, στο
ιδιωτικό χρέος. Επιλέγετε, ταυτόχρονα, όµως να µην αυξήσετε
και τις κοινωνικές δαπάνες για την υγεία, για την παιδεία, για την
κοινωνική πρόνοια και για τον πολιτισµό. 

Αρνείστε, κύριοι συνάδελφοι, να λάβετε ουσιαστικά µέτρα
προστασίας και στήριξης της κοινωνικής πλειοψηφίας και, ακόµη
χειρότερα, επιλέγετε συνειδητά µε αυτόν εδώ τον προϋπολογι-
σµό να ενισχύσετε τις κοινωνικές ανισότητες. Τα είπαµε και στην
επιτροπή για τον µύθο της δήθεν ανάπτυξης που εσείς πετύχατε.
Είναι µόλις 3,74% και είναι εικοστή πέµπτη η χώρα µας στην Ευ-
ρώπη για την προηγούµενη τριετία, την ίδια στιγµή που η χώρα
µας έχει τους υψηλότερους πληθωρισµούς στην ενέργεια, στις
πρώτες ύλες, στα τρόφιµα και η αγοραστική δύναµη των πολιτών
εξανεµίζεται στο σουπερµάρκετ και στους λογαριασµούς της
ενέργειας. Επιµένετε να ανοίγετε την ψαλίδα εις βάρος της µι-
κροµεσαίας επιχείρησης, εις βάρος της περιφερειακής και της
τοπικής ανάπτυξης, εις βάρος των εργαζοµένων. 

Κύριοι συνάδελφοι, ανάπτυξη δεν σηµαίνει µια ονοµαστική, µια
τυπική µεγέθυνση του ΑΕΠ. Σηµαίνει συλλογική ευηµερία, ση-
µαίνει οι άνθρωποι να ζουν καλά. Σηµαίνει κοινωνική συνοχή.
Όµως, εσείς δεσµεύετε τη χώρα ξανά σε αντιπαραγωγικά, αν-
τιαναπτυξιακά, δυσβάσταχτα πρωτογενή πλεονάσµατα άνω του
2% έως το 2026. Απότοκο αυτών είναι η αύξηση από το 2021 των
εσόδων κατά 30%, ενώ η αύξηση των δαπανών να είναι µόλις 5%.
Και προσέξτε, από αυτά τα 3,6 δισεκατοµµύρια, τα οποία είναι
περίπου όσο οι τόκοι που το κράτος καλείται να πληρώσει, δεν
κατευθύνονται πόροι στο κοινωνικό κράτος. Η αύξηση εσόδων
του ΦΠΑ το 2024 θα αυξηθεί επιπλέον 40% σε σχέση µε το 2021.
Δηλαδή, από τα 17 δισεκατοµµύρια µας πηγαίνετε στα 24 δισε-
κατοµµύρια φοροαφαίµαξη, χωρίς όµως ανταποδοτικότητα. 

Δεν φροντίζετε ούτε τα στοιχειώδη. Δεν φροντίζετε τα νοσο-
κοµεία. Δεν φροντίζετε την υγεία. Δεν φροντίζετε την παιδεία.
Δεν φροντίζετε ούτε τη σχολική στέγη. Αντί να φτιάξετε τα σχο-
λεία για τα παιδιά του κόσµου και να φέρετε εκπαιδευτικούς,
κλείνετε και αυτά που λειτουργούν οµαλά για λόγους υγείας,
όπως ανερυθρίαστα και προκλητικά µας είπε προχθές η Μαρία
Αντουανέτα της Κυβέρνησής σας σε ερώτησή µου για τις συγ-
χωνεύσεις των σχολείων και το κλείσιµο σχολείων στη Θεσσαλο-
νίκη, στις οποίες αντιδρά σύσσωµη η τοπική κοινωνία. 

Οδηγείτε, λοιπόν, σε λουκέτο και το κοινωνικό κράτος, πέρα
από τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, πιστοί στο σχέδιο Πισσαρίδη. 

Τώρα, ως προς τις δαπάνες για την κοινωνική συνοχή, κοι-
τάξτε, γνωρίζουµε πως η χώρα µας είναι ουραγός στην Ευρώπη.
Για ακόµα µία φορά, µας κάνετε και σε αυτό το πεδίο µια εξαί-
ρεση. Εµείς οραµατιζόµαστε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα και
γι’ αυτό ακριβώς µιλούµε και συνεχώς για τον ευρωπαϊκό πυλώνα
κοινωνικών δικαιωµάτων που διέπεται από είκοσι αρχές. Στόχος
είναι µια δίκαιη κοινωνία, χωρίς διακρίσεις, µε πολλές ευκαιρίες
για όλους έως το 2030. Αυτό δεν είναι ένα συµπίληµα δικαιωµα-
τικών αρχών. Αυτό είναι ένα σχέδιο δράσης που υπάρχει ήδη από
το 2021, µετά από µια εξαντλητική διαβούλευση µεταξύ των κρα-
τών-µελών, µια κορυφαία στιγµή, µια σηµαντική στιγµή για µια
πιο δηµοκρατική Ευρώπη.

Μέσα στο πλαίσιο του ελέγχου της εφαρµογής αυτού του σχε-

δίου δράσης, λοιπόν, η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ένα σκορ για τον
ευρωπαϊκό πυλώνα κοινωνικών δικαιωµάτων που παρακολουθεί-
ται στο πλαίσιο κάθε ευρωπαϊκού εξαµήνου. Πάµε να δούµε µαζί,
λοιπόν, αν η Κυβέρνησή σας το εφαρµόζει αυτό το σχέδιο µέσα
από µια απλή επισκόπηση των σκορ που προβλέπονται. Και θα
καταθέσω τα στοιχεία στα Πρακτικά.

Πρώτος πυλώνας είναι οι ίσες ευκαιρίες. Η Ελλάδα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι η χώρα µε τις υψηλότερες ανισότητες
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Μόλις το 53% του πληθυσµού έχουν
βασικές ή ανώτερες από τις βασικές ψηφιακές δεξιότητες. Η
χώρα µας είναι εικοστή στην Ευρώπη. Είµαστε τρίτοι στην Ευ-
ρώπη σε νέους που δεν απασχολούνται ούτε εκπαιδεύονται για
να µπουν στην αγορά εργασίας. Το 15,3% είναι ένα τραγικό πο-
σοστό για την Ελλάδα. Κι εσείς τι απαντάτε; Κόβετε τις δαπάνες
για τον ΟΑΕΔ και για την εκπαίδευση. 

Πάµε και στην έµφυλη ισότητα. Πραγµατικά, ντροπή! Ντροπή!
Έχουµε το µεγαλύτερο χάσµα απασχόλησης µεταξύ των φύλων
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτή η πρωτιά είναι ελληνικό φαινό-
µενο. Επίσης, τεράστιο είναι και το µισθολογικό χάσµα. 

Δεύτερος πυλώνας είναι οι δίκαιες συνθήκες εργασίας. Για να
δούµε πώς οδηγείτε συνειδητά τους νέους ανθρώπους σε brain
drain, στο να φύγουν στο εξωτερικό, γιατί η αγορά εργασίας δεν
δίνει καµµία λύση, δεν τους κρατά εδώ. Η Ελλάδα είναι προτε-
λευταία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε ποσοστό απασχόλησης
µόλις 66%. Έχουµε πάνω από ένα εκατοµµύριο ανέργους εγγε-
γραµµένους στον ΟΑΕΔ, αλλά είµαστε πρώτοι σε µακροχρόνια
ανεργία. Πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες άνθρωποι δεν παίρνουν
ούτε επίδοµα ανεργίας. Και, φυσικά, δεν υπάρχει και τρόπος στή-
ριξης της εργασίας. Είµαστε τέταρτοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση
σε εργαζόµενους που είναι κάτω από το όριο της φτώχειας. Εί-
µαστε εικοστοί πέµπτοι στην Ευρώπη σε οικονοµικά ανενεργούς
πολίτες, εκείνους που βρίσκονται εκτός εργατικού δυναµικού. Εί-
µαστε πρώτοι στην ανεργία των νέων. Είµαστε εικοστοί πρώτοι
στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε µόλις δέκα εβδοµάδες για τους ερ-
γαζόµενους για να απολυθούν ή να υποβάλουν την παραίτησή
τους. Είµαστε τελευταίοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 2022 στο
ποσοστό µετάβασης από προσωρινή σε µόνιµη εργασία. 

Τρίτος πυλώνας: Γνωρίζετε ήδη ότι είµαστε στην πρώτη
τριάδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο ποσοστό της φτώχειας µε
26% του πληθυσµού και 28% στον πληθυσµό των παιδιών. Θα
έρθω και στη συνέχεια σε αυτά. Έχουµε µια τεράστια απόσταση
από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο στις δαπάνες υγείας, σε αντίθεση
µε αυτό που ισχυρίστηκε ο Υπουργός. Είµαστε εικοστοί ένατοι
σε τριάντα µία χώρες της Ευρώπης σε µείωση του ποσοστού του
κινδύνου φτώχειας µέσα από τις κοινωνικές µεταβιβάσεις, οι
οποίες είναι άκρως αναποτελεσµατικές και δεν αρκούν για να
επαναφέρουν παρά µόνο το 20% των φτωχών λίγο πάνω από το
όριο της φτώχειας. 

Είµαστε δεύτεροι στην Ευρώπη µετά τη Βουλγαρία µε το 33%
των δαπανών υγείας να είναι από την τσέπη µας. Στην Ευρώπη ο
µέσος όρος είναι µόλις 14,5%. Όσο για τις δαπάνες των ανθρώ-
πων µε αναπηρία, είναι κάτω του ευρωπαϊκού µέσου όρου 50%,
ενώ –προσέξτε σε τι τη χώρα ζούµε- το 23% των ανθρώπων µε
αναπηρίες είχε ανεκπλήρωτες ανάγκες για ιατρική εξέταση. Πα-
ρεµποδίζετε τους ανθρώπους από την είσοδο σε υπηρεσίες
υγείας.

Ποιος, λοιπόν, εδώ µέσα θεωρεί ότι αυτή η Κυβέρνηση θα αυ-
ξήσει τις δαπάνες για το κοινωνικό κράτος και ότι επιδιώκει στα
σοβαρά τη σύνδεση της χώρας µας µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο,
όταν έχετε δεσµευτεί σε εξοντωτικούς δηµοσιονοµικούς στό-
χους; Τα θέσαµε και µε τον συνάδελφο Διονύση Καλαµατιανό
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή πρόσφατα. 

Αυτή η Κυβέρνηση δεν µοίρασε ποτέ στην ελληνική κοινωνία
τον πραγµατικό δηµοσιονοµικό χώρο µε κοινωνικές παροχές.
Ακούω και την κ. Ζαχαράκη να λέει για µια προσπάθεια ισότητας
στις ευκαιρίες, για καταπολέµηση των διακρίσεων, για στήριξη
των παιδιών και της νέας γενιάς και πραγµατικά απορώ, διότι την
κοινωνική πολιτική την έχετε σε βάλει σε πάγο και µάλιστα σε
πάγο που λιώνει και δεν είναι µόνο αυτό το ζήτηµα. Το ζήτηµα
είναι ότι η κοινωνική προστασία και η κοινωνική πολιτική είναι το
πραγµατικό εργαλείο, είναι η πραγµατική στρατηγική για τη µεί-
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ωση των διακρίσεων, της ανισότητας των ευκαιριών. 
Πάµε, λοιπόν, στον τοµέα της κοινωνικής συνοχής. Η Ελλάδα

µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κατατάσσεται στις τε-
λευταίες θέσεις της Ευρώπης στις παροχές για την οικογένεια και
για το παιδί -είµαστε στα µισά του ευρωπαϊκού µέσου όρου- και
αντίστοιχα και στις παροχές για τους ανθρώπους µε αναπηρία.

Πώς αντιµετωπίζετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτήν την
κατάσταση; Μειώνετε κατά 10% τις µεταβιβάσεις στον ΟΠΕΚΑ
από τον κρατικό προϋπολογισµό και φέρνετε 10% µείωση στις
δαπάνες τους. Γνωρίζετε, όµως, ότι τα οικογενειακά επιδόµατα
έχουν µειωθεί ήδη κατά 315 εκατοµµύρια σε σχέση µε το 2022
και φυσικά δίνετε «ψίχουλα» στους ανθρώπους µε αναπηρία. Το
πρόγραµµα του προσωπικού βοηθού είναι φιάσκο. Κλαίνε οι άν-
θρωποι που δεν κληρώθηκαν, κλαίνε και οι εργαζόµενοι. Θα τα
πούµε τις επόµενες ηµέρες. 

Πάµε στις προνοιακές παροχές. Ισοζύγιο των Οργανισµών Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και δη στο πεδίο των ασφαλιστικών ταµείων:
Εκεί βλέπουµε µια πραγµατικά εντυπωσιακή ετήσια µείωση των
προνοιακών παροχών κατά 655 εκατοµµύρια. Είναι 35% αυτή η
µείωση. 

Προσέξτε: Τα έσοδα από τις εισφορές των ταµείων της τελευ-
ταίας τριετίας έχουν αυξηθεί κατά 2,4 δισεκατοµµύρια και εσείς
περικόπτετε σε αυτές τις κρίσεις, µε αυτόν τον πληθωρισµό προ-
νοιακά επιδόµατα. Αυτή είναι η στήριξή σας στους ευάλωτους.

Ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα: Ένα εργαλείο κατοχυρωµένο
από την Ευρωπαϊκή Ένωση για την ανάσχεση της φτώχειας και
η χώρα µας φυσικά βρίσκεται στη δέκατη έκτη θέση της Ευρώ-
πης σε ύψος του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος. Είναι κάτω
από το 50% του ορίου της φτώχειας, όταν η ίδια η Ευρωπαϊκή
Ένωση προτείνει να είναι τουλάχιστον στα δύο τρίτα.

Λέτε για αύξηση 8% στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα και δεν
ξέρουµε αν πρέπει να κλάψουµε ή να γελάσουµε. Το κονδύλι έχει
µειωθεί κατά 150 εκατοµµύρια ευρώ. Το ελάχιστο εγγυηµένο ει-
σόδηµα το 2024 θα µειωθεί κατά 28%, δηλαδή κατά 227 εκατοµ-
µύρια. Εσείς τώρα πανηγυρίζετε ότι θα κάνετε αύξηση µε το 8%,
δηλαδή κάνετε µια σοβαρή µείωση, ενώ µπορούσατε να το αυ-
ξήσετε, µετά µειώνετε λίγο αυτήν τη µείωση και λέτε ότι κάνετε
αύξηση, όταν µειώνετε στην πραγµατικότητα διαρκώς τον
αριθµό των ωφελούµενων.

Προγράµµατα ΟΑΕΔ: Tην εποχή, λοιπόν που οι δείκτες των
ψηφιακών δεξιοτήτων είναι χαµηλοί, όπως είπαµε, στον ΟΑΕΔ
µειώνετε κατά 41% τα κονδύλια σε σχέση µε το 2023 για την απα-
σχόληση και µειώνονται τα ευρωπαϊκά κονδύλια κατά 85 εκατοµ-
µύρια σε σχέση µε το 2022.

Ακόµα πιο σηµαντικό: Ταµείο Ανάκαµψης. Δεν απαντά στις δο-
µικές προκλήσεις της οικονοµίας και της κοινωνίας. Πολύ µεγάλα
πεδία έχετε αφήσει εκτός, την περιφερειακή ανάπτυξη, την αντι-
µετώπιση της στεγαστικής κρίσης και το δηµογραφικό. 

Ας κλείσουµε, λοιπόν, µε τη στεγαστική κρίση. Σα να εξαφανί-
στηκε ξαφνικά σε αυτόν σας τον προϋπολογισµό, ενώ είναι µια
βόµβα στα θεµέλια της ελληνικής κοινωνίας. Υπάρχει µια τρο-
µερή αύξηση των ενοικίων, υπάρχει τροµερή συρρίκνωση του
διαθέσιµου εισοδήµατος. Εσείς τι κάνετε; Έρχεστε και µειώνετε
και το στεγαστικό επίδοµα. Σήµερα το επαναφέρετε στα 400 εκα-
τοµµύρια, το είχατε κάνει 402 από 400 που το κληρονοµήσατε
από εµάς και το µειώνετε στην πραγµατικότητα σήµερα. 

Το χειρότερο, όµως, είναι ότι κόβετε κάθε στήριξη για τη στέγη
µετά από τα χίλια δάνεια που έδωσαν οι τράπεζες µε δική σας
επιδότηση ενοικίου. Σήµερα στην Ελλάδα ένα στα τρία νοικοκυ-
ριά δίνει το 50% του διαθέσιµου εισοδήµατος σε έξοδα στέγης.
Το 85% των νέων δεκαοκτώ έως είκοσι εννέα ετών ζει µε τους
γονείς του. Το 28% των ηλικιών δεκαπέντε έως είκοσι εννέα ετών
έχει κόστος στέγασης πάνω από το 40% του διαθέσιµου εισοδή-
µατος. Εσείς φέρατε δάνεια, καταργήσατε την προστασία πρώ-
της κατοικίας, φέρατε ακρίβεια. Η ανεξέλεγκτη ανάπτυξη
βραχυχρόνιας µίσθωσης επιδείνωσε το πρόβληµα και σήµερα
έρχεστε να δώσετε κάτω από το 1% του ΑΕΠ για τη στέγη, όταν
άλλες χώρες δίνουν υπερπολλαπλάσια κονδύλια. 

Δώσατε 1,3 εκατοµµύριο για το πρόγραµµα στέγης, όταν σε
άλλες χώρες όπως η Πορτογαλία δόθηκαν 2,7 δισεκατοµµύρια.
Η Πορτογαλία, για παράδειγµα, στο Ταµείο Ανάκαµψης κατέθεσε

πρόγραµµα δύο χιλιάδες φορές µεγαλύτερο και η Ισπανία χίλιες
φορές µεγαλύτερο από την Ελλάδα. Θλιβερή εξαίρεση, λοιπόν,
η Ελλάδα του κ. Μητσοτάκη. Τεράστια σηµασία έχουν µέτρα για
τη στέγη και την αντιµετώπιση του δηµογραφικού και του brain
drain κι εσείς αρνείστε να φέρετε οποιαδήποτε λύση.

Για να κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρώτη σας
φύση είναι η πολιτική απάτη, η δεύτερη φύση σας είναι η αδικία.
Όλοι θυµούνται τις πρόσφατες εξαγγελίες σας στις εκλογές για
αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος και για µείωση των ελα-
φρύνσεων στην κοινωνική πλειοψηφία. Φέρατε άδικο φορολο-
γικό που τσακίζει ελεύθερους επαγγελµατίες, αυτοαπασχο-
λούµενους και µικροµεσαίους, φέρατε άδικο ασφαλιστικό και
άδικο εργασιακό πλαίσιο που συµπιέζει τους µισθούς και βάζει
βόµβα και στα ασφαλιστικά και τώρα φέρνετε έναν άδικο προ-
ϋπολογισµό για το 2024, ο οποίος συνιστά µνηµείο κοινωνικής
αδικίας, γι’ αυτό και τον καταψηφίζουµε, ανοίγοντας δρόµο σε
µια προοδευτική διέξοδο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-

πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα εννέα µέλη από τα
ΚΑΠΗ του Δήµου Σπάρτης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Έχετε τις ευχές µας για καλά Χρι-
στούγεννα.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επόµενος οµιλητής είναι ο ειδικός εισηγητής του ΠΑΣΟΚ - Κι-

νήµατος Αλλαγής κ. Παύλος Γερουλάνος. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, το Πα-

νελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα, η παράταξή µας έχει πάρει τη συ-
νειδητή απόφαση να κάνει εποικοδοµητική Αντιπολίτευση. Είναι
απόφαση του Προέδρου µας Νίκου Ανδρουλάκη -την οποία συµ-
µεριζόµαστε όλοι- ότι ο τόπος έχει υποφέρει από άγονη αντιπα-
ράθεση και λαϊκισµό. Ούτε το «όχι σε όλα» έχει κανένα νόηµα,
ούτε να βάζουµε τη µία κοινωνική οµάδα απέναντι στην άλλη,
γιατί αυτό είναι λαϊκισµός. Έτσι προσερχόµαστε στον προϋπο-
λογισµό µε διάθεση να παραθέσουµε τις δικές µας απόψεις, τις
δικές µας ιδέες και την ελπίδα να τις ακούσετε και να σκεφτείτε.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να ξεκινήσω βάζοντας το πλαίσιο στο
οποίο θα εκτελεστεί ο προϋπολογισµός. Θα ξεκινήσω θετικά.
Μετά από καιρό αυτός είναι ο πρώτος προϋπολογισµός όπου η
χώρα έχει επενδυτική βαθµίδα. Η Κυβέρνηση θέλει συγχαρητή-
ρια. Ξέρετε κάτι, όµως; Για να φτάσουµε εδώ που είµαστε χρει-
άστηκαν τεράστιες θυσίες του ελληνικού λαού και χρειάστηκε η
αποφασιστικότητά µας να µην πάµε στη δραχµή, οπότε µην εκ-
πλήσσεστε αν δεν βιαζόµαστε να σας επαινέσουµε. Η επιµονή
σας δε να συγκρίνεστε µε την προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ µάς αφήνει παγερά αδιάφορους και πρέπει να σας πω ότι
µετά τις εκλογές έχει αρχίσει να κουράζει και τον ελληνικό λαό.

Όµως, η νέα επενδυτική βαθµίδα απαιτεί προσοχή. Κινείται σε
µια γκρίζα ζώνη που δεν συγκινεί απαραιτήτως στις αγορές, από
τη µία στον χώρο των junk που έχει µεγάλα ρίσκα και µεγάλες
αποδόσεις, από την άλλη τα blue chips που αποφέρουν λιγότερο,
αλλά τουλάχιστον είναι σίγουρα. Η Ελλάδα µπαίνει σε έναν χώρο
ανάµεσα στα δύο, σε ένα ιδιότυπο επενδυτικό no man’s land που
θέλει ειδική διαχείριση και προσοχή. 

Το δεύτερο χαρακτηριστικό της περιόδου στην οποία µπαί-
νουµε έχει δυσοίωνες ιδιαιτερότητες στο εσωτερικό και το εξω-
τερικό της χώρας. Δύο πόλεµοι στην περιοχή, αυξηµένες ροές
µεταναστών, µια Ευρώπη κατώτερη των περιστάσεων γεωστρα-
τηγικά, µε ισχυρή διάθεση αυστηροποίησης των δηµοσιονοµι-
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κών, µια νέα σύγκρουση υπερδυνάµεων, µε τις Ηνωµένες Πολι-
τείες να µπαίνουν σε µια διαχρονική αντιπαράθεση µε την Ανα-
τολή σε µια εκλογική χρονιά µε πιθανά ολέθρια αποτελέσµατα
για τα συµφέροντα της χώρας. Οι νέες τεχνολογίες και οι αγορές
που δηµιουργούν είναι πια εκτός ελέγχου και η Ελλάδα παρακο-
λουθεί από µακριά. 

Στο εσωτερικό τα πράγµατα είναι ευάλωτα. Συνεχόµενη διεύ-
ρυνση ανισοτήτων σε εισόδηµα, πλούτο και πρόσβαση στην
εξουσία, πληθυσµός σε διαδικασία γήρανσης, µε τους νέους που
έφυγαν στο εξωτερικό να µένουν εκεί και να κλείνει το παράθυρο
για την επιστροφή τους. Η δικαιοσύνη καθυστερεί, η ακρίβεια
τρέχει, το κοινωνικό κράτος σε αποδροµή. Υγεία και παιδεία, τα
δύο εργαλεία εξισορρόπησης κοινωνικών ανισοτήτων της αγο-
ράς, κολληµένα σε νοοτροπίες, υποδοµές και συστήµατα του
προχθές. 

Δεν τα λέµε εµείς αυτά, εσείς τα λέτε για την υγεία και οι διε-
θνείς οργανισµοί τα λένε για την παιδεία. Στην αγορά φούσκες
σε διάφορους τοµείς της οικονοµίας όπως τα ακίνητα και ο του-
ρισµός. Λέω φούσκες όχι για να τους απαξιώσω, αλλά διότι βα-
σίζονται σε εξωγενείς παράγοντες που έχουν αλλοπρόσαλλες
διαθέσεις.

Η κλιµατική αλλαγή εκτός από µακροχρόνιες ανατροπές, τα-
ρακουνάει την καθηµερινότητα όλης της κοινωνίας σε όλα τα επί-
πεδα. Θα ταρακουνήσει το κόστος διαβίωσης για τα νοικοκυριά
και το κόστος προστασίας του πολίτη για την Κυβέρνηση και στο
βάθος τόκοι. 

Το παράθυρο ευκαιρίας που άνοιξε η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ,
πάλι µε τις θυσίες του ελληνικού λαού, κλείνει σε λιγότερο από
µια δεκαετία. Η επόµενη κυβέρνηση θα κοιτάζει το πρόβληµα στα
µάτια, αλλά τότε θα είναι πολύ αργά.

Αυτό το πλαίσιο και αυτή η συγκυρία, απαιτεί προϋπολογισµό
ανατροπών, προοδευτικών µεταρρυθµίσεων που αλλάζουν ριζικά
το παραγωγικό µοντέλο της χώρας. Πώς το αλλάζουν; Πρώτον,
κάνοντας την ελληνική οικονοµία δυναµική µε τη δυνατότητα να
αντεπεξέλθει στις ανάγκες ενός εξαιρετικά εχθρικού διεθνώς
πλαισίου. Δεύτερον, διευρύνοντας την παραγωγική βάση της
χώρας, αναδιανέµοντας πλούτο µέσα από την αλλαγή των πα-
ραγωγικών προτεραιοτήτων, βάζοντας νέους παίκτες στο παι-
χνίδι, κάνοντας τις µικρές επιχειρήσεις κοµβικό κοµµάτι του
στρατηγικού σχεδιασµού και όχι αντιµετωπίζοντάς τες µε έχθρα
όπως έκανε το πρόσφατο νοµοσχέδιό σας για το φορολογικό.

Απαιτεί έναν προϋπολογισµό µε κοινωνική ενσυναίσθηση, που
αντιλαµβάνεται την παιδεία και την υγεία ως δίχτυ ασφαλείας,
µια κοινή αφετηρία σιγουριάς για χιλιάδες νοικοκυριά που σή-
µερα ζουν σε καθεστώς φόβου, που αντιλαµβάνεται την κατοικία
ως δικαίωµα και την ιδιαίτερη θέση στη νοοτροπία και τις προτε-
ραιότητες της ελληνικής οικογένειας. Είναι ο λόγος που επιµέ-
νουµε στη δηµιουργία κοινωνικών κατοικιών και φοιτητικών
εστιών, που µπορούν να ισορροπήσουν την έκρηξη των τιµών
που δηµιουργεί η Golden Visa και το Airbnb. 

Απαιτεί έναν προϋπολογισµό που θα προέκυπτε από συνεργα-
σίες και συναινέσεις, µέσα από πραγµατική διαβούλευση, οι στό-
χοι του οποίου να γίνουν κτήµα κάθε Ελληνίδας και κάθε Έλληνα,
έναν προϋπολογισµό δηλαδή που θα χτίζει µία πραγµατικά πα-
τριωτική οικονοµία. 

Τι σηµαίνει πατριωτική οικονοµία; Σηµαίνει µια οικονοµία που
δηµιουργεί αγορές ενεργά, νέες αγορές για προϊόντα µας στο
εξωτερικό, νέες αγορές για υπηρεσίες µας εντός των συνόρων,
που θα τραβήξουν πελατεία από την παγκόσµια αγορά, µια οι-
κονοµία που επενδύει στα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας
όχι µόνο µε βάση το ΑΕΠ, αλλά µε βάση τον πληθυσµό που ασχο-
λείται µε τη συγκεκριµένη οικονοµική δραστηριότητα. 

Για παράδειγµα, το ΑΕΠ της αγροτικής παραγωγής µπορεί να
είναι 3% του συνολικού ΑΕΠ, ενώ όµως απασχολεί και δηµιουρ-
γεί πλούτο για 10% του πληθυσµού της χώρας. Έξι ελληνικά
προϊόντα σήµερα έχουν βρει τον δρόµο τους στα καλύτερα
ράφια και τα καλύτερα εστιατόρια του κόσµου. Πόσο δύσκολο
είναι να προωθήσουµε δέκα ακόµη ελληνικά προϊόντα της ελλη-
νικής γης σε αυτά τα ράφια και αυτά τα εστιατόρια; Πολύ εύ-
κολο, αν το συγκρίνεις ειδικά µε µερικά χρόνια πριν που κανένα
δεν είχε αυτή τη θέση. 

Πόσο δύσκολο είναι να εφαρµόσουµε σε περιφέρειες όπως
Θράκη, Ήπειρο, Θεσσαλία, Στερεά, Πελοπόννησο, που σήµερα
«πουλούν» τους εαυτούς τους ως φτηνά ελληνικά νησιά, προ-
γράµµατα ανάπτυξης εναλλακτικών µορφών τουρισµού, όπως ο
τουρισµός περιπέτειας, ο τουρισµός ευεξίας, ο ιατρικός τουρι-
σµός; Καθόλου δύσκολο, διότι σήµερα η Ελλάδα είναι brand.
Είναι άλλο να ξεκινάς από το µηδέν και άλλο να έχεις έναν δυ-
νατό κορµό για να χτίζεις τα κλαδιά και µιλούµε για µερικές από
τις φτωχότερες περιοχές της Ευρώπης, όπου µικρές επιτυχίες
κάνουν τεράστια διαφορά σε κοινωνικές οµάδες που σήµερα
υποφέρουν. 

Με λίγα λόγια, πατριωτική οικονοµία είναι µια οικονοµία που
σχεδιάζει και υλοποιεί προγράµµατα ανάδειξης των πλεονεκτη-
µάτων της Ελλάδας και δεν µιµείται αβίαστα εξωγενή πρότυπα.
Δείτε, για παράδειγµα, τη διαφορά των ευρωπαϊκών και ανατο-
λικών αγορών. Εµείς ακόµα κρατώντας το ευαγγέλιο της ελεύ-
θερης αγοράς στο χέρι, αφήνουµε τις ελληνικές επιχειρήσεις
στο έλεος της, την ώρα που επιχειρήσεις από την ανατολή σχε-
διάζουν και υλοποιούν, µε τη βοήθεια του κεντρικού κράτους για
να πιέσουν και να δελεάσουν αγορές να ανοίξουν τα προϊόντα
και τις υπηρεσίες τους, όπως κάνει η Κίνα, η Ρωσία, η Τουρκία
και άλλες. 

Στον αντίλογο βέβαια είναι όλοι εκείνοι που λένε: Μα η Ευ-
ρώπη έχει πολύ αυστηρά πρότυπα ανταγωνισµού. Αυτό δεν στα-
µάτησε την Ισπανία από το να προωθεί τα αγροτικά της
προϊόντα, την Ιταλία τα λογότυπά της, τη Γερµανία την αυτοκι-
νητοβιοµηχανία της, την Αµερική να ανοίγει δρόµους για το LNG
της µέσα στην Ευρώπη. 

Ο χώρος που αφήνει η Ευρώπη για τη δηµιουργία και την ενί-
σχυση νέων αγορών δεν έχει επ’ ουδενί εξαντληθεί, για να µην
σας πω ότι εσείς δεν την έχετε πάρει χαµπάρι ακόµα, για να µη
µιλήσω για τις εποχές που η πατρίδα µας ήξερε να διεκδικεί και
να κερδίζει, πολιτικές που έµοιαζαν ταµπού, όπως τα µεσογειακά
προγράµµατα. 

Μια τέτοια επιθετική πολιτική υπέρ της ελληνικής οικονοµίας
χρειάζεται διοικητικές µεταρρυθµίσεις. Η ψηφιοποίηση δεν φτάνει.
Χρειάζεται γενναία αποσυγκέντρωση της εξουσίας, που να δηµι-
ουργήσει ανταγωνισµό µεταξύ των δηµόσιων υπηρεσιών εντός Ελ-
λάδος. Χρειάζεται να ενισχυθούν και να πιεστούν οργανισµοί
τοπικής αυτοδιοίκησης. Τα τοπικά πανεπιστήµια, τα επιµελητήρια,
οι συνεταιρισµοί, οι συνδικαλιστικοί φορείς επιχειρήσεων και ερ-
γαζοµένων να συνεργάζονται για να δηµιουργήσουν τοπικά προ-
γράµµατα ανάπτυξης. Χρειάζεται ένα νέο σύστηµα λογοδοσίας,
για να µην καταλήξουν αυτοί οι φορείς στις παθογένειες τις δικές
σας κατ’ εικόνα και καθ’ οµοίωση του κεντρικού πολιτικού συστή-
µατος. 

Χρειάζεται, επίσης, νέα χρηµατοπιστωτικά εργαλεία, παράλ-
ληλα του τραπεζικού συστήµατος, όπως οι περιφερειακές χρη-
µατοοικονοµικές δοµές που έχουµε προτείνει µέσω του ΕΣΠΑ
και µια κυβέρνηση που θα καταλάβει ότι δεν µπορείς να αφήνεις
τη δυναµική ανάπτυξη της χώρας και τις πτωχεύσεις σε ένα συν-
τηρητικό τραπεζικό σύστηµα, που ακόµα γλείφει τις πληγές της
δικής του πτώχευσης και ασχολείται µόνο µε τους µεγάλους. 

Η σωστή και γενναία αποσυγκέντρωση εξουσίας είναι ο µόνος
τρόπος να πετύχουµε τη δίκαιη αναδιανοµή του πλούτου, µέσα
από την αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου. Όσο το κεντρικό
πολιτικό σύστηµα περιµένει να εγκρίνει τα πάντα, η δυναµική της
χώρας εξαρτάται από ένα Μαξίµου που µοιάζει κουρασµένο,
ανήµπορο να δει τη µεγάλη εικόνα και αυτό είναι πληγή για την
Ελλάδα. 

Γνωρίζουµε βέβαια τι θα πει η Κυβέρνηση, διότι αυτή είναι η
µόνιµή της επωδός: «Πού θα βρείτε τα λεφτά;». 

Για τις µεταρρυθµίσεις, κύριε Μητσοτάκη, το κόστος είναι
µηδέν. Θέλει πολιτικό θάρρος, όµως. Για τα άλλα, η απάντηση
είναι εκεί που τα αφήσατε: 1,5 δισεκατοµµύριο υπολείπεται το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, 1 δισεκατοµµύριο λιγότερη
η απορρόφηση στον τοµέα ανάκαµψης, 4,5 δισεκατοµµύρια οι
λιµνάζοντες πόροι στο «Ελλάδα 2.0», 21 δισεκατοµµύρια αυτά
που πρέπει να απορροφήσετε µέχρι να κλείσει το πρόγραµµα το
2026, 1 δισεκατοµµύριο το µήνα.

Πόσα χρειάζονται για να κάνεις τη Στερεά Ελλάδα τουριστικό
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προορισµό; Την ίδια ώρα, από τις οκτακόσιες πενήντα χιλιάδες
επιχειρήσεις µόνο πενήντα χιλιάδες έχουν πρόσβαση σε τραπε-
ζικό δανεισµό, ενώ πρόσβαση στο ΕΣΠΑ έχει µόνο το 6% και
πρόσβαση στο Ταµείο Ανάκαµψης το 3%. Μόλις τριακόσιες
ογδόντα επτά επιχειρήσεις µοιράστηκαν τα πρώτα 13 δισεκατοµ-
µύρια του Ταµείου Ανάκαµψης, µε µέση διάρκεια αποπληρωµής
δεκατρία χρόνια και µεσοσταθµικό επιτόκιο –πόσο;- 2%. Για δείτε
τι κάνει µια µικρή επιχείρηση που καταφέρνει να περάσει το κα-
τώφλι των τραπεζών, που κοιτάζει το 8 και το 8,5.

Αυτά δεν είναι ατυχήµατα, είναι αποτελέσµατα των πολιτικών
επιλογών µιας κυβέρνησης που εφαρµόζει µοντέλα του χθες,
όταν η χώρα βρίσκεται αντιµέτωπη µε τις προκλήσεις του σή-
µερα και του αύριο. 

Θα το διορθώναµε εµείς µε έναν προϋπολογισµό ή σε µια τε-
τραετία; Όχι βέβαια. Αλλά ένας προϋπολογισµός αποτελεί αφε-
τηρία και ευκαιρία κι εµείς σας πιέζουµε, διότι έτσι όπως πάτε
χάνετε την ευκαιρία. 

Αξίζει πια να το καταλάβετε. Η Ελλάδα ακόµη και σήµερα έχει
απίστευτο πλούτο αδρανοποιηµένο, αδρανοποιηµένο από φόβο,
από έλλειψη εργαλείων και γνώσης, από απουσία συνεργασίας
και σύνθεσης, από µία διοίκηση που αγκοµαχεί. 

Το δικό µας σχέδιο θα εστίαζε εκεί, επιθετικά, πατριωτικά, προ-
οδευτικά, µεταρρυθµιστικά, γιατί σε έναν κόσµο γεµάτο αβεβαι-
ότητα το να µην κινείς είναι έγκληµα. 

Αντίθετα, σε αυτό το πλαίσιο που περιέγραψα, η σηµερινή Κυ-
βέρνηση και ο προϋπολογισµός της κινούνται σε ένα κλίµα χα-
λαρό business as usual. Γιατί; Ίσως γιατί είναι χαρούµενοι µε την
επενδυτική βαθµίδα, ίσως µε την πολιτική τους κυριαρχία, τόσο
χαρούµενοι που αγνοούν ότι αν συνεχίσουµε έτσι, πλέουµε µε
µαθηµατική ακρίβεια σε παγόβουνο. 

Ίσως να σκέφτονται βραχυπρόθεσµα. Μπορεί ο κ. Μητσοτά-
κης να βασίζεται στην ιδέα ότι δεν θα χειριστεί εκείνος την πρό-
σκρουση που προµηνύεται. Η Νέα Δηµοκρατία όµως θα έπρεπε.
Τη δεύτερη φορά που θα αφήσετε τη χώρα στην κατάσταση που
τη βρήκαµε το 2009 δεν θα είσαστε τόσο τυχεροί όσο ήσασταν
την προηγούµενη. Το δυστύχηµα είναι ότι η πολιτική και οι πολι-
τικοί σας αγνοούν τι σηµαίνει εθνικός σχεδιασµός. Το µόνο το
οποίο τους ενδιαφέρει είναι να παίρνουν τα εύσηµα της Ευρώ-
πης και να είναι καλύτεροι από τους αντιπάλους τους κάθε τέσ-
σερα χρόνια. Έτσι, τεράστια κεφάλαια της καθηµερινότητας του
πολίτη βρίσκονται εκτός του ραντάρ της Κυβέρνησης και του
Κοινοβουλίου. Παράδειγµα η αγροτική πολιτική, η πολιτική για
την µικροµεσαία επιχείρηση, ο πολιτισµός, ο αθλητισµός, η υγεία
και η παιδεία. Τι εννοώ εκτός ραντάρ; Τα κεφάλαια αυτά για την
Κυβέρνηση δεν αφορούν το µέλλον της χώρας αλλά είναι ενο-
χλητικές εστίες κόστους και γι’ αυτό κάνει µερεµέτια και όχι ανα-
τροπές. Η απόλυτη, δηλαδή, επιβολή των αναγκών της οικονο-
µίας πάνω στην κοινωνία. Κι έτσι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας είναι ιδιαίτερα χαρούµενη να µείνει προσκολληµένη εκεί
που είναι λέγοντας στην κοινωνία «δεν ήρθε ακόµα η σειρά σου».
Γιατί; Διότι ο κόσµος είναι πολύ πιο απλός όταν κοιτάζει τους
αριθµούς και όχι τους ανθρώπους. Αυτό εξηγεί και πολύ καλά
γιατί ο κ. Χατζηδάκης επιµένει να κοιτάει γραφήµατα και όχι την
Ελληνίδα και τον Έλληνα στα µάτια. 

Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, για
όποιον έχει επίγνωση του τι γίνεται έξω από αυτό το κτίριο, το
business as usual της Κυβέρνησης δεν αναδεικνύει ψυχραιµία.
Είναι στρουθοκαµηλισµός. Μορφή παραφροσύνης. Γιατί; Διότι
τώρα είναι η ώρα να σκεφτούµε, να σχεδιάσουµε και να υλοποι-
ήσουµε νηφάλια κάτι που η χώρα δεν είχε τη δυνατότητα και την
πολυτέλεια να κάνει τόσο καιρό. Τώρα είναι η ώρα να σχεδιά-
σουµε και να υλοποιήσουµε µε γνώµονα το σήµερα και το αύριο,
να χτίσουµε εµπιστοσύνη όχι µόνο µε τους εταίρους µας αλλά
µεταξύ των κοινωνικών οµάδων µέσα στην πατρίδα µας. Διότι αν
δεν το κάνουµε και ένα από αυτά που περιέγραψα πριν δεν πάει
καλά, θα καταρρεύσει όλο το οικοδόµηµα που µε τόσο κόπο έχει
χτίσει ο ελληνικός λαός. Κι αυτό είναι κάτι που δεν αξίζει ούτε
στη χώρα ούτε στο λαό της. 

Γι’ αυτό το δικό µας σχέδιο λέει: «Κοινωνία τώρα είναι η ώρα
σου. Τώρα είναι η ώρα να πάρουµε τα πράγµατα αλλιώς. Να κοι-
τάξουµε µε τα µάτια προσηλωµένα στο σήµερα και το αύριο της

πατρίδας µας. Να δούµε τη χώρα όχι γι’ αυτό που είναι, αλλά για
όλα αυτά που µπορεί να είναι». Αυτό απαιτούν οι καιροί και εµείς
θα είµαστε έτοιµοι την ώρα που θα µας εµπιστευτούν ξανά οι πο-
λίτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα η

κ. Διαµάντω Μανωλάκου, ειδική εισηγήτρια του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Η Κυβέρνηση και ο κύριος Υπουρ-
γός µπορεί να πανηγυρίζει για την επενδυτική βαθµίδα, όµως
τους µεγαλοεπιχειρηµατίες ευνοεί για να δανείζονται φθηνά. Ή
καµαρώνετε που αυγαταίνουν τα µατωµένα πρωτογενή πλεονά-
σµατα, όµως είναι απ’ τη φορολεηλασία των λαϊκών στρωµάτων.
Ή παρουσιάζετε το ΑΕΠ σε καλύτερη πορεία µέσα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση αλλά από αυτή την πίτα ελάχιστα περισσεύουν για
την υγεία του λαού και τη µόρφωση των παιδιών του, για αυξή-
σεις µισθών και συντάξεων για να µπορούν να αντιµετωπίζουν
τον εφιάλτη της ακρίβειας σε τρόφιµα και βασικά µέσα, τα αυ-
ξανόµενα ενοίκια και την ενέργεια αλλά και την πρόνοια, τον πο-
λιτισµό, τον αθλητισµό που στραγγαλίζετε. Δεν υπάρχει συνολικά
στοιχειώδης κάλυψη σε βασικές λαϊκές ανάγκες. Και αυτά κα-
θρεφτίζονται στον προϋπολογισµό του 2024. 

Σήµερα πεινάνε και όσοι δουλεύουν µε µισθούς φτώχειας και
όσοι παίρνουν µια χαµηλή σύνταξη. Αυτά είναι τα αποτελέσµατα
της αντιλαϊκής πολιτικής σας και όσων σας εγκωµιάζουν, κύριε
Υπουργέ. Λέτε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είχε καµία παρατή-
ρηση στον Προϋπολογισµό και πολλά συχαρίκια δεχτήκαµε από
τον ΟΟΣΑ, την Ευρωπαϊκή Τράπεζα και την κ. Λαγκάρντ και άλ-
λους. Μα, τη σκληρή πολιτική τους περνάτε και σε αυτόν τον
προϋπολογισµό γιατί και εσείς και τα άλλα κόµµατα του ευρω-
µονόδροµου ψηφίζετε και υλοποιείτε την αντιδραστική φιλοµο-
νοπωλιακή πολιτική τους. Υποφέρουν οι λαοί για να κερδίζουν οι
επιχειρηµατικοί όµιλοι. Αυτό κάνετε αδίστακτα και προκλητικά.
Και σας αξιολογούν, ναι, σας στηρίζουν ξεδιάντροπα. 

Τα πάντα εµπορευµατοποιούνται. Ακόµα και το αγνό φίλαθλο
συναίσθηµα. Τα µέτρα σας όπως και των προηγούµενων κυβερ-
νήσεων στηρίζουν διαχρονικά τη σαπίλα του αθλητισµού - εµπό-
ρευµα και της οµάδας - επιχείρησης µε διάφορους τρόπους
στρώνοντας το έδαφος για επόµενα εγκλήµατα. Ωστόσο υπάρ-
χουν και άλλα µεγάλα προβλήµατα. Καίνε καθηµερινά τη λαϊκή
οικογένεια και θα επιδεινωθούν. Το πιστοποιεί ο προϋπολογισµός
σας όσο και να θέλετε να παρουσιάσετε τη νύχτα µέρα. 

Στην υγεία στο σύνολο δαπάνης το κράτος συµµετέχει µε το
30% περίπου, ενώ οι ιδιωτικές δαπάνες, δηλαδή από την τσέπη
µας, είναι 70%, αφού για τις διαγνωστικές εξετάσεις που έχει
ανάγκη η λαϊκή οικογένεια υπάρχει περιορισµός ή δεν αποζηµιώ-
νονται από τον ΕΟΠΥΥ ή δεν µπορούν να ικανοποιηθούν ανάγκες
λόγω υποστελέχωσης ή ελλείψεων στον εξοπλισµό. Παραδείγ-
µατος χάρη, µεγάλες λίστες χειρουργείων. Γι’ αυτό η αύξηση
κατά 4,5% στο Υπουργείο Υγείας δεν καλύπτει την υποχρηµατο-
δότηση των προηγούµενων χρόνων, τις τεράστιες ελλείψεις σε
υποδοµές, προσωπικό, εξοπλισµό κ.λπ.. Η κατάσταση θα επιδει-
νωθεί. Εξάλλου η µικρή αύξηση αφορά σε µεγάλο βαθµό απλή-
ρωτες υποχρεώσεις δηµοσίων µονάδων υγείας και όχι κάλυψη
νέων αναγκών. 

Το ίδιο ισχύει και για το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων.
Χρηµατοδοτεί αποσπασµατικά και ληξιπρόθεσµα προγράµµατα
πρόληψης και αναµόρφωση του µηχανισµού clawback, όπως
απαιτούν οι φαρµακοβιοµήχανοι για να κερδίζουν περισσότερα
και να απολύουν ακόµα και συνδικαλιστές, όπως στην ΠΕΙΦΑΣΥΝ
για εκφοβισµό. Όµως δεν θα περάσει. Το εγγυώνται οι αγώνες
των εργαζοµένων. 

Θέτετε κριτήριο το οικονοµικό στοιχείο. Αντί ενίσχυσης για
υγειονοµικό προσωπικό που είναι το βασικότερο πρόβληµα µι-
λάτε για αντοχές της οικονοµίας. Δηλαδή, θα συνεχιστεί η υπο-
στελέχωση και επιδείνωση των δηµοσίων µονάδων υγείας. Έτσι,
συνολικά η ιατροφαρµακευτική περίθαλψη θα ευνοεί τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους. Γι’ αυτούς νοµοθετείτε. Τα ίδια και στην
παιδεία. Κλείνει η στρόφιγγα ακόµα και για λειτουργικά έξοδα
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και συντήρηση των σχολικών µονάδων που παραµένουν καθηλω-
µένα χαµηλά εδώ και µια δεκαετία. Ούτε καν σχέδιο αντικατά-
στασης των εκατοντάδων άθλιων τσίγκινων κουτιών που
στεγάζουν µικρά παιδιά προσχολικής ηλικίας. 

Σε πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση λιγότεροι µό-
νιµοι εκπαιδευτικοί θα εργαστούν. Μειωµένοι οι πόροι κατά 135
εκατοµµύρια. Ταυτόχρονα ξεπερνά το 1,2 δισεκατοµµύριο η εξω-
σχολική στήριξη. Είναι ο Γολγοθάς της εµπορευµατοποίησης για
κάθε λαϊκή οικογένεια. Οι αναπληρωτές στο 38,5% χωρίς να
έχουν καλυφθεί πλήρως τα κενά και τσακισµένοι οι µισθοί τους.
Αυξήσεις κοροϊδία. Αφορά µόνο στο επίδοµα ευθύνης κίνητρο
για υψηλόβαθµα στελέχη ώστε να επιβάλουν όλο το αντιεκπαι-
δευτικό οπλοστάσιό τους στους υπόλοιπους εκπαιδευτικούς κόν-
τρα στους αγώνες τους, ενάντια στην κατηγοριοποίηση των
σχολείων, εκπαιδευτικών και µαθητών όπως είναι η περιβόητη
αξιολόγηση που όλοι σας προωθήσατε. 

Ταυτόχρονα, ο πολυδιαφηµισµένος αντισεισµικός έλεγχος των
δηµόσιων κτηρίων, που ανατέθηκε από την Κυβέρνηση στο ΤΕΕ,
βρίσκεται στο σηµείο µηδέν, αν και το 70% των σχολικών κτηρίων
κτίστηκαν στις αρχές του αιώνα έως το 1985. Αλλά και τα σχο-
λικά γεύµατα βρίσκονται καθηλωµένα στο 35% των µαθητών.
Καµµία αύξηση δαπάνης στον προϋπολογισµό, αν και διευρύνε-
ται το φάσµα της φτώχειας.

Προβάλλετε το νέο ψηφιακό σχολείο που θα ανοίξει µια µε-
γάλη ψηφιακή αγορά και στα σχολεία, όµως, πρέπει να έχετε
υπόψη και την αρνητική πείρα από προηγµένες καπιταλιστικές
χώρες, όπως Σουηδία και Φιλανδία, οι οποίες εισήγαγαν µαζικά
ψηφιακά µέσα στην εκπαίδευση και τώρα τα µαζεύουν στις απο-
θήκες, διότι οι απόφοιτοί τους υστερούν σε βασικές ικανότητες,
όπως είναι η γραφή. Επιστρέφουν, λοιπόν, στο χαρτί και το µο-
λύβι. 

Ωστόσο όσο τσιγκούνηδες εµφανίζεστε στη δηµόσια υγεία και
παιδεία, τόσο απλόχεροι είσαστε µε τις στρατιωτικές δαπάνες
και τη χρηµατοδότηση των νατοϊκών επιχειρήσεων, που ακολου-
θούν µια σταθερά ανοδική πορεία, εξυπηρετώντας τους σχεδια-
σµούς της ελληνικής αστικής τάξης για γεωστρατηγική της
αναβάθµιση, µέσα από την ανάληψη ακόµα πιο ενεργού ρόλου
ευρωατλαντικού χωροφύλακα στην ευρύτερη περιοχή. 

Το 2024, λοιπόν, τσακίζεται το εργατικό λαϊκό εισόδηµα προ-
κειµένου να στηρίζονται οι νατοϊκοί εξοπλισµοί, που δεν αφορούν
στην άµυνα της χώρας αλλά σε επιχειρησιακές ανάγκες του
ΝΑΤΟ, όπως αποστολή φρεγατών στην περιοχή της Παλαιστίνης,
µαζί µε αµερικανονατοϊκή αρµάδα -από αποστολή Patriot στη Σα-
ουδική Αραβία για αντιπυραυλική ασφάλειά της στον πόλεµο µε
την Υεµένη-, αλλά και ελληνικά οπλικά συστήµατα που αποσύρ-
θηκαν από ελληνικά νησιά για να σταλούν στον πόλεµο της Ου-
κρανίας. Αυτά κάνετε.

Την ίδια στιγµή, οι πλειστηριασµοί πολλαπλασιάζονται και νο-
µοθετείτε για τα κέρδη τραπεζών και «κορακιών». Αν και τα επι-
τόκια αυξήθηκαν πολλαπλώς, οι µικροεπαγγελµατίες –παρ’ όλο
που το 65% οφείλει σε ασφαλιστικά ταµεία- φορτώνονται µε επι-
πλέον φορολογικά βάρη από το νέο φορολογικό έκτρωµα, µε
στόχο τη βίαιη µείωσή τους. Ωστόσο, το µεγάλο κεφάλαιο απο-
λαµβάνει, όχι µόνο φτηνό εργατικό δυναµικό, αλλά και νέες µει-
ώσεις σε φόρους -συγκέντρωση κεφαλαίου- των χρηµατι-
στηριακών συναλλαγών και κατάργηση φόρου σε κρατικά και
επιχειρηµατικά οµόλογα, ενώ συνεχίζεται η µείωση εργοδοτικών
εισφορών κατά τρεις µονάδες. Να γιατί το 95% των φορολογικών
εσόδων πληρώνονται από λαϊκά στρώµατα.

Προβάλλετε τις αυξήσεις στους µισθούς των δηµοσίων υπαλ-
λήλων µετά από δώδεκα χρόνια και χωρίς να παίρνετε υπ’ όψιν
τον πληθωρισµό. Ουσιαστικά µονιµοποιείτε τις περικοπές που
εφάρµοσαν διαδοχικά οι κυβερνήσεις Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ, όπως την κατάργηση του 13ου και του 14ου µισθού. Μόνο
το 2022 είχαµε πραγµατική µείωση 7,5% περίπου του µισθού.
Επίσης, η ονοµαστική αύξηση στις συντάξεις είναι µόλις 3% κάτω
από τον πληθωρισµό και την ελάχιστη αυτή αύξηση δεν την παίρ-
νουν επτακόσιες πενήντα χιλιάδες συνταξιούχοι, δηλαδή το 30%.

Και τι µας παρουσίασε ο κύριος Υπουργός; Τα νούµερα, όχι
τα ποσοστά, γιατί θα ντραπεί η ντροπή της κοροϊδίας. 

Σε ό,τι αφορά στον αγροτικό τοµέα, παρουσιάζεται στον προ-

ϋπολογισµό ένα νέο παραγωγικό µοντέλο. Βασικό του κριτήριο
είναι το κέρδος του µεγαλοκαπιταλιστή και όχι η ικανοποίηση των
αναγκών του λαού για αυτάρκεια σε ποιοτικά τρόφιµα και σε
προσιτές τιµές. Γι’ αυτό, βασικούς άξονες της κρατικής παρέµ-
βασης στον προϋπολογισµό έχετε τη συγκέντρωση µε κίνητρα,
ακόµα και σε συλλογικά σχήµατα, της παραγωγής και υπαγωγής
της στον έλεγχο των µονοπωλιακών οµίλων. 

Σε αυτή την κατεύθυνση είναι και η χορήγηση των επιδοτή-
σεων της ΚΑΠ στον αγρότη για εξασφάλιση πρώτης ύλης στη
βιοµηχανία, µέχρι να συγκεντρωθεί η παραγωγή σε λίγα χέρια.
Τις επιδοτήσεις, ουσιαστικά, καρπώνονται οι όµιλοι της εµπορίας
και µεταποίησης, καταληστεύοντας τον βιοπαλαιστή αγρότη. Γι’
αυτό µεταξύ 2009 και 2020 ο αριθµός των αγροτών µειώθηκε
κατά 26,5% σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ. Ταυτόχρονα, οι µεγάλες
µειώσεις κατά 25% της προκαταβολής στη βασική ενίσχυση,
είναι το αποτέλεσµα της νέας ΚΑΠ που στηρίζουν και ψηφίζουν
όλα τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου. 

Ακόµα και στον προϋπολογισµό δεν προβλέπεται καµµία έκ-
πτωση στον ειδικό φόρο κατανάλωσης για το αγροτικό πετρέ-
λαιο που καταργήθηκε στο τρίτο µνηµόνιο. Ωστόσο, συνεχίζουν
να απολαµβάνουν το αφορολόγητο οι εφοπλιστές, οι βιοµήχανοι,
οι µεγαλοξενοδόχοι, οι αεροπορικές εταιρείες και άλλοι. Δεν
προβλέπεται ενίσχυση του ΕΛΓΑ, παρά τις υποσχέσεις για επι-
πλέον πίστωση 110 εκατοµµυρίων ευρώ το 2024, όταν το κόστος
παραγωγής έχει εκτοξευτεί και δεν αναπληρώνει το χαµένο ει-
σόδηµα ακόµα και από φυσικές καταστροφές. Συνεχίζεται, λοι-
πόν, η υποχρηµατοδότηση των κρατικών φορέων ΟΠΕΚΕΠΕ,
ΕΦΕΤ, ΕΛΓΑ, ΕΛΓΟ, «Μπενάκειο». Μαστίζονται από υποστελεχω-
µένες υπηρεσίες, ιδιωτικοποίηση αρµοδιοτήτων και υποχρηµα-
τοδότηση έργων, όπως αντιπληµµυρικά, πρόληψη πυρκαγιών και
άλλων -που δεν είναι ανταποδοτικά για το κεφάλαιο- και την ίδια
ώρα που δίνονται δισεκατοµµύρια για Ραφάλ, το κράτος δεν δια-
θέτει ούτε ένα αεροπλάνο για τη αντιχαλαζική προστασία. Τόσο
πολύ ενδιαφέρεστε για την αγροτιά, γι’ αυτό δίκαια βγαίνουν µε
τρακτέρ στους δρόµους για το δίκαιο και την επιβίωσή τους. 

Τελικά, ο προϋπολογισµός 2024 έχει ταξικό αντιλαϊκό χαρα-
κτήρα. Διευρύνει το χάσµα ανάµεσα στις λαϊκές ανάγκες και τον
βαθµό ικανοποίησής τους. Κυριαρχεί η πολιτική ιδιωτικοποίησης
και εµπορευµατοποίησης βασικών αναγκών του λαού, υποτάσ-
σεται στο κόστος - όφελος σύµφωνα µε τις προτεραιότητες της
καπιταλιστικής οικονοµίας, αφήνοντας στο έλεος τις ανάγκες του
λαού. 

Συνεπώς, λύση είναι η ανατροπή της καπιταλιστικής απειλής
και βαρβαρότητας µε συγκέντρωση δυνάµεων για έναν άλλο
δρόµο ανάπτυξης, που θα έχει προτεραιότητα την αξιοποίηση
όλων των σύγχρονων δυνατοτήτων σε όφελος της εργατικής
τάξης και όλου του λαού, µε µόνιµη και σταθερή εργασία, αξιο-
πρεπείς µισθούς και συντάξεις, αποκλειστικά δηµόσια και δω-
ρεάν υγεία, παιδεία, πρόνοια, αθλητισµό, πολιτισµό και ό,τι έχει
ανάγκη ο λαός, µε κεντρικό σχεδιασµό της οικονοµίας και τα
µέσα παραγωγής στην υπηρεσία του. 

Δεν είναι ουτοπία. Υπήρξαν αυτές οι κατακτήσεις από τον πε-
ρασµένο αιώνα µε τον σοσιαλισµό, τον κοµµουνισµό και ό,τι λάθη
και αδυναµίες υπήρξαν, διορθώνονται. Είναι ένα ποιοτικά ανώ-
τερο σύστηµα γιατί φροντίζει τον άνθρωπο και όχι τα καπιταλι-
στικά κέρδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής,
είναι ο κ. Στυλιανός Φωτόπουλος, ειδικός εισηγητής της Ελληνι-
κής Λύσης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε τρεις επιση-
µάνσεις που αφορούν στην οµιλία του κ. Χατζηδάκη. 

Επισήµανση πρώτη. Ή ο κ. Χατζηδάκης ψεύδεται στο χαρτί το
οποίο έστειλε προς απάντηση της ερώτησης του κ. Βιλιάρδου ή
το ΑΕΠ µας έχει φτάσει τα 381 δισεκατοµµύρια ευρώ και δεν το
ξέρουµε. Αν είναι έτσι, να µας το πείτε για να χαρούµε και να
βγούµε στους δρόµους να πανηγυρίζουµε. Και τα δύο δεν µπο-
ρεί να συµβαίνουν και να ισχυρίζεται ο Υπουργός ότι το ιδιωτικό
χρέος είναι το 100% του ΑΕΠ. 

Παρατήρηση δεύτερη. Είπε ότι πριν από λίγο σε αυτήν εδώ
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την Αίθουσα άκουσε για πρώτη φορά την Αντιπολίτευση σύσ-
σωµη να παραδέχεται αύξηση των άµεσων ξένων επενδύσεων.
Προφανώς δεν είχε έρθει στις επιτροπές του Υπουργείου Οικο-
νοµικών, στις οποίες κανένας δεν αµφισβήτησε ότι οι άµεσες
ξένες επενδύσεις σε απόλυτα νούµερα αυξήθηκαν. Αυτό το
οποίο, όµως, έχουµε πει όλοι είναι τα ποιοτικά χαρακτηριστικά
τα οποία έχουν αυτές οι άµεσες ξένες επενδύσεις και το έχει πει
και η ίδια η Τράπεζα της Ελλάδος. Δε νοµίζω ότι µπορεί να κατη-
γορήσει κάποιος τον κ. Στουρνάρα σε αυτό το σηµείο. Οι άµεσες
ξένες επενδύσεις βασίζονται στο real estate. 

Παρατήρηση τρίτη. Είπε ο κ. Χατζηδάκης ότι τον προϋπολογι-
σµό τον οποίο µας φέρατε προς ψήφιση τον έχει εγκρίνει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Υπήρχε περίπτωση να κάνει κάτι άλλο; Υπήρχε
περίπτωση να τον απορρίψει; Οι άνθρωποι –µέσα σε εισαγωγικά
πάντα-, θέλουν να πάρουν τα χρήµατά τους. 

Ακούγοντας, λοιπόν, την οµιλία έχω να πω το εξής: Ο κ. Χα-
τζηδάκης αναφέρεται στην Ελλάδα σε σχέση µε τους δανειστές,
οι οποίοι έχουν µοναδική επιδίωξη να εισπράξουν µέσω της υψη-
λής φορολογίας και του ξεπουλήµατος της δηµόσιας ελληνικής
περιουσίας. Εµείς έχουµε ως σηµείο αναφοράς την επιβίωση και
την ευηµερία των Ελλήνων. Τι να κάνουµε; Έχουµε άλλες κοσµο-
θεωρίες. 

Τώρα, όσον αφορά στον προϋπολογισµό του 2024 τον οποίο
καλούµαστε να εξετάσουµε, είναι ένας προϋπολογισµός µε τις
εξής ιδιοµορφίες, σε σχέση µε τους προϋπολογισµούς των προ-
ηγούµενων ετών: Είναι, όντως, ο πρώτος ο οποίος συντάσσεται
µετά από αρκετά χρόνια µε την ελληνική οικονοµία να έχει λάβει
την επενδυτική βαθµίδα. Αυτό από µόνο του είναι ένα πραγµα-
τικά καλό νέο. Μέχρι εκεί. 

Είναι ένας προϋπολογισµός, ο οποίος συντάσσεται µετά από
τη λήξη µιας πανδηµίας, τα απόνερα της οποίας στην εφοδια-
στική αλυσίδα -και κατ’ επέκταση στην οικονοµία- θα µας απα-
σχολούν για αρκετά χρόνια. Οι επιπτώσεις στον πληθωρισµό, στο
δηµόσιο χρέος, στα επιτόκια, τα οποία όπως είναι αναµενόµενο
ακολουθούν τον πληθωρισµό που επιβλήθηκε, θα µας απασχο-
λούν για πολλά χρόνια. Αυτό είναι κάτι για το οποίο λέγαµε και
είχαµε προβλέψει όσοι µιλούσαµε για καταστροφικά lock downs. 

Όµως, είναι και ένας προϋπολογισµός, ο οποίος συντάσσεται
σε συνθήκες γεωπολιτικές, οι οποίες να µας επιτρέψετε δικαιο-
λογηµένα να µας ανησυχούν. Κάτω από αυτές τις προϋποθέσεις
και κάτω από αυτές τις συνθήκες, η Ελλάδα θα πρέπει να ανα-
πτυχθεί µε ρυθµό 2,9 -από τους υψηλότερους στην Ευρωζώνη-
ώστε να προσεγγίσει σε ΑΕΠ τα 234 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι
ένας στόχος από µόνος του ιδιαίτερα αισιόδοξος. 

Ο πληθωρισµός, όπως σας είπα και νωρίτερα, ήρθε για να µεί-
νει. Παρ’ όλα αυτά, δεν πρέπει να επηρεάσει την ιδιωτική κατα-
νάλωση, η οποία θα πρέπει να παραµείνει -σύµφωνα µε τον
προϋπολογισµό- σε πολύ υψηλά επίπεδα, όµως, χωρίς δανεικά
και χωρίς τις κάνουλες ανοιχτές από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Τα έσοδα από τον τουρισµό θα πρέπει να κάνουν νέο ρεκόρ,
καθώς ο πήχης τον οποίον έχετε βάλει -τα 21 δισεκατοµµύρια
ευρώ- είναι αρκετά υψηλός και ιδιαίτερα για ένα ευαίσθητο προ-
ϊόν όπως ο τουρισµός, ο οποίος σε συνδυασµό µε τις γεωπολιτι-
κές εξελίξεις αλλά και τα µηνύµατα από χώρες που είναι
παραδοσιακοί πελάτες για τον ελληνικό τουρισµό, όπως είναι η
Γαλλία και η Γερµανία, δεν είναι ευοίωνα, καθώς και οι ίδιες αν-
τιµετωπίζουν οικονοµικά προβλήµατα. 

Οι επενδύσεις θα πρέπει να αυξηθούν κατά 15,1%. Αυτός και
αν είναι φιλόδοξος στόχος, καθώς θα πρέπει από τα 10,8 δισε-
κατοµµύρια ευρώ της προηγούµενης χρονιάς να πάµε στα 12,16
δισεκατοµµύρια ευρώ. Η ωρίµανση των ευρωπαϊκών προγραµ-
µάτων, δεν νοµίζω ότι µπορεί να δικαιολογήσει µια τόσο µεγάλη
αύξηση στις επενδύσεις. 

Ο πληθωρισµός θα πρέπει να συγκρατηθεί το 2024 στο 2,6%
παρά την αβεβαιότητα και τις υψηλές τιµές στα καύσιµα, όπως
αναµένεται να ισχύσουν διεθνώς.

Η χώρα θα πρέπει να εµφανίσει πρωτογενές πλεόνασµα 2,1 -
αυξηµένο κατά µία µονάδα σε σχέση µε το 2023- και ρυθµό αύ-
ξησης των εσόδων µεγαλύτερο από τον ρυθµό αύξησης των
δαπανών. Τα φορολογικά έσοδα, δηλαδή, θα πρέπει να αυξη-
θούν στα 63 δισεκατοµµύρια ευρώ -αυξηµένα κατά 1,6 δισεκα-

τοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το 2023- και µε την προϋπόθεση,
φυσικά -ή τον αστερίσκο, όπως θέλετε πείτε το-, ότι δεν πρέπει
µόνο να βεβαιωθούν, πρέπει και να εισπραχθούν.

Η ανεργία θα πρέπει να µειωθεί εντός του 2024 στο 10,6%,
που σηµαίνει ότι θα πρέπει να δηµιουργηθούν αρκετές χιλιάδες
νέες θέσεις εργασίας. Και εδώ ερχόµαστε στα ποιοτικά χαρα-
κτηριστικά τα οποία θα πρέπει να έχουν οι άµεσες ξένες επεν-
δύσεις, γιατί µε το real estate, όπως καταλαβαίνετε, δεν
δηµιουργούνται νέες θέσεις εργασίας. Αν δεν αλλάξει το µείγµα
της οικονοµίας της χώρας, νέες θέσεις εργασίας δεν πρόκειται
να δούµε.

Εδώ να σταθώ και σε ένα ακόµα σηµείο που αφορά στον προ-
ϋπολογισµό του ΟΑΕΔ –νυν ΔΥΠΑ- στον προϋπολογισµό µεταξύ
των ετών 2023-2024 σε απόλυτα νούµερα. Το δηµόσιο χρέος θα
πρέπει -σε απόλυτο νούµερο- να µειωθεί κατά 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ περίπου, ενώ ως ποσοστό του ΑΕΠ θα πρέπει να φτάσει
στο 152,3%. Η αύξηση των δαπανών του δηµοσίου θα πρέπει να
συγκρατηθεί στο 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ, ώστε να χωρέσει όλα
τα µέτρα στήριξης ή αυτά τα οποία έχετε εξαγγείλει, εν πάση πε-
ριπτώσει.

Επιτρέψτε µου να πω και να βάλω έναν τίτλο σε αυτά τα οποία
ανέφερα πριν από λίγο στην οµιλία µου και το λέω πολύ καλο-
προαίρετα και µε πολλή µετριοπάθεια. Μαζεύονται πάρα πολλά
«αν» για έναν προϋπολογισµό, ο οποίος πρέπει να είναι σαφής
ως προς την αποτελεσµατικότητά του. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Ιδιαίτερη εντύπωση µας κάνει το γεγονός ότι στον προϋπολο-
γισµό υπάρχει πρόβλεψη για κατακόρυφη αύξηση των εξαγω-
γών, σχεδόν υπερδιπλάσια, σε µια χρονιά κατά την οποία ο
πληθωρισµός αναµένεται να µειωθεί -σύµφωνα και µε τις δικές
της εκτιµήσεις- ενώ δεν νοµίζω ότι έχουν συνυπολογιστεί οι επι-
πτώσεις από τις καταστροφικές ζηµιές στη Θεσσαλία, επιπτώ-
σεις τόσο προς τον πρωτογενή όσο και στον δευτερογενή τοµέα.
Σε κάθε περίπτωση, πάντως, η αύξηση των εσόδων από τον ΦΠΑ
χαρακτηρίζεται πάρα πολύ µεγάλη, από τα 22,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ στα 24,3 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Κλείνοντας τώρα τη χρήση του 2023, θα αναφερθώ στο νοµο-
σχέδιο το οποίο καταθέσατε το Σαββατοκύριακο, στο οποίο δεν
ξεχάσατε για µία ακόµα φορά να πάρετε µέτρα τα οποία συνεχί-
ζουν τη βίαιη απολιγνιτοποίηση της χώρας. Το πάθηµα του προ-
ηγούµενου διαστήµατος, της προηγούµενης περιόδου και η
ανάγκη για ενεργειακή ασφάλεια και αυτάρκεια, δεν έγινε µά-
θηµα. Φορτηγά που µεταφέρουν τον ελληνικό λιγνίτη σε γειτονι-
κές χώρες -όπως τα Σκόπια κ.ά.- και στη συνέχεια αγοράζουµε
από αυτές τις χώρες ενέργεια. Τα δικά τους φουγάρα, τα οποία
είναι δίπλα στα δικά µας σύνορα, δεν ρυπαίνουν. Μόνο τα δικά
µας ρυπαίνουν!

Την ίδια ώρα -και εδώ το κοντράστ είναι τεράστιο- η Τουρκία
ξεκινά εντός του 2025 την εµπορική εκµετάλλευση ενός νέου πυ-
ρηνικού σταθµού στο Ακούγιου και ανοίγει -κατά την ίδια- την
ενεργειακή της βεντάλια, συµπεριλαµβάνοντας όλες τις διαθέ-
σιµες πηγές, πυρηνικά, υδροηλεκτρικά, ΑΠΕ, γεωτρήσεις όπου
µπορεί. Κάνει, δηλαδή, ό,τι θα έπρεπε να κάνουµε εµείς και δυ-
στυχώς, δεν το κάνουµε. 

Στο ίδιο νοµοσχέδιο συµπεριλαµβάνονται ρυθµίσεις διαδικα-
στικού και µόνο χαρακτήρα -δηµοσιολογιστικού για την ακρίβεια-
που αφορούν την ΕΑΒ -Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία- και την
ΕΑΣ. Δεν γίνεται καµµία κουβέντα, καµµία αναφορά για την
ανάγκη συντήρησης και ανάπτυξης της εγχώριας αµυντικής βιο-
µηχανίας, µια αµυντική βιοµηχανία την οποία οι ξένοι, εν πάση
περιπτώσει όσοι έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον για επενδύσεις,
την εγκαταλείπουν. Γιατί, όµως; Όταν εµείς οι ίδιοι -και βάζω
πρώτο πληθυντικό- δεν µεριµνούµε για το πιο πολύτιµο περιου-
σιακό στοιχείο το οποίο έχουν αυτές οι εταιρείες, το οποίο είναι
το ανθρώπινο δυναµικό τους. Ούτε η «Lockheed Martin» ούτε κα-
νένας άλλος παγκόσµιος κολοσσός δεν έχει ανάγκη από οικό-
πεδα και από κτήρια. Έχει ανάγκη από εξειδικευµένο προσωπικό,
το οποίο οι παραπάνω εταιρίες διαθέτουν και µε το παραπάνω. 

Όταν, λοιπόν, η ίδια η χώρα δεν ενδιαφέρεται γι’ αυτό το πε-
ριουσιακό στοιχείο, οι ξένοι επενδυτές το µόνο που έχουν να κά-
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νουν είναι να φύγουν και να τους προσλάβουν και να τους πάνε
όπου ακριβώς αυτοί θέλουν.

Έχω εδώ -και να µου επιτρέψετε- έναν πίνακα που αφορά στο
κόστος συντήρησης αεροσκαφών, το κόστος συντήρησης όπως
γίνεται στην ΕΑΒ και το κόστος συντήρησης όπως γίνεται στους
ιδιώτες. Επιτρέψτε µου να σας δώσω µια τάξη µεγέθους. Πυρο-
σβεστικά CL-215 και CL-415, οι εκτιµήσεις εδώ πέρα των τεχνι-
κών είναι πάρα πολύ φειδωλές. Κόστος συντήρησης στην ΕΑΒ
ανά αεροσκάφος, 1,5 εκατοµµύριο ευρώ. Το ίδιο αεροσκάφος
στη «SABENA» στη Γαλλία µας κοστίζει άνω των 2,5 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Ελικόπτερα Σούπερ Πούµα, κόστος συντήρησης
στην ΕΑΒ, 1 εκατοµµύριο ευρώ. Στην αντίστοιχη εταιρεία στην
Ισπανία άνω των 3 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ στη «RUAG» στην
Ελβετία 8 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά τα χρήµατα, αν τα δούµε
ψυχρά, δηµοσιολογιστικά, τα πληρώνει ο Έλληνας φορολογού-
µενος. Δεν σας λέω για το ιδεαλιστικό όραµα που έχουµε εµείς,
το εθνικοκεντρικό, το να παράγουµε µόνοι µας όπλα, το να µέ-
νουν οι Έλληνες επιστήµονες εδώ, να έχουν δουλειά οι Έλληνες
εργαζόµενοι και οι Έλληνες επιστήµονες. Σε απλό δηµοσιονο-
µικό πλαίσιο αν το δούµε, πάλι µέσα µπαίνουµε.

Αγνοείτε, κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης και της Κυ-
βέρνησης, τις φωνές σύσσωµης της Αντιπολίτευσης, η οποία
ζητά τη µείωση συντελεστών ΦΠΑ σε βασικά καταναλωτικά
αγαθά, προκειµένου να ανακουφιστούν τα πιο ευάλωτα από τα
νοικοκυριά και από τους συµπολίτες µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα κάνω κατάχρηση. Ένα, δύο λεπτά ακόµη, κύριε Πρό-
εδρε.

Σε αντίθεση µε τα παραπάνω, εσείς προχωρήσατε σε µειώσεις
στον φόρο χρηµατιστηριακών συναλλαγών. Δεν χρειάζεται να
σας πω ποιοι ευνοούνται από τον φόρο χρηµατιστηριακών συ-
ναλλαγών και τη µείωσή του, όπως, επίσης, και στον φόρο συγ-
κέντρωσης κεφαλαίου. Ήταν και τα δύο στο φορολογικό
νοµοσχέδιο το οποίο ψηφίστηκε την προηγούµενη Πέµπτη. Από
0,5 το πήγατε σε 0,2. Για τη συζήτηση, γιατί δεν είστε υποχρεω-
µένοι να το ξέρετε όλοι και για ενηµέρωση της Ολοµέλειας, ο
φόρος συγκέντρωσης κεφαλαίου δεν επιβάλλεται στη σύσταση
µιας νέας εταιρείας, αλλά επιβάλλεται στις αυξήσεις µετοχικού
κεφαλαίου. Αυτό σηµαίνει ότι αν οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, οι
οποίοι -και κατά τη δική σας άποψη- πρέπει να κλείσουν τις ατο-
µικές επιχειρήσεις και πάνε να δηµιουργήσουν πιο µεγάλα συ-
νεργατικά σχήµατα, δεν τους αφορά. Ποιους αφορά η αύξηση
µετοχικού κεφαλαίου; Τα funds και τα κοράκια τα οποία θα έρ-
θουν να αγοράσουν τις ελληνικές εταιρείες. Η Ελλάδα αφελλη-
νίζεται σε όλα τα επίπεδα και εµείς «πετάµε χαρταετό».

Αν αυτό το οποίο λέω σας φαίνεται υπερβολικό ή ακόµα και
απίστευτο, έχω εδώ από την ΑΑΔΕ τα στατιστικά του ΕΝΦΙΑ του
2021 και του 2022. Τι λένε; Τα φυσικά πρόσωπα στα οποία βε-
βαιώθηκε ο ΕΝΦΙΑ το 2021 ήταν επτά εκατοµµύρια εκατόν
ογδόντα χιλιάδες. Τα φυσικά πρόσωπα στα οποία βεβαιώθηκε ο
ΕΝΦΙΑ το 2022 ήταν επτά εκατοµµύρια εκατόν τριάντα πέντε χι-
λιάδες. Έχουµε, δηλαδή, µείωση. Οι Έλληνες ξεπουλάνε. Το κα-
ταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Στυλιανός Φωτόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αντίθετη πορεία είχαν τα νοµικά πρόσωπα, οι εταιρείες, οι
οποίες το 2021 ήταν εξήντα οκτώ χιλιάδες πεντακόσιες σαράντα
δύο και το 2022 αυξήθηκαν σε εβδοµήντα µία χιλιάδες τετρακό-
σιες πενήντα δύο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μόλις την προηγούµενη εβδοµάδα ψηφίστηκε, εν µέσω αντι-
δράσεων -όχι από την Αντιπολίτευση, από την ίδια την κοινωνία
και από τους φορείς-, το νέο φορολογικό νοµοσχέδιο, το οποίο
υποτίθεται θα συµβάλει στην καταπολέµηση της φοροδιαφυγής.
Μεταξύ άλλων ψηφίσατε οι ελεύθεροι επαγγελµατίες να δέχον-
ται υποχρεωτικά από 1-1-2024 πληρωµές µέσω του συστήµατος
IRIS από ιδιώτες και µέχρι του ποσού των 500 ευρώ, για τον εξής

λόγο ότι δεν έχει προµήθεια, άρα θα γλιτώσουν από τις προµή-
θειες των POS. Δεν πέρασε µια βδοµάδα και ακούµε: «Τέλος οι
δωρεάν πληρωµές µε IRIS, έρχονται τσουχτερές προµήθειες, οι
τράπεζες πάνε στο 1%». Παρακαλώ αν δεν ισχύει, να το διαψεύ-
σετε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Δεν υπάρχει χρέωση για ποσά
µέχρι 500 ευρώ αλλά από άτοµο σε άτοµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ, θα τοποθετηθείτε µετά, δεν θέλω διάλογο.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, ολοκληρώστε, πλησιάζετε τα δε-
καπέντε λεπτά.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Πριν από λίγες ηµέρες στην αρ-
µόδια επιτροπή είχαµε τον εκπρόσωπο της Τράπεζας της Ελλά-
δος. Από τη συζήτηση την οποία κάναµε προέκυψαν
ενδιαφέροντα στοιχεία, ενώ µετά από αυτή τη συνεδρίαση µα-
θαίνουµε πως όντως η Τράπεζα της Ελλάδος ελέγχει πιο εντα-
τικά τους servicers. Επιβάλλει πρόστιµα αρκετά µεγαλύτερα σε
σχέση µε τα 243.000 ευρώ που είχε επιβάλει µέχρι τότε. Αυτό
είναι µια καλή πρακτική. Να τη βοηθήσουµε, όµως, εµείς -γιατί
είµαστε άνθρωποι της καθηµερινότητας, άνθρωποι της αγοράς-
και να της πούµε να πάει εδώ στο κέντρο της Αθήνας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
τη φράση σας παρακαλώ και ολοκληρώστε.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
δεν θα αργήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν θα σας αφήσω
πάνω από τα δεκαέξι λεπτά. Σας το λέω από τώρα. Ολοκληρώ-
στε.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ας πάει, λοιπόν, να ελέγξει τα εµ-
βάσµατα τα οποία δεν κλείνουν.

Και τέλος για να µην κάνω κατάχρηση του χρόνου...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κάνετε κατάχρηση,

υπερβαίνετε τον χρόνο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα κουραστούµε να σας

υπενθυµίζουµε το νούµερο 1 πρόβληµα της Ελλάδας: Η υπογεν-
νητικότητα, το δηµογραφικό. Μία µόνο κυβέρνηση τα τελευταία
χρόνια κατάφερε να κάνει αντιστροφή των γεννήσεων. Ήταν η
κυβέρνηση του Κωνσταντίνου Καραµανλή την περίοδο 2005-
2009. Υπάρχει, δηλαδή, µπούσουλας. Μπορείτε να τον αντιγρά-
ψετε. Κάντε το, γιατί οι Έλληνες γερνάνε και πεθαίνουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µία ανακοίνωση προς το Σώµα. Βλέπουµε ότι µε τον
αριθµό των οµιλητών, έξω από αυτόν τον πρώτο κύκλο των κατά
προτεραιότητα οµιλητών που είχε ανακοινωθεί, θα υπάρξει η δυ-
νατότητα να µιλήσει ο πρώτος κύκλος των οµιλητών όπως φαί-
νεται από τις καταστάσεις οι οποίες υπάρχουν. Ενηµερώνουµε
από τώρα, εγκαίρως, για να µπορέσει να υπάρχει η συνεννόηση
και η τακτοποίηση. Θα µπορέσει να µιλήσει και ο πρώτος κύκλος
των οµιλητών σήµερα, έτσι ώστε να είναι πιο άνετες οι συνεδριά-
σεις τις επόµενες ηµέρες.

Καλούµε τώρα από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτια-
τών τον κ. Χαλκιά.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συ-

ζήτηση βρίσκει τη χώρα µας να λειτουργεί κάτω από ιδιαίτερα
δυσµενείς συνθήκες. Από τη µια έχουµε τις αυξανόµενες πιέσεις
στην ελληνική οικονοµία λόγω του πληθωρισµού και από την
άλλη έχουµε τη γεωπολιτική αστάθεια στη Νοτιοανατολική Με-
σόγειο που εντείνει την ήδη υπάρχουσα ενεργειακή κρίση. Σε
αυτό το µεταβαλλόµενο περιβάλλον θα αναµέναµε να δούµε κά-
ποιο ουσιαστικό µέτρο πολιτικής από την Κυβέρνηση, αλλά αυτό
δεν το βλέπουµε. Δεν υπάρχει καν πρόβλεψη για αυτή την αβε-
βαιότητα.

Η Κυβέρνηση προβλέπει ανάπτυξη για το 2024 της τάξεως του
2,9%, την ίδια στιγµή που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο λένε ότι δεν πρόκειται να ξεπεράσει το 2,2%.
Προφανώς, έχουν συνυπολογίσει τους κινδύνους, κάτι που
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έπρεπε να είχαµε κάνει εµείς πρώτοι, αλλά µάλλον η Κυβέρνηση
βλέπει τους κινδύνους σαν ψιλά γράµµατα άνευ σηµασίας, όπως
παραβλέπει και την πραγµατική οικονοµική κατάσταση των Ελ-
λήνων πολιτών. Δύο στους δέκα Έλληνες πολίτες κινδυνεύουν
µε φτώχεια ή και κοινωνικό αποκλεισµό, σύµφωνα µε τα τελευ-
ταία δηµοσιευµένα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, µε την αναλογία να αυ-
ξάνεται όταν αφορά στις πολύτεκνες οικογένειες, µία στις τρεις.

Στις 23 Νοεµβρίου δηµοσιεύτηκε και έρευνα της ΕUROSTAT
που δείχνει ότι οι Έλληνες παρουσιάζουν αρνητικό ρυθµό απο-
ταµίευσης. Τι σηµαίνει αυτό σε απλά λόγια; Ότι έχουν ξεκινήσει
να δαπανούν τις οικονοµίες τους, προκειµένου να ανταπεξέλ-
θουν στο αυξηµένο κόστος διαβίωσης. Οικονοµίες µιας ζωής αντί
να επενδυθούν κάπου δαπανώνται για να πληρωθεί το σουπερ-
µάρκετ και ο λογαριασµός του ρεύµατος. Χαρακτηριστικό των
αυξήσεων που παρατηρούνται στην αγορά είναι η αύξηση σε
είδη διατροφής 9% σε σχέση µε το 2022, σε ψωµί και δηµη-
τριακά, κρέας, ψάρια, γαλακτοκοµικά και αυγά, φρούτα, λαχα-
νικά και λάδι. Έχει φτάσει το ελαιόλαδο να πωλείται προς 10
ευρώ το λίτρο, ίσως και παραπάνω τις τελευταίες ηµέρες. Πώς
θα ταΐσει τα παιδιά του ο Έλληνας; Το πρόβληµα δεν λύνεται
ούτε µε τις δήθεν αυξήσεις στους µισθούς ούτε µε την πολιτική
των pass. Μπορεί ο ρυθµός πληθωρισµού να είναι µικρότερος
σε σχέση µε πέρυσι, αλλά παραµένει. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει
ότι οι τιµές εξακολουθούν να αυξάνονται, απλά µε µικρότερο
ρυθµό σε σχέση µε πριν.

Η αύξηση στους µισθούς και στις συντάξεις δεν επαρκούν για
να καλύψουν το αυξανόµενο κόστος διαβίωσης εντός της χώρας
µας. Ειδικά, όταν αυτή συνοδεύεται µε φορολογικές αφαιµάξεις,
όπως αυτές που ψηφίσατε την προηγούµενη εβδοµάδα. Σας το
είπαµε και τότε, το λέµε και τώρα: το µόνο που θα καταφέρετε
είναι να εξαλείψετε την ήδη περιορισµένη µεσαία τάξη. Ο Έλλη-
νας έχει χάσει κάθε ελπίδα για το ευ ζην. Είναι σε κατάσταση
µετά βίας «επιζήν». 

Λύσεις υπάρχουν. Όµως, λύσεις που θα επιτρέψουν στη χώρα
µας να γίνει κύριος του εαυτού της και όχι ο φτωχός συγγενής
της Ευρώπης. Για αρχή, πρέπει να προχωρήσουµε σε ανασυγ-
κρότηση του πρωτογενούς τοµέα παραγωγής µας, µε έµφαση
στην ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας, ειδικά των νέων σε ακρι-
τικές περιοχές της χώρας. Μέχρι στιγµής καµµία πρωτοβουλία
δεν έχουµε δει από την Κυβέρνηση. Δεν βλέπουµε να γίνεται κί-
νηση προς στήριξη των αγροτών, των κτηνοτρόφων µας για να
αποκτήσουν µακροπρόθεσµα βιώσιµες παραγωγές.

Τόσο ο πόλεµος στην Ουκρανία όσο και οι περιορισµοί που τί-
θενται από την κοινή αγροτική πολιτική έχουν περιορίσει σηµαν-
τικά το διαθέσιµο εισόδηµα των αγροτών και των κτηνοτρόφων.
Και η µόνη πολιτική που ασκείται είναι η πολιτική των αποζηµιώ-
σεων, που δίνονται σε κάποιες περιπτώσεις όπου καταστράφηκε
η παραγωγή. Αν δείτε προσεκτικά τον τρόπο και τα ποσά που δί-
νονται, δεν είναι ικανά να αντισταθµίσουν την απώλεια, πόσω
µάλλον για να ξαναφτιάξουν αυτοί οι άνθρωποι όσα έχασαν. 

Θα πρέπει να δοθούν κίνητρα για να µείνουν οι νέοι και οι νέες
µας στην επαρχία, να δώσουν ζωή στις ακριτικές µας περιοχές,
να ανασυντάξουν τον πρωτογενή τοµέα. Αλλά για να γίνει αυτό
θα πρέπει πρώτα να αντιµετωπιστούν και ορισµένα πιο δοµικά
προβλήµατα. Θα πρέπει να υπάρχουν νοσοκοµεία, σχολεία και
αστυνοµικά τµήµατα σε κάθε περιοχή. Όχι να πρέπει τα παιδιά
να κάνουν ταξίδι για να παρακολουθήσουν µάθηµα, όχι να πρέπει
ένας άρρωστος να µείνει µέρες χωρίς να τον δει γιατρός. Η ίδια
η ΠΟΕΔΗΝ λέει ότι µένουν θέσεις αδιάθετες σε χωριά και νησιά,
όχι επειδή δεν υπάρχουν γιατροί, αλλά επειδή δεν θέλουν να
πάνε, γιατί δεν βρίσκουν σπίτια φτηνά να µείνουν. Το ίδιο και οι
δάσκαλοι, το ίδιο και οι αστυνοµικοί, το ίδιο και οι λιµενικοί µας,
το ίδιο και οι στρατιωτικοί µας. Το κράτος θα µπορούσε να προ-
βλέψει να υπάρχουν κατοικίες γι’ αυτές τις κατηγορίες εργαζο-
µένων. Δεν είναι δυνατόν να βλέπουµε δασκάλους να κοιµούνται
σε παραλίες µέχρι να λήξει η τουριστική σεζόν. Δεν είναι δυνατόν
στρατιωτικοί να αποχωρίζονται τις οικογένειές τους, επειδή στην
επαρχία δεν υπάρχουν σπίτια φτηνά για να νοικιάσουν. 

Και τώρα, µια που αναφέροµαι στους στρατιωτικούς, να υπεν-
θυµίσω ότι οι νέοι υπαξιωµατικοί και αξιωµατικοί βγαίνουν µε
έναν µισθό της τάξεως των 750-800 ευρώ. Λέγοντας νωρίτερα

τα στοιχεία για την ακρίβεια, ας αναλογιστούµε πώς επιβιώνουν
αυτοί οι άνθρωποι. Αυτούς που εµείς χειροκροτούσαµε στις 21
Νοεµβρίου, ηµέρα των Ενόπλων Δυνάµεων και λέγαµε «τι καλοί
που είναι, πόσο δύσκολο το επάγγελµά τους». Και τι κάνουµε; Δεν
βλέπουµε ένα κονδύλι –δίνουµε για Youth Pass 30 εκατοµµύρια
ευρώ- για να χτιστούν κατοικίες πέριξ την Αθήνα, δίπλα από την
ΑΣΔΥΣ, ΑΣΔΕΝ που έχουµε τόσες εκτάσεις που ανήκουν στον ελ-
ληνικό στρατό. Θα µπορούσε το κράτος µας να κάνει κατοικίες,
να µένουν αυτοί οι άνθρωποι εκεί, να γλιτώνουν το ενοίκιο. Ένας
αξιωµατικός µε είκοσι επτά χρόνια υπηρεσία έχει έναν µισθό των
1.500 ευρώ περίπου. Ας αναλογιστούµε αυτός ο άνθρωπος να
δίνει 700-800 ευρώ για να ζήσει αυτός, η γυναίκα του, τα παιδιά
του, ενδεχοµένως, να τα σπουδάσει µε ένα υπόλοιπο 700 ευρώ.
Και µετά λέµε ότι έχουν αξιοπρέπεια οι αξιωµατικοί µας. Πού να
τη βρουν; Αφού την έχουν χάσει µε εµάς που έχουν µπλέξει. 

Θέλουµε, επίσης, να δει η Κυβέρνηση τις µεταθέσεις και ειδικά
στους τελικούς βαθµούς. Πώς περιµένετε να µείνουν οι νέοι µας
στην επαρχία, χωρίς να υπάρχουν καλυµµένες αυτές οι βασικές
ανάγκες; Και αν δεν µείνουν, ποιος θα δουλέψει τη γη; Η Κυβέρ-
νηση προτιµάει να δώσει άδεια εργασίας σε άτοµα που µπήκαν
παράνοµα στη χώρα για να κάνουν αυτές τις δουλειές, παρά να
µεριµνήσει για τους γηγενείς κατοίκους. 

Ένα ακόµα ζήτηµα που πλήττει την ελληνική κοινωνία είναι,
όπως προανέφερα, αυτό της ενεργειακής κρίσης. Ο παρών προ-
ϋπολογισµός δεν λύνει το πρόβληµα της ακρίβειας, το οποίο επι-
δεινώνεται µε την πάροδο του χρόνου. Η λανθασµένη ενεργειακή
πολιτική της Κυβέρνησης έχει δείξει µέχρι τώρα τα αρνητικά της
αποτελέσµατα στους καταναλωτές και παίζει κυρίαρχο ρόλο στη
γενικευµένη άνοδο των τιµών. Η πραγµατοποιούµενη απολιγνι-
τοποίηση της χώρας έχει καταστεί δόγµα πίστεως για την Κυ-
βέρνηση, αλλά και για τον πρόεδρο και διευθύνοντα σύµβουλο
της ΔΕΗ κ. Γεώργιο Στάσση. Μέχρι τώρα, αυτό το δόγµα πί-
στεως, έχει επιβαρύνει τον προϋπολογισµό λόγω των διαφόρων
επιδοµάτων και ειδικά της ενέργειας, τα οποία, όµως, ζητούνται
πίσω από τους πολίτες µε τη µορφή φόρων και µάλιστα, διά των
απαρχαιωµένων τεκµηρίων. 

Φθηνή ενέργεια, κύριε Υπουργέ, σηµαίνει ευτυχισµένα νοικο-
κυριά, ευτυχισµένες επιχειρήσεις, πέφτει το κόστος για τις επι-
χειρήσεις, έχουµε µείωση στις τιµές των αγαθών και έχουµε
ανάπτυξη της οικονοµίας. Ο κατατεθειµένος προϋπολογισµός
επιβεβαιώνει ότι η Κυβέρνηση δεν διστάζει -εν µέσω αυξηµένων
κερδοσκοπικών τιµών ενέργειας- να συνεχίσει τη σχεδιασµένη
κατάργηση της ηλεκτροπαραγωγής µε λιγνίτη, ενώ η πρόσφατη
εµπειρία απέδειξε πόσο χρήσιµη και επωφελής υπήρξε η νέα λι-
γνιτική µονάδα ηλεκτροπαραγωγής «Πτολεµαΐδα V», όταν ξεκί-
νησε να λειτουργεί από τον Φεβρουάριο του 2023. Η µονάδα
αυτή είναι ισχύος 660 MW και είναι η πιο σύγχρονη του είδους
της. Έχει χαµηλότερους ρύπους και υψηλότατη απόδοση, η
οποία ανέρχεται στο 45% σε σχέση µε το 30% των άλλων µονά-
δων. Επιπλέον, εφόσον η παραγόµενη ενέργεια χρησιµοποιείται
και για τη λεγόµενη τηλεθέρµανση των γύρω περιοχών, η από-
δοση φτάνει και αυξάνεται στο 50%, ποσοστό πολύ ικανοποι-
ητικό για τέτοιες µονάδες ηλεκτροπαραγωγής. Ανταγωνίζεται
επαξίως µονάδες ηλεκτροπαραγωγής που χρησιµοποιούν φυ-
σικό αέριο στο θέµα της µείωσης των ρύπων, λόγω των ελάχι-
στων δυνατών εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα. 

Γνωρίζει, όµως, κάποιος ότι η ηλεκτροδότηση της χώρας κατά
τον καύσωνα του περασµένου καλοκαιριού δεν παρουσίασε πρό-
βληµα έλλειψης ενέργειας λόγω της ηλεκτροπαραγωγής µονά-
δας «Πτολεµαΐδα V» που λειτουργούσε µε λιγνίτη; Και όχι µόνο
αυτό, αλλά οι λιγνιτικές µονάδες απέφεραν συνολικά όφελος 700
εκατοµµυρίων ευρώ στους καταναλωτές, κατά τη διάρκεια της
τελευταίας ενεργειακής κρίσης, δηλαδή το µισό ποσό της επέν-
δυσης περίπου, ήταν γύρω στο 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ, γι’
αυτή τη µονάδα «Πτολεµαΐδα V».

Παρ’ όλα αυτά η Κυβέρνηση καθώς και ο πρόεδρος και διευ-
θύνων σύµβουλος της ΔΕΗ -που ανέλαβε και ως νέος αντιπρό-
εδρος της EURELECTRIC, η οποία είναι η ένωση ευρωπαϊκών
εταιρειών ενέργειας-, κ. Γεώργιος Στάσσης έχουν κηρύξει
διωγµό κατά του λιγνίτη, ο οποίος αποτελεί εθνικό πλούτο και
ενεργειακή εφεδρεία για τη χώρα αποδεδειγµένης αξίας. Ο κ.
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Στάσσης επιθυµεί σφοδρώς να τελειώνει µε τον λιγνίτη και ακόµα
µε την ηλεκτροπαραγωγική µονάδα «Πτολεµαΐδα V», την οποία
θέλει να µετατρέψει σε µονάδα που θα λειτουργεί µε φυσικό
αέριο. 

Θα καταθέσω αργότερα, στο τέλος της οµιλίας µου στα Πρα-
κτικά αυτά που θα σας πω. Εδώ πέρα έχω τις δηλώσεις του, τον
Φεβρουάριο του 2022. Το φυσικό αέριο εκπέµπει µεθάνιο, το
οποίο είναι ιδιαίτερα ρυπογόνο και δεν το λέω εγώ, το λένε οι
επιστήµονες. Η Ευρωπαϊκή Ένωση προσανατολίζεται σε επιβολή
µέτρων κατά των εκποµπών µεθανίου. Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν,
οι ηγέτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ το γνώριζαν από την
αρχή, συµφώνησαν στην υιοθέτηση χρήσης του φυσικού αερίου,
λόγω ισχυρών πιέσεων από παράγοντες της βιοµηχανίας φυσι-
κού αερίου. 

Επίσης, θα καταθέσω ένα σχετικό δηµοσίευµα για τον ελλη-
νικό ορυκτό πλούτο, όπου σε ειδική έκθεση -επίσης από τον
ΟΗΕ- αναφέρεται ότι «η χρήση λιγνίτη είναι λιγότερο επιβλαβής
από τη χρήση του φυσικού αερίου, ιδίως όταν υπάρχουν διαρ-
ροές του αερίου αυτού στην ατµόσφαιρα». 

Επίσης, θα καταθέσω στα Πρακτικά ότι δεν προκαλεί υπερθέρ-
µανση το διοξείδιο του άνθρακα.

Και θέλω να κλείσω και δεν πρέπει να συνεχίσουµε µε την απο-
λιγνιτοποίηση της χώρας µας. Θα πρέπει να αναρωτιόµαστε, λοι-
πόν, τι συµβαίνει µε τον έλεγχο της συγκεκριµένης καταγγελίας.
Είχα καταγγείλει στην επιτροπή τι γίνεται µε την Επιτροπή Αντα-
γωνισµού. 

Είναι υποστελεχωµένη και αυτή και δεν µπορεί να λειτουργή-
σει; Η Ισπανία και η Πορτογαλία έχουν εκκινήσει διαδικασίες για
να αλλάξει το σύστηµα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Πρέπει να
σκεφτούµε κι εµείς ανάλογα βήµατα για να φύγουµε από το Χρη-
µατιστήριο Ενέργειας. 

Θα ήθελα να κλείσω µε την υποδοχή του κ. Ερντογάν. Ο κ.
Ερντογάν είχε πει ότι θα έρθει νύχτα. Ο κ. Ερντογάν µας έχει µι-
λήσει για τη «γαλάζια πατρίδα», όταν έχει διεθνή αποµόνωση από
τις Ηνωµένες Πολιτείες, από χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
από το Ισραήλ. Ήρθε να ζητήσει γαίαν και ύδωρ. Και αντί να
απαντήσετε ότι γαίαν και ύδωρ ου δίδοµεν, απαντάτε µε τη συµ-
φωνία των Αθηνών, που ενδεχοµένως είναι χειρότερη από αυτή
της Μαδρίτης.

Ας θυµίσουµε, λοιπόν, οι Σπαρτιάτες τη δική µας «γαλάζια πα-
τρίδα». Εάν επιβιώσαµε ως έθνος επί χιλιάδες χρόνια, οφείλεται
στη θάλασσα και τον ζωτικό χώρο του έθνους µας που είναι η
Ανατολική Μεσόγειος. Εάν χάσουµε αυτόν τον χώρο δεν θα
υπάρχουµε ως έθνος πλέον. Ήρθε η ώρα και η στιγµή για στρα-
τιωτική και ενεργειακή συνεργασία Ελλάδας – Κύπρου – Ισραήλ
- Αιγύπτου, µε τη δηµιουργία του EastMed και την εξόρυξη των
υδρογονανθράκων της Ανατολικής Μεσογείου, αφήνοντας σε
αποµόνωση την Τουρκία και τροφοδοτώντας µε ενέργεια την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, ώστε να έχουµε και επανεκκίνηση της ευρωπαϊ-
κής οικονοµίας.

Οι Σπαρτιάτες θα «φυλάξουµε Θερµοπύλες» απέναντι στην
επαίσχυντη συµφωνία των Αθηνών -χειρότερη της συµφωνίας
της Μαδρίτης- και θα µας βρείτε απέναντι σε οποιαδήποτε εκ-
χώρηση σε ό,τι µας ανήκει. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Χαλκιάς καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας
Αριστεράς κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε από πολλούς ότι είναι

κορυφαία στιγµή, ότι είναι το πιο σηµαντικό πράγµα που γίνεται
στη Βουλή.

Επιτρέψτε µου, να το αµφισβητήσω. Επιτρέψτε µου, να αµφι-
σβητήσω ότι αυτός ο προϋπολογισµός δίνει την ευκαιρία για µια
σοβαρή συζήτηση, για δύο λόγους που θα τους εξηγήσω παρα-
κάτω. 

Κατ’ αρχάς, δεν υπάρχει καµµία αίσθηση του επείγοντος.
Αυτός ο προϋπολογισµός δεν χτίζεται πάνω σε µια καλή απεικό-
νιση της κοινωνικής και οικονοµικής κατάστασης της χώρας µας. 

Δεύτερον, είναι ένας προϋπολογισµός που αφήνει απ’ έξω εκεί
που γίνεται η πραγµατική δουλειά της Κυβέρνησης. Δηλαδή,
προσπαθεί να εντοπίσει ότι εδώ είναι τα σηµαντικά, ενώ εµείς ξέ-
ρουµε ότι είναι κάπου αλλού τα σηµαντικά.

Αρχίζω µε το πρώτο: Αντιµετωπίζει την κοινωνία µε κάποιο
τρόπο που τον αντιµετωπίζουν οι ίδιοι οι άνθρωποι της κοινωνίας;
Τα στοιχεία σάς τα έχουµε δώσει και στις επιτροπές. 

Δεν υπάρχει λόγος να ξαναπώ και να ξανααποδείξω για το
πόσο χαµηλοί είναι οι µισθοί, για τις αυξήσεις που δεν καλύπτουν
τον πληθωρισµό, για το µέγεθος της φτώχειας, για τον αποκλει-
σµό από υπηρεσίες υγείας, για τη στεγαστική κρίση, για τα διά-
φορα κόλπα που υπάρχουν στον προϋπολογισµό, που
υποεκτελείτε τα χρήµατα για την πρόνοια -είµαι σίγουρος ότι θα
ακούσετε περισσότερο γι’ αυτά- και µετά δίνετε έκτακτα επιδό-
µατα. 

Στα µαθηµατικά της Νέας Δηµοκρατίας, το ένα µείον ένα, δη-
λαδή όταν δεν δίνεις κάτι και µετά το δίνεις, ένα µείον ένα κάνει
δύο. Στα δικά µας τα µαθηµατικά -και µιλάω και ως Ευκλείδης
τώρα, όχι µόνο ως εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς- το ένα
µείον ένα κάνει µηδέν. Άρα, έχουµε έναν προϋπολογισµό που
δεν απεικονίζει την κοινωνική κατάσταση όπως την αισθάνεται ο
κόσµος. 

Πάµε στην οικονοµική κατάσταση, όπου εδώ έχουµε το αφή-
γηµα ότι έχουµε ανάπτυξη, έχουµε επενδύσεις, πάµε καλύτερα
από την Ευρώπη. Η Ευρώπη πάει καλά, κύριε Πετραλιά; Αισθά-
νεστε, δηλαδή, ότι αυτή η Ευρώπη είτε στις επενδύσεις είτε στην
ανάπτυξη είτε στο πώς αντιµετωπίζει τα προβλήµατα πάει καλά; 

Ποια είναι η άποψή σας για το πραγµατικό επιτόκιο; Θα µει-
ωθεί λόγω του αποκλεισµού της περιοριστικής νοµισµατικής πο-
λιτικής ή έχει αυξηθεί για λόγους που έχουν να κάνουν µε την
πράσινη µετάβαση και διάφορα άλλα πράγµατα που αυξάνουν
την πίεση για τις δαπάνες µακροπρόθεσµα; Και αν έχει αυξηθεί,
ποια θα είναι η σχέση του πραγµατικού επιτοκίου µε την ανά-
πτυξη; Και αν είναι µεγαλύτερο το πραγµατικό επιτόκιο από τους
ρυθµούς ανάπτυξης πόσο περιοριστικό θα είναι αυτό το κλίµα
για την ελληνική οικονοµία; Έχετε ανάπτυξη. Όλες οι χώρες
έχουν κυκλικά φαινόµενα, πότε πάνε καλύτερα και πότε πάνε χει-
ρότερα.

Με ανησυχεί ότι τα τρία τελευταία τρίµηνα έχουµε αποκλιµά-
κωση και στην ιδιωτική κατανάλωση και στην κρατική κατανά-
λωση και στις επενδύσεις. Πάµε λίγο περισσότερο για τις
επενδύσεις και για την ποσότητα και για την ποιότητα. Για την
ποσότητα σάς έχω καταθέσει στις επιτροπές, είναι και στο βι-
βλιαράκι και µπορείτε να το πάρετε όλοι που είχαν εισηγήσεις
στην επιτροπή, ότι οι επενδύσεις, δηλαδή ο σχηµατισµός παγίου
κεφαλαίου, υπερκαλύπτει λίγο τις αποσβέσεις. Τι σηµαίνει αυτό
για τον κόσµο που µας ακούει; Ότι δεν έχουµε επενδύσεις που
πάνε παραπάνω από τα µηχανήµατα που έχουµε που αποσβέ-
νονται και χρειάζεται µετά να τα πληρώσουν. Αυτή είναι η πραγ-
µατική κατάσταση.

Όµως, πάµε περισσότερο τώρα στην ποιότητα των επενδύ-
σεων. Πραγµατικά, κύριε Πετραλιά, σας ικανοποίησε η απάντηση
του Υπουργού σας όταν του είπα πριν από λίγες ώρες: «Πείτε µας
για τη σύνθεση των επενδύσεων. Πόσο ποσοστό των επενδύσεων
είναι στον παραγωγικό τοµέα που δεν είναι εξαγορά από τα funds,
που δεν είναι στο real estate, που δεν είναι στον τουρισµό;» και
µας απάντησε πραγµατικά ότι υπάρχει η «MICROSOFT» και η
«PFIZER»; Είναι αυτή απάντηση νυν Υπουργού Οικονοµικών σε
πρώην Υπουργό Οικονοµικών ότι υπάρχουν αυτές οι εταιρείες; Θα
µπορούσατε να απαντήσετε ότι δεν αλλάζει το παραγωγικό µον-
τέλο. Θα µπορούσατε να πείτε ότι αλλάζει το παραγωγικό µον-
τέλο. Τέλος πάντων, να µας πείτε κάτι, να µας πείτε ποια είναι αυτή
η σύνθεση και αν θεωρείτε ότι αυτή η σύνθεση των επενδύσεων,
πραγµατικά, µπορεί να αλλάξει το παραγωγικό µοντέλο. 

Υπάρχει κάτι πιο σοβαρό και ελπίζω να ακούσουν όλες οι προ-
οδευτικές δυνάµεις αυτό που θα πω τώρα. Τι είναι αυτό που έχει
αλλάξει στον καπιταλισµό στις Ηνωµένες Πολιτείες, στην Ευ-
ρώπη και στην Ελλάδα τα τελευταία χρόνια; Είναι ότι έχει απο-
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κοπεί η σχέση των κερδών -σας έχουµε καταθέσει πολλά στοι-
χεία για τα κέρδη- και των επενδύσεων. Ποιο είναι το βασικό νο-
µιµοποιητικό στοιχείο του καπιταλισµού και στις δικές σας
οικονοµίες που υποστηρίζετε; Το νοµιµοποιητικό στοιχείο είναι
ότι είναι καλό πράγµα τα κέρδη, άρα, είναι καλό πράγµα να µει-
ώνουµε τους φόρους, είναι καλό πράγµα να µην αυξάνονται οι
µισθοί, γιατί θα υπάρχουν κέρδη και αυτά τα κέρδη θα µετατρα-
πούν σε επενδύσεις.

Δείτε όλα τα στοιχεία που σας έχω καταθέσει. Αυτή η σχέση
έχει αποκοπεί. Τώρα υπάρχουν κέρδη σε πολλούς τοµείς, αλλά
δεν µετατρέπονται σε επενδύσεις. Αυτό αλλάζει τον καπιταλισµό
που γνωρίσαµε τα τελευταία εκατό χρόνια. Άρα, λέµε εµείς ότι
δεν υπάρχει τίποτα στον σύγχρονο καπιταλισµό και στις σύγχρο-
νες οικονοµίες που να εγγυάται ότι έχουµε την ποιότητα και την
ποσότητα των επενδύσεων που χρειαζόµαστε. Κι όταν λέω την
ποιότητα των επενδύσεων εννοώ επενδύσεις που είναι φιλικές
στο περιβάλλον, που φέρνουν καλές θέσεις εργασίας, που ανα-
πτύσσουν νέες τεχνολογίες. Γι’ αυτό µιλάµε για αναπτυξιακό
κράτος. Δεν µιλάµε για αναπτυξιακό κράτος γιατί είµαστε κρατι-
στές. Και θα έρθω στον κρατισµό σε λιγάκι. Όµως, δεν µπορούµε
να κατανοήσουµε πώς θα αντιµετωπίσετε το κοινωνικό και το οι-
κονοµικό πρόβληµα της Ελλάδας χωρίς ένα αναπτυξιακό κράτος
που έχει άποψη για το πού πρέπει να πάει η οικονοµία και για το
πού πρέπει να πάει ο παραγωγικός τοµέας. Και θα µπορούσατε
να αρχίσετε από τη Θεσσαλία. Θα µπορούσατε, δηλαδή, µε το
πρόβληµα και την καταστροφή της Θεσσαλίας να έχετε έναν ανε-
ξάρτητο φορέα ο οποίος θα έπαιρνε µαζί και τον ιδιωτικό τοµέα
και τον κοινωνικό τοµέα και τους φορείς και τους επιστηµονικούς
φορείς για ένα σχέδιο για το πώς θα αναπτυχθεί η Θεσσαλία.

Τι θα παράγει; Πώς θα το παράγει; Όχι µόνο στον αγροτικό
τοµέα, αλλά νέες δραστηριότητες στη µεταποίηση. Ποιες υπο-
δοµές δεν χρειάζονται να ξαναγίνουν και ποιες χρειάζονται και
ποιες νέες υποδοµές χρειάζονται. Αλλά αυτό χρειάζεται έναν
σχεδιασµό και είσαστε εναντίον αυτού του σχεδιασµού. Θεω-
ρείτε ότι δεν θα σας βοηθήσει, γιατί ο σχεδιασµός έχει διαφά-
νεια. Ο σχεδιασµός δείχνει στον ελληνικό λαό από πού παίρνω
λεφτά και πού πάνε αυτά τα λεφτά και µε τι αποτελέσµατα. 

Και αντί να έχετε ένα αναπτυξιακό κράτος, έχετε το επιτελικό
κράτος. Το επιτελικό κράτος δεν έχει καµµία σχέση µε τη συζή-
τηση, περισσότερο κράτος λιγότερο κράτος, ούτε µε τη συζή-
τηση, περισσότερες παρεµβάσεις λιγότερες παρεµβάσεις. 

Το δικό σας επιτελικό κράτος στην ουσία κάνει δύο πράγµατα.
Το πρώτο πράγµα που κάνει είναι εντελώς µέσα στο πλαίσιο του
νεοφιλελευθερισµού. Τι κάνει δηλαδή, εµποδίζει τα συνδικάτα,
τα κοινωνικά κινήµατα, τα κόµµατα της Αριστεράς να µπορούν
να αλλάξουν τα αποτελέσµατα της αγοράς. 

Δηλαδή, τι θέλει να κάνει ο νεοφιλελευθερισµός; Να εµποδίσει
την πολιτική να ανατρέψει, σε κάποιο βαθµό τουλάχιστον, τα
αποτελέσµατα. Δηλαδή, οι ανισότητες δεν πρέπει να µπορούν
να αντιµετωπιστούν από τα συνδικάτα, από τα κοινωνικά κινή-
µατα. Γι’ αυτό έχετε τη θέση που έχετε για τις εργασιακές σχέ-
σεις. Γι’ αυτό έχετε για την αστυνόµευση τόσα πολλά χρήµατα
µέσα σ’ αυτόν τον προϋπολογισµό. Γι’ αυτό δεν κάνετε επεµβά-
σεις στην Επιτροπή Ανταγωνισµού και όποιος άνθρωπος προ-
σπαθεί να κάνει µια δουλειά εξαφανίζεται, προφανώς γιατί δεν
είναι άξιος, παρ’ όλο τα πτυχία που έχει. Και γι’ αυτό δεν κάνετε
ρύθµιση στην αγορά του Airbnb. Γιατί η αγορά πρέπει να απο-
φασίσει και η αγορά θα δηµιουργήσει τις ανισότητες.

Αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Γιατί εκτός από τον νεοφιλελευθε-
ρισµό έχετε και ένα άλλο στοιχείο. Γιατί σε συνθήκες στην Ευ-
ρώπη, στις Ηνωµένες Πολιτείες και στην Ελλάδα, ακριβώς επειδή
δεν πάνε καλά οι οικονοµίες, δεν δηµιουργούµε παραγωγικούς
συνασπισµούς. Ο Μπάιντεν στην Αµερική το προσπαθεί. Τι κάνει
ο Μπάιντεν; Προσπαθεί να κάνει έναν παραγωγικό συνασπισµό
υπέρ της ανάπτυξης. Με πράγµατα που µου αρέσουν εµένα, για
παράδειγµα. Δίνει τα ηλεκτρικά οχήµατα σε επιχειρήσεις που
έχουν συνδικάτα, δίνει χρήµατα σε επιχειρήσεις για την πράσινη
ανάπτυξη. Υπάρχουν πράγµατα που δεν µου αρέσουν, για παρά-
δειγµα ότι κάνει συµµαχία στον παραγωγικό συνασπισµό µε τις
εταιρείες των ορυκτών καυσίµων, αλλά είναι ένας παραγωγικός
συνασπισµός. 

Τι έχετε εσείς; Έχετε έναν αναδιανεµητικό συνασπισµό. Αυτό
είναι που λέµε ο πολιτικός καπιταλισµός. Άρα εκεί, κύριε Κου-
κουλόπουλε, διαφωνώ µε τον δικό σας εισηγητή. Δεν είναι ότι
έχει µείνει η Νέα Δηµοκρατία από καύσιµα. Δεν είναι ότι η Νέα
Δηµοκρατία δεν είναι αποτελεσµατική. Δηµιουργεί έναν αναδια-
νεµητικό συνασπισµό και γι’ αυτό δεν τους ενδιαφέρουν τα υπερ-
κέρδη και γι’ αυτό δεν τους ενδιαφέρουν οι κατευθείαν
αναθέσεις, γιατί αυτά είναι στοιχεία αυτού του συνασπισµού.
Είναι το µπλοκ εξουσίας το δικό τους. Δεν είναι ούτε αµέλεια
ούτε αχρηστία. Είναι ο τρόπος που επειδή δεν µπορούν να φτιά-
ξουν έναν παραγωγικό συνασπισµό, πάνε στην αναδιανοµή για
το δικό τους κοινωνικό µπλοκ δυνάµεων. 

Συµπερασµατικά: Είναι καλός αυτός προϋπολογισµός; Είναι
καλός αν θεωρείτε ότι ο περσινός προϋπολογισµός ήταν καλός,
γιατί δεν αλλάζει τίποτα. Κάποια νούµερα πάνω, κάποια νούµερα
κάτω. Δεν αντιµετωπίζει, όπως δεν αντιµετώπιζε ο περσινός προ-
ϋπολογισµός, το κοινωνικό πρόβληµα και το οικονοµικό πρό-
βληµα. 

Όπως είπε ο κ. Γερουλάνος –εκεί συµφωνώ µαζί του-: «busi-
ness as usual», τα αγγλικά είναι δικά του, όχι δικά µου. Αλλά δεν
αλλάζει κάτι συγκεκριµένο. Άρα είναι ένας καλός προϋπολογι-
σµός αν θεωρείτε ότι δεν έχουµε µια κατάσταση που είναι ση-
µαντικό να αλλάξουµε τα πράγµατα. 

Τι χρειάζεται αυτή η χώρα; Χρειάζεται έναν άλλον συνασπισµό
που δεν θα είναι µόνο για την αναδιανοµή υπέρ ενός άλλου κοι-
νωνικού µπλοκ, που χρειάζεται κι αυτό, γιατί εµάς δεν µας πει-
ράζει η πολιτική να επηρεάζει την οικονοµία, µας πειράζει το
ποιους βοηθάτε και µε ποιον τρόπο τους βοηθάτε, χωρίς καµµία
διαφάνεια. Χρειάζεται ένας παραγωγικός συνασπισµός µε µεταρ-
ρυθµίσεις, µε το αναπτυξιακό κράτος και τον κόσµο της εργα-
σίας ως συστατικό στοιχείο της ανάπτυξης και όχι µε τον
στιγµατισµό ότι εκ των υστέρων κάνουµε κάτι για τους ευάλω-
τους. Αυτό είναι που χρειάζεται, µε ρεαλισµό, ξέροντας ότι υπάρ-
χουν οι περιορισµοί και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των
χρηµαταγορών, αλλά ξέροντας επίσης, ότι ο κόσµος αλλάζει
όταν κάποιο κοινωνικό µπλοκ δυνάµεων έχει µια στρατηγική που
σπρώχνει την περίµετρο του εφικτού. Δεν µπορεί πάντα να έχεις
το εφικτό να σε παραλύει, αλλά πρέπει να έχεις το θάρρος να
έχεις µια πολιτική στρατηγική και µια στρατηγική συµµαχιών που
µπορεί ένα κοµµάτι από αυτό που δεν είναι εφικτό, φαινοµενικά,
να γίνει εφικτό. 

Και είµαι περήφανος που µε την οµάδα της Νέας Αριστεράς
θα προωθήσουµε ακριβώς αυτή τη στρατηγική. 

Σας ευχαριστώ που µε ακούσατε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα της Νίκης, τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορη-
τής κ. Αναστάσιος Οικονοµόπουλος. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε

να ψηφίσουµε τον προϋπολογισµό του 2024 χωρίς να έχουµε υπ’
όψιν µας οι περισσότεροι όλα τα δεδοµένα που τον αφορούν και
τα οποία παρουσιάζονται συνοπτικά στο κατατεθέν σχέδιο, εν
µέσω ενός σύνθετου και πολύπλοκου διεθνούς περιβάλλοντος
µε πολέµους στον βορρά και στον νότο, µε προσπάθειες ανα-
τροπής συµµαχιών ή σύναψης νέων και στο εσωτερικό µε ατυ-
χήµατα και θεοµηνίες, που αν και απρόβλεπτα αυτά τα θέµατα,
εντούτοις προκαλούν εντεινόµενα δυσάρεστα αποτελέσµατα,
λόγω της αµέλειας και της κακοδιοίκησης πολλών χρόνων. 

Όλα αυτά θα µπορούσαν να είναι λόγοι που θα δικαιολογού-
σαν σε µεγάλο βαθµό την αποτυχία των κυβερνητικών πολιτικών
σε διάφορους τοµείς, αλλά θα µπορούσαν να γίνουν και η εύ-
κολη καταφυγή για τη συγκάλυψη διαχρονικών ευθυνών ή και
αδιαφορίας σε βαθµό εγκληµατικής ανευθυνότητας.

Αυτό, ακριβώς, το τελευταίο συµβαίνει στην εισαγωγή του σχε-
δίου, όπου ενοχοποιούνται για όλα τα κακώς κείµενα είτε το εξω-
τερικό ασταθές περιβάλλον είτε τα εσωτερικά απρόβλεπτα
γεγονότα, ενώ προβάλλεται η σηµασία κατάκτησης της επενδυ-
τικής βαθµίδας και µόνο ως αυτό να ήταν πανάκεια. Χαρακτη- ρι-
στικό, όµως, της ικανής διακυβέρνησης και της χρηστής
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διοίκησης είναι η απρόβλεπτη οντότητα και η µέριµνα για το µέλ-
λον και τα πιθανά δυσµενή σενάρια ακόµα και για τα δυσµενέ-
στερα. 

Ένα σηµαντικό πρόβληµα που παρουσιάζουν οι ελληνικοί κρα-
τικοί προϋπολογισµοί είναι η πληθώρα των ειδικών λογαριασµών
και πολλών δεικτών µη συνεκτικά ορισµένων στα Υπουργεία που
δυσκολεύουν την παροχή ορθής πληροφόρησης και παρακολού-
θησης. Σύµφωνα µε την αξιολόγηση για τους δείκτες διαφάνειας
κρατικού προϋπολογισµού, η Ελλάδα έλαβε την τελευταία θέση
ανάµεσα στις ανεπτυγµένες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το
πρόβληµα έγκειται στο γεγονός ότι παρέχονται πολλές πληρο-
φορίες µη χρήσιµες, ενώ η συγκέντρωση άλλων πληροφοριών
χρήσιµων είναι προβληµατική, διότι είναι διάχυτες. Η επιλογή κα-
τάλληλων δεικτών και η συνεπής και ορθολογική χρήση τους,
αποτελεί αναγκαίο όρο για την ορθή εκτίµηση οποιασδήποτε
δράσης, πόσο µάλλον του προϋπολογισµού. 

Από τη σελίδα 50 και εξής, όπου γίνεται χρήση σχηµάτων, υπάρ-
χει µια συστηµατική ανακολουθία στην παρουσίαση των µεγεθών,
διότι επιλέγεται διαφορετικός τρόπος παρουσίασης. Παραδείγµα-
τος χάριν, για την Προεδρία της Κυβέρνησης διά- γραµµα πίτας,
για τη Βουλή κάθετη στήλη, για τη Γενική Κυβέρνηση οριζόντιες
µπάρες χωρίς αναλογία. Η όλη παρουσίαση είναι αντιεπιστηµονική
και εξυπηρετεί µόνο σκοπούς παραπλάνησης του αναγνώστη γιατί
η εικόνα δεν είναι σε αντιστοιχία µε κανέναν τρόπο αναλογικά ή
έστω µε το αναγραφόµενο µέγεθος. Η έλλειψη αναλογίας στο
µήκος των οριζόντιων µπαρών φέρνει ως εικόνα στον αναγνώστη
ότι το ίδιο είναι τα 211 εκατοµµύρια ευρώ που δαπανώνται από
άλλους φορείς της Γενικής Κυβέρνησης µε τα 4 ή 9 ή 11 εκατοµ-
µύρια ευρώ της Κεντρικής Κυβέρνησης. Από τη συγκριτική επι-
σκόπηση των µεγεθών προκύπτει ότι µεταξύ των Υπουργείων το
µεγαλύτερο κόστος, εκτός του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών που βρίσκεται στην πρώτη θέση λόγω εξυπηρέ-
τησης των δανείων, έχουν τα Υπουργεία Εργασίας και Άµυνας µε
18 δισεκατοµµύρια ευρώ το ένα και περίπου 6 δισεκατοµµύρια
ευρώ το άλλο αντίστοιχα και στην τέταρτη θέση η υγεία µε 5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ περίπου. Συνεπώς, τα µεγαλύτερα βάρη του
προϋπολογισµού οφείλονται στον εξωτερικό δανεισµό, ακολού-
θως στα ζητήµατα τα σχετικά µε την εργασία και έπεται η άµυνα
που στους τελευταίους τρεις προϋπολογισµούς είδε σηµαντική
αύξηση των µεγεθών, τα οποία ξεπέρασαν εκείνες της υγείας,
ακόµη και της περιόδου της πανδηµίας.

Για τα τέσσερα αυτά Υπουργεία αξίζει να γίνει αναλυτικότερη
συζήτηση. Ορισµένα θα τα αναπτύξουν οι επόµενοι εισηγητές
µας καθώς αποτελούν σηµαντικούς πυλώνες άσκησης πολιτικής. 

Για το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας η απόκτηση καλών αξιο-
λογήσεων και επενδυτικής βαθµίδας από τους διεθνείς οίκους
αξιολόγησης είναι µεν ένα θετικό στοιχείο εκ πρώτης όψεως,
αλλά δεν έχει πραγµατικό αντίκρισµα για τον πολίτη, αν αυτό δεν
µετουσιωθεί σε βελτίωση των όρων διαβίωσης και της καθηµε-
ρινής του ζωής. Όπως αναγνωρίζεται και στην παρούσα έκθεση
σε πολλά σηµεία, ο πληθωρισµός δεν υποχωρεί όπως αναµενό-
ταν, παρά τα σχετικώς καλά αποτελέσµατα ορισµένων δεικτών
και τη σταθεροποίηση άλλων. Η εξάρτηση από εξωτερικούς πα-
ράγοντες, παραδείγµατος χάριν, από τον πόλεµο στην Ουκρανία
και άλλους που επιδρούν στο εσωτερικό περιβάλλον στις τιµές
των αγαθών, δεν επιτρέπει εφησυχασµό σε καµµία περίπτωση. 

Όσον αφορά στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας εκείνο που έχει
συµβεί τα τελευταία τρία χρόνια είναι η αλµατώδης, η απότοµη
αύξηση κονδυλίων το 2021 σε σχέση µε το 2020 για την προµή-
θεια εξοπλισµών, που διατηρείται από τότε αυξανόµενη περί το
10% ετησίως στα ίδια επίπεδα µέχρι και φέτος που παρουσίασε
σχετική µείωση 5% σε σχέση µε το 2202 και µικρή αύξηση σε
σχέση µε το 2023. Όµως, η µεταβολή αντίστοιχα των δαπανών
για το έµψυχο δυναµικό κυµάνθηκε στα 2 εκατοµµύρια ευρώ πε-
ρίπου. Συνεπώς, θα πρέπει να υπάρξει µέριµνα και για το προ-
σωπικό, αφού ήδη έχει υπερκαλυφθεί το ποσό των 14
δισεκατοµµυρίων ευρώ που είχε σχεδιάσει η Κυβέρνηση για την
προµήθεια εξοπλισµών. Άλλωστε το προσωπικό είναι που απο-
τελεί τον κρισιµότερο παράγοντα επιτυχίας σε µία οποιαδήποτε
διένεξη και όχι το υλικό από µόνο του, διότι αν δεν υπάρχει εκ-
παιδευµένο, ικανό και αξιόµαχο προσωπικό δεν µπορεί να αξιο-

ποιηθεί ακόµα και ο τελειότερος εξοπλισµός. Οι αναµενόµενες
αυξήσεις που έχουν προαναγγελθεί, θα υπερκεραστούν από τον
πληθωρισµό και την ακρίβεια που δεν µπορεί να περιοριστεί µε
τις αποσπασµατικές λύσεις επιδοµατικού χαρακτήρα. 

Η εγχώρια αµυντική βιοµηχανία, παραδείγµατος χάριν η ΕΑΣ,
η Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία, δεν έχει αξιοποιηθεί και θα
πρέπει η Κυβέρνηση αντί να συνάπτει συµβάσεις δισεκατοµµυ-
ρίων µε ξένους παρόχους υπηρεσιών και εξοπλισµών, να ενισχύ-
σει τις δυνατότητές της οι οποίες έχουν αποδυναµωθεί τα
τελευταία χρόνια, όπως δηµοσίως έχουν καταγγείλει οι εργαζό-
µενοι της ΕΑΣ, καθώς υπάρχει µια σαφής τάση υποβάθµισής
τους προκειµένου να καταστούν δελεαστικότερες για ξένους
οµοειδείς επενδυτές.

Πολλά θα µπορούσε να πει κανείς για τους τοµείς που χρει-
άζονται ενίσχυση από τον κρατικό προϋπολογισµό, γιατί τα προ-
βλήµατα και οι τοµείς αλληλοσυνδέονται και αλληλεπιδρούν.
Ένα τέτοιο τρίπτυχο αποτελούν η οικογένεια, η παιδεία και η δι-
καιοσύνη. 

Δεν µπορούµε να έχουµε δαπάνες για την παιδεία χωρίς παι-
διά, δηλαδή χωρίς δαπάνες για την οικογένεια. Και εδώ το νέο
Υπουργείο Οικογένειας έχει να επιτελέσει σπουδαίο ρόλο, αν και
µετά λύπης διαπιστώνουµε ότι περί άλλα τυρβάζει. Ο προϋπο-
λογισµός των, περίπου, 4 δισεκατοµµυρίων δεν επαρκεί και είναι
από τους µικρότερους ανά Υπουργείο. Ευελπιστούµε να αυξηθεί
στο µέλλον αναλογικά, αλλά και ως αριθµός. 

Είναι θετικές οι αυξήσεις των επιδοµάτων παιδιού και γενικά
όλων των οικογενειακών επιδοµάτων όπως και των συντάξεων.
Όµως θα ήταν ίσως αναγκαίο να ενισχυθούν περισσότερο µε
στοχευµένες δράσεις, όπως οι ήδη υπάρχουσες για το επίδοµα
γέννησης και το επίδοµα µητρότητας, οι οποίες να σχεδιάζονται
όχι κεντρικά αλλά και τοπικά, για να βοηθούν τα νέα ζευγάρια να
επιβιώσουν στην επαρχία ή στην πόλη. Η στήριξη πρέπει να
αφορά τους µακροχρόνια άνεργους γονείς, τουλάχιστον από την
παιδική ηλικία των παιδιών τους µέχρι και τη δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση. Δεν θα ήταν άσκοπο να αξιοποιηθούν ευρωπαϊκά κον-
δύλια από τα ευρωπαϊκά ταµεία, είτε από το Ταµείο Συνοχής είτε
από άλλα ταµεία ανάλογα µε τη συνάφεια των δράσεων, γιατί
αυτές αποτελούν απαραίτητα βήµατα προς την κατεύθυνση της
οµογενοποίησης των συνθηκών διαβίωσης των Ευρωπαίων πο-
λιτών. Αυτό ισχύει και για τις δράσεις για τα επόµενα, την παιδεία
και τη δικαιοσύνη. 

Η παιδεία χρειάζεται ενίσχυση, τόσο για τις βασικές ανάγκες,
ώστε να µην πέφτουν σοβάδες στα κεφάλια των παιδιών του γυ-
µνασίου και του δηµοτικού και να µη χάνουν τη ζωή τους από
εκρήξεις ασυντήρητων καυστήρων αθώα παιδιά, όσο και για να
µπορούν και τα παιδιά της επαρχίας να έχουν ισότιµη πρόσβαση
στο σχολείο χωρίς να κινδυνεύει η ζωή ή η υγεία τους από φυ-
σικά φαινόµενα ή από κακή συµπεριφορά των συµµαθητών τους.

Για να είναι, πραγµατικά, οριζόντια η παροχή παιδείας και να
έχει πολλαπλά θετικά οφέλη για την κοινωνία, θα πρέπει να επε-
κταθεί και να διεισδύσει στον χώρο της δικαιοσύνης, δηλαδή του
σωφρονιστικού συστήµατος όπου υπολείπεται σηµαντικά. Το
σύγχρονο σύνθηµα «για κάθε σχολείο που ανοίγει κλείνει µια φυ-
λακή» δεν είναι άγνωστο στην παράδοσή µας, αν θυµηθούµε ότι
ο Άγιος Κοσµάς ο Αιτωλός αγωνίστηκε περισσότερο για την
ίδρυση σχολείων στην εποχή του παρά ιερών ναών τα οποία θε-
ωρούσε αναγκαιότερα εκείνη τη στιγµή. Εξίσου αναγκαία είναι
και σήµερα. Ο λόγος είναι ότι η παιδεία βοηθά τον άνθρωπο και
να κοινωνικοποιηθεί αλλά και να αποκτήσει εφόδια για την επι-
βίωσή του όταν λαµβάνει τη µορφή εκπαίδευσης θεωρητικής και
επαγγελµατικής. Και τα δύο αυτά λείπουν από τους παραβατι-
κούς νέους, που ενδεχοµένως η κοινωνία περιθωριοποίησε και
άρα οφείλει να τους δώσει τη δυνατότητα να επιστρέψουν και να
ενταχθούν σε αυτή. 

Η φυλάκιση για πληµµελήµατα που η Κυβέρνηση νοµοθετεί,
πέρα από τα ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας, θα επιφέρει επι-
πλέον συµφόρηση στις ήδη κορεσµένες φυλακές καθώς θα εξα-
ναγκαστεί να φυλακίσει όλους τους παρανόµως εισερχόµενους
στη χώρα για ένα εξάµηνο τουλάχιστον, αφού διαπράττουν το
πληµµέληµα της παράνοµης εισόδου στη χώρα. Αυτό είναι κακό
για πολλούς λόγους ο κυριότερος από τους οποίους είναι η αδυ-
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ναµία διάκρισης των πραγµατικά επικίνδυνων τροµοκρατών, που
όπως έχει αποδειχθεί περνούν από τη χώρα µας προς την Ευ-
ρώπη -βλέπε τροµοκρατικές επιθέσεις στη Γαλλία κ.λπ.- από
τους φτωχούς και µη έχοντες στον ήλιο µοίρα πρόσφυγες ή οι-
κονοµικούς µετανάστες. Για τον λόγο αυτόν πρέπει να γίνεται
διάκριση των συστηµατικών παραβατικών µεταναστών, ώστε να
µην κρατούνται στους ίδιους χώρους και επιπλέον να ενισχυθεί
η ευρωπαϊκή συµµετοχή στα βάρη που συνιστούν οι κρατήσεις
µεταναστών, είτε της µίας περίπτωσης είτε της άλλης. 

Ο αγροτικός τοµέας, επίσης, χρειάζεται ενίσχυση για να απο-
κτήσουµε κάποτε έναν ισχυρό πρωτογενή τοµέα που θα µπο-
ρούσε να γίνει και σηµαντικός πόλος οικονοµικής ανάπτυξης,
ώστε να µην εξαρτόµαστε από τις πολεµικές συγκρούσεις των
κοντινών ή µακρινών γειτόνων µας, αλλά και για να έχουµε ποι-
οτική ζωή µέσω αξιόλογων προϊόντων που η ελληνική φύση µάς
χαρίζει απλόχερα αλλά εµείς πετάµε ή αδιαφορούµε να αξιοποι-
ήσουµε. Θα µπορούσαµε να γίνουµε τροφοδότης της Ευρώπης
και όχι µόνο µε οφέλη για όλους αλλά κυρίως για τα δηµόσια οι-
κονοµικά µας, κάτι που όλοι πλέον έχουµε αντιληφθεί µετά την
εκτόξευση των τιµών του ελαιολάδου και άλλων προϊόντων λόγω
του πολέµου στην Ουκρανία την οποία υποστηρίζουµε ακρίτως
εκόντες άκοντες. 

Όµως η όποια προτεραιοποίηση και ιεράρχηση των αναγκών
ώστε να γίνει η βέλτιστη δυνατή κατανοµή των πόρων απαιτεί
ένα µακρόπνοο σχεδιασµό - όραµα για το µέλλον της Ελλάδος
και σχέδιο για το πώς από την παρούσα δυσµενή κατάσταση θα
οδηγηθεί η χώρα µας ,τουλάχιστον, σε πρώτη φάση σε απεµ-
πλοκή από το δυσβάσταχτο χρέος, ώστε να ανακτήσει την εθνική
κυριαρχία που έχει χάσει µέσω των µνηµονίων της προηγούµε-
νης δεκαετίας αλλά και της κοµµατοκρατίας δεκαετιών, και σε
δεύτερη φάση σε πραγµατική εθνική ανεξαρτησία. 

Τέτοιο σχέδιο δεν φαίνεται να υπάρχει ούτε µπορεί να υπάρξει
σε ένα πολιτικό σύστηµα που υποδουλώνεται συνειδητά, είτε σε
ολιγάρχες είτε σε έξωθεν επιβαλλόµενες πολιτικές εξάρτησης
από νέα δάνεια που λαµβάνουµε για να πληρώσουµε τα προ-
ηγούµενα σε µια ατέρµονη διαδικασία ανακύκλωσης του χρέους.
Τα στοιχεία δείχνουν ότι συγκεντρώσαµε, µε όλο το ξεπούληµα
της δηµόσιας περιουσίας, δώδεκα χιλιοστά του χρέους που πλη-
ρώσαµε σε βάθος δεκαετίας. 

Συνεπώς, η µέθοδος είναι αποτυχηµένη από κάθε άποψη και
θα έπρεπε να σταµατήσει άµεσα το δηµόσιο να στερείται σηµαν-
τικά περιουσιακά στοιχεία, λιµάνια, αεροδρόµια, κτήρια, δικαιώ-
µατα και γενικά τα πάντα, για να µην απολεσθεί η περιουσία του
ΕΦΚΑ, του Μετοχικού Ταµείου Πολιτικών Υπαλλήλων ιδρυθέντος
εδώ και εκατό πενήντα χρόνια, όπως χαρίστηκε η Αγροτική Τρά-
πεζα και άλλες και να µη διαρπαγούν οι σχολάζουσες κληρονο-
µίες. Αντί πώλησης θα µπορούσαν να αξιοποιηθούν και να είναι
συνεχώς προσοδοφόρα. 

Το πώς γιγαντώθηκε το δηµόσιο χρέος, που επί Πλαστήρα είχε
σχεδόν µηδενιστεί, είναι ένα θέµα προς έρευνα για κάθε καλόπι-
στο ερευνητή. Η βραχυπρόθεσµη λύση για το χρέος, εκτός από
τη γνήσια ανάπτυξη, θα ήταν η φορολόγηση των πολύ µεγάλων
κεφαλαίων και όχι των φτωχών βιοπαλαιστών. 

Για τους λόγους αυτούς, θα καταψηφίσουµε τον προϋπολογι-
σµό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της

Πλεύσης Ελευθερίας η ειδική αγορήτρια κ. Ελένη Καραγεωργο-
πούλου. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, απόψε
θέλω να κάνω τη διαφορά. Δεν θέλω να σας µιλήσω γι’ αυτά που
έχετε προϋπολογίσει. Θέλω να µιλήσω γι’ αυτά που δεν υπολο-
γίσατε και για όσα δεν προϋπολογίσατε. 

Εκείνοι που σας λένε, κύριε Χατζηδάκη, ότι η πολιτική Μητσο-
τάκη είναι η πλέον πετυχηµένη πολιτική -ένα «παράδειγµα επιτυ-
χίας», µας είπατε πριν λίγη ώρα- γνώριζαν αλήθεια όταν µας το
είπατε ότι ο Ευρωπαίος Εισαγγελέας άσκησε δίωξη για είκοσι

τρία άτοµα για τα Τέµπη για τη σύµβαση 717, ενώ αντίστοιχα ο
Εισαγγελέας Οικονοµικού Εγκλήµατος Μπαρδάκης για το ίδιο
θέµα είχε αρχειοθέτηση την υπόθεση; Επί της δικής σας Κυβέρ-
νησης συνέβη. 

Επί Μπαρδάκη επίσης στην έρευνα «NOVARTIS» τα εκατοµµύ-
ρια στους λογαριασµούς Υπουργών χαρακτηρίστηκαν «αδιευκρί-
νιστα», έµειναν εκτός του φορολογικού ελέγχου ως
αδιευκρίνιστα. Όταν ενηµερώθηκε επισήµως ο κ. Μπαρδάκης ότι
ήταν παρακολουθούµενος από το «Predator» δεν µήνυσε αυτούς
που τον παρακολουθούσαν. 

Πραγµατικά θέλω να σας διαφυλάξω γιατί έχετε την εµπιστο-
σύνη του 20% στην πραγµατικότητα του ελληνικού λαού, αλλά το
υπόλοιπο 80% για όσα δεν έχετε υπολογίσει και προϋπολογίσει
θα πρέπει να ενηµερωθεί, να το γνωρίζει, για να µπορεί να απο-
φανθεί για το δίκαιο που για εσάς απονέµεται µέσα από αριθµούς,
κλάσµατα, αναπαραγωγή πινάκων, υποβολιµαίες εισηγήσεις που
αφορούν σε ρητορικές περί δηµοσιονοµικής σταθερότητας, ανα-
πτυξιακής πολιτικής, πολιτικής κοινωνικής συνοχής. 

Δεν υπολογίσατε επίσης τους συγγενείς των θυµάτων, σκιές
του εαυτού τους, που χθες συγκεντρώθηκαν στο Σύνταγµα µε
την πλάτη τους γυρισµένη στον ναό της δηµοκρατίας. Οι µόνοι
που τον έβλεπαν ήταν οι οµιλητές, εκείνοι οι γονείς, εκείνα τα
αδέλφια που πήραν τον λόγο και µε πύρινα λόγια εκτόξευσαν την
οργή προς το ελληνικό Κοινοβούλιο ζητώντας δικαίωση. 

Ακόµα και σήµερα η εξεταστική επιτροπή των Τεµπών ανέβαλε
για ακόµα µια ηµέρα να εξετάσει την πολιτική ευθύνη που ανα-
ζητείται, µε το πρόσχηµα ότι δεν γνώριζε ότι η κ. Ράπτη θα
έπρεπε να έχει ήδη εξαιρεθεί για πολύ σοβαρότερους λόγους
απ’ αυτούς που δεν υπήρχαν αλλά επινοήσατε για να εξαιρέσετε
την κ. Κωνσταντοπούλου. 

Στον ίδιο χρόνο, λοιπόν, που η εξεταστική επιτροπή συζητά τη
µετωπική σύγκρουση δύο τρένων στις ίδιες ράγες, οι Ευρωπαίοι
που σας συγχαίρουν για την πολιτική σας, Βέλγιο, Γερµανία και
Γαλλία, θέτουν από χθες σε κυκλοφορία το νέο σύγχρονο τρένο
που ενώνει Βρυξέλλες - Βερολίνο - Παρίσι. 

Σε όλο αυτό το διάστηµα από το προσχέδιο του προϋπολογι-
σµού 2024 µέχρι το τελικό σχέδιο του προϋπολογισµού που κα-
ταθέσατε πριν από µέρες, φέρνετε αλυσιδωτά για ψήφιση
νοµοσχέδια µε κατεπείγουσες διαδικασίες παραβιάζοντας βα-
σικά άρθρα του Κανονισµού της Βουλής. 

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει µονίµως διαµαρτυρηθεί. Συνεχώς
επαναλαµβάνετε την ίδια πρακτική. Σε αυτό, λοιπόν, το διάστηµα
που µεσολάβησε και έχετε υπολογίσει και προϋπολογίσει τι θα
συµβεί το επόµενο έτος 2024, δεν έχετε υπολογίσει και τα εξής
παρακάτω. 

Από την κατάρτιση του προϋπολογισµού προκύπτει ότι έχετε
συµπεριλάβει στα σχέδιά σας τις δαπάνες για συνέπειες που
ζούµε µετά τις καταστροφές, τις εγκληµατικές πράξεις και πα-
ραλείψεις της Κυβέρνησης στο δάσος της Δαδιάς, σε άλλους
πυρήνες δασικού πλούτου, και στη Θεσσαλία. 

Με διανοµή κρουασάν στους πληγέντες, µε εγκατάλειψη και
απουσία του κράτους, µε αποζηµιώσεις -  φιλοδωρήµατα και επι-
δόµατα, µε αυξήσεις τιµών ταυτόχρονα, θέλετε να πιστεύετε ότι
αυτός ο προϋπολογισµός θα µπορέσει να δώσει πνοή και ανάσα
σε χιλιάδες και ίσως εκατοµµύρια Ελλήνων πολιτών που φτωχο-
ποιούνται κάθε µέρα όλο και περισσότερο. 

Με στοχευµένες ενέργειες νοµοθέτησης υπέρ της εξουθένω-
σης όλων των Ελλήνων µέσα από τους φόρους ΕΝΦΙΑ, που µας
είπατε µε έναν τρόπο προκλητικό ότι συµβαίνει να µειώνεται ως
φόρος ο ΕΝΦΙΑ µε τη νέα σας πολιτική, καθώς ψηφίστηκε σχετι-
κός νόµος που καλεί τους Έλληνες να ασφαλίσουν τις κατοικίες
τους και σε αντάλλαγµα να έχουν µια έκπτωση στον σχετικό
φόρο 10% επί της αξίας του ακινήτου. 

Αλήθεια, πόσο σοβαρό µπορεί να είναι αυτό που λέτε, όταν
κρύβετε κάτι το οποίο είναι ευρέως πλέον γνωστό -δεν µπορεί
να κρυφθεί- ότι οι αξίες των ακινήτων αφ’ ενός δεν υπολογίζονται
µε τον τρόπο που είχαν προσδιοριστεί στο παρελθόν -επί τη
βάσει πινάκων αντικειµενικών αξιών- αλλά και µε τον τρόπο που
µεθοδεύετε µέσα από το Μητρώο Εκτίµησης Ακινήτων; Κάτι που
σηµαίνει ότι κάθε µέρα οι αξίες των ακινήτων θα αλλάζουν και
θα κλιµακώνονται αυξητικά προς τα πάνω ανάλογα µε το ύψος
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της εµπορικής αξίας του ακινήτου, όπως αυτό θα καθορίζεται
από τους ξένους επενδυτές που έρχονται µε τις golden visa να
αυξάνουν κατά πολύ τις πραγµατικές αξίες των ακινήτων, σε συν-
δυασµό µε ειδικούς µηχανικούς µηχανολόγους που έχουν κάθε
λόγο να µιλούν για µεγαλύτερη αξία ακινήτου µε έναν πλασµα-
τικό τρόπο, όπου θα εµφανίζονται αυθαίρετα του παρελθόντος
να µην έχουν την παλαιότητα που πραγµατικά έχουν αλλά να
έχουν την παλαιότητα του χρόνου τακτοποίησης αυθαιρέτων.

Κάτω από τη βάση, λοιπόν, µιας νέας κατάστασης στα ακίνητα
που θα έχει να κάνει µε µία πολύ µεγαλύτερη έως και διπλάσια
αξία, µας λέτε ότι τους κάνετε τη χάρη σε όσους ασφαλίζουν τα
ακίνητά τους να µειώνεται ο ΕΝΦΙΑ 10%, ενώ οι ίδιοι άνθρωποι
θα καλούνται να πληρώνουν τεράστια ποσά σε ασφάλιστρα πολύ
µεγαλύτερα πολλαπλάσια από το 10% της µείωσης του ΕΝΦΙΑ. 

Έρχεστε µε τον πρόσφατο ν.5073/12-12-2023 να φορολογή-
σετε κάτω από αυτές τις συνθήκες τους ελεύθερους προλετα-
ριοποιηµένους επαγγελµατίες, τους αυτοαπασχολούµενους, για
τους οποίους πολύ καλά γνωρίζετε ότι µεγάλο ποσοστό οφείλει
στο ελληνικό δηµόσιο. Είναι κάτι το οποίο το διασταυρώνετε
µέσα από τα myDATA, και όχι µόνο µέσα από αυτά, µέσα από τις
διαλειτουργικές υπηρεσίες της ΑΑΔΕ και από το µητρώο και από
τις τράπεζες, τους συνεργάτες σας τοκογλύφους. Μέσα απ’
όλους αυτούς τους φορείς µπορείτε. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι οι αυτοαπασχολούµενοι κατά ένα
πολύ µεγάλο ποσοστό οφείλουν στα ασφαλιστικά τους ταµεία,
οφείλουν στις τράπεζες από δάνεια. Κι σ’ αυτά τα δάνεια αυξά-
νετε τα επιτόκια µε έναν µοναδικό τρόπο πανευρωπαϊκά, µε την
έγκριση της κ. Λαγκάρντ που επικαλεστήκατε, µε αποτέλεσµα
άνθρωποι οι οποίοι είχαν ρυθµίσει τα ληξιπρόθεσµα δάνειά τους,
αυτή τη στιγµή να αδυνατούν να υπηρετήσουν τις ρυθµίσεις
τους. Και τι συµβαίνει; Συµβαίνει ότι αυτά τα δάνεια «κοκκινί-
ζουν». Και τι έχετε κάνει; Για να αποτρέψετε, δήθεν, τις κακές
συνέπειες στο τραπεζικό σύστηµα από το γεγονός ότι τα δάνεια
θα αυξηθούν ως ληξιπρόθεσµα σε πολύ µεγαλύτερο βαθµό από
αυτόν που είχατε υπολογίσει –αυτό είστε έτοιµοι να το δεχτείτε,
είναι κάτι που το έχετε προϋπολογίσει- λέτε ότι δίνετε τη δυνα-
τότητα σε αυτούς τους δανειολήπτες να υπαχθούν στο καθε-
στώς ενός φορέα επαναµίσθωσης ακινήτων, ο οποίος ακόµα δεν
έχει συσταθεί. Στο δεύτερο εξάµηνο του 2024 έχετε προϋπολο-
γίσει ότι θα συγκροτηθεί αυτός ο φορέας, µε τον οποίο κάνετε
τη χάρη στους Έλληνες πολίτες, αντί να χάσουν τα σπίτια τους
γιατί δεν µπορούν να ρυθµίσουν τις δόσεις των δανείων, να τα
επαναµισθώνουν για δώδεκα χρόνια και όταν αυτοί οι πολύ ευά-
λωτοι -οι οποίοι κατ’ αποκλειστικότητα µπορούν να υπαχθούν
εκεί µετά από δώδεκα χρόνια- θα θελήσουν να αγοράσουν αυτό
το ακίνητο, τους λέτε ότι αυτό θα είναι εφικτό. Και δεν τους λέτε
ότι η αξία του ακινήτου τους θα είναι τέτοια που σε καµµία περί-
πτωση ένας ευάλωτος δανειολήπτης δεν θα µπορεί να το επα-
νακτήσει. Δεν τους λέτε ότι µέχρι τότε σαφώς µπορεί να έχετε
νοµοθετήσει µε έναν τρόπο που να τους έχετε απαγορεύσει την
οποιαδήποτε περίπτωση να βρεθούν στα σπίτια τους ξανά. 

Παγκόσµια πρωτοτυπία οι φορολογικοί κανόνες που φέρνετε,
κύριε Χατζηδάκη, κύριοι της Κυβέρνησης, νοµιµοποιώντας τις
εταιρείες διαχείρισης των «κόκκινων» δανείων, εµπλουτίζοντας
και διευρύνοντας την κατηγορία όλων αυτών των εταιρειών δια-
χείρισης και ειδικών εταιρειών αγοράς δανείων στην κατηγορία
τοκογλύφων, τραπεζιτών και συνεργατών τους οι οποίοι θα αφαι-
ρούν τα σπίτια των ανθρώπων για λίγα χρήµατα. Στο βάθος η
αστεγία και η κατάθλιψη των Ελλήνων πολιτών που δεν τα έχετε
υπολογίσει. 

Μέχρι το τέλος του χρόνου φέρνετε άλλα δύο νοµοσχέδια. Στο
ένα από αυτά ορίζετε ότι για τους υγειονοµικούς έχετε προβλέ-
ψει την παράταση των συµβάσεών τους και όχι τη µονιµοποίησή
τους. Αλήθεια, τόσο πολύ έχετε σκεφτεί ότι παίρνετε µέτρα για
την υγεία και για την παιδεία, ώστε στους µεν υγειονοµικούς δεν
δίνετε τη δυνατότητα µονιµοποίησης, όπως δεν τη δώσατε και
στους εποχικούς πυροσβέστες, αλλά δίνετε τη δυνατότητα να
συνεχίσουν να ζουν στο άγχος, στην αγωνία της επόµενης µέρας
µε την παράταση ορισµένου χρόνου συµβάσεων; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Παρακαλώ πολύ, θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµα, δύο λεπτά.
Στο ίδιο νοµοσχέδιο, λοιπόν, που µέχρι το τέλος του χρόνου

θα ψηφιστεί –και υποθέτω ότι το έχετε υπολογίσει- µιλάτε για την
Ελληνική Αστυνοµία, την οποία µεταλλάσσετε δίνοντάς της έναν
άλλο ρόλο από αυτόν που έχει. Ο Έλληνας αστυνοµικός είναι
εκείνος ο οποίος µπαίνει στη λογική της παρέµβασης όταν υπάρ-
χει διασάλευση της τάξης. Ο Έλληνας αστυνοµικός δεν µπορεί
να είναι µέσα στα γήπεδα και δεν µπορεί να είναι µέσα στα πα-
νεπιστήµια. Δεν είναι ιδιωτικός µισθοφορικός στρατός φύλαξης
η Αστυνοµία. 

Φυσικά η λογική σας σε ό,τι αφορά τη θέση της Αστυνοµίας
είναι πολύ συγκεκριµένη. Γαζωµένος στο Πέραµα µε τριάντα
οκτώ σφαίρες ο Νίκος Σαµπάνης και ο Υπουργός Προστασίας
του Πολίτη συγχαίρει τους αστυνοµικούς για το επίτευγµα. Τε-
τρακόσια και πλέον άτοµα απήχθησαν σχεδόν κατά το κοινό ποι-
νικό δίκαιο στο πλαίσιο της τελευταίας εκτροπής στην περιοχή
του Ρέντη και, χωρίς να έχουν δικαίωµα επικοινωνίας µε τους δι-
κηγόρους τους, εξαναγκάστηκαν να δώσουν εκτός από αποτυ-
πώµατα και δείγµα DNA υβριζόµενοι, τροµοκρατούµενοι,
χτυπηµένοι, µε σπασµένα δόντια, µε σκισµένα ρούχα. Και γι’
αυτό για σας είναι όλα καλώς καµωµένα, και ξέρετε πολύ καλά
πώς να αποδίδετε τον ρόλο του αστυνοµικού σε κάτι που δεν
αναλογεί στην έννοµη τάξη, γιατί δεν µπορεί να είναι αυτός ο
αστυνοµικός ο οποίος ευαγγελίζεστε.

Η οπαδική βία είναι κάτι ακόµα που έχετε προβλέψει, δηµιουρ-
γώντας ταυτόχρονα και προϋπολογίζοντας τα κόστη και τις δα-
πάνες για νέα σωφρονιστικά ιδρύµατα, αντί να πατάξετε ένα
φαινόµενο που δείχνει έναν φανατισµό που απλώνεται οριζόντια
στην ελληνική κοινωνία προβάλλοντας τα απόλυτα αδιέξοδά της
όπως αυτά προκύπτουν µέσα από την ακραία φτώχεια. 

Δηµιουργώντας, λοιπόν, ένστικτα αγέλης σε νέους ανθρώ-
πους, δεν δίνετε σε κανέναν από αυτούς τα κίνητρα να µπορούν
να οραµατιστούν τη ζωή τους πέρα και έξω από τα στεγανά µε
αριθµούς και νούµερα περί επενδυτικής βαθµίδας. 

Ενισχύετε τον πόλεµο της Ουκρανίας –το έχετε σχεδιάσει- ενώ
ταυτόχρονα επιτρέπετε την αιµατοχυσία των Παλαιστινίων, χωρίς
καµµία παρέµβαση, τασσόµενοι στο πλευρό της ακροδεξιάς κυ-
βέρνησης Νετανιάχου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
παρακαλώ να ολοκληρώσετε την οµιλία σας.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ζήτησα δύο λεπτά. Σε µισό
λεπτό θα έχω τελειώσει. Έχω φτάσει στο τέλος. 

Σας ευχαριστώ.
Σε ό,τι αφορά το ελληνικό Κτηµατολόγιο και την ψηφιακή µε-

τάβαση, έχετε προϋπολογίσει µια νέα ψηφιακή µετάβαση, αγνο-
ώντας και χωρίς να έχετε υπολογίσει ότι το 52% των Ελλήνων
πολιτών στερείται ψηφιακής κατάρτισης, στερείται εργαλείων. 

Δεν έχετε υπολογίσει, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι αυτή τη
στιγµή η κτηµαταγορά έχει παγώσει γιατί απέχουν οι συµβολαι-
ογράφοι, οι λειτουργοί της δικαιοσύνης, από τα καθήκοντά τους.
Δεν έχετε υπολογίσει ότι έχουν σταµατήσει οι πλειστηριασµοί και
θα πρέπει να το µάθει ο κάθε πολίτης. Πλειστηριασµοί, µεταβι-
βαστικές δικαιοπραξίες µέχρι το πρώτο δεκαήµερο του µήνα Ια-
νουαρίου δεν θα γίνονται σε αυτή τη χώρα. 

Μπορεί να χρειαστεί να αναµορφωθεί ο προϋπολογισµός σας,
γιατί αυτό το σκάνδαλο του ελληνικού Κτηµατολογίου που επι-
χειρείτε να σκεπάσετε µε πλατφόρµες ηλεκτρονικών φακέλων
µεταβίβασης ακινήτου που στοιχειοθετούν το έγκληµα και την
απειλή γύρω από την ατοµική ιδιοκτησία και την περιουσία του
ελληνικού δηµοσίου, δεν θα επιτραπεί από τους Έλληνες πολίτες
να το συνεχίσετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Διονύσιος Ακτύ-
πης. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι κυβερνήσεις κρίνονται για

την ετοιµότητά τους, την ικανότητα τους και την ωριµότητα να
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αντιµετωπίσουν αποτελεσµατικά τις µεγάλες προκλήσεις κάθε
ιστορικής περιόδου. Από το 2019 µέχρι και σήµερα, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη ήταν πα-
ρούσα σε όλες τις δύσκολες στιγµές δίπλα στους πολίτες, όποτε
και αν αυτό χρειάστηκε, µε σχέδιο και αποτελεσµατικότητα.
Αυτό, µάλιστα, κρίθηκε δύο φορές θετικά από τον ελληνικό λαό
και θα συνεχίσουµε µε ταπεινότητα και σκληρή δουλειά το δύ-
σκολο και αναγκαίο µεταρρυθµιστικό έργο. 

Όπως έχουν επισηµάνει ήδη οι συνάδελφοι, η συζήτηση για
την κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού είναι ίσως η κορυ-
φαία κοινοβουλευτική διαδικασία και είναι ιδιαίτερη η τιµή να
είµαι ένας από τους ειδικούς εισηγητές της Νέας Δηµοκρατίας.
Ο προϋπολογισµός του 2024, εκφράζει τη συνέπεια των λόγων
µας, τη συνέχεια των µεταρρυθµίσεων που υποσχεθήκαµε στον
ελληνικό λαό και την οικονοµική σταθερότητα που πετύχαµε.
Είναι ένας προϋπολογισµός αναπτυξιακός. Διαπνέεται από κοι-
νωνική ευαισθησία και παραµένει σταθερά στο σχέδιό µας για τη
δηµοσιονοµική πολιτική που θέλουµε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαστε στην αρχή της δεύτερης
θητείας µε µια πολύ ισχυρή εντολή από τους πολίτες, µια εντολή
µεταρρυθµίσεων και ένα µεγάλο βάρος ευθύνης. Αυτά τα χρόνια,
όπως τόνισε και ο Πρωθυπουργός, επικεντρωθήκαµε στην επού-
λωση των πληγών που είχαν ανοίξει µετά τη διακυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αντιµετωπίζοντας παράλληλα σοβαρότατες πολυεπίπεδες
και διαφορετικές κρίσεις. 

Σταθήκαµε σε όλους όσοι είχαν ανάγκη, χωρίς λαϊκισµό, χωρίς
µεγαλοστοµίες, µε ειλικρίνεια και σοβαρότητα, µε σχέδιο και
όραµα, χωρίς να θέσουµε σε κανέναν κίνδυνο τα δηµοσιονοµικά
της πατρίδας µας. Κεντρική µας επιδίωξη ο πολυδιάστατος εκ-
συγχρονισµός, η περαιτέρω ανάπτυξη, η µείωση της ανεργίας
και η ενίσχυση της οικονοµίας.

Σήµερα είναι µια ιστορική µέρα, όσο κι αν κάποιοι προσπαθούν
να µειώσουν την αξία της και να σπεκουλάρουν κρυπτόµενοι
πίσω από τσιτάτα ή επικίνδυνες υποσχέσεις. Ο προϋπολογισµός
του 2024, αποτελεί τον πρώτο µετά από δεκατρία έτη που κα-
ταρτίζεται µε το αξιόχρεο της χώρας να έχει ανακτήσει την επεν-
δυτική του βαθµίδα. Αυτό αποτελεί πρωτίστως επίτευγµα όλων
των Ελλήνων, αλλά και ευθύνη δική µας να ανταποκριθούµε στις
προσδοκίες των πολιτών διαφυλάσσοντας σε κάθε περίπτωση τη
δηµοσιονοµική σταθερότητα που έχει πετύχει η χώρα. Δεν πρέ-
πει να το ξεχνάµε αυτό. 

Η ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας αφορά όλους µας
άµεσα ή έµµεσα καθώς φέρνει, πρώτον, περισσότερες επενδύ-
σεις, νέες καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας και υψηλότερους
µισθούς σε όλο το φάσµα της οικονοµίας. Η Ελλάδα το 2024 µε
2,9% ανάπτυξη θα έχει διπλάσια ανάπτυξη από αυτή της Ευρώ-
πης και ταυτόχρονα το 2023 µε ανάπτυξη 2,4% έχει τριπλάσια
ανάπτυξη από αυτή της Ευρωζώνης. 

Δεύτερον, θα έχουµε ταχύτερη αύξηση της απασχόλησης και
πλέον η ανεργία αναµένεται να βρεθεί σε χαµηλότερο ποσοστό
από το 2009, συνδυασµένη και µε ταχύτερη πτώση του δηµοσίου
χρέους και του κρατικού ελλείµµατος από 172,6% του ΑΕΠ το
2022 σε 160,3% το 2023 και σε 152,3% το 2024. 

Το πιο σηµαντικό που βλέπουµε, όµως, είναι ότι ενώ το 2023
είχαµε αύξηση των επενδύσεων κατά 7,1%, το 2024 προβλέ-
πουµε -και έτσι παρουσιάζεται- ότι η αύξηση των επενδύσεων θα
αγγίξει το 15,1%. Από το 2019 και µετά έχουµε µια πολύ σηµαν-
τική αύξηση των επενδύσεων και µια ακόµα πιο σηµαντική αύ-
ξηση των άµεσων ξένων επενδύσεων. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αποδεικνύεται µε βάση
και τα επίσηµα στοιχεία ως η πλέον αποτελεσµατική ως προς την
προσέλκυση επενδύσεων και την εν γένει βελτίωση του επιχει-
ρηµατικού περιβάλλοντος, αλλά αντίθετα τα τελευταία χρόνια εί-
χαµε µια υπεραπόδοση της οικονοµίας που οδήγησε και σε
υπεραπόδοση του προϋπολογισµού και γι’ αυτό παρά το ότι το
2023 είχαµε δύο βουλευτικές εκλογές, είχαµε φυσικές καταστρο-
φές, συνυπολογίζοντας και το κλίµα της διεθνούς αβεβαιότητας,
παρ’ όλα αυτά καταφέραµε και ξεπεράσαµε και τις δικές µας
προσδοκίες. 

Το 2024, θα είναι µια χρονιά µε υψηλότερη ανάπτυξη, µε πε-
ρισσότερες επενδύσεις και περισσότερες εξαγωγές από τη µία

πλευρά. Από την άλλη πλευρά θα είναι µια χρονιά µε χαµηλότερο
χρέος, µε χαµηλότερο πληθωρισµό και µε χαµηλότερη ανεργία. 

Γιατί τα λέµε αυτά; Διότι θέλουµε να τονίσουµε ότι απέναντι
στις εύκολες υποσχέσεις εµείς έχουµε ένα ολοκληρωµένο σχέ-
διο ενίσχυσης της κοινωνίας και της οικονοµίας. Αυτό αποτυπώ-
νεται και στον σηµερινό προϋπολογισµό. Πρόκειται για τον
πρώτο προϋπολογισµό ο οποίος περιλαµβάνει αυξήσεις µισθών
στο δηµόσιο. Μετά από δεκατέσσερα χρόνια οι δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι θα κερδίσουν κατά µέσο όρο ένα µισθό ετησίως, ενώ πε-
ριλαµβάνονται και µέτρα για την ενίσχυση των εισοδηµάτων,
όπως η άρση του «παγώµατος» των τριετιών στους µισθωτούς,
η αύξηση του αφορολόγητου για οικογένειες µε παιδιά, η αύ-
ξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος και φυσικά η εκ
νέου αύξηση των συντάξεων. 

Εδώ θέλω απλώς να θυµίσω ότι οι συνταξιούχοι επί ΣΥΡΙΖΑ
είδαν δεκαεπτά διαφορετικές αρνητικές παρεµβάσεις στο εισό-
δηµά τους, ενώ επί Νέας Δηµοκρατίας, από το 2019 και µετά,
µόνο αυξήσεις έχουν δει. 

Επίσης, όπως προβλέπεται από τον Ιανουάριο του 2024 µονι-
µοποιείται ο µειωµένος συντελεστής ΦΠΑ στις µεταφορές, στα
γυµναστήρια, στις σχολές χορού, τους κινηµατογράφους και τα
θέατρα, µε κόστος 305 εκατοµµύρια ευρώ κατ’ έτος, στηρίζον-
τας τους εν λόγω κλάδους και φυσικά τους πολίτες. 

Εµείς αξιοποιούµε όλα τα διαθέσιµα χρηµατοδοτικά εργαλεία.
Το ΕΣΠΑ είναι ένα από αυτά το οποίο συµβάλλει στην ανάπτυξη
της χώρας και είναι και αυτό µέρος των 12,2 δισεκατοµµυρίων
ευρώ που θα µπουν στην ελληνική οικονοµία το 2024. 

Δεν πρέπει, όµως, να ξεχνάµε και το γεγονός ότι η απορρό-
φηση την οποία παραλάβαµε το 2019, ήταν κατ’ ουσία στο χα-
µηλότερο σηµείο των ευρωπαϊκών χωρών. Ήµασταν, δηλαδή,
ουραγοί της Ευρώπης ενώ σήµερα φτάσαµε στο 95%. Δεν πρέ-
πει να τα ξεχνάµε όλα αυτά. Πρέπει να έχουµε µια ξεκάθαρη ει-
κόνα της προσπάθειας και της συστηµατικής δουλειάς που έχει
γίνει. Θα αξιοποιήσουµε, λοιπόν, όλα τα διαθέσιµα χρηµατοδο-
τικά εργαλεία για να στηρίξουµε την κοινωνία και να ενισχύσουµε
την οικονοµία. 

Επιπρόσθετα, µέσω του προϋπολογισµού που συζητάµε, ξεδι-
πλώνεται και ένα πολυεπίπεδο σχέδιο για τον περιορισµό της φο-
ροδιαφυγής και την περαιτέρω ενίσχυση των οικονοµικών της
χώρας. Προωθούµε έτσι δράσεις όπως η σύνδεση των POS µε
τις ταµειακές µηχανές στους πρώτους µήνες του 2024. Προχω-
ράµε στη ρύθµιση της αγοράς των βραχυχρόνιων µισθώσεων και
διακόπτουµε τη συνεργασία των εταιρειών εµπορίας καυσίµων
µε παραβάτες λαθρεµπορίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βασική επιδίωξη της Κυβέρνη-
σης είναι να εφαρµόσει µια πολιτική η οποία θα συνδυάζει τη δη-
µοσιονοµική σοβαρότητα µε την κοινωνική ευαισθησία, την
αποτελεσµατικότητα µε την κοινωνική δικαιοσύνη. Με κοινωνική
δικαιοσύνη, µε σοβαρότητα και πάντα όταν το επιτρέπουν τα οι-
κονοµικά µεγέθη θα στηρίξουµε όσους έχουν ανάγκη και θα διο-
χετεύσουµε τα διαθέσιµα χρήµατα στην κοινωνία για καλύτερη
υγεία, περισσότερες δαπάνες για την παιδεία, αποτελεσµατικό-
τερη δηµόσια ασφάλεια και άµυνα και φυσικά για µεγαλύτερη
στήριξη των νέων οικογενειών. 

Σε αυτό το σηµείο θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στα έσοδα από τις
αποκρατικοποιήσεις που όπως βλέπουµε το 2024 θα αποτελέσει
µια χρονιά-ρεκόρ. Για το 2024, υψηλή προτεραιότητα θα δοθεί
στην ευρεία χρήση των ψηφιακών τεχνολογιών για όλες τις δια-
δικασίες που αφορούν στη διαχείριση, την αξιοποίηση και την
προστασία της περιουσίας του δηµοσίου. Αποκρατικοποιήσεις
χωρίς εκσυγχρονισµό της νοµοθεσίας και των διαδικασιών, µε
σκοπό την εναρµόνιση της αξιοποίησης των δηµόσιων ακινήτων
µε τις ανάγκες και τις απαιτήσεις της αγοράς, αλλά και µε τις
βέλτιστες πρακτικές βιώσιµης διαχείρισης δεν νοείται.

Σε αυτό το πλαίσιο προωθούµε και προβλέπουµε έργα προς
υλοποίηση το 2024, όπως την ενηµέρωση της γεωχωρικής πλη-
ροφορίας, της ψηφιακής βάσης δεδοµένων της δηµόσιας περι-
ουσίας, την παραχώρηση απλής χρήσης αιγιαλού µέσω
ηλεκτρονικών δηµοπρασιών, ώστε να ενισχυθεί η διαφάνεια των
διαδικασιών και να επιτευχθεί υψηλό τελικό τίµηµα όπως κατέ-
δειξε η εφαρµογή ήδη από το προηγούµενο έτος. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός προβλέπει
έσοδα από τις αποκρατικοποιήσεις της τάξης των 5,7 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ. Από αυτά τα 970,4 εκατοµµύρια ευρώ θα αποτε-
λέσουν πρόσθετη πηγή εσόδων από διαγωνισµούς έργων οι
οποίοι θα ολοκληρωθούν την επόµενη χρονιά. Το πρόγραµµα
αποκρατικοποιήσεων είναι ένα φιλόδοξο πρόγραµµα αξιοποί-
ησης της περιουσίας του ελληνικού δηµοσίου. Ο κύριος στόχος
του είναι η προσέλκυση σηµαντικών διεθνών και εσωτερικών
ροών κεφαλαίου ενισχύοντας την αξία της δηµόσιας περιουσίας
και διασφαλίζοντας την αξιοποίησή της µέσα από διαγωνιστικές
διαδικασίες υψηλών προδιαγραφών και διαφάνειας. 

Στόχος αυτών των επενδύσεων είναι η συνεισφορά τους στον
οικονοµικό εξορθολογισµό, στη δηµιουργία αξίας στην ελληνική
οικονοµία, αλλά και η τροφοδότηση της βιώσιµης και διαρκούς
οικονοµικής ανάπτυξης της χώρας. Μέσω της αξιοποίησης θα
οδηγηθούµε στην προσέλκυση επενδύσεων και τη δηµιουργία
καινοτόµων έργων, τα οποία θα συµβάλουν στην αναβάθµιση κρί-
σιµων κλάδων, όπως οι υποδοµές, οι µεταφορές, η ενέργεια και
ο τουρισµός. 

Οι αποκρατικοποιήσεις πρέπει να συνοδεύονται από όρους οι-
κονοµικής αποτελεσµατικότητας και κοινωνικής ανταποδοτικό-
τητας. Αυτά υλοποιούνται και προβλέπονται στον κρατικό
προϋπολογισµό του 2024. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά τα χρόνια της διακυ-
βέρνησής µας δηµιουργήσαµε ένα ισχυρό δίχτυ προστασίας
πάνω από νοικοκυριά και επιχειρήσεις, υλοποιήσαµε σηµαντικές
διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις, προωθήσαµε έργα αξιοποίησης
της δηµόσιας περιουσίας, ενισχύσαµε τη χρηµατοπιστωτική στα-
θερότητα και τη ρευστότητα στην πραγµατική οικονοµία. Ζούµε
πλέον σε µια Ελλάδα πολύ διαφορετική από εκείνη του χθες. Θα
συνεχίσουµε να βαδίζουµε µπροστά µε σταθερότητα, µε συνέ-
πεια και µε συνέχεια, υλοποιώντας τώρα τις µεγάλες αλλαγές
που έχει ανάγκη η χώρα, προτάσσοντας το πολιτικό θάρρος απέ-
ναντι στον λαϊκισµό, την ειλικρίνεια απέναντι στην ανακρίβεια και
το σχέδιο απέναντι στο αδιέξοδο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, για την τήρηση του χρόνου. 

Έχει ζητήσει τον λόγο για την τρίλεπτη παρέµβαση που δι-
καιούται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βου-

λευτές, θέλω να κάνω µερικές σύντοµες παρατηρήσεις αναφο-
ρικά µε τον προϋπολογισµό. 

Πρώτον, ακούστηκε ότι προσπαθεί η Κυβέρνηση να πολεµήσει
τη φοροδιαφυγή και τη φοροαποφυγή επιβάλλοντας τεκµήρια
στους ελεύθερους επαγγελµατίες. Την ίδια ώρα που τα κάνει
αυτά εδώ, επιτρέπει σε πολυεθνικές εταιρείες αλλά και σε µεγά-
λες εταιρείες της χώρας να εφαρµόζουν πολιτικές transfer pric-
ing, δηλαδή να µεταβάλλουν τις τιµές αγοράς και πώλησης
προϊόντων και υπηρεσιών µεταξύ τους, µεταφέροντας µε αυτόν
τον τρόπο τα µεγαλύτερα κέρδη σε υποκαταστήµατα χωρών που
έχουν τη µικρότερη φορολογία εισοδήµατος. Με αυτόν τον
τρόπο δεν αποδίδουν φόρο στην Ελλάδα και υφιστάµεθα µεγάλη
ζηµία. 

Ας απαγορευθεί, λοιπόν, το transfer pricing και ας αποδοθούν
οι φόροι στην Ελλάδα αντί να επιβάλλονται άδικα τεκµήρια στους
ελεύθερους επαγγελµατίες. Αυτή είναι µια πρότασή µας. 

Δεύτερη πρόταση. Ακούστηκε για την ακρίβεια στα τρόφιµα
και, κυρίως, για την αύξηση των τιµών. Πράγµατι αυτό ισχύει.
Όµως, αυτό από τι προκαλείται; Προκαλείται από τη δραστική
µείωση και τη συρρίκνωση της πρωτογενούς παραγωγής και τα
χτυπήµατα που έχουν επέλθει τα τελευταία χρόνια στον πρωτο-
γενή τοµέα, κυρίως, λόγω της απαγόρευσης εισαγωγών ζωοτρο-
φών, λιπασµάτων από την Ουκρανία και την Ρωσία, αλλά και της
µεγάλης αύξησης στο πετρέλαιο και σε πάρα πολλά είδη όπως,
για παράδειγµα, το ρεύµα. Αυτή τη στιγµή πάρα πολλοί αγρότες
αποθαρρύνονται από το να παράγουν και να ασχοληθούν µε την
αγροτική παραγωγή µε αποτέλεσµα, είτε να τα παρατάνε είτε να
µειώνεται η παραγωγή. 

Εµείς, λοιπόν, εκφράζουµε την απορία για ποιον λόγο δεν προ-
βλέπονται κάποια κίνητρα ενίσχυσης του αγροτικού τοµέα όπως,
για παράδειγµα, η επιβολή ειδικής έκπτωσης στο ρεύµα και στο
πετρέλαιο των αγροτών, όπως επίσης επιβολή αφορολόγητου
σε χαµηλά εισοδήµατα αγροτικών επιχειρήσεων και να δοθούν
ουσιαστικά κίνητρα ενίσχυσης της αγροτικής παραγωγής. 

Αυτά να ξέρετε θα επιδεινωθούν τα επόµενα χρόνια, κυρίως,
λόγω της µεγάλης καταστροφής που επήλθε στη Θεσσαλία
λόγω της πρωτοφανούς πληµµύρας αλλά και φυσικά άλλων φυ-
σικών καταστροφών όπως, για παράδειγµα, στον Έβρο. Θα τα
βρούµε µπροστά µας. 

Εµείς, λοιπόν, κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου και θέ-
λουµε να ενισχυθεί δραστικά ο αγροτικός τοµέας. 

Ένας άλλος παράγοντας που πρέπει να δούµε είναι η νέα
ΚΑΠ. Η νέα ΚΑΠ επιβάλλει περιορισµούς σε αρδευόµενες καλ-
λιέργειες. Εδώ θα πρέπει να ζητήσουµε µια εξαίρεση, διότι ου-
σιαστικά οι περιορισµοί που επιβάλλονται µε τη νέα ΚΑΠ στις
αρδευόµενες καλλιέργειες θα επιφέρουν σοβαρό πλήγµα στην
πρωτογενή µας παραγωγή. Είναι κάποια πράγµατα τα οποία πρέ-
πει να τα διεκδικήσουµε διότι διαφορετικά θα έχουµε σοβαρό
πρόβληµα. 

Επίσης κάτι άλλο που δεν βλέπουµε στον προϋπολογισµό είναι
η ουσιαστική ενίσχυση των υποδοµών, κυρίως στην παιδεία και
στην υγεία στην επαρχία, στην περιφέρεια. Αυτή η έλλειψη ωθεί
πάρα πολλούς νέους της επαρχίας της περιφέρειας να φεύγουν
στο εξωτερικό, να προκαλείται το λεγόµενο brain drain. Θα πε-
ρίµενα πιο αποφασιστικά µέτρα σε αυτόν τον τοµέα. 

Τέλος, κάτι το οποίο είπε ο ειδικός µας αγορητής, ο κ. Χαλκιάς,
θα πρέπει να αρχίσουµε να επιστρέφουµε στον λιγνίτη. Είναι ο
µόνος τρόπος να αποκτήσουµε ενεργειακή αυτάρκεια. Την ίδια
ώρα που άλλες χώρες όπως η Γερµανία επιστρέφουν στον λι-
γνίτη, εµείς ακολουθούµε τις πράσινες µορφές της ενέργειας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γιαννούλης, στη θέση του κ. Γα-
βρήλου. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Φαίνεται είναι της µοίρας και της ώρας µου γραφτό όταν ανε-

βαίνω στο Βήµα να λείπει ο κ. Χατζηδάκης και να επιτείνεται η
ανησυχία µου. Τώρα είµαι σίγουρος ότι αφού τελείωσε µε το φο-
ρολογικό, κάπου στο γραφείο του, δηµιουργεί την τελευταία
λίστα, τον τελευταίο κατάλογο για το ερανιστικό νοµοσχέδιο, τα
τελευταία ρουσφέτια, δηλαδή, της Κυβέρνησης προς φυσικά
πρόσωπα και επιχειρηµατίες για το 2023. 

Χαίροµαι πάντως για τους συναδέλφους της Συµπολίτευσης
για το ότι πρέπει να είχαν καλές επιδόσεις στην ανάγνωση στις
σχολικές τάξεις. Η ανάγνωση πανοµοιότυπης προσέγγισης προ-
ϋπολογισµού που αφορά ανθρώπους είναι ακριβείας. Επί δέκα
λεπτά ο κ. Χατζηδάκης κατέθετε στους αγαπητούς εργαζόµε-
νους στη Βουλή έγγραφα, έγγραφα, έγγραφα, έγγραφα, στατι-
στική αποτύπωση, πίνακες, µια σειρά από έγγραφα τα οποία
κατά τον ίδιον αποτελούν την απάντηση σε αυτό που βιώνει ο κό-
σµος έξω. 

Ένα έγγραφο δεν κατέθεσε που µάλλον πρέπει να σας φέρει
κοντά, να ξύσει το επίχρισµα της µνήµης σας, ένα έγγραφο σε
ένα δίληµµα που τέθηκε παλιότερα. «Είµαστε µε την Ευρώπη ή
όχι;» «Μένουµε Ελλάδα, µένουµε Ευρώπη;». Τι ακριβώς είστε;
Γιατί το έγγραφο αυτό που έπρεπε και όφειλε να καταθέσει είναι
εργαλειοθήκη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όπου περιγράφει όλα
όσα δεν κάνατε µε βάση την ευρωπαϊκή ωριµότητα και εµπειρία
για την ακρίβεια, για όλα αυτά που ζούµε τα τελευταία δυο χρό-
νια. 

Ένα έγγραφο αρκούσε. Και, βέβαια, επειδή άκουσα κάποιον
συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας νωρίτερα να µιλά για εντιµό-
τητα και γενναιότητα και ειλικρίνεια, και επειδή σας αρέσει να
παίζετε µε τους αριθµούς, µπορεί να είναι χαµηλότερη του
Υπουργού η εκπροσώπηση της πολιτικής ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, για όσα έχουν ακουστεί, όµως, από τον κ. Χα-
τζηδάκη, νιώθω ήσυχος που είναι εδώ ο Υφυπουργός, ο κ.
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Βαρτζόπουλος. Είναι πολύτιµη η παρουσία του, γιατί µε όλα αυτά
που ακούµε κινδυνεύει να µπει σε σοβαρή αµφισβήτηση η αντί-
ληψη, η υποµονή και η προσπάθειά µας να καταλαβαίνουµε πώς
αντέχετε τόσα ψέµατα. 

Κύριε Βαρτζόπουλε, πραγµατικά, είστε µεγάλη σανίδα σωτη-
ρίας σε όλα αυτά τα παράλογα που ακούγονται για τον προϋπο-
λογισµό. 

Κύριε Θεοχάρη, µία ερώτηση απλή. Ποιος είναι µεγαλύτερος
αριθµός; Το 236 είναι ή το 256; Παίζω το παιχνίδι Χατζηδάκη.
Ποιος είναι; Το 256. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αν θέλει ο Υπουρ-
γός θα κάνει παρέµβαση µετά. Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, οµι-
λείτε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ε, δεν γίνεται! Δεν γίνεται εσείς να
µας πείθετε ότι το 256 είναι µικρότερο από το 236 σε ό,τι αφορά
το ιδιωτικό χρέος και τη µείωσή του. Δεν γίνεται. Ξέρετε έχει και
άλλη ανάγνωση το νόµισµα της στρεψοδικίας. Πώς γίνεται να
χαίρεστε και να επιδοκιµάζετε ότι είµαστε στην τριακοστή δεύ-
τερη θέση από τις τριάντα έξι σε ό,τι αφορά τις χώρες µε την
αναπτυξιακή προοπτική αύξησης του ΑΕΠ; Ποιο είναι πιο κάτω;
Το τριάντα δύο ή το τριάντα; Σας ρωτάω για να έχουµε ένα ισο-
ζύγιο λογικής πλέον σε αυτή την Αίθουσα. 

Και εάν το 29% µαζί µε τις ασφαλιστικές εισφορές 43% δεν
αποτελεί ρεκόρ φορολόγησης µε αυξηµένα έσοδα --κυρίως από
τον ΦΠΑ από το ’21 κατά 7 δισεκατοµµύρια πληρωµένα µε αίµα
και ιδρώτα από τους Έλληνες πολίτες- τι είναι; Πόσα θέλετε για
να µας τρελάνετε; Έναν προϋπολογισµό, δύο προϋπολογισµούς,
πόσους; 

Θα καταθέσω στη συνέχεια και όλες αυτές τις προτάσεις που
θα µπορούσαν να απαλλάξουν τη χώρα µας και σε επίπεδο κοι-
νής συµφωνίας από πολύ συγκεκριµένες παθογένειες και προ-
βλήµατα. 

Πιστεύω ότι συµφωνείτε και εσείς πως ένα από τα σηµαντικό-
τερα ζητήµατα που αντιµετωπίζει σήµερα η ελληνική κοινωνία
είναι η ακρίβεια. Είναι το πλέον µείζον κοινωνικό και οικονοµικό
θέµα. Παραδεχτείτε ότι είναι ευθύνη της Κυβέρνησής σας. Πα-
ραδεχτείτε, επιτέλους, και αφήστε τις χίµαιρες και τις ποµφόλυ-
γες ότι είναι εισαγόµενη. Είναι εσωτερικής παραγωγής µε
ονοµατεπώνυµο Κυριάκος Μητσοτάκης, του ίδιου προσώπου
που επιδίδεται σε υποκριτικές επισκέψεις στη ΔΙΜΕΑ. 

Ξέρετε αλήθεια, κύριοι Υπουργοί, ότι στη ΔΙΜΕΑ υπηρετούν
µόλις ογδόντα υπάλληλοι για να καλύψουν ένα ευρύτατο φάσµα
της ελληνικής οικονοµίας; Θαύµατα δεν γίνονται. Μπορεί να
υπήρξε ένα επικοινωνιακό θαύµα µε την ανάδειξη στην εξουσία
του κ. Μητσοτάκη, αλλά στην καθηµερινή ζωή δεν γίνονται θαύ-
µατα. Τι πρωτοελέγχουν αυτοί οι ογδόντα άνθρωποι; Μπορείτε
να µας πείτε. Τίποτα. Γι’ αυτό και οι πληµµελείς έλεγχοι ή η υπερ-
διόγκωση των ελέγχων και των προστίµων που επιβάλλετε δηµι-
ουργούν µία λάθος εικόνα. 

Μιλάτε για εισαγόµενο πληθωρισµό. Μπορείτε να µας εξηγή-
σετε τι εννοείτε εισαγόµενο πληθωρισµό, όταν ο πληθωρισµός
απληστίας οφείλεται κατά 50% σε κέρδη, υπερκέρδη και αισχρο-
κέρδεια εταιρειών που δεν ελέγχονται; Θέλετε ένα χαρακτηρι-
στικό κεντρικό παράδειγµα; Λέγεται ρεύµα, εκεί όπου είχαµε 3,2
δισεκατοµµύρια υπερκέρδη, έκτακτος φόρος µόνο 350 εκατοµ-
µύρια. Είναι δίκαιο; Το έχετε κάνει πράξη.

Διυλιστήρια, υπερκέρδη 2,6 δισεκατοµµύρια το ’22 µε έκ-
πτωση επιπλέον φόρου 185 εκατοµµύρια. Κανένας φόρος για τα
υπερκέρδη το 2023. 

Τράπεζες, τεράστια ψαλίδα επιτοκίων, ρεκόρ κερδοφορίας
στην Ευρώπη. Αυτό δεν προβλέπεται στην εργαλειοθήκη της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής. Εσείς το καταφέρατε, όµως και, πραγµα-
τικά, σας οφείλουν ένα µεγάλο ευχαριστώ οι τραπεζίτες γι’ αυτό
που συµβαίνει.

Και ξέρετε πώς πολλαπλασιάζεται η ευθύνη της Κυβέρνησης
και του Πρωθυπουργού; Γιατί σε δύο από τους σηµαντικότερους
κρίκους σε καύσιµα και ενέργεια, ΕΛΠΕ και ΔΕΗ, οι διοικήσεις
ορίζονται από την Κυβέρνηση και αυτό πολλαπλασιάζει το µέγε-
θος των ευθυνών σας. 

Ξέρω ότι κινδυνεύουµε να περιπλέξουµε τους πολίτες σε ένα
γαϊτανάκι αριθµών, ποσοστών, στατιστικών. Υπάρχει, όµως και

µια κοινωνική πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Οι
Έλληνες αναγκάζονται να ροκανίζουν τις αποταµιεύσεις τους
εδώ και πάρα πολύ καιρό για να εκπληρώσουν τις µηνιαίες υπο-
χρεώσεις τους. Το 56% των συµπολιτών µας αναγκάζεται να
κάνει χρήση των αποταµιεύσεων για να πληρώσει καθηµερινά
λογαριασµούς και έξοδα και το 83% µειώνει µε δραµατικό τρόπο
τα έξοδα της καθηµερινότητας. Το 22% των συµπολιτών µας
είναι αναγκασµένο να µην πληρώσει ένα λογαριασµό εγκαίρως
τον τελευταίο χρόνο. Σχεδόν τρεις στους δέκα καταναλωτές
αναγκάζονται να δαπανούν περισσότερα χρήµατα από το µηνιαίο
εισόδηµά τους, χρήµατα που προέρχονται -ξαναλέω- είτε από
αποταµιεύσεις είτε από κάρτες είτε από δανεικά. Επανήλθαµε
στο σηµείο όπου για να επιβιώσει το ελληνικό νοικοκυριό πρέπει
να έχει ένα πλήγµα κοντινών ή µακρύτερων συγγενών ή φίλων
για να βγάλει το µήνα. Με όλα αυτά είµαστε αντιµέτωποι τα τε-
λευταία δύο χρόνια. 

Εξηγήστε µας ένα ακόµα θαύµα του µάγου της οικονοµίας,
Κωστή Χατζηδάκη. Ο πληθωρισµός στα τρόφιµα είναι στο 9%.
Οι ανατιµήσεις σε µία ευρεία γκάµα προϊόντων και υπηρεσιών
είναι πολύ πιο πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Γι’ αυτά δεν
υπάρχει κάποια στατιστική αποτύπωση σε ένα χαρτί να το κατα-
θέσει ο κ. Χατζηδάκης για να διαφωτίσει το ελληνικό Κοινοβού-
λιο; Υπάρχει τρόπος να µας πείσει γιατί ένα απορρυπαντικό, ένα
καθαριστικό κάνει 1,5 ευρώ στη Γαλλία και 5 στην Ελλάδα; Υπάρ-
χει µια στατιστική αποτύπωση όπου θα δείχνει το µέγεθος του
πληθωρισµού της πλεονεξίας και της βουλιµίας, θα έλεγα;

Είµαστε πρωταθλητές στην ακρίβεια και ακολουθούν τα τρό-
φιµα τα είδη ένδυσης 6,4%, προϊόντα υγείας 5,5%, ξενοδοχεία
και εστιατόρια 4,7%. Ξαναλέω. Έχω σοβαρή υποψία πέρα από
τις δηλωµένες προθέσεις σας ότι είστε µια Κυβέρνηση αντιευ-
ρωπαϊστών, γιατί δεν θέλετε να παραδεχτείτε ότι δεκατρείς
χώρες της Ευρώπης µείωσαν τον ειδικό φόρο κατανάλωσης και
εσείς µας κουνάτε το επιχείρηµα ότι αυτά είναι συριζαϊκές ανα-
λήθειες, µόνο δύο χώρες το έκαναν και δεν απέδωσε. Δεκατρείς
χώρες! 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ:…(δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Επειδή το υποστηρίξατε και εσείς,

κύριε Γερουλάνο; Πασοκοσυριζαϊκές αναλύσεις, λοιπόν. Δεκα-
τρείς χώρες µείωσαν τον ειδικό φόρο κατανάλωσης. Είναι κάτοι-
κοι Ευρωπαίοι που διαβιούν στα βελανίδια, κύριοι Υπουργοί;
Τόση αλαζονεία, τόση αίσθηση ότι εσείς έχετε τη µοναδική και
αυθεντική γνώση;

Εφαρµογή ορίων κέρδους επίσης πολλές χώρες. Μείωση του
ΦΠΑ επίσης. Έχουµε καταλήξει στο συµπέρασµα -βλέποντας και
το κείµενο του Προϋπολογισµού και το ξαναλέω- ότι δεν είναι
πως δεν µπορείτε,αλλά δεν θέλετε. Η δικαιοσύνη σε αυτόν τον
τόπο, η ισονοµία, η ισηγορία δεν παράγει αδιαφανείς πελατει-
ακές και πολιτικές σχέσεις. Και εσείς τρέφεστε απ’ αυτό. Αυτό
είναι που σας τρέφει, τροφοδοτεί το 41%, τροφοδοτεί τη δηµο-
σκοπική σας επίδοση, την αλαζονεία σας, τις «τσακλόγλιες» προ-
σεγγίσεις, ο νοµικός µπορεί να γίνει και µεταφορέας ή οδηγός
ταχυφαγείου. 

Και βέβαια, για όνοµα του Θεού, όλοι οι Έλληνες θα είµαστε
o Τζόνι Γουόκερ. Μικροί, µεγάλοι θα περπατάµε, γιατί ανάµεσα
στη φτώχεια, την ακρίβεια, την πολιτική ανεντιµότητα, το πολιτικό
ψέµα, εκλεκτά µέλη της Κυβέρνησης προτείνουν το περπάτηµα
ως αντίδοτο. Ωραία! Έτσι κατακτούµε το Ελλάδα 2. 0, αλλά στην
ουσία έχουµε χάσει µε 41 - 0 από τα αποδυτήρια. Να βγούµε όλοι
να περπατάµε στους δρόµους  µήπως και αλλάξει κάτι. 

Δεν θα παραλείψω, κύριε Πρόεδρε, στα δύο λεπτά που θα κα-
ταχραστώ την ανοχή σας, να αναφερθώ και στη µικροµεσαία επι-
χειρηµατικότητα, και όχι µόνο για το νοµοσχέδιο το φονικό
πολιτικά νοµοσχέδιο της φοροδιαφυγής. 

Ρωτώ, λοιπόν, την Κυβέρνηση: Κύριε Χατζηδάκη, πού προβλέ-
πεται στον προϋπολογισµό η αναβάθµιση των εξαγωγικών δρά-
σεων για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις; Πού προβλέπεται ο
διαχωρισµός των χρεών και η διαγραφή µέρους του χρέους από
την πρώτη Τρίτη του 2020 για την πανδηµία, για όλες τις µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις, τα χρέη που δηµιουργήθηκαν σε δηµόσιο
και ασφαλιστικό ταµείο; Πού προβλέπεται, εκτός από τους εκλε-
κτούς servicers, η δηµιουργία ακατάσχετου λογαριασµού για
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τους ελεύθερους επαγγελµατίες που το ζητάνε µε αγωνία; Είναι
πολιτικό κοµµάτι της σάρκας σας, αλλά εσείς δεν διστάζετε να
αποµειώσετε, να φάτε και τις ίδιες τις σάρκες σας προκειµένου
να µείνετε στην εξουσία. Ακατάσχετος λογαριασµός είναι κάτι
που αν βγούµε από τις πόρτες του συγκεκριµένου χώρου θα το
νιώσετε. Θα το νιώσετε µε ένταση όχι µε βία, για να µην παρεξη-
γηθώ. Θα το νιώσετε µε ένταση, πίκρα και πόνο, γιατί το χρει-
άζονται. 

Μας εµφανίζετε ασφαλιστικές εισφορές από τους µικροµεσαί-
ους επιχειρηµατίες εδώ και τριάντα έτη. Είναι σαν την φαρσοκω-
µωδία µε τους οφειλέτες του δηµοσίου όπου υπάρχουν ακόµα
τα χρέη τα ασφαλιστικά της Ολυµπιακής Αεροπορίας, αυτής που
έκλεισε ο κ. Χατζηδάκης για να χτίζει ένα νοσοκοµείο το µήνα,
αλλά δεν είχαµε τόσα πολλά νοσοκοµεία -πού να τα βάλουµε-
και σταµατήσαµε και µια σειρά άλλων τέτοιων λαθροχειριών. 

Θα κλείσω, λέγοντας ότι έχετε υποχρέωση και ευθύνη αυτόν
τον προϋπολογισµό,πέρα από την αναπαραγωγή µε την ίδια
χροιά φωνής, µε την ίδια ένταση, µε τον ίδιο πόνο πολιτικό ψυχής
που καταθέτετε ως Βουλευτές της Συµπολίτευσης, να καταφέ-
ρετε να πείσετε και τον κόσµο σε διαπροσωπική επαφή ότι αυτό
θα κάνει τη ζωή του καλύτερη. Πάρα πολύ ωραίες οι µακροοικο-
νοµικές αναλύσεις. Εξαιρετική η παράθεση στατιστικής απεικό-
νισης. Έλα, όµως, που πολλές φορές η ριµάδα η ζωή έχει τον
τρόπο να αποδεικνύει ότι το ένα αναιρείται πολλές φορές από
το άλλο. Σε αυτή τη µάχη νιώθω ότι έχετε χάσει και θα χάνετε
όσο προχωράµε και στην ενδυνάµωση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία. Δεν το θέλετε. 

Είναι αλήθεια ότι οι αναταράξεις στον χώρο της προοδευτικής
παράταξης σας έχουν καταστήσει τόσο χαρούµενους που δεν
θέλετε καν να το κρύψετε, αλλά οι καιροί αλλάζουν και οι καιροί
αλλάζουν οδηγώντας σε µία κατάληξη. Καµµία κυβέρνηση δεν
είναι ισόβια. Αυτό να το θυµάστε. Και επίσης, να έχετε στο µυαλό
σας ότι κάποια στιγµή είτε προϋπολογισµός είτε άλλου είδους
νοµοθετική πρωτοβουλία, ένα πράγµα θα νικήσει στην Ελλάδα,
η δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από

το ΠΑΣΟΚ η ειδική αγορήτρια, κ. Ελένη Βατσινά. 
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

στην πρώτη ηµέρα συζήτησης επί του σχεδίου προϋπολογισµού
του 2024, στον πρώτο προϋπολογισµό αυτής της θητείας σας,
κύριε Υπουργέ, και στον πέµπτο προϋπολογισµό που καταρτίζετε
ως Κυβέρνηση. Ένα πράγµα παρατηρώ ότι είναι κοινός τόπος.
Βλέπω να επαναλαµβάνετε ότι αυτά τα χρόνια η Ελλάδα είναι µια
διαφορετική χώρα, ότι όλα είναι ρόδινα, ότι οι αριθµοί το απο-
δεικνύουν και θα το αποδείξουν και το 2024, ότι ζούµε µια ονει-
ρική καθηµερινότητα κι ότι η κανονικότητα ήρθε είναι δεδοµένη
και θα τη δούµε σαν χριστουγεννιάτικο δώρο σε λίγες ηµέρες.
Το µόνο κοντινό σε αυτό το κλίµα είναι τα παραµύθια που µας
έχετε βάλει εσείς να διαβάζουµε. 

Η Ελλάδα είναι µια διαφορετική χώρα, αλλά είναι µια διαφο-
ρετική χώρα από αυτή που παρουσιάζεται εσείς. Στην εισηγητική
έκθεση προσπαθείτε να συνδέσετε την επισιτιστική κρίση µόνο
µε εξωγενείς παράγοντες. Είναι προκλητικό αυτό. Ο COVID
προχθές, ο πόλεµος της Ουκρανίας χθες και η κρίση της Νοτι-
οανατολικής Μεσογείου σήµερα. Η πολιτική σας; Πού είναι η πο-
λιτική σας; Σε ποιο σηµείο αυτής της έκθεσης διαβάζουµε µέτρα
για τη στήριξη των ευάλωτων νοικοκυριών; 

Να ξεκινήσουµε από τα καύσιµα. Καµµία πρόβλεψη, κανένα
φρένο. Τα καύσιµα βρίσκονται στα ύψη και ο κόσµος σήµερα πε-
ριµένει να ακούσει αν θα µπορεί να έχει θέρµανση τον χειµώνα.
Στο ηλεκτρικό ρεύµα το κόστος κυκλικά επωµίζεται ο πολίτης
,είτε µέσα από τις αυξήσεις των τιµολογίων είτε µέσω των κον-
δυλίων που το κράτος καταβάλλει για να µας φαίνεται ότι πλη-
ρώνουµε λιγότερα, ενώ στην ουσία εµείς τα πληρώνουµε όλα
αυτά. 

Και να προχωρήσω στην αποκαρδιωτική εικόνα της αγοράς

των τροφίµων. Πρέπει να µάθει ο κόσµος τι έχει γραφτεί σε αυτή
την εισηγητική έκθεση. Λέτε ότι οι τιµές της αγοράς έχουν απο-
κλιµακωθεί και ότι τα market pass και τα καλάθια του νοικοκυριού
είναι µέτρα που απέδωσαν και στήριξαν το ελληνικό νοικοκυριό. 

Επιτρέψτε µου να σας διαβάσω το εξής: Μονογονεϊκή οικογέ-
νεια µε ένα τέκνο 32 ευρώ market pass. Ζευγάρι µε ένα τέκνο 42
ευρώ. Ζευγάρι µε δύο τέκνα 52 ευρώ. Τους σώσατε νοµίζω. Όταν
το µέσο ελληνικό νοικοκυριό έχει δει 28% αύξηση µέσα σε ένα
χρόνο για τα ίδια ακριβώς προϊόντα του σούπερ µάρκετ τι ακρι-
βώς προσφέρουν τα 30 ευρώ; Τι του προσφέρουν όταν τα ενοί-
κια έχουν φτάσει στα 11 ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο; 

Με τέτοια µέτρα η Κυβέρνηση προσπαθεί να καλύψει το χα-
µένο έδαφος µε πολιτική πρόσκαιρων παροχών. Δεν αντιµετωπί-
ζετε καµµία κρίση, αλλά εύχεστε να τελειώσει µε ένα µαγικό
τρόπο κάποτε αυτή η κρίση. Αυτή η έλλειψη πραγµατικού ορά-
µατος και αναγκαίων πρωτοβουλιών απεικονίζεται ανάγλυφα και
στον κρατικό προϋπολογισµό. Σε µια χώρα όπου οι πολίτες ερ-
γάζονται για να δίνουν το µεγαλύτερο µέρος του εισοδήµατός
τους σε τρόφιµα και στέγαση, δεν δικαιούστε να οµιλείτε. Δεν δι-
καιούστε να οµιλείτε για κανονικότητα όταν ένας φοιτητής πλη-
ρώνει 600 ευρώ για πενήντα τετραγωνικά µέτρα, όταν ένας
επαγγελµατίας δεν βρίσκει επαγγελµατική στέγη αν δεν δώσει
τα ίδια χρήµατα για τα µισά τετραγωνικά. Δεν δικαιούστε να οµι-
λείτε για κανονικότητα όταν έχετε οδηγήσει τη µέση οικογένεια
να διαλέγει µόνο ένα προϊόν από το ράφι του σούπερ µάρκετ για
να πληρώνει µε κουπόνια. 

Και για να πάµε ένα βήµα πιο κάτω, ο προϋπολογισµός αυτός
πάσχει γιατί δεν ακολουθείτε µε την πολιτική σας την ευθεία και
ειλικρινή οδό της ενίσχυσης της κοινωνίας. Δεν ενισχύετε ουσια-
στικά τους πολύπαθους τοµείς της υγείας, της παιδείας, της
αγροτικής ανάπτυξης. Επιλέγετε το αντίστροφο. 

Διευκολύνατε την πώληση των κόκκινων δανείων για να τα
αποµακρύνετε από τους ισολογισµούς των τραπεζών, αδιαφο-
ρώντας για το τι θα γίνει µε τους δανειολήπτες που δεν µπορούν
να πληρώσουν τα χρέη τους. 

Σας προτείναµε ως ΠΑΣΟΚ ολοκληρωµένες λύσεις και προτά-
σεις για τα χρέη προς τραπεζικά ιδρύµατα και για τα χρέη προς
το δηµόσιο. Το µέληµα σας, όµως, ήταν να βοηθήσετε τα funds
µε κάθε τρόπο να πάρουν τα κόκκινα δάνεια και να κερδοσκο-
πούν σε βάρος των πολιτών. Το µέληµά σας ήταν η τιτλοποίηση
δανείων µε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» µε κρατική εγγύηση, που ση-
µαίνει µε απλά λόγια ότι στον προϋπολογισµό αυτό δεσµεύσατε
τεράστια κονδύλια για να κερδοσκοπούν τα funds σε βάρος των
πολιτών, για να µπορέσουν οι τράπεζες να ανταποκριθούν στις
απαιτήσεις αναδιάρθρωσης, για να λέτε ότι το τραπεζικό σύ-
στηµα είναι υγιές και ότι η ανάπτυξη όπου να ναι φθάνει. Στο µε-
ταξύ οι οφειλέτες ενώνονται µέσω πλειστηριασµών. 

Η Κυβέρνησή σας, λοιπόν, διάλεξε πλευρά. Είναι µε την
πλευρά των τραπεζών. Με την πλευρά των πολιτών η Κυβέρνηση
είναι µόνο αν είναι µεγαλοεπιχειρηµατίες που εξυπηρετούνται
προνοµιακά µε το Ταµείο Ανάκαµψης. Να περάσω τώρα σε δύο
πυλώνες της ελληνικής κοινωνίας στις οποίες το επιτελικό κρά-
τος δεν έχει κάνει την τιµή καν να ασχοληθεί. 

Είµαστε σε µια χώρα τουρισµού και αγροτικής οικονοµίας. Τον
µεν τουρισµό τον θεωρείτε µόνο πηγή εσόδων χωρίς ουσιαστικές
επενδύσεις. Τη δε αγροτική οικονοµία τη θεωρείτε κάτι υποδεέ-
στερο. 

Και αυτό δεν το λέω εγώ. Αυτό αναγκαστήκατε να το παραδε-
χτείτε εσείς δηµόσια διά στόµατος Πρωθυπουργού. Τον Σεπτέµ-
βριο που µας πέρασε η Πρόεδρος της Κοµισιόν, κ. Φον Ντερ
Λάιεν, είπε στον Πρωθυπουργό της Ελλάδας ότι 2,25 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ τα αφήσατε ανεκµετάλλευτα για τους αγρότες µας
από την ΚΑΠ και το Ταµείο Συνοχής, και σας τόνισε ότι αυτά ήταν
χρήµατα επενδυτικών έργων που θα πήγαιναν χαµένα και τα χρη-
σιµοποιήσατε την τελευταία στιγµή για την κάλυψη των αποζη-
µιώσεων της Θεσσαλίας. Για τις αποζηµιώσεις αυτές δεν είχατε
προβλέψει ούτε προληπτικά ούτε κατασταλτικά µέτρα µε αποτέ-
λεσµα οι συνάνθρωποί µας να παραµένουν µέχρι και σήµερα στο
µηδέν σε πλήρη αβεβαιότητα για το µέλλον τους από το πού θα
µένουν µέχρι και το ποια εργασία θα κάνουν. 

Η Κυβέρνηση σηµειώνει µια τεράστια απουσία στη στήριξη της
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αγροτικής ανάπτυξης. Μπορώ να σας µεταφέρω την απόγνωση
των αγροτών της Κρήτης αλλά και όλης της Ελλάδας µε τη µεί-
ωση των επιδοτήσεων των αγροτών κατά 30% που έφερε η ΚΑΠ.
Παρατηρούµε ότι στον προϋπολογισµό του 2024 θα έχουµε µεί-
ωση των κονδυλίων του αγροτικού τοµέα αντί για αποκατάσταση
αυτού του αιφνιδιασµού του αγροτικού κόσµου. Σε µια χώρα που
έχει ζήσει τεράστιες καταστροφές, του σεισµού στην Κρήτη,
όπου οι µαθητές και οι οικογένειες του Αρκαλοχωρίου είναι δύο
χρόνια στο έλεος του Θεού, τις πυρκαγιές στον Έβρο, στην Εύ-
βοια, τις πληµµύρες στη Θεσσαλία και στη Ρόδο απαντάτε σε
όλον αυτόν τον κόσµο, που στηρίζεται στην αγροτική οικονοµία,
µε µείωση των αγροτικών κονδυλίων. 

Την ίδια ώρα στην εισηγητική έκθεση διαφηµίζετε τη µείωση
της ανεργίας στους κλάδους της γεωργίας, της δασοκοµίας και
της αλιείας. Καταστρέψτε, λοιπόν, την αγροτική παραγωγή, χα-
ρίστε τα ευρωπαϊκά κονδύλια και αφήστε τον κόσµο άνεργο. Τι
θα απαντήσουµε, όµως, στους νέους ανθρώπους της χώρας; 

Στην παιδεία τα πράγµατα είναι απογοητευτικά. Τα αποτελέ-
σµατα µας γυρνούν πριν το 2018. Τα παιδιά µας µέσω της δηµό-
σιας παιδείας δεν λαµβάνουν ούτε τις βασικές γνώσεις και
δεξιότητες για να αντιµετωπίσουν καταστάσεις στον πραγµατικό
κόσµο. Την ίδια ώρα συγχωνεύετε σχολεία. Και ξέρετε φυσικά τι
είπαν τα επίσηµα χείλη της κυρίας Υφυπουργού, φυσικά και ξέ-
ρετε. Είπατε στα παιδιά αυτής της χώρας ότι δεν πειράζει να πας
σε ένα σχολείο δύο - τρεις ώρες µακριά. Το περπάτηµα κάνει
καλό. 

Ελάτε, κυρία Υφυπουργέ, εσείς που δεν είστε εδώ σήµερα, να
περπατήσετε τον χειµώνα από το Γάζι στην Τύλισο. Ελάτε να µας
πείτε αν είναι µακριά. Ελάτε να µας πείτε αν το περπάτηµα κάνει
καλό σε αυτές τις συνθήκες. Αυτό είναι το όραµά σας όµως για
τη δηµόσια παιδεία. Όποιος δεν έχει λεφτά έχει πόδια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Ξέρετε, στην Ελλάδα των αριθµών που µας παρουσιάζετε βλέ-
πουµε µία οικονοµία στον αυτόµατο πιλότο. Και επειδή τα χρήµατα
από τον τουρισµό και τα ευρωπαϊκά κονδύλια δεν σας φτάνουν,
επειδή εσείς δεν έχετε άλλες πολιτικές, µεταθέσατε το βάρος
µέσω της φορολογίας στον µικροµεσαίο επιχειρηµατία, τον επι-
στήµονα, στον ελεύθερο επαγγελµατία. Είναι προϋπολογισµός -
µαύρη σελίδα της ιστορίας για την επιχειρηµατικότητα. Όχι όλη
την επιχειρηµατικότητα. Οι µερισµατούχοι των µεγάλων εµπορι-
κών αλυσίδων, των διυλιστηρίων και των τραπεζών φορολογούνται
για τα διανεµόµενα κέρδη τους µε 5%, τον δεύτερο χαµηλότερο
συντελεστή στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ο ΦΠΑ, όµως, της µικρής
επιχείρησης στο 24% είναι ο τρίτος υψηλότερος συντελεστής
στην Ευρώπη. Η ρευστότητα κατευθύνεται σε λίγες µεγάλες επι-
χειρήσεις, ενώ οι υπόλοιποι καταδικάζονται σε σταδιακή ασφυξία. 

Κατηγορούσατε το ΠΑΣΟΚ για κρυφές ατζέντες όταν προετοι-
µάζατε κρυφά τις φορολογικές µεταρρυθµίσεις, τα ληστρικά νο-
µοθετήµατα της έµµεσης φορολογίας που θα γεµίσουν τα ταµεία
ελλείψει σοβαρών πολιτικών σας. Δίκαιο και ισότιµο φορολογικό
σύστηµα σας είναι λέξεις άγνωστες. 

Πανηγυρικά διατυπώνετε τις αυξήσεις των µισθών. Εσείς την
εξασφαλίσατε την αύξηση των µισθών ή οι στερήσεις των πολι-
τών όλα αυτά τα χρόνια; Φτάνει όλη αυτή η αύξηση στην τσέπη
του υπαλλήλου µε τόση ακρίβεια ή απλά χρυσώνετε το χάπι σε
µισθωτούς και συνταξιούχους, που στενάζουν από τις αυξήσεις; 

Εσείς κύριε Υπουργέ, τρίβετε τα χέρια σας που οι µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις θα γεµίσουν τα ταµεία του κράτους µε την
επαναφορά του τεκµαρτού εισοδήµατος. Εδώ θα είµαστε, θα το
δούµε το πώς θα εξαφανίσετε την ελληνική µικροµεσαία επιχει-
ρηµατικότητα σε έναν χρόνο από τώρα και πώς θα εκτινάξετε
την ανεργία µε αυτό το µέτρο. Σύντοµα δεν θα είστε εσείς εδώ,
όµως, κύριοι της Κυβέρνησης. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας συνειδητά απογείωσε δυσανάλογα την έµµεση φορολογία
στα µικροµεσαία και πλέον ευάλωτα νοικοκυριά. 

Αυτά που προτείνουµε εµείς στο ΠΑΣΟΚ µε αυτές τις συνθή-
κες θα πρέπει να αξιολογηθούν και να ενσωµατωθούν χωρίς η
Κυβέρνηση να αδιαφορήσει για το δυσβάσταχτο οικονοµικό πε-
ριβάλλον που διαµορφώνεται στην ελληνική αγορά µε δική σας
ευθύνη.

Στον πρώτο προϋπολογισµό αυτής της θητείας σας, κύριοι της
Κυβέρνησης, και στον πέµπτο προϋπολογισµό που καταρτίζετε
ως Κυβέρνηση έχετε ήδη στο βιογραφικό σας τέσσερις αποτυ-
χηµένες προσπάθειες. Θεωρείτε ότι µας ξεγελάτε µε αριθµούς.
Σε µια χώρα που απειλείται από την κλιµατική αλλαγή, τις µεγά-
λες ανισότητες σε όλα τα επίπεδα που σας ανέφερα φέρατε ένα
συνονθύλευµα αριθµών και µπακάλικα κόβετε και ράβετε για να
σας βγουν τα νούµερα. Το ΠΑΣΟΚ, κύριοι της Κυβέρνησης, την
ίδια στιγµή ασχολείται µε τη ζωή µας. Ασχολείται µε την Ελλάδα
που αγαπάµε και µε τον άνθρωπο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε και

εµείς, κυρία συνάδελφε, για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νέα Δηµοκρα-

τία, ο κ. Νεοκλής Κρητικός. 
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι

βασικοί στόχοι της κυβερνητικής πολιτικής συνίστανται στην αύ-
ξηση των µισθών, την ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδήµατος και
τη µείωση των κοινωνικών ανισοτήτων. Για τον σκοπό αυτό εφαρ-
µόζονται σηµαντικές δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις. Αυτό το ανα-
φέρω γιατί σήµερα θα µιλήσω κυρίως για τον προϋπολογισµό
της γενικής κυβέρνησης, το κεφάλαιο 3. 

Αυτά είναι η αναµόρφωση του ειδικού µισθολογίου των ιατρών
του ΕΣΥ µε µεσοσταθµική αύξηση 10% και κόστος 92 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για το 2023 και 65 εκατοµµύρια ευρώ για το 2024 και
εφεξής. Η κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης στους δηµο-
σίους υπαλλήλους µε κόστος 202 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως και
στους συνταξιούχους µε ετήσιο κόστος 274 εκατοµµύρια ευρώ,
οι οποίες θεσπίστηκαν σε συνέχεια της µονιµοποίησης της κα-
τάργησης της εισφοράς αλληλεγγύης στον ιδιωτικό τοµέα. 

Η αύξηση της διάρκειας του επιδόµατος µητρότητας σε εννέα
µήνες για γυναίκες απασχολούµενες στον ιδιωτικό τοµέα µε κό-
στος 64 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως και η αύξηση των επιδοµά-
των αναπηρίας του ΟΠΕΚΑ και του e-ΕΦΚΑ κατά 8% από την 1
Μαΐου του 2023 µε κόστος 63 εκατοµµύρια ευρώ για το 2023 και
95 εκατοµµύρια ευρώ για το 2024 και εφεξής. 

Περαιτέρω, προκειµένου να αυξηθεί το διαθέσιµο εισόδηµα
και να µειωθούν οι ανισότητες, εφαρµόζονται τα εξής µέτρα:
Αναµορφώνεται το µισθολόγιο του δηµοσίου τοµέα, ώστε να
στηριχτούν σε µεγαλύτερο βαθµό οι χαµηλόµισθοι δηµόσιοι
υπάλληλοι, οι οικογένειες µε παιδιά και όσοι κατέχουν θέση ευ-
θύνης στο δηµόσιο µε συνολικό δηµοσιονοµικό κόστος 25 εκα-
τοµµύρια ευρώ για το 2023 και 931 εκατοµµύρια ευρώ για το
2024. 

Οι βασικές παρεµβάσεις αφορούν στην οριζόντια αύξηση κατά
70 ευρώ στον βασικό µισθό, την αύξηση της οικογενειακής πα-
ροχής από 20 έως 50 ευρώ µηνιαίως, την αύξηση των επιδοµά-
των θέσης ευθύνης κατά 30% και την αύξηση του επιδόµατος
παραµεθορίου και ειδικών συνθηκών εργασίας στα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων και των σωµάτων ασφαλείας. Παράλληλα
αυξάνονται το µισθολόγιο των καθηγητών στα πανεπιστήµια
καθώς και τα έξοδα µετακίνησης και διανυκτέρευσης του πολιτι-
κού και ένστολου προσωπικού. 

Παρέχεται κατά τον τρέχοντα µήνα έκτακτη ενίσχυση από 100
έως 200 ευρώ µε δηµοσιονοµικό κόστος 107 εκατοµµύρια ευρώ
για την οικονοµική στήριξη περίπου επτακοσίων πενήντα χιλιά-
δων συνταξιούχων µε συντάξεις έως 1.600 ευρώ που έχουν προ-
σωπική διαφορά άνω των 10 ευρώ. Μονιµοποιείται η πλήρης
απαλλαγή περίπου διακοσίων χιλιάδων πρώην δικαιούχων ΕΚΑΣ
από τη συµµετοχή τους στη φαρµακευτική δαπάνη µε δηµοσιο-
νοµικό κόστος 38 εκατοµµύρια ευρώ κατ’ έτος. 

Αυξάνεται από τον τρέχοντα µήνα κατά 8% το ελάχιστο εγγυη-
µένο εισόδηµα για τη εισοδηµατική ενίσχυση περίπου διακοσίων
είκοσι πέντε χιλιάδων ευάλωτων νοικοκυριών µε δηµοσιονοµικό
κόστος 4 εκατοµµύρια ευρώ για το 2023 και 43 εκατοµµύρια
ευρώ για το 2024. 

Επεκτείνεται το επίδοµα µητρότητας από το 2024 στους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες και τους αγρότες στους εννέα µήνες για
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την αντιµετώπιση της υπογεννητικότητας και τη στήριξη της οι-
κογένειας σε συνέχεια της ήδη θεσµοθετηµένης αύξησης σε
εννέα µήνες για τους µισθωτούς του ιδιωτικού τοµέα µε δηµο-
σιονοµικό κόστος 40 εκατοµµύρια ευρώ για το 2024.

Προβλέπεται ο διπλασιασµός του επιτυχηµένου προγράµµα-
τος «Σπίτι µου» µε επιπλέον 375 εκατοµµύρια ευρώ υπό µορφή
δανείων για την αντιµετώπιση του ιδιαίτερα έντονου στεγαστικού
προβλήµατος ιδίως των νέων ατόµων και τη στήριξη του οικογε-
νειακού προγραµµατισµού. Μάλιστα ο συνολικός προϋπολογι-
σµός του προγράµµατος ανήλθε στο ένα δισεκατοµµύριο εκ των
οποίων 750 εκατοµµύρια ευρώ προέρχονται από τα ταµειακά δια-
θέσιµα της ΔΥΠΑ και το υπόλοιπο από τις τράπεζες.

Αυξάνεται αναδροµικά από την 1 Ιουλίου 2023 το πτητικό επί-
δοµα για τους πιλότους και τα πληρώµατα των πυροσβεστικών
αεροσκαφών, µε δηµοσιονοµικό κόστος 700.000 ευρώ ετησίως
και παρέχεται οικονοµική στήριξη κατά τον τρέχοντα µήνα σε
ευάλωτα νοικοκυριά, που περιλαµβάνει τους δικαιούχους του
επιδόµατος παιδιού του ΟΠΕΚΑ, τους δικαιούχους των αναπη-
ρικών επιδοµάτων του ΟΠΕΚΑ και του e-ΕΦΚΑ, τους δικαιούχους
του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος χαµηλοσυνταξιούχους,
χωρίς προσωπική διαφορά, µε κύριες συντάξεις έως 700 ευρώ
και ανασφάλιστους υπερήλικες. Το σύνολο των δικαιούχων εκτι-
µάται σε 2,3 εκατοµµύρια µε δηµοσιονοµικό κόστος 352 εκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Επιπλέον των ανωτέρω δηµοσιονοµικών µέτρων, εφαρµόζον-
ται οι ακόλουθες παρεµβάσεις στην αγορά εργασίας και το συν-
ταξιοδοτικό σύστηµα: Από τον Ιανουάριο του 2024 αίρεται το
πάγωµα των τριετιών στους µισθωτούς. Καταργείται η µείωση
του 30% επί των συντάξεων για τους απασχολούµενους συντα-
ξιούχους και αντικαθίσταται µε εισφορά 10% επί των πρόσθετων
αµοιβών που λαµβάνουν από την εργασία τους. Επίσης, αυξά-
νονται εκ νέου από την 1 Ιανουαρίου του 2024 οι συντάξεις κατά
τον µέσο όρο της αύξησης του ΑΕΠ και του πληθωρισµού του
2023, µε υπολογιζόµενο κόστος 430 εκατοµµύρια ευρώ. 

Επίσης, οι παρεµβάσεις φορολογικής φύσεως αφορούν στην
αύξηση του αφορολογήτου κατά 1.000 ευρώ στους φορολογου-
µένους µε ένα ή περισσότερα εξαρτώµενα τέκνα, µε δηµοσιονο-
µικό κόστος 135 εκατοµµύρια ευρώ για το 2024 και τη µείωση
του ΕΝΦΙΑ κατά 10% για κατοικίες που ασφαλίζονται για φυσικές
καταστροφές, µε δηµοσιονοµικό κόστος 26 εκατοµµύρια ευρώ
για το 2024. 

Εκτός από τις προαναφερθείσες παρεµβάσεις, µε σκοπό την
ενίσχυση του εισοδήµατος και την αντιµετώπιση της ενεργειακής
κρίσης, εφαρµόζονται παρεµβάσεις για την αντιµετώπιση των οι-
κονοµικών συνεπειών των φυσικών καταστροφών, συνεπεία της
κλιµατικής κρίσης. Οι κυριότερες παρεµβάσεις είναι οι εξής: 

Η άµεση κάλυψη των αναγκών για την καταβολή αποζηµιώ-
σεων -πρώτη αρωγή και αγροτικές αποζηµιώσεις- καθώς και για
επισκευές και βελτιώσεις υποδοµών. Η χρηµατοδότηση των σχε-
τικών δαπανών διασφαλίστηκε για το 2023 µε την ψήφιση συµ-
πληρωµατικού προϋπολογισµού συνολικού ύψους 600
εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ παράλληλα αξιοποιούνται οι πόροι του
ΕΣΠΑ 2014 - 2020 του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
το οποίο αναθεωρείται εκ νέου και του ΕΣΠΑ 2021 - 2027 για την
αποκατάσταση των υποδοµών. 

Προϋπολογίζονται από το 2024 και εφεξής πόροι ύψους 600
εκατοµµυρίων ευρώ στο Εθνικό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, ώστε να καλύπτονται σε µόνιµη βάση οι δαπάνες κρατικής
αρωγής έναντι φυσικών καταστροφών, αυξάνοντας το ύψος των
διαθέσιµων πιστώσεων κατά 300 εκατοµµύρια ευρώ, προκειµέ-
νου να καλυφθούν τόσο οι υπόλοιπες αποζηµιώσεις της τρέχου-
σας καταστροφής, αλλά και πιθανές µελλοντικές καταστροφές
τα επόµενα έτη.

Προϋπολογίζονται για το έτος 2024 πόροι ύψους 110 εκατοµ-
µυρίων ευρώ στις πιστώσεις υπό κατανοµή του τακτικού προϋπο-
λογισµού, προκειµένου να αξιοποιηθούν για την καταβολή
αποζηµιώσεων λόγω φυσικών καταστροφών σε αγρότες του
ΕΛΓΑ, ενώ επιπλέον 150 εκατοµµύρια ευρώ µεταφέρθηκαν εντός
του 2023 στον ΕΛΓΑ για την προκαταβολή των αποζηµιώσεων
και από το 2024 καθίσταται υποχρεωτική η ιδιωτική ασφάλιση για
µεσαίες και µεγάλες επιχειρήσεις µε ετήσιο κύκλο εργασιών άνω

των 2 εκατοµµυρίων ευρώ. Η ασφάλιση θα πρέπει να καλύπτει
πληµµύρες, σεισµούς και πυρκαγιές και να αφορά το κτήριο, τα
µηχανήµατα, τον εξοπλισµό και τα αποθέµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2024
στρέφεται στην εισαγωγή σηµαντικών µεταρρυθµίσεων που θα
οδηγήσουν στην περαιτέρω ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας,
διασφαλίζοντας παράλληλα την επίτευξη των δηµοσιονοµικών
στόχων και οι µεταρρυθµίσεις αυτές έχουν ως βασικούς στόχους
την αύξηση των εισοδηµάτων των απασχολούµενων, την ενί-
σχυση των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων, καθώς και τον περιο-
ρισµό της φοροδιαφυγής, προκειµένου να κατανεµηθούν
ορθότερα τα φορολογικά βάρη στους πολίτες και τις επιχειρή-
σεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Ιδιαίτερα σηµαντικό γεγονός εντός του τρέχοντος έτους απο-
τέλεσε η ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας για τη χώρα µας -
αν και αυτό δεν αρέσει σε πολλούς- µετά από δώδεκα συναπτά
έτη, από τρεις από τους τέσσερις επενδυτικούς οίκους που ανα-
γνωρίζει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Η εξέλιξη αυτή έχει
πολλαπλά οφέλη για την ελληνική οικονοµία, καθώς µεταξύ
άλλων διασφαλίζει την οµαλή πρόσβαση στις αγορές, µειώνει το
κόστος χρηµατοδότησης της χώρας και των πιστωτικών ιδρυµά-
των και αναµένεται να ενισχύσει σηµαντικά την προσέλκυση
ξένων επενδύσεων. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, σας καλώ και εγώ µε
τη σειρά µου να υπερψηφίσουµε τον προϋπολογισµό του 2024,
έναν προϋπολογισµό ανάπτυξης και κοινωνικής αλληλεγγύης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κρητικό.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Γαβρήλος, Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ, ως ειδικός αγορητής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαίνεται ότι η Κυβέρνηση ζει

µια άλλη πραγµατικότητα από αυτή που βιώνει ο ελληνικός λαός.
Εδώ και τέσσερα χρόνια προσπαθείτε, κύριε Υπουργέ, να δηµι-
ουργήσετε µία κοινωνία χαµηλών προσδοκιών. Δεν θα σας το
επιτρέψουµε αυτό, γιατί ο ελληνικός λαός αξίζει καλύτερης
τύχης. Ο προϋπολογισµός που η Κυβέρνηση φέρνει προς ψή-
φιση είναι πολύ πίσω από τις προσδοκίες αυτού του λαού. Είναι
πολύ πίσω από τις ανάγκες της κοινωνίας, των συνταξιούχων,
των εργαζοµένων, των µικροµεσαίων, αλλά και της ίδιας της οι-
κονοµίας. Αποτυπώνει ουσιαστικά τη συνέχεια µιας αδιέξοδης
και αντικοινωνικής κυβερνητικής πολιτικής, µιας πολιτικής που
ακολουθήσατε πριν τέσσερα χρόνια και σήµερα, µε το αλαζονικό
ύφος που σας έδωσε αυτό το 41% και διατυµπανίζετε, προσπα-
θείτε να ολοκληρώσετε εις βάρος κυρίως των µεσαίων και κατώ-
τερων εισοδηµατικών στρωµάτων της ελληνικής κοινωνίας. Είναι
ένας προϋπολογισµός οριζόντιας φορολόγησης, στάσιµων µι-
σθών, στάσιµων συντάξεων, µηδενικής ανάπτυξης για τους πολ-
λούς και ανεξέλεγκτου ασφαλώς ιδιωτικού χρέους, που βάζει
θηλιά σε κάθε νοικοκυριό της χώρας. Είναι ένας προϋπολογι-
σµός που αρνείται να αντιµετωπίσει τα µεγάλα προβλήµατα και
ζητήµατα της ακρίβειας και της βιωσιµότητας των νοικοκυριών
µας, ένας προϋπολογισµός που συνεχίζει να δηµιουργεί κοινω-
νικές αδικίες, αφήνοντας τους αδύναµους και τον κόσµο της ερ-
γασίας έρµαια σε αυτή την κρίση που δηµιουργείται. 

Σας αφήσαµε µία χώρα έξω από τα µνηµόνια, µε απώτερο
στόχο ο ελληνικός λαός να ανακουφιστεί, τα ελληνικά νοικοκυριά
να δουν καλύτερες µέρες και αντί αυτού, δυστυχώς, από το 2019
τα πράγµατα πηγαίνουν πολύ χειρότερα: Νοικοκυριά δεν είναι
σε θέση να βγάλουν τον µήνα, δεν είναι σε θέση να πληρώσουν
τα ενοίκια, δεν είναι σε θέση να διαβιώσουν αξιοπρεπώς, µε τις
τιµές να έχουν εκτοξευθεί και εσείς να µη λαµβάνετε καµµία µέ-
ριµνα για την αντιµετώπιση της αισχροκέρδειας, της απληστίας,
που εσείς οι ίδιοι δηµιουργήσατε στην αγορά µε τα πέντε µεγάλα
καρτέλ της αλυσίδας τροφίµων, τους πέντε παρόχους της ενέρ-
γειας, µε τα ανεξέλεγκτα παιχνίδια των τραπεζών, µε ό,τι συµ-
βαίνει στον χώρο της παραοικονοµίας που εσείς επιθυµείτε να
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«φουντώνει», να γίνεται µεγαλύτερος αυτός ο χώρος. Μόλις πριν
µία εβδοµάδα τάχα κόπτεσθε να δείτε πώς θα αντιµετωπίσετε τη
φοροδιαφυγή, τάχα, των µικροµεσαίων επιχειρηµατιών και ελεύ-
θερων επαγγελµατιών, στο ύψος των 600, τάχα, εκατοµµυρίων
ευρώ, όταν η φοροδιαφυγή αυτή τη στιγµή είναι γύρω στα 10 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ -όπως λέει και ο τραπεζίτης της χώρας- και
ο χώρος αυτός της παραοικονοµίας που εσείς έχετε δηµιουργή-
σει είναι γύρω στα 40 δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 επιφυλάσσει µία ακόµη δύσκολη
χρονιά για τους εργαζόµενους. Η µικρή αύξηση των ονοµαστι-
κών µισθών δεν καλύπτει την αγοραστική απώλεια των νοικοκυ-
ριών, κυρίως των µεσαίων και χαµηλών εισοδηµάτων. Τα
ποσοστά της εργασίας στο συνολικό ΑΕΠ µειώνονται δραστικά,
δεδοµένου ότι τίποτε δεν δίνεται σε αυτούς από την τάχα µικρή
µεγέθυνση του ΑΕΠ που πανηγυρίζετε ότι θα πετύχετε το 2024.
Οι µικρές αυξήσεις των µισθών δεν απορροφούν τις αυξήσεις
των αγαθών πρώτης ανάγκης και διατροφής, διευρύνοντας έτσι
τις ανισότητες.

Η επιλογή της Κυβέρνησης να ανακατανείµει δίκαια το εισό-
δηµα φαίνεται ότι δεν υπάρχει και σε αυτόν τον προϋπολογισµό.
Την αναζητούµε. Άλλες επιλογές έχει η Κυβέρνηση. Δεν αποτυ-
πώνεται µια τέτοια επιλογή στον προϋπολογισµό του 2024, κι ας
είχαµε έξι µήνες νωρίτερα εκλογές και τάζατε λαγούς µε πετρα-
χήλια στον ελληνικό λαό και κυρίως τη µη φορολόγηση των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων. 

Ανακαλύπτει τώρα ο ελληνικός λαός, µόλις έξι µήνες µετά την
εκλογή σας, ότι έχετε κρυφή ατζέντα και στο εργασιακό και στο
φορολογικό και στο ασφαλιστικό. Ήδη προωθείτε ρυθµίσεις και
µε το ασφαλιστικό, που είναι ενώπιον των επιτροπών της Βουλής,
αλλά και µε ό,τι εξαγγέλλετε περί ενιαιοποίησης των παροχών
προς τα κάτω για όλα τα ταµεία εις βάρος των εργαζοµένων και
των δικαιωµάτων των συνταξιούχων. Αλλά ασφαλώς επιφυλάσ-
σετε µία καλύτερη µέρα και για τους servicers -το είδαµε στο
πρόσφατο νοµοσχέδιο- αφήνοντας ακάλυπτους όλους τους δα-
νειολήπτες και για την πρώτη κατοικία τους που κινδυνεύει. Το
2024 θα έχουµε εβδοµήντα χιλιάδες περίπου πλειστηριασµούς
και έως το 2026 άλλες διακόσιες πενήντα χιλιάδες πλειστηρια-
σµούς. Και αντί να δείτε αυτά τα µεγάλα ζητήµατα που αφορούν
τον πολύ κόσµο, εσείς ήρθατε εδώ, φέρατε ένα νοµοσχέδιο µόνο
και µόνο για να εξυπηρετήσετε για µια ακόµη φορά τους τραπε-
ζίτες, τα funds και τους servicers.

Να θυµίσουµε ότι στην Ελλάδα αυτή τη στιγµή, σύµφωνα µε
την έρευνα της Συνοµοσπονδίας Ευρωπαϊκών Συνδικάτων, κατα-
γράφεται µείωση των πραγµατικών µισθών κατά 0,2% για το
2023, την ίδια στιγµή που τα κέρδη των µεγάλων επιχειρήσεων
καταγράφουν εκτίναξη κατά 5,9%. Επίσης, οι Έλληνες κατέχουν
την ευρωπαϊκή πρωτιά σε ώρες εργασίας, σαράντα µία ώρες την
εβδοµάδα, αλλά βρίσκονται στην τελευταία θέση στην αναλογία
ωρών εργασίας και µισθού, αφού οι µισθοί είναι οι χαµηλότεροι
της Ευρώπης και παραµένουν καθηλωµένοι. Η Ελλάδα έχει από-
κλιση 10% του ΑΕΠ, 20 δισεκατοµµύρια περίπου ευρώ, από τον
µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα ηµεροµίσθια και τους µι-
σθούς. 

Την ίδια ώρα επελαύνει η ακρίβεια. Βασικά είδη ενός νοικοκυ-
ριού στην Ελλάδα είναι αυξηµένα από 113% έως 361% σε σχέση
µε άλλες χώρες της Ευρώπης. Και έρχεστε εδώ και µας µιλάτε
για έναν εξωγενή πληθωρισµό, ότι η αιτία των µεγάλων, των αυ-
ξηµένων τιµών των προϊόντων εδώ στην Ελλάδα έχει να κάνει µε
εξωγενείς παράγοντες. Είναι ένα ψέµα και πρέπει να το ακούσει
ο ελληνικός λαός. Αφήσατε ανεξέλεγκτη την αγορά. Κανένας
έλεγχος. Πανηγυρίζετε δύο - τρεις βδοµάδες τώρα γιατί επιβά-
λατε τάχα δύο µεγάλα πρόστιµα σε δύο επιχειρήσεις. Τι κάνατε
τεσσεράµισι χρόνια; Και λύθηκε το πρόβληµα µε αυτά τα πρό-
στιµα; Και πώς θα τα εισπράξετε; Τι λέτε στον Έλληνα κατανα-
λωτή που πηγαίνει στα ράφια των σουπερµάρκετ και βλέπει την
εξαπάτηση και την κοροϊδία από τις αλυσίδες σουπερµάρκετ;

Με τη δική σας ανοχή η χώρα µας κατέχει την τέταρτη αρνη-
τική θέση στην Ευρώπη µε τον πραγµατικό πληθωρισµό στα τρό-
φιµα να φτάνει στο 6,6%. Τα στοιχεία µιλάνε από µόνα τους,
κύριοι συνάδελφοι. Με το εισόδηµά µας αγοράζουµε το 68% του
όγκου των ίδιων αγαθών στο σουπερµάρκετ σε σύγκριση µε τον

µέσο Ευρωπαίο, ενώ το 2022 στο κατά κεφαλήν ΑΕΠ µε όρους
αγοραστικής δύναµης η Ελλάδα κατείχε την εικοστή τέταρτη
θέση από τις είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η ίδια µαύρη εικόνα επικρατεί και όταν κάποιος ψάχνει και για
σπίτι, για κατοικία. Η Ελλάδα διαθέτει λιγότερο από το 1% του
ΑΕΠ για στεγαστικές πολιτικές. Δεν έχουµε κοινωνική κατοικία
και ένα ενοίκιο σήµερα κοστίζει για µια οικογένεια πάνω από τον
µισό βασικό µισθό. Σπεύσατε να θριαµβολογήσετε για τη µείωση
της ανεργίας στο 9,6 έναντι 10,3 τον Σεπτέµβριο του 2023.
Όµως, οι περισσότερες θέσεις εργασίας που δηµιουργούνται
είτε είναι µε πολύ χαµηλές αµοιβές, είναι ελαστικές µορφές απα-
σχόλησης, τετράωρα, παράλληλοι εργοδότες και άλλα, γι’ αυτό
και για το 2024 παρατηρείται µια µείωση των ασφαλιστικών ει-
σφορών από τη µισθωτή εργασία κατά 3%, ενώ την ίδια στιγµή
επιβάλλετε αύξηση, µε αυτό το φορολογικό που φέρατε για τους
ελεύθερους επαγγελµατίες, σε όλους αυτούς τους αυτοαπασχο-
λούµενους και ελεύθερους επαγγελµατίες στο 4%, ενώ στην
αγορά εργασίας µε τις ευέλικτες µορφές απασχόλησης που
έχετε δηµιουργήσει, πάµε για µείωση των εισπράξεων σε ασφα-
λιστικές εισφορές.

Στην αγορά εργασίας επικρατεί σε ποσοστό 47% η ευέλικτη
απασχόληση χαµηλών αµοιβών και προσδοκιών. Οι συλλογικές
συµβάσεις στη χώρα µας -και είναι πολύ σηµαντικό αυτό να
ακουστεί και εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο, αλλά και στον ελ-
ληνικό λαό- φτάνουν σε ποσοστό µόνο 24%, ενώ ο ευρωπαϊκός
στόχος είναι 80%. Έχετε δηµιουργήσει µια ζούγκλα στην αγορά
εργασίας µε ατοµικές συµβάσεις εργασίας ασφαλώς εις βάρος
των εργαζοµένων και υπέρ των εργοδοτών που πάντα είναι ο
ισχυρότερος σε αυτή την σύµβαση µεταξύ εργοδότη και εργα-
ζόµενου. Και το πιο σηµαντικό, η ανεργία των νέων και των γυ-
ναικών παραµένει σε πολύ υψηλά επίπεδα ακόµη και το 2023.
Ξεπερνά το 12%.

Όπως πρόσφατα σηµείωσε ο Πρόεδρός µας, ο κ. Στέφανος
Κασσελάκης, η Ελλάδα είναι η τρίτη στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε
ποσοστά εργασιακού εκφοβισµού. Μόλις προχθές είδαµε µία κα-
ταγγελία και από τους εργαζόµενους στα καταστήµατα «PUB-
LIC». Τι έχετε να πείτε γι’ αυτή την αγορά εργασίας που έχετε
δηµιουργήσει αυτά τα χρόνια, χωρίς κανέναν έλεγχο; Καταργή-
σατε το ΣΕΠΕ. Δεν υπάρχει κανένας ελεγκτικός µηχανισµός να
βάλει µια τάξη σε αυτό που συµβαίνει, όχι από το σύνολο της ερ-
γοδοσίας, να µην παρεξηγούµαστε, αλλά από αυτούς που βρί-
σκουν την ευκαιρία στην αδυναµία µπροστά των εργαζοµένων
να κάνουν αυθαιρεσίες. 

Επίσης δεν µας έχετε πει τίποτα για το τι συµβαίνει µε τη ΔΥΠΑ
και υπάρχουν αυτά τα τεράστια ποσοστά ανεργίας που δίνει η
ΔΥΠΑ µε την Ελληνική Στατιστική Υπηρεσία. Μιλάµε για µια δια-
φορά 76,5% των στοιχείων µεταξύ τους. Δεν έχετε δώσει απάν-
τηση. Και µόλις τις τελευταίες µέρες βλέπουµε να εγείρονται και
άλλα ζητήµατα για τη ΔΥΠΑ. Θα µας απαντήσετε τι έχει συµβεί
µε τη χρηµατοδότηση και την οικονοµική τρύπα του 2023 στη Δη-
µόσια Υπηρεσία Απασχόλησης; Θα µας πείτε γιατί µειώνετε τη
χρηµατοδότηση για το 2024; Τι ακριβώς συµβαίνει µε τα οικονο-
µικά της ΔΥΠΑ; Περιµένουµε µία απάντηση. Έχουν δει το φως
της δηµοσιότητας πολλά δηµοσιεύµατα. Το σωµατείο εργαζοµέ-
νων έχει κάνει συγκεκριµένες καταγγελίες. Περιµένουµε την
απάντησή σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µικροµεσαία επιχείρηση βρί-
σκεται σε µία δύσκολη οικονοµικά θέση. Έρχεται και το νέο φο-
ρολογικό, που πραγµατικά µε το τεκµαρτό που βάζετε εισόδηµα
φορολόγησης θα αναγκάσετε όλους τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες και αυτοαπασχολούµενους να δώσουν ένα χαράτσι 1.450
ευρώ, ενώ εσείς µιλούσατε για µείωση της φορολογίας. Μιλού-
σατε για το τέλος επιτηδεύµατος ότι θα καταργηθεί και τελικά
δεν το καταργήσατε. Εξαπατήσατε τον ελληνικό λαό, τη µικρο-
µεσαία επιχείρηση. 

Και ξέρετε γιατί το θίγω αυτό το θέµα ασχολούµενος και µε τα
εργασιακά; Γιατί βάλατε το τεκµαρτό εισόδηµα που συσχετίζεται
µε τον µισθό του Έλληνα µισθωτού. Αυτό τι σηµαίνει; Δηµιουργεί
πρόβληµα στις συλλογικές διαπραγµατεύσεις και στις συλλογι-
κές συµβάσεις. Έχει κάθε λόγο η εργοδοσία να συµπιέζει προς
τα κάτω τους µισθούς για να µην αυξάνεται και η φορολόγησή
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της, αφού πλέον µε βάση το τεκµαρτό θα φορολογείται ο κάθε
ελεύθερος επαγγελµατίας και ο αυτοαπασχολούµενος και τις
κλίµακες που εσείς ορίσατε. Αν έχει κάποιους υπαλλήλους που
παίρνουν υψηλό µισθό, θα φορολογείται εξίσου περισσότερο ο
αυτοαπασχολούµενος και ο ελεύθερος επαγγελµατίας που δια-
τηρεί µία δραστηριότητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Δηµιουργείτε διπλό πρόβληµα όχι
µόνο στους µικροµεσαίους, αλλά και στον κόσµο της µισθωτής
εργασίας. Είναι ένα χτύπηµα ακόµη στη µεσαία τάξη. 

Βγήκατε, εξαπατήσατε τον ελληνικό λαό ότι θα στηρίξετε το
µέσο εισόδηµα. Δυστυχώς, αυτό που σας ενδιαφέρει είναι η στή-
ριξη του µεγάλου κεφαλαίου, των συµφερόντων που σήµερα σας
στηρίζουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Κύριε συνάδελφε, ολοκληρώνω.
Αποτυπώνεται αυτό άλλωστε από πολλούς δείκτες. Θα έχουν

την ευκαιρία και οι υπόλοιποι οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ να αναδείξουν
αυτή την εξαπάτηση που κάνατε στον ελληνικό λαό, αυτόν τον
προϋπολογισµό που φέρνετε σήµερα για το έτος 2024, που ου-
σιαστικά είναι µια πολιτική που δηµιουργεί περαιτέρω προβλή-
µατα στη µεσαία τάξη και στα κατώτερα εισοδηµατικά στρώµατα
της χώρας και εµείς είµαστε εδώ για να ανατρέψουµε όλο αυτό. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία επεξεργάζεται µια συνο-
λική πολιτική πρόταση που θα δώσει προοπτική σε αυτόν τον δη-
µοκρατικό, τον προοδευτικό κόσµο και θα τον βγάλει από αυτά
τα αδιέξοδα των πολιτικών που ακολουθήθηκαν τα τεσσεράµισι
τελευταία χρόνια. Και να είστε σίγουροι ότι αυτό σιγά-σιγά αλ-
λάζει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Δεν υπάρχει το 41%, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας. Ήδη δηµιουργούνται συµµαχίες και των αυτοαπα-
σχολούµενων και ελεύθερων επαγγελµατιών και της µισθωτής
εργασίας και όλων αυτών των ανθρώπων που στενάζουν τα τε-
λευταία χρόνια από τις πολιτικές σας. Μία καλύτερη µέρα για τον
ελληνικό λαό είναι βέβαιο ότι θα έρθει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γαβρήλο.

Εποµένως ειδικός εισηγητής και τελευταίος είναι ο κ. Ξενοφών
Μπαραλιάκος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
νοµοσχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού για το 2024 επισφρα-
γίζει και επιβραβεύει µια συνετή και συµπαγή δηµοσιονοµική πο-
λιτική µε κοινωνικό πρόσηµο, η οποία εγκαινιάστηκε µε την
ανάληψη της διακυβέρνησης της πατρίδας µας από τη Νέα Δη-
µοκρατία και τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη το καλο-
καίρι του 2019. 

Είναι ο προϋπολογισµός που αντανακλά τη νοµοθέτηση του
εµβληµατικού νοµοσχεδίου του Ιουλίου, που είχα την ιδιαίτερη
τιµή να είµαι ο εισηγητής του, µε το οποίο ελήφθησαν τα στο-
χευµένα µέτρα για την ενίσχυση του εισοδήµατος των Ελλήνων
πολιτών υλοποιώντας το 50% των προεκλογικών µας εξαγγελιών. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 είναι ο πρώτος µετά από δεκα-
τρία έτη που καταρτίζεται µε το αξιόχρεο της χώρας να έχει ανα-
κτήσει την επενδυτική του βαθµίδα. Είναι ένα επίτευγµα που
οφείλεται πρωτίστως στη σκληρή προσπάθεια και στις θυσίες
της ελληνικής κοινωνίας σε συνδυασµό µε τη συνετή και αποτε-
λεσµατική δηµοσιονοµική πολιτική των τελευταίων ετών. 

Προ ηµερών ο οίκος «FITCH» έδωσε την επενδυτική βαθµίδα
στην ελληνική οικονοµία αναβαθµίζοντας το ελληνικό αξιόχρεο,

γεγονός που συνιστά µια µεγάλη εθνική επιτυχία, η οποία πιστώ-
νεται στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και στον Πρωθυ-
πουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και ανήκει στο σύνολο των Ελλήνων
πολιτών. Κατόπιν αυτού η χώρα έχει εξασφαλίσει την επενδυτική
βαθµίδα και από τον τρίτο από τους τέσσερις αναγνωρισµένους
οίκους της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας Αξιολόγησης. Με
τον τρόπο αυτό οι ελληνικοί τίτλοι θα καταστούν ορατοί σε
ακόµα πιο µεγάλους και ποιοτικούς επενδυτές που θα µπορούν
να επενδύσουν σε ελληνικά οµόλογα. 

Η απόκτηση της επενδυτικής βαθµίδας -και αυτό δεν πρέπει
να το παραβλέπουµε- ενισχύει ακόµα περισσότερο τη στέρεη και
συνεκτική προσέγγιση των οικονοµικών µεγεθών αυτού του προ-
ϋπολογισµού, αφού επιτρέπει ακόµα υψηλότερη εισροή άµεσων
ξένων επενδύσεων, οι οποίες σε συνδυασµό µε την άνθιση και
τις θετικές προβλέψεις για τον ελληνικό τουρισµό όχι µόνο µπο-
ρούν να αντισταθµίσουν τυχόν γεωπολιτικούς κλυδωνισµούς στη
διεθνή σκακιέρα, αλλά και να απορροφήσουν συνακόλουθες
πληθωριστικές πιέσεις.

Σύµφωνα µε τις προβλέψεις που περιλαµβάνονται στον προ-
ϋπολογισµό, ο ρυθµός ανάπτυξης παραµένει πλησίον των στό-
χων που έχουν τεθεί στο Πρόγραµµα Σταθερότητας του
Απριλίου του 2023 και αναµένεται να ανέλθει σε 2,4% το 2023
και 2,9% το 2024. 

Το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν σε ονοµαστικούς όρους αναµέ-
νεται να αυξηθεί από 206,6 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2022 σε
222,8 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023 και 233,8 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2024. Παράλληλα, ο Εναρµονισµένος Δείκτης Τιµών Κα-
ταναλωτή αναµένεται να κυµανθεί σε ελαφρώς χαµηλότερα επί-
πεδα και να διαµορφωθεί σε 4,1% έναντι 4,5% που προβλεπόταν
στο Πρόγραµµα Σταθερότητας για το 2023 και να αποκλιµακωθεί
περαιτέρω σε 2,6% για το 2024. Οι επενδύσεις αναµένεται να αυ-
ξηθούν κατά 7,1% κατά το τρέχον έτος και ακόµη περισσότερο,
κατά 15,1%, το 2024, ενώ η ανεργία αναµένεται να µειωθεί από
το 11,2% το 2023 στο 10,6% το 2024. 

Παρά την αβεβαιότητα που επικρατεί διεθνώς και τις επιπτώ-
σεις της κλιµατικής αλλαγής, παρά τις φυσικές καταστροφές
που έπληξαν την πατρίδα µας και παρά τις εισαγόµενες κρίσεις
σε ένα γεωπολιτικό περιβάλλον που αναδιατάσσεται µε απρό-
βλεπτους ρυθµούς, η ελληνική οικονοµία όχι µόνο ανθίσταται σε
όλες αυτές τις πιέσεις, αλλά υπεραποδίδει, γεγονός που αποτυ-
πώνεται µε τρόπο σαφή και πρόδηλο σε όλα τα οικονοµικά µε-
γέθη του υπό συζήτηση προϋπολογισµού. 

Για αυτό άλλωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορούµε να
διαθέσουµε τις επόµενες ηµέρες επιπλέον 350 εκατοµµύρια
ευρώ σε µια σειρά από παρεµβάσεις για να στηρίξουµε αδύνα-
µους συµπολίτες µας. 

Θα δοθεί επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης στοχευµένα σε νοι-
κοκυριά που έχουν µεγαλύτερη ανάγκη και αναφέροµαι στους
δικαιούχους του επιδόµατος τέκνων του ΟΠΕΚΑ. Θα ενισχύ-
σουµε τους συµπολίτες µας µε αναπηρία. Θα δώσουµε 200 ευρώ
σε διακόσιες είκοσι πέντε χιλιάδες δικαιούχους. Θα στηρίξουµε
και πάλι τους συµπολίτες µας που λαµβάνουν το ελάχιστο εγ-
γυηµένο εισόδηµα και θα λάβουν και αυτοί µια έκτακτη ενίσχυση
και, τέλος, θα ενισχύσουµε και τους χαµηλοσυνταξιούχους, οι
οποίοι δεν είχαν προσωπική διαφορά. Έχουµε τη δυνατότητα να
δώσουµε 150 ευρώ παραπάνω και αυτή η ενίσχυση θα αφορά
και τους ανασφάλιστους υπερήλικες. Όλα αυτά αθροίζουν περί-
που 350 εκατοµµύρια ευρώ. 

Η υπεραπόδοση, όµως, της οικονοµίας δεν αποτελεί για εµάς
ένα σάλπισµα παροχολογίας ούτε εύκολων, ανέξοδων και γενι-
κευµένων τάσεων της δηµοσιονοµικής σταθερότητας της χώρας.
Δεν πρόκειται να θυσιάσουµε τους κόπους των Ελλήνων πολιτών
ούτε να ναρκοθετήσουµε το µέλλον των επερχόµενων γενιών
στον βωµό πρόσκαιρων µικροκοµµατικών κερδών. Θα συνεχί-
σουµε να κεφαλαιοποιούµε το απόθεµα εµπιστοσύνης µε την ελ-
ληνική κοινωνία στο πλαίσιο σταθερής και µόνιµης αύξησης των
εισοδηµάτων της µε σηµειακές ενισχύσεις, όπως αυτή στο τέλος
της χρονιάς προς τους ευάλωτους συµπολίτες µας συνδυαστικά
µε τη δηµοσιονοµική πειθαρχία που δεν θέτει σε κίνδυνο τις
σπουδαίες κατακτήσεις της πατρίδας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός σκιαγραφεί-
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ται στους παρακάτω συγκεκριµένους άξονες, η συντριπτική πλει-
οψηφία των οποίων έχουν µόνιµο χαρακτήρα και συνολικό όφε-
λος για τους συµπολίτες µας. 

Πρώτος άξονας είναι η µείωση φόρων και η κοινωνική δικαιο-
σύνη που συµβάλλουν στην αύξηση της αγοραστικής δύναµης
των πολιτών. 

Δεύτερος είναι η ενίσχυση του εισοδήµατος της µεσαίας
τάξης µε µόνιµη αύξηση αποδοχών µε τη συµπερίληψη όλων των
µέτρων που έχουν ανακοινωθεί προεκλογικά και όλα τα µέτρα
που εξαγγέλθηκαν στη ΔΕΘ. 

Τρίτος άξονας είναι η στήριξη του θεσµού της οικογένειας,
όπως ενδεικτικά µε την αύξηση του αφορολόγητου για οικογέ-
νειες που έχουν παιδιά και την επέκταση του επιδόµατος µητρό-
τητας στους εννιά µήνες.

Τέταρτος άξονας είναι η έµπρακτη στήριξη σε επαγγελµατικές
και κοινωνικές οµάδες που επωµίστηκαν όλο το προηγούµενο
διάστηµα το βαρύ φορτίο των αλλεπάλληλων κρίσεων και ταυ-
τόχρονα, η αποκατάσταση των υποδοµών και των ζηµιών των νοι-
κοκυριών και των επιχειρήσεων από τις πρόσφατες φυσικές
καταστροφές.

Πέµπτος άξονας είναι η έµφαση στη νέα γενιά.
Έκτος άξονας είναι η στοχευµένη επιδοµατική πολιτική για

τους αληθινά ευάλωτους συµπολίτες µας.
Έβδοµος άξονας είναι η αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης.
Όγδοος άξονας είναι η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής µε

τις έντεκα πρωτοβουλίες που νοµοθετήσαµε προσφάτως.
Ένατος άξονας η προτεραιότητα στην υγεία και στην παιδεία.

Και στέκοµαι σε αυτό το σηµείο στην επιχορήγηση προς τα νο-
σοκοµεία και προς την πρωτοβάθµια υγεία για το 2024, που θα
είναι αυξηµένη κατά περίπου 15% σε σχέση µε το 2023 και θα
διαµορφωθεί σε 2,65 δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι 2,31 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ το 2023 και 2,4 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2022.

Θα γίνουν ριζικές τοµές και ρήξεις σε όλα τα κακώς κείµενα
και θα αναδιαµορφώσουµε πλήρως το σύστηµα της δηµόσιας
υγείας. Είναι µια από τις κορυφαίες δεσµεύσεις µας και θα συγ-
κρουστούµε µέχρι τέλους για να την υλοποιήσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέροµαι επιγραµµατικά
στους βασικούς αυτούς άξονες τους οποίους ανέπτυξε τόσο και
ο Υπουργός πριν διεξοδικά και ο εισηγητής µας, αλλά και οι ει-
δικοί εισηγητές, οι συνάδελφοί µου.

Και εγώ θα σας παρουσιάσω ειδικότερα τις πρόνοιες και τους
στόχους που περιλαµβάνει ο νέος προϋπολογισµός για το 2024
για το δηµόσιο χρέος.

Και είναι πράγµατι αξιοµνηµόνευτη η συγκεκριµένη επίδοση
της ελληνικής οικονοµίας, διότι όλα τα ανωτέρω πραγµατοποι-
ούνται χωρίς να αποκλίνει η χώρα µας από τους δηµοσιονοµι-
κούς της στόχους. Έτσι, το χρέος της γενικής κυβέρνησης
αναµένεται να αποκλιµακωθεί εντυπωσιακά από το 172% του
ΑΕΠ το 2022 σε 160,3% το 2023 και σε 152,3% το 2024. Αυτό το
εντυπωσιακό στοιχείο από µόνο του, αλλά πολύ περισσότερο σε
συνδυασµό µε όλα όσα ήδη έχουν αναφερθεί αποδεικνύουν ότι
η χώρα έχει εισέλθει σε έναν ενάρετο κύκλο µείωσης του χρέους
και οικονοµικής ανάπτυξης, παρουσιάζοντας µείωση κατά οκτώ
ποσοστιαίες µονάδες του ΑΕΠ έναντι του 2023 και είκοσι περί-
που ποσοστιαίες µονάδες έναντι του 2022.

Με την πλήρη αποπληρωµή των δανείων του ΔΝΤ τον Απρίλιο
του 2022 ακολούθησε η πρόωρη αποπληρωµή µέρους των ευ-
ρωπαϊκών δανείων του GLF ύψους 2,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ
τον Δεκέµβριο του 2022, ενώ έχει ήδη ξεκινήσει η νοµική διαδι-
κασία µε τα κράτη της Ευρωζώνης για την περαιτέρω πρόωρη
αποπληρωµή δανείων ύψους 5,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ που λή-
γουν το 2024 και το 2025 ως το τέλος του τρέχοντος έτους.

Το GLF, το Greek Loan Facility -ή αλλιώς στα ελληνικά- η Ελ-
ληνική Δανειακή Διευκόλυνση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ήταν το πρώτο πρόγραµµα στήριξης για την Ελλάδα που συµ-
φωνήθηκε τον Μάιο του 2010. Αποτελούταν από διµερή δάνεια
από χώρες της Ζώνης του Ευρώ ύψους 52,9 δισεκατοµµυρίων
ευρώ και δάνειο 20,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ από το ΔΝΤ. Ταχύ-
τερη αποπληρωµή του συνόλου του διµερούς δανείου προς την
Ευρωζώνη είναι ο απώτερος στόχος του οικονοµικού επιτελείου
και εδώ πρέπει να τονιστεί ότι η ανακοίνωση της αποπληρωµής

δόσεων του πρώτου δανείου από µόνη της βοήθησε τη χώρα στη
διεκδίκηση και της επενδυτικής βαθµίδας, αλλά και τις διαπραγ-
µατεύσεις που είχαµε και συνεχίζουµε να έχουµε µπροστά µας
για την αλλαγή των δηµοσιονοµικών κανόνων και των µεσοπρό-
θεσµων δηµοσιονοµικών στόχων µε τις Βρυξέλλες.

Η Ελλάδα αποδεικνύει ήδη τη συνέπειά της στην αποπληρωµή
των µνηµονιακών δανείων και τώρα το Υπουργείο Οικονοµικών
ζητάει µια ταχύτερη διαδικασία στο άµεσο µέλλον µε µια πιο µό-
νιµη και αυτοµατοποιηµένη διαδικασία, να µπορεί δηλαδή να
αποπληρώνει όσο περισσότερα µπορεί από το διµερές δάνειο,
χωρίς να χρειάζεται κάθε φορά η διαδικασία των διαδοχικών εγ-
κρίσεων, Eurogroup, εθνικά κοινοβούλια και τα λοιπά, που είναι
απαραίτητη και φέτος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα µε δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Να συµφωνήσουµε, δηλαδή, όλοι ότι θα δέχονται όλες τις πρό-

ωρες αποπληρωµές της Ελλάδος και τη συνολική αποπληρωµή
του χρέους της τελικά πολύ νωρίτερα από ό,τι προβλέπει το επί-
σηµο δοσολόγιο που είναι περίπου µέχρι το 2041.

Κινήσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που δείχνουν συνέπεια
και φερεγγυότητα προς τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Όλες αυτές οι αλλεπάλληλες θετικές εξελίξεις άφησαν
ηχηρό αποτύπωµα στον διεθνή αντίκτυπο της ελληνικής οικονο-
µίας. Ο πρώτος αναγνωρισµένος από την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα οίκος αξιολόγησης που αναβάθµισε το αξιόχρεο του ελ-
ληνικού δηµοσίου στην επενδυτική βαθµίδα ήταν η «DBRS
MORNINGSTAR» στις αρχές Σεπτεµβρίου του 2023, ακολούθησε
ο οίκος «STANDARD & POOR’S» προς το τέλος του Οκτωβρίου
του 2023 και τελευταία αναβάθµιση ήρθε από τον οίκο «FITCH».
Είχαν προηγηθεί ανάλογες αναβαθµίσεις τόσο από τον οίκο
«R&I» τον Ιούλιο του 2023 όσο και από τον νεοσύστατο οίκο αξιο-
λόγησης «SCOPE RATINGS» τον Αύγουστο του 2023.

Αξιοσηµείωτη είναι επίσης η αναβάθµιση κατά δύο βαθµίδες
του αξιόχρεου του ελληνικού δηµοσίου από τη «MOODY’S» στα
µέσα του Σεπτεµβρίου του 2023.

Το πρωτογενές πλεόνασµα για το έτος 2024 προβλέπεται να
διαµορφωθεί σε 2,1 του ΑΕΠ, σύµφωνα µε τους στόχους του
Προγράµµατος Σταθερότητας. Το γεγονός ότι το δηµοσιονοµικό
αποτέλεσµα των ετών 2023 και 2024 παραµένει εντός των εκτι-
µήσεων που είχαν αποτυπωθεί στο Πρόγραµµα Σταθερότητας
ενισχύει την αξιοπιστία του αξιόχρεου της χώρας προς τη διεθνή
κοινότητα και τους οίκους αξιολόγησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε, ευχαριστώ για την ανοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Ελληνίδες και οι Έλληνες αν-
τιλαµβάνονται καθηµερινά τις επίµοχθες προσπάθειες αυτής της
Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει αποτελεσµατικά το πρόβληµα της
ακρίβειας και της σταδιακής αποκλιµάκωσης και οριστικής µεί-
ωσης των τιµών στα βασικά καταναλωτικά αγαθά και στα αγαθά
πρώτης ανάγκης. Για εµάς αποτελεί πατριωτική επιταγή να συγ-
κρουστούµε µε το πρόβληµα που πλήττει κυρίως τους µικροµε-
σαίους.

Ο προϋπολογισµός του 2024 καλείται να συγκεράσει τον
στόχο της δηµοσιονοµικής σταθερότητας που είναι θεµέλιο για
κάθε προσπάθεια µε τις νέες ανάγκες που δηµιουργούνται,
καθώς και µε το βασικό πρόταγµα της κοινωνίας µετά την πλη-
θωριστική κρίση, την αύξηση δηλαδή του διαθέσιµου εισοδήµα-
τος και των µισθών. Ο νέος προϋπολογισµός επαναβεβαιώνει ότι
η Ελλάδα διαθέτει µια ισχυρή και ανθεκτική οικονοµία, η οποία
ατενίζει το µέλλον µε προοπτική και αισιοδοξία, χωρίς να παρεκ-
κλίνει από την πορεία της, αλλά και µε την ικανότητα να απορ-
ροφά διεθνείς κλυδωνισµούς χάριν των ασθενέστερων συµπο-
λιτών µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μπαραλιάκο. Τον λόγο έχει ζητήσει ο Υφυπουργός, ο κ.
Πετραλιάς, για µία παρέµβαση για δύο λεπτά.
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Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δύο παρατηρήσεις, πρώτον, για τη ΔΥΠΑ επειδή τέθηκε, να

αναφέρω ότι έχει εισπράξει το 2022 περισσότερα από 400 εκα-
τοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης τα οποία αναλώνονται
στα επόµενα έτη. Γι’ αυτό βλέπετε αυτή τη διαφορά. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, έχουν αυξηθεί και τα έσοδα από ασφαλιστικές εισφο-
ρές και το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, ώστε να µην
υπάρχει θέµα και προφανώς, έχει και πολύ υψηλά ταµειακά δια-
θέσιµα ο οργανισµός.

Δύο θέµατα που τέθηκαν, τώρα που τελειώσαµε τον κύκλο µε
τους ειδικούς αγορητές: Γίνεται µια σύγκριση µε τον ΦΠΑ του
2021 όσον αφορά τα έσοδα του 2023. Να θυµίσω ότι το 2021 εί-
χαµε ως τον Μάιο lockdown. Τα έσοδα στον τουρισµό ήταν 10
δισεκατοµµύρια ευρώ αντί για 20 δισεκατοµµύρια ευρώ που είναι
φέτος. Προφανώς µετά επακολούθησε αύξηση 7,5% της ιδιωτι-
κής κατανάλωσης σε σταθερές τιµές και άλλο 2,9% φέτος, δι-
πλασιάστηκαν τα έσοδα από τον τουρισµό. Προφανώς, τα
µεγέθη δεν µπορεί να είναι συγκρίσιµα. Σε κάθε περίπτωση,
έχουµε δώσει τις αναλύσεις, πώς είναι το breakdown από κάτω,
πώς αναλύονται αυτές οι αυξήσεις.

Και το δεύτερο σηµείο: Γίνεται πολύς λόγος για τη µεταβολή
του λόγου άµεσων προς έµµεσων φόρων. Όντως, οι έµµεσοι
φόροι ως προς τους άµεσους, αν προσθέσουµε τον ειδικό φόρο
κατανάλωσης, τον ΦΠΑ και τους δασµούς, ήταν ως προς τα συ-
νολικά έσοδα 50,3% το 2018 και είναι 55,5% φέτος. Όµως, αυτή
τη σχέση πρέπει να τη δούµε µάλλον αντίθετα. Οι άµεσοι φόροι
έχουν µειωθεί, λοιπόν, από το 50% στο 45% και αυτό γιατί προ-
φανώς καταργήθηκε η εισφορά αλληλεγγύης 1,2 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ, µειώθηκε η φορολογία φυσικών προσώπων στο 9%,
δηλαδή 500 εκατοµµύρια ευρώ, µειώθηκε ο φόρος νοµικών προ-
σώπων από το 28% στο 22%, δηλαδή 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ.

Και εδώ να πω ότι φέτος µε τη µείωση του φόρου εισπράξαµε
7 δισεκατοµµύρια αντί για 4,3 δισεκατοµµύρια το 2019, µειώθηκε
ο ΕΝΦΙΑ 35%, 860 εκατοµµύρια, αυξάνεται το αφορολόγητο για
όσους έχουν παιδιά, ενώ έχουµε και µειώσεις άµεσων φόρων
πάνω από 4 δισεκατοµµύρια σε τιµές του 2019. Και αν δε, βάλω
τις ασφαλιστικές εισφορές, που είναι άλλο 1,3 δισεκατοµµύριο,
έχουµε 5,3 δισεκατοµµύρια. Προφανώς µειώθηκαν οι άµεσοι
φόροι. Γι’ αυτό αλλάζει η αναλογία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό. 
Και τώρα ξεκινάµε τον κύκλο των κατά προτεραιότητα οµιλη-

τών. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας.
Κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

σχέση εµπιστοσύνης των Ελλήνων πολιτών µε την Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη συνεχίζει να ισχυροποιείται ακόµα πε-
ρισσότερο. Η ελληνική κοινωνία αξιολογεί αντικειµενικά, κρίνει
και συγκρίνει. Η διακυβέρνηση της χώρας για δεύτερη συνεχό-
µενη τετραετία χαρακτηρίζεται από µία µεθοδική και µια συγκρο-
τηµένη οικονοµική και φορολογική πολιτική που αποδίδει
αποτελέσµατα. Η Ελλάδα ανέκτησε µετά από χρόνια την επεν-
δυτική βαθµίδα από µία σειρά διεθνών οίκων αξιολόγησης, γε-
γονός που σηµατοδοτεί νέες και ευοίωνες προοπτικές για την
εθνική µας οικονοµία. 

Σε ένα δυσµενές και αβέβαιο διεθνές περιβάλλον η ελληνική
οικονοµία παρουσιάζει αξιοσηµείωτη ανθεκτικότητα. Η Ελλάδα
αναµένεται για το 2023 να πετύχει τριπλάσιο ρυθµό ανάπτυξης
σε σχέση µε το σύνολο της Ευρωζώνης, 2,4% έναντι 0,6%. Η
ανεργία έχει µειωθεί δραστικά, καθώς παραλάβαµε τον δείκτη
της ανεργίας στο 17,4% τον Ιούλιο του 2019 και το 2023 ανέρχε-
ται κατά µέσο όρο στο 11,2%. Έχουµε ρεκόρ άµεσων ξένων
επενδύσεων, διαρκώς αυξανόµενες κατά κεφαλήν αµοιβές και
καταθέσεις ιδιωτικού τοµέα, πρωτογενές πλεόνασµα που ξεπέ-
ρασε τις προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος και

πολύ σηµαντική µείωση του δηµοσίου χρέους ως προς ποσοστό
του ΑΕΠ.

Η συνεισφορά των εξαγωγών στο ΑΕΠ αυξάνεται σταθερά
προσεγγίζοντας τον ευρωπαϊκό µέσο όρο και αποτελώντας
ισχυρή ένδειξη της αυξηµένης ανταγωνιστικότητας της ελληνι-
κής οικονοµίας.

Όλα αυτά και ακόµα περισσότερα θετικά στοιχεία αποδει-
κνύονται από τα στοιχεία των ελληνικών και ευρωπαϊκών στατι-
στικών αρχών. Είναι πλέον εµφανές ότι το πολιτικό αφήγηµα της
καταστροφολογίας έχει πλήρως αποδοµηθεί, όπως αποδοµείται
και το αφήγηµα για το ιδιωτικό χρέος και τον πληθωρισµό.

Με βάση επίσηµα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Αρχής
και του Υπουργείου Οικονοµικών, το ιδιωτικό χρέος στην Ελλάδα
κινείται κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο ως ποσοστό του ΑΕΠ,
ενώ παράλληλα παρατηρείται κατακόρυφη πτώση του δείκτη µη
εξυπηρετούµενων δανείων. 

Ταυτόχρονα, ο πληθωρισµός αποκλιµακώνεται σταθερά. Από
το 9,3% που ήταν το 2022, µειώθηκε στο 4,1% για το 2023 και
αναµένεται να µειωθεί ακόµη περισσότερο στο 2,6% το 2024.
Έχουν γίνει πολλά. Ωστόσο, οι προκλήσεις συνεχίζουν να υπάρ-
χουν. Υπάρχει, όµως, και µία Κυβέρνηση που για δεύτερη συνε-
χόµενη τετραετία στηρίζει την κοινωνία, αξιολογεί προβλήµατα,
διαχειρίζεται δύσκολες καταστάσεις, σχεδιάζει και υλοποιεί ου-
σιαστικά µέτρα στήριξης. Η ελληνική οικονοµία έχει εισέλθει σε
αναπτυξιακή τροχιά, γεγονός που αποτυπώνεται στον προϋπο-
λογισµό του 2024. Οι επενδύσεις καταγράφουν αύξηση µε
ρυθµό 7,1% το 2023, ενώ το 2024 αναµένεται να αυξηθούν ακόµη
περισσότερο κατά 15,1%. Η ανεργία αναµένεται να καταγράψει
νέα µείωση το 2024 και να κυµανθεί στο 10,6%, βάσει της µεθο-
δολογίας της έρευνας εργατικού δυναµικού και στο 9,3% βάσει
των εθνικών λογαριασµών. 

Πέρα από την αναπτυξιακή στόχευση, ο προϋπολογισµός του
2024 συνδέεται µε µέτρα και παρεµβάσεις που οδηγούν στην αύ-
ξηση του εισοδήµατος των πολιτών. Αναφέροµαι στην αύξηση
των µισθών των δηµοσίων υπαλλήλων, στην άρση του «παγώµα-
τος» των τριετιών στους µισθωτούς, στην αύξηση του αφορολό-
γητου κατά 1.000 ευρώ για οικογένειες µε παιδιά, στην αύξηση
του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, στην εκ νέου αύξηση
των συντάξεων και στην επέκταση του επιδόµατος µητρότητας
για αυτοαπασχολούµενους και αγρότες. 

Παράλληλα, µε την εισροή επενδυτικών πόρων ύψους 12,17
δισεκατοµµυρίων ευρώ -µέσω του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων 8,55 δισεκατοµµύρια ευρώ και του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας 3,62 δισεκατοµµύρια ευρώ- αυξάνονται
κατά 20% οι πόροι που θα διατεθούν για την ενίσχυση των δη-
µόσιων νοσοκοµείων, ενώ θα αυξηθούν και οι δαπάνες για την
παιδεία. Και όλα αυτά χωρίς να διακυβεύεται οποιαδήποτε από-
κλιση από τους δηµοσιονοµικούς στόχους, οι οποίοι επιτυγχά-
νονται χάρη στην αναπτυξιακή πολιτική αυτής της Κυβέρνησης,
αλλά και τη συνετή δηµοσιονοµική διαχείριση. Το γεγονός αυτό
έχει οδηγήσει στην επίτευξη πρωτογενούς πλεονάσµατος 1,1%
το 2023, την ίδια στιγµή που η Κυβέρνηση στηρίζει την κοινωνία
και τους πολίτες, ενώ καλύπτει και τις έκτακτες δαπάνες για τις
αποζηµιώσεις για την αποκατάσταση των φυσικών καταστρο-
φών.

Σταθερά από το 2020 κάθε προϋπολογισµός που καταθέτει η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη περιλαµβάνει και µειώσεις
φορολογικών επιβαρύνσεων. Το ίδιο σαφώς ισχύει και για το
2024 µε συγκεκριµένα µέτρα, όπως είναι η αύξηση του αφορο-
λογήτου κατά 1.000 ευρώ στους φορολογούµενους µε ένα ή πε-
ρισσότερα εξαρτώµενα τέκνα, η µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10% για
κατοικίες που ασφαλίζονται για φυσικές καταστροφές, η µόνιµη
καθιέρωση µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ 13% στις µεταφορές,
στα γυµναστήρια και στις σχολές χορού και υπερµειωµένου συν-
τελεστή ΦΠΑ 6% στα εισιτήρια των κινηµατογράφων και σε µία
σειρά αγαθών σχετιζόµενα µε τη δηµόσια υγεία.

Επίσης, τέτοια µέτρα είναι η επέκταση του µειωµένου συντε-
λεστή ΦΠΑ και για το πρώτο εξάµηνο του 2024 στον καφέ και τα
ταξί, η αναµόρφωση του πλαισίου λειτουργίας της κεφαλαιαγο-
ράς µε σηµαντικά επενδυτικά και φορολογικά κίνητρα, δηλαδή
η µείωση του φόρου συγκέντρωσης κεφαλαίων από το 0,5% στο
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0,2%, η µείωση κατά 50% του φόρου χρηµατιστηριακών συναλ-
λαγών και η κατάργηση του φόρου τόκων οµολόγων σε κρατικά
και επιχειρηµατικά οµόλογα.

Η αύξηση των δηµοσίων εσόδων είναι αυτή που οδηγεί στη δυ-
νατότητα πρόσθετων φοροελαφρύνσεων. Γι’ αυτό και έχει ξεχω-
ριστή σηµασία η απόδοση µέτρων, όπως είναι η ολοκλήρωση της
διασύνδεσης των ταµειακών µηχανών µε τα POS και η θέσπιση
υποχρεωτικής ηλεκτρονικής διαβίβασης των λογιστικών αρχείων
στη φορολογική αρχή µέσω των myData.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, µέσα σε ένα περιβάλλον διεθνούς αστάθειας, ασύµµετρων
απειλών και κινδύνων, η χώρα έχει αποδεδειγµένα σταθερό τι-
µόνι. Παρά τις όποιες προκλήσεις και δυσχέρειες που προκύ-
πτουν, συνεχίζει να πορεύεται στον δρόµο της ανάπτυξης, της
ασφάλειας και της σταθερότητας. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη ανανεώνει και ενισχύει καθηµερινά τη σχέση εµπι-
στοσύνης µε τους πολίτες. Συνεχίζει να εργάζεται µεθοδικά και
συστηµατικά, να παράγει ορατά και µετρήσιµα αποτελέσµατα,
να βελτιώνει διαρκώς το κλίµα, αλλά και τις συνθήκες στο πεδίο
της οικονοµίας, κάτι που είναι καθοριστικό για την περαιτέρω
ισχυροποίηση της αναπτυξιακής δυναµικής της χώρας.

Όλα όσα ανέφερα καθιστούν επιβεβληµένη τη θετική µας
ψήφο στον προϋπολογισµό του 2024.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Βεσυρόπουλο. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Θεοδώρα Τζάκρη, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για επτά λεπτά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε
σήµερα τον πέµπτο κατά σειρά προϋπολογισµό της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη, ο οποίος επιβεβαιώνει τη διολίσθηση της ασκούµε-
νης πολιτικής από το ανθηρό «φαίνεσθαι» στο τραγικό «είναι»
τόσο των µακροοικονοµικών όσο και των µικροοικονοµικών µε-
γεθών, που και τα δύο παράγουν αρνητικό αποτύπωµα στη ζωή
και την περιουσία των Ελλήνων πολιτών. 

Δεν εκπλήσσει το γεγονός ότι επί διακυβέρνησης Νέας Δηµο-
κρατίας συζητάµε έναν ακόµη προσχηµατικό προϋπολογισµό.
Αυτό που µας εκπλήσσει είναι οι άλλοτε υποκρυπτόµενες και άλ-
λοτε οφθαλµοφανείς θεµελιώδεις αντιφάσεις µεταξύ προσδοκώ-
µενων εσόδων και πραγµατικών προβλέψεων, αλλά και οι
αντιφάσεις µεταξύ πρωθυπουργικών εξαγγελιών και λογιστικής
υποστήριξής τους από τον προϋπολογισµό.

Πρώτη θεµελιώδης αντίφαση είναι οι προβλέψεις για τα επι-
τόκια και το δηµόσιο χρέος, καθώς στα τέλη του 2020, συνεπεία
των πολιτικών της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, η χώρα δανειζόταν µε
επιτόκιο 0,6% στο δεκαετές οµόλογο και σήµερα δανειζόµαστε
κατ’ ελάχιστον µε 4%. 

Στην πραγµατικότητα λοιπόν έχουµε µια εκτίναξη κατά 2,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ µέσα σε ένα χρόνο για τόκους, µιλώντας
από το 2022 στο 2023, η οποία θα αγγίξει τα 7,7 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2024. Την ώρα που έχουµε το κατ’ αναλογίαν υψηλό-
τερο δηµόσιο χρέος στην Ευρώπη που φτάνει στα 400 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, έρχεστε µε µια λογιστική κλασµατοποίηση επί
του ΑΕΠ και λέτε στον ελληνικό λαό ότι αυτό το θηριώδες και
ανεξέλεγκτο δηµόσιο χρέος αντιστοιχεί στο 166,5% του ΑΕΠ,
ενός ΑΕΠ που πλασµατικά και συνειδητά διογκώνετε, βάζοντας
τον προϋπολογισµό σας ως µέρος του και τις αγοραπωλησίες
κόκκινων δανείων ύψους δεκάδων δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τη Ubs, το ιδιωτικό και δηµόσιο χρέος,
χωρίς να υπολογίσουµε τα χρέη σε εφορίες και αυτοασφαλιστικά
ταµεία, ανέρχεται το Δεκέµβριο, δηλαδή τώρα που µιλάµε, στα
657 δισεκατοµµύρια ευρώ, άλλως στο 305,8% του ΑΕΠ. Αφού,
λοιπόν, µιλάτε, κύριοι της Κυβέρνησης, για λόγο χρέους προς
ΑΕΠ, προσθέστε στα 657 δισεκατοµµύρια ευρώ και τις οφειλές
των Ελλήνων πολιτών στις εφορίες και στα ασφαλιστικά ταµεία

και πείτε µας πόσο είναι το συνολικό χρέος. Και µετά ελάτε να
µας µιλήσετε για το ποσοστό αυτού προς το ΑΕΠ της χώρας. 

Αποδεικνύεται, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ότι
πλέον δεν ασκείτε τη λεγόµενη «δηµιουργική λογιστική» των δε-
καετιών του 2000, αλλά φτάνετε στο σηµείο να χαράσσετε συ-
νειδητά τα στοιχεία της ελληνικής οικονοµίας. Δυστυχώς, οι
προβλέψεις δεν είναι ευοίωνες, διότι ο πραγµατικός παραγόµε-
νος πλούτος στη χώρα συρρικνώνεται, κάτι που αποδεικνύεται
και από τη διαρκή διόγκωση του ελλείµµατος των τρεχουσών συ-
ναλλαγών. 

Η δεύτερη θεµελιώδης αντίφαση έχει να κάνει µε τα προσδο-
κώµενα έσοδα σε σχέση µε αυτά που πραγµατικά περιµένετε να
εισπράξετε. Γιατί αν έστεκε το λογιστικό σας πρότυπο, δεν θα
χρειαζόταν να καταφύγετε σε οριζόντια εισπρακτικά µέτρα κά-
ποιων εκατοντάδων εκατοµµυρίων, όπως µε τον επιβληθέντα κε-
φαλικό φόρο στους ελεύθερους επαγγελµατίες, που φέρατε και
ψηφίσατε µόνοι σας στο τελευταίο φορολογικό νοµοσχέδιο. 

Ποιος, λοιπόν, θα επωµιστεί αυτά τα τεράστια, τα υπέρογκα
επιτόκια µε τα οποία δανείζεστε επαιρόµενοι για την επενδυτική
βαθµίδα; Κι αναρωτιέµαι αν δεν είχατε πάρει και την επενδυτική
βαθµίδα µε τι επιτόκια θα δανειζόσασταν σήµερα σε σχέση µε
το 0,6% στο οποίο σας είχε αφήσει ο ΣΥΡΙΖΑ τα επιτόκια. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε βήµα-βήµα τις επόµενες αντιφάσεις,
οι οποίες δεν απασχολούν την µακροοικονοµία, αλλά την καθη-
µερινότητα των πολιτών, οι οποίοι αγωνίζονται να επιβιώσουν,
έχοντας αντίπαλο και τον πληθωρισµό που εσείς εργαλειοποιείτε
µεν για να µειώσετε τον λόγο χρέους προς ΑΕΠ, αλλά επικρέµε-
ται ως δαµόκλειος σπάθη πάνω από τον οικογενειακό προϋπο-
λογισµό εκατοµµυρίων νοικοκυριών. 

Γιατί σε αυτόν τον προϋπολογισµό τον πληθωρισµό τον χρη-
σιµοποιείτε όπως σας βολεύει, αλλά δεν βλέπουµε να προσαρ-
µόζετε έστω στο όριο της αύξησής του τις λοιπές κρίσιµες
δαπάνες του προϋπολογισµού. Και ξεκινώ πρώτα απ’ όλα από
τις δαπάνες για την υγεία και το φάρµακο. Τις µειώνετε σε πραγ-
µατικούς αριθµούς και επιπλέον από 1-1-2024 αποστερείτε από
εκατοµµύρια ανασφάλιστους πολίτες οποιαδήποτε πρόσβαση
στο σύστηµα υγείας πέραν των τµηµάτων επειγόντων περιστατι-
κών και πρακτικά τους αποκλείετε από τη συνταγογράφηση φαρ-
µάκων, καθώς σου στέλνω σε ατελείωτες ουρές ακόµη και για
τα στοιχειώδη. Ένας ανασφάλιστος διαβητικός βρίσκει απάν-
τηση στον προϋπολογισµό σας; Ένας ανασφάλιστος που πάσχει
από χρόνιο νόσηµα βρίσκει απαντήσεις στον παραλογισµό σας;
Η απάντηση είναι πως όχι. Τέσσερα χρόνια µας µιλάτε για προσ-
λήψεις στη δηµόσια υγεία και την ίδια στιγµή δεν προχωράτε
παρά µόνο σε µειώσεις του προσωπικού, µε αποτέλεσµα ιλαρο-
τραγικές καταστάσεις, όπως οι απόπειρες του Υπουργού σας να
δηµιουργήσει εφηµερεύοντες γιατρούς πολλαπλών ρόλων, που
το πήρατε τέλος πίσω µετά την κατακραυγή. Την ίδια στιγµή που
οι διοικητές που εσείς οι ίδιοι διορίζετε στα δηµόσια νοσοκοµεία
παραιτούνται ο ένας µετά τον άλλο γιατί δεν µπορούν να λει-
τουργήσουν τα δηµόσια νοσοκοµεία. 

Στην παιδεία σε πραγµατικούς αριθµούς µειώνετε τις δαπάνες
προκειµένου να προωθήσετε την ατζέντα σας για ιδιωτικοποίηση
των πάντων, µε σκληρά ταξικό και νεοφιλελεύθερο πρόσηµο, µε
άλυτα τα προβλήµατα της φοιτητικής στέγασης, χωρίς προσλή-
ψεις διδακτικού και ερευνητικού προσωπικού, χωρίς προσλήψεις
διοικητικών υπαλλήλων και µε τη «γαλέρα» των αναπληρωτών εκ-
παιδευτικών χωρίς δικαιώµατα που συνεχίζει να λειτουργεί, δη-
µιουργώντας στην πράξη µια καινούργια κατηγορία του
υποκατώτατου µισθού για εκπαιδευτικούς που καλύπτουν πάγιες
και διαρκείς ανάγκες του δηµόσιου σχολείου.

Στο παραγωγικό µοντέλο της χώρας ο προϋπολογισµός σας
υπηρετεί πιστά το σχέδιο Πισσαρίδη αφού αποσχηµάτιστα κατα-
στρέφετε τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, µε τον συνεχιζό-
µενο αποκλεισµό από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας, αλλά και από οποιονδήποτε χαµηλότοκο τραπε-
ζικό δανεισµό, από τις πολλαπλώς ανακεφαλαιοποιηµένες τρά-
πεζες από τον ελληνικό λαό, από τις οποίες δεν τολµάτε να
εισπράξετε ούτε καν ένα τµήµα του αναβαλλόµενου φόρου, ούτε
καν τώρα που εµφανίζουν κέρδη δισεκατοµµυρίων ευρώ, ούτε
καν τώρα που µοιράζουν παχυλά µπόνους στα στελέχη τους. 
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Για ποιο παραγωγικό µοντέλο, κυρίες και κύριοι Υπουργοί της
Κυβέρνησης, µιλάτε όταν η συντριπτική πλειοψηφία των κονδυ-
λίων κατευθύνεται στους παρόχους ενέργειας, στα διυλιστήρια
και σε επιχειρήσεις που δεν παράγουν εγχώρια προστιθέµενη
αξία. Γιατί στον προϋπολογισµό αυτό δεν βλέπουµε κονδύλια ενί-
σχυσης της αγροτικής παραγωγής, δεν βλέπουµε κονδύλια ενί-
σχυσης της αγροτικής µεταποίησης, δεν βλέπουµε κονδύλια
ενίσχυσης των εξαγωγικών κλάδων όπως είναι ο κλάδος συ-
σκευασίας τροφίµων ή οι ιχθυοκαλλιέργειες. 

Θέλετε να πάµε και στο θέµα του φορολογικού; Τι µας δείχνει
ο προϋπολογισµός σας. Μας δείχνει ότι τον λογαριασµό των επι-
τοκίων µέσω της ακρίβειας, που τρέχει µε τριπλάσιο ρυθµό από
τον πληθωρισµό, τον στέλνετε στα νοικοκυριά µέσα από την κα-
τανάλωση από τα οποία εισπράττετε αυξηµένο ΦΠΑ και ειδικό
φόρο κατανάλωσης. 

Άρα ο προϋπολογισµός σας δεν εξοντώνει µόνο τους µικρο-
µεσαίους και γενικά τη µεσαία τάξη, αλλά εξοντώνει οριζόντια
κάθε µορφής εισόδηµα και πηγή εισοδήµατος. Είναι δυνατόν να
προβλέπετε την εκτόξευση των εσόδων από έµµεσους φόρους
στα 29 δισεκατοµµύρια ευρώ και την ίδια στιγµή να κρατάτε πρα-
κτικά καθηλωµένους τους µισθούς και να έχετε αφήσει ανεξέ-
λεγκτη την αγορά στέγασης, δηµιουργώντας ένα εκρηκτικό
µείγµα που απειλεί την κοινωνική συνοχή; 

Δεν έχω πρόχειρο και εύκολο παράδειγµα για να θέσω άλλο
µέτρο σύγκρισής σας µε αχαλίνωτα νεοφιλελεύθερα καθεστώτα
όπου γης, διότι δεν υπάρχουν χειρότεροι από εσάς, πολλώ δε
µάλλον δεν µπορούµε να βρούµε κάτι αντίστοιχο στα όρια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν θέλω να γίνω µάντης
κακών, αλλά αν ψηφίσετε αυτόν τον προϋπολογισµό, τέτοιες
µέρες του χρόνου θα έχουµε να συζητήσουµε όχι τον προϋπο-
λογισµό, αλλά τον απολογισµό της καταστροφής που επιφέρατε
στη χώρα. Δεν κυβερνάται η χώρα ούτε µε φιέστες, ούτε µε δελ-
τία τύπου, ούτε µε διαγγέλµατα. Δεν κυβερνάται η χώρα µε πρω-
θυπουργικές εξαγγελίες που µένουν στα χαρτιά. Και σίγουρα η
Ελλάδα δεν αξίζει να κυβερνάται από ανθρώπους σαν κι εσάς
που είστε απολύτως χειραγωγηµένοι από το µεγάλο µεταπρατικό
κεφάλαιο. Και να το ψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο, θα µείνει στα
χαρτιά. Κι αν συνεχίσετε να λέτε ψέµατα, θα συγκρουστείτε πολύ
σύντοµα µε την αλήθεια στις ευρωεκλογές, µε την αλήθεια της
κοινωνίας εξαπατήσατε στις πρόσφατες εκλογές.

Όχι µόνο καταψηφίζω, όχι µόνο σας υπενθυµίζω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία και ως κυβέρνηση και ως αντιπολίτευση
παραµένει το µόνο κυβερνητικό κόµµα το οποίο έπραξε και πράτ-
τει υπέρ του εθνικού συµφέροντος, αλλά θέλω να σας πω ότι
τόσα χρόνια στο Κοινοβούλιο δεν έχω αντιµετωπίσει ξανά τόσο
πλασµατικό, τόσο ανάλγητο και αντικοινωνικό προϋπολογισµό
όσο αυτόν που φέρνετε.

Και κλείνω µε κάτι άλλο, απευθύνοντάς σας µια προειδοποί-
ηση. Η φτώχεια είναι η χειρότερη µορφή βίας. Μην τη µεγεθύ-
νετε άλλο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Τζάκρη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γιώργος Νικητιάδης, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ,

θα ξεκινήσω µε µία παρατήρηση που αφορά όλους, τον καθένα
χωριστά, αφορά τα κόµµατα, αφορά την Κυβέρνησή σας. Ενε-
γράφησαν εκατόν ογδόντα δύο Βουλευτές. Μαζί µε τους πολιτι-
κούς Αρχηγούς, αγορητές, εισηγητές θα µιλήσουν πάνω από
διακόσια άτοµα για τον προϋπολογισµό. Πέρυσι για τον προϋπο-
λογισµό του 2023 µίλησαν διακόσιοι είκοσι επτά Βουλευτές επί
εξήντα ώρες. Θέλετε να µάθετε πόσοι µίλησαν για έναν αντί-
στοιχο θεσµό -ίσως σηµαντικότερο- για τον απολογισµό που πρέ-
πει να συζητάµε εδώ πέρα; Τον Νοέµβριο που συζητήθηκε ο
απολογισµός του 2022 µίλησαν µόνο είκοσι τέσσερις Βουλευτές.
Τέτοια βαρύτητα δίνουµε σε έναν τόσο σπουδαίο θεσµό. 

Εγώ, κύριοι συνάδελφοι, εκτιµώ ότι αυτό θα πρέπει να αλλάξει.

Δείχνουµε να µην µας ενδιαφέρει η λογοδοσία. Δεν ενδιαφέρει;
Δεν πρέπει αυτός ο προϋπολογισµός κάποια στιγµή, αγαπητέ
κύριε Παφίλη, όταν θα γίνει ο απολογισµός -είµαι βέβαιος ότι
συµφωνείς µαζί µου- να γίνει µια συζήτηση που να µην συµµετέ-
χουν µόνο είκοσι τέσσερις; Και ξέρετε, αυτή η έλλειψη της κουλ-
τούρας λογοδοσίας διαπνέει όλον τον κοινωνικό ιστό. Δεν είναι
µόνο στην Κυβέρνηση. Δεν είναι µόνο τα κόµµατα. Δεν είναι µόνο
στο δηµόσιο. Δυστυχώς, είναι και στον ιδιωτικό τοµέα. Ε, αυτό
εµείς έχουµε υποχρέωση να το αλλάξουµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τα ίδια λέτε όλοι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Χαίροµαι, κύριε Παφίλη, που λέτε

ότι λέω αλήθεια και ήµουν βέβαιος ότι συµφωνείτε µαζί µας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-

ρακαλώ µην κάνετε διάλογο. Απευθύνεστε µόνο στο Προεδρείο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ας έρθουµε τώρα στον συγκεκρι-

µένο προϋπολογισµό του 2024. Ο αξιότιµος κύριος Πρωθυπουρ-
γός κατά τη συζήτηση των προγραµµατικών δηλώσεων από εδώ
αναφέρθηκε στα τελευταία εκατό χρόνια, κατηγοριοποιώντας τα
σε τρεις σηµαντικούς σταθµούς. Ο πρώτος σταθµός, όπως είπε
ο ίδιος, ήταν ο εκσυγχρονισµός του Ελευθερίου Βενιζέλου. Ο
δεύτερος ανορθωτικός σταθµός, όπως είπε, ήταν ο εκσυγχρονι-
σµός των δεκαετιών ’50 και ’60. Και, τέλος, ήταν ο πολιτικός εκ-
συγχρονισµός της Μεταπολιτεύσεως. Χαίροµαι που ο κύριος
Πρωθυπουργός από αυτά που είπε αναγνώρισε ότι, τουλάχιστον,
το ήµισυ του εκσυγχρονισµού προήλθε από τη δηµοκρατική πα-
ράταξη. Χαίροµαι πολύ για αυτό. Όµως, ο Πρωθυπουργός πα-
ρέλειψε, ξέχασε να αναφερθεί στην τελευταία δεκαπενταετία. Το
άφησε σκόπιµα; Είναι ο τέταρτος σταθµός η τελευταία δεκαπεν-
ταετία. Θέλετε να δούµε κάποια παραδείγµατα ένα προς ένα; Θα
αναφέρω ένα κλασικό παράδειγµα που ανέφεραν και άλλοι συ-
νάδελφοι, αλλά θα το πω µε στατιστικά στοιχεία.

Ο µέσος µισθός στην Ελλάδα το 2006 ήταν το 87,2% του µέσου
µισθού της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε αγοραστική δύναµη. Σήµερα
αυτός ο µέσος µισθός έχει πάει στο 56,29%, η αγοραστική δύναµη
του Έλληνα σε σχέση µε τον ευρωπαίο. Και, όπως είπατε πολλοί,
είναι λίγο πιο πάνω από τη Βουλγαρία η αγοραστική δύναµη του
Έλληνα. Αυτά δεν είναι δικά µας. Αυτά είναι στοιχεία της EURO-
STAT. Είναι οι πρόσφατες εκθέσεις της Eurobank. Άρα πρέπει να
το δούµε. Και δεν είναι, όµως, µόνο αυτά. Έχουµε να αντιµετωπί-
σουµε τα ζητήµατα των τεράστιων ανισοτήτων, του αφανισµού
της µεσαίας τάξης, της πρωτοφανούς αναδιανοµής υπέρ των ολί-
γων. Και µετά από όλα αυτά, ενώ θεωρούσαµε δεδοµένα κάποια
δικαιώµατα, πρέπει τώρα να συνεχίσουµε να παλεύουµε για το αν
η Κυβέρνηση µάς παρακολουθεί, για το αν παρακολουθεί ακόµα
και τα ίδια τα δικά της στελέχη, για το αν παρακολουθεί το στρά-
τευµα, για το αν παρακολουθεί τη δικαιοσύνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο Πρωθυπουργός ταυτοχρόνως κήρυξε, όπως είπε χαρακτη-
ριστικά, έναν πολυδιάστατο εκσυγχρονισµό. Αυτό είναι το νέο
σύνθηµα της Νέας Δηµοκρατίας. Έχω την αίσθηση ότι κάποιες
λέξεις έχουν αρχίσει να χάνουν την έννοιά τους. Θέλετε να µά-
θετε -που το γνωρίζετε, είναι βέβαιο ότι το γνωρίζετε- τι σηµαίνει
εκσυγχρονισµός; Εκσυγχρονισµός σηµαίνει το ΑΣΕΠ, που δεν το
ψηφίσατε εσείς όταν πέρασε από αυτή τη Βουλή. Εκσυγχρονι-
σµός σηµαίνει το ΕΣΥ, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Εκσυγχρονι-
σµός σηµαίνει η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Εκσυγχρονισµός σηµαίνει το
opengov.gr. Εκσυγχρονισµός σηµαίνει οι ανεξάρτητες αρχές
που δηµιούργησε το ΠΑΣΟΚ και που εσείς δεν βλέπετε µε καλό
µάτι. Εκσυγχρονισµός σηµαίνει αλλαγές στην τοπική αυτοδιοί-
κηση, αιρετή περιφέρεια, αιρετή νοµαρχία. Αυτά είναι εκσυγχρο-
νισµός, κύριοι συνάδελφοι. Και πείτε µου εσείς -και θα χαιρόµουν
πραγµατικά να ακούσω- αντίστοιχους εκσυγχρονισµούς που
προκύπτουν µέσα από τον προϋπολογισµό που φέρνετε σήµερα
εδώ. 

Και θέλω παραπέρα να πω το εξής. Πώς αντιµετωπίζει ο προ-
ϋπολογισµός το θέµα της ακρίβειας; Αναφέρθηκαν πολλοί συνά-
δελφοι. Θέλετε δεν θέλετε, θα αναφέρεστε γιατί είναι το πρώτο
πρόβληµα που θέτει η ελληνική κοινωνία σε όλες τις δηµοσκο-
πήσεις. Το αντιµετωπίζει ο πληθωρισµός; Όχι βέβαια. Από τότε
που ξεκίνησε η εισβολή στην Ουκρανία, µέχρι σήµερα, ο πληθω-
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ρισµός στα τρόφιµα στη χώρα µας είναι πολλαπλάσιος από όλες
τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μιλάω για τον πληθωρισµό
των τροφίµων. Αυτή είναι η αλήθεια. Ούτε εισερχόµενο είναι, που
θέλει να µας πει ο κ. Μητσοτάκης, ούτε οφείλεται σε εξωγενείς
παράγοντες. Οφείλεται, δυστυχώς, στα µπαλώµατα -και όχι
µέτρα- που λαµβάνετε µε τα «καλάθια», µε τα «bypass», µε τις
ψευτοεκπτώσεις του 5%.

Εµείς λέµε: Μείωση του ΦΠΑ. Μείωση στον ειδικό φόρο κατα-
νάλωσης. Έλεγχος σε βάθος, από τον παραγωγό µέχρι το ράφι.
Ενίσχυση της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Ενίσχυση των κατανα-
λωτικών οργανώσεων. Εµείς προτείνουµε και έχουµε κάνει πρό-
ταση νόµου για σύσταση αρχής προστασίας καταναλωτή, για
πλαφόν στις τιµές λιανικής στην ενέργεια. Αυτά είναι µέτρα. Και
τέτοια µέτρα ο προϋπολογισµός ούτε από µακριά δεν τα βλέπει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα αναφερθώ λίγο στον τουρισµό. Ακούσαµε τελευταία από την
αρµόδια Υπουργό για βιώσιµη ανάπτυξη. Και φοβάµαι ότι ξανά το
θέµα του τουρισµού, όσο δεν κάνετε ένα σοβαρό εθνικό αναπτυ-
ξιακό σχέδιο, δεν θα το πιάσετε ποτέ. Θα σας πω ένα παράδειγµα.
Και δώστε λίγη προσοχή, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, γιατί το
θεωρώ σηµαντικό. Ένα δωµάτιο πέντε αστέρων σε ένα ξενοδοχείο
στην Καραϊβική αφήνει τον χρόνο τζίρο 353.958 ευρώ. Στη Μα-
γιόρκα το αντίστοιχο δωµάτιο αφήνει τον χρόνο τζίρο 282.899
ευρώ. Ξέρετε στην Ελλάδα πόσο αφήνει; Και βρήκα ένα από τα
πιο ακριβά ξενοδοχεία στη Ρόδο, το ακριβότερο στη Ρόδο. Πρό-
κειται για πολυβραβευµένο ξενοδοχείο, για να είναι ψηλά η τιµή.
Αφήνει 60.136 ευρώ. Αυτή είναι η απόδοση. Αυτή είναι η απόδοση
που έχει ο τουρισµός µας. Το ένα έκτο από ό,τι είναι στην Καραϊ-
βική. Πρέπει να τα θεραπεύσουµε αυτά; Πρέπει επιτέλους κάποιος
προϋπολογισµός να αναφερθεί, να κοιτάξει, να προσέξει αυτά τα
ζητήµατα; Πρέπει εµάς να µας απασχολήσει και να µην γινόµαστε
στην κυριολεξία δούλοι του επισκέπτη µας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε κάτι τε-
λευταίο.

Δεν θα αναφερθώ ιδιαίτερα στην κατάσταση της υγείας. Είµαι
βέβαιος ότι θα αναφερθούν άλλοι συνάδελφοι. Δεν βάζει ο προ-
ϋπολογισµός µεγάλα θέµατα, όπως το δηµογραφικό -αναφερθή-
καν άλλοι συνάδελφοι- και την κλιµατική αλλαγή. 

Θέλω, όµως, επειδή σήµερα είδα αυτή την ανάρτηση, να πω
κάτι τελευταίο. Και δώστε µια προσοχή, κύριοι της Κυβέρνησης.
Μιλώ για την ανάρτηση του προέδρου του ΑΣΕΠ, µετά από δια-
γωνισµό, όπου το 50% των επιτυχόντων δήλωσε ότι δεν ενδιαφέ-
ρεται να προσληφθεί. Και τι λέει ο πρόεδρος του ΑΣΕΠ; Λέει: «Το
πρόβληµα της µη ελκυστικότητας του δηµοσίου ως εργοδότη
ίσως είναι µια από τις µεγαλύτερες προκλήσεις των προσεχών
ετών». Αν σκεφτείτε ότι και στον τουρισµό ψάχνουµε να φέρουµε
πενήντα χιλιάδες και εξήντα χιλιάδες εργαζόµενους, φοβάµαι,
αγαπητοί συνάδελφοι, ότι έχετε φτάσει την Ελλάδα σε σηµείο που
γενικώς να µην είναι ελκυστική για κανέναν εργαζόµενο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικητιάδη.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Χρήστος Κατσώτης, Βουλευτής του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο εκσυγχρονισµός, οι λεγόµενες µεταρρυθµίσεις, κύριε Νικη-

τιάδη, έχουν ταυτιστεί µε τις µεγάλες ανατροπές στα εργατικά
και λαϊκά δικαιώµατα. 

Ο κ. Χατζηδάκης στην οµιλία του αναφέρθηκε σε διάφορα δη-
µοσιεύµατα και σε θέσεις που εκφράζουν διάφοροι παράγοντες
ιµπεριαλιστικών οργανισµών και διαφόρων λόµπι, και παρουσιά-
ζουν το µείγµα της πολιτικής της Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας
ως υπόδειγµα και παράδειγµα επιτυχίας. Παρουσίασε δε διάφο-
ρους δείκτες προς επίρρωση των ισχυρισµών του. Για ποιους,
όµως, αυτή η πολιτική είναι υπόδειγµα και επιτυχία; Είναι για
τους µεγάλους οµίλους που τα κέρδη τους αυξήθηκαν έως

300%, λόγω όλων αυτών των µέτρων: τις χρηµατοδοτήσεις, τις
επιχορηγήσεις, τις φοροαπαλλαγές, τις εισφοροαπαλλαγές και
την ένταση πάνω από όλα της εκµετάλλευσης των εργαζοµένων. 

Συνεχίζετε το ίδιο παραµύθι ότι από την υλοποίηση των σχεδια-
σµών για λογαριασµό του µεγάλου κεφαλαίου µπορεί να προκύψει
και λαϊκή ευηµερία. Είναι δυνατόν ο κρατικός προϋπολογισµός να
διασφαλίζει την αύξηση των κερδών και τη βελτίωση της θέσης
των λαϊκών οικογενειών; Μπορεί να συνυπάρχει στον προϋπολο-
γισµό η δηµοσιονοµική πειθαρχία, η δηµοσιονοµική σταθερότητα,
η αύξηση των φορολογικών εσόδων, τα πρωτογενή πλεονάσµατα
και από την άλλη η αύξηση του λαϊκού εισοδήµατος και η µείωση
των φόρων; Μπορεί να διασφαλίζει τη διατήρηση της επενδυτικής
βαθµίδας και ταυτόχρονα να βελτιώνει το βιοτικό επίπεδο του
λαού;

Αλήθεια ο κρατικός προϋπολογισµός δίνει λύσεις στα µεγάλα
προβλήµατα που αντιµετωπίζει η πλειοψηφία του λαού µας, οι
εργαζόµενοι, οι  αυτοαπασχολούµενοι, οι φτωχοί αγρότες ή τα
διατηρεί και τα οξύνει; Καλλιεργούνται αυταπάτες ότι είναι δυ-
νατό να ταιριάξουν τα ασυµβίβαστα συµφέροντα των µεγάλων
επιχειρηµατικών οµίλων µε αυτά των εργαζοµένων και του λαού. 

Η ίδια η πραγµατικότητα επιβεβαιώνει καθηµερινά ότι δεν
υπάρχει και ούτε µπορεί να υπάρξει κοινό συµφέρον ανάµεσα
στο κεφάλαιο από τη µια µεριά και στην εργατική τάξη, το λαό
από την άλλη. Αναδεικνύεται ο µεγάλος ένοχος, ο οποίος απο-
τελεί το πραγµατικό εµπόδιο για την κοινωνική πρόοδο και ευη-
µερία ή την εξουσία που βρίσκεται στα χέρια των εκπροσώπων
των µονοπωλιακών οµίλων. 

Όλα τα αστικά κόµµατα το µόνο που επιδιώκουν είναι η δια-
χείριση των αναγκών του αστικού συστήµατος, αυτού του πραγ-
µατικού αντίπαλου του λαού που εµποδίζει να ικανοποιηθούν τα
ζωτικά δικαιώµατα και οι ανάγκες του. Ποιοι είναι όµως οι δείκτες
στην πραγµατική ζωή της πλειοψηφίας του λαού; 

Τι ζει κάθε εργατική λαϊκή οικογένεια; Ζει τη φτώχεια από την
ακρίβεια που τσακίζει τους καθηλωµένους µισθούς, που οι
όποιες αυξήσεις δεν ξεπέρασαν αυτούς τους µισθούς που ήταν
πριν δώδεκα χρόνια, τη δραµατική µείωση της αγοραστικής δύ-
ναµης, τις ελαστικές µορφές εργασίας που αυξάνουν την ανα-
σφάλεια και τα αδιέξοδα, την χωρίς όρια ευελιξία στον χρόνο
εργασίας που σµπαραλιάζει τη ζωή του εργαζόµενου και όλης
της οικογένειας, τα υψηλά ενοίκια που εµποδίζουν τους νέους
να κατοικήσουν µόνοι τους ή να κάνουν οικογένεια, τη φορολη-
στεία, όπου έφτασε να πληρώνει ο λαός, τα λαϊκά στρώµατα, το
95% των φορολογικών εσόδων. 

Ζει ο λαός µας τη γενικευµένη ακρίβεια στα είδη πρώτης ανάγ-
κης, στα τρόφιµα, την επίθεση στο λαϊκό εισόδηµα, τους πλει-
στηριασµούς της πρώτης κατοικίας εργατικών λαϊκών
οικογενειών. Ζει τις συνέπειες των πολύχρωµων φουσκωµένων
τιµολογίων της ενέργειας, µε αποτέλεσµα να παγώνει τον χει-
µώνα και να παθαίνει θερµοπληξία το καλοκαίρι, ως αποτέλεσµα
της απελευθέρωσης της αγοράς ενέργειας και της πράσινης µε-
τάβασης. Ζει την ενεργειακή φτώχεια, έργο της πολιτικής που
στηρίζετε όλοι σας. 

Ναι, όντως οι οικονοµικοί δείκτες είναι καλοί για τους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους, ακριβώς γιατί είναι τραγικοί για τις λαϊκές
οικογένειες. Αυτό είναι το αποτέλεσµα της στρατηγικής της κα-
πιταλιστικής ανάπτυξης που ακολουθούν όλες οι κυβερνήσεις
του κεφαλαίου, της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ,
µε αποτέλεσµα τώρα να πεινάνε και όσοι εργάζονται. 

Αυτή η πολιτική εξασφαλίζει στους λεγόµενους επενδυτές
φτηνή εργατική δύναµη, φοροαπαλλαγές και επιχορηγήσεις από
κάθε χρηµατοδοτικό εργαλείο, Ταµείο Ανάκαµψης, ΕΣΠΑ, Πρά-
σινο Ταµείο µε αντίστοιχη φοροληστεία σε βάρος των εργαζο-
µένων, των αυτοαπασχολούµενων, των φτωχών
αγροτοκτηνοτρόφων και άλλων λαϊκών στρωµάτων. Εξασφαλίζει
την παραχώρηση στους επιχειρηµατικούς οµίλους δηµόσιων το-
µέων και επιχειρήσεων, όπως στη «ΛΑΡΚΟ», µε τους εργαζόµε-
νους ανασφαλείς για το µέλλον της απασχόλησής τους. 

Σε ό,τι αφορά τους µισθούς στο δηµόσιο είναι λίγο πάνω από
τα 50 ευρώ καθαρά, αυτό που λέτε ότι τώρα, µετά από δεκατέσ-
σερα χρόνια, γίνονται αυξήσεις και 15 ευρώ για κάθε παιδί ή αλ-
λιώς 1,8 ευρώ και 0,5 ευρώ για κάθε παιδί την ηµέρα, την ίδια
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στιγµή που η ακρίβεια καταπίνει, τουλάχιστον, δύο και πλέον µι-
σθούς το χρόνο. Η αύξηση των ενοικίων και των επιτοκίων των
στεγαστικών δανείων καταπίνει άλλους τόσους. 

Μιλάµε για αυξήσεις που δεν ξεπερνούν µεσοσταθµικά το
4,87%, όταν µόνο το 2022 η µείωση του πραγµατικού µισθού
ήταν 7,4%. Η µείωση όµως του ονοµαστικού µέσου µεικτού µι-
σθού των δηµοσίων υπαλλήλων την περίοδο 2008 - 2020 έφτασε
το 25,6%. 

Ο κατώτατος µισθός είναι 780 ευρώ µεικτά, µόλις 29 ευρώ
πάνω από το µισθό του 2012, που ήταν 751 ευρώ. Το ξεπάγωµα
των τριετιών είναι χωρίς αναδροµικότητα, που σηµαίνει κλοπή
δώδεκα ετών προϋπηρεσίας και διατηρείται σε ισχύ το δικαίωµα
των τριετιών να αναστέλλεται αυτοδίκαια όποτε η ανεργία υπερ-
βεί το 10%, καθώς και µε την επίκληση της σταθερότητας της οι-
κονοµίας. 

Το αντιδραστικό πλαίσιο για τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις,
νόµος Νέας Δηµοκρατίας - ΣΥΡΙΖΑ ή Βρούτση - Αχτσιόγλου,
όπως έχει ονοµαστεί, αξιοποιείται από τους επιχειρηµατικούς
οµίλους και δεν προσέρχονται για συλλογική σύµβαση. Έτσι η
πλειοψηφία των εργαζοµένων είναι µε ατοµικές συµβάσεις. Το
ξεπάγωµα των τριετιών υπόκειται στη διακριτική ευχέρεια του
κάθε εργοδότη και το αν θα τις εφαρµόσει ή όχι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Νοµοθετήσατε τις δεκατρείς ώρες δουλειάς σε περισσότε-

ρους εργοδότες και εργασία των συνταξιούχων, µε το νοµοσχέ-
διο που ήδη ψηφίζεται στην Ολοµέλεια τη Δευτέρα, µέχρι
θανάτου, µε κίνητρο την κατάργηση της περικοπής της σύνταξης
κατά 30% και την επιβολή του µη ανταποδοτικού τέλους 10%
στον ΕΦΚΑ. Ήδη καταργήσατε το επίδοµα υπερηλίκων για όσους
δεν συγκεντρώνουν τις βασικές προϋποθέσεις για σύνταξη και
τους στέλνετε να δουλεύουν σε προγράµµατα, στους δήµους
ιδιαίτερα πίσω από ένα σκουπιδιάρικο, έως και τα εβδοµήντα
τέσσερα χρόνια τους. Ο προϋπολογισµός για τους οργανισµούς
κοινωνικής ασφάλισης επικαλείται γι’ αυτούς την επάρκεια των
εσόδων των ασφαλιστικών ταµείων και έτσι µειώνετε την κρατική
χρηµατοδότηση κατά 152 εκατοµµύρια ευρώ. 

Όµως τι γίνεται µε την επάρκεια των συντάξεων; Η ονοµαστική
αύξηση των συντάξεων για το 2024 είναι µόλις 3%. Υπολείπεται
κατά πολύ του πραγµατικού πληθωρισµού και ειδικά των τροφί-
µων που κινούνται σε διψήφια ποσοστά. Άρα, οι συντάξεις θα χά-
σουν παραπέρα από την αγοραστική τους δύναµη. Επτακόσιες
πενήντα χιλιάδες συνταξιούχοι, το 30% δηλαδή, λόγω της προ-
σωπικής διαφοράς που αρνείται η Κυβέρνηση να ενσωµατώσει,
δεν θα πάρουν την αύξηση, αλλά ένα ελάχιστο εφάπαξ επίδοµα.
Καµµία αύξηση δεν θα υπάρξει στις επικουρικές συντάξεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ιδιαίτερα για τον ΟΑΕΔ υπάρχει πάλι µία µείωση 100 εκατοµ-

µυρίων και βέβαια τα επιδόµατα ανεργίας αντιστοιχούν σε 49%
των συνολικών δαπανών, µε τους ανέργους να ετοιµάζεστε να
τους δώσετε προπληρωµένη κάρτα, ντροπιάζοντας τους ανέρ-
γους και την αξιοπρέπειά τους. Η Κυβέρνηση µε τη δράση µπρο-
στά στην τεράστια δυσαρέσκεια προσπαθεί να αντιµετωπίσει µε
τα διάφορα «καλάθια» και pass, τα οποία εκτός από ελάχιστη
ανακούφιση, καµµιά λύση δεν δίνουν στα ουσιαστικά προβλή-
µατα. 

Το ΚΚΕ µπαίνει µπροστά και διαθέτει όλες του τις δυνάµεις για
να οργανώσει ο λαός την αντεπίθεσή του, να βάλουν οι εργαζό-
µενοι τη δική τους σφραγίδα στις εξελίξεις. Οργανώνουµε την
πάλη µας για να φέρουµε τις ανάγκες στο προσκήνιο. Αναµε-
τριώµαστε µε τους µεγάλους ενόχους για την κατάσταση που
βρισκόµαστε σήµερα, την εξουσία του κεφαλαίου και τους συµ-
µάχους, την Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ως ΚΚΕ δουλεύουµε ακούραστα για

να δυναµώσει το ρεύµα της αµφισβήτησης αυτής της πολιτικής,
να ισχυροποιηθεί η συµµαχία εργαζοµένων, αυτοαπασχολούµε-
νων, φτωχών αγροτών, να δυναµώσει ο αγώνας για την ικανοποί-

ηση των αναγκών και για ριζικές αλλαγές στην οικονοµία και στην
κοινωνία που θα έχει ως σιδερένιο νόµο τις ανάγκες του λαού. 

Ψηφίζουµε κατά και καλούµε τον λαό στο µεγάλο συλλαλητή-
ριο την Παρασκευή 15 Δεκέµβρη για την Αθήνα στο Σύνταγµα,
το απόγευµα στις 19.00’. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κατσώτη. 

Καλείται στο Βήµα ο Παύλος Σαράκης, Βουλευτής της Ελλη-
νικής Λύσης, ο οποίος έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

προϋπολογισµός αποτυπώνει την πορεία µιας οικονοµίας ενός
κράτους. Η ελληνική οικονοµία µαστίζεται από την ακρίβεια, τον
πληθωρισµό, αλλά είναι και βαριά τραυµατισµένη εξαιτίας του
ακραίου υψηλού δηµοσίου και ιδιωτικού χρέους. Σύµφωνα µε την
Κυβέρνηση οι αριθµοί ευηµερούν, αλλά οι πολίτες γνωρίζουν την
πραγµατικότητα γιατί ασφυκτιούν οικονοµικά και η µεσαία τάξη
εξαϋλώνεται. 

Θα αναφερθώ και στον προϋπολογισµό σε ό,τι αφορά τον
τοµέα της δικαιοσύνης. Τα χρήµατα που διατίθενται κάθε χρόνο
υπέρ του Υπουργείου Δικαιοσύνης σε γενικές γραµµές παραµέ-
νουν αµετάβλητα, τουλάχιστον την τελευταία δεκαετία. Έτσι
στον υπό ψήφιση προϋπολογισµό τα έξοδα υπέρ του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης προσδιορίζονται στο ποσό των 560 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. 

Σε γενικές γραµµές η Ελλάδα ξοδεύει µόλις το 0,35 του προ-
ϋπολογισµού της για το δικαστικό σύστηµα, ενώ εισπράττει τε-
ράστια ποσά µε την επιβολή από το 2010 του 24% ΦΠΑ στον
χώρο της δικαιοσύνης, αλλά και από τα µεγαρόσηµα, ακόµη και
από την εξαγορά ποινών. Παρ’ όλα αυτά, τα ποσά τα οποία επι-
στρέφονται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης είναι ελάχιστα σε σχέση
µε αυτά τα οποία εισπράττονται µέσω της δικαιοσύνης. 

Και ποιο είναι το αποτέλεσµα; Να έχουµε υποδοµές, οι οποίες
να είναι ανεπαρκείς και να είναι ασύµβατες µε την σύγχρονη
εποχή µας. Είναι, πράγµατι, ντροπή οι κτηριακές υποδοµές στον
χώρο της δικαιοσύνης στην πατρίδα µας. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα ότι µόλις τώρα υπεγράφη η σύµβαση για να χτιστεί ένα
καινούργιο δικαστικό µέγαρο στον Πειραιά. Έπειτα, δεν επεν-
δύονται χρήµατα στη δικαιοσύνη για να υπάρξουν προσλήψεις
στο διοικητικό προσωπικό για να επιταχυνθεί η πρόοδος των δι-
καστηρίων και οι δίκες και να µην ταλαιπωρούνται οι πολίτες. Και
γιατί υποβαθµίζεται η Δικαιοσύνη; Γιατί την θέλουν ταπεινή; Είναι
εύκολη η απάντηση. Για να µπορούν να την χειραγωγήσουν. 

Σύµφωνα µε τα επίσηµα στατιστικά στοιχεία το ποσοστό των
Ελλήνων που θεωρεί ανεξάρτητη δικαιοσύνη µετά βίας ξεπερνά
το 50%. Και πού οφείλεται αυτό; Όταν η ηγεσία των ανωτάτων
δικαστηρίων διορίζεται απευθείας από την κυβέρνηση, όταν οι
συνταξιούχοι δικαστές αποτελούν τους πρώτους υποψήφιους
εκλογείς της κυβέρνησης για την τοποθέτηση σε θέσεις προϊστα-
µένων στις ανεξάρτητες αρχές, όταν η Εθνική Σχολή Δικαστών
επικρίνεται επανειληµµένα ότι έχει µετατραπεί σε κλειστό λόµπι
και όταν ο θεσµός της επιθεώρησης των δικαστικών λειτουργών
έχει πάψει κατ’ ουσίαν να λειτουργεί, είναι παράξενο να µην χαί-
ρει η δικαιοσύνη της εµπιστοσύνης των πολιτών; Ακόµη και για
τους πιο καλοπροαίρετους η δικαιοσύνη δεν αρκεί να είναι ανε-
ξάρτητη, αλλά πρέπει και να φαίνεται ανεξάρτητη, όχι για το γόη-
τρο ή το κύρος της, αλλά για να χαίρει της εµπιστοσύνης της
κοινωνίας, γιατί στο λαό στηρίζεται και αν χαθεί αυτή η εµπιστο-
σύνη διασαλεύεται όλη η κοινωνική ζωή. Αν ο πολίτης δεν θεωρεί
τον δικαστή το ύστατο καταφύγιό του, πώς να υπάρχει ασφάλεια
και τήρηση των νόµων;

Είναι γνωστό, όπως προανέφερα, ότι το δηµόσιο χρέος, το
οποίο είναι άνω των 400 δισεκατοµµυρίων, όταν χρεοκόπησε η
πατρίδα µας αυτό ήταν στα 300 δισεκατοµµύρια. Και έχουµε, επί-
σης, και ένα υψηλότατο ιδιωτικό χρέος. Σύµφωνα µε την τελευ-
ταία έκθεση του Κέντρου Είσπραξης Ασφαλιστικών Οφειλών, το
τρέχον υπόλοιπο οφειλών προς τα ασφαλιστικά ταµεία στο τέλος
Ιουνίου του 2023 διαµορφώθηκε στα 44 δισεκατοµµύρια ευρώ
περίπου. Το µεγαλύτερο µέρος των οφειλών αφορά λίγους µε-
γαλοοφειλέτες, µε οφειλές άνω του ενός εκατοµµυρίου ευρώ και
δύο χιλιάδες πεντακόσιες εβδοµήντα οκτώ οφειλέτες συγκεν-
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τρώνουν το 23,71 του υπόλοιπου των οφειλών. 
Επιπλέον, στο τέλος Ιουνίου οι ενεργές και ολοκληρωµένες

ρυθµίσεις στο Κέντρο Είσπραξης Ασφαλιστικών Οφειλών έφτα-
σαν σε πλήθος των εννιακοσίων τριάντα οκτώ χιλιάδων οκτακο-
σίων για οφειλές ύψους 7,22 δισεκατοµµύρια ευρώ. Προς τις
τράπεζες τα ελληνικά νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις έχουν ληξι-
πρόθεσµο χρέος ύψους 12,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, που αποτε-
λεί το 8,6 των συνολικών δανείων των τραπεζών. Το χρέος προς
τα funds και τους servicers φτάνει τα 71,16 δισεκατοµµύρια ευρώ
σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος
µε το 53% αυτών να ανήκουν σε ιδιώτες, το 13% σε ελεύθερους
επαγγελµατίες και το 34% σε επιχειρήσεις. 

Σύµφωνα µε στοιχεία της Ένωσης των Εταιρειών Διαχείρισης
Απαιτήσεων περίπου 35 δισεκατοµµύρια ευρώ είχαν ρυθµιστεί
µέχρι το τέλος του 2022, ενώ άλλα 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ
ρυθµίστηκαν µέσα στο πρώτο εξάµηνο του 2023 µε το ποσό των
2,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ να αφορά σε µη τραπεζικά χαρτοφυ-
λάκια δανείων και το 1,2 δισεκατοµµύριο σε τραπεζικά. Αν αθροι-
στούν τα ποσά το ιδιωτικό χρέος φαίνεται να ξεπερνά τα 360
δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Επιπρόσθετα τα επιτόκια, όπως γνωρίζουµε όλοι, έχουν ανέβει
σε υψηλό επίπεδο µε άµεσο κίνδυνο της αύξησης των κόκκινων
δανείων. Η Κυβέρνηση, όπως ανέφερε ο Υπουργός, ο κ. Χατζη-
δάκης ισχυρίστηκε ότι µειώθηκε το ιδιωτικό χρέος, λησµονώντας
να µας πει ότι αυτή η µείωση οφείλεται στους πλειστηριασµούς
των ακινήτων, στους πλειστηριασµούς της ακίνητης περιουσίας
των Ελλήνων από τα funds.

Τι µας είπε η Κυβέρνηση; Η Κυβέρνηση πανηγυρίζει ότι έγιναν
επενδύσεις στην πατρίδα µας. Μας λέει ότι έγιναν επενδύσεις
από την «PFIZER», από την «AMAZON», ξεχνάει, όµως, να µας
πει ότι τα κίνητρα τα οποία δόθηκαν για να έρθουν αυτές οι επι-
χειρήσεις είναι η πλήρης φοροαπαλλαγή αυτών. Και όταν θα τε-
λειώσουν οι φοροαπαλλαγές είναι πολύ πιθανόν ότι θα
µετεγκατασταθούν από την πατρίδα µας.

Ποια είναι η µεγαλύτερη επένδυση που έχει έρθει και πανηγυ-
ρίζει η Κυβέρνηση; Είναι οι επενδύσεις που έχουν γίνει στο real
estate. Αυτές, όµως, οι επενδύσεις έχουν δηµιουργήσει την στε-
γαστική κρίση µε αποτέλεσµα οι Έλληνες πολίτες να αδυνατούν
να αγοράσουν ένα σπίτι και µάλιστα όχι µόνο να το αγοράσουν,
δεν µπορούν καν να το ενοικιάζουν, γιατί τα µισθώµατα έχουν ανέ-
βει στα ύψη. Και γιατί συµβαίνει αυτό; Γιατί γνωρίζουµε ότι η
αγορά ακινήτων δονείται αυτή την εποχή από την υψηλή ζήτηση
που υπάρχει για την απόκτηση golden visa από Κινέζους, Τούρ-
κους, Ισραηλινούς και Ιρανούς. Την ίδια στιγµή η αγορά είναι
απρόσιτη για τους Έλληνες πολίτες των µεσαίων και χαµηλών ει-
σοδηµάτων.

H ιδιοκατοίκηση σήµερα παρουσιάζει το χαµηλότερο ποσοστό
των δύο τελευταίων δεκαετιών, ενώ κάποτε ήταν ένα κυρίαρχο
χαρακτηριστικό της ελληνικής κοινωνίας. Το 2005 το ποσοστό
της ιδιοκατοίκησης ανερχόταν σε 84,6%, ενώ το 2006 έπεσε στο
72,8% σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT και βαίνει συνε-
χώς προς χαµηλότερο ποσοστό. 

Αντίστοιχη κατάσταση επικρατεί και στον χώρο της µίσθωσης.
Με βάση στοιχεία που έδωσε στη δηµοσιότητα ένα από τα µεγα-
λύτερα δίκτυα µεσιτικών γραφείων συνολικά στη χώρα τα ενοίκια
αυξήθηκαν κατά 5,9% κατά τη διάρκεια του τελευταίου χρόνου.
Σε ευρύτερο χρονικό πλαίσιο στη χώρα µας η συσωρευτική αύ-
ξηση των ενοικίων από το 2018 έως το 2022 κυµάνθηκε από
37,2% έως και 42,1%. Κατά συνέπεια οι επενδύσεις που πανηγυ-
ρίζει η Κυβέρνηση στο real estate αντί να φέρουν θετικό πρόσηµο
για την κοινωνία, έφεραν ένα αρνητικό πρόσηµο. Οι Έλληνες θα
µετατραπούν φιλοξενούµενοι στην ίδια την πατρίδα τους. Τα σπί-
τια περνάνε στα χέρια των ξένων, τα οποία τα εκµεταλλεύονται
και ανεβάζουν το κόστος αγοράς τους, όπως ακριβώς και τα µι-
σθώµατα. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σαράκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης, Βουλευτής των
Σπαρτιατών.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούµε εδώ και πολλές ώρες τους κυβερνητικούς Βουλευτές

να πανηγυρίζουν για την εκτόξευση της ελληνικής οικονοµίας και
νοµίζουµε ότι οι άνθρωποι ζουν σε άλλη χώρα και δεν αντιλαµ-
βάνονται την πραγµατικότητα. Δεν έχουν τολµήσει να πουν λέξη
για την πλήρη αποτυχία τους στη διαχείριση των οικονοµικών της
Ελλάδος, γιατί πέρα από τους παραπλανητικούς δείκτες που πα-
ρουσιάζετε υπάρχει και η πραγµατική ζωή, η καθηµερινότητα
που βιώνει ο Έλληνας πολίτης, η ακρίβεια, ο πληθωρισµός που
έχει σπάσει όλα τα ρεκόρ και η µειωµένη αγοραστική δύναµη
που µας έχει κατατάξει στο βυθό των χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Έχετε τη µόνιµη δικαιολογία, τη ψεύτικη δικαιολογία που εξα-
πατά τους πολίτες ότι δεν φταίει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, φταίει
η διεθνής συγκυρία. Πριν δύο χρόνια έφταιγε ο πόλεµος στην
Ουκρανία. Τώρα φταίει ο πόλεµος στη Μέση Ανατολή. Στο µέλ-
λον θα φταίει κάποια σύρραξη στην Υποσαχάρια Αφρική. 

Θα σας πω εγώ τι φταίει στα αλήθεια για την οικτρή οικονοµική
κατάσταση, που αντιµετωπίζουν εκατοµµύρια ελληνικά νοικοκυ-
ριά. Φταίει η εµµονή σας στο πώς θα υφαρπάξετε τα δισεκατοµ-
µύρια του Ταµείου Ανάκαµψης για να επωφεληθεί ο στενός
κύκλος του Μεγάρου Μαξίµου και οι δέκα γνωστοί επιχειρηµα-
τίες που συντηρούν την Κυβέρνηση και ελέγχουν τα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης. Ακόµα και στις πρόσφατες περιφερειακές
εκλογές το άγχος του Μητσοτάκη ήταν ένα, πώς θα εκλεγούν οι
διορισµένοι αχυράνθρωποι περιφερειάρχες που θα υπακούν
πιστά στις εντολές του για τη διαχείριση αυτών των αµύθητων
κεφαλαίων. Δεν σας ενδιαφέρει τίποτε άλλο, µόνο πώς θα φα-
γωθούν τα λεφτά. Η παραγωγή της Ελλάδας έχει εκµηδενιστεί.
Δεν παράγουµε απολύτως τίποτα. Άρα, δεν υπάρχει η βάση για
τη στήριξη µιας υγιούς οικονοµίας. 

Ας πάρουµε ως παράδειγµα τα εξοπλιστικά προγράµµατα, τα
οποία διαφηµίζετε συνέχεια στις τηλεοράσεις. Οφείλατε να εξα-
σφαλίσετε µεγάλο ποσοστό συµµετοχής στην Ελληνική Αµυντική
Βιοµηχανία µέσω συµπαραγωγής στην κατασκευή των νέων µα-
χητικών µας αεροσκαφών και των νέων µας φρεγατών. Αντί να
τρέχετε σε φιέστες στα γαλλικά ναυπηγεία, τα οποία κερδίζουν
δισεκατοµµύρια από το υστέρηµα του ελληνικού λαού, να κατα-
σκευάζαµε τις µονάδες αυτές στα ελληνικά ναυπηγεία που αυτή
τη στιγµή φυτοζωούν. Οι Τούρκοι κατασκευάζουν γερµανικά
υποβρύχια Type 214, κατασκευάζουν στόλους από µη επανδρω-
µένα αεροσκάφη, κατασκευάζουν οχήµατα µάχης, τα οποία -
άκουσον- χρηµατοδοτεί η Ευρωπαϊκή Ένωση µε πρόσχηµα το
προσφυγικό και εµείς απλά παρακολουθούµε τις εξελίξεις. 

Και για να πάω και σε ένα ακόµα πιο κρίσιµο πεδίο, αυτό των
υδρογονανθράκων, εκεί δεν µιλάµε για ανικανότητα, δεν µιλάµε
για αµέλεια, µιλάµε για µια πολιτική αντίθετη στα εθνικά µας συµ-
φέροντα. Ακόµη και ο Λίβανος µε το Ισραήλ εξάγουν φυσικό
αέριο από διαφιλονικούµενη περιοχή. Χώρες που βρίσκονται στα
πρόθυρα πολέµου, δεν έχουν χάσει ούτε λεπτό και παράγουν τη
δική τους ενέργεια από υδρογονάνθρακες. Και εσείς δεν τολ-
µάτε να τρυπήσετε το βυθό της Κρήτης. Εγκαταλείψατε τη Λε-
κάνη του Ηροδότου, τις περιοχές νοτίως του Καστελόριζου και
στα όρια µε την ΑΟΖ της Κύπρου. 

Εδώ και δεκαπέντε χρόνια έχουµε έτοιµους χάρτες µε τα οι-
κόπεδα της Κρήτης. Και δεν έχετε κάνει τίποτα. Η Κύπρος κατά-
φερε να εκµεταλλευτεί το φυσικό της αέριο µε θάρρος και
επιµονή. Η Κυβέρνηση της Ελλάδος δεν τολµά να πράξει το αυ-
τονόητο. 

Στον προϋπολογισµό, τον οποίο συζητάµε, θα πρέπει, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας να εγγράφονται κρατικά έσοδα από την
αξιοποίηση των ελληνικών υδρογονανθράκων. Όµως, καµµία Κυ-
βέρνηση δεν θέλει να δράσει υπέρ του εθνικού συµφέροντος. 

Μόνο µία κυβέρνηση µε εθνικό προσανατολισµό, όπως αυτή
του αείµνηστου Τάσου Παπαδόπουλου στην Κύπρο, θα ανακη-
ρύξει την ελληνική ΑΟΖ, θα ανακηρύξει τα δώδεκα ναυτικά µίλια
και θα εκµεταλλευτεί τον ορυκτό πλούτο προς όφελος του ελλη-
νικού λαού. 

Πλέον, µε την πρώτη κακοκαιρία η Ελλάδα πνίγεται από άκρο
εις άκρο. Φαγώθηκαν εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ, αλλά δεν
έγιναν αντιπληµµυρικά έργα. Ο Θεσσαλικός Κάµπος βούλιαξε
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στις λάσπες και οι συνέπειες στην ελληνική µας οικονοµία είναι
µοιραίες. Δεν φταίνε όµως µόνο οι πληµµύρες για τη διάλυση
του πρωτογενούς τοµέα. 

Εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, είστε υπεύθυνοι για την
υποβάθµιση της αγροτικής και κτηνοτροφικής παραγωγής µας
που αποτελεί τη βάση κάθε υγιούς οικονοµίας. Προ ολίγων
µηνών στη συζήτηση των προγραµµατικών δηλώσεων είχα µιλή-
σει για το µείζον ζήτηµα του ελληνικού ελαιολάδου. Έχω προτεί-
νει ένα βιώσιµο σχέδιο για τη ραγδαία αύξηση της ελαιοπα-
ραγωγής, ώστε να µετατραπεί η παραγωγή του ελληνικού ελαι-
ολάδου σε πολλαπλασιαστή ισχύος για τις ελληνικές εξαγωγές,
µε άνοιγµα σε αχανείς αγορές, όπως της Ρωσίας και της Κίνας,
µε τη δηµιουργία χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας στο πλαίσιο
των οικογενειακών επιχειρήσεων που µέσω διακρατικών συµφω-
νιών και υγιούς κρατικού παρεµβατισµού θα διοχετεύουν τα προ-
ϊόντα τους εκεί που υπάρχει µεγάλη ζήτηση και τεράστια
αγοραστική δύναµη. 

Αντί να τρώτε τα δισεκατοµµύρια για να γεµίζετε τα καµένα
δάση µε ανεµογεννήτριες, δηλαδή µε άχρηστα και αντιπαραγω-
γικά τερατουργήµατα επενδύστε στον πρωτογενή τοµέα, εκεί
που η Ελλάδα διαθέτει συγκριτικό πλεονέκτηµα, εκεί που θα πε-
τύχουµε εκτίναξη του Ακαθάριστου Εθνικού µας Προϊόντος. Δυ-
στυχώς, δεν κάνατε τίποτα. Μας αγνοήσετε και πληρώνουµε 15
ευρώ και πάνω το λίτρο το ελαιόλαδο. 

Και το βαρέλι δεν έχει πάτο. Και δεν µπορείτε να ελέγξετε το
αδίστακτο καρτέλ της ακρίβειας. Οι πολίτες µετρούν τα λεπτά
του ευρώ και τα σουπερµάρκετ έχουν εκτινάξει τα κέρδη τους
σε αστρονοµικά επίπεδα. 

Στην Ευρώπη υπάρχει έλεγχος, στην Ελλάδα πλήρης ασυδο-
σία. Απαιτείται ριζική πολιτική αλλαγή, ώστε η ελληνική οικονοµία
να ανθίσει, να γίνει παραγωγική και να εγκαταλείψει το ζηµιογόνο
και αποτυχηµένο µοντέλο που προωθεί η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. Θα ζηµιωθούν τα πολιτικά τζάκια, οι εργολάβοι, οι
πάροχοι ενέργειας και τα κοράκια των τραπεζών. Θα επωφεληθεί
ο ελληνικός λαός και θα χτίσουµε µια εθνική οικονοµία µε υγιείς
βάσεις που θα διασφαλίσει ένα λαµπρό µέλλον για το έθνος των
Ελλήνων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δηµητροκάλλη. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Δηµήτρης Τζανακόπουλος, Βου-

λευτής στην Νέα Αριστερά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Υπουργοί και

Υφυπουργοί, αυτό που βιώνει σήµερα η µεγάλη κοινωνική πλει-
οψηφία -προσέξτε όχι το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας και θα
επανέλθω σε αυτό- είναι η πλήρης αποτυχία της ιδεολογίας της
ελεύθερης αγοράς, αλλά και της πολιτικής της Νέας Δηµοκρα-
τίας που δεν είναι τίποτα άλλο, παρά η εφαρµοσµένη µορφή
αυτής της ιδεολογίας. Με µια λέξη, βιώνει την αποτυχία του νε-
οφιλελευθερισµού να εκπληρώσει τη µεγάλη του υπόσχεση. 

Όµως, ας πούµε λίγα λόγια γι’ αυτή την υπόσχεση. Ποια είναι
η κατευθυντήρια ιδέα εδώ; Είναι πάρα πολύ απλή. Πρέπει να
απορρυθµίσουµε την αγορά εργασίας, να δώσουµε φοροαπαλ-
λαγές και επιδοτήσεις στο µεγάλο κεφάλαιο, να ιδιωτικοποι-
ήσουµε βασικούς τοµείς, αν θέλετε, της δηµόσιας σφαίρας, να
ιδιωτικοποιήσουµε δηλαδή δηµόσιους πυλώνες, να αφήσουµε
την αγορά να εισβάλλει σε κάθε πόρο της κοινωνίας. Και είναι
τότε µόνο που θα υπάρχει κίνητρο για επενδύσεις, τότε θα αυ-
ξηθεί η πίτα και αυθορµήτως στη συνέχεια, η αύξηση της πίτας
θα οδηγήσει σε διάχυση του οφέλους στο σύνολο της κοινωνίας.
Απλά µαθήµατα παραδοσιακού νεοφιλελευθερισµού που παρα-
δίδετε κάθε µέρα µε την πρακτική σας, αλλά και µε τον λόγο σας. 

Πρόκειται φυσικά για τον απόλυτο µύθο. Γιατί τελικά η ώρα
της εκπλήρωσης της υπόσχεσης, δηλαδή η ώρα της διάχυσης
του οφέλους στο σύνολο της κοινωνίας δεν έρχεται ποτέ. Αντί-
θετα πάντοτε αναβάλλεται. Μετατίθεται για ένα απροσδιόριστο
µέλλον. Δεν είναι ποτέ η ώρα για να εκπληρωθεί η υπόσχεση. 

Τα τεσσεράµισι χρόνια της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας είναι άλλη µια εµπειρική απόδειξη αυτού που ούτως ή άλλως

γνωρίζαµε ήδη και πριν το 2019. Διότι όχι µόνο δεν υπήρξαν
οφέλη για τη µεγάλη πλειοψηφία όλα αυτά τα τεσσεράµισι χρό-
νια, αλλά συνέβη ακριβώς το αντίθετο, µια µεγάλη αναδιανοµή
πλούτου και ισχύος υπέρ της οικονοµικής ελίτ. Μια αντίστροφη
αναδιανοµή είναι αυτό που υλοποιείται και σήµερα από την πο-
λιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και αυτό που προ-
τίθεστε να υλοποιήσετε και µε τον προϋπολογισµό του 2024. 

Ας δούµε µερικά στοιχεία που επιβεβαιώνουν αυτή τη διαπί-
στωση. Το 2019 το µερίδιο των κερδών στο συνολικό ΑΕΠ βρι-
σκόταν περίπου στο 48%. Το µερίδιο των µισθών στο συνολικό
ΑΕΠ βρισκόταν περίπου στο 37%. Ποια είναι σήµερα η κατά-
σταση µετά από τεσσεράµισι χρόνια διακυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας, µετά τις παρεµβάσεις τις οποίες κάνατε κατά την
περίοδο της πανδηµίας, αλλά και µετά το πέρας της; 

Το µερίδιο των κερδών -προσέξτε αυτά είναι τεράστια νού-
µερα- έχει εκτοξευθεί στο 53%, πέντε ολόκληρες ποσοστιαίες
µονάδες και την ίδια στιγµή το µερίδιο των µισθών έχει υποχω-
ρήσει στις 34,2 µονάδες. Το µερίδιο, λοιπόν, των µισθών στο συ-
νολικό ΑΕΠ έχει χάσει τρεις ποσοστιαίες µονάδες, τα κέρδη
έχουν χάσει έχουν κερδίσει πέντε και την ίδια στιγµή κάτιτις έχει
κερδίσει και το κράτος. 

Αυτό αποδεικνύει ότι οι κρατικές παρεµβάσεις, είτε στο σκέ-
λος των φόρων είτε στο σκέλος των δαπανών λειτούργησαν
υπέρ των κερδών και αποδυνάµωσαν τη θέση της µισθωτής ερ-
γασίας. 

Και πράγµατι ο ΟΟΣΑ επιβεβαιώνει ότι από το 2021 µέχρι το
2023 ο πραγµατικός µισθός µειώθηκε κατά 8%, ενώ φέτος µόνο
οι εισηγµένες στο Χρηµατιστήριο εταιρείες καταγράφουν κέρδη
άνω των 10 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Στοιχείο επόµενο. Το 2019 τα κέρδη αυτών των εταιρειών βρί-
σκονταν περίπου στο 1% του ΑΕΠ των εισηγµένων στο Χρηµατι-
στήριο. Σήµερα βρίσκονται στο 5%, πενταπλασίασαν από τα
κέρδη τους µέσα σε τεσσεράµισι χρόνια. Την ίδια ώρα που διαρ-
κώς υποχωρεί η θέση της µισθωτής εργασίας. 

Όλα αυτά δεν συµβαίνουν τυχαία. Είναι αποτέλεσµα πολιτικών
επιλογών στη φορολογία µε τη χειρότερη αναλογία µεταξύ έµ-
µεσων και άµεσων φόρων. 

Άκουσα τον κύριο Υπουργό προηγουµένως να απαντά ότι ναι,
βεβαίως η αναλογία επιδεινώθηκε διότι µειώθηκαν οι άµεσοι
φόροι. Ποιοι άµεσοι φόροι µειώθηκαν; Θα σας πω, λοιπόν, ποιοι
άµεσοι φόροι µειώθηκαν. Μειώθηκε η φορολογία στα κέρδη. Μει-
ώθηκε ο φόρος των χρηµατιστηριακών συναλλαγών. Μειώθηκε
ο φόρος των µερισµάτων. Μειώθηκε ο ΕΝΦΙΑ µε προτεραιότητα
στις µεγάλες και πολύ µεγάλες περιουσίες. Τώρα µειώνετε και
τον φόρο συγκέντρωσης κεφαλαίου. 

Όµως αυτό το οποίο δεν λέτε είναι, ότι εδώ παρουσιάζεται ένα
επιχείρηµα το οποίο αφορά απόλυτους αριθµούς. Εµείς σας µι-
λάµε για την αναλογία και η αναλογία τι δείχνει; Δείχνει ότι στην
πραγµατικότητα επιµένετε σε µια σειρά από φορολογικές παρεµ-
βάσεις οι οποίες επιδεινώνουν αυτή την αναλογία. Και όλοι γνω-
ρίζουµε ότι όταν κερδίζουν οι έµµεσοι φόροι τούτο σηµαίνει
µεγαλύτερη ανισότητα και περισσότερη αδικία. Αυτό δεν κατα-
νοεί ο κύριος Υπουργός ή κάνει ότι δεν το κατανοεί. 

Συνεχίζω. Με ποιες πολιτικές επιλογές της Κυβέρνησης; Με
την απορρύθµιση της αγοράς εργασίας, µε τις επιδοτήσεις των
υπερκερδών και του πληθωρισµού απληστίας και ούτω καθεξής. 

Αντίστροφη αναδιανοµή όµως έχουµε και στην περίπτωση της
αγοράς στέγης µε την επέλαση των πλειστηριασµών, την αύξηση
των επιτοκίων δανεισµού, των ενοικίων, που στην πραγµατικό-
τητα τι κάνουν; Μεταφέρουν και πάλι πλούτο από τα κάτω προς
τα πάνω. Και φυσικά το ίδιο ακριβώς επιτυγχάνεται µε την απα-
ξίωση του κοινωνικού κράτους και την απελευθέρωση της αγο-
ράς στους τοµείς της υγείας, της παιδείας, της πρόνοιας κ.λπ.,
όπου και πάλι τα νοικοκυριά αναγκάζονται να δαπανούν όλο και
περισσότερα χρήµατα για να ικανοποιήσουν ανάγκες που πριν
µπορούσαν να ικανοποιηθούν µέσα από έναν δηµόσιο πυλώνα. 

Η πολιτική αυτή, λοιπόν, έχει κερδισµένους και χαµένους. Και
προσέξτε, εδώ είναι το κρίσιµο, οι κερδισµένοι δεν είναι πέντε οι-
κογένειες και δέκα µεγάλες εταιρείες, όπως ακόµα και µερικά
κόµµατα της δηµοκρατικής αντιπολίτευσης θεωρούν. Οι κερδι-
σµένοι συγκροτούν κοινωνικό συνασπισµό, κοινωνικό µπλοκ
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εξουσίας. Είναι οι εταιρείες ενέργειας, είναι οι εταιρείες διύλι-
σης, είναι οι τράπεζες, που έχουν εκτοξεύσει τα κέρδη τους στα
4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι οι κατασκευαστικές εταιρείες,
είναι οι µεγάλες τουριστικές εταιρείες, είναι οι µάνατζερ, οι δι-
ευθυντές παραγωγής και τεχνικοί της παραγωγής σε όλες αυτές
τις εταιρείες και σε όλους αυτούς τους κλάδους. Είναι οι µεγάλοι
εισοδηµατίες, οι κάτοχοι µεγάλης ακίνητης περιουσίας, τα µε-
γάλα δικηγορικά και τεχνικά γραφεία, οι µεγάλες ασφαλιστικές
εταιρείες. Είναι όλοι αυτοί που συγκροτούν ακριβώς αυτό το κοι-
νωνικό µπλοκ εξουσίας που µαζί µε το παραδοσιακό δεξιό ακρο-
ατήριο της Νέας Δηµοκρατίας αποτελούν τον σκληρό πυρήνα
του 40%, το οποίο αποτελεί και την µόνιµη επωδό της Κυβέρνη-
σης οποτεδήποτε δεν έχει τη δυνατότητα να απαντήσει στην εµ-
περιστατωµένη κριτική που της ασκείται.

Εσείς βεβαίως κάνετε τη δουλειά σας. Καλά κάνετε και την κά-
νετε. Για εµάς, για τη Νέα Αριστερά, το κρίσιµο είναι να πρωτα-
γωνιστήσουµε στη συγκρότηση του αντίπαλου µπλοκ, του
αντίπαλου κοινωνικού συνασπισµού, εκείνου των µισθωτών, της
νεολαίας, των αυτοαπασχολουµένων, αλλά και του κόσµου των
δικαιωµάτων, της δηµοκρατίας, των οικολογικών κινηµάτων, των
νέων διεκδικήσεων, ώστε συλλογικά και µε άλλους όρους να ορ-
γανώσουµε ένα νέο παραγωγικό µοντέλο για την κοινωνική και
κλιµατική δικαιοσύνη, για την αναδιανοµή πλούτου και ισχύος όχι
από κάτω προς τα πάνω, αλλά από πάνω προς τα κάτω, υπέρ της
µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας και της µισθωτής εργασίας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τζανακόπουλο.

Καλείται στο Βήµα η κ. Ασπασία Κουρουπάκη, Βουλευτής της
Νίκης. 

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εισηγητική έκθεση του προ-

ϋπολογισµού ξεκινά µε την αισιόδοξη διαπίστωση ότι η ελληνική
οικονοµία πλέον είναι πιο ανθεκτική. Η αυτόνοµη θεώρηση του
προϋπολογισµού του 2024 δηµιουργεί µια ουτοπική θριαµβολο-
γία. Είναι όµως αναµφισβήτητη πραγµατικότητα ότι ο υπό συζή-
τηση προϋπολογισµός τελεί σε άµεση συνάρτηση µε το κοµβικό
έτος 2032 µε το οποίο και θα έπρεπε να συνεξεταστεί. 

Πιο συγκεκριµένα η βασική µας παρατήρηση είναι ότι το 2032,
σε λιγότερο από εννέα χρόνια, θα λήξει η περίοδος χάριτος της
πληρωµής των τόκων. Από το 2032 θα υπάρχει η υποχρέωση να
πληρώνουµε 14 δισεκατοµµύρια ευρώ αντί των πέντε δισεκατοµ-
µυρίων που πληρώνουµε τώρα. Έχει δοθεί επίσης προθεσµία
έως το τέλος του 2032 προκειµένου το ελληνικό χρέος να προ-
σεγγίσει το 100% του ΑΕΠ όταν η Ελλάδα θα αρχίσει να αποπλη-
ρώνει τόκους και δάνεια από το χρέος των 230 δισεκατοµµυρίων
ευρώ προς τον EFSF και τον διάδοχό του, τον ESM. 

Επίσης στην παρέµβασή του ο Υπουργός Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών Κωστής Χατζηδάκης σηµείωσε ότι φέτος τα έσοδα
από τον τουρισµό θα διαµορφωθούν στα 19,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ από 17,7 δισεκατοµµύρια ευρώ που ήταν το 2022, ενώ η
εκτίµηση του προϋπολογισµού το 2024 είναι ότι αυτά θα διαµορ-
φωθούν στα 21 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Όπως προκύπτει από τις εκθέσεις του ΟΟΣΑ, αλλά και του Ιν-
στιτούτου Συνδέσµου Ελληνικών Τουριστικών Επιχειρήσεων, η
Ελλάδα είναι από τις πιο εξαρτηµένες οικονοµίες µεταξύ των
τριάντα πέντε κρατών-µελών που παρακολουθεί για αυτόν τον
κλάδο ο οργανισµός. Ενδεικτικά αναφέρω ότι στην αντίστοιχη
έκθεση του 2018, πριν καν το κύµα τουριστικής γιγάντωσης που
βιώνουµε σήµερα, ήταν η έκτη πιο εξαρτηµένη. 

Είναι γεγονός ότι η άµεση συνεισφορά του τουρισµού το 2022
αντιστοιχεί στο 11,5% του ΑΕΠ της χώρας, ενώ αν συνυπολογι-
στεί και η έµµεση συνεισφορά του, αντιστοιχεί µεταξύ 25,3% έως
30,5%. Αυτά είναι θετικά και χαιρόµαστε για την ανάπτυξη αυτού
του τοµέα και όσων εργάζονται σε αυτόν. Όµως απευθυνόµενοι
στον Υπουργό θέλουµε να θέσουµε ένα ερώτηµα: Μόνο µε τον
τουρισµό θα φτάσει η Ελλάδα να αντιµετωπίσει το πρόβληµα των
αυξηµένων υποχρεώσεων που θα αντιµετωπίσει ο προϋπολογι-
σµός του 2032; 

Αντιλαµβανόµαστε ότι υπάρχει η οικονοµική θεωρία συγκριτικού

πλεονεκτήµατος που προβλέπει ότι κάθε χώρα θα πρέπει να επι-
κεντρώνεται στο τι κάνει πιο οικονοµικά. Όµως αυτό αγνοεί τις γε-
ωστρατηγικές προκλήσεις. Τι θα γίνει αν δίπλα σε µια χώρα µε το
συγκριτικό πλεονέκτηµα στον τουρισµό υπάρχει µία χώρα που το
δικό της συγκριτικό πλεονέκτηµα είναι να φτιάχνει τανκς; Η κακή
κατανοµή των κινδύνων που επιβάλλει η µονοκαλλιέργεια του του-
ριστικού προϊόντος εκθέτει υπέρµετρα τη χώρα στις αβεβαιότητες
και στις απειλές που αναδύονται στον σύγχρονο κόσµο και την τα-
ραγµένη µας γειτονιά. Μήπως πρέπει να ξεφύγουµε από την κα-
θαρά οικονοµολογική θεώρηση των πραγµάτων; 

Ας δούµε όµως και το θέµα των ξένων επενδύσεων. Το αποτέ-
λεσµα δεν είναι ικανοποιητικό. Η µεγάλη πλειοψηφία ξένων επεν-
δύσεων αφορά σε ακίνητη περιουσία που δεν προσφέρει
µακροπρόθεσµα, όπως παραδείγµατος χάριν θα προσέφερε η
επένδυση στη βιοµηχανία. Βάσει έκθεσης της Τράπεζας της Ελ-
λάδος εκτιµάται ότι το συνολικό µερίδιο των επενδύσεων σε ακί-
νητα ως ποσοστό επί του συνόλου των φετινών άµεσων ξένων
επενδύσεων είναι αρκετά υψηλότερο του 40% ίσως ακόµη και
πάνω από το 50%. Άρα οι επενδύσεις στην πραγµατική ελληνική
οικονοµία και όχι στο real estate είναι οι µισές από αυτές που µας
παρουσιάζονται. 

Από την άλλη η περίπτωση της Ιρλανδίας, µιας χώρας που έχει
φιλοξενήσει αρκετές πολυεθνικές µε το ελκυστικό φορολογικό
της σύστηµα και σήµερα απειλείται µε έντονη ύφεση, δείχνει ότι
τελικά ίσως οι ξένες επενδύσεις δεν είναι πάντα η πλέον αξιόπι-
στη λύση για να επιτευχθεί η οικονοµική ευηµερία.

Το µείγµα, λοιπόν, της υπερεξάρτησης από τουρισµό και της
κατεύθυνσης των επενδύσεων σε real estate µάς προκαλεί ανη-
συχία. Αυτό, όµως, που µας προκαλεί περισσότερη ανησυχία
είναι ότι αυτή η πληροφόρηση για την ανωτέρω δοµή της ελλη-
νικής οικονοµίας δεν φτάνει στον ελληνικό λαό. Τον εφησυχάζετε
µε τη θριαµβολογία σχετικά µε τη λήψη της επενδυτικής βαθµί-
δας και κρύβετε τους κινδύνους που βρίσκονται µπροστά µας. 

Σας ρωτάω, λοιπόν, υπεύθυνα: Όταν έχουµε µονοκαλλιέργεια
του τουρισµού και κατεύθυνση των ξένων επενδύσεων στο real
estate, πώς θα ανταποκριθεί η οικονοµία στις αυξηµένες υποχρε-
ώσεις που θα έχει το 2032; 

Η θέση της Νίκης είναι να φτιαχτούν στέρεες βάσεις της οικο-
νοµίας, προκειµένου να ανασχεθεί το δηµογραφικό πρόβληµα,
να ενισχυθεί η περιφέρεια και η ελληνική επιχειρηµατικότητα. Πο-
λιτική δεν είναι τίποτε άλλο από προτεραιοποίηση µεταξύ επιλο-
γών. Για τη Νίκη η προτεραιότητα θα πρέπει να δοθεί στην
ανάπτυξη της ελληνικής περιφέρειας και της µικροµεσαίας επι-
χειρηµατικότητας, που θα δηµιουργήσει θέσεις εργασίας, χωρίς
να έχει στο νου της τη νόµιµη φοροαποφυγή των µεγάλων εται-
ρειών, που θα µεταφέρουν στο εξωτερικό την έδρα τους για να
µεγιστοποιήσουν τα κέρδη. Στον Έλληνα επιχειρηµατία εξακο-
λουθεί να υπάρχει φιλότιµο, παρά τις αδικίες που έχει υποστεί.
Όταν χρειαστεί, θα στηρίξει και την πατρίδα και την κοινωνία και
τη µητρότητα. Αυτός ακριβώς ο Έλληνας επιχειρηµατίας πρέπει
να στηριχθεί, γιατί θα δηµιουργήσει πολλές και καλές νέες θέ-
σεις εργασίας. Γιατί στο βάθος βλέπουµε πάντα το µεγάλο πρό-
βληµα που είναι το δηµογραφικό, που δεν αντιµετωπίζεται µε
επιδοµατικές πολιτικές, αλλά µε ποιοτικές θέσεις εργασίας, από
επιχειρήσεις µε αρχές, που είναι ριζωµένες στον τόπο τους και
µάλιστα σε ένα περιβάλλον όπου µία οικογένεια νιώθει ασφαλής
για να µεγαλώσει τα παιδιά της. Γι’ αυτό η λύση του σηµαντικό-
τερου προβλήµατος της Ελλάδας ξεκινά από την ενίσχυση της
ριζωµένης στον τόπο επιχειρηµατικότητας, την ενίσχυση των κοι-
νωνικών θεσµών της περιφέρειας και ιδίως των δοµών υγείας και
παιδείας. 

Εν όψει των ανωτέρω η Κυβέρνηση θα πρέπει να µας διευκρι-
νίσει, πρώτον, αν το µοντέλο υπερεξάρτησης σε τουρισµό και
αλλοδαπών επενδύσεων σε real estate θα ενισχύσει την οικονο-
µία για να αντιµετωπίσει τις προκλήσεις του 2032, δεύτερον, αν
κινητροδοτείται η µικροµεσαία και ριζωµένη στον τόπο επιχειρη-
µατικότητα να δηµιουργήσει νέες θέσεις εργασίας και τρίτον αν
οι υποδοµές υγείας και παιδείας στην περιφέρεια υποστηρίζον-
ται, ώστε να κρατήσουν τους ανθρώπους εκεί, εν όψει µάλιστα
και των µεγάλων προκλήσεων και φυσικών καταστροφών όπως
αυτών στη Θεσσαλία. 
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Πείτε µας, κύριε Υπουργέ, ποια στοιχεία του προϋπολογισµού
απαντούν σε αυτά τα ερωτήµατα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε την κ.
Κουρουπάκη. Ολοκληρώθηκε ο κύκλος των κατά προτεραιότητα
οµιλητών. Θα συνεχίσουµε µε τον πρώτο κύκλο οµιλητών και κα-
λείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Παπαθανάσης, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.

Ορίστε, κύριε Παπαθανάση, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός
αυτός αντιπροσωπεύει τη συνεχή προσπάθεια και τις θυσίες που
έχει κάνει η ελληνική κοινωνία για να φτάσουµε στο σηµείο που
βρισκόµαστε σήµερα. Είναι ο πρώτος προϋπολογισµός µετά από
δεκατρία χρόνια που σχεδιάζεται µε το επίπεδο της πιστοληπτι-
κής αξιολόγησης της χώρας µας να βρίσκεται σε επενδυτικό
βαθµό. 

Ο προϋπολογισµός αντικατοπτρίζει την εθνική προσπάθεια
που έχει γίνει και στοχεύει στην ισορροπία ανάµεσα στην εθνική
σταθερότητα και τις νέες ανάγκες και αιτήµατα της κοινωνίας
µας. Περιλαµβάνει µέτρα που ανακοινώθηκαν τόσο πριν τις εκλο-
γές όσο και κατά τη διάρκεια της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλο-
νίκης, καθώς και τα σηµαντικά µέτρα στήριξης που έχουν ήδη
νοµοθετηθεί. 

Φαίνεται ότι η Κυβέρνηση της χώρας επιδεικνύει συνεχή προ-
σήλωση στην επίτευξη των δηµοσιονοµικών της στόχων παρά τις
προκλήσεις που αντιµετωπίζει λόγω των διαδοχικών κρίσεων. Η
αύξηση του πρωτογενούς πλεονάσµατος της γενικής κυβέρνη-
σης από ένα οριακό πλεόνασµα το 2022 σε εκτιµώµενο πλεόνα-
σµα 1,1% του ΑΕΠ το 2023 και η πρόβλεψη για πλεόνασµα 2,1%
του ΑΕΠ το 2024 αντιπροσωπεύουν µια εντυπωσιακή πρόοδο
που αποδεικνύει την αποτελεσµατική διαχείριση των δηµοσιονο-
µικών προβληµάτων. Η προβλεπόµενη µείωση του δηµοσίου χρέ-
ους από 172,6% του ΑΕΠ το 2022 σε 152,3% του ΑΕΠ το 2024
αντικατοπτρίζει τη σταθερή πορεία προς τη βελτίωση της οικο-
νοµικής βιωσιµότητας της χώρας. Τα επιτεύγµατα αυτά ενι-
σχύουν την αξιοπιστία της ελληνικής Κυβέρνησης στη διεθνή
κοινότητα και στους οίκους αξιολόγησης και αποδεικνύουν ότι η
χώρα κινείται µε σταθερά βήµατα προς τον στόχο της οικονοµι-
κής ανάκαµψης και της δηµοσιονοµικής σταθερότητας, καθι-
στώντας την Ελλάδα σηµείο αναφοράς στην Ευρώπη και πόλο
έλξης άµεσων ξένων επενδύσεων. 

Ακροτελεύτιος λίθος αυτού του προϋπολογισµού είναι η αύ-
ξηση των εσόδων και η αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής. Είναι
ζωτικής σηµασίας η ανάπτυξη των εσόδων µέσω διαφόρων µέ-
τρων και η ανταποδοτικότητα µέσω της αύξησης των µισθών, της
αύξησης του αφορολόγητου κατώτερου ορίου για τις οικογέ-
νειες µε παιδιά και πρόσθετων επενδύσεων. Επιπλέον, η προτε-
ραιοποίηση σηµαντικών αλλαγών που απαιτούνται από τη χώρα
µας, όπως µεταρρυθµίσεις για την καταπολέµηση της φοροδια-
φυγής, ιδιαιτέρως µέσω της µείωσης των συναλλαγών µε µε-
τρητά και τη διασφάλιση της δίκαιης κατανοµής των φορολο-
γικών βαρών. 

Η στόχευση του Πρωθυπουργού είναι στην αναβάθµιση του βιο-
τικού επιπέδου των πολιτών και στη µείωση των κοινωνικών ανι-
σοτήτων. Η αναµόρφωση του ειδικού µισθολογίου των ιατρών του
ΕΣΥ, η κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης για δηµόσιους
υπαλλήλους και συνταξιούχους, η κατάργηση -από φέτος- του τέ-
λους επιτηδεύµατος κατά 50% για τους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες, καθώς και οι αυξήσεις στα επιδόµατα µητρότητας και
αναπηρίας αντιπροσωπεύουν σηµαντικά και ουσιαστικά βήµατα
προς την κατεύθυνση αυτή. Η αύξηση του κατώτατου µισθού, επί-
σης, ενισχύει τους εργαζόµενους και την αγοραστική τους δύ-
ναµη. 

Το σύνολο των µέτρων προσφέρει συνολικά ένα θετικό πλέγµα
για την οικονοµική και κοινωνική ευηµερία των πολιτών. Πρόκει-
ται για ένα εκτενές σύνολο παρεµβάσεων που στοχεύουν στην
αναβάθµιση του διαθέσιµου εισοδήµατος και τη µείωση των κοι-
νωνικών ανισοτήτων. 

Οι περιγραφόµενες παρεµβάσεις από το σώµα του προϋπο-

λογισµού περιλαµβάνουν την αναµόρφωση του µισθολογίου του
δηµοσίου τοµέα, προκειµένου, να ενισχυθούν τα εισοδήµατα
στον δηµόσιο τοµέα και να υποστηριχθούν οι χαµηλόµισθοι δη-
µόσιοι υπάλληλοι, οι οικογένειες µε παιδιά και όσοι κατέχουν
θέση ευθύνης στο δηµόσιο. Αυτό θα έχει ένα συνολικό δηµοσιο-
νοµικό κόστος που εκτιµάται σε 25 εκατοµµύρια ευρώ για το
2023 και 931 εκατοµµύρια ευρώ για το 2024. Παράλληλα, προ-
βλέπονται αυξήσεις στις οικογενειακές παροχές, στα επιδόµατα
θέσης ευθύνης και στα επιδόµατα παραµεθορίου και ειδικών
συνθηκών εργασίας για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και
των Σωµάτων Ασφαλείας. Επιπλέον, προβλέπονται αυξήσεις µε
ετήσιο κόστος 7 εκατοµµύρια ευρώ για την αναπροσαρµογή των
συντάξεων ειδικών κατηγοριών. 

Η πολιτική κοινωνικού φιλελευθερισµού που ακολουθεί η Κυ-
βέρνηση µε τα µέτρα που προβλέπονται στον προϋπολογισµό αν-
τικατοπτρίζει µια προσέγγιση που επιδιώκει τη συνδυασµένη
ενίσχυση της οικονοµίας και της κοινωνικής δικαιοσύνης. Μέσω
της αναδιάταξης των µισθολογίων στον δηµόσιο τοµέα, της αύξη-
σης των οικογενειακών επιδοµάτων, της επέκτασης των επιδοµά-
των µητρότητας και της παροχής οικονοµικής στήριξης σε
ευάλωτες οµάδες η Κυβέρνηση προσπαθεί να επιτύχει ισορροπία
µεταξύ της ενίσχυσης του κοινωνικού αντικειµένου και της προ-
ώθησης της οικονοµικής ανάπτυξης. Σε µία εποχή βαθέως παγκό-
σµιου πληθωρισµού η κοινωνική προστασία είναι θεµελιώδης. 

Είναι σηµαντικό να διασφαλίσουµε ότι οι πολιτικές αυτές δεν
θα δηµιουργήσουν απόκλιση ανταγωνιστικότητας και επιχειρη-
µατικότητας. Ο στόχος είναι να δηµιουργηθεί ένα περιβάλλον
που θα ενθαρρύνει τη δηµιουργία θέσεων εργασίας και την ανά-
πτυξη των επιχειρήσεων, παράλληλα µε τη διασφάλιση της κοι-
νωνικής δικαιοσύνης. Γιατί για εµάς αξία έχει να µην αφήσουµε
κανέναν συµπολίτη µας πίσω. 

Σε αυτό το σηµείο και δεδοµένων των περιβαλλοντικών κατα-
στροφών που συντελέστηκαν στη χώρα το τελευταίο εξάµηνο θα
ήθελα να τονίσω τη σηµασία που δίνει αυτός ο προϋπολογισµός
στην αντιµετώπιση των περιβαλλοντικών παραγόντων και περι-
λαµβάνει µέτρα για τη µείωση των επιπτώσεων της κλιµατικής
αλλαγής. Στο σύνολό τους οι ενέργειες αυτές στοχεύουν στην
ενίσχυση της ανθεκτικότητας της χώρας και στη βελτίωση της
οικονοµικής σταθερότητας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Το πρόγραµµα «Ευρώπη 2.0» αντιπροσωπεύει έναν σηµαντικό
πυλώνα για την οικονοµική ανάπτυξη και την ανάκαµψη της Ελλά-
δας, καθώς αποτελεί ένα ορόσηµο στη χρήση κονδυλίων από το
Ευρωπαϊκό Ταµείο Ανάκαµψης και Ανταγωνιστικότητας. Η ένταξη
επτακοσίων δεκαοκτώ έργων και υποέργων µε συνολικό προϋπο-
λογισµό 6,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ αναµένεται να υποστηρίξει
την ανάπτυξη σε πολλούς τοµείς, συµπεριλαµβανοµένων των υπο-
δοµών, της ενέργειας, της καινοτοµίας και της αειφορίας. Η εκτέ-
λεση αυτών των έργων αναµένεται να έχει πολύπλευρη επίδραση
στην οικονοµία, δηµιουργώντας θέσεις εργασίας, παρέχοντας κί-
νητρα για την επιχειρηµατική δραστηριότητα και ενισχύοντας την
ανταγωνιστικότητα. 

Η υποβολή πρότασης αναθεώρησης του Εθνικού Σχεδίου Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας που συµπεριλαµβάνει νέες επενδύσεις
και µεταρρυθµίσεις, στο πλαίσιο του REPowerEU αντιπροσωπεύει
την προσπάθεια ενίσχυσης της ενεργειακής αυτονοµίας της Ευ-
ρώπης. Αυτό µπορεί να σηµατοδοτήσει σηµαντικό οικονοµικό και
γεωπολιτικό όφελος για τη χώρα µας, η οποία στοχεύει να δια-
δραµατίσει πρωταγωνιστικό ρόλο στην ενεργειακή αυτονοµία της
Ευρώπης.

Εξάλλου, οι πρόσθετοι δανειακοί πόροι που ζητήθηκαν θα επι-
τρέψουν την επιτάχυνση της υλοποίησης των έργων και των µε-
ταρρυθµίσεων, ενισχύοντας έτσι τις προοπτικές για την
οικονοµική ανάπτυξη και την ανθεκτικότητα της Ελλάδας. Οι πα-
ρεµβάσεις αυτές αναµένεται να έχουν µακροχρόνια επίδραση
στην ελληνική οικονοµία, συµβάλλοντας στη διαµόρφωση µιας
πιο βιώσιµης και ανθεκτικής οικονοµικής δοµής. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ πως σήµερα
στην Ελλάδα και στο σύνολο της Ευρώπης και της Αµερικής δεν
υπάρχει κανείς που να µην έχει αντιληφθεί ότι µε Πρωθυπουργό
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τον Κυριάκο Μητσοτάκη η χώρα µας αποτελεί σοβαρό συνοµι-
λητή στο διεθνές στερέωµα και ισχυρό γεωπολιτικό παράγοντα
στην Ανατολική Μεσόγειο και στην Ανατολική Ευρώπη. 

Η Ελλάδα καταγράφει πρωτιές στην ανάπτυξη σε µια εποχή
παγκόσµιου πληθωρισµού, πρωτιές στις άµεσες ξένες επενδύ-
σεις, πρωτιές στον ρυθµό αύξησης της παραγωγής ενέργειας
από ΑΠΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Η σταθερή και δυναµική ανά-
πτυξη της οικονοµίας σε συνδυασµό µε µία άκρως ενεργητική
εξωτερική πολιτική µε ισχυρές γειτονικές συµµαχίες, Ισραήλ, Αί-
γυπτος, Κύπρος, Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα, αλλά και ευρύτε-
ρες, όπως Γαλλία και Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής,
διαµορφώνουν µια ισχυρή αίσθηση στις αγορές ότι η Ελλάδα εµ-
πνέει µεγάλη αυτοπεποίθηση και ασφάλεια. Αυτό, άλλωστε, έχει
και έµπρακτες καταγραφές στα τεκταινόµενα, όταν η χώρα µας
εξοπλίζεται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Η χώρα µας εξοπλίζεται ολοένα και περισσότερο σε θάλασσα

και αέρα, ενώ η Τουρκία αδυνατεί να πάρει ακόµα και ανταλλα-
κτικά για τα F-16 της, όταν o Ερντογάν του «Μητσοτάκης γιοκ»
και του «θα ’ρθώ µια νύχτα ξανά» έρχεται µέρα και παρακολουθεί
χωρίς καµµία αντίδραση τις εθνικές µας θέσεις από τον Έλληνα
Πρωθυπουργό στο Μέγαρο Μαξίµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα σας καλώ όλους να ψη-
φίσουµε και να κυρώσουµε, όχι έναν ακόµη κρατικό προϋπολο-
γισµό, αλλά µία εθνική πρόταση, την πρόταση της Ελλάδας που
ψηλώνει, που δυναµώνει και εγγυάται την ασφάλεια και την ευη-
µερία των πολιτών. Αυτή την Ελλάδα αξίζουµε, αυτή την Ελλάδα
οραµατιζόµαστε και για αυτήν την Ελλάδα δουλεύουµε σκληρά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Σας παρακαλώ, συνάδελφοι, στον χρόνο σας.
Τον λόγο έχει ο κ. Μαµουλάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ και ακολουθεί

ο κ. Καπετάνος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα και επί πεν-

θηµέρου τον κρατικό προϋπολογισµό του 2024. Επιτρέψτε µου
να ξεκινήσω την οµιλία µου µε τα αποτελέσµατα της έκθεσης -
δεν είναι σύνηθες στην Αίθουσα- για την ευτυχία, το World Hap-
piness Report του 2023, σύµφωνα µε την οποία η Ελλάδα
δυστυχώς, κατατάσσεται στην πεντηκοστή όγδοη θέση. Αντί-
στοιχη ήταν η θέση της χώρας µας και στην προηγούµενη δηµο-
σίευση. Στα στατιστικά στοιχεία που δηµοσιεύει η EUROSTAT η
βαθµολογία συνολικής ικανοποίησης των Ελλήνων ανέρχεται
µόλις στο 6,7 στα 10. Είµαστε, δηλαδή, η τρίτη χώρα από το
τέλος και πολύ κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Κάποιοι θα αναρωτιέστε, ποια η σχέση όλων αυτών µε τον κρα-
τικό προϋπολογισµό; Άλλοι θα αντιτάξετε επιχειρήµατα ως προς
την επιστηµονικότητα τέτοιου είδους δηµοσιεύσεων. Επιτρέψτε
µου όµως να ξεδιπλώσω τον συλλογισµό µου. Τι είναι, κύριοι συ-
νάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογισµός; Μια απεικόνιση του εκά-
στοτε κυβερνητικού πολιτικού σχεδιασµού για το πού θέλει να
δαπανήσει χρήµατα και από πού επιδιώκει να εισπράξει πόρους
για το επόµενο έτος. Επηρεάζει ο σχεδιασµός αυτός και η υλο-
ποίησή του την ευηµερία και τον βαθµό ευτυχίας των πολιτών;
Άµεσα. Ένας απλός ορισµός της ευτυχίας λέει: «Είναι η ψυχική
ικανοποίηση προερχόµενη από την εκπλήρωση των επιθυµιών
και η επιτυχία των σκοπών». Αυτό που βιώνουν ως πραγµατικό
οι πολίτες στην καθηµερινότητά τους είναι αποτέλεσµα σε πολύ
µεγάλο βαθµό της διαµορφωθείσας πολιτικής όπως αποτυπώνε-
ται και στον κρατικό προϋπολογισµό. 

Ενδιαφέρεται η Νέα Δηµοκρατία για το επίπεδο ευτυχίας των
Ελλήνων ή ακόµα περισσότερο για το επίπεδο ευδαιµονίας τους,
όπως περιγράφεται από τον Αριστοτέλη στα Ηθικά του συγγράµ-

µατα, τα οποία, ειρήσθω εν παρόδω, ήταν πλήθος στην αρχαία
ελληνική γραµµατεία γύρω από την ευτυχία; Είναι βασικά ερω-
τήµατα τα οποία δύσκολα νοµίζω ότι θα απαντηθούν από τους
Βουλευτές της Συµπολιτεύσεως.

Και ας πάµε στην ουσία, στα µαθηµατικά, στα νούµερα, σε
αυτά που πάντοτε είναι πεισµατάρικα. Η αύξηση του ονοµαστι-
κού µισθού- που µιλάµε για ευτυχία- 6,9 στο δεύτερο τρίµηνο του
2023 σε σχέση µε το πρώτο τρίµηνο του 2021 υπολείπεται ση-
µαντικά της αύξησης του γενικού δείκτη τιµών, αλλά ακόµα πε-
ρισσότερο του δείκτη τιµών ειδών διατροφής. Συνέπεια; Η
µείωση του πραγµατικού µισθού. Δηλαδή η ποσότητα αγαθών
και υπηρεσιών που µπορούν να αποκτήσουν οι µισθωτοί είναι της
τάξης του 14,9 σε όρους διατροφής. 

Ο µέσος µισθός στη χώρα µας, κύριοι συνάδελφοι, ανέρχεται
στο ύψος των 16.000 ευρώ. Είναι ο χαµηλότερος στην Ευρω-
ζώνη. Να θυµίσω ότι ο µέσος όρος στην Ευρωζώνη είναι στις
35.000 ευρώ. Συνδυαστικά, αν εξετάσει κάποιος τις συνιστώσες
του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος από το 2019 έως και το
τρίτο τρίµηνο του 2023, θα καταλήξει στο συµπέρασµα ότι η ανα-
διανοµή αυτή συντελείται σε βάρος των µισθών. Παραµένουµε
πρώτοι στα έξοδα στέγασης, όπου τα νοικοκυριά δίνουν πάνω
από το 40% των εισοδηµάτων τους. Το 85% των ηλικιών από δε-
καοχτώ έως είκοσι εννέα ετών ζουν µαζί µε τους γονείς τους.

Για τη φορολογία; Η Νέα Δηµοκρατία πέτυχε ένα αδιανόητο
ρεκόρ τριακονταετίας παρακαλώ. Ποιο είναι αυτό το ρεκόρ; Ότι
το 2022 ανήλθαν στο 29% του ΑΕΠ ποιοι; Οι φόροι. Μιλάµε για
ρεκόρ στους φόρους τριακονταετίας, το τονίζω. Αν προσθέ-
σουµε δε και τις εισφορές, τότε φόροι και εισφορές έφτασαν στο
43% του ΑΕΠ. Οι έµµεσοι φόροι, που επιβαρύνουν δυσανάλογα
τους ασθενέστερους, αποτελούν το 65% του µείγµατος των έµ-
µεσων αλλά και άµεσων φόρων. Η πάταξη της φοροδιαφυγής
αποτελεί κενό γράµµα, πουκάµισο αδειανό. Ωστόσο, διατηρούν-
ται στη χώρα προνοµιακά φορολογικά καθεστώτα που ευνοούν
βεβαίως τους προνοµιούχους. Η Ελλάδα έρχεται τελευταία στις
επενδύσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε ποσοστό επί του ΑΕΠ και
απέχει περίπου 10%, δηλαδή 21 δισεκατοµµύρια ετησίως, από
τον µέσο ευρωπαϊκό όρο. 

Και αφού µιλάµε για ποιότητα, πέραν της ποσότητας που ανέ-
φερα, των άµεσων επενδύσεων, να πούµε ότι, πλην των εξαγο-
ρών συγκεκριµένων εταιρειών που ήταν υπό δηµόσιο έλεγχο και
του real estate πρακτικής, υπάρχει και ένα δοµικό έλλειµµα στην
ποιότητα των επενδύσεων αυτών. Αυτή η µονολιθικότητα δεν κα-
ταλήγει πουθενά παρά µόνο σε ένταση των κοινωνικών ανισοτή-
των και των οικονοµικών φυσικά. 

Το ποσοστό των ατόµων µε ανάγκες για ιατρικές εξετάσεις ή
θεραπείες που δεν µπορούσαν να τις ικανοποιήσουν για προφα-
νέστατα οικονοµικούς λόγους ανήλθε το 2022 σε 9% επί του συ-
νολικού πληθυσµού. 

Η ολισθηρή πορεία της χώρας σε όρους δηµοκρατίας, όπως
δείχνει η ίδια η έκθεση του ινστιτούτου V-Dem, είναι ανησυχη-
τική. 

Τα παραπάνω αποτελούν συστατικά της πραγµατικότητας που
βιώνει η µεγαλύτερη, η συντριπτική πλειονότητα των Ελλήνων,
µια πραγµατικότητα δυσβάστακτη που δεν µπορεί να τεθεί υπό
αµφισβήτηση. Οι προτεραιότητες που τίθενται στον προϋπολο-
γισµό θα έπρεπε να στοχεύουν πρωτίστως στην άµβλυνση των
ανισοτήτων και στη δηµιουργία συνθηκών ευηµερίας για τους
πολλούς. 

Θεώρησα σηµαντικές τις ως άνω αναφορές πριν υπεισέλθω
στα ειδικότερα ζητήµατα του προϋπολογισµού του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών. Και βλέπω και τον κ. Ταχιάο παρόντα. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 είναι αυτός που ακολουθεί δια-
δοχικές φυσικές καταστροφές. Πλέον δεν µιλάµε για κλιµατική
αλλαγή, κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για εγκληµατική κρίση µε όλη
την έννοια της έκφρασης αυτής. Να θυµίσω ότι µόλις πριν από
λίγες ώρες, λίγα εικοσιτετράωρα, είδαµε µία πολύ συνθετική κα-
τάληξη σε επίπεδο συντριπτικής πλειοψηφίας των κρατών της
υφηλίου να συντάσσονται υπέρ της κατάργησης των ορυκτών
πόρων. Αυτό δεν είναι απλό βέβαια ζήτηµα, αλλά είναι µια καλή
αρχή.

Ως γενικότερο σχόλιο επιτρέψτε µου να πω ότι σε επίπεδο
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υποδοµών η πολιτεία όφειλε, αλλά και οφείλει να διοχετεύει πό-
ρους για την κατασκευή, τη συντήρηση -τονίζω το θέµα της συν-
τηρήσεως- και τον έλεγχο των υποδοµών για την εξυπηρέτηση
των πολιτών µε όρους πάντοτε ασφάλειας ανεξαρτήτως των φυ-
σικών καταστροφών. 

Ωστόσο, έχουµε γίνει τα προηγούµενα χρόνια µάρτυρες τρα-
γικών συµβάντων, όπως η κατάρρευση τµήµατος γέφυρας στην
Πάτρα, αντίστοιχα στα Πολιτικά Ευβοίας και φυσικά η τραγωδία,
το έγκληµα, στα Τέµπη. 

Και µιλάω για την τραγωδία των Τεµπών και µιλάω για την ανα-
γκαιότητα της συντήρησης, όπως συχνά αναφέρεται, σε επίπεδο
υποδοµών γιατί, κύριοι συνάδελφοι, ό,τι δεν συντηρείται πεθαίνει
και καµµιά φορά σκοτώνει. Αυτό συνέβη και στα Τέµπη και αυτό
θα πρέπει να αποτρέψουµε στο µέλλον. 

Είναι γεγονότα που καταδεικνύουν ότι δεν τηρούνται τα προ-
βλεπόµενα από πλευράς πολιτείας αναφορικά µε τις υποδοµές.
Σαφέστατα οι νέες κλιµατολογικές συνθήκες διαµορφώνουν και
νέα δεδοµένα για τη χώρα µας, η οποία πλήττεται όλο και πιο
συχνά από φαινόµενα φυσικών καταστροφών. Είναι άλλωστε ο
ελέφαντας µέσα στο δωµάτιο.

Είναι θεµιτό, εκτός από τις διατυπώσεις επί χάρτου, να υπάρ-
χουν και τα τεκµήρια ότι όντως θα κατασκευαστούν ανθεκτικές
υποδοµές, αλλά και η αναφορά στις επιστηµονικές παραµέτρους
που ελήφθησαν ή θα ληφθούν υπ’ όψιν, ούτως ώστε να ενσωµα-
τωθούν οι πιέσεις επί των υποδοµών από τα ακραία καιρικά φαι-
νόµενα. 

Επίσης, η αποκατάσταση και η επαναφορά της κανονικότητας
στις περιοχές που επλήγησαν από τις θεοµηνίες συνιστούν
αδιαµφισβήτητες προτεραιότητες. Η Θεσσαλία νοµίζω ότι καθί-
σταται η απόλυτη προτεραιότητα για τη χώρα και πραγµατικά
προβληµατίζει το γεγονός ότι στον προϋπολογισµό του 2024
υπάρχουν 600 εκατοµµύρια ευρώ συµπεριλαµβανοµένων σε
αυτά τα χρήµατα και οι αποζηµιώσεις. Άρα, πώς θα µπορέσουµε
να ανατάξουµε αναπτυξιακά την περιοχή της Θεσσαλίας, του
Θεσσαλικού Κάµπου, αυτής της πολύ σηµαντικής περιοχής για
τη χώρα σε αναπτυξιακό επίπεδο και παραγωγής πρωτογενούς
τοµέα; Με αυτά τα ελάχιστα χρήµατα που διατίθενται; Νοµίζω
ότι αυτό καθιστά προβληµατική την όλη προσέγγισή του, χωρίς
ωστόσο ευδιάκριτα να αποτυπώνει το µέρος που θα αφορά απο-
κλειστικά την αποκατάσταση ή την εκ νέου κατασκευή υποδο-
µών, αν λάβουµε υπ’ όψιν ότι στο συνολικό ποσό εµπεριέχονται
και οι αποζηµειώσεις που ανέφερα. 

Παράλληλα, δεν είναι ευδιάκριτο το σχήµα χρηµατοδότησης
που θα επιλεγεί. Πραγµατικά είναι δυνατόν να συζητάµε για τον
προϋπολογισµό του 2024 και να µη γνωρίζουµε τις νόρµες, τους
κανόνες και τον τρόπο χρηµατοδότησης αυτής της προσπάθειας
ανάταξης της Θεσσαλίας; Αν κρίνουµε από την προσφιλή προ-
σφυγή στη µέθοδο των ΣΔΙΤ, Συµπράξεων Δηµοσίου Ιδιωτικού
Τοµέα, που εφαρµόζει η Νέα Δηµοκρατία χωρίς µάλιστα τεκµη-
ριωµένο λόγο, τελικά ο λογαριασµός θα είναι πολύ µεγάλος και,
βεβαίως, θα ευνοήσει τους ισχυρούς πάντα εις βάρος των πολ-
λών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Μια επισήµανση για τα ΣΔΙΤ. Δεν είναι πανάκεια. Προσέξτε.
Έχετε υποθηκεύσει το µέλλον της χώρας της επόµενης τριαντα-
κονταετίας από τα ΠΔΕ µέσω των δεσµεύσεων µε τα ΣΔΙΤ. Θέλει
πολύ µεγάλη προσοχή και σίγουρα αλλαγή του πλάνου και του
σχεδιασµού. Επιλέγετε να παρουσιάζετε ευοίωνα σενάρια προ-
κειµένου να µη λάβετε ενισχυτικά µέτρα και ενώ έχουν διαδρα-
µατιστεί τόσα -θεοµηνίες, ατυχήµατα, δυστυχήµατα-, η αύξηση
του συνολικού προϋπολογισµού ανέρχεται σε µόλις 0,16%. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε συνάδελφε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω λέ-

γοντας το εξής: Στις σχεδιαζόµενες εξελίξεις περιλαµβάνονται
µεγάλα έργα διευθέτησης, οριοθέτησης ρεµάτων και αντιπληµ-
µυρικής προστασίας, καθώς και η αποκατάσταση των δηµοσίων
υποδοµών από τις επιπτώσεις φυσικών καταστροφών, αλλά -
υπάρχει ένα µεγάλο αλλά εν κατακλείδι, κύριοι συνάδελφοι- ο
σχεδιασµός σας δεν είναι άριστος. Θα ήταν άριστος, αν εξυπη-
ρετούσε τους πολλούς. Δυστυχώς, είναι πρόχειρος µε δοµική έλ-
λειψη συµπεριληπτικού οράµατος και χωρίς την ενσωµάτωση
δεικτών κοινωνικοοικονοµικής ευηµερίας που αφορούν τους πολ-
λούς. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Καπετάνος και µετά ο κ. Στυλιανίδης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, επειδή είδα ότι έγινε µια

αναφορά στον δείκτη ευτυχίας και στο πόσο αντιστοιχία έχει
αυτός ο δείκτης ευτυχίας των πολιτών και των χωρών µε τον προ-
ϋπολογισµό, θα σας πω ότι δεν είναι και το πιο καλό παράδειγµα
το παράδειγµα αυτό, το ότι συνάδει ο προϋπολογισµός µε τον
δείκτη ευτυχίας.

Πάντως, µιας και το αναφέρατε και επειδή το κοίταζα πριν
ανέβω στο Βήµα, συνέχιζε αυτή η έκθεση και έλεγε ότι η Ελλάδα
ανέβηκε δέκα µονάδες, δέκα θέσεις σε σχέση µε την προηγού-
µενη τριετία, γιατί είναι τριετής αυτή η έκθεση. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ο ίδιος είναι;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Από την τριετία, λοιπόν, 2016 - 2019

δείτε πόσες θέσεις ανέβηκε η Ελλάδα. Τριάντα ανέβηκε.
Άρα επειδή νοµίζω ότι είναι ατυχές το παράδειγµα, θα σας πω

ότι αυτό που ένας προϋπολογισµός κοιτάει και αυτό το οποίο συ-
ζητάµε σήµερα εδώ είναι αν ο προϋπολογισµός αυτός, ένας προ-
ϋπολογισµός που δίνει µια διάσταση ανάπτυξης ή είναι ένας
κακός προϋπολογισµός όπου δεν έχει θετικά στοιχεία και η Κυ-
βέρνηση αυτή τον φέρνει χωρίς να έχει το σωστό υπόβαθρο.

Πάµε, λοιπόν, να τα δούµε µε τη σειρά τα θέµατα. Σε ρυθµούς
ανάπτυξης η Ελλάδα είναι τρίτη στην Ευρώπη, 0,6% στην Ευρω-
ζώνη, 2,4 στην Ελλάδα. Αυτό τι σηµαίνει; Τι σηµαίνει ανάπτυξη;
Σηµαίνει βελτίωση του ΑΕΠ, βελτίωση των εσόδων. Λέει η Αντι-
πολίτευση, όµως: Αυτά είναι πλασµατικά. Ευηµερούν οι αριθµοί,
δεν ευηµερούν οι άνθρωποι. Και ρωτάω: Αυτό το αν ευηµερούν
οι αριθµοί ή οι άνθρωποι είναι κάτι το οποίο επί των ηµερών σας
δεν ευηµερούσαν ούτε οι αριθµοί ούτε οι άνθρωποι. Εδώ τώρα
δείχνει ότι και οι αριθµοί ευηµερούν, αλλά έδειξαν και οι πρό-
σφατες εκλογές ότι και οι Έλληνες πολίτες βρίσκονται σε ένα
στάδιο που βελτιώνεται η ζωή τους και η καθηµερινότητά τους. 

Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι µετά από δεκατρία χρόνια είναι
ένας προϋπολογισµός όπου φαίνεται ότι έχει η Ελλάδα ανακτή-
σει την επενδυτική της βαθµίδα. Υπάρχει αντίρρηση σε αυτό από
την Αντιπολίτευση; Αυτό δεν είναι ένα δείγµα ότι ο προϋπολογι-
σµός αυτός είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και, άρα, και η ελ-
ληνική οικονοµία; Ποιος είναι ο αντίλογος σε αυτό; Δεν έχω
ακούσει κανέναν. Επενδύσεις στην Ελλάδα. Τρίτη στην Ενωµένη
Ευρώπη. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, να ξέρετε ότι είναι πολύ ενοχλητικό στον οµιλητή αυτή
η φασαρία που γίνεται από κάτω. Σας το λέω µε απόλυτη ειλικρί-
νεια. Γι’ αυτό σας παρακαλώ να βοηθήσουµε όλοι για να προχω-
ρήσει η διαδικασία. 

Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Η χώρα µας, λοιπόν, είναι αδιαµφι-

σβήτητα τρίτη χώρα στις επενδύσεις στην Ευρώπη. Έρχεται η
Αντιπολίτευση για να το προσπεράσει κι αυτό και τι µας λέει; Ότι,
ναι, µπορεί να είναι, αλλά αυτές οι επενδύσεις είναι σε υπηρε-
σίες, είναι σε real estate. Μα, είναι δυνατόν σε οποιονδήποτε
τοµέα και κλάδο και αν είναι -και σας είπα πριν ότι δεν είναι µόνο
σε αυτούς- αυτές οι επενδύσεις δεν φέρνουν χρήµατα στην πα-
τρίδα µας; Είναι κάτι το οποίο το έχει ξεχάσει η Αντιπολίτευση;
Ξέχασε η Αντιπολίτευση ποια ήταν η θέση της µε την «COSCO»,
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ποια ήταν η θέση της µε το Ελληνικό; Ξέχασε τις θέσεις του κ.
Κασσελάκη, ο οποίος έλεγε υπέρ ακόµη και των ιδιωτικών πανε-
πιστηµίων, όταν ο µέντορας του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσίπρας, έλεγε αυ-
τολεξεί: «Ιδιωτικές επενδύσεις σε περίοδο κρίσης κάνουν µόνον
οι αεριτζήδες που έρχονται για να οικονοµήσουν, για να αντιµε-
τωπίσουν την κρίση ως ευκαιρία. Δεν θέλουµε τη χώρα µας µπα-
νανία ούτε τριτοκοσµική». Αυτή ήταν η άποψη του κ. Τσίπρα.
Τώρα ποια είναι η θέση του σηµερινού ΣΥΡΙΖΑ; Ας ψάξουν να τη
βρουν. 

Πάµε παρακάτω. Αύξηση φορολογικών εσόδων κατά 9,1%
χωρίς αύξηση φόρων. Πείτε µου έναν φόρο που αυτή η Κυβέρ-
νηση στα τεσσεράµισι χρόνια που κυβερνάει αυτό τον τόπο αύ-
ξησε –επαναλαµβάνω πείτε µου έναν φόρο-, όταν θυµάστε τι
γινόταν τα χρόνια 2015 - 2019.

Τι άλλο περιλαµβάνει, όµως, πέρα από αυτά τα στοιχεία που
µιλάµε, αυτός ο «κακός» προϋπολογισµός; Περιλαµβάνει αυξή-
σεις µισθών στο δηµόσιο για πρώτη φορά µετά από πολλά χρό-
νια. 

Περιλαµβάνει αυξήσεις στις συντάξεις για 1,8 εκατοµµύριο
συνταξιούχους, µικρές, δεν είναι πανάκεια ο προϋπολογισµός,
είναι, όµως, προς µια σωστή κατεύθυνση.

Έχει την άρση του παγώµατος των τριετιών. Ο ΣΥΡΙΖΑ την είχε
ξεχάσει, την είχε βάλει στο χρονοντούλαπο. Αυτή η Κυβέρνηση
την έφερε ξανά.

Έχει την αύξηση του αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ για τις
οικογένειες µε παιδιά, αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισο-
δήµατος κατά 8%, επέκταση του επιδόµατος µητρότητας για
ελεύθερους επαγγελµατίες. Έγινε µεγάλη κουβέντα ότι αυτή η
Κυβέρνηση είναι ανάλγητη µε τους ελεύθερους επαγγελµατίες.
Αυτή η Κυβέρνηση αυξάνει το επίδοµα µητρότητας σε εννιά
µήνες από τους τέσσερις που ήταν στις προηγούµενες κυβερνή-
σεις. Δεν ακούω να λέει κανένας τίποτα για αυτό.

Έχουµε αύξηση των δαπανών στην υγεία και στην παιδεία, 900
εκατοµµύρια ευρώ στην υγεία, 450 εκατοµµύρια ευρώ στην παι-
δεία.

Και επίσης, σε όλα αυτά προστίθεται επέκταση πραγµάτων
που έγιναν και το 2023 και είναι και στον Προϋπολογισµό του
2024: Η αναµόρφωση του ειδικού µισθολογίου των ιατρών του
ΕΣΥ µε µια µεσοσταθµική αύξηση 10% -και αυτή είναι πολύ ση-
µαντική- η κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης, η διευθέτηση
του µισθολογίου των Ενόπλων Δυνάµεων, η αύξηση των επιδο-
µάτων αναπηρίας κατά 8%. Είναι πράξεις που έγιναν από αυτή
την Κυβέρνηση.

Και θέλω να σας πω, κλείνοντας, ότι η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και ο Κυριάκος Μητσοτάκης προσπαθούν και βά-
ζουν τη χώρα σε έναν δρόµο που είναι δρόµος ανάπτυξης. Δεν
λέει κανένας ότι τα κάνουµε όλα σωστά, θα γίνουν και λάθη, θα
γίνουν και παραλείψεις, θα γίνουν και παραβλέψεις. Όµως, αυτό
που είναι βέβαιο είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει το τσαγανό και
παίρνει αποφάσεις, νοµοθετεί και δίνει λύσεις στα προβλήµατα
των πολιτών, κάτι που εσείς είχατε ξεχάσει τέσσερα χρόνια να
κάνετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο.

Ο κ. Ευριπίδης Στυλιανίδης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον
λόγο και αµέσως µετά ο κ. Κόνσολας.

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όταν ψηφίζουµε τον προϋπολογισµό, έχουµε απέναντί µας µία
κοινωνία που αγωνιά και αγωνίζεται ακατάπαυστα για το απρό-
βλεπτο µέλλον της. Διότι τα τελευταία χρόνια βίωσε επώδυνες
συνέπειες µιας πρωτόγνωρης οικονοµικής, υγειονοµικής, ενερ-
γειακής και βεβαίως και εθνικής κρίσης. Έχουµε απέναντί µας
ένα έθνος που παλεύει διαχρονικά να επιβιώσει κόντρα σε αντι-
ξοότητες, πολέµους, κατοχές, προσφυγές, διχασµούς, απειλές
και κινδύνους που απείλησαν ακόµα και την ύπαρξή του, την ταυ-
τότητά του, την ιστορική του συνέχεια. Τέλος, έχουµε απέναντί
µας ένα κράτος που προσπαθεί, ξεπερνώντας στρεβλώσεις, ιδε-
οληψίες, συντεχνιασµούς, ξεπερασµένες νοοτροπίες, να βρει τον
βηµατισµό του προς το αύριο, προκρίνοντας την καταπολέµηση

της φτώχειας, την ανάπτυξη της πραγµατικής οικονοµίας, την
ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής, τη διασφάλιση της ισότητας
ευκαιριών για όλους, την εγγύηση της κοινωνικής κινητικότητας
και φυσικά, την εδραίωση ενός σύγχρονου κράτους δικαίου.

Απέναντι σε αυτές τις µεγάλες προκλήσεις και µπροστά σε ένα
κατά κοινή οµολογία πολυδιασπασµένο πολιτικό σκηνικό, µε συ-
νεχώς πιο αποδυναµωµένα τα κόµµατα της Κεντροαριστεράς, η
Νέα Δηµοκρατία, η παράταξη που ίδρυσε ο Εθνάρχης Κωνσταν-
τίνος Καραµανλής, επιδεικνύει απίστευτη ανθεκτικότητα και δύ-
ναµη προοπτικής, διότι συνειδητά και διαχρονικά µε τις εθνικές,
τις πολιτικές και τις οικονοµικές της επιλογές παραµένει προση-
λωµένη σε έναν αξιακό κώδικα απόλυτα ταυτισµένο µε την ταυ-
τότητα DNA του σύγχρονου ελληνισµού.

Ο τρόπος που διαχειριζόµαστε διαχρονικά, αλλά και σε αυτό
τον προϋπολογισµό τις αποφάσεις προτεραιοποιεί αξίες, παιδεία
και επιλογές που εµείς πιστεύουµε ότι πρέπει να ενισχυθούν για
να θωρακιστεί η νέα Ελλάδα.

Προτάσσουµε τη χρηµατοδότηση της άµυνας, γιατί έτσι θω-
ρακίζουµε την εθνική ασφάλεια και ενισχύουµε τη διπλωµατική
φαρέτρα της εξωτερικής µας πολιτικής µε στόχο, βεβαίως, την
επίτευξη των εθνικών µας δικαίων.

Δυναµώνουµε την παιδεία, γιατί πιστεύουµε ότι το σπάσιµο
του κρατικού µονοπωλίου στην ανώτατη εκπαίδευση θα µετεξε-
λίξει την Ελλάδα σε διεθνές εκπαιδευτικό κέντρο, επαναπατρί-
ζοντας χιλιάδες Ελληνόπουλα και δηµιουργώντας µία νέα πηγή
για το ΑΕΠ, ίσως πολύ ισχυρότερη και από τον ίδιο τον τουρι-
σµό.

Προτάσσουµε την υγεία, αναδιοργανώνοντας το δίκτυο του
εθνικού συστήµατος, αυξάνοντας το προσωπικό και βελτιώνον-
τας τους όρους εργασίας, όπως είπε ο Πρωθυπουργός, τιµών-
τας έτσι όλους αυτούς που συνέβαλαν µε αυταπάρνηση στην
αντιµετώπιση της τελευταίας υγειονοµικής κρίσης του COVID-
19.

Αναγνωρίζουµε εµπράκτως τον ρόλο της ελληνικής οικογέ-
νειας µε τη θεσµοθέτηση στο Σύνταγµα και την εφαρµογή στην
πράξη του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, σεβόµενοι τον
σηµαντικό ρόλο που διαδραµάτισε, υποκαθιστώντας το κοινω-
νικό κράτος, όταν αυτό απειλήθηκε µε κατάρρευση κατά τη διάρ-
κεια των τελευταίων κρίσεων και στηρίζοντας αποτελεσµατικά τη
δοκιµαζόµενη ελληνική κοινωνία.

Αναδιοργανώνουµε τη δηµόσια διοίκηση, εισάγοντάς τη στην
ψηφιακή εποχή. Η απλούστευση και η ψηφιοποίηση των διαδικα-
σιών, οι Υπηρεσίες Μιας Στάσης, η εισαγωγή της τεχνητής νοη-
µοσύνης στην καθηµερινότητα, η βελτίωση της νοµοθέτησης
επιτυγχάνουν σταδιακά ταχύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών,
χρηστή διοίκηση, αυξηµένη αποτελεσµατικότητα και φυσικά,
βελτίωση της καθηµερινότητας του πολίτη.

Στηρίζουµε την ελληνική περιφέρεια και ιδιαίτερα την ακριτική
Ελλάδα. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι το πόρισµα της Δια-
κοµµατικής Επιτροπής της Βουλής για τη Θράκη, που η παρα-
κολούθηση της υλοποίησής του καθίσταται αναγκαία, ιδιαίτερα
στα κεφάλαια αυτά που απαιτούν γενναίες κρατικές χρηµατοδο-
τήσεις και αποφάσεις κεντρικής διοίκησης, όπως για παράδειγµα
είναι το µεγάλο Φράγµα Ιάσµου στη Ροδόπη που θα αρδεύσει
διακόσιες πενήντα χιλιάδες στρέµµατα, σώζοντας τον Κάµπο
από την υφαλµύρωση, προστατεύοντας σπάνιους βιοτόπους και
κρατώντας στην περιοχή χιλιάδες ακρίτες αγρότες που έχουν
ανάγκη αρωγής από την πολιτεία.

Η Κυβέρνηση Κυριάκου Μητσοτάκη επέδειξε ιδιαίτερη ευαι-
σθησία κατά τη διάρκεια των κρίσεων, στηρίζοντας δυνατά επι-
χειρήσεις και εργαζόµενους µε σηµαντικές επιδοτήσεις να
µείνουν όρθιοι. Μείωσε φόρους, κατήργησε φόρους, διευκόλυνε
νέες Startup επιχειρήσεις, συρρίκνωσε την ανεργία, πέτυχε την
επενδυτική βαθµίδα, κατέστησε την Ελλάδα σηµαντικό διεθνή
επενδυτικό προορισµό.

Παράλληλα, όµως, δεν δίστασε να τα βάλει µε τη φοροδια-
φυγή, αναλαµβάνοντας το όποιο πολιτικό κόστος, προκειµένου
να αντιµετωπίσει αδικίες που προκαλούν σοβαρό κοινωνικό ντό-
µινο.

Δεν ισχυρίζοµαι επ’ ουδενί ότι δεν υπήρξαν αστοχίες και λάθη.
Πιστεύω, όµως, ότι έχουµε τα αντανακλαστικά να τις επισηµαί-
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νουµε και να τις διορθώνουµε το γρηγορότερο δυνατό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παράταξή µου, η Νέα Δηµο-

κρατία, διαχρονικά αντέχει σε αντίθεση µε άλλα κόµµατα που
σµικρύνονται, διασπώνται, ή διαλύονται, διότι υπηρέτησε διαχρο-
νικά και µε συνέπεια έναν ξεκάθαρο αξιακό κώδικα. Απέναντι στο
ρεύµα του λαϊκισµού και του ελιτισµού αντιτείνει µια γνήσια λαϊκή
πολιτική. Απέναντι στον αφελή διεθνισµό και τον ακραίο εθνικι-
σµό προβάλλει έναν γνήσιο πατριωτισµό της ευθύνης. Απέναντι
στον αδιέξοδο κρατισµό της Αριστεράς ή στον ολιγοπωλιακό κα-
πιταλισµό των νεοφιλελεύθερων αντιπαραθέτει τον λαϊκό καπι-
ταλισµό που προτάσσει η κοινωνική οικονοµία της αγοράς,
δηλαδή ο ριζοσπαστικός φιλελευθερισµός. Απέναντι σε µια ισο-
πεδωτική παγκοσµιοποίηση που επιχειρεί την κλωνοποίηση των
πολιτισµών, το φαινόµενο δηλαδή του «mcdonaldization», η Νέα
Δηµοκρατία απαντά µε τις διαχρονικές αξίες του ελληνικού πο-
λιτισµού που συνδέονται απόλυτα µε την ποιότητα της δηµοκρα-
τίας και της παράδοσης.

Η προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων είναι η πιο σηµαν-
τική προτεραιότητα που δεν πρέπει, όµως, να βουλιάζει στα θολά
νερά ενός ακραίου και απερίσκεπτου δικαιωµατισµού, αλλά να
σέβεται τα ήθη, τις αξίες και τις αρχές µιας κοινωνίας που επι-
βίωσε, ανασυντάχθηκε και συνεχίζει να πρωταγωνιστεί χάριν
στον ισχυρό θεσµό της παραδοσιακής ελληνικής οικογένειας,
της ορθόδοξης πίστης και της ελεύθερης ελληνικής συνείδησης.

Η ταχύτητα προσαρµογής µας στη νέα εποχή µπορεί να ενι-
σχύει τη δυναµική µας. Ωστόσο, η επιµονή µας στην υπεράσπιση
του αξιακού DNA της παράταξής µας, όσο και αν µας χαρακτη-
ρίζει ως συντηρητικούς κατά την άποψη κάποιων, ενισχύει την
αντοχή µας. Αυτό η ελληνική κοινωνία το αντιλαµβάνεται και γι’
αυτό συνεχίζει να µας ανανεώνει την εντολή εµπιστοσύνης, στέλ-
νοντας τους αντιπάλους µας στην Αντιπολίτευση.

Αυτός ο προϋπολογισµός που ψηφίζουµε δείχνει την επιµονή
µας σε αυτές τις προτεραιότητες που περιέγραψα και επιβεβαι-
ώνει το πείσµα µας να αγωνιστούµε για µια Ελλάδα που αξίζει
στους Έλληνες. Για αυτούς τους λόγους στηρίζουµε τον προ-
ϋπολογισµό και τον ψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κόνσολας και µετά η κ. Ασηµακοπού-
λου από την Ελληνική Λύση. 

Ελάτε, κύριε Κόνσολα. Σας βλέπω…
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Χαί-

ροµαι που ενδιαφέρεστε και για τη φυσική µας κατάσταση! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πάντα,

πάντα!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι ο Ευριπίδης Στυλιανίδης είπε
κάτι πολύ σηµαντικό. Ο προϋπολογισµός είναι για τους Έλληνες
και τις Ελληνίδες. Είναι ένας προϋπολογισµός που στηρίζει το
αύριο των Ελλήνων, κάτι που ανέδειξε και ο κ. Πέτσας, αλλά και
οι ειδικοί εισηγητές σήµερα, όπως και ο κ. Χατζηδάκης το µεση-
µέρι αναπτύσσοντας όλες τις πτυχές του προϋπολογισµού και
αναδεικνύοντας µάλιστα τη χρονική συγκυρία που αυτός ο προ-
ϋπολογισµός διαµορφώνεται αδιαµφισβήτητα µε θετικό πρό-
σηµο, αφού την ίδια στιγµή διεθνείς οίκοι αξιολόγησης
ανεβάζουν την επενδυτική βαθµίδα στη χώρα µετά από πολλά
χρόνια. Αυτό κι αν είναι ένα χαρακτηριστικό στοιχείο αυτής της
συγκυρίας, γιατί είναι ένας προϋπολογισµός που αποτυπώνει όχι
µόνο την αντοχή, αλλά και τη δυναµική και την ανθεκτικότητα της
ελληνικής οικονοµίας. Και αυτό είναι το ζητούµενο. Αν υπάρχει
δυναµική και ανθεκτικότητα στον χρόνο, στο µέλλον, στο αύριο.
Άλλωστε, αυτό είναι κάτι που επιβεβαιώνεται και τεκµηριώνεται
µε στοιχεία. 

Δυστυχώς, πολλές φορές πρέπει να αναφέρουµε τα αυτο-
νόητα για να κατανοηθούν όχι από τους συναδέλφους, που είµαι
βέβαιος ότι και οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης τα έχουν κα-
τανοήσει, αλλά πολλές φορές και από ανθρώπους που είναι
γύρω µας και στην ίδια την κοινωνία, οι οποίοι πολλές φορές επι-
χειρηµατολογούν µε τα στοιχεία αυτά, όπως, για παράδειγµα,

ότι ο ρυθµός ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας ήταν τριπλά-
σιος του µέσου όρου της Ευρωζώνης, ενώ για το 2024 προβλέ-
πεται ρυθµός ανάπτυξης 2,9%, µία πολύ σηµαντική παράµετρος. 

Παράλληλα, επίσης, το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν θα φθάσει
στα 233,8 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2024. Αυτά τα στοιχεία είναι
σηµαντικά για να µπορέσουµε να δώσουµε τη διάσταση ότι για
να υπάρξει µια αναδιανεµητική πολιτική και για να µειωθούν
ακόµα περισσότερο οι φόροι πρέπει εκτός από τον περιορισµό
της φοροδιαφυγής, να µεγαλώνει χρόνο µε τον χρόνο και η πίτα
του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος. Και αυτό κάνουµε. Αυτό
δεν είπε και ο κ. Βεσυρόπουλος πριν λίγη ώρα; 

Διότι από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανα-
πτυξιακή λογική και στόχευση του προϋπολογισµού επιβεβαιώνε-
ται από τις προβλέψεις του, προβλέψεις που εδράζονται σε
ρεαλιστικά δεδοµένα. Και αναφέροµαι στην αύξηση των επενδύ-
σεων κατά 15,1%, ενώ η δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας θα
οδηγήσει σε µείωση της ανεργίας στο 10,6%, βάσει της µεθοδο-
λογίας της έρευνας εργατικού δυναµικού και στο 9,3%, βάσει
των εθνικών λογαριασµών. Ουσιαστικά, δηλαδή, θα καταγρά-
ψουµε ως χώρα τον χαµηλότερο δείκτη ανεργίας από το 2009,
µία πολύ σηµαντική παράµετρο που έχει ανάγκη όχι µόνο η χώρα
από άποψη οικονοµίας, αλλά και από άποψη κοινωνικής συνο-
χής, κάτι που θέλουν και οι κοινωνικοί εταίροι µας. 

Άλλωστε, το 2024 θα εισρεύσουν πάνω από 12 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και το Τα-
µείο Ανάκαµψης. Άρα ένα σύνθετο πλέγµα από πόρους που θα
κατευθυνθούν σε αναπτυξιακές µεταρρυθµίσεις και δράσεις, σε
τοµείς, όπως είναι το περιβάλλον, οι µεταφορές, η ενέργεια, ο
ψηφιακός µετασχηµατισµός, η επιχειρηµατικότητα και η ενί-
σχυση των ιδιωτικών επενδύσεων.

Θα ήθελα να υποµνήσω ότι η Ελλάδα υπέβαλε πρόταση ανα-
θεώρησης του σχεδίου για την αξιοποίηση των πόρων του Τα-
µείου Ανάκαµψης, το οποίο και εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. 

Με αυτόν τον τρόπο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εξασφαλί-
ζονται πρόσθετοι πόροι ύψους 768 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ θα
υπάρξουν κι άλλοι πρόσθετοι πόροι που θα ενισχύσουν το δανει-
ακό πρόγραµµα του Ταµείου Ανάκαµψης και έχοντας ως στόχο
τη χρηµατοδότηση επενδύσεων και δράσεων, για να µπορέ-
σουµε αφ’ ενός να υπάρχει ανάπτυξη των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, που είναι σηµαντική όσο ποτέ άλλοτε -είδατε και τα
πορίσµατα από την πολύ σηµαντική συνεδρία που είχαν όλες οι
χώρες στην Εγγύς Ανατολή- και αφ’ ετέρου να υπάρξει στήριξη
της δηµόσιας υγείας. Είδατε τον κ. Χατζηδάκη να καταθέτει στοι-
χεία γι’ αυτό. Ενδεχόµενα αν ο κ. Θεµιστοκλέους αναφερθεί σε
αυτό, θα δείτε ότι εδώ έχουµε να κάνουµε όχι µόνο µε αναπτυ-
ξιακές πολιτικές στην υγεία αλλά και µε το να δώσουµε ώθηση
σε όλες τις δοµές τόσο µε προσωπικό όσο και µε τεχνολογικό
εξοπλισµό.

Επίσης, θα ενισχύσουµε την αντιπληµµυρική προστασία και
την πράσινη µετάβαση που αποτελεί στρατηγικό στόχο µε όρους
µέλλοντος και ιδιαίτερα για τη νησιωτική Ελλάδα. Εκτός από την
ενεργειακή αυτονοµία των νησιών, υπάρχει και ένας άλλος στό-
χος. Αναφέροµαι στην εισαγωγή εναλλακτικών καυσίµων και
στην ηλεκτροδότηση από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας για τα
πλοία της ακτοπλοΐας, αλλά και για την ανανέωση του στόλου.
Φαντάζοµαι ότι ο κ. Παππάς θα αναφερθεί σ’ αυτό όπως και ο
Υπουργός Ναυτιλίας. Είναι ένας στρατηγικός στόχος πολύ ση-
µαντικός που έχει ανάγκη η χώρα µε αναπτυξιακό πρόσηµο,
αλλά και σε ό,τι αφορά στην ανταγωνιστική οικονοµία της ναυτι-
λίας σε σχέση µε τους γείτονές µας. Ο στρατηγικός αυτός στό-
χος πέρα από το ισχυρό περιβαλλοντικό αποτύπωµα και την
ενίσχυση των δροµολογίων συνδέεται και µε τη µείωση του λει-
τουργικού κόστους, του κόστους µεταφοράς. 

Η αξιοποίηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, των ευρωπαϊκών
πόρων, αλλά και ενός νέου διεκδικητικού πλαισίου εν όψει της
νέας πολιτικής συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την πε-
ρίοδο µετά το 2027, ανοίγει νέες αναπτυξιακές προοπτικές για
τη χώρα µας.

Επισηµαίνω δε σε αυτό το σηµείο ότι το νέο ΕΣΠΑ που έχει
συνολικό προϋπολογισµό πάνω από 26,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
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κατευθύνεται σε τοµείς, όπως είναι ο ψηφιακός µετασχηµατισµός
της ελληνικής οικονοµίας, η ενεργειακή µετάβαση και η ενίσχυση
της απασχόλησης. Φαντάζοµαι ότι αύριο ο κ. Πετραλιάς, αλλά και
οι άλλοι κυβερνητικοί συνάδελφοι από το Υπουργείο Οικονοµικών
θα εµβαθύνουν και θα αναλύσουν αυτές τις πτυχές, για τις οποίες
όλοι µιλάµε, αλλά πρέπει να δούµε και επί του πρακτέου την
ώθηση που δίνει αυτή η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας και του
κ. Μητσοτάκη. Ήδη έχουν εκδοθεί προσκλήσεις συνολικού ύψους
7 δισεκατοµµυρίων ευρώ και παράλληλα έχουν ξεκινήσει να υλο-
ποιούνται έργα και δράσεις ύψους 3,7 δισεκατοµµυρίων.

Η κινητοποίηση και η παραγωγική αξιοποίηση ευρωπαϊκών
πόρων αποτελούν προαπαιτούµενο για την ανάπτυξη. Μάλιστα,
στο νέο ΕΣΠΑ αυξάνονται κατά 2,8 δισεκατοµµύρια ευρώ οι
πόροι που κατευθύνονται στα περιφερειακά προγράµµατα και
µπορούν να αυξηθούν ακόµα περισσότερο µε τη νέα πολιτική συ-
νοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ σε µια πρό-
σφατη επίσκεψή µου στις Βρυξέλλες στην Επιτροπή REGI, όπου
εκεί κατέθεσα µια συγκεκριµένη πρόταση ως Πρόεδρος της Επι-
τροπής Περιφερειών της Βουλής στη συνεδρίαση της Επιτροπής
Περιφερειακής Ανάπτυξης για θέµατα που αφορούν στην πολι-
τική συνοχής 2027 - 2035. Είναι µια πρόταση που επικεντρώνεται
στη δηµιουργία και χρηµατοδότηση ενός νέου περιφερειακού
ταµείου για την άσκηση της περιφερειακής πολιτικής της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που θα ενοποιήσει τα διαρθρωτικά ταµεία που
υπάρχουν σήµερα. Κατά συνέπεια, αυτό σηµαίνει περισσότερους
πόρους για την περιφερειακή ανάπτυξη. 

Πρότεινα, επίσης, να διευρυνθούν τα κριτήρια για την κατα-
νοµή ευρωπαϊκών πόρων τονίζοντας ότι θα πρέπει να συµπερι-
ληφθούν πέρα από το ΑΕΠ κάθε περιφέρειας και νέα κριτήρια,
όπως είναι ο δείκτης ανταγωνιστικότητας, η έννοια της νησιωτι-
κότητας και της ορεινότητας, αλλά και οι δείκτες που διαµορφώ-
νουν το πλαίσιο συνοχής αξιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χρειάζεται να επισηµάνουµε
ότι οι δαπάνες για την υγεία στον νέο προϋπολογισµό είναι πολύ
σηµαντικές, κάτι που έχει µια ξεχωριστή σηµασία για τα νησιά.
Ο κύριος Πρωθυπουργός ανακοίνωσε πρόσφατα την αύξηση νο-
σηλευτών, γιατρών και µισθών για όσους υπηρετήσουν στα
νησιά. Όµως, πέρα από αυτό, ο προϋπολογισµός προβλέπει µια
ενίσχυση όχι µόνο του µισθολογίου, αλλά και άλλων δράσεων
που αφορούν στη νησιωτική πολιτική, τον τοµέα της υγείας, που
είναι προϋπόθεση ευηµερίας και κοινωνικής συνοχής για τα
νησιά.

Μετά από αυτά, νοµίζω ότι δεν υπάρχει καµµία αµφισβήτηση.
Πρέπει να στηρίξουµε αυτή την προσπάθεια γιατί, όπως είπε και
ο Ευριπίδης, είναι µια προσπάθεια για το µέλλον.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Στη συνέχεια θα δώσω τον λόγο στην κ. Ασηµακοπούλου.
Όµως, επειδή άκουσα από τον συνάδελφο για τα κονδύλια του
ΕΣΠΑ και είδα εδώ τον κ. Πετραλιά, θα ήθελα να του πω ότι στην
Πελοπόννησο έχει γίνει στάση πληρωµών στο ΤΑΠΤοΚ και στα
υπόλοιπα. Ελπίζω να βρούµε λύση. Απλώς το λέω.

Ελάτε, κυρία Ασηµακοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

ελληνικό σχολείο και το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα έχουν
πατώσει εδώ και δεκαετίες και δεν πρόκειται να συνέλθουν αν
δεν γίνουν τεράστιες αλλαγές, ιδιαίτερα στη διδακτέα ύλη και
στον τρόπο διδασκαλίας. Οι αλλαγές θα πρέπει να ξεκινήσουν
από την πρώτη δηµοτικού µε την εισαγωγή των αρχαίων ελληνι-
κών σε εικονογραφηµένα βιβλία, ώστε ο µαθητής να αποκτήσει
άµεσα εξοικείωση µε τη γλώσσα των προγόνων µας. 

Αν συγκρίνουµε τις δηµόσιες δαπάνες παιδείας µε το ΑΕΠ,
που είναι και ο διεθνής δείκτης σύγκρισης, θα διαπιστώσουµε ότι
αυτές παραµένουν στο 2,8% του ΑΕΠ, τη στιγµή που ο µέσος ευ-
ρωπαϊκός δείκτης της δαπάνης αυτής κυµαίνεται στο 5%-5,5%
τα τελευταία χρόνια. Δηλαδή, µια ακόµα χρονιά οι δαπάνες της

χώρας µας για την παιδεία µάς φέρνουν στην τελευταία θέση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μπορεί ο προϋπολογισµός του
Υπουργείου Παιδείας να είναι αυξηµένος κατά 373 εκατοµµύρια
ευρώ, αλλά αυτή η αύξηση δεν είναι ικανή να αντισταθµιστεί από
τα γενικά αριθµητικά δεδοµένα τού προϋπολογισµού, δηλαδή το
σύνολο των κρατικών δαπανών, αλλά και του ΑΕΠ. Προφανώς,
δεν περιµέναµε κάτι καλύτερο. 

Ταυτόχρονα, οι δαπάνες του συνόλου των κρατικών δαπανών
για το Υπουργείο Παιδείας παραµένουν στάσιµες στο 8,8%. Αυτό
στην πράξη τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι όλες οι βαθµίδες του δηµό-
σιου εκπαιδευτικού συστήµατος θα αντιµετωπίζουν όλο και πε-
ρισσότερα λειτουργικά προβλήµατα, ότι το εκπαιδευτικό
προσωπικό τους θα εξακολουθεί να είναι αριθµητικά ελλιπές σε
σχέση µε τις εκπαιδευτικές ανάγκες, ότι τα κενά θα συνεχίσουν
να υφίστανται και να δηµιουργούν τεράστια προβλήµατα. Φτά-
νουµε στο τέλος Δεκεµβρίου. Ο Υπουργός τρέχει να βρει πιστώ-
σεις και γονείς και εκπαιδευτικοί περιµένουν τις πολλαπλές
φάσεις αναπληρωτών µπας και αρχίσουν τα σχολεία να έχουν
µια κανονικότητα στο ωρολόγιο πρόγραµµά τους. Σηµαίνει ότι
στα µέσα Νοεµβρίου στα σχολεία της Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης Πειραιά καταγράφονταν τρεις χιλιάδες τριακόσιες σα-
ράντα οκτώ χαµένες ώρες κάθε εβδοµάδα. 

Σηµαίνει, επίσης, ότι η διαµορφωθείσα κατάσταση έχει αρνη-
τικό αντίκτυπο και στην ποιότητα της εκπαίδευσης και στην επί-
δοση των µαθητών, όπως φάνηκε και µε την αποτυχία των
Ελλήνων µαθητών στο διεθνή διαγωνισµό PISA. Οι µαθητές στην
Ελλάδα έχουν χαµηλότερες επιδόσεις από τον µέσο όρο του
ΟΟΣΑ στα µαθηµατικά, στην κατανόηση κειµένου και στις φυσι-
κές επιστήµες. Και στα τρία πεδία η µέση επίδοση ήταν χαµηλό-
τερη το 2022 από ότι σε οποιαδήποτε προηγούµενη εκτίµηση.
Σύµφωνα µε την έρευνα, η απότοµη πτώση ανάµεσα στο 2018
και στο 2022 επιβεβαίωσε και ενίσχυσε µία µείωση, η οποία είχε
ξεκινήσει πολύ νωρίτερα. 

Στις δηλώσεις µαθητών και ειδικών που θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά φαίνεται ότι τον βασικό ρόλο σε αυτή την εξέλιξη έχουν
σε µεγάλο βαθµό και οι µειωµένες δαπάνες για την παιδεία. Δεν
θα αναφερθούµε στις δηλώσεις των ειδικών, αλλά σε δηλώσεις
δύο µαθητριών που συµπυκνώνουν µε λίγα λόγια µια σειρά από
παθογένειες της ελληνικής εκπαίδευσης. 

Μαθήτρια γυµνασίου δεκαπέντε χρονών: «Στο σχολείο δεν µας
βοηθούν να αγαπήσουµε τα µαθήµατα. Τα περισσότερα σχολεία
δεν διαθέτουν τις κατάλληλες υποδοµές, για παράδειγµα εργα-
στήρια, άρα οι µαθητές µαθαίνουν µόνο τη θεωρία. Πώς θα κα-
ταλάβουν, αν δεν δουν παραδείγµατα. Αν δεν υπάρχει καλή
θέρµανση πώς θα κάνουν τα παιδιά µάθηµα, όταν ο ίδιος ο δά-
σκαλος δεν νιώθει καλά; Το σχολείο κατ’ αρχάς στοχεύει στο να
ολοκληρωθεί η ύλη. Αυτός ο τρόπος δεν µας βοηθάει να αγαπή-
σουµε τα µαθήµατα».

Μαθήτρια της Γ’ λυκείου η οποία τα τελευταία δύο χρόνια συµ-
µετέχει στο International Baccalaureate: «Παρατήρησα ότι τα βι-
βλία στο International Baccalaureate είναι γραµµένα καλύτερα.
Με παραδείγµατα µπορούµε να καταλάβουµε τι λένε πιο εύκολα.
Έχουµε ως υποχρεωτικά δύο µαθήµατα του ελληνικού σχολείου,
ιστορία και λογοτεχνία, κι έτσι όπως είναι γραµµένα αυτά τα βι-
βλία, µε παρωχηµένο τρόπο, η κατανόηση είναι πιο δύσκολη». 

Σύµφωνα µε τα πιο πρόσφατα στοιχεία του ΟΟΣΑ του 2023
που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, η δαπάνη ανά µαθητή αντι-
στοιχεί στο 20% του κατά κεφαλήν ΑΕΠ που είναι κάτω από τον
µέσο όρο του ΟΟΣΑ στο 27%. Όλοι οι ειδικοί συµφωνούν ότι το
δηµογραφικό είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα της χώρας. Όλοι
παραδέχονται ότι η είσοδος σε µείωση του πληθυσµού και ειδικά
του γηγενούς πληθυσµού καταστρέφει την όποια προοπτική για
ανάπτυξη, διαλύει το ασφαλιστικό σύστηµα και τελικά την οικο-
νοµία. Είναι απαράδεκτο να το αντιµετωπίζετε µε ηµίµετρα. 

Ρωτήσαµε τα Υπουργεία Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας
και Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού γιατί δεν παρέχον-
ται γεύµατα σε κάποια δηµοτικά στη Νίκαια και στον Κορυδαλλό
και µας απάντησαν ότι δεν τους περισσεύουν γεύµατα. Δεν κα-
ταλάβαµε ποτέ γιατί σε δύο γειτονικά σχολεία να υπάρχει τε-
λείως διαφορετική αντιµετώπιση. Έτσι θα στηρίξετε την ελληνική
οικογένεια; Με πασαλείµµατα δεν γίνεται τίποτα. 
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Υποτίθεται ότι ενδιαφέρεστε για τους απόδηµους Έλληνες και
αν µη τι άλλο ένα ελληνόγλωσσο σχολείο στο Μόναχο έκλεισε.
Φοβερό ενδιαφέρον!

Σύµφωνα µε το παράδειγµα της Φινλανδίας, το δίκτυο των
ολοκληρωµένων σχολείων όφειλε να καλύπτει το σύνολο της
χώρας και να παρέχει δωρεάν γεύµατα σε όλα τα παιδιά. Επίσης,
αναλάµβανε την ευθύνη της δωρεάν µετακίνησης των µαθητών
για διαδροµές άνω των πέντε χιλιοµέτρων από τον τόπο κατοι-
κίας τους. 

Στην ίδια λογική των ηµιµέτρων κινείται και το ολοήµερο σχο-
λείο. Τρεισήµισι χιλιάδες από τις πέντε χιλιάδες τµήµατα δεν
συγκέντρωσαν τον απαιτούµενο αριθµό µαθητών για να λειτουρ-
γήσουν, γιατί δεν υπήρχε το κατάλληλο εκπαιδευτικό προσωπικό
και οι κατάλληλες υποδοµές. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση, ως η µόνη εθνική, λαϊκή, κοινωνική,
πατριωτική και δηµοκρατική παράταξη, είµαστε εδώ και θα το
ξαναπούµε. Είναι αναγκαίο να υπάρξει ένα εθνικό σχέδιο ανα-
µόρφωσης της εκπαίδευσης σε όλες τις βαθµίδες και να συστα-
θεί διακοµµατική επιτροπή για τον καταρτισµό ενός
δωδεκαετούς προγράµµατος εκπαίδευσης το οποίο θα εφαρµό-
ζει απαρέγκλιτα οποιοσδήποτε πολιτικός ή κοµµατικός σχηµατι-
σµός έχει την εξουσία, για να υπάρχει συνέχεια και συνέπεια, όχι
προχειρότητα και µπαλώµατα, όπως µας έχουν συνηθίσει οι πο-
λιτικές των τελευταίων δεκαετιών. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε για τον χρόνο. 

Ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας και αµέσως µετά ο κ. Χαρακόπου-
λος και ο κ. Νικολακόπουλος.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεκατρία χρό-
νια µετά η Κυβέρνησή µας δικαιώνεται και καταθέτει έναν προ-
ϋπολογισµό εκτός µνηµονιακών προγραµµάτων, εκτός του
πλαισίου αυξηµένης επιτήρησης, µε το αξιόχρεο της χώρας να
έχει ανακτήσει την επενδυτική του βαθµίδα και που εγγυάται τη
δηµοσιονοµική σταθερότητα και την ανάπτυξη της χώρας. 

Πρόκειται για µια επίπονη προσπάθεια, µέσα σε συνθήκες δύ-
σκολες, τόσο σε εθνικό όσο και σε παγκόσµιο επίπεδο, όπως η
πανδηµία, ο πόλεµος στην Ουκρανία, η ενεργειακή κρίση, τα
πρωτοφανούς έντασης καταστροφικά φαινόµενα, η διεθνής οι-
κονοµική στασιµότητα, οι αυξηµένοι δηµοσιονοµικοί κίνδυνοι σε
χώρες της Ευρώπης, ο πληθωρισµός που αποκλιµακώνεται, αλλά
συνεχίζει να παραµένει υψηλός διεθνώς. Παρ’ όλα αυτά, λοιπόν,
η χώρα έχει εισέλθει σε έναν κύκλο µείωσης του χρέους και οι-
κονοµικής ανάπτυξης.

Η ελληνική οικονοµία έχει ρυθµό ανάπτυξης 2,4% έναντι εκτί-
µησης 2,3%, ενώ στην Ευρωζώνη τρέχει µε 0,6%. Η τρέχουσα
πρόβλεψη για ρυθµό ανάπτυξης το 2024 ανέρχεται σε 2,9% σε
ετήσια βάση, έχοντας µια απόκλιση προς τα πάνω κατά 1,7% από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Η µείωση της ανεργίας την οποία ενώ η
Ευρωπαϊκή Ένωση εκτιµούσε για το 2023 στο 12,2%, είµαστε
στο 11,2% το δεύτερο τρίµηνο του 2023 και η πρόβλεψη για το
2024 είναι για 10,6%. Οι επενδύσεις αναµένονται να αυξηθούν
από 7,1% το 2023 στο 15,1% το 2024. Ο πληθωρισµός αναµένε-
ται να αποκλιµακωθεί στο 2,4% έναντι 3,4% που ήταν φέτος. Σε
δηµοσιονοµικό επίπεδο, το πρωτογενές πλεόνασµα το 2024 προ-
βλέπεται ότι θα διαµορφωθεί στο 2,1% του ΑΕΠ έναντι 1,1%
φέτος. Αποκλιµάκωση του δηµόσιου χρέους το οποίο προβλέπε-
ται από το 172,6% του ΑΕΠ το 2022 το 2024 στο 152,3%.  

Ο προϋπολογισµός του 2024 στοχεύει στην αύξησή των ήδη
υψηλών ρυθµών ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας, αύξηση
των τουριστικών εισπράξεων, αύξηση των µισθών και των συν-
τάξεων, χρήση πιστωτικών καρτών και ηλεκτρονικών συναλλα-
γών. Ιδιαίτερη έµφαση δίνεται στον τοµέα της υγείας, µε
πιστώσεις αυξηµένες κατά 897 εκατοµµύρια ευρώ. Ενισχύεται η
επιχορήγηση των νοσοκοµείων κατά περίπου 20%, όπως και η

πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Αύξηση των δαπανών στον τοµέα
της παιδείας και της εκπαίδευσης κατά 421 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ενισχύεται η πολιτική προστασία και η πρόληψη από 300 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε 600 εκατοµµύρια ευρώ για την κάλυψη των
δαπανών κρατικής αρωγής έναντι φυσικών καταστροφών. Αξιο-
ποιούνται οι πόροι του Ταµείου Ανάπτυξης «ΕΣΠΑ 2014-2020».
Αναθεωρεί και τα 20,7 δισεκατοµµύρια ευρώ σε 36 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ στο «ΕΣΠΑ 2021-2027». Κύρια παρέµβαση είναι και
η άµεση κάλυψη των πρώτων αναγκών -πρώτη αρωγή και αγρο-
τικές αποζηµιώσεις- καθώς και επισκευές και βελτιώσεις υποδο-
µών. Προϋπολογίζονται το 2024 και πόροι ύψους 110 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, προκειµένου να αξιοποιηθούν για την καταβολή
των αποζηµιώσεων λόγω φυσικών καταστροφών σε αγρότες
µέσω του ΕΛΓΑ. Από το 2024 γίνεται υποχρεωτική η ιδιωτική
ασφάλιση για µεσαίες και µεγάλες επιχειρήσεις µε ετήσιο κύκλο
εργασιών άνω των 2 εκατοµµυρίων ευρώ. Η ασφάλεια θα καλύ-
πτει πληµµύρες, σεισµούς, πυρκαγιές και λοιπά φαινόµενα. 

Προχωρούµε, λοιπόν, σε δηµοσιονοµικές αλλαγές, παρεµβαί-
νοντας στα σηµεία. Παρεµβαίνουµε στην υγεία. Δηµιουργείται
ειδικό µισθολόγιο των ιατρών του ΕΣΥ µε µεσοσταθµική αύξηση
10%. Προχωρούµε σε αυξήσεις στις αποδοχές των δηµοσίων
υπαλλήλων, σε αυξήσεις στις συντάξεις για δεύτερη συνεχόµενη
χρονιά. Προχωρούµε στα τέλη του 2023 σε δεύτερη εφάπαξ οι-
κονοµική ενίσχυση στους συνταξιούχους που έχουν προσωπική
διαφορά. Γίνεται αύξηση 8% στα επιδόµατα αναπηρίας, αύξηση
8% του Ελάχιστου Εγγυηµένου Εισοδήµατος, αύξηση του αφο-
ρολογήτου κατά 1.000 ευρώ για οικογένειες που έχουν παιδιά.
Γίνεται επέκταση επιδόµατος µητρότητας σε εννέα µήνες στον
ιδιωτικό τοµέα, ελεύθεροι επαγγελµατίες και αγρότες. 

Επίσης, στις παρεµβάσεις συγκαταλέγονται: Η κατάργηση της
ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης στο δηµόσιο και τους συνταξιού-
χους, η οποία ξεκίνησε από φέτος. Η κατάργηση της ειδικής ει-
σφοράς 1% υπέρ του Ταµείου Πρόνοιας Δηµοσίων Υπαλλήλων.
Η µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10% για τις κατοικίες που ασφαλίζον-
ται από φυσικές καταστροφές. Η µόνιµη απαλλαγή πρώην δι-
καιούχων του ΕΚΑΣ από τη συµµετοχή τους στη φαρµακευτική
δαπάνη. Η θέσπιση του Youth Pass για νέους, ηλικίας δεκαοκτώ
και δεκαεννιά ετών. Η αύξηση του πτητικού επιδόµατος για πι-
λότους και πληρώµατα πυροσβεστικών αεροσκαφών. 

Οι παρεµβάσεις αφορούν και φορολογικά κίνητρα για οµό-
λογα και µετοχές. Ανοίγουν οι τριετίες στον ιδιωτικό τοµέα. Γί-
νονται αυξήσεις συντάξεων ειδικών κατηγοριών του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας. Θεσµοθετείται παροχή 150 ευρώ για αγο-
ρές σε επιχειρήσεις που έχουν σχέση µε πολιτισµό και τουρισµό,
στο πλαίσιο ενίσχυσης περίπου διακόσιες χιλιάδες νέων ηλικίας
δεκαοκτώ µε δεκαεννέα χρόνων. Διπλασιάζεται, µέσω δανει-
σµού, το πρόγραµµα «Σπίτι µου».

Γίνονται παρεµβάσεις για τη µείωση της ενεργειακής κατανά-
λωσης και δαπάνης, για τον περιορισµό της διαφυγής, την ολο-
κλήρωση της διασύνδεσης των ταµειακών µηχανών µε τα POS
και την επέκταση στους υπόλοιπους κλάδους της λιανικής αγο-
ράς, τον περιορισµό της χρήσης µετρητών για αγορές άνω των
500 ευρώ. Θεσµοθετούνται παρεµβάσεις για την υποχρεωτική
ηλεκτρονική διαβίβαση των λογιστικών αρχείων στην ΑΑΔΕ, την
ψηφιοποίηση των ελέγχων της φορολογικής αρχής, την αυστη-
ροποίηση των κυρώσεων για νοθεία και λαθρεµπόριο καυσίµων.
Μονιµοποιείται ο µειωµένος ΦΠΑ στις µεταφορές, στα γυµνα-
στήρια, σε σχολές χορού και αγαθά που σχετίζονται µε τη δηµό-
σια υγεία. 

Τα φυσικά πρόσωπα µε πάνω από τρία ακίνητα µε βραχυχρό-
νια µίσθωση θα κάνουν έναρξη επιχειρηµατικής δραστηριότητας.
Έχουµε αυστηροποίηση των ποινών και αλλάζει ο ορισµός τής
βραχυχρόνιας µίσθωσης. Προβλέπονται σειρά παρεµβάσεων
που έχουν θετικό περιβαλλοντικό αποτύπωµα για τη µείωση της
ενεργειακής κατανάλωσης και δαπάνης. Επιπλέον, έχουµε και
παρεµβάσεις µε επενδυτικά και φορολογικά κίνητρα: Μείωση του
φόρου συγκέντρωσης κεφαλαίων από το 0,5% σε 0,2%. Μείωση
κατά 50% του φόρου χρηµατιστηριακών συναλλαγών. Κατάρ-
γηση του φόρου τόκων οµολόγων σε κρατικά και επιχειρηµατικά
οµόλογα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
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τσοτάκη σχεδιάζει µια Ελλάδα που αναπτύσσεται µε ταχείς ρυθ-
µούς, µε ισχυρή οικονοµία, µε δηµοσιονοµική σταθερότητα που
παράγει πρωτογενή πλεονάσµατα. Μια Ελλάδα που ακολουθεί
τον δρόµο προς το µέλλον, προς την ανάπτυξη, µε παρεµβάσεις
και µεταρρυθµίσεις, καταφέρνοντας να ανατρέψει το αρνητικό
κλίµα για τη χώρα µας και να αποκαταστήσουµε το χαµένο κύρος
και την αξιοπιστία µας στο παγκόσµιο στερέωµα. 

Κλείνοντας, ο προϋπολογισµός αυτός εξασφαλίζει τη συνέ-
χιση της οικονοµικής σταθερότητας, δηµιουργώντας ένα κράτος
δικαίου, µε κοινωνικό πρόσωπο, που παρεµβαίνει για την εξά-
λειψη των ανισοτήτων, παρέχοντας ευηµερία στους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Ο κ. Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία θα πάρει τώρα
τον λόγο. Αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Νικολακόπουλος και η κ.
Καλλιόπη Βέττα. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προϋπολο-
γισµό του 2024 διεξάγεται υπό το βάρος ενός ακόµη κρούσµα-
τος οπαδικής βίας, µε θύµα έναν νεαρό αστυνοµικό που δίνει
µάχη για τη ζωή του. Δυστυχώς, τα φαινόµενα οπαδικής βίας µε
πρώτο τη δολοφονία µε φωτοβολίδα του Χαράλαµπου Μπλιώνα
1986 στη Λάρισα, εκκολάπτονται σε ένα γενικότερο περιβάλλον
έξαρσης της νεανικής κυρίως βίας. Η Κυβέρνηση ανακοίνωσε
συγκεκριµένα µέτρα για την αντιµετώπιση του νοσηρού αυτού
φαινοµένου. Για να ξεριζωθεί, όµως, αυτό το καρκίνωµα, απαι-
τείται να αποκαλυφθούν τα δίκτυα των εγκληµατικών συµµοριών
και να οδηγηθούν στη δικαιοσύνη. Αν δεν τολµήσουµε τώρα,
σύντοµα θα θρηνήσουµε και πάλι νέα θύµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2024
εδράζεται στην επιτυχηµένη οικονοµική πολιτική της προηγού-
µενης τετραετίας της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, µια πολιτική που
συνδυάζει τη συνετή δηµοσιονοµική διαχείριση, την προώθηση
κρίσιµων µεταρρυθµίσεων και την προσέλκυση επενδύσεων. Η
χώρα, εξερχόµενη από µια περίοδο υπερδεκαετούς οικονοµικής
κρίσης, µετά και την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας, µπορεί
να ατενίζει µε µεγαλύτερη αισιοδοξία το µέλλον. Βεβαίως, οι δυ-
σκολίες για τα ελληνικά νοικοκυριά δεν έχουν εκλείψει. Και αυτές
σχετίζονται πρωτίστως µε την ακρίβεια, που εν πολλοίς οφείλεται
σε εξωγενείς παράγοντες αλλά και στον πληθωρισµό της απλη-
στίας που βρίσκεται στο στόχαστρο της Κυβέρνησης. 

Ταυτόχρονα, όµως, υπάρχουν πραγµατικοί λόγοι αισιοδοξίας.
Σε ένα περιβάλλον πολιτικής σταθερότητας η ανεργία µειώνεται
σταθερά σε επίπεδα προ κρίσεως, οι επενδύσεις αναµένεται να
αυξηθούν στο 15,1% το 2024. Ενώ ο ρυθµός ανάπτυξης σε ένα
δυσχερές διεθνές οικονοµικό περιβάλλον προβλέπεται να κινηθεί
στο 2,9%, πολλαπλάσιος από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο. Το µέρι-
σµα αυτής της ανάπτυξης επιστρέφει στην κοινωνία µε σειρά ευ-
νοϊκών µέτρων. Μνηµονεύτηκαν, αλλά επαναλαµβάνω πολλά από
αυτά, όπως: Η αύξηση των µισθών των δηµοσίων υπαλλήλων. Η
αύξηση του αφορολόγητου για οικογένειες µε παιδιά. Το ξεπά-
γωµα των τριετιών. Η αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισο-
δήµατος. Η αύξηση των συντάξεων. Η κατάργηση της
συµµετοχής στα φάρµακα για τους πρώην δικαιούχους του
ΕΚΑΣ. Η επέκταση του επιδόµατος µητρότητας για αυτοαπασχο-
λούµενους και αγρότες. Η επέκταση του προγράµµατος χορή-
γησης χαµηλότοκων στεγαστικών δανείων σε νέα ζευγάρια. Το
ετήσιο βοήθηµα για τους νέους το Youth Pass. 

Το έντονο, όµως, κοινωνικό αποτύπωµα του προϋπολογισµού
επιβεβαιώνουν και οι αυξήσεις των δαπανών για την υγεία και την
παιδεία. Η επιχορήγηση των νοσοκοµείων είναι αυξηµένη κατά
20% σε σχέση µε το 2023. Πρόκειται για απόφαση απαραίτητη
καθώς οι υπηρεσίες υγείας εξακολουθούν, παρά τα όσα έχουν
γίνει την περίοδο της πανδηµίας, να είναι αρκετά κάτω των πραγ-
µατικών αναγκών. Επιτρέψτε µου εδώ, κυρία Υφυπουργέ και κύ-
ριοι Υπουργοί, να τονίσω για µία ακόµη φορά ότι πρέπει να
επενδύσουµε ακόµη περισσότερο στις απολαβές των γιατρών,
ώστε να σταµατήσει η αιµορραγία τους προς το εξωτερικό. 

Γενναία επίσης είναι και η αύξηση των δαπανών για την παιδεία
κατά 255 εκατοµµύρια ευρώ, που πρέπει όµως να πιάσουν τόπο.
Τα πρόσφατα αποτελέσµατα, κύριε Υφυπουργέ Παιδείας, του
διαγωνισµού PISA για τις κακές επιδόσεις των Ελλήνων µαθητών,
πρέπει να σηµάνουν καµπανάκι για το επίπεδο της παρεχόµενης
δηµόσιας παιδείας. Και βεβαίως προσδοκούµε εντός 2024 να
γίνει πράξη το αυτονόητο, µε τη δηµιουργία και στην πατρίδα
µας µη κρατικών πανεπιστηµίων που θα ανακόψουν τη φυγή των
νέων για σπουδές στο εξωτερικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προ ηµερών είχαµε την επί-
σκεψη στην πατρίδα µας του Τούρκου προέδρου της γειτονικής
χώρας και την υπογραφή της κοινής διακήρυξης φιλίας και συ-
νεργασίας. Είναι ένα γεγονός αναµφίβολα καλοδεχούµενο, γιατί
κανείς µας δεν θέλει τις εντάσεις. Μακάρι η Άγκυρα να αποδείξει
στην πράξη ότι εννοεί την καλή γειτονία. 

Ωστόσο, επειδή ακόµη οι γείτονές µας δεν έχουν αποσύρει
ούτε το casus belli ούτε το τουρκολυβικό µνηµόνιο, ούτε τη θε-
ωρία της γαλάζιας πατρίδας, καλό είναι να κρατούµε µικρό κα-
λάθι και σε κάθε περίπτωση να µην παραµελήσουµε το αξιόµαχο
των Ενόπλων µας Δυνάµεων, που η Κυβέρνηση Μητσοτάκη εµ-
πράκτως αναβάθµισε την προηγούµενη τετραετία. 

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου καταλήγοντας να αναφερθώ
στο µείζον ζήτηµα της στήριξης της Θεσσαλίας και της ανασυγ-
κρότησης της παραγωγικής της δοµής. Τεράστιες καταστροφές
από τα πρόσφατα πληµµυρικά φαινόµενα έχουν αφήσει βαθιά τα
σηµάδια τους στον θεσσαλικό κάµπο, που είναι η καρδιά της
αγροτικής παραγωγής όλης της χώρας. Σπίτια, καλλιέργειες, εγ-
καταστάσεις, κτηνοτροφικές µονάδες, υποδοµές υπέστησαν
ανυπολόγιστες ζηµιές. 

Οµολογουµένως η Κυβέρνηση και πρώτος ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός έσπευσε προς αρωγή των πληµµυροπαθών και οι προ-
καταβολές των αποζηµιώσεων που δόθηκαν, ήταν όντως
ανακουφιστικές. Αυτή η στήριξη όµως πρέπει να συνεχιστεί µε
γοργούς ρυθµούς και κυρίως να υπάρξει σύντοµα ένα ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο ανασυγκρότησης, διαφορετικά τα οικονοµικά
αδιέξοδα µπορεί να οδηγήσουν πολλούς ντόπιους και ιδιαίτερα
νέους στην εγκατάλειψη της ενασχόλησης µε τον πρωτογενή
τοµέα και στη µετανάστευση. Και αυτό είναι κάτι που σε κάθε πε-
ρίπτωση πρέπει να αποτρέψουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα η πολιτική συγκυ-
ρία έχει την ιδιοµορφία για πρώτη φορά στα χρόνια της Μετα-
πολίτευσης η χώρα να διαθέτει µια ισχυρή Κυβέρνηση και µια
αδύνατη, κατακερµατισµένη κοινοβουλευτικά, Αντιπολίτευση.
Μπορεί τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, που αισίως έφτασαν τα
οκτώ, να ανταγωνίζονται σε αντιπολιτευτικές κορώνες ωστόσο
πραγµατικός αντίπαλος της Κυβέρνησης είναι µόνο τα προβλή-
µατα των πολιτών. 

Όπως δείχνουν και οι δηµοσκοπήσεις, η ελληνική κοινωνία όχι
µόνο αναµένει την επίλυσή τους, αλλά την απαιτεί. Τώρα, λοιπόν,
είναι καιρός να βρεθούν λύσεις στις παθογένειες που ταλανίζουν
τη χώρα και να κάνουµε το αποφασιστικό άλµα προς τα εµπρός.
Γι’ αυτό και σας καλώ να υπερψηφίσουµε τον προϋπολογισµό
του 2024. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Βέττα, µετά ο κ. Χριστοδουλάκης και κλείνουµε.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του προϋπολογι-

σµού αποτελεί πάντοτε µια ευκαιρία καταγραφής της πραγµατι-
κότητας και αναζήτησης του σχεδιασµού για την επόµενη µέρα.
Οι Υπουργοί, οι εισηγητές και οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης
φιλοτεχνούν µια ειδυλλιακή πραγµατικότητα, ένα success story
κατά την προσφιλή τους έκφραση, όπου η χώρα και οι πολίτες
αυτής της χώρας ζουν σε ένα παραδείσιο περιβάλλον. 

Εµείς ωστόσο θεωρούµε ότι είναι ύβρις και παραδοξότητα να
µιλάµε για πετυχηµένη διακυβέρνηση. Αντιθέτως έχουµε µια στρε-
βλή, άνιση, αναιµική ανάπτυξη που δεν διαχέει τα όποια οφέλη
στους πολλούς, οι οποίοι αναγκάζονται να συµβιβαστούν µε pass,
µε επιδόµατα, µε αυξήσεις κάτω του πληθωρισµού, υψηλότατους
έµµεσους φόρους και διάλυση του κοινωνικού κράτους. 
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Πιο συγκεκριµένα, έχουµε ρεκόρ είκοσι επτά χρόνων στους
φόρους, µε το 65% των φόρων να είναι έµµεσοι, δηλαδή µη ανα-
λογικοί και άδικοι εξαιτίας του υψηλότατου ΦΠΑ που αρνείται να
µειώσει η Κυβέρνηση. Νέο φορολογικό σε ελεύθερους επαγγελ-
µατίες και αυτοαπασχολούµενους επί δικαίων και αδίκων, καθώς
δεν υπάρχει η βούληση και η ικανότητα περιστολής της φορο-
διαφυγής, ειδικά των µεγάλων επιχειρήσεων. Αύξηση του ιδιωτι-
κού χρέους 20 δισεκατοµµύρια ευρώ την τελευταία τετραετία
ενώ ο αριθµός των πλειστηριασµών προβλέπεται µέχρι το 2026
στις διακόσιες πενήντα χιλιάδες. 

Η Ελλάδα είναι 25η στους 36 της Ευρώπης στην αύξηση του
πραγµατικού ΑΕΠ. Είµαστε πρώτοι στον πληθωρισµό τροφίµων
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για τον Οκτώβρη, 10,3% και στα έξοδα
στέγασης πάνω από το 40% του εισοδήµατος των νοικοκυριών.
Είµαστε στους πρώτους στις τιµές ενέργειας και καυσίµων.
Έχουµε την ακριβότερη βενζίνη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε
όρους βέβαια αγοραστικής δύναµης.

Η χώρα έχει το χαµηλότερο µέσο µισθό στην Ευρωζώνη, ενώ
οι εισηγµένες εταιρείες στο Χρηµατιστήριο είχαν αύξηση κερδών
κατά 305% το 2022, µε πρωταθλήτριες τις ανεξέλεγκτες εται-
ρείες ενέργειας και βεβαίως τις τράπεζες. Και βέβαια δεν γίνεται
καµµία σύγκριση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση στις δαπάνες για την
παιδεία, για την υγεία, το ιδιωτικό χρέος και τα κόκκινα δάνεια,
τη στέγη, την ακρίβεια, την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει κάνει συγκεκριµένες
προτάσεις για την ανάσχεση της ακρίβειας, για το φορολογικό,
για τη ρύθµιση του ιδιωτικού χρέους, για τα κόκκινα δάνεια και
για µία συλλογική ευηµερία και δίκαιη κατανοµή του πλούτου. 

Ως τοµεάρχης τουρισµού, ωστόσο, θα ήθελα να κάνω µια ει-
δική αναφορά στον κλάδο για τις διαπιστώσεις και τον κυβερνη-
τικό σχεδιασµό. Η ταξιδιωτική κίνηση όντως αυξήθηκε το 2023
κατά 17,3%. Ωστόσο, η µέση δαπάνη ανά ταξίδι µειώθηκε κατά
2,5%. Η κερδοφορία δε είναι πολύ χαµηλότερη, καθώς στο τα-
µείο που κάνει ο επιχειρηµατίας πρέπει να συνυπολογίσει τα αυ-
ξηµένα έξοδα και την ακρίβεια στα αγαθά και την ενέργεια, η
οποία επηρεάζει την ανταγωνιστικότητα του τουριστικού προϊόν-
τος και τη βιωσιµότητα του ελληνικού προορισµού. 

Ειδικότερα η µέση αύξηση των τιµών στα ξενοδοχεία για το
2023 ήταν της τάξης του 10,7%, η οποία όµως δεν είναι ικανή να
καλύψει τα κόστη λειτουργίας, την αύξηση δηλαδή του ενεργει-
ακού κόστους και των τροφίµων. Σαν να µην έφτανε η υφιστάµενη
επιβάρυνση, για το 2024 ανέρχονται σε 240 εκατοµµύρια ευρώ τα
εκτιµώµενα πρόσθετα έσοδα από την επιβολή του υψηλού τέλους
ανθεκτικότητας στην κλιµατική κρίση, το οποίο δυσχεραίνει έτι πε-
ραιτέρω την ανταγωνιστικότητα των επιχει- ρήσεων. 

Οι υψηλές τιµές, οι πληθωριστικές πιέσεις, το ενεργειακό κό-
στος, η φοροεπιδροµή και ο ανταγωνισµός από γειτονικές χώρες
αφήνουν ελάχιστα χρήµατα στην τσέπη του επιχειρηµατία, του
ελεύθερου επαγγελµατία και του αυτοαπασχολούµενου στον του-
ρισµό και θέτουν σε πραγµατικό κίνδυνο επιβίωσης τον ίδιο και
την οικογένειά του. 

Κι ενώ στρατηγικά θα περιµέναµε οι πιστώσεις που κατευθύνον-
ται προς τον τουρισµό να είναι αυξηµένες στο σχέδιο προϋπολο-
γισµού για το 2024, έχουµε σηµαντική µείωση, αν αθροίσουµε
τακτικό προϋπολογισµό και Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,
από 239.360.000 το 2023 σε 167.787.000 το 2024. 

Επίσης, δεν γίνεται καµµία αναφορά για τις µεγάλες προκλήσεις
που καλείται να αντιµετωπίσει το τουρισµός, όπως είναι η αντιµε-
τώπιση της κλιµατικής αλλαγής, ενώ µηδενική είναι η πρόβλεψη
για ενίσχυση των µικροµεσαίων τουριστικών επιχειρήσεων. 

Τέλος, δεν προβλέπεται καµµία στοχευµένη δηµοσιο-οικονο-
µική ενίσχυση για την αποκατάσταση των τουριστικών µονάδων
που επλήγησαν από τις τεράστιες καταστροφές, τις πυρκαγιές και
τις πληµµύρες. Εξαίρεση στην απουσία παρεµβατικών πολιτικών
αποτελεί µόνο η χρηµατοδότηση προγραµµάτων συνεχιζόµενης
επαγγελµατικής κατάρτισης, µε το γνωστό µη αποτελεσµατικό σύ-
στηµα των voucher, που είναι γνωστό όµως ότι δεν συντελούν
στην ουσιαστική αναβάθµιση των δεξιοτήτων του ανθρώπινου δυ-
ναµικού που απασχολείται στον τουριστικό κλάδο. 

Αναφορικά µε το πρόγραµµα στήριξης του εσωτερικού τουρι-
σµού, το «Τουρισµός για όλους» που ξέρουµε, η πραγµατικότητα

είναι ότι χάθηκε η καλοκαιρινή περίοδος και κινδυνεύει να χαθεί
και η χειµερινή λόγω αδικαιολόγητης καθυστέρησης της έναρξης
αυτού του προγράµµατος. Σε ορισµένους από τους πιο δηµοφι-
λείς χειµερινούς προορισµούς, όπως είναι ο Βόλος, το Πήλιο, η
Λάρισα, τα Τρίκαλα, η κατάσταση των τουριστικών επιχειρήσεων
είναι δραµατική, εξαιτίας των ακυρώσεων και υπάρχει ορατός
κίνδυνος να χαθούν και τα Χριστούγεννα. 

Όσον αφορά τις ρυθµίσεις στην αγορά των βραχυχρόνιων µι-
σθώσεων θα πρέπει να τονίσουµε ότι επί τέσσερα συναπτά έτη
η Κυβέρνηση επέτρεπε και ενθάρρυνε την άναρχη ανάπτυξη των
καταλυµάτων τύπου Airbnb, για να έρθει τώρα να επιβάλει µια
αλυσιτελή και απρόσφορη πάλι φορολογική λύση, µόνο φορο-
λογική ρύθµιση και όχι θεσµική παρέµβαση. 

Τέλος, ειδικά στον τουρισµό η συντριπτική πλειοψηφία των
νέων θέσεων εργασίας είναι εποχιακές και µερικής απασχόλη-
σης, µε αποτέλεσµα στην πράξη να µην υφίσταται δυνατότητα
για δηµιουργία µόνιµων και ποιοτικών θέσεων εργασίας. Το απο-
τέλεσµα είναι άθλιες συνθήκες διαµονής και διαβίωσης των ερ-
γαζοµένων στις τουριστικές περιοχές, έλλειψη αξιοπρεπούς
στέγης, χαµηλά ηµεροµίσθια, έλλειψη ασφαλιστικής κάλυψης,
αδυναµία αποτελεσµατικών ελέγχων από το αποδυναµωµένο πια
Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, ισχνή εφαρµογή συλλογικών συµ-
βάσεων. Ο τουρισµός, εποµένως, όπως και οι υπόλοιποι κλάδοι
κινείται στον αυτόµατο πιλότο, µε την προσδοκία µεγάλων κερ-
δών, που διαψεύδονται στην πράξη, χωρίς κανένα µακρόπνοο
πλάνο για τη βιώσιµη ανάπτυξη µε σεβασµό στους ανθρώπους
τους και το περιβάλλον. 

Όπως τόνισα στην αρχή της οµιλίας µου, η συζήτηση του προ-
ϋπολογισµού αποτελεί µια ευκαιρία να δούµε το όραµα που έχει
αυτή η Κυβέρνηση. Από όσα αναφέρθηκαν είναι κατανοητό ότι
σε ένα διεθνές περιβάλλον υψηλού ρίσκου και ανακατατάξεων
το όραµα της Κυβέρνησης είναι να ευνοεί τα µεγάλα συµφέ-
ροντα, να κινείται διαχειριστικά, καθυστερηµένα και ιδεοληπτικά.
Δεν είναι προϋπολογισµός για όλους, όπως ειπώθηκε και όπως
λέει η Κυβέρνηση. 

Γι’ αυτόν τον λόγο καταψηφίζουµε τα κυβερνητικά πεπραγ-
µένα. Καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό του 2024, θεωρώντας
ότι διαιωνίζει τα συστηµικά προβλήµατα της οικονοµίας, δεν αν-
τιµετωπίζει τα έκτακτα, παραπλανά και απαξιώνει τους πολίτες
και την κοινή λογική. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα,

επειδή ήρθε ο κ. Νικολακόπουλος, θα προηγηθεί και θα κλεί-
σουµε µε τον κ. Χριστοδουλάκη από το ΠΑΣΟΚ. 

Ορίστε, κύριε Νικολακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν πριν από

δύο περίπου χρόνια η ελληνική οικονοµία έβγαινε σταδιακά από
την αντιµετώπιση µιας πανδηµίας και µετά από µια δεκαετή χρη-
µατοπιστωτική κρίση, πολλοί σε αυτή την Αίθουσα και εκτός µι-
λούσαν για χρεοκοπία και έβλεπαν λουκέτα. Αν προσθέσουµε σε
αυτά και την κλιµατική κρίση και τις µεγάλες φυσικές καταστρο-
φές και άρα την ανάγκη αποζηµιώσεων των συµπολιτών µας και
αποκατάστασης των υποδοµών, τις πολεµικές συρράξεις που
προκάλεσαν ενεργειακή κρίση, τότε όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι
αυτοί οι φόβοι για επιδείνωση της ελληνικής οικονοµίας θα µπο-
ρούσαν να πραγµατοποιηθούν.

Και βέβαια, όλες αυτές οι δοκιµασίες για την ελληνική οικονο-
µία παραµένουν και απειλούν ακόµα και σήµερα. Η κλιµατική
κρίση είναι εδώ. Οι πολεµικές συγκρούσεις συνεχίζονται και µαζί
παραµένει η ανάγκη και η αµετάκλητη απόφαση για ενίσχυση
των Ενόπλων Δυνάµεων. Είναι µια ανάγκη διαχρονική που προ-
κύπτει από τη γεωγραφία και στην οποία κάθε ελληνική κυβέρ-
νηση πρέπει να ανταποκρίνεται. 

Πολλοί, λοιπόν, θα περίµεναν µια άλλη εξέλιξη για την ελλη-
νική οικονοµία. Όλο αυτό το διάστηµα, όµως, η ελληνική οικονο-
µία πέρασε από διαδοχικές αξιολογήσεις από διεθνείς οίκους και
τελικά έφτασε στο µεγάλο στόχο που φαινόταν δύσκολο για την
ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας, κάτι που σηµαίνει µε απλά
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λόγια ακόµα περισσότερες επενδύσεις και ακόµα φθηνότερος
δανεισµός. 

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό που πέτυχε η ελληνική οικονοµία,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ο ρυθµός ανάπτυξης της ελληνι-
κής οικονοµίας είναι διπλάσιος από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.
Σύµφωνα µε τις προβλέψεις το 2024 θα διαµορφωθεί στο 2,9%
από 2,4% το 2023. Ο πληθωρισµός αναµένεται να αποκλιµακωθεί
στο 2,6% έναντι εκτίµησης 4,1% φέτος. Η ανεργία προβλέπεται
να µειωθεί στο 10,6% από 11,2% το 2023 και προβλέπεται σύν-
τοµα να πέσει και κάτω από 10%. Σε δηµοσιονοµικό επίπεδο το
πρωτογενές πλεόνασµα το 2024 προβλέπεται ότι θα διαµορφω-
θεί στο 2,1% του ΑΕΠ έναντι 1,1% φέτος. 

Ακούστε, όµως και κάτι πολύ σηµαντικό. Το δηµόσιο χρέος
αποκλιµακώνεται εντυπωσιακά και συγκεκριµένα προβλέπεται το
2024 να φθάσει στο 152,3% του ΑΕΠ από 172,6% το 2022 και
160,3% το 2023. 

Όλα αυτά δεν έγιναν τυχαία, έγιναν χάρη της συνετής οικονο-
µικής διαχείρισης που πετυχαίνει τους στόχους που έχουν τεθεί
στο πρόγραµµα σταθερότητας. Όλα αυτά είναι αποτέλεσµα µιας
συνετής οικονοµικής πολιτικής που ασκείται από την Κυβέρνηση
και αναγνωρίζεται διεθνώς. Είναι αποτέλεσµα της αξιοπιστίας
του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και της Κυβέρνησης
που δηµιουργεί συνθήκες σταθερότητας και ανάπτυξης. Είναι
αποτέλεσµα της προσέλκυσης επενδύσεων και των αυξηµένων
εσόδων από την ανάπτυξη, τον τουρισµό, τις εξαγωγές. 

Όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι µπορούµε να πάµε ακόµα καλύ-
τερα αρκεί να προχωρήσουµε µε ταχύτητα στις απαραίτητες µε-
ταρρυθµίσεις που έχει ανάγκη η χώρα µε αποφασιστικότητα. Η
Αντιπολίτευση φτιάχνει τη δική της πραγµατικότητα και αντιµά-
χεται αυτή. Δεν µπορεί να αµφισβητήσει τους αριθµούς. Ποιο
είναι το επιχείρηµα που χρησιµοποιεί; Μπορεί, λέει, να ευηµε-
ρούν οι αριθµοί, αλλά δεν ευηµερούν οι άνθρωποι. Δεν µπορεί
να αµφισβητήσει τους αριθµούς. Αµφισβητεί, όπως είπαµε, την
πραγµατικότητα, φτιάχνοντας τη δική της πραγµατικότητα κατα-
στροφής, την στηρίζει στην ακρίβεια, η οποία όµως δεν αφορά
µόνο τη χώρα µας, είναι ένα φαινόµενο παγκόσµιο µε εξωγενείς
αιτίες. Και αυτό το φαινόµενο, όµως, η Κυβέρνηση προσπαθεί να
το αντιµετωπίσει µε συγκεκριµένα µέτρα. Οι αριθµοί, λοιπόν, δεν
είναι απλά αριθµοί, έχουν συγκεκριµένες συνέπειες και δεν µπο-
ρεί να γίνει αλλιώς, γιατί στηρίζονται σε συγκεκριµένα στοιχεία. 

Τέτοιες συνέπειες της θετικής πορείας της ελληνικής οικονο-
µίας είναι οι αυξήσεις µετά από πολλά χρόνια στους µισθούς των
δηµοσίων υπαλλήλων 1.456 ευρώ κατά µέσο όρο το χρόνο, η νέα
αύξηση στις συντάξεις και το επίδοµα προσωπικής διαφοράς, το
ξεπάγωµα των τριετιών στον ιδιωτικό τοµέα, οι διαδοχικές αυξή-
σεις του κατώτατου µισθού που έφτασε από τα 650 ευρώ στα
780 και από τη δέκατη όγδοη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν και την αγοραστική δύναµη φτάσαµε στη δέ-
κατη τρίτη θέση. Η αύξηση του αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ
για κάθε οικογένεια, το αυξηµένο επίδοµα θέρµανσης για οικο-
γένειες, η αύξηση του εισοδήµατος αλληλεγγύης κατά 8%. Και
µιλάµε για µόνιµα µέτρα και όχι απλά επιδόµατα για την αντιµε-
τώπιση µιας έκτακτης κατάστασης. 

Οι αριθµοί αυτοί, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν
συγκεκριµένο αντίκρισµα. Πάνω από τριακόσιοι πενήντα χιλιάδες
συµπολίτες µας βρήκαν δουλειά. Λόγω αυτής της οικονοµικής
διαχείρισης µπορούµε να αποζηµιώνουµε συµπολίτες µας που
έχουν πληγεί από φυσικά φαινόµενα που προκαλούνται από µε-
γάλες φυσικές καταστροφές, όπως αυτή στη Θεσσαλία από τον
Ντάνιελ. 

Οι αριθµοί αυτοί έχουν συνέπειες, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, γιατί µόνο έτσι µπορούµε να προχωρήσουµε τα µεγάλα έργα
υποδοµής. Πριν από δύο περίπου χρόνια κατά τη συζήτηση του
προϋπολογισµού στη Βουλή έθετα συνεχώς το θέµα του αυτο-
κινητόδροµου Πάτρα - Πύργος και σήµερα κατασκευάζεται µε
γρήγορους ρυθµούς και θα είναι έτοιµο σε περίπου ένα χρόνο
και µπορούµε να ολοκληρώσουµε τις µελέτες για να συνδεθεί ο
δρόµος αυτός µε τον µεγάλο αυτοκινητόδροµο που συνδέει την
Τρίπολη µε την Καλαµάτα. 

Και ανοίγονται και νέες προοπτικές µέσα από τα κονδύλια του
Ταµείου Ανάκαµψης και του ΕΣΠΑ, µέσα από την αξιοποίηση των

ακινήτων του ελληνικού δηµοσίου που µπορούν να προσελκύ-
σουν επενδύσεις, µέσα από την αξιοποίηση των αεροδροµίων
µας που µπορούν να προσελκύσουν ιδιωτικά επενδυτικά κεφά-
λαια και πολλά άλλα ακόµα που µπορούν να δώσουν ακόµα µε-
γαλύτερη ώθηση στην ελληνική οικονοµία και τα οποία έχει
αναλύσει ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολύ εύκολο να κάνεις κρι-
τική σε όλα, να καταστροφολογείς και να προσπαθείς να εκµε-
ταλλευτείς κάθε κρίση που προέρχεται από διεθνείς εξελίξεις και
από φυσικά φαινόµενα για να αρθρώσεις πολιτικό λόγο. Είναι πιο
δύσκολο, όµως, να καταστρώσεις σχέδιο και ακόµα πιο δύσκολο
να το εφαρµόσεις παρά τις αντιξοότητες που εµφανίζονται και
το σχέδιο αυτό να πετυχαίνει και να διαµορφώνει θετικά αποτε-
λέσµατα και θετικές προοπτικές για την ελληνική οικονοµία. Δεν
είναι εύκολο να γίνεσαι αξιόπιστος στους εταίρους σου και στο
διεθνές οικονοµικό περιβάλλον. 

Ελπίζω λίγους µήνες µετά τις εκλογές να µην ακούσουµε πάλι
ότι όλα αυτά οφείλονται στο µαξιλάρι που άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ αν
τελικά καταλήξει σε κάποια άποψη για τη σηµασία που έχει αυτό
το µαξιλάρι ή ακόµα για την υπερφορολόγηση των πολιτών. Ελ-
πίζω να ακούσουµε κάποια θετική πρόταση από την Αντιπολί-
τευση. 

Σε κάθε περίπτωση η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα
προχωρήσει σταθερά, τολµηρά σε όλες τις απαραίτητες κινήσεις
για να φύγουµε ακόµα πιο µπροστά και η ελληνική οικονοµία να
πετύχει ακόµα καλύτερες επιδόσεις προς όφελος όλων των πο-
λιτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Χριστοδουλάκης από το ΠΑΣΟΚ. Χαιρόµαστε που
είναι όλοι οι Υπουργοί εδώ να ακούσουν το ΠΑΣΟΚ, είναι σηµαν-
τικό.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Η συζήτηση που ξεκινάει σήµερα για τον προϋπολογισµό του
2024, έρχεται κατά κάποιο τρόπο σαν ένα κερασάκι στην τούρτα
µετά από δύο εµβληµατικά νοµοθετήµατα που έφερε η Κυβέρ-
νηση τις προηγούµενες ηµέρες. 

Το πρώτο αφορά το ιδιωτικό χρέος, όπου δυστυχώς αφήνον-
ται οι δανειολήπτες στο έλεος των εισπρακτικών εταιρειών και
το δεύτερο αφορά τη φορολόγηση των ελευθέρων επαγγελµα-
τιών, όπου στοχοποιεί και επιβαρύνει µε τρόπο κοινωνικά άδικο
αυτοαπασχολούµενους, µικροµεσαίους επιχειρηµατίες, ειδικά
των χαµηλότερων εισοδηµάτων και το σηµαντικότερο από όλα
δεν ακουµπάει καν το κρίσιµο θέµα της φοροδιαφυγής, το οποίο
επικαλείται. 

Καταδεικνύει ασυνέπεια, καταδεικνύει αναξιοπιστία, καταδει-
κνύει δυστυχώς, µια αναντιστοιχία µεταξύ προεκλογικών λόγων
και µετεκλογικών έργων. Καταδεικνύει ένα σοβαρό έλλειµµα κοι-
νωνικής προστασίας, ειδικά των πιο αδύναµων συµπολιτών µας,
καταδεικνύει την ναρκοθέτηση της µικροµεσαίας ιδιωτικής πρω-
τοβουλίας και των παραγωγικών δυνάµεων της χώρας. Δένει άρ-
ρηκτα µε την συστηµατική πλέον στρατηγική της διατήρησης
των σταθερά υψηλών έµµεσων φόρων χωρίς εισοδηµατικά κρι-
τήρια που άρα ενέχουν από µόνοι τους το στοιχείο της κοινωνι-
κής αδικίας. Πατάει πάνω στην αναιµική ενίσχυση του διαθέσιµου
εισοδήµατος των πολιτών µε τις υποτυπώδεις αυξήσεις στους
δηµοσίους υπαλλήλους, οι οποίες υπερπολλαπλάσια υπερκαλύ-
πτονται από την -ενδηµικό χαρακτηριστικό πλέον για τη χώρα
µας- ακρίβεια. Και εν µέσω του σταθερά υψηλού κόστους του
ηλεκτρικού ρεύµατος, παύει τον χαρακτήρα της οριζόντιας επι-
δότησης και ενίσχυσης για το ηλεκτρικό ρεύµα για το 2024 εκ
νέου, επιβαρύνοντας κυρίως τα χαµηλά και τα µεσαία εισοδή-
µατα. 

Σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία της EUROSTAT για τον
µήνα Οκτώβριο, στη χώρα µας η ανεργία των νέων φτάνει στο
19,3 % παρά τους πανηγυρισµούς και αυτό, την ώρα που η αντί-
στοιχη κυβερνητική φορολογική πολιτική φαίνεται πως εξακο-
λουθεί να χαϊδεύει τους λίγους, τους µεγάλους και τους
ισχυρούς. 

7494 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Δεν είναι µόνο η εικοστή τέταρτη θέση ως προς τη φορολό-
γηση των επιχειρήσεων, είναι πολύ περισσότερο ο δεύτερος χα-
µηλότερος συντελεστής φορολόγησης των µερισµάτων των
εταιρειών, είναι η προνοµιακή φορολόγηση των stock options και
των bonus, είναι οι απαλλαγές από τον συµπληρωµατικό φόρο
που αφορά τη µεγάλη και την πολύ µεγάλη ακίνητη περιουσία
και είναι και το δυσθεώρητο πλέον όριο της φοροαπαλλαγής στη
γονική παροχή που µπορεί να αγγίξει ακόµη και περιουσίες εκα-
τοµµυρίων. 

Όµως, είναι και κάτι ακόµα. Είναι και οι κρίσιµοι πυλώνες του
κοινωνικού κράτους, οι οποίοι αποσαθρώνονται στην παιδεία των
χαµηλών επιδόσεων, των χαµηλών προσδοκιών πλέον και της
έξαρσης των φαινοµένων νεανικής και ενδοσχολικής βίας και πα-
ραβατικότητας, στην υγεία όπου φαίνεται πως το 17% των Ελ-
λήνων που θέλει να κάνει τις ιατρικές του εξετάσεις, δεν το
πράττει για λόγους οικονοµικούς ή για λόγους που συνδέονται
µε τις τεράστιες λίστες αναµονής. 

Αυτό, λοιπόν, αποτυπώνει µια καθαρή πολιτική επιλογή που
δείχνει ποιοι αποτελούν προτεραιότητα της Κυβέρνησης και
ποιοι όχι. Και µπορεί να µην είναι αυτός ο προϋπολογισµός ο
πρώτος, ο οποίος δεν καταρτίζεται σε καθεστώς πανδηµικής ή
ενεργειακής κρίσης, σίγουρα όµως είναι ένας ακόµα προϋπολο-
γισµός ο οποίος δηµιουργεί, διαµορφώνει συνθήκες κοινωνικής
κρίσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως τοµεάρχης περιβάλλοντος
για την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, επιτρέψτε µου να
κάνω µια ειδική αναφορά στα θέµατα που αφορούν το κοµµάτι
του Υπουργείου Περιβάλλοντος. 

Ορθά εισάγετε τον πράσινο προϋπολογισµό που αφορά την πε-
ριβαλλοντική διάσταση των προγραµµάτων όλων των Υπουργείων,
αλλά αργήσατε πάρα πολύ. Αυτό θα έπρεπε ήδη να έχει ξεκινήσει
από τον πρώτο χρόνο της εφαρµογής και της αξιοποίησης των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης, µε αφορµή το πράσινο σκέλος
που είχε το πρόγραµµα κι όχι προσχηµατικά, όπως γίνεται τώρα.
Την ώρα µάλιστα που το ύψος των προγραµµάτων για την προ-
στασία του φυσικού περιβάλλοντος σε σχέση µε το 2023 είναι µει-
ωµένο κατά 10%, την ίδια ώρα που το αντίστοιχο κόστος των
προγραµµάτων για τη διαχείριση των ορυκτών πρώτων υλών που
-σύµφωνα µε δική σας αξιολόγηση- δρα αρνητικά στην προστασία
και αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος των οικοσυστηµά-
των της βιοποικιλότητας, είναι αυξηµένο κατά 20%, την ίδια ώρα
που έχουµε την τέταρτη χαµηλότερη δαπάνη στην Ευρώπη για τη
διαχείριση των υδάτινων αποβλήτων και σχεδόν µηδενική για την
προστασία της βιοποικιλότητας. Την ίδια ώρα επίσης, που το τοπίο
στον Εθνικό Οργανισµό Ανακύκλωσης εξακολουθεί να παραµένει
θολό, όταν δεν έχουµε καµµία απολύτως έκθεση από το 2019 και
µετά που να τεκµηριώνει την υποχρεωτικά ανταποδοτική αξιοποί-
ηση των εσόδων του Ταµείου που προκύπτουν από το περιβαλ-
λοντικό τέλος της πλαστικής σακούλας, την ώρα που ο ρόλος του
Πράσινου Ταµείου µε χαµηλότερο προϋπολογισµό εσόδων και
εξόδων µετατρέπεται σε παρακολουθηµατικός, κρίνοντας και από
την πρόσφατη νοµοθετική ρύθµιση του Υπουργείου για τον ρόλο
και την εµπλοκή του ΤΑΙΠΕΔ στις δραστηριότητες του Πράσινου
Ταµείου, την ώρα που ακόµα περιµένουµε την έκδοση του πρώτου
πράσινου οµολόγου που είχε εξαγγείλει η Κυβέρνηση από το 2021
και την ώρα δυστυχώς, που οι στόχοι της πράσινης µετάβασης,
βασικός πυλώνας του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
σύµφωνα µε τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, φαίνεται ότι

έχουν εκπληρωθεί σήµερα µόλις στο 14%. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλω µια αναφορά στα θέ-

µατα που αφορούν την εκλογική µου περιφέρεια, την ανατολική
Αττική, µια περιφέρεια τόσο κοντά στα κέντρα εξουσίας αλλά και
τόσο ξεχασµένη από αυτά. 

Το πάγιο αίτηµα των κατοίκων της περιοχής, που είχα την τιµή
να φέρω και στη Βουλή µε επίκαιρη ερώτησή µου, που αφορά τη
δηµιουργία δηµόσιου γενικού νοσοκοµείου στην ανατολική Ατ-
τική, δυστυχώς δεν βρίσκεται πουθενά και σε κανένα σηµείο
αυτού του προϋπολογισµού, όπως και η αντίστοιχη ενίσχυση των
κέντρων υγείας της περιοχής. Αλλά δεν είναι µόνο αυτές οι απου-
σίες. 

Αντίστοιχα απούσες είναι οι προβλέψεις για τα κρίσιµα έργα
υποδοµών, για την ολοκλήρωση των έργων αποχέτευσης που
ακόµα εκκρεµούν στην ανατολική Αττική, για τις επεκτάσεις του
προαστιακού και της Αττικής Οδού, για τα θέµατα των µεταφο-
ρών, των συγκοινωνιών αλλά και των οδικών δικτύων, ειδικά στις
πιο αποµακρυσµένες περιοχές, την αναβάθµιση των κτηριακών
υποδοµών για τα σχολεία, τα κρίσιµα θέµατα ασφάλειας, αστυ-
νόµευσης που ταλανίζουν την καθηµερινότητα των περιοχών της
ανατολικής Αττικής, µια σύγχρονη και αποτελεσµατική πολιτική
προστασία και τα χρονίζοντα ζητήµατα που συνδέονται µε τον
πολεοδοµικό και χωροταξικό σχεδιασµό, µε τους δασικούς χάρ-
τες. Προϋπολογισµός, λοιπόν, χωρίς ανατολική Αττική ή θα µπο-
ρούσε να πει κάποιος και αντίστοιχα ανατολική Αττική χωρίς
προϋπολογισµό.

Κλείνω µε το εξής και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την
ανοχή. 

Γενικό συµπέρασµα του προϋπολογισµού: Οικονοµικό µον-
τέλο συγκεντρωτικό, αδιαφανές µε καχεκτικούς θεσµούς, το
οποίο δεν αξιοποιεί αποτελεσµατικά και ουσιαστικά τους πόρους
του Ταµείου Ανάκαµψης και αρκείται στην αναπτυξιακή µονοµέ-
ρεια της Golden Visa. Δεν έχει όραµα για το πώς θα αντιµετωπί-
σουµε το δηµογραφικό και την κρίση που έχει εθνική διάσταση
για την πατρίδα µας, για το πώς θα αντιµετωπίσουµε την κλιµα-
τική κρίση µε όρους βιωσιµότητας και ανθεκτικότητας που για
πολλούς από εµάς και για τις νέες γενιές είναι όρος επιβίωσης,
για το πώς θα ακουµπήσουµε και θα αντιµετωπίσουµε τις κοινω-
νικές ανισότητες. 

Σε αυτό, λοιπόν, το όραµα θέλουµε να απαντήσουµε εµείς µε
µια πειστική αντιπρόταση διακυβέρνησης που θα αναδιατάξει το
παραγωγικό µοντέλο της χώρας, που θα αναγεννήσει, θα επανι-
δρύσει το κοινωνικό κράτος, που θα απελευθερώσει τις δηµιουρ-
γικές δυνάµεις της χώρας. Θεωρούµε ότι διέξοδος για αυτά
υπάρχει µόνο µέσα από το ΠΑΣΟΚ. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.29’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Πέµπτη 14 Δεκεµβρίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση
της συζήτησης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογι-
σµού οικονοµικού έτους 2024».
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